
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1833, 1975 
2.  Άδεια απουσίας τού Βουλευτή κ. Ε. Αποστολάκη, σελ.

1844 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν εύζω-

νες της Προεδρικής Φρουράς, συνοδευόµενοι από τρεις αξιω-
µατικούς και τον διοικητή του τάγµατος, Αντισυνταγµατάρχη
Πεζικού, Καρµίρη Ηλία, σελ. 1833 

4.  Έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των δύο
ηρώων αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας, χειριστών του
πυροσβεστικού αεροσκάφους, του Σµηναγού Χρήστου Μουλά
και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, οι οποίοι έπεσαν
χθες στην Κάρυστο, εν ώρα καθήκοντος, σελ. 1831, 1833,
1835, 1837, 1839, 1841, 1844, 1845, 1852, 1853, 1857, 1858,
1860, 1861, 1862, 1863, 1866, 1869, 1871, 1872, 1873, 1874,
1880, 1881, 1882, 1884, 1886,1888, 1889, 1891, 1893, 1895,
1899, 1901, 1903, 1907, 1908, 1909, 1910, 1912, 1913, 1916,
1917, 1920, 1921, 1922, 1923, 1924, 1927, 1930, 1933, 1934,
1936, 1938, 1941, 1942, 1946   

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1833, 1840, 1844, 1846,
1850, 1857, 1860, 1861, 1862, 1863, 1866, 1868, 1869, 1870,
1871, 1872, 1878, 1879, 1880, 1881, 1882, 1883, 1884, 1887,
1888, 1890, 1891, 1893, 1894, 1896, 1899, 1900, 1901, 1902,
1903, 1905, 1906, 1907, 1909, 1910, 1911, 1913, 1914, 1915,
1916, 1917, 1918, 1919, 1921, 1923, 1924, 1925, 1926, 1927,
1928, 1929, 1930, 1931, 1932, 1933, 1934, 1935, 1936, 1937,
1938, 1939, 1941, 1975 

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1879, 1887 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενίσχυση του εισοδήµατος των µι-
σθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας - συντα-
ξιοδοτικές ρυθµίσεις». , σελ. 1833 - 1947 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Κύ-
ρωση α) της από 12.6.2023 πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
«Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας
στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης e-ΕΦΚΑ και β) της από 5.7.2023 πράξης νοµοθετι-
κού περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της κατε-
πείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης των
πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέ-
ντρου  Άµεσης Βοήθειας, των κέντρων υγείας και το πολυδύ-
ναµων περιφερειακών ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών της χώρας και άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ.
1857 

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της «Ελληνικής

Λύσης - Κυριάκος Βελόπουλος» και οι βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν σήµερα 26.7.2023 πρόταση νόµου µε τίτλο
«Εφαρµοστικός νόµος του Συντάγµατος για την κατάθεση
προτάσεων νόµων από  Έλληνες πολίτες στην Επικράτεια και
στο εξωτερικό», σελ. 1872 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ  Κ. , σελ. 1888 – 1892

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1880 – 1888, 1892 - 1899
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 1863 - 1880
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1899 - 1917
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1848 - 1863
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1917 - 1975
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1833 - 1848

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των δύο
ηρώων αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας, χειριστών
του πυροσβεστικού αεροσκάφους, του Σµηναγού Χρήστου
Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, οι
οποίοι έπεσαν χθες στην Κάρυστο, εν ώρα καθήκοντος

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1888
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 1886
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1874
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1938
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1846
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1924
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1842
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι., σελ. 1927
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1899
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 1913
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 1863
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 1863
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 1930
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1909
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 1880
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 1934
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1903
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1869
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1860
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1858
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 1884
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 1907
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 1837
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 1922
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1893
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1882, 1884
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 1882
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 1916
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 1852
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 1835
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 1912
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 1889
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1933
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 1857
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 1833
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 1931
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1941
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1891
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1873
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 1861
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν, σελ. 1901
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 1862
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 1936
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 1936

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’

Τετάρτη 26 Ιουλίου 2023



ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 1924
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1833
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1917
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1844
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 1871
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 1921
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1884
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 1937
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1839
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1910
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1853, 1895
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 1920
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 1923
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 1841
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1866
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1908
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1845
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 1872
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1881

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 1887
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1881, 1882, 1883, 1884, 

1887, 1893, 1894, 1896, 1899
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 1915
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1866, 1868, 1869, 1871, 

1872, 1878, 1879, 1880
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 1915, 1918, 1919
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1899, 1900, 1901, 1902, 

1903, 1905, 1906, 1907, 
1909, 1910, 1911, 1913, 
1914, 1915, 1916, 1917

ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 1902
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1909
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1879, 1900, 1901, 1916
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 1884
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1903
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 1905, 1911, 1916, 1926, 1927
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1850, 1857, 1860, 1861, 

1862, 1863
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 1879, 1903, 1939
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1918, 1919, 1921, 1923, 

1924, 1925, 1926, 1927, 
1928, 1929, 1930, 1931, 
1932, 1933, 1934, 1935, 
1936, 1937, 1938, 1939, 
1941, 1975

ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1869, 1879, 1890, 1891, 1902
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1833, 1837, 1840, 1844, 1846
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1918
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1880, 1887
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1888, 1890, 1891
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1890, 1891
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ., σελ. 1896
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1906, 1932
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1939

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 1879
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 1887
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1887

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1888
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 1886
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1874, 1878, 1879, 1899
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1938
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1846
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1924
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1842
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 1899, 1900
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 1927, 1928

ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 1919, 1920
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 1913
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 1863
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 1928
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 1963
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 1914, 1915, 1916
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 1930
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1909, 1910
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 1880
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 1934
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1883, 1903
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1869, 1906
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1860
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1858, 1860
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 1883
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 1864
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 1907
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 1837, 1939
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 1922, 1923
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 1911
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 1893, 1915
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1882
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 1882
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 1916
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 1852
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 1835, 1879, 1880, 1940
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 1912
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 1889
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1933, 1934
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 1857
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 1833, 1928, 1940
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 1931
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 1931
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1891
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1925
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1873
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 1861, 1862
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν.   , σελ. 1901, 1902
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 1862
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 1936
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 1935
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1869, 1900, 1905
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 1924
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1917, 1918
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1844
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 1871
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 1901
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 1850
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 1932
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 1921
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1884
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 1937
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1839, 1840
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1865
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1910
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 1929, 1930
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1853, 1894, 1899
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 1920
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 1923
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 1841
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ., σελ. 1866, 1868, 1869, 1877, 

1878, 1879, 1896, 1899, 
1907, 1909

ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1908
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1845, 1938
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 1872
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1881

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 1928



Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιουλίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση, µία συνεδρίαση που ξεκινά κάτω
από τη σκιά της τραγικής απώλειας των δύο πιλότων της Πολε-
µικής µας Αεροπορίας που έπεσαν την ώρα του καθήκοντος. Οι
σκέψεις µας είναι στις οικογένειες και στα αγαπηµένα τους πρό-
σωπα.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-7-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 25
Ιουλίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλο-
γικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία είκοσι ένας εύζωνες της Προεδρικής Φρουράς, συνο-
δευόµενοι από τρεις αξιωµατικούς και τον Διοικητή του Τάγµα-
τος, Αντισυνταγµατάρχη Πεζικού Καρµίρη Ηλία.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενί-
σχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οικογέ-
νειας και της εργασίας - συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Ιουλίου του 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ξενοφών
Μπαραλιάκος για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου θέλω να εκφράσω τη θλίψη
µου και τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο
ηρώων αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας, χειριστών του
πυροσβεστικού αεροσκάφους, του Σµηναγού Χρήστου Μουλά

και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, οι οποίοι έπεσαν
χθες στην Κάρυστο, εν ώρα καθήκοντος, για να προστατεύσουν
την πατρίδα µας από την καταστροφή που συντελείται τις τελευ-
ταίες µέρες σε όλη την ελληνική επικράτεια λόγω του ασυγκρά-
τητου µένους των πυρκαγιών. 

Επίσης, θέλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ προς τους πυρο-
σβέστες µας και τους χειριστές των εναέριων µέσων, τους άν-
δρες και τις γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας και φυσικά όλους τους εθελοντές που δίνουν πρα-
γµατική µάχη µε τις φλόγες στην πρώτη γραµµή και σε όλους
όσους συµβάλλουν από κάθε πόστο στην αντιµετώπιση της πύ-
ρινης λαίλαπας κατά των συνεπειών της. Αξίζουν τη βαθιά µας
ευγνωµοσύνη. 

Προχωρώντας, τώρα, επί της ηµερήσιας διάταξης, θέλω αρ-
χικά να ευχαριστήσω θερµά την ηγεσία του Υπουργείου Οικονο-
µικών για την ιδιαίτερη τιµή να εισηγούµαι σήµερα το εµβλη-
µατικό νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Ενίσχυση του εισοδήµατος των µι-
σθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας - συνταξιο-
δοτικές ρυθµίσεις», το οποίο φέρει τη δυναµική της αλλαγής και
της πραγµατικής προόδου, η οποία είναι άµεσα συνυφασµένη µε
το πνεύµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και το όραµα
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι ένα νοµοσχέδιο
ζωτικής σηµασίας που αφορά το µέλλον της χώρας µας και την
ευηµερία των πολιτών µας, ενσωµατώνοντας µέτρα που αποτε-
λούν το 50% των προεκλογικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρα-
τίας τα οποία υλοποιούνται άµεσα, από τον πρώτο κιόλας µήνα
της κυβερνητικής θητείας. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ουσιαστικά µέτρα που στοχεύουν
στην ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών µε συνολικό ύψος
παρεµβάσεων 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ ετησίως, δηλαδή 4,4
δισεκατοµµύρια ευρώ σε βάθος τετραετίας και επιπλέον όφελος
385 εκατοµµύρια ευρώ µε µέτρα που θα εφαρµοστούν από
φέτος. 

Αυτά τα µέτρα εστιάζουν στην ενίσχυση των µισθωτών των δη-
µοσίων και ιδιωτικών υπαλλήλων, των συνταξιούχων, των νέων,
των ιδιοκτητών ακινήτων, αλλά και συνολικά των ελληνικών οικο-
γενειών. Με αυτές τις παρεµβάσεις προβλέπεται αύξηση του
αφορολόγητου, µείωση φόρων και εισοδηµατικές ενισχύσεις. Θα
µπορούσε κανείς να ισχυριστεί, βλέποντας το περιεχόµενο των
υπό συζήτηση διατάξεων, ότι αναµένεται να επωφεληθεί µε ση-
µαντική αύξηση στο µηνιαίο και ετήσιο πραγµατικό εισόδηµά του,
άµεσα και έµµεσα, το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Μάλιστα σε ό,τι αφορά τους δηµοσίους υπαλλήλους, στους
οποίους, κυρίως, απευθύνονται αυτές οι αυξήσεις, µιλάµε για τις
πρώτες που γίνονται µετά από δεκατέσσερα χρόνια, αφού εκείνοι
είναι οι πρώτοι οι οποίοι είχαν εγκλωβιστεί στη µέγγενη των µέ-
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τρων δηµοσιονοµικής λιτότητας και σήκωσαν πάνω τους πολύ
µεγάλο βάρος της δεκαετούς οικονοµικής κρίσης που έπληξε τη
χώρα µας. 

Στόχος µας είναι η ασφαλής µετάβαση από την Ελλάδα της
κρίσης και της υπερχρέωσης, στην Ελλάδα της ευηµερίας, της
ασφάλειας και των ίσων ευκαιριών για όλους. Η πάγια πολιτική
µας στρατηγική εστιάζεται στην ενίσχυση των εισοδηµάτων για
όλους τους πολίτες, εξασφαλίζοντας τη δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα της χώρας και προστατεύοντας το µέλλον των παιδιών
µας. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να υπογραµµίσω την ξεκά-
θαρη αξιακή διαφορά µας από τις δυνάµεις της Αντιπολίτευσης.
Είµαστε υπεύθυνοι και ειλικρινείς αντιµετωπίζοντας την πραγµα-
τικότητα µε εργατικότητα και ρεαλισµό. Επιλέγουµε την πορεία
της οικονοµικής ανάκαµψης, την άµεση αποπληρωµή των χρεών
της χώρας και τη µείωση του δηµοσίου χρέους ως το τέλος της
τετραετίας. Με αξιοπιστία και συνέπεια προσφέρουµε στους πο-
λίτες µια βιώσιµη και προοδευτική κοινωνία. Ενάντια σε όσους
προσφέρουν λαϊκισµό, άνευ ορίου, υποσχέσεις και ανούσια υπο-
στηρίγµατα, εµείς προτιµούµε να παρουσιάζουµε την αλήθεια και
να είµαστε υπεύθυνοι προς την κοινωνία. 

Ο στόχος µας είναι ξεκάθαρος: Να ενισχύσουµε τα εισοδή-
µατα των πολιτών χωρίς να ανατρέψουµε την οικονοµική ισορ-
ροπία της χώρας. Οι δράσεις µας είναι καλά σχεδιασµένες και
στοχευµένες µε σκοπό να οδηγήσουν την Ελλάδα σε µια καλύ-
τερη ευηµερούσα κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σταθώ επιγραµµατικά
στα κύρια σηµεία του νοµοσχεδίου και να καταδείξω έτσι πως το
περιεχόµενό του έχει µόνο θετικά και ωφέλιµα µέτρα για την κοι-
νωνία. 

Εκκινώντας την ανάλυση του νοµοσχεδίου, στο Α’ Μέρος του
συναντάµε µέτρα για την ενίσχυση του επιπέδου αξιοπρεπούς
διαβίωσης των συνταξιούχων ειδικών κατηγοριών, οι οποίοι εξα-
κολουθούν να υπάγονται στην αρµοδιότητα του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους και λόγω της αναπροσαρµογής συντάξεων,
κατόπιν της θέσπισης του ενιαίου µισθολογίου, θα δουν στην
πλειοψηφία τους τη σύνταξή τους να αυξάνεται. Οι ειδικές κατη-
γορίες συνταξιούχων, στις οποίες απευθύνεται η συγκεκριµένη
ρύθµιση, είναι κυρίως θύµατα τροµοκρατίας ή παθόντες από
βίαιο συµβάν, όσοι δικαιούνται σύνταξη λόγω ανικανότητας ή
λόγω θανάτου που προήλθε πρόδηλα και αναµφισβήτητα εξαι-
τίας της υπηρεσίας, όσοι εκ των ανωτέρω ανήκουν στην κατηγο-
ρία των νέων ασφαλισµένων, δηλαδή έχουν ασφαλιστεί σε
οποιονδήποτε οργανισµό κύριας ασφάλισης µετά την 1η Ιανουα-
ρίου του 1993 και εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους και όσοι δικαιούνται πολεµική σύνταξη,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του προεδρικού διατάγµατος 168 του
2007. Πρόκειται, δηλαδή, για συντάξεις που απονέµονται από την
πολιτεία για ειδικούς λόγους. 

Παράλληλα, αυξάνεται η σύνταξη των αναπήρων οπλιτών, των
λογοτεχνών και καλλιτεχνών από την 1η Ιανουαρίου του 2023,
αλλά και όσων ασφαλίστηκαν για πρώτη φορά µετά την 1η Ια-
νουαρίου του 1993 και υπάγονται στην αρµοδιότητα του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους κατά 7,75% για να υφίστανται µια δί-
καιη και ίση µεταχείριση προς τους συνταξιούχους του e-ΕΦΚΑ,
ενώ επικαιροποιείται και ο τρόπος που υπολογίζεται η προσαύ-
ξηση για τα εξάµηνα πτητικά, καταδυτικά, αλεξιπτωτιστή και υπο-
βρυχίου καταστροφέα, καθώς και των επιδοµάτων νόσου και
ανικανότητας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διατάξεις του νέου µι-
σθολογικού ν.4472/2017. 

Στη συνέχεια περνάµε στο σηµαντικότερο, ίσως, κοµµάτι του
νοµοσχεδίου που αφορά στις αυξήσεις που θα δουν άµεσα οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι και οι ειδικότερες προβλέψεις για τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, αλλά και
καθηγητές πανεπιστηµίων και ερευνητές. Και λέω πως είναι ίσως
το σηµαντικότερο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, καθώς καλύπτει µια
µεγάλη κατηγορία Ελλήνων πολιτών, ανθρώπους της µεσαίας
τάξης, τους οποίους εντός και εκτός αυτής της Αιθούσης γνωρί-
ζουν όλοι πολύ καλά πώς τους µεταχειρίστηκε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ µε τις φορολογικές αφαιµάξεις και την οικονοµική ισοπέ-
δωση. 

Προβλέπεται, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέδιο η οριζόντια αύ-
ξηση κατά 70 ευρώ στις αποδοχές όλων των δηµοσίων υπαλλή-
λων, ανεξαρτήτου επιπέδου εκπαίδευσης, ετών προϋπηρεσίας
και οικογενειακής κατάστασης από 1-1-2024, αλλά και ειδική πρό-
βλεψη για τους δηµοσίους υπαλλήλους που κατέχουν θέσεις ευ-
θύνης, καθώς και όσων είναι γονείς µε επιπλέον ενίσχυση του
εισοδήµατός τους κατά 30%, µε επίδοµα θέσης, αλλά και κατά
50 ευρώ τον µήνα οικογενειακή παροχή για κάθε παιδί. 

Για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασ-
φαλείας ισχύουν όλα τα παραπάνω και επιπλέον είκοσι εννέα χι-
λιάδες διακόσια στελέχη θα δουν αύξηση κατά 30% των επιδο-
µάτων παραµεθορίου και εκατόν δώδεκα χιλιάδες στελέχη,
έγγαµα ή µε παιδιά, θα δουν αύξηση κατά 15 ευρώ των επιδοµά-
των ιδιαιτέρων συνθηκών εργασίας. 

Σε ό,τι αφορά τα µέλη ΔΕΠ, δηλαδή καθηγητές πανεπιστηµίου
και ερευνητές, ισχύουν όσα ισχύουν σχετικά µε τις οριζόντιες αυ-
ξήσεις όλων των δηµοσίων υπαλλήλων και του επιδόµατος παι-
διού, ενώ θα δουν αναδροµικές µεσοσταθµικές αυξήσεις έως και
10% µε αναπροσαρµογή του µισθολογίου τους, που θα ισχύσουν
αναδροµικά από 7 Οκτωβρίου του 2022, σύµφωνα µε τις αποφά-
σεις του Συµβουλίου της Επικρατείας -µέτρο που αφορά δωδε-
κάµισι χιλιάδες δικαιούχους- ενώ επιπλέον θεσπίζεται επίδοµα
βιβλιοθήκης της τάξεως των 100 έως 200 ευρώ το µήνα, ανάλογα
µε την εκπαιδευτική βαθµίδα, µία συνολική αύξηση των αποδο-
χών τους που ξεπερνά το 16,8% χωρίς να συνυπολογιστεί και το
όφελος από την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί.

Πέραν των παραπάνω, επιτρέψτε µου να σταθώ επιγραµµατικά
σε ορισµένες σηµαντικές διατάξεις του νοµοσχεδίου οι οποίες
συνεχίζουν στην πάγια λογική, της στοχευµένης στήριξης της ελ-
ληνικής κοινωνίας και της ουσιαστικής ενσωµάτωσης σε διαφο-
ρετικά νοµοθετήµατα κάθε φορά, της φράσης «δίπλα σε κάθε
πολίτη». 

Προβλέπεται, λοιπόν, η παράταση του Market Pass µέχρι τον
Οκτώβριο του 2023, ο διπλασιασµός του ύψους της χρηµατοδό-
τησης της ΔΥΠΑ κατά 375 εκατοµµύρια ευρώ για το πρόγραµµα
«Σπίτι µου» µε τη δέσµευση του αρχικού ποσού χρηµατοδότησης,
δηλαδή το συνολικό πρόγραµµα «Σπίτι µου»- φτάνει στα
750.000.000 ευρώ, η παράταση της πρωτοβουλίας «καλάθι του
νοικοκυριού» µέχρι τέλος Δεκεµβρίου του 2023, η εφάπαξ κατα-
βολή του Youth Pass για τον Σεπτέµβριο για διακόσιους χιλιάδες
νέους ηλικίας δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών ύψους 150 ευρώ σε
ψηφιακή χρεωστική κάρτα για δραστηριότητα στους τοµείς του
πολιτισµού, του τουρισµού και των µεταφορών, η µείωση κατά
10% του ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες που ασφαλίζονται για σεισµό,
πυρκαγιά και πληµµύρες και µάλιστα το επιτελείο του Υπουρ-
γείου επέδειξε άµεσα αντανακλαστικά για να προλάβει τυχόν αρ-
ρυθµίες της αγοράς και θέσπισε δικλίδες που θα διασφαλίσουν
την ορθή εφαρµογή του µέτρου, όπως για παράδειγµα ότι η
ασφάλιση πρέπει να καλύπτει το σύνολο του κόστους ανακατα-
σκευής του ακινήτου το οποίο δεν µπορεί να είναι χαµηλότερο
των χιλίων ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο.

Τίθεται πλαφόν 3% στις αυξήσεις των ενοικίων που καταβάλλει
το δηµόσιο για τη στέγαση των υπηρεσιών του. Προβλέπεται η
απονοµή ανώτερου µισθολογικού κλιµακίου σε έµµισθους δικη-
γόρους του δηµοσίου που έχουν ολοκληρώσει µεταπτυχιακές και
διδακτορικές σπουδές, όπως ισχύει και για τους λοιπούς δηµο-
σίους υπαλλήλους. Διευκολύνεται η ολοκλήρωση συντήρησης
και υποστήριξης των υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού στα
ναυπηγεία Σκαραµαγκά µε µικρή παράταση των συµβάσεων του
προσωπικού που απασχολείται εκεί. Προβλέπεται επίσης η µό-
νιµη απαλλαγή από τη συµµετοχή στη δαπάνη αγοράς φαρµάκων
διακοσίων χιλιάδων πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ, η παρεµπόδιση
της αθέµιτης κερδοφορίας των επιχειρήσεων σε αγαθά και υπη-
ρεσίες πρώτης ανάγκης, η διεύρυνση του Προγράµµατος της Δη-
µόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης για ανέργους άνω των πενήντα
πέντε ετών και ο συµπληρωµατικός προϋπολογισµός ύψους 700
εκατοµµυρίων ευρώ.

Κλείνοντας, δεν θα µπορούσα να παραλείψω ένα ιδιαίτερο ση-
µείο αυτού του νοµοσχεδίου το οποίο δεν αποτελεί κάποια πα-
ροχή, αλλά µια ουσιαστική διασφάλιση της αξιοπιστίας απέναντι
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στους Έλληνες πολίτες. Στο παρόν νοµοσχέδιο εµπεριέχεται και
η διάταξη που αφορά την αξιολόγηση του δηµοσιονοµικού αντί-
κτυπου των προγραµµάτων των κοµµάτων, κάτι το οποίο φυσικά
δεν έχει υποχρεωτικό χαρακτήρα, αλλά αυτός που λέει την αλή-
θεια δεν έχει κανέναν λόγο να την αποφύγει. Θέτουµε έτσι ένα
οριστικό τέλος στα προεκλογικά πυροτεχνήµατα άνευ περιεχο-
µένου και τις λαϊκίστικες φανφάρες που προέρχονται από κάθε
κατεύθυνση. Βάζουµε ένα εµπόδιο λογικής απέναντι σε όσους
προσπαθούν να παραπλανήσουν τους πολίτες µε ψευδείς και
ανεκπλήρωτες υποσχέσεις και να υφαρπάξουν ανέντιµα την
ψήφο τους. Στο εξής κάθε πρόταση και δέσµευση που βγαίνει
από τα χείλη των πολιτικών Αρχηγών και των κοµµατικών στελε-
χών οφείλει να είναι κοστολογηµένη και άµεσα ελεγχόµενη µε
δηµοσιοποιηµένα στοιχεία από τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία προσήλθε
στον κοινοβουλευτικό διάλογο της δεύτερης τετραετίας της δια-
κυβέρνησής της πολύ καλά προετοιµασµένη και σαφής. Αξίζουν
συγχαρητήρια τόσο στον Υπουργό όσο και στους Υφυπουργός
Οικονοµικών που µέσα σε ένα τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα
από τη συγκρότηση του ελληνικού Κοινοβουλίου σε Σώµα έφε-
ραν άµεσα το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προς ψήφιση στη
Βουλή, δίνοντας το στίγµα της οικονοµικής πολιτικής που θα
εφαρµόσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, µιας πολιτικής απόλυτα ευθυγραµµισµένες µε
τις ιδεολογικές µας αρχές.

Κλείνω κρατώντας από το παρόν νοµοσχέδιο έξι λέξεις που
υπάρχουν στον τίτλο του: Ενίσχυση, εισόδηµα, µισθωτοί, νέοι, οι-
κογένεια, εργασία. «Ενίσχυση», γιατί ήρθαµε να ενισχύσουµε, να
στηρίξουµε και να αποκαταστήσουµε τις κοινωνικές αδικίες και
τις οικονοµικές στρεβλώσεις ετών, «εισόδηµα», διότι αποτελεί την
αναγκαία συνθήκη για να βελτιωθεί η καθηµερινότητα και η ζωή
όλων των πολιτών, «µισθωτοί», διότι υπήρξαν διαχρονικά οι µε-
γάλοι αδικηµένοι και παραγκωνισµένοι της ελληνικής πραγµατι-
κότητας, παρά το γεγονός ότι οι µεν ιδιωτικοί υπάλληλοι σήκω-
σαν στις πλάτες τους την ιδιωτική οικονοµία, οι δε δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι είναι οι στυλοβάτες της δηµόσιας διοίκησης και του ελλη-
νικού κράτους, «νέοι», γιατί αυτοί είναι το µέλλον µας, «οικογέ-
νεια», γιατί είναι εκείνη που διασφαλίζει το παρελθόν, το παρόν
και το µέλλον της πατρίδας µας, «εργασία», γιατί εκτός ότι µας
προσφέρει τα οικονοµικά µέσα µε τα οποία µπορούµε να ικανο-
ποιήσουµε τις βιοτικές µας ανάγκες, ανταποκρίνεται σε µια βα-
σική επιταγή της ανθρώπινης φύσης, τη δηµιουργικότητα.

Αυτοί είµαστε, αυτές είναι οι αρχές µας, αυτά πράττουµε και
θα συνεχίσουµε καθ’ όλη τη διάρκεια της δεύτερης τετραετίας
έως ότου υλοποιήσουµε και την τελευταία προεκλογική µας δέ-
σµευση, έως ότου ψηφίσουµε και την τελευταία αναγκαία µεταρ-
ρύθµιση υπέρ των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπαραλιάκο.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Χρήστος Μουλάς, τριάντα τεσσάρων ετών, Σµηναγός, Περι-
κλής Στεφανίδης, είκοσι επτά ετών, Ανθυποσµηναγός. Έπεσαν
στο καθήκον, στην προσπάθεια να σώσουν ζωές και περιουσίες.
Αθάνατοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσω στην εισή-
γηση όσον αφορά το νοµοσχέδιο που σήµερα θα συζητήσουµε
σε επίπεδο Ολοµέλειας για την ενίσχυση του εισοδήµατος µισθω-
τών νέων και της οικογένειας, επιτρέψτε µου -και κύριε Χατζη-
δάκη προσωπικά- να σχολιάσω κάτι το οποίο δεν σας κρύβω ότι
µας εξέπληξε αρνητικά. Δεν είναι άλλο από την τροπολογία, τη
χθεσινή, χθεσινοβραδινή τροπολογία που κατατέθηκε εκ µέρους
του Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία γεννά πολλά ερωτήµατα.
Γιατί αυτό;

Κατ’ αρχάς δεν το λες και αριστεία να φέρεις µια τροπολογία
η οποία είναι µε ετερόκλητα άρθρα -και θα αναλύσουµε περαι-
τέρω και διεξοδικά τι εννοούµε- λίγες ώρες πριν συζητηθεί στην

Ολοµέλεια, οριακά εµπρόθεσµη και εν πάση περιπτώσει το κρί-
σιµο και το σηµαντικό είναι ότι εισέρχεται µε έναν τρόπο έντεχνο,
επίπλαστο και συνάµα πονηρό. Και γιατί το λέω αυτό; Διότι ενώ
προτάσσεται ως πρώτο άρθρο το ζήτηµα της ένταξης της ΕΥΔΑΠ
και ΕΥΑΘ στο Υπουργείο Οικονοµικών, που µάλιστα είναι µια τρο-
πολογία που ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε εγκαίρως εδώ και πολύ καιρό
και γνωρίζετε την αφόρητη πίεση που δέχεστε ακόµα και από το
Συµβούλιο Συµµόρφωσης, το Συµβουλίου της Επικρατείας και
από το ίδιο το Σ.τ.Ε., τι κάνετε; Βάζετε τα άρθρα 3, 4, 5, θετικά
άρθρα, τα οποία αφορούν τις πυρόπληκτες περιοχές. Αλλά η ει-
δοποιός διαφορά είναι στο άρθρο 2. Τι συµβαίνει, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 2; Η µεγαλύτερη υποδοµή της
χώρας, η πύλη εισόδου της χώρας, ο Διεθνής Αερολιµένας Αθη-
νών, το γνωστό ΔΑΑ, µπαίνει σε µια διαδικασία εκποίησης µετο-
χών. Δηλαδή, τι; Το ελληνικό δηµόσιο, όπως γνωρίζετε, κατέχει
30% το Υπερταµείο, δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο και 25% το ΤΑΙ-
ΠΕΔ. Είµαστε οι κύριοι -και πολύ καλώς- παρ’ όλη την πίεση που
δεχτήκαµε τα µνηµονιακά χρόνια, διατηρηθεί ο δηµόσιος έλεγ-
χος µιας ευαίσθητης εθνικά υποδοµής για τη χώρα, η οποία πλην
των άλλων και ισχυρή οικονοµική παράµετρος που βοηθάει τα
δηµόσια έσοδα.

Μια αναφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το 2019, την
τελευταία χρόνια προ COVID. Ακούστε τα στοιχεία, γιατί τα µα-
θηµατικά είναι αµείλικτα και πεισµατάρικα: 504 εκατοµµύρια
ευρώ µεικτά έσοδα, µισό δισεκατοµµύριο ευρώ µόνο σε µια χρο-
νιά το ΔΑΑ, EBITDA 337 εκατοµµύρια ευρώ, καθαρά κέρδη 247
εκατοµµύρια και έχουµε 55% το ελληνικό δηµόσιο, οι Έλληνες
πολίτες συµµετοχή. Και τι κάνει ο κ. Χατζηδάκης; Φέρνει σε τρο-
πολογία -αυτή είναι η αριστεία της Νέας Δηµοκρατίας- ένα τόσο
κοµβικό ζήτηµα, που βεβαίως µπορεί να συζητηθεί. Αλλά είναι
δυνατό να το ενσωµατώνει εµβόλιµα σε µια µεταµεσονύκτια τρο-
πολογία; 

Έτσι βλέπετε εσείς την καλή, χρηστή και θετική νοµοθέτηση;
Αυτό είναι το επιτελικό κράτος που πρεσβεύετε και υποστηρίζετε;
Και αναφέροµαι και στους Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Ο
Υπουργός πήρε την απόφασή του. Το γνωρίζετε αυτό; Γνωρίζετε
τις διατάξεις οι οποίες υπάρχουν; Και ελπίζω βέβαια να εξηγήσει
ο κ. Χατζηδάκης τους λόγους που του επέβαλαν ή τέλος πάντων
θεώρησε προτεραιότητα να το φέρει ως τροπολογία και όχι ως
ένα διακριτό νοµοσχέδιο, να συζητηθεί στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο, να τοποθετηθούν οι Βουλευτές µε την άνεση χρόνου, αφού
αναλύσουν ενδελεχώς τις διατάξεις, θεατές και αθέατες, που διέ-
πουν το εν λόγω άρθρο ή νοµοσχέδιο αργότερα. 

Το λέω αυτό, διότι είναι πολύ σηµαντικό να γνωρίζουµε και τον
τρόπο που νοµοθετούµε. Και εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
υπεύθυνη δύναµη, καλούµαστε και εκπληρούµε αυτόν τον ρόλο.
Αυτόν τον ρόλο µας ανέθεσαν οι Έλληνες πολίτες, αυτόν τον
ρόλο θα συνεχίσουµε να υπηρετούµε.

Δεν θέλω να υπεισέλθω περαιτέρω. Θα έχουµε την ευκαιρία
σήµερα στη συζήτηση. Περιµένω να ακούσω σιωπών τις απαντή-
σεις του κ. Χατζηδάκη, αλλά δεν σας κρύβω ότι εκπλήσσοµαι και
µου δηµιουργεί αλγεινή εντύπωση ο τρόπος µε τον οποίο το φέρ-
νει. Το φέρνει εµβόλιµα προφανώς για να πιέσει την Αντιπολί-
τευση, Μείζονα και Ελάσσονα, να ψηφίσουν την τροπολογία,
επειδή έχει τη θετική προµετωπίδα της ΕΥΑΘ. 

Και µιας και το λέω αυτό σύρεται η Κυβέρνηση και το φέρνει -
το είπα και προηγουµένως- γιατί είναι µια διαδικασία µακρό-
χρονη. Η πώληση που σχεδιαζόταν από το 2014, πάγωσε λόγω
του δηµοψηφίσµατος στη Θεσσαλονίκη και των αποφάσεων του
Σ.τ.Ε. εκείνης της εποχής και σταµάτησε εντελώς από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάω για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Επί-
σης η µεταφορά των µετοχών των ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο
Υπερταµείο έγινε µε ισχυρή δικλείδα ασφαλείας το περίφηµο
άρθρο 2 του ν.4425/2016 για τις δεσµεύσεις που προκύπτουν
από το Σύνταγµα και υποχρεώσεις συµµόρφωσης στις δικαστικές
αποφάσεις.

Η υποκρισία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη δεν κρύβεται. Εξάλ-
λου, πρόκειται για την ίδια Κυβέρνηση που προσπάθησε, πρά-
γµατι πολύ, να παραχωρήσει τη λειτουργία του εξωτερικού
υδροδοτικού συστήµατος της Αττικής σε ιδιώτες. Μιλάµε για
φράγµατα και ταµιευτήρες, όπως του Ευήνου, του Μόρνου, του
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Μαραθώνα, της λίµνης Υλίκης, γεωτρήσεις Πάρνηθας και βοι-
ωτικού κάµπου, τα υδραγωγεία, τα δίκτυα µεταφοράς και πολλά
άλλα. Και πάλι το Συµβούλιο της Επικρατείας τη σταµάτησε. 

Εισέρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Για να αξιολογήσουµε τον
σηµερινό νόµο βέβαια, θα πρέπει να τον εντάξουµε στο ευρύτερο
οικονοµικό και δηµοσιονοµικό περιβάλλον. Η Νέα Δηµοκρατία
έχει εκτοξεύσει στα 60 δισεκατοµµύρια το δηµόσιο χρέος σε µια
τετραετία για να χρηµατοδοτήσει φοροαπαλλαγές σε ευκατάστα-
τες κοινωνικές οµάδες, ολιγοπωλιακούς οµίλους και εξοπλιστικά
προγράµµατα. Η Νέα Δηµοκρατία έχει λειτουργήσει σε ένα πρω-
τόγνωρο περιβάλλον δηµοσιονοµικής χαλαρότητας και αφθονίας
επενδυτικών πόρων, κυρίως ελέω του ταµείου ανθεκτικότητας
και ανάκαµψης, του γνωστού RRF. Τους πόρους αυτούς τους
έχει κατασπαταλήσει στην εξόφθαλµη χρηµατοδότηση µεµονω-
µένων οµίλων και όχι στη χρηµατοδότηση των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων που φωνάζουµε τόσα χρόνια, δύο και τρία χρόνια
τώρα, του κοινωνικού κράτους, αλλά και της πολιτικής προστα-
σίας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η αβελτηρία στην απορροφη-
τικότητα των περίφηµων προγραµµάτων ύψους 2 δισεκατοµµυ-
ρίων, που το RRF, το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης έχει
εγκρίνει για τη χώρα µας. Ακόµα δεν υπάρχει κανένας πόρος που
να απορροφήθηκε για τα θέµατα πολιτικής προστασίας. Και η
Νέα Δηµοκρατία ενώ είχε τόσο µεγάλες ευελιξίες στον τρόπο µε
τον οποίο διαχειρίζεται τα δηµόσια οικονοµικά, έχει αφήσει εδώ
και τρία χρόνια τον πληθωρισµό ανεξέλεγκτο να ροκανίζει τα ει-
σοδήµατα των πολιτών, των αγροτών και των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Έχουµε, όµως, και ένα πρόσφατο δελτίο Τύπου,
αποκαλυπτικό, του Υπουργείου Οικονοµικών που αναφέρει ότι τα
πρωτογενή πλεονάσµατα -ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι- το πρώτο πεντάµηνο του 2023 ανήλθαν σε ύψος 2,3 δισεκα-
τοµµυρίων, ενώ αναµένετο το έλλειµµα 1,4 δισεκατοµµύριο.
Δηλαδή τι έχουµε; Έχουµε µια υπέρβαση, µια επιπρόσθετη δη-
λαδή αύξηση, ύψους 3,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, σχεδόν 4 δισε-
κατοµµύρια. Με αυτά, λοιπόν, τα χρυσά άλλα αιµατοβαµµένα
πλεονάσµατα, η Κυβέρνηση χρηµατοδοτεί τις έκτακτες παροχές
Youth Pass, Travel Pass, Market Pass χωρίς, όµως, να έχει συζη-
τηθεί εδώ, στη Βουλή, στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα στρατηγικό
πλαίσιο, ένα στρατηγικό σχέδιο για το πώς µπορούν να αξιοποι-
ηθούν αυτοί οι πόροι που προήλθαν λόγω της υπέρβασης του
προϋπολογισµού. Αυτό είναι κοµβικό στοιχείο που πάλι και αυτό
δεν το λες «αριστεία», δηλαδή κατά το δοκούν και αλά καρτ να
διανέµεις πόρους ή να δίνεις πόρους σε κάποιες κατευθύνσεις
µε το σταγονόµετρο, αφού έχεις υφαρπάξει περιουσίες µέσω του
έµµεσου φόρου που είναι ο πιο άδικος φόρος γιατί πλήττει τα χα-
µηλά και µεσαία στρώµατα.

Τώρα αυτή η υπέρβαση θα µπορούσε βέβαια -αυτό λέµε εµείς-
να χρησιµοποιηθεί, να αξιοποιηθεί µε άλλους τρόπους και δυνα-
τότητες. Τα αναδροµικά των συνταξιούχων, η ιστορική εκκρεµό-
τητα της ελληνικής πολιτείας, το οποίο µάλιστα είναι µια πράξη
ευθύνης που οφείλουµε να το κάνουµε. Γιατί δεν προχωράτε σε
αυτό; Τα αναδροµικά σε εργαζόµενους, όπως για παράδειγµα
τους ακαδηµαϊκούς -θα συζητήσουµε και διάφορες διατάξεις που
διέπουν τα µέλη ΔΕΠ-, την αύξηση του ακατάσχετου που αν µη
τι άλλο είναι σε πάρα πολύ χαµηλά επίπεδα και µπορεί να δοθεί
µια δυνατότητα να πάρουµε έναν αέρα, να ανασάνει λίγο ο ελεύ-
θερος επαγγελµατίας και η µικροµεσαία επιχείρηση ή θα µπο-
ρούσε να µειώσει τους έµµεσους φόρους όπως εδώ και δύο
χρόνια πιέζουµε συνεχώς και µε κάθε δυνατό τρόπο.

Τι µας λέει η Κυβέρνηση και αρνείται πεισµατικά τη µείωση του
φόρου προστιθέµενης αξίας; Δύο επιχειρήµατα έχει η Κυβέρ-
νηση. Το πρώτο ότι δήθεν στις αγορές που εφαρµόστηκε η µεί-
ωση του ΦΠΑ δεν µετακυλίθηκε και στις τιµές των προϊόντων και
το δεύτερο επιχείρηµα ότι ο πληθωρισµός είναι παροδικό φαινό-
µενο το οποίο δεν έχει νόηµα να αντιµετωπίζεται µε διαρθρωτικά
µέτρα, αλλά µόνο µε παροδικές, στοχευµένες και σηµειακές ενι-
σχύσεις. 

Ο σηµερινός, όµως, νόµος είναι ακριβώς, είναι η επιτοµή, είναι
η απόδειξη της αποτυχίας της οικονοµικής πολιτικής. Γιατί ακρι-
βώς αυτό κάνει. Δίνει πόρους κατά το δοκούν, οπότε λοιπόν σαν
να αποδέχεται ότι η µείωση του ΦΠΑ θα ήταν πραγµατικά η ολι-
στική και οριζόντια λύση. 

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα λέει ψέµατα, όταν παρουσιάζει τις
σηµερινές αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων ως
ενίσχυση των εισοδηµάτων τους. Γιατί λέει ψέµατα; Προσέξτε.
Ενώ οι αυξήσεις στα καθαρά οριζόντια για όλους τους δηµοσίους
υπαλλήλους είναι 5%, µόνο ο περσινός πληθωρισµός κινείτο στα
επίπεδα του 7,6%. Άρα έχοντας αποδοµηθεί η αγοραστική δύ-
ναµη του Έλληνα πολίτη και του δηµοσίου λειτουργού, δηµοσίου
υπαλλήλου κατ’ επέκταση, έρχεται και δίνει ουσιαστικά ένα ηµί-
µετρο σε αυτή την κατεύθυνση. Άρα είναι αποδοχή της αποτυ-
χίας. Αυτή είναι και η απόδειξη αν δούµε τον πίνακα της EURO-
STAT, δυστυχώς η χώρα µας και οι Έλληνες πολίτες πιο συγκε-
κριµένα βρίσκονται σε επίπεδο αγοραστικής δύναµης στην προ-
τελευταία θέση. 

Αυξήσεις 30% στα επιδόµατα θέσεων ευθύνης. Πρόσεξε τώρα
τι γίνεται εδώ. Οξύνεται έτι περαιτέρω η ανισότητα. Ό,τι συµβαί-
νει στην κοινωνία και το βιώνουµε τα τελευταία χρόνια, όξυνση
ανισοτήτων κοινωνικών, οικονοµικών, το ίδιο και στον θύλακα,
εντός θύλακα του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα. Γιατί; Διότι παίρνει
30% αυξήσεις στα επιδόµατα θέσεων ευθύνης που επί της πα-
ρούσης ορίζονται µέσα από το σύστηµα της γαλάζιας ευνοιοκρα-
τίας. Χωρίς αξιοκρατία ορίζονται οι διευθυντές κατά το δοκούν
όσοι είναι αρεστοί Υπουργών και κυβερνητικών αξιωµατούχων
και αφού οριστούν µε τον επίπλαστο, παράτυπο αν µη τι άλλο πο-
λιτικά τρόπο, έχουν και αύξηση 30%, την ώρα που ο απλός δη-
µόσιος υπάλληλος που αποτελεί τη συντριπτική πλειονότητα των
δηµοσίων λειτουργών κατά 80% µπορεί οριακά παίρνει την αύ-
ξηση του 5%. Ο καθαρός είναι 43 ευρώ, 70 ευρώ µεικτές αποδο-
χές µηνιαίως, 43 - 45 ευρώ τον µήνα. Αυτή είναι η αύξηση που
πρεσβεύουν.

Ο σηµερινός νόµος, λοιπόν, είναι µια πληγή στη λογική του ενι-
αίου µισθολογίου, καθώς δίνει ελάχιστα στους πολλούς και δια-
τηρεί ανορθολογικά ρετιρέ που περιέγραψα προηγουµένως, ό-
πως για παράδειγµα χαρακτηριστικό βέβαια είναι οι προϊστάµενοι
της ΑΑΔΕ. Ενώ δεν καλύπτετε ούτε καν τις υποχρεώσεις της πο-
λιτείας που πηγάζουν από τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας όπως στην περίπτωση των ακαδηµαϊκών δασκάλων. 

Άρα το νοµοσχέδιο είναι µια δέσµη από ηµίµετρα που υποδύο-
νται ανεπιτυχώς ότι αντιµετωπίζουν τη σοβούσα αναµφίβολα πλη-
θωριστική κρίση.

Ηµίµετρα οι αυξήσεις, ηµίµετρα το Market Pass, ηµίµετρο το
Youth Pass. Οι κοινωνικές ανισότητες, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν αντιµετωπίζονται µε ηµίµετρα. 

Όπως επίσης, το νοµοσχέδιο συνεχίζει µια λογική ηµίµετρων
σε σχέση µε τα εισοδήµατα των πολιτών. Έτσι το νοµοσχέδιο
σπεύδει στις υπόλοιπες διατάξεις να συνεχίσει και τη λογική της
εύνοιας αλλά µόνο για τους λίγους. Το πρόγραµµα «Σπίτι µου»,
εκτός του ότι βάζει περιοριστικούς όρους που αποκλείουν επί της
ουσίας τους µη κατέχοντες περιουσία νέους συµπολίτες µας
προς όφελος των τραπεζών ήταν εξαρχής σχεδιασµένο για ελά-
χιστους µόνο δικαιούχους. Και το λέω αυτό γιατί όπως γνωρίζετε
πέντε χιλιάδες ήταν οι αρχικές θέσεις που θα εγκρίνοντο, αυξή-
θηκαν κατά πέντε χιλιάδες, αλλά οι αρχικές αιτήσεις ήταν είκοσι
µία χιλιάδες. Δηλαδή είχαµε απόκλιση πάνω από 400%. Προφα-
νώς δεν καλύπτουν τις ανάγκες που υπάρχουν. 

Η διάταξη για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ αφορά ελάχιστους εύπο-
ρους ιδιοκτήτες και σε καµµία περίπτωση δεν στοχεύει στις πε-
ριοχές και στο είδος των ακινήτων που είναι ευάλωτα από πιθα-
νές φυσικές καταστροφές. 

Η διάταξη ειδικά για τον ΕΝΦΙΑ επιδοτεί εξόφθαλµα τις ασφα-
λιστικές εταιρείες και αυτό είναι το λάθος µήνυµα που εκπέµπεται
δι’ αυτής της διατάξεως, δι’ αυτού του νόµου στην ελληνική κοι-
νωνία. Και γιατί είναι το λάθος µήνυµα; Γιατί λέγοντας ότι για την
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής η απάντηση είναι η ατοµική
ευθύνη, η ατοµική ασφάλιση, όταν το κράτος συνταγµατικά είναι
υποχρεωµένο να προστατεύσει τις περιουσίες των Ελλήνων πο-
λιτών, αναµφίβολα αυτό συνιστά ένα λάθος µήνυµα.

Τέλος, η διάταξη για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά αποτελεί επι-
κύρωση από την Κυβέρνηση της µη τήρησης των συµφωνηθέ-
ντων µε τον ιδιώτη επενδυτή. Η λογική της συµφωνίας ήταν ότι
τα ναυπηγεία θα καταστούν ανταγωνιστικά και όχι εξαρτηµένα
από τις συµβάσεις µε το ελληνικό δηµόσιο και ότι ο επενδυτής
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θα ήταν υποχρεωµένος να προσλάβει τους εργαζοµένους και να
κάνει επενδύσεις. Προφανώς, όλοι θα συµφωνήσουµε ότι πρέπει
να δώσουµε ζωή και να αναβιώσουµε την αµυντική τρίαινα της
χώρας: Σκαραµαγκάς - Σύρος - Ελευσίνα. 

Εµείς ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το κάναµε στη Σύρο και προχω-
ρήσαµε µε συναίνεση στην Ελευσίνα, αλλά πάντοτε να κρατη-
θούν και να τηρηθούν οι νόρµες και οι κανόνες και οι υπο-
χρεώσεις του ιδιώτη. Διότι δεν µπορούµε να συνεχίζουµε να συ-
νεργαζόµαστε σε κρατικοδίαιτα µοντέλα. Και εδώ τι έχουµε; Εδώ
έχουµε µια πολιτεία να βάζει πλάτη στον ιδιώτη που έχει αναλάβει
τον Σκαραµαγκά. Αυτό είναι το λάθος και αυτή είναι ακριβώς η
λάθος πλευρά που ισχύει για την Κυβέρνηση στο ζήτηµα αυτό.
Εµείς δεν λέµε όχι στο να αναβιώσουν τέτοιες υποδοµές -το αντί-
θετο- και να υπάρχουν θέσεις εργασίας, να µη χαθεί ούτε µία,
αλλά να ενισχυθούν. Όµως, όχι µε το να πληρώνει ο Έλληνας πο-
λίτης υποχρεώσεις του αναδόχου του, του ιδιώτη επενδυτή. Αυτή
είναι η διαφορά µας. Φυσικά και θέλουµε να πληρωθούν και να
µη χάσουν τις δουλειές τους. Όµως, δεν µπορούµε απλά να απο-
δεχόµαστε τη µη εκπλήρωση των βασικών θεµελιωδών υποχρε-
ώσεων του επενδυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν κατακλείδι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία υπερψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο,
αλλά καταδικάζει τη λογική της ασκούµενης δηµοσιονοµικής και
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαµουλάκη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος.
Πολύχρονος. Να ζήσετε, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι υποχρεωµένος κι εγώ να δηλώσω πόσο συγκλονισµένοι

είµαστε από τη τραγική απώλεια των δύο ένστολων ηρώων, που
πραγµατικά έπεσαν στο καθήκον. Για να µειώσουν τραγικές συ-
νέπειες, θυσίασαν τη ζωή τους. Πραγµατικά αξίζει να συνεχίσου-
µε την προσπάθεια τιµώντας τη µνήµη τους, όπως ειπώθηκε χθες
στη Βουλή. Νοµίζω ότι η Βουλή των Ελλήνων ενώνει τη φωνή της
µε όλον τον ελληνικό λαό που είναι συγκλονισµένος από το γε-
γονός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το πρώτο νοµοσχέδιο
αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου περί την οικονοµία και τα
οικονοµικά και εκ των πραγµάτων είναι επιβεβληµένο να πούµε
κάποια πράγµατα που έχουν σχέση µε το πλαίσιο γενικότερα.
Από την πλευρά µας θεωρούµε πως είναι δυο φορές επιβεβλη-
µένο γιατί µε βάση αυτό το πλαίσιο θα πορευθούµε τα επόµενα
χρόνια και γιατί από το πλαίσιο αυτό, όπως αναγκαστικά θα το
θέσω µε τίτλους, θα πηγάζει και η αντιπολιτευτική µας θέση και
στάση η οποία θα είναι στιβαρή, αξιόπιστη αλλά και παραγωγική
καθώς θα αναδεικνύει τη δική µας πρόταση.

Ξεκινώντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να το-
νίσω ότι η εποχή µας -εδώ και πολλά χρόνια, δεν είναι χθεσινό
αυτό- προσδιορίζεται ολοένα και περισσότερο από δύο κορυφαία
ζητήµατα: Την κλιµατική αλλαγή και τις ανισότητες. Η πολιτική
ατζέντα, ο δηµόσιος χώρος κυριαρχείται ολοένα και περισσότερο
σχεδόν αποκλειστικά από αυτά τα δύο θέµατα. Από την κλιµατική
αλλαγή και τις ανισότητες πηγάζουν σειρά ζητηµάτων και προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζουµε σε όλον τον κόσµο και µε ιδιαί-
τερη ένταση στον αναπτυγµένο κόσµο. Αναφέροµαι στις ανισό-
τητες και στην πίεση που ασκούν στη φιλελεύθερη δηµοκρατία
η οποία αµφισβητείται, ενισχύοντας τα άκρα και την αποχή γιατί
αδυνατεί να απαντήσει στις ανισότητες, και σχετίζεται άµεσα µε
πολλά ζητήµατα που έχουν κεντρικό χαρακτήρα, όπως για παρά-
δειγµα το µεταναστευτικό.

Η Ελλάδα µας, βέβαια, η χώρα µας, δεν αποτελεί εξαίρεση σε
αυτόν τον κανόνα. Και στη χώρα µας οι ανισότητες είναι παρού-
σες και η κλιµατική αλλαγή είναι παρούσα και νοµίζω ότι δεν χρει-
άζονται αποδείξεις επ’ αυτού. Τις βιώνουµε καθηµερινά και στα
δύο µέτωπα. Πράγµατι, τα επόµενα πολλά χρόνια εκεί θα κριθούν
όλες οι πολιτικές δυνάµεις, στο αν µπορούµε να δώσουµε πειστι-

κές και ολοκληρωµένες απαντήσεις σε αυτά τα δύο κυρίαρχα µέ-
τωπα, τις ανισότητες και την κλιµατική αλλαγή.

Η Ελλάδα, όπως είπα, δεν αποτελεί εξαίρεση. Τουναντίον, αντι-
µετωπίζει και ένα τρίτο κορυφαίο εθνικό ζήτηµα που είναι το δη-
µογραφικό. Πρόκειται για ένα πρόβληµα που συνιστά εθνική
απειλή το οποίο εξίσου µε τα δύο γενικότερα θέµατα που ανέ-
φερα πανευρωπαϊκού και παγκόσµιου ενδιαφέροντος, την κλιµα-
τική αλλαγή και τις ανισότητες, έχουν κατεπείγουσα ανάγκη
ολοκληρωµένης αντίληψης και στρατηγικού σχεδίου για να τις
αντιµετωπίσει κανείς. Δεν είµαστε, λοιπόν, εξαίρεση, ίσα-ίσα που
έχουµε και ένα επιπλέον πρόβληµα ως χώρα.

Κάνω αυτή την εισαγωγή γιατί ακριβώς σε αυτά τα τρία κρίσιµα
µέτωπα, στα οποία κρινόµαστε ήδη και θα κρινόµαστε ξαναλέω,
µε απόλυτη πίστη σε αυτό που λέω από το Βήµα της Βουλής, τα
επόµενα πολλά χρόνια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που
συνεχίζει µετά από τις εκλογές επί τέσσερα ολόκληρα χρόνια ως
Κυβέρνηση µε άνετη πλειοψηφία στη Βουλή, απέφυγε επιµελώς
να δώσει οποιουδήποτε χαρακτήρα ολοκληρωµένη απάντηση σε
αυτά τα θέµατα.

Βρήκε καταφύγιο στη δηµοσιονοµική χαλάρωση που προκλή-
θηκε από την πανδηµία και στη συνέχεια από την ανάγκη ενίσχυ-
σης των εισοδηµάτων λόγω της ενεργειακής κρίσης και το
ονόµασε αυτό κεντρώα πολιτική. Υπάρχει απουσία ολοκληρωµέ-
νου σχεδίου σε οποιοδήποτε από τα τρία αυτά ζητήµατα, κλιµα-
τική αλλαγή, ανισότητες, δηµογραφικό. Δεν υπάρχει υποψία καν
ολοκληρωµένου σχεδίου.

Αντίθετα, περίσσεψαν επιδοµατικές πολιτικές, οριζόντιες πο-
λιτικές, αποσπασµατικές προσεγγίσεις, µικρά πράγµατα τα οποία
προσπαθούν να ονοµατιστούν ως µεγάλα µε επικοινωνιακή υπο-
στήριξη, αλλά πλήρης αδυναµία αντιµετώπισης σε στρατηγική
βάση αυτών των ζητηµάτων τα οποία δεν είναι µόνο ότι κυριαρ-
χούν στην ατζέντα, αλλά προσδιορίζουν ήδη τη ζωή µας και θα
την προσδιορίζουν ολοένα και περισσότερο τα πολλά επόµενα
χρόνια όλων, αλλά κυρίως της νέας γενιάς που είναι ο µεγάλος
χαµένος των αλλεπάλληλων κρίσεων εδώ και δέκα - δώδεκα χρό-
νια στην πατρίδα µας.

Το ίδιο συνεχίζει µε το παρόν νοµοσχέδιο, το πρώτο νοµοσχέ-
διο που είναι σαν δείγµα γραφής της νέας τετραετίας: Οριζόντια
και αποσπασµατικά µέτρα, συνέχιση της επιδοµατικής λογικής.
Μια από τα ίδια. Και µόνον αυτός ο λόγος, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι απολύτως επαρκής για εµάς για να καταψηφί-
σουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Αρκεί και µόνο αυτός ο
λόγος, πόσο µάλλον που δεν υπάρχουν οι συνθήκες δηµοσιονο-
µικής χαλάρωσης που επέτρεπαν όλα αυτά στα οποία αναφέρ-
θηκα ακροθιγώς νωρίτερα.

Η Κυβέρνηση απάντησε στην κριτική που ασκήσαµε και στην
επιτροπή, διά του Υπουργού κ. Χατζηδάκη, µε το γνωστό ότι είναι
το 50% του προεκλογικού προγράµµατος. Το επανέλαβε και ο ει-
σηγητής της Πλειοψηφίας σήµερα. Θέλω να κάνω ένα σχόλιο
χωρίς καµµία µαξιµαλιστική διάθεση. Είναι πολύ λίγο. Δηλαδή
αυτές οι δαπάνες είναι οι απαντήσεις σε προβλήµατα που θα
δούµε τέσσερα ολόκληρα χρόνια; Αυτό είναι το 50% του προ-
γράµµατος;

Μας εξηγήθηκε, µάλιστα, στην επιτροπή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι κάπου 4,4 δισεκατοµµύρια και άλλα τόσα θα ακο-
λουθήσουν το επόµενο διάστηµα και κάπου εκεί κλείνουν οι
προεκλογικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης. Είναι πολύ λίγο. Και
προσέξτε, η Κυβέρνηση, διά του Υπουργού, µας είπε το δόγµα
τους: «Εµείς λέµε λίγα για να τα κάνουµε όλα».

Αυτό το «λέµε λίγα και κάνουµε πολλά» µου θύµισε, κύριε
Υπουργέ, το «σεµνά και ταπεινά» που υπήρχε προ δεκαπέντε
ετών. Ελπίζω να µην έχει αυτή η περίοδος την κατάληξη του
σεµνά και ταπεινά γιατί θυµόµαστε όλοι πως εξελίχθηκε εκείνη η
περίοδος, κυρίως στο δηµοσιονοµικό επίπεδο, από την πολλή σε-
µνότητα και την ταπεινότητα. 

Αντικειµενικά ότι είναι λίγα είναι λίγα. Αποδείχθηκε και αναδεί-
χθηκε στην διαδικασία ακρόασης φορέων. Το ζήτηµα όµως, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γιατί είναι λίγα. Αυτό είναι το
κεντρικό ερώτηµα. Μπορούσαν να είναι περισσότερα; Και όχι θε-
ωρητικά, πρακτικά. Ναι, εµείς απαντάµε ότι µπορούσαν και έπρε-
πε να είναι περισσότερα.
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Είναι λίγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η Κυβέρνηση
σπατάλησε άπειρο δηµοσιονοµικό χώρο τα προηγούµενα χρόνια
πρώτα απ’ όλα χαρίζοντας εκατοντάδες εκατοµµύρια στις µετα-
βιβάσεις ακινήτων µε το δώρο που έγινε στους κατόχους µεγά-
λων περιουσιών. Εκατοντάδες εκατοµµύρια χαρίστηκαν και αφαι-
ρέθηκαν βέβαια από το δηµοσιονοµικό χώρο. 

Οµοίως δεν υπήρχε ούτε ένα ευρώ στον κρατικό προϋπολογι-
σµό από τη φορολόγηση των ουρανοκατέβατων κερδών, για τα
ποια έγινε λόγος σε όλη την Ευρώπη. Ο Πρωθυπουργός µίλησε
για 90% φορολόγηση και φορολόγηση δεν έχουµε δει µέχρι
τώρα. Δεν πίεσε κανένας τον Πρωθυπουργό να µιλήσει για φο-
ρολόγηση 90% των υπερκερδών. Ο ίδιος πιεζόµενος στο ότι δεν
είχε παρουσιάσει ακόµα µέτρα στήριξης των νοικοκυριών στο
ηλεκτρικό ρεύµα και πιεζόµενος από µία αφόρητη κατάσταση µί-
λησε για 90% φορολόγηση υπερκερδών. Τα κέρδη εξαφανίστη-
καν, άρα κατέστη άνευ αντικειµένου και το 90%.

Περιόρισε τον δηµοσιονοµικό χώρο η Κυβέρνηση, καθώς µία
από τις δύο ή τρεις µεγαλύτερες παγκοσµίως δηµοσιονοµική
επέκταση ως ποσοστό του ΑΕΠ τον καιρό της πανδηµίας είχε µη-
δενικό αναπτυξιακό αποτέλεσµα. Έφτασαν να δίνουν λεφτά
ακόµη και στα Airbnb. Άλλο µια ενεργή επιχείρηση µε προσωπικό,
που καλώς στηρίχτηκε και άλλο ένα Airbnb, το οποίο µένει άδειο
για µια χρονιά. Τι έγινε δηλαδή;

Σήµερα το πρωί διάβασα σε έναν µικρό απολογισµό ότι φέτος
το Airbnb το ελληνικό έχει πάει πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο. Αυτές οι επενδύσεις έτσι είναι. Τι νόηµα έχει να πηγαίνει στα
Airbnb η επιστρεπτέα προκαταβολή; Είναι ένα ακραίο παράδει-
γµα σπατάλης πραγµατικά και βέβαια δεν υπήρξε κανένα πρα-
κτικό µέτρο στήριξης της παραγωγής από τον πρωτογενή τοµέα
µέχρι τη βιοτεχνία και τη βιοµηχανία, κυρίως στην περίοδο της
ενεργειακής κρίσης από όπου προκύπτουν και καλά αµειβόµενες
θέσεις εργασίας και να φέρει τον κρατικό προϋπολογισµό σε υγιή
βάση. Αυτός, λοιπόν, είναι ο δεύτερος λόγος για τον οποίο κατα-
ψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, γιατί ακριβώς η Κυβέρ-
νηση µε δικές της επιλογές και ευθύνη έχει περιορίσει το δηµο-
σιονοµικό χώρο, γι’ αυτό και φέρνει ένα πρόγραµµα πολύ µικρό,
το οποίο προσπαθεί να το εξηγήσει µε ρητορικές περί σεµνότη-
τας και ταπεινότητας, όπως είπα. 

Ο τρίτος βασικός λόγος που καταψηφίζουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι η ακρίβεια. Δεν καταψηφίζουµε την ακρίβεια.
Δεν εννοώ ότι η Νέα Δηµοκρατία την ψηφίζει, µην παρεξηγηθώ.
Δεν εννοώ αυτό. Τι θα πει Market Pass παράταση για άλλους δύο
ή τρεις µήνες και αν το ψηφίζετε ή όχι, όταν πολιτικές από το κα-
λάθι του σουπερµάρκετ µέχρι όλα τα µέτρα που έχουν ληφθεί
από την Κυβέρνηση δεν απέδωσαν τίποτα; Δεν υπάρχει κανένας
αποτελεσµατικός έλεγχος και στα είδη διατροφής ο τιµάριθµος
έχει φύγει σε ανεξέλεγκτα επίπεδα. Σε προϊόντα ιδίως από τη ζά-
χαρη µέχρι φρούτα και νωπά προϊόντα έχει πάρει χαρακτήρα
τραγικό πραγµατικά η εξέλιξη των τιµών. 

Και βέβαια το Market Pass δεν σώζει κανέναν και τίποτα. Είναι
µια αποτυχία παταγώδης στην πολιτική που υπήρξε τα τελευταία
δύο χρόνια, όπου η κυβέρνηση στάθηκε ανίκανη να αντιµετωπίσει
το κύµα της ακρίβειας και απόδειξη αυτού είναι βέβαια το Market
Pass, το οποίο φέρνει. Η ακρίβεια θέλει µια ολοκληρωµένη αντί-
ληψη, ένα ολοκληρωµένο σχέδιο να καταλάβει η αγορά ότι υπάρ-
χει διάθεση απόφασης σοβαρού ελέγχου. Τότε πραγµατικά θα
δείτε ότι θα προσαρµόζεται µόνη της. Δεν είναι το βάρος στα
πρόστιµα που πολλές φορές ζητάµε όλοι να πέσουν πρόστιµα.
Εάν καταλάβει η αγορά ότι η πολιτεία έχει την απόφαση και τον
τρόπο να ελέγξει αποτελεσµατικά, τότε τα φαινόµενα της κερδο-
σκοπίας προφανώς θα αρχίσουν να περιορίζονται. Αυτός, λοιπόν,
είναι ο τρίτος λόγος για τον οποίο πρέπει να καταψηφιστεί το νο-
µοσχέδιο.

Τέταρτος λόγος. Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
όπως είπα στην αρχή, ότι σε όλα σχεδόν τα άρθρα έχουµε µία
πρόκληση να αναδείξουµε τη δική µας ολοκληρωµένη αντιπρό-
ταση, τη δική µας πρόταση, από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ. Όταν
διαβάζουµε για ΕΚΑΣ και για φάρµακα εµείς επαναφέρουµε -και
θα το κάνουµε κάθε µέρα στη Βουλή, σε κάθε νοµοσχέδιο- την
πρότασή µας που κοστίζει 620 εκατοµµύρια ευρώ και βάζει τέλος
στις συντάξεις των 400 ευρώ, δίνοντας µια ενίσχυση που αγγίζει

τα 200 ευρώ τον µήνα σε τριακόσιους εβδοµήντα µε τριακόσιους
ογδόντα χιλιάδες δικαιούχους. 

Όταν ακούµε αναφορές σε προσωπική διαφορά θα θυµίζουµε
τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης το 2019. Την έχουµε κοστολογήσει, µά-
λιστα κάθε χρόνο πέφτει η δαπάνη για τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και λέµε καταργείστε εδώ και τώρα την προσωπική διαφορά,
γιατί κρατάµε «κλειδωµένους» δώδεκα χρόνια ένα εκατοµµύριο
συνταξιούχους. 

Κάθε φορά που θα ακούµε για «το Σπίτι µου» θα χαιρόµαστε
αν οι πέντε χιλιάδες έγιναν δέκα και οι δέκα έγιναν είκοσι αύριο,
αλλά από την άλλη θα επαναφέρουµε δυναµικά την πρότασή
µας, που δεν είναι βέβαια αυτή που προσπάθησε διαστρεβλώνο-
ντας, δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός να ειρωνευτεί στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις. 

Εµείς µιλάµε για ένα πρόγραµµα που έχει βάθος χρόνου -δεν
γίνεται σε µια µέρα- το οποίο έχει αναπτυξιακό αποτέλεσµα, γιατί
αφορά και κατασκευές και ανακατασκευές υφιστάµενων διαµε-
ρισµάτων και αθροίζεται σε δεκάδες χιλιάδες κατοικίες και είναι
µια ολοκληρωµένη προσπάθεια να απαντήσουµε σε αυτό το σκέ-
λος στο δηµογραφικό. Προφανώς, δεν απαντάµε µόνο µε αυτή
την πρόταση στο δηµογραφικό, αλλά και µε µια σειρά άλλες προ-
τάσεις.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το περίφηµο ζήτηµα
της κοστολόγησης προγραµµάτων. Προφανώς και δεν έχουµε
καµµία διαφωνία επ’ αυτού. Μία διαφωνία έχουµε, κύριε Υπουρ-
γέ, και παρακαλώ να τη σηµειώσετε και θέλουµε ένα σχόλιο σε
αυτό. Εµείς είχαµε προτείνει προεκλογικά, όταν ακούστηκε,
υπήρξε αυτός ο διάλογος -δεν αποφύγαµε και τότε ούτε το εί-
παµε προεκλογικά να πάρουµε θέση- προσέξτε, όµως, είπαµε
τότε ότι αυτή η κοστολόγηση προγραµµάτων να πάει στο Γρα-
φείο Προϋπολογισµού της Βουλής και όχι στο Δηµοσιονοµικό
Συµβούλιο που λέτε. Ναι, µεν από το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο
συµφωνούµε ότι έχει όλα εκείνα τα µέσα για να αποτιµήσει τις
µακροπρόθεσµες δηµοσιονοµικές επιπτώσεις -συµφωνούµε σε
αυτό- όµως στερείται αρµοδιότητας στάθµισης της ευρύτερης
κοινωνικής ωφέλειας ή του κοινωνικού κόστους αντίστοιχα, αρ-
µοδιότητα που την έχει το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βου-
λής. Αξιολογήστε το αυτό το θέµα και να το συζητήσουµε για να
καταλήξουµε κάπου συναινετικά. 

Δεν έχει κανένας µας αντίρρηση να κοστολογούνται τα προ-
γράµµατα. Ωστόσο όταν πρόκειται περί κοστολόγησης ο λόγος,
θέλω να βάλω µία διάσταση. Η εξαγγελία του Πρωθυπουργού
στις 23 Ιανουαρίου του 2023, πριν δηλαδή από έξι µήνες ακρι-
βώς, περί νέου ενιαίου µισθολογίου κοστολογήθηκε από κανέναν;
Αυτό είναι το νέο ενιαίο µισθολόγιο που ήρθε τώρα µε µία οριζό-
ντια αύξηση 70 ευρώ έως 45 καθαρά -όσο είναι, εν πάση περι-
πτώσει- που έχει οριζόντιο χαρακτήρα και καθόλου δεν συνιστά
προσέγγιση νέου µισθολογίου; Δηλαδή, αυτά ποιος τα κοστολο-
γεί;

Σας θυµίζω κάτι παλαιότερο που ξέρετε και εσείς, κύριε Υ-
πουργέ, και εγώ καλά και το ξέρει και ο κ. Φάµελλος, γιατί τότε
είχε τα ενεργειακά θέµατα, σήµερα είναι ο επικεφαλής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Η απόκρυψη του προγράµµατός σας για την απολιγνιτο-
ποίηση που έχει βυθίσει σε µια ύφεση πρωτοφανή µια ολόκληρη
περιφέρεια, τη Δυτική Μακεδονία απεκρύβη εντελώς το 2019.
Παρουσιάστηκε ένα µήνα µετά τις εκλογές και έχει τροµερές συ-
νέπειες για µια περιοχή τριακοσίων χιλιάδων κατοίκων. Αυτό
ποιος το κοστολογεί;

Το λέω αυτό για να εξηγούµαστε ότι τα προγράµµατα να κο-
στολογούνται και είπαµε και συγκεκριµένα από πού. Όµως, νο-
µίζω, εάν θέλουµε πραγµατικά να γίνουµε χρήσιµοι στους πο-
λίτες και να αποκαταστήσουµε το κύρος των δηµοκρατικών θε-
σµών, για να ενισχύσουµε τη συµµετοχή των πολιτών στις διαδι-
κασίες, για να απαντήσουµε πειστικά στη λαθεµένη αντίληψη πως
όλοι είναι ίδιοι, πρέπει να έχουµε µια άλλη προσέγγιση, να λέµε
τα πράγµατα µε το όνοµά τους, να µιλάµε τη γλώσσα της αλή-
θειας και εµείς από τη µεριά µας αυτή την απόφαση έχουµε να
κάνουµε ξεκινώντας από σήµερα και από χθες, βέβαια όπου, παρ’
όλες τις τεκµηριωµένες αντιρρήσεις µας, ψηφίσαµε το άνοιγµα
της διαδικασίας για τους απόδηµους. Σήµερα καταψηφίζουµε επί
της αρχής και είµαστε εδώ για να δούµε τα µέτρα ενίσχυσης.    

1838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα εξηγήσουµε άρθρο - άρθρο ποια ακριβώς είναι η στάση
µας. Σας εξήγησα, νοµίζω, όσο µπορούσα πιο ολοκληρωµένα στο
πλαίσιο του χρόνου, για ποιον λόγο καταψηφίζουµε. Είµαστε εδώ
για να αναδείξουµε τη δική µας πρόταση που έχει ως κεντρική
αποστολή της την αντιµετώπιση των τριών ζητηµάτων στα οποία
αναφέρθηκα -δηµογραφικό, κλιµατική αλλαγή, ανισότητες- µε
πολλαπλές προτάσεις και µε µία ολοκληρωµένη πολιτική λογική
την οποία θα αναπτύσσουµε κάθε µέρα, κάθε εβδοµάδα, κάθε
µήνα, κάθε χρόνο στη Βουλή των Ελλήνων και όχι µόνο εδώ, βέ-
βαια. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τραγωδία µε τις πολυήµερες πυρκαγιές, ένατη µέρα σήµερα

αν δεν κάνω λάθος, στη Ρόδο, στην Εύβοια, στην Κέρκυρα και
αλλού, έχει κάνει στάχτη κυριολεκτικά το κυβερνητικό αφήγηµα
περί δήθεν προστασίας της ανθρώπινης ζωής και του περιβάλ-
λοντος. Θρηνούµε ήδη τους δύο πιλότους του Καναντέρ που κα-
τέπεσε στην Κάρυστο, ενώ ήρθε και η επιβεβαίωση του θανάτου
του σαράντα ενός χρόνων κτηνοτρόφου που αγνοούνταν.

Από τη θέση µας ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, εκφρά-
ζουµε τη βαθιά θλίψη, τα θερµά µας συλλυπητήρια στις οικογέ-
νειες των δύο πιλότων που βρήκαν τραγικό θάνατο στη γεµάτη
από αυταπάρνηση και αυτοθυσία προσπάθειά τους για την κατά-
σβεση των πυρκαγιών, καθώς και στην οικογένεια του άτυχου
κτηνοτρόφου. Ζητάµε την πλήρη διερεύνηση των αιτιών. 

Είναι άδικοι θάνατοι παιδιών του λαού µας στο καθήκον απάνω,
που µε τραγικό τρόπο φέρνουν στο προσκήνιο τις εγκληµατικές
ευθύνες της Κυβέρνησης και διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων
για την παντελή έλλειψη ολοκληρωµένου σχεδίου αντιµετώπισης
πυρκαγιών, πληµµυρών, σεισµών, µε έλλειψη υποδοµών, επί-
γειων και εναέριων µέσων. Κατά τα άλλα, το µόνιµο αφήγηµα, το
µόνιµο µότο των µελών της Κυβέρνησης: «Εκκενώστε! Τρεχάτε
για να σωθείτε!» και όλα εξαντλούνται στο «112». 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Η Κυβέρνηση µε το
παρόν νοµοσχέδιο δείχνει το ίδιο αποκρουστικό αντιλαϊκό της
πρόσωπο που αποτυπώνεται και στον παραπλανητικό τίτλο: «Ενί-
σχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οικογέ-
νειας και της εργασίας». Είναι ένα νοµοσχέδιο αντιδραστικό για
το οποίο ΣΥΡΙΖΑ δίνει τη συγκατάθεσή του επί της αρχής και να
δούµε τι έπεται στην πορεία.

Πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, θα έλεγα ότι είναι τόση
η ενίσχυση του εισοδήµατος που για µία ακόµη φορά στην
υπουργική τροπολογία, στο άρθρο 7, για επείγοντα µέτρα για την
προστασία στις πυρόπληκτες περιοχές λαµβάνεται µέριµνα για
τους εργοδότες, αλλά καµµιά αναφορά δεν γίνεται για τους αυ-
τοαπασχολούµενους επαγγελµατίες που δεν έχουν προσωπικό
ή απασχολούν ελάχιστα άτοµα και στηρίζονται καθαρά στην προ-
σωπική τους εργασία. Το ίδιο είχε γίνει και στην πανδηµία. Το ίδιο
και σε παρόµοιες περιπτώσεις πυρκαγιών πληµµυρών και ούτω
καθεξής. 

Εµείς απαιτούµε: Την άµεση στήριξη µε προτεραιότητα σε
όσους έχουν εισόδηµα µέχρι 12.000 ευρώ µε πλήρη αποζηµίωση
στο 100% για την κάλυψη όλων των καταστροφών σε υποδοµές
και σε εργαλεία εργασίας και ούτω καθεξής. Επίδοµα ειδικού
σκοπού στο ύψος του βασικού µισθού. Πλήρη κάλυψη στο 100%
των εισφορών ατοµικής ασφάλισης. Αναστολή των τρεχουσών
ρυθµίσεων σε εφορία, τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία τουλάχι-
στον για έξι µήνες ή όσο χρειαστεί. Άµεση απαλλαγή από το
τέλος επιτηδεύµατος για την τρέχουσα χρονιά. 

Οι συνταξιοδοτικές, µισθολογικές και φορολογικές διατάξεις
που προβλέπει το νοµοσχέδιο για συνταξιούχους, δηµόσιους
υπαλλήλους, πανεπιστηµιακούς ΔΕΠ, ερευνητές, καλλιτέχνες,
λογοτέχνες, στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και τα
µέτρα για την ενίσχυση του πραγµατικού εισοδήµατος και την
περαιτέρω στήριξη των πολιτών, όπως παραπλανητικά αναφέρει
το σχέδιο νόµου, δεν είναι τίποτε άλλο παρά η κοροϊδία του

αιώνα. Όλες αυτές οι ψευτοπαροχές, τις οποίες διαφηµίζει η Κυ-
βέρνηση ως µέτρα προς όφελος της κοινωνίας, κάνοντας το
µαύρο άσπρο στην κυριολεξία, αποτελούν το 50% των οικονοµι-
κών εξαγγελιών της Κυβέρνησης για όλη την τετραετία -και κο-
κορεύεται γι’ αυτό- και ένα νοµοσχέδιο πλήρως ενταγµένο στο
µεσοπρόθεσµο, για να µην µείνει καµµία αµφιβολία για το πόσο
κοστολογηµένο είναι, µε τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς και
την επιστροφή στη σφιχτή δηµοσιονοµική πολιτική για το επό-
µενο διάστηµα, µε µατωµένα πλεονάσµατα της τάξης των 4 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ το χρόνο, µε βάση και το νέο Σύµφωνο
Σταθερότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η διάταξη που εισάγει η Κυβέρνηση για την αξιολόγηση των
προγραµµάτων των πολιτικών κοµµάτων από το Δηµοσιονοµικό
Συµβούλιο έχει ένα και µόνο στόχο: να ελέγχονται, να καθορίζο-
νται και να κοστολογούνται µε κριτήριο τις δηµοσιονοµικές ανά-
γκες, δηλαδή να είναι γραµµένα µε τις πένες των επιχειρηµατικών
οµίλων, του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων, της Τράπεζας της
Ελλάδος, της Κοµισιόν, του ΝΑΤΟ και απολύτως προσαρµοσµένα
στις απαιτήσεις τους, στις ανάγκες τους. Θα πρέπει να είναι από-
λυτα εναρµονισµένα µε τη λεγόµενη επενδυτική βαθµίδα, που θα
εξασφαλίζει φθηνό χρήµα για τους επιχειρηµατικούς οµίλους µε
εχέγγυο τα δεκάδες αντιλαϊκά προαπαιτούµενα και τον λογαρια-
σµό, φυσικά, στον ίδιο τον λαό. 

Κοστολογήστε, λοιπόν, εσείς τα κέρδη και τις ζηµιές για λογα-
ριασµό των λίγων και εµείς θα κοστολογούµε µε τις ανάγκες του
λαού µας για µισθό και σύνταξη στο ύψος των πραγµατικών ανα-
γκών, για µόρφωση, υγεία, πολιτισµό, αθλητισµό για όλο τον λαό,
για µέτρα πρόληψης και προστασίας της ανθρώπινης ζωής από
πυρκαγιές, πληµµύρες, χιονοπτώσεις, σεισµούς, εργοδοτικά ή
άλλα εγκλήµατα στους χώρους δουλειάς. Είναι αβυσσαλέο το
χάσµα µεταξύ µας. 

Κοστολογηµένο για το «ξήλωµα» της κοινωνικής ασφάλισης
και τη µετατροπή της σε ατοµική υπόθεση είναι και το κατάπτυ-
στο άρθρο 61 που απαλλάσσει κράτος και εργοδοσία. Οι διατά-
ξεις του λειτουργούν σαν λαγός, βασισµένες στην πολιτική της
ενεργούς γήρανσης, ανοίγοντας κι επίσηµα τον δρόµο για δου-
λειά µέχρι και τα εβδοµήντα τέσσερα έτη. 

Εντάσσει ανέργους ηλικίας πενήντα πέντε έως εξήντα επτά
ετών στα προγράµµατα της δηµόσιας υπηρεσίας απασχόλησης,
στον πρώην ΟΑΕΔ, µε το πρόσχηµα ότι δεν έχουν συµπληρώσει
τον απαιτούµενο συντάξιµο χρόνο για θεµελίωση συνταξιοδοτι-
κού δικαιώµατος. Και συνεχίζει: «Με την ίδια απόφαση δύνανται
να καθορίζονται οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες είναι δυνατή η
εφαρµογή του παρόντος σε ανέργους ηλικίας άνω των εξήντα
επτά ετών και έως εβδοµήντα τεσσάρων ετών». Δεν ακούστηκε
κουβέντα! Κουβέντα από όλους σας, όχι µόνο από την Κυβέρ-
νηση, αλλά και από τα υπόλοιπα κόµµατα. Είναι τι είναι αυτά τα
γνωστά προγράµµατα άγριας εκµετάλλευσης των ανέργων οι
οποίοι µετά από χρόνια ανεργίας επιστρατεύονται για να µπαλώ-
νουν τρύπες µε τρεις και εξήντα σε διάφορες υπηρεσίες δήµων,
υπουργείων και όπου αλλού. 

Όλο και περισσότεροι, φυσικά, θα πέφτουν στα νύχια αυτής
της διάταξης του άρθρου 61. Απόδειξη είναι ότι οι επτά χιλιάδες
απολύσεις την µέρα που καταγράφει η ΕΡΓΑΝΗ για το 2022, δεν
µπορούν να κατοχυρώσουν κανένα δικαίωµα ούτε στην ασφά-
λιση, ούτε στη σύνταξη, ούτε στη σταθερή δουλειά µε συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας. 

Σήµερα ο πλούτος που παράγεται από τους ίδιους τους εργα-
ζόµενους, δεν συνιστά δουλειά µέχρι τα βαθιά γεράµατα, ούτε
στα εβδοµήντα τέσσερα, ούτε στα εξήντα επτά. Φτάνει και περισ-
σεύει για γενική µείωση των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης για
να έχουν αξιοπρεπή ζωή και σύνταξη, στα εξήντα οι άντρες και
στα πενήντα πέντε οι γυναίκες, χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε: Καµµία ανοχή στη δουλειά µέχρι τον θά-
νατο! Γι’ αυτό και καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει την άθλια
διάταξη που οδηγεί τα γηρατειά απευθείας στο γραφείο τελετών,
αφαιρώντας το πολύτιµο δικαίωµα της σύνταξης. 

Καλούµε τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους σε συνα-
γερµό, να πάρουν την υπόθεση στα χέρια τους, να ακυρώσουν
τα σχέδια της Κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κε-
φαλαίου. 
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Η κοροϊδία βέβαια της Κυβέρνησης συνεχίζεται και µε τις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου για την αναπροσαρµογή των συντάξεων,
τις οποίες παρουσιάζει ως αύξηση, ενώ κινούνται στην ίδια λο-
γική του αντεργατικού νόµου Κατρούγκαλου, τον οποίο επεκτεί-
νει η Νέα Δηµοκρατία αντί να καταργήσει, όπως µας έλεγε πριν
από τέσσερα και πλέον χρόνια. Είναι το αποτέλεσµα των διαδο-
χικών αντιασφαλιστικών νόµων που αποτελούν πρόκληση για
κάθε σηµερινό και αυριανό συνταξιούχο. 

Η αιτιολογική έκθεση από µόνη της ξεσκεπάζει την ψεύτικη
προπαγάνδα της Κυβέρνησης περί αύξησης των συντάξεων. Ανα-
φέρει ρητά ότι το ποσό της σύνταξης των αναπροσαρµοζόµενων
συντάξεων που θα υφίσταντο µείωση παραµένει το ίδιο µε αυτό
που οι δικαιούχοι ελάµβαναν πριν από την προαναφερόµενη ανα-
προσαρµογή. Ακόµα και η όποια αύξηση, στην πράξη, σηµαίνει
µείωση των συντάξεων µε την υπέρµετρη άµεση και έµµεση φο-
ρολογία, τις κρατήσεις υπέρ του ΕΦΚΑ και µε διάφορους άλλους
τρόπους που θα τα παίρνει το κράτος από τους συνταξιούχους. 

Όσο δε για τις λεγόµενες τιµητικές συντάξεις καλλιτεχνών, λο-
γοτεχνών, αυτές επί της ουσίας τις αποψιλώνουν. Δεν µπορούν
µε τίποτα να αναπληρώσουν την έλλειψη συντάξεων γήρατος για
διάφορους κλάδους καλλιτεχνών και λογοτεχνών. Απλά, πετάει
σαν δόλωµα αυτά τα λίγα ψίχουλα για να περάσει τα όσα αντι-
δραστικά θεσµοθετεί.

Όλες οι κυβερνήσεις αποδείχθηκαν συνεταιράκια στη διάλυση
της κοινωνικής ασφάλισης. Τσάκισαν τις συντάξεις οδηγώντας
ακόµα και σε µειώσεις 30% και 40%. Εξανέµισαν την προβλεπό-
µενη δαπάνη από τον κρατικό προϋπολογισµό, νοµιµοποίησαν
την κλοπή δισεκατοµµυρίων ευρώ από τα αποθεµατικά των τα-
µείων. 

Οι εργαζόµενοι εν ενεργεία και οι συνταξιούχοι δεν πρέπει να
διαλέξουν ανάµεσα στη Σκύλλα και τη Χάρυβδη ούτε αυξήσεις
στις εισφορές χωρίς αντίκρισµα, ούτε τις σηµερινές συντάξεις
πείνας. Η άµεση απαίτηση όλων των συνταξιούχων είναι να κα-
ταργηθούν όλοι αυτοί οι αντιασφαλιστικοί νόµοι: ο νόµος Κα-
τρούγκαλου, να είναι δηµόσιο, υποχρεωτικό το σύστηµα κοινω-
νικής ασφάλισης, στη βάση των σύγχρονων πραγµατικών ανα-
γκών, µε πλήρη αποκατάσταση των απωλειών, αυξήσεις σε συ-
ντάξεις και προνοιακά επιδόµατα, επαναφορά της δέκατης τρίτης
και δέκατης τέταρτης σύνταξης µε πλήρη σύνταξη στα τριάντα
έτη εργασίας, θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος στα εξή-
ντα έτη για τους άνδρες και στα πενήντα πέντε για τις γυναίκες,
στη βάση των ασφαλιστικών εισφορών που έχουν καταβληθεί, να
επιστραφούν τα κλεµµένα αποθεµατικά. Αυτά είναι τα αιτήµατα
που στηρίζει σε όλους τους τόνους το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. 

Δεύτερη κατηγορία είναι οι ειδικές µισθολογικές ρυθµίσεις για
τα µέλη ΔΕΠ του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και εργα-
στηριακού διδακτικού προσωπικού των ΑΕΙ και τους εντεταλµέ-
νους διδάσκοντες, όπου αυξάνει την ψαλίδα µεταξύ αµοιβών
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού και ερευνητών σε ερευνη-
τικά κέντρα, ενώ θα έπρεπε να εξισωθούν οι αµοιβές τους. Δια-
τηρεί την απαράδεκτη διάκριση µεταξύ µελών ΔΕΠ, της ΑΣΠΑΙΤΕ
και των λοιπών ΑΕΙ, ενώ θα έπρεπε να καταργηθεί. Διατηρεί και
ενισχύει την κατηγοριοποίηση µεταξύ των εργαζοµένων. 

Τρίτη κατηγορία οι λεγόµενες «αυξήσεις», αυξήσεις - κοροϊδία,
στο δηµόσιο για το 2024 που ισοδυναµούν µε µειώσεις και ψί-
χουλα. Το µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων που προτείνει
δεν είναι ούτε ενιαίο ούτε νέο. Δεν είναι ενιαίο, διότι δεν παίρνουν
όλοι οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τα ίδια. Δεν παίρνει τα ίδια ο
υπάλληλος σε ένα Υπουργείο µε τον προϊστάµενο της διεύθυν-
σής του, ούτε επίσης ο µουσικός σε ένα ωδείο που πληρώνεται
για κάποιες ώρες από το αντίτιµο που δίνουν οι γονείς, ή µια σχο-
λική καθαρίστρια που πληρώνεται από τα χρήµατα των σχολικών
επιτροπών. 

Ίσα ίσα, η διαφοροποίηση µεγαλώνει, οι αποστάσεις γίνονται
µεγαλύτερες. Δεκατρία χρόνια τώρα οι εργαζόµενοι έχουν κυ-
ριολεκτικά µατώσει από τις περικοπές από 20% έως και 55% που
επέβαλαν εναλλάξ όλες µαζί ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Καταργήθηκαν τα δώρα Χρι-
στουγέννων, Πάσχα και τα επιδόµατα αδείας δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού. Με το µισθολόγιο του ΣΥΡΙΖΑ το 2015

όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι τοποθετήθηκαν σε χαµηλότερο κλι-
µάκιο από ό,τι βρίσκονταν πιο πριν. Ουσιαστικά, κλάπηκε ένα µι-
σθολογικό κλιµάκιο του ’16 και του ’17. Καταργήθηκαν µια σειρά
επιδόµατα και επιβλήθηκαν µια σειρά εισφορές και φόροι, ΕΝΦΙΑ,
εισφορά αλληλεγγύης, φόρος φυσικών προσώπων. Θεσµοθετή-
θηκε η λεγόµενη «προσωπική διαφορά» έτσι ώστε να παγώσουν
επί της ουσίας οι όποιες πενιχρές αυξήσεις. 

Με λίγα λόγια, το παρόν σχέδιο νόµου ενσωµατώνει όλες τις
περικοπές των τριών µνηµονίων. Κινείται µε το απαραβίαστο όριο
των δηµοσιονοµικών αντοχών, το στόχο των πρωτογενών πλεο-
νασµάτων και τη σταθερή υπεράσπιση των κερδών των επιχειρη-
µατικών οµίλων. 

Η Κυβέρνηση παρουσιάζει το µαύρο άσπρο, µιλώντας για στή-
ριξη του µισθού των δηµοσίων υπαλλήλων, ενώ αποδεικνύεται
ότι η αύξηση που διαφηµίζει είναι από 40 ευρώ έως λίγο πιο πάνω
από τα 50 ευρώ καθαρά για έναν εργαζόµενο στο δηµόσιο και 15
ευρώ καθαρά για κάθε παιδί ή αλλιώς 1,8 ευρώ ή µισό ευρώ για
κάθε παιδί την ηµέρα -όσο κοστίζει δηλαδή ένας καφές, αν και
έχει πάρει αύξηση και ο καφές-, µε την προϋπόθεση ότι έχει παι-
διά. Μιλάµε για αυξήσεις που κινούνται µεσοσταθµικά από 4,5%
έως 6,9%, όταν µόνο το 2022 -µε βάση τα στοιχεία του ΟΟΣΑ- εί-
χαµε πραγµατική µείωση του πραγµατικού µισθού κατά 7,4%,
ενώ ο πληθωρισµός το 2022 ήταν στο 9,6% και το πρώτο εξάµηνο
του 2023 βρίσκεται πάνω από το 7%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Κυβέρνηση είναι φανερό ότι επιχειρεί µε τους τρόπους αυ-
τούς να µετεξελίξει τη δηµόσια διοίκηση σε εργαλείο εφαρµογής
όλων των αντιλαϊκών µέτρων υπέρ του κεφαλαίου. Μάλιστα, συ-
νειδητά συνδέει τους µισθούς µε τη στοχοθεσία και την αντιδρα-
στική αξιολόγηση µε την προοπτική χορήγησης κινήτρων επίτευ-
ξης στόχων, τα γνωστά µπόνους, στους υπαλλήλους των υπηρε-
σιών που πετυχαίνουν σε πολύ µεγάλο βαθµό τους ποσοτικοποι-
ηµένους στόχους που βάζουν κάθε φορά τα στελέχη υπηρεσιών. 

Επιπρόσθετα, διατηρεί το αφορολόγητο στα 8.636 ευρώ για
τον εργαζόµενο χωρίς παιδιά που αφορά το 50% των δηµοσίων
υπαλλήλων. Αυτό σηµαίνει ότι από τα 600 ευρώ που θα λάβουν
τα 170 ευρώ θα τα επιστρέψει πίσω στην εφορία. 

Το ΚΚΕ απευθύνεται στους δηµοσίους υπαλλήλους, σε όλο τον
λαό και τους λέει ότι η επίθεση στα εργασιακά, ασφαλιστικά δι-
καιώµατα σε όλους τους εργαζόµενους πρέπει να αποκρουστεί
και πρέπει να αποκρουστεί µε ένα ισχυρό, ταξικό, πανεργατικό,
παλλαϊκό κίνηµα. Εκεί στοχεύει το πανεργατικό µέτωπο µε το συ-
ντονισµό δράσης και αγώνα εκατοντάδων σωµατείων, εργατικών
κέντρων, οµοσπονδιών, χιλιάδων εργαζοµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω σε λίγο, για ένα λεπτό
δώστε µου τη δυνατότητα. 

Μία πέµπτη και τελευταία κατηγορία µέτρων, προκλητικά και
προσβλητικά προς την εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα, σε αυ-
τούς που παράγουν τον πλούτο και τη νέα γενιά, είναι τα µέτρα
στήριξης της κοινωνίας όπως τα λέει, δηλαδή την παράταση του
«καλαθιού καπαµά», του Market Pass -άντε µέχρι τον Οκτώβρη-
ενός εφάπαξ βοηθήµατος, δηλαδή 20 ευρώ το µήνα, την προ-
σβολή και κοροϊδία του Youth Pass, ενός εφάπαξ χαρτζιλικιού
150 ευρώ, την ώρα που η Κυβέρνηση φορτώνει ένα βουνό εµπό-
δια στη µόρφωση των παιδιών, στην αναψυχή, στον πολιτισµό,
τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% µόνο για τα σπίτια που ασφαλί-
ζονται για φυσικές καταστροφές, αλλά µε την προϋπόθεση να
πέσουν τα λαϊκά νοικοκυριά στα νύχια των ασφαλιστικών εται-
ρειών, βάζοντας πάλι οι εργαζόµενοι το χέρι στην τσέπη, την
απαλλαγή των πρώην δικαιούχων ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους
στη φαρµακευτική δαπάνη ως αντιστάθµισµα στο κόψιµο του
ΕΚΑΣ στους χαµηλόµισθους χαµηλοσυνταξιούχους -µία από τις
πιο βάρβαρες διατάξεις του νόµου Κατρούγκαλου- αντί να το επι-
στρέψει, που αυτό έπρεπε να γίνει. Η Κυβέρνηση δηλαδή βαφτί-
ζει τα ψίχουλα «µέτρα στήριξης της κοινωνίας», την ώρα που η
ακρίβεια πραγµατικά τσακίζει το λαϊκό εισόδηµα. 

Εν κατακλείδι, τα µέτρα που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο δεν
αναπληρώνουν τις απώλειες, δεν καλύπτουν ούτε στο ελάχιστο
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τις πραγµατικές µειώσεις των µισθών των τελευταίων χρόνων,
δεν ισοφαρίζουν τη λεηλασία από τις εισφορές, τους άµεσους
και έµµεσους φόρους και τα κάθε λογής µνηµονιακά χαράτσια.
Όχι µόνο δεν αναιρούν τη συνολική αντιλαϊκή πολιτική, όχι µόνο
δεν φτάνουν να καλύψουν καλά-καλά τις απώλειες του λαού µας,
πόσω µάλλον τις ανάγκες του, αλλά στην πραγµατικότητα έρχο-
νται να προωθήσουν παραπέρα µια σειρά από αντιδραστικούς
στόχους. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
καταψηφίζει το νοµοσχέδιο επί της αρχής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, κ. Αθανάσιος Χαλκιάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ζήσαµε ένα τραγικό δυστύχηµα εχθές

µε την απώλεια των δύο πιλότων µας που βρήκαν τον θάνατο εν
ώρα καθήκοντος. Οι σκέψεις µας είναι στις οικογένειες τους και
ιδιαίτερα στο αγέννητο παιδί του ενός πιλότου µας. Δεν είναι ώρα
για να αναζητήσουµε τώρα τις ευθύνες, αλλά να είστε σίγουροι
ότι σύντοµα θα ζητήσουµε την πλήρη διερεύνηση των αιτίων και
αν υπάρχουν υπεύθυνοι γι’ αυτή την τραγωδία, µε πρώτο υπεύ-
θυνο την Κυβέρνηση των πεπαλαιωµένων Καναντέρ που δεν έχει
προβεί σε αγορά νέων µέσων αεροπυρόσβεσης και ζητάµε το
τριήµερο πένθος στις Ένοπλες Δυνάµεις να γίνει εθνικό πένθος.

Έχουµε αναρωτηθεί τι θέλουν οι νέοι µας; Ας τους ρωτήσουµε.
Προχθές είχα µία κουβέντα µε µία νεαρή κοπέλα και µιλώντας
µαζί της έµαθε ότι είµαι Βουλευτής και µου λέει: «Θα µπορούσα
να σας µεταφέρω κάποιες σκέψεις να τις µεταφέρετε µέσα στη
Βουλή;». Της λέω ότι αυτή είναι η δουλειά των Ελλήνων Βουλευ-
τών, να δουλεύουµε για τον ελληνικό λαό, να εξυπηρετούµε και
να µαχόµαστε για τα δικά του συµφέροντα. Μου λέει: «Σπούδασα
µετά κόπων και βασάνων, οι γονείς µου έκαναν θυσίες, έχω
όνειρα και δεν µπορώ να τα πραγµατοποιήσω. Εργάζοµαι σε κα-
κοπληρωµένες δουλειές του ποδαριού και όχι σε δουλειά όπου
έχω σπουδάσει. Με 700 - 800 ευρώ µισθό, πώς να ανοίξω τα
φτερά µου; Πώς µπορώ να δηµιουργήσω τη δική µου οικογένεια,
να φύγω από το πατρικό µου; Γιατί δεν έχω τη δυνατότητα -και
συνεχίζω να µένω µε τους γονείς µου- πραγµατικά για να µπο-
ρέσω να πραγµατοποιήσω τη δική µου οικογένεια». Αυτά θέλει η
νεολαία µας και έχουµε χρέος και ευθύνη να τους ακούσουµε.

Αλήθεια πιστεύετε ότι ο ελληνικός λαός αυτό που θέλει είναι
να ζει από επιδόµατα και pass; Ο Έλληνας θέλει πίσω την αξιο-
πρέπειά του. Θέλει ένα κράτος µε σοβαρότητα, συνέπεια που θα
προστατεύει και θα πράττει για την ευηµερία του έθνους. Θα πε-
ρίµενα από την Κυβέρνηση ένα σχέδιο, που θα είχε σαν σκοπό
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µας. Ένα σχέδιο να
αναγεννηθεί ο πρωτογενής τοµέας, να ξαναποκτήσουµε την αυ-
τάρκεια µας, να ισορροπήσουµε το εµπορικό µας ισοζύγιο και
γιατί όχι να αυξήσουµε τις εξαγωγές µας. Θα περίµενα την ου-
σιαστική στήριξη στη βιοµηχανία µας και τη µεταποίηση. Θα πε-
ρίµενα να ξαναδώ να ανοίγουν τα ναυπηγεία µας, να ανοίξουν
διαλυτήρια πλοίων όταν έχουµε το µεγαλύτερο εµπορικό στόλο
παγκοσµίως σε ελληνικά χέρια, να ανεβάσουµε το ΑΕΠ µας, να
µας εµπιστευθούν πάλι οι αγορές. Και αντί αυτού βλέπουµε µια
κακή αντιγραφή αριστερού επιδοµατικού µοντέλου µε παροχο-
λογίες και φτηνά επικοινωνιακά τρικ που δεν λύνουν σε καµµία
των περιπτώσεων τις παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας. 

Αλήθεια πιστεύετε ότι µε το επικοινωνιακό τρικ του Food Pass
θα ταΐσετε τον κόσµο; Ένα κιλό φέτα και ένα κιλό κιµάς κοστίζει
30 ευρώ. Ποιον ειλικρινά κοροϊδεύετε; Αφήσατε χωρίς ελέγχους
την αγορά, αφού εσκεµµένα δεν στελεχώσατε ούτε τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς και οι συντεχνίες αλωνίζουν ελεύθερα, ανεβά-
ζοντας τις τιµές σε εξωφρενικά ύψη για τον µέσο Έλληνα, για να
θησαυρίζουν σε βάρος του κάποιες συντεχνίες. Μόλις πρόσφατα
αποκαλύφθηκε η απάτη από κάποιες µεγάλες εταιρείες για πα-
ραπλανητική έκπτωση στα προϊόντα. Εσείς το δηµιουργήσατε,
επιδοτώντας την αγορά µε voucher. 

Εάν κόπτεστε για την Εύβοια µε το Evia Pass, έπρεπε να φρο-
ντίσετε να µην έχει συµβεί τέτοια τεράστιας έκτασης κατα-
στροφή. Αλλά τελικά τίποτα δεν αφήσατε όρθιο µε το επιτελικό
σας κράτος. Καίγεται όλη η χώρα κάθε χρόνο και απλώς είµαστε

στο ίδιο έργο θεατές. Το καλοκαίρι καιγόµαστε, το φθινόπωρο
πνιγόµαστε και τον χειµώνα είµαστε αποκλεισµένοι από τα χιόνια. 

Οι νέες µόδες για κλιµατική αλλαγή, όχι δεν είναι µόδα. Δεν
υπάρχει κλιµατική αλλαγή έτσι όπως την προσδιορίζετε. Δεν
υπάρχει επιτελικό κράτος. Και αλήθεια αφού κόπτεστε για την
Εύβοια, γιατί δεν κάνατε έργα υποδοµής, όπως τον οδικό άξονα
Ιστιαία - Κάρυστο και Χαλκίδα - Κύµη. Αξιοποιήστε το λιµάνι της
Κύµης για εµπορικό και τουριστικό, βγάζοντας και κάνοντας απο-
συµφόρηση του Πειραιά και τα οχηµαταγωγά µαζί µε τα εµπο-
ρικά µας πλοία να πηγαίνουν εκεί πέρα. Με έναν αυτοκινη-
τόδροµο από την Κύµη στη Χαλκίδα που ενώνεται µε το υπόλοιπο
εθνικό δίκτυο, ξέρετε τι µπορούµε να καταφέρουµε; Να ρίξουµε
τον χρόνο και το κόστος για τους επιβάτες που πάνε στο βόρειο
και κεντρικό Αιγαίο και να κάνουµε αποσυµφόρηση στον Πειραιά. 

Επανέρχοµαι τώρα σε δύο θέµατα που έκανα εκτενή αναφορά
στην επιτροπή και αναφέροµαι στους τρίτεκνους, πολύτεκνους
και στους υπερπολύτεκνους. Ενώ µιλάµε για το µείζον εθνικό
θέµα της υπογεννητικότητας, πώς τελικά θα την αντιµετωπί-
σουµε; Εµείς οι Σπαρτιάτες, οι Έλληνες εθνικιστές, απαιτούµε να
γεννηθούν ελληνόπουλα. Εσείς τι απαιτείτε; Να έρθει ακόµα ένας
Χασάν, ένας Αχµέτ; Και λέτε ότι ενισχύετε αυτές τις οικογένειες.

Οι αριθµοί όµως είναι αµείλικτοι. Δείτε τους πίνακες. Παρα-
καλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αθανάσιος Χαλκιάς, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και εδώ πέρα στα Πρακτικά, στους πίνακες θα δείτε ότι δεν
ισχύει η αρχή της αναλογικότητας. Να ενισχύσουµε τις οικογέ-
νειες που αιµοδοτούν το έθνος µας και χρήζουν την αµέριστη συ-
µπαράσταση µας. Εσείς κάνετε ακριβώς το αντίθετο. Όσα
περισσότερα παιδιά έχει µία οικογένεια, τόσο µειώνεται το κατά
κεφαλήν εισόδηµα ανά άτοµο αντί να αυξάνεται. Αυτή είναι η
προστασία σας. Είναι ντροπή και θα πρέπει να αλλάξει. Πρέπει
να έχουν προτεραιότητα όλες οι τρίτεκνες, πολύτεκνες και υπερ-
πολύτεκνες οικογένειες. Και αναφέροµαι στο Market Pass. 

Και σε αυτόν τον πίνακα είναι πατέρας και µάνα µαζί µε τέκνα.
Όταν λέω ένα τέκνο, εννοώ τριµελής οικογένεια. Ένα τέκνο λοι-
πόν στο Market Pass έχει ανώτατο εισοδηµατικό όριο τα 24.000
ευρώ. Το κατά κεφαλήν εισόδηµα ανά µέλος είναι 8.000 ευρώ και
ποσό επιδότησης 42. Πάµε λοιπόν σε µια οικογένεια που έχει έξι
παιδιά. Εισοδηµατικό κριτήριο είναι τα 49.000 ευρώ. Έξι παιδιά
και δύο οι γονείς είναι οκτώ άτοµα, να φάνε, να ζήσουν µε αυτές
τις τιµές, ενδεχοµένως να νοικιάζουν σπίτι µε ανώτατο όριο τα
49.000 ευρώ. Προσέξτε, το κατά κεφαλήν εισόδηµα ανά µέλος
είναι 6.125 και το ποσό επιδότησης 100.

Πάµε στο Α21. Αριθµός τέκνων ένα, ανώτατο εισοδηµατικό
όριο για να το πάρει κάποιος τα 22.500 ευρώ. Το κατά κεφαλήν
εισόδηµα είναι 7.500 ευρώ, ποσό επιδότησης µηνιαίο ανώτατο τα
28 ευρώ. Πάµε, λοιπόν, σε µία οικογένεια πάλι µε οκτώ παιδιά,
ανώτατο εισοδηµατικό όριο 52.500. Το κατά κεφαλήν εισόδηµα
ανά µέλος είναι 5.250 ευρώ από 7.500 που είναι µε ένα τέκνο µε
ποσό επιδότησης 392. Για ποια αναλογικότητα µιλάµε και για
ποια στήριξη απέναντι στους αιµοδότες του έθνους, τις τρίτε-
κνες, πολύτεκνες και υπερπολύτεκνες οικογένειες;

Σας ρώτησα κύριε Υπουργέ, κύριε Θεοχάρη, µέσα στην επι-
τροπή αν θα γίνει τελικά η αναδροµική επιστροφή του Market
Pass στις υπερπολύτεκνες οικογένειες, που σε παράβαση κάθε
έννοιας λογικής δεν πήραν το πρώτο εξάµηνο επιδότησης από
το έβδοµο παιδί και πάνω; Τι θα πράξετε σε αυτό; Να πείτε εδώ
µπροστά στην ολοµέλεια που µας βλέπει όλος ο ελληνικός λαός.
Το Market Pass πήραν 3,4 εκατοµµύρια νοικοκυριά και µόνο τρια-
κόσιες οικογένειες υπερπολύτεκνες δεν το πήραν το πρώτο εξά-
µηνο. Η άποψή µας είναι ότι πρέπει να δράξετε της ευκαιρίας και
να προβείτε άµεσα σε αναθεώρηση.

Πάω σε ένα θέµα που καίει πάρα πολύ κόσµο. Στις 29-1-2010
η Τράπεζα της Ελλάδος εγγυήθηκε τα ελληνικά κρατικά οµό-
λογα. Στις 12-3-2012 έγινε το PSI, το κούρεµα στα ελληνικά οµό-
λογα σε ταµεία, µικροµολογιούχους µε υπογραφή του κ.
Παπαδήµου και του κ. Βενιζέλου. Δεκαπέντε άτοµα νοικοκυραίοι,
αυτούς που χαρακτηρίζαµε εθνικούς αποταµιευτές, εθνικούς
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ευεργέτες, εθνικούς αιµοδότες, που εµπιστεύθηκαν το ελληνικό
δηµόσιο, τους οδηγήσατε στη µεγαλύτερη ληστεία κόπων και µό-
χθων µια ζωής.

Και έχουν οδηγηθεί δεκαεπτά άτοµα στην αυτοκτονία. Τους
κοροϊδέψατε µε τα ψέµατά σας. Υφαρπάξατε τις ψήφους τους
πολλές φορές. Αυτόν τον κόσµο που σας ψήφιζε µέχρι τώρα,
τώρα υποστηρίζει τους Έλληνες εθνικιστές. Αλήθεια θα τους χα-
ρακτηρίσετε και αυτούς φασίστες και ναζί; Το ευαγγέλιο της δη-
µοκρατίας είναι η εµπιστοσύνη στο κράτος και τη δικαιοσύνη.
Ποια εµπιστοσύνη µπορεί να έχει ο λαός απέναντι στο κράτος
µετά τέτοιων ενεργειών; Οι Έλληνες εθνικιστές που θα σταθούµε
δίπλα σε κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα, είµαστε η φωνή του
στο ελληνικό Κοινοβούλιο και ζητούµε την αποκατάσταση των
οµολογιούχων και όποιος φέρει, επαναλαµβάνω, όποιος φέρει
τέτοιο προς ψήφιση νοµοσχέδιο, εµείς θα το στηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς αλλά και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, κ. Βα-
σίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα θέλαµε µε τη σειρά µας να εκ-
φράσουµε τα θερµά συλλυπητήριά µας στις οικογένειες των δύο
πιλότων µας, που έχασαν τη ζωή τους κατά τη διάρκεια τέλεσης
των καθηκόντων τους. Εµείς προτείνουµε να κηρυχθεί ένα τριή-
µερο εθνικό πένθος για τους πιλότους µας, κάτι που θα αναλύσει
αργότερα, πολύ καλύτερα, ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης.

Ειδικά όσον αφορά στις πυρκαγιές που συνεχίζουν να µαίνο-
νται, το να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση πως είναι υπεύθυνη µόνο η
κλιµατική αλλαγή, όταν τα µέτρα πρόληψης που έχει πάρει είναι
ελάχιστα, αποτελεί, δυστυχώς, µία ξεκάθαρη ανευθυνότητα, κάτι
που δεν είναι απλά θλιβερό, αλλά κυριολεκτικά εξοργιστικό. 

Στο νοµοσχέδιο τώρα, όπως αναφέραµε στις επιτροπές, είναι
ασφαλώς µια τραγωδία στο ξεκίνηµα της νέας Κυβέρνησης, µε
µέτρα στήριξης των Ελλήνων που υπολείπονται κατά πολύ των
προεκλογικών της δεσµεύσεων. Είναι στα 4,4 δισεκατοµµύρια συ-
νολικά για την επόµενη τετραετία, όταν από την υπερφορολό-
γηση των πολιτών, µέσω της διατήρησης των ίδιων φορολογικών
συντελεστών στις αυξηµένες τιµές, το δηµόσιο εισέπραξε πάνω
από πέντε δισεκατοµµύρια µόνο το 2022, τονίζω, µόνο το 2022!
Είναι, δηλαδή, πολύ περισσότερα από όσα δίνει στην επόµενη τε-
τραετία.

Είναι απαράδεκτο, όταν οι πολίτες υφίστανται µια τριπλή λη-
στεία, λόγω του πληθωρισµού, από τη µείωση της αγοραστικής
αξίας των εισοδηµάτων τους, από τους υπερβολικούς φόρους
και από τη «δήµευση» των αποταµιεύσεών τους εκ µέρους των
τραπεζών µε κριτήριο τα σχεδόν µηδενικά επιτόκια καταθέσεων.
Είναι ακόµη πιο απαράδεκτο, µε την ακρίβεια, ειδικά στα τρό-
φιµα, να είναι εκτός ελέγχου, πάνω από 25% σε σχέση µε το
2021.

Καταλαβαίνει, αλήθεια, η Κυβέρνηση τι σηµαίνει αυτό για τους
συνταξιούχους και για τους φτωχότερους, για όλους αυτούς που
καταναλώνουν ένα µεγάλο ποσοστό των εισοδηµάτων τους σε
είδη πρώτης ανάγκης; Και τι να περιµένει, βέβαια, κανείς από µία
Κυβέρνηση που, αντί να παράγει πλούτο, παράγει µόνο ελλείµ-
µατα και χρέη, που προσπαθεί και αυτή µε τη σειρά της να καλύ-
ψει µε την υπερφορολόγηση, µοιράζοντας ένα µικρό µόνο µέρος
της φορολογικής επιδροµής; 

Όσον αφορά στην επιδοµατική πολιτική, ποτέ δεν συµφωνή-
σαµε και ποτέ δεν θα συµφωνήσουµε. Αξιοπρεπείς και σωστά
αµειβόµενες θέσεις εργασίας χρειάζονται οι πολίτες, όχι τη συ-
νήθη ψηφοθηρική ελεηµοσύνη.

Αξίζει δε να αναφερθούµε ξανά εδώ στην επιστολή της Πανελ-
λαδικής Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών, που τα λέει όλα
για το νοµοσχέδιο, στην οποία αναφέρονται τα εξής: Παρουσιά-
ζονται ως αύξηση χρήµατα που είναι δικά µας, δεδουλευµένα
µας, που έπρεπε να µας έχουν καταβληθεί και δεν συµβαίνει, που
µας έχουν περικοπεί. Δεν είναι αυξήσεις. Τη στιγµή που παρατεί-
νεται η χορήγηση διαφόρων οικονοµικών ενισχύσεων µε εισοδη-

µατικά κριτήρια όπως τα Market Pass, από τα οποία, όµως, µε-
γάλο µέρος των στρατιωτικών αποκλείεται, αντί να ληφθούν τα
σωστά µέτρα ενίσχυσης των εισοδηµάτων, για µία ακόµη φορά
θεσµοθετείται κάτι που ούτε καν ως φιλοδώρηµα δεν ευσταθεί. 

Αυτό, όµως, έγινε -συµπληρώνουµε εµείς- και µε τα αναδρο-
µικά των αντισυνταγµατικών µειώσεων των συντάξεων, τα οποία
ακόµη δεν έχουν καταβληθεί, ενώ η τρόικα στις αξιολογήσεις της
προσπαθεί να τα περιορίσει. Σε κάθε περίπτωση, οι όποιες προ-
τεινόµενες παροχές και αυξήσεις δεν ανταποκρίνονται σε καµµία
περίπτωση στην ακρίβεια της εποχής, αν και δεν θα είµαστε αρ-
νητικοί στο νοµοσχέδιο, όπως δεν είµαστε σε κανένα που ωφελεί,
έστω και ελάχιστα, τους πολίτες. 

Συνεχίζοντας στην επιτροπή αναφερθήκαµε µε λεπτοµέρεια
στις προγραµµατικές δηλώσεις του Υπουργού Οικονοµικών, τε-
κµηριώνοντας πως ήταν έωλες, αφού όλοι οι δείκτες της οικονο-
µίας µας είναι βυθισµένοι στο βαθύ κόκκινο. Αποδείξαµε, δηλαδή,
πως η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας άφησε
κυριολεκτικά «καµένη γη», εκτός από καµένα δάση και µια κατα-
καµένη Αττική, µια εντελώς ανοχύρωτη οικονοµία απέναντι σε µια
νέα διεθνή κρίση που ασφαλώς θα ξεσπάσει κάποια στιγµή. 

Δεν θα επαναληφθούµε εδώ λέγοντας µόνο ότι η οικονοµία
µας, η κάθε οικονοµία λειτουργεί όπως η παλίρροια, όπου µε την
άνοδο των νερών, µε την πληµµυρίδα, που µοιάζει µε την ανά-
πτυξη κρύβονται όλα της τα προβλήµατα. Με την κάθοδο, όµως,
µε την άµπωτη που ταιριάζει στην ύφεση, και η οποία, ανά τακτά
χρονικά διαστήµατα είναι νοµοτελειακή, εµφανίζεται η γύµνια
της. Οπότε, όταν δεν λαµβάνονται έγκαιρα µέτρα, η χώρα χρεο-
κοπεί. 

Κάτι τέτοιο συνέβη άλλωστε το 2010, θυµίζοντας πως τα χρό-
νια πριν το 2008 είχαµε ξανά ανάπτυξη, πολύ υψηλότερη από σή-
µερα, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, η οποία, όµως,
στηριζόταν επίσης στην κατανάλωση µε δανεικά, σε ένα λανθα-
σµένο οικονοµικό µοντέλο και σε ένα άδικο φορολογικό σύστηµα.
Από τότε δεν έχει αλλάξει, δυστυχώς, τίποτα. 

Σε σχέση µε τη δήθεν βαριά βιοµηχανία του τουρισµού, υπεν-
θυµίσαµε πως το 2002 η Ελλάδα είχε δεκατρία εκατοµµύρια του-
ρίστες και ο κάθε τουρίστας άφηνε στη χώρα µας, ξόδευε, κατά
µέσον όρο 680 δολάρια, ενώ εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας τον πλη-
θωρισµό η Ελλάδα εισέπραξε το 2002 -τονίζουµε το 2002, πριν
είκοσι χρόνια δηλαδή!- περί τα 18 δισεκατοµµύρια δολάρια, πε-
ρισσότερα, δηλαδή, από όσα εισέπραξε το 2022 από τριάντα εκα-
τοµµύρια τουρίστες, από υπερδιπλάσιους δηλαδή.

Προφανώς µπορεί να καταλάβει κανείς τι επιβάρυνση έχει
αυτή η εξέλιξη για τις υποδοµές της χώρας µας. Τι σηµαίνει για
την κερδοφορία των τουριστικών µας µονάδων, που η συντρι-
πτική τους πλειοψηφία λειτουργεί στο κόκκινο, δηλαδή µε ζηµίες. 

Στο νοµοσχέδιο τώρα όσον αφορά τις κύριες διατάξεις και πα-
ροχές του το Α’ Μέρος είναι εισαγωγικό, ενώ στο Β’ Μέρος περι-
λαµβάνονται οι αυξήσεις σε συντάξεις υπαλλήλων και στρατιω-
τικών, όπως επίσης επιδοµάτων. Στο Γ’ Μέρος έχουµε τις αυξή-
σεις µισθών στο δηµόσιο ύψους µόλις 556 εκατοµµύριων κατά
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους στο άρθρο 20, οι οποίες,
όµως, είναι πολύ χαµηλότερες από τον σωρευτικό πληθωρισµό,
πολύ περισσότερο όσον αφορά τα τρόφιµα, που είµαστε πλέον
πρόσφατα ξανά πρωταθλητές Ευρώπης στην ακρίβεια. Πήραµε
και εδώ την πρώτη θέση, όπως σε πολλά άλλα, παντού όσον
αφορά την ακρίβεια. Υπάρχουν επίσης διάφορα επιδόµατα γεγο-
νός που σηµαίνει ότι η χώρα µας επιστρέφει ξανά στη λογική των
επιδοµάτων που είχε κατακριθεί από την τρόικα προ µνηµονίων. 

Στο Δ’ Μέρος ακολουθούν οι ενισχύσεις πολιτών ύψους 281
εκατοµµύριων για το 2023. Είναι 30 εκατοµµύρια επιπλέον για τη
χρεωστική κάρτα νέων στο άρθρο 47 και 251 εκατοµµύρια για
διάφορα στο άρθρο 46. Επιπλέον, έχουµε φοροελαφρύνσεις από
το 2024 για οικογένειες µε παιδιά στο άρθρο 43 ύψους 156 εκα-
τοµµυρίων. Επίσης για τον ΕΝΦΙΑ 2024 έως 2027 µε το άρθρο 44
έχουµε δαπάνες 26 εκατοµµυρίων το 2024 για έναν δήθεν προ-
σωρινό και απαράδεκτο φόρο δηλαδή, όπως είναι ο ΕΝΦΙΑ, που
δυστυχώς δεν έχει ακόµη καταργηθεί. Επίσης υπάρχει η απαλ-
λαγή από τη φαρµακευτική δαπάνη µε το άρθρο 46. 

Όλα αυτά, ενώ προωθείται η αύξηση της φορολογικής βάσης
κατά τις αξιολογήσεις της τρόικα, που εµείς διαβάζουµε και πρέ-
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πει όλοι να διαβάζουν, αφού από εκεί που κατευθύνεται η οικο-
νοµία µας, δηλαδή της φοροεπιδροµής των πολλών µε τη δικαιο-
λογία της φοροδιαφυγής χωρίς δυστυχώς να εφαρµόζεται η δική
µας πρόταση για το νέο σύστηµα εσόδων-εξόδων και µε έναν ορι-
ζόντιο φόρο flat tax ύψους 15%. Συµπεριλαµβάνεται, δε, ένας συ-
µπληρωµατικός προϋπολογισµός, όπως συνήθιζε όλα αυτά τα
χρόνια η κυβέρνηση, ύψους 700 εκατοµµυρίων µε το άρθρο 50,
προφανώς για µελλοντικές απροσδιόριστες παροχές. 

Στο Ε’ Μέρος υπάρχουν διατάξεις για τη στήριξη της ανάπτυ-
ξης, της διόγκωσης, καλύτερα, της οικονοµίας-φούσκας, που
υπάρχει αυτή τη στιγµή στη χώρα µας, και της οικογένειας. Πε-
ριλαµβάνεται η περιστολή της αθέµιτης κερδοφορίας στο άρθρο
54 χωρίς, όµως, ποσοτικοποίηση από το Γενικό Λογιστήριο, ενώ
το άρθρο 55 αναφέρεται στα καλάθια, µε τα οποία στην ουσία
στηρίζεται ο αθέµιτος ανταγωνισµός των σουπερµάρκετ στα
µικρά καταστήµατα. 

Η αναφορά στην ενίσχυση του τουρισµού στη βόρεια Εύβοια
είναι, µεν, θετική, αλλά θα πρέπει να στηριχθεί, γενικότερα, η οι-
κονοµία του νησιού µε κέντρο βάρους την παραγωγή, που προ-
σφέρει αξιοπρεπείς και σωστά αµειβόµενες θέσεις εργασίας. 

Όσον αφορά στις διατάξεις για την ενίσχυση της οικογένειας
είναι µάλλον ψευδεπίγραφες, αφού,, πιθανότατα αποσκοπούν
στη στήριξη του παρωχηµένου µοντέλου του real estate και της
οικοδοµής της Μεταπολίτευσης. Ειδικότερα παρέχεται µε το
άρθρο 59 επιδότηση 375 εκατοµµυρίων για το πρόγραµµα «Σπίτι
µου» κάτι που θυµίζει τις διαφηµίσεις των τραπεζών τη δεκαετία
του 2000, τα αποτελέσµατα των οποίων ήταν η µετέπειτα υπερ-
χρέωση των νοικοκυριών, τα µνηµόνια και οι πλειστηριασµοί των
σπιτιών τους. Δυστυχώς, δε, το άρθρο στηρίζει έµµεσα τις τρά-
πεζες µε τα στεγαστικά και βέβαια τα fund, τα κοράκια, τα οποία
πρέπει να «ξεφορτώσουν» τα σπίτια των πλειστηριασµών σε ένα
διεθνές αβέβαιο οικονοµικό περιβάλλον, που απειλεί σε πολύ µε-
γάλο βαθµό σήµερα τα ακίνητα. Οφείλουµε να τονίσουµε, πά-
ντως, εδώ πως ήδη τα 2 δισεκατοµµύρια από τα 18,7 δισεκατοµ-
µύρια κόκκινα δάνεια, που πουλήθηκαν µε εγγύηση του δηµοσίου
έχουν κοκκινίσει ξανά µε τις τράπεζες να απαιτούν να τα πληρώ-
σει το κράτος, δηλαδή όλοι εµείς. 

Σε ορισµένα µόνον άρθρα τώρα, στο 21, είναι, ασφαλώς, θε-
τική η αύξηση της στήριξης των οικογενειών. Εµείς, όµως, ως Ελ-
ληνική Λύση έχουµε προτείνει µεγαλύτερη, έτσι ώστε να
στηριχθεί ουσιαστικά και όχι τυπικά το δηµογραφικό. Δηλαδή, µε
βάση το πρόγραµµά µας επίδοµα 150 ευρώ µηνιαία για το πρώτο
παιδί, 170 για το δεύτερο, 190 για το τρίτο και 210 για κάθε επό-
µενο, θεωρώντας πως αυτή η δαπάνη θα πρέπει να προηγηθεί
οποιασδήποτε άλλης.

Συνεχίζοντας µε το άρθρο 48 αφορά στην πολυσυζητηµένη πο-
σοτικοποίηση των προγραµµάτων των κοµµάτων, που αναλαµβά-
νει κατά το άρθρο το δηµοσιονοµικό συµβούλιο, κάτι που θεω-
ρούµε ως µία ενδιαφέρουσα και χρήσιµη πρόταση, η οποία -αν
µη τι άλλο- θα µπορούσε να εκπαιδεύσει τα πολιτικά κόµµατα και
γενικότερα το πολιτικό προσωπικό. Εντούτοις είναι περίεργο πως
η παρούσα Κυβέρνηση φέρνει τη συγκεκριµένη διάταξη, όταν η
ίδια δεν κοστολογεί πολλά νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό, εκεί
που αναφέρει το Γενικό Λογιστήριο ότι πολλές διατάξεις εξαρ-
τώνται από πραγµατικά γεγονότα χωρίς να έχει κανένα κόστος.
Το άκρον άωτο, δε, της ανευθυνότητας είναι η ακοστολόγητη
απολιγνιτοποίηση δήθεν στο όνοµα της κλιµατικής αλλαγής,
όπως επίσης του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας του κ. Χατζηδάκη
µε τα καταστροφικά αποτελέσµατα για την άνοδο των τιµών,
όταν ο κύριος Υπουργός τότε εγγυόταν πως οι τιµές θα µειωθούν
µε το Χρηµατιστήριο.

Είναι, επίσης, προβληµατικό το ότι η κοστολόγηση αναλαµβά-
νεται από µία ανεξάρτητη αρχή τα µέλη της οποίας διορίζονται
εµµέσως βέβαια -πλην σαφώς- από την εκάστοτε κυβέρνηση.
Εκτός αυτού το θέµα της κοστολόγησης είναι, µεν, πολύ ενδια-
φέρον, αλλά αµφίσηµο, όσον αφορά στην επιστηµονική πλευρά,
αλλά και την πολιτική. Προκύπτουν, δε, διάφορα ερωτήµατα για
τη διαδικασία κοστολόγησης που θέσαµε στην επιτροπή και δεν
απαντήθηκαν, όπως τα εξής: Πρώτον, ποια είναι η µεθοδολογία,
που θα ακολουθήσει το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο; Δεν αναφέ-
ρεται πουθενά, ενώ έχει, προφανώς, µεγάλη σηµασία, όπως για

παράδειγµα όσον αφορά στις µελλοντικές προβλέψεις εσόδων -
εξόδων, την προεξόφληση των χρηµατοροών κ.λπ.. Δεύτερον, θα
υπάρχουν παρατηρητές και συµµετοχή απ’ όλα τα κόµµατα στη
διαδικασία ή θα εξαρτάται από διορισµούς του Μαξίµου; Τρίτον,
θα υπάρχει προθεσµία κατάθεσης των προγραµµάτων, για πα-
ράδειγµα πέντε µήνες πριν τις εκλογές, έτσι ώστε να µη γίνεται
τελευταία στιγµή χωρίς να υπάρχει χρόνος για λεπτοµερή ανά-
λυση; Πώς θα κατατίθενται εµπρόθεσµα, εάν θα γίνονται οι εκλο-
γές πρόωρα; Τέταρτον και πολύ σπουδαίο, θα υπάρχουν συνέ-
πειες, όταν τα κόµµατα δεν εφαρµόζουν το νόµο και το πρό-
γραµµά τους ή δεν δικαιολογούν αποκλίσεις; Αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Θα υπάρχουν συνέπειες ή απλά θα είναι στον
αέρα; Πέµπτον, θα προηγηθεί λογιστικός έλεγχος των οικονοµι-
κών, έτσι ώστε να µην µπορούν να ισχυριστούν τα κόµµατα ότι
παρέλαβαν καµένη γη και άδηλες δαπάνες, δηλαδή δαπάνες που
δεν είναι καταχωρηµένες; 

Σηµειώνεται εδώ ότι δεν έχουν αποτιµηθεί καν οι συµµετοχές
του Υπερταµείου και τα πάγια του δηµοσίου, µέχρι στιγµής καµ-
µία αποτίµηση, ενώ δεν έχει εφαρµοστεί γενικό λογιστικό σχέδιο.
Έχουµε δώσει όσα έχουµε στο Υπερταµείο χωρίς να έχει αποτι-
µηθεί καν η αξία τους. 

Και έκτον, γιατί γίνεται σύγκριση µε το µεσοπρόθεσµο, το
οποίο µπορεί να µην έχει υπερψηφίσει το συγκεκριµένο κόµµα,
καθώς, επίσης, µε τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Μήπως θα πρέπει να ζητείται έγκριση από την Ευρωπαϊκή Ένωση
σε περίπτωση που υπάρχει διάσταση µαζί της; Αποικία χρέους
είµαστε άλλωστε, κάτι τέτοιο πρέπει να υπάρχει. 

Εµείς πάντως στηρίζουµε αυτή την προοπτική. Εάν δεν δο-
θούν, όµως, ικανοποιητικές διευκρινίσεις, η παρούσα διάταξη θα
µείνει κενό νόµου, µία ρύθµιση πυροτέχνηµα για προεκλογική
εκµετάλλευση ενδεχοµένως, επίσης, για κοµµατική εργαλειοποί-
ηση, εάν η επιτροπή εξαρτάται από την εκάστοτε κυβέρνηση. 

Στο άρθρο 53, τώρα, δίνεται µία ακόµη φοροαπαλλαγή για
τους έχοντες και κατέχοντες, εν προκειµένω στους κατόχους
κρατικών οµολόγων, όπως είναι κυρίως οι τράπεζες. Προφανώς
εµείς το συγκεκριµένο άρθρο θα το καταψηφίσουµε. Το δώρο
αυτό εντάσσεται στην προεκλογική απάτη περί µείωσης των
φόρων, ενώ προφανώς µε µια τέτοια προνοµιακή µεταχείριση οι
αγορές σπεύδουν να αγοράσουν οµόλογα. Εκτός αυτού οι φο-
ροαπαλλαγές δίνονται και σε νοµικά πρόσωπα που είναι φορο-
λογικοί κάτοικοι αλλοδαπής χωρίς να διατηρούν στην Ελλάδα
µόνιµη εγκατάσταση, δηλαδή σε offshore. Είναι ένα δώρο ύψους
7 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα καλύπτει τα µπόνους των gol-
den boys των τραπεζών, που πλέον µοιράζονται αφειδώς παρά
το ότι οι τράπεζες έχουν κοστίσει στους Έλληνες πάνω από 50
δισεκατοµµύρια. 

Με το άρθρο 54 συνεχίζεται η κοροϊδία περί πάταξης της αι-
σχροκέρδειας, αφού η επικέντρωση είναι στο µικτό κέρδος παρά
το ότι έχουµε τεκµηριώσει επανειληµµένα ότι είναι παραπλανη-
τικό, ειδικά λόγω των τριγωνικών συναλλαγών µέσω offshore. Με-
ταξύ άλλων, αναφερόµαστε στη Lidl, όλοι το γνωρίζουµε, µε τα
πολλαπλά ΑΦΜ.

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και δεν θα δευ-
τερολογήσω.

Στο άρθρο 57 είναι θλιβερό το ότι οι Έλληνες εφοπλιστές µε
µεγάλα επενδυτικά προγράµµατα διεθνώς συµµετέχουν κατά ένα
τρισεκατοµµύριο στο αµερικανικό ΑΕΠ, ένα τεράστιο ποσόν, δεν
δραστηριοποιούνται στη χώρα, ενώ συζητείται η µετατροπή του
Σκαραµαγκά σε FSRU. 

Εκτός αυτού είναι απογοητευτικό το ότι ανακινείται η από-
κτηση των απορριφθέντων αµερικανικών LCF αντί να δροµολο-
γηθεί η ναυπήγηση κορβετών. Η Ελλάδα δεν χρειάζεται άλλη
οπισθοδρόµηση και εξάρτηση από συµµάχους που δεν στηρίζουν
τα δικαιώµατά µας στο Αιγαίο και στην ΑΟΖ την ίδια στιγµή που
η Τουρκία έχει σηµαντική εγχώρια βιοµηχανία, ενώ στην Ελλάδα
τα ναυπηγεία και η ΕΛΒΟ είναι αδρανή µε την ΕΑΒ και την ΕΑΣ
να έχουν προβλήµατα και µε την «ΠΥΡΚΑΛ» Υµηττού να γίνεται
πάρκο. 

Τέλος, αναρωτηθήκαµε εάν µε το άρθρο 61 προωθείται έµ-
µεσα και σταδιακά η αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης, κάτι
που αρνήθηκε ο Υπουργός, ελπίζοντας να µην πρόκειται για ένα
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ακόµη κυβερνητικό ψέµα. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο Βουλευτής Επι-
κρατείας κ. Ευάγγελος Αποστολάκης αιτείται άδειας απουσίας
στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από 2 έως 29 Αυγού-
στου 2023. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη κ. Γεώρ-

γιος Ρούντας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µέρες αυτές είναι ηµέρες πέν-

θους και θλίψης. Άλλοι δύο ήρωες, ο σµηναγός Χρήστος Μουλάς
τριάντα έξι ετών και ο ανθυποσµηναγός Περικλής Στεφανίδης εί-
κοσι επτά ετών έπεσαν εν ώρα καθήκοντος, τιµώντας τον όρκο
τιµής τον οποίο έδωσαν προς την πατρίδα Ελλάδα, προς τη δη-
µοκρατία και προς την κοινωνία. Αιωνία η µνήµη στους ήρωες αυ-
τούς, που µε πενιχρά µέσα υπερέβαλαν εαυτόν για να επιτελέ-
σουν το καθήκον τους. Θα τους ευγνωµονούµε πάντα και στην
καρδιά και στην ψυχή µας θα είναι αθάνατοι. Οµοίως ευγνωµο-
νούµε και τις οικογένειές τους καθώς και όλους, είτε ένστολους
είτε εθελοντές, οι οποίοι προσφέρουν ηρωικά τις υπηρεσίες τους
στην προστασία της κοινωνίας και της πατρίδος. 

Σε αυτό το σηµείο η Νίκη θα ήθελε να επισηµάνει κάποια πολύ
προβληµατικά σηµεία του εν λόγω νοµοσχεδίου. Το άρθρο 21 πε-
ριλαµβάνει παροχή οικονοµικής ενίσχυσης µιας τάξεως των 55
έως 70 ευρώ, που σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να θεωρηθεί
ως µία ουσιαστική στήριξη της ελληνικής οικογένειας και ως
µέσο αντιµετώπισης του εθνικού µείζονος ζητήµατος της υπο-
γεννητικότητας. Το άρθρο 22 το οποίο προωθεί µια ρύθµιση ανα-
προσαρµογής επιδόµατος σε άτοµα τα οποία κατέχουν θέση
ευθύνης στις υπηρεσίες τους χωρίς όµως να προβλέπεται σχε-
τική αξιολόγηση επίτευξης στόχων. 

Τα άρθρα 34 έως 38 αφορούν στις αυξήσεις µισθών των µελών
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής καθώς και του Παιδα-
γωγικού Ινστιτούτου. Θεωρούµε ότι θα έπρεπε πριν τη χορήγηση
των αυξήσεων αυτών να επαναξιολογηθεί συνολικά η ουσιαστική
συνεισφορά ή όχι των εν λόγω φορέων στην παιδεία µας.

Το άρθρο 43 θεωρούµε ότι είναι ανούσιο και αλυσιτελές διότι
δεν µπορεί µια οικογένεια µε πέντε παιδιά να έχει µία επιπλέον
µείωση φόρου της τάξεως των 130 ευρώ σε σχέση µε µία οικο-
γένεια που διαθέτει ένα µόνο παιδί. Είναι αδήριτη ανάγκη, κατά
τη γνώµη µας, να τροποποιηθεί η διάταξη και να µειωθεί γενναία
η φορολογία της πολύτεκνης οικογένειας και συγχρόνως να δο-
θούν κίνητρα τέτοιας υφής για την ενίσχυση της τεκνογονίας. 

Το άρθρο 44 θεωρούµε ότι δίνει µια ανεπαρκή ελάφρυνση των
φορολογουµένων µέσω της µείωσης του ΕΝΦΙΑ κατά 10% µε την
προϋπόθεση της ασφαλιστικής κάλυψης της κατοικίας τους από
έκτακτα φυσικά φαινόµενα. Το οικονοµικό βάρος από τη σχέση
µεταξύ επιβάρυνσης κόστους ασφαλιστηρίου συµβολαίου και
οφέλους από τη µείωση του φόρου είναι εντελώς δυσανάλογο
για τον πολίτη. Επιπλέον δε η προτεινόµενη διάταξη ορίζει ότι η
έκπτωση θα χορηγηθεί εάν η ασφάλιση περιλαµβάνει το 100%
της αξίας του ακινήτου, όπως αυτή προκύπτει µε την εκδοθείσα
από το προηγούµενο έτος πράξη διοικητικού προσδιορισµού του
φόρου. Όµως ο υπολογισµός της αξίας του ακινήτου µε το σύ-
στηµα του αντικειµενικού προσδιορισµού γίνεται µε βάση την
τιµή ζώνης κάθε περιοχής, η οποία προσδιορίζεται από πιστοποι-
ηµένους εκτιµητές στο πεδίο των ακινήτων. Ο κάθε λοιπόν εκτι-
µητής, εφαρµόζοντας τη σχετική απόφαση του Υπουργείου
Οικονοµικών, προσδιορίζει την τιµή ζώνης ή την τιµή αναφοράς
κάθε περιοχής συνυπολογίζοντας και την αξία της γης που αντι-
στοιχεί σε κάθε οριζόντια ιδιοκτησία. Εποµένως λοιπόν, εάν ψη-
φιστεί ως έχει η προτεινόµενη διάταξη, είναι σίγουρο ότι θα
προκύψουν δυσανάλογες ασφαλιστικές αξίες και µεγάλα ασφα-

λιστικά κόστη σε σχέση µε την ωφέλεια από την προωθούµενη
έκπτωση του ΕΝΦΙΑ.

Σε σχέση µε το άρθρο 46 θεωρούµε ότι είναι ανεπαρκές διότι
πρέπει να υπάρξει αφ’ ενός µεν µια παράταση χορήγησής του
τουλάχιστον έως τον Δεκέµβριο και φυσικά να επανεξεταστεί η
περαιτέρω χορήγησή του µε τα νέα οικονοµικά δεδοµένα του
2024. Επιπλέον δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε τη µείωση
του ποσού επιδότησης στο 80% σε όσους πολίτες επιλέγουν η
κατάθεση του Market Pass να γίνει σε τραπεζικό λογαριασµό.
Επιπροσθέτως ο αποκλεισµός των πολιτών που µε βάση τις φο-
ρολογικές δηλώσεις δηλώνουν φιλοξενούµενοι είναι παράλογος.
Υπάρχουν γονείς µεγάλης ηλικίας οι οποίοι φιλοξενούνται από
τα παιδιά τους και συνυπολογίζονται στον οικονοµικό προϋπολο-
γισµό της οικογένειας. Για ποιο λόγο να αποκλείονται από το βοή-
θηµα αυτό αυτοί οι άνθρωποι; Πρόκειται για µία αδικαιολόγητη
διάκριση εις βάρος τους. 

Το άρθρο 47 επίσης θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο διότι σε
ένα κράτος το οποίο εγνωσµένα ευρίσκεται σε µία δύσκολη οι-
κονοµική κατάσταση και µε τους νέους να είναι οι βασικοί χρή-
στες των νέων τεχνολογιών ο σκοπός του µέτρου αυτού θεω-
ρούµε ότι είναι απολύτως ψηφοθηρικός. Συγκεκριµένα το Youth
Pass, αν χορηγηθεί έτσι όπως προτείνει το εν λόγω άρθρο, δη-
λαδή οριζόντια, απλά ανακυκλώνει, ανατροφοδοτεί και τελικά κα-
θιερώνει τη παρασιτική οικονοµία, καθιστώντας τους νέους
συγχρόνως οικονοµικά ανενεργούς χωρίς να τους στηρίζει ου-
σιαστικά και να τους δίνει αληθινές ευκαιρίες συµµετοχής στην
πραγµατική οικονοµική δραστηριότητα και ανάπτυξη. 

Η Νίκη προτείνει αντί του µέτρου αυτού µια γενναία µείωση
των κοµίστρων στα µέσα µαζικής µεταφοράς, που κυρίως χρησι-
µοποιούν οι νέοι, τη διάθεση δωρεάν εισιτηρίων σε χώρους πο-
λιτισµού και µουσείων, αλλά και την πραγµατική προσπάθεια
ενσωµάτωσης των νέων στην αγορά εργασίας. Η επιδοµατική πο-
λιτική για τους νέους και γενικά η επιδοµατική πολιτική δεν είναι
λύση, είναι ένα πρόχειρο µπάλωµα.

Στο άρθρο 51 θεωρούµε ότι είναι άδικο το ελληνικό δηµόσιο
να θέτει όριο αύξησης στο 3% των µισθωµάτων που καταβάλλει
σε τρίτους την ίδια στιγµή κατά την οποία ο µέσος Έλληνας πο-
λίτης αντιµετωπίζει πολύ µεγάλα οικονοµικά προβλήµατα ένεκα
των πάσης φύσεως αυξήσεων. Πρόκειται για ένα µέτρο το οποίο
ευνοεί µόνο τις µισθώσεις του δηµοσίου αντί να ευνοεί και τον
απλό δοκιµαζόµενο λαό. 

Στο άρθρο 53 παράγραφος 2 µπορεί µεν η ψηφιακή µετάβαση
να εξελίσσεται µε ταχύτατους ρυθµούς που όλοι διαπιστώνουµε
όµως η ελληνική κοινωνία στο σύνολό της βρίσκεται ακόµη σε
µία περίοδο εξοικείωσης και εκµάθησης των ηλεκτρονικών υπη-
ρεσιών µε αποτέλεσµα να υπάρχουν πλείστες όσες αστοχίες και
λάθη από την χρήση τους. Στο πλαίσιο, λοιπόν, της τροποποί-
ησης του σχετικού άρθρου προτείνουµε ως Νίκη µια ανάλογη
τροποποίηση για το ζήτηµα της ηλεκτρονικής κοινοποίησης, ώ-
στε να θεωρείται ολοκληρωµένη µόνο εάν ο φορολογούµενος
επιβεβαιώσει µε ισχυρή µέθοδο αυθεντικοποίησης των στοιχείων
του, ότι δηλαδή πράγµατι ο ίδιος έλαβε γνώση των δυσµενών για
αυτόν συνεπειών µιας ελεγκτικής διαδικασίας. Δεν είναι λίγες
εκείνες οι περιπτώσεις κατά τις οποίες ο φορολογούµενος λαµ-
βάνει ηλεκτρονικές κοινοποιήσεις οι οποίες όµως καταχωρούνται
στα ανεπιθύµητα µηνύµατα της ηλεκτρονικής αλληλογραφίας.
Το αποτέλεσµα είναι να µην αντιλαµβάνεται ότι δέχεται κάποια
σηµαντική ενηµέρωση και ως εκ τούτου να υφίσταται πολύ σο-
βαρές συνέπειες χωρίς δική του υπαιτιότητα. 

Ακολούθως το άρθρο 54 θεωρούµε ότι δεν απαντά ουσιαστικά
στις αγωνίες και στο δικαίωµα του πολίτη να ζει µε αξιοπρέπεια.
Θα ήταν προφανώς αποτελεσµατικότερη η εφαρµογή αυστηρών,
όντως αυστηρών όµως, διοικητικών µέτρων σε εκείνες τις επιχει-
ρήσεις οι οποίες αισχροκερδούν κατ’ επανάληψιν εις βάρος του
πολίτη.

Στο άρθρο 55, παράγραφος 4, πιστεύουµε ότι η προκείµενη
ρύθµιση δεν είναι αρκετή. Για τον λόγο αυτό προτείνουµε ο έλεγ-
χος της αθέµιτης κερδοφορίας και οι έλεγχοι των τιµών να φτά-
νουν µέχρι και τους προµηθευτές, private labels.

Τέλος, αναφορικά µε την τροπολογία που κατατέθηκε µόλις
τις τελευταίες ώρες, φυσικά δεν µπορούµε να δεχθούµε εµβόλι-
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µες παραγράφους σε ένα φορολογικό νοµοσχέδιο, οι οποίες εξυ-
πηρετούν άλλα συµφέροντα. Ούτως η άλλως, είµαστε αντίθετοι
στη δηµιουργία του Υπερταµείου και σε κάθε περίπτωση θα επι-
διώξουµε την κατάργησή του. 

Έχουµε µπροστά µας ένα συνολικό νοµοσχέδιο, το οποίο δίνει
λίγα καλά, δηλαδή, επιδοµατικά ψίχουλα και αυξήσεις, κάτω του
πληθωρισµού στον απλό λαό και µάλιστα, όπως προβλέπεται, όχι
για πολύ µεγάλο  χρονικό διάστηµα. Συγχρόνως, από την άλλη
πλευρά περιλαµβάνει πολλά προβληµατικά σηµεία, χωρίς να στη-
ρίζει την οικογένεια, την τεκνογονία και αντιθέτως, να διευρύνει
την κοινωνική ανισότητα, να απαξιώνει την εγχώρια παραγωγή
και απασχόληση και να συντηρεί τις άδικες σπατάλες του δηµο-
σίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πάγια θέση της Νίκης, είναι
πως θα υποστηρίζουµε κάθε νοµοθέτηµα, το οποίο θα ωφελεί επί
της ουσίας και θα ανακουφίζει τον ελληνικό λαό. Σε οτιδήποτε
άλλο, πέραν από τις ανωτέρω αρχές, θα είµαστε αντίθετοι. Ως εκ
τούτου, καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ρούντα.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Πλεύση Ελευ-
θερίας κ. Μιχαήλ Χουρδάκης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Επιτρέψτε µου να εκφράσω τη συντριβή µου, για την απώλεια

των δύο στελεχών µας πάνω στο καθήκον, του σµηναγού Χρή-
στου Μουλά και του ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη. Εκ-
φράζω τα πιο θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειές τους και
ελπίζω να είναι ελαφρύ το χώµα που θα τους σκεπάσει και κυρίως
να είναι οι τελευταίοι που πέφτουν πάνω στο καθήκον!

Αξιότιµο Προεδρείο, αξιότιµα µέλη της Κυβέρνησης, αξιότιµες
και αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω την
οµιλία µου, αναφερόµενος σε ένα πάρα πολύ σηµαντικό διαδικα-
στικό πρόβληµα, το οποίο θέτει σηµαντικά εµπόδια στην κοινοβου-
λευτική λειτουργία. Υπάρχουν αντικρουόµενα, σε χρονικό επίπεδο
καθήκοντα, µε την παράλληλη λειτουργία της Ολοµέλειας, και επι-
τροπών. Σήµερα συµβαίνει αυτό, χθες συνέβη ξανά αυτό και εύ-
χοµαι να µην συµβεί µετά τις διακοπές του καλοκαιριού. 

Αυτό, όπως γνωρίζετε, αντιβαίνει τον Κανονισµό της Βουλής,
δηµιουργούνται σηµαντικά προβλήµατα για τις µικρότερες Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες και µιλάω ειδικά και για την Πλεύση Ελευ-
θερίας και παρακαλώ να ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν, να συζητηθεί
στη Διάσκεψη των Προέδρων και να αποφευχθεί στο µέλλον, πα-
ράκληση δηλαδή, για την τήρηση απλώς του Κανονισµού.

Επίσης, θλίβοµαι που πρέπει να θίξω και ένα δεύτερο διαδικα-
στικό ζήτηµα και αυτό αφορά -και δεν είναι καθόλου δευτερεύου-
σας σηµασίας- τους χρόνους, που διατίθενται για τη συζήτηση
των σχεδίων νόµου και για τους χρόνους τους οποίους δίδονται
στις Διαρκείς Επιτροπές για να συζητήσουν. Υπάρχει µια βια-
σύνη, υπάρχει σύµπτυξη των χρόνων, ένα νοµοσχέδιο  τόσο
πυκνό και µε τόσες πολλές πληροφορίες σαν αυτό που ήρθε από
το Υπουργείο Οικονοµικών, µε πάρα πολλά άρθρα, στην πράξη
καθιστά απαγορευτική, την ουσιαστική επεξεργασία στον πολύ
λίγο χρόνο που διατέθηκε. Δεν επιτρέπει, δηλαδή, την ουσιαστική
διαβούλευση µε τον τρόπο που θα έπρεπε και ο οποίος θα έπρε-
πε να αποτελεί βασικό στοιχείο της λειτουργίας στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Αναρωτιέµαι, µάλιστα, πόσοι από τους Βουλευτές της
κοινοβουλευτικής παράταξης, πρόλαβαν να το διαβάσουν και να
το µελετήσουν ενδελεχώς. 

Σε κάθε περίπτωση, είµαστε αντίθετοι µε το να δηµιουργούνται
τέτοιου τύπου αυτοµατισµοί,  οι οποίοι θα οδηγήσουν αργά ή
γρήγορα σε λάθη και σε κακή νοµοθετική πρακτική, εκτός αν
αυτή είναι η στόχευση της Κυβέρνησης.

Θεωρούµε στην Πλεύση Ελευθερίας πως δεν είναι σωστό ούτε
πρέπει η Κυβέρνηση, να βασίζεται στην κυβερνητική πλειοψηφία
που διαθέτει, αντίθετα θα έπρεπε να συµβάλλει στην πλέον εύ-
ρυθµη λειτουργία του Κοινοβουλίου και του κοινοβουλευτικού
έργου, δίδοντας τους χρόνους που χρειάζονται για τη συζήτηση
πολύ σηµαντικών σχεδίων νόµου.

Εξίσου ενοχλητική είναι και η εισαγωγή κάποιων τροπολογιών

χθες το βράδυ, για την οποία όλοι ενηµερωθήκαµε σήµερα το
πρωί επισήµως.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτά γιατί
δεν ήρθαν στην επιτροπή που είχαµε αυτές τις µέρες προς συ-
ζήτηση; Γιατί δεν µας τα αναφέρατε, έστω προφορικά, ότι προ-
τίθεστε κάτι τέτοιο να το εισαγάγετε; Σαν να θέλατε να αποκρύ-
ψετε. Δεν είναι κάτι το οποίο µας βρίσκει σύµφωνους και το οποίο
θέλουµε να το ξαναδούµε στο µέλλον. 

Έρχοµαι στα περιεχόµενα του προτεινόµενου σχεδίου νόµου.
Η Πλεύση Ελευθερίας στηρίζει και θα στηρίζει όλα εκείνα που
έστω και πληµµελώς, έστω και λίγο, έστω και αργά ή µερικώς
άστοχα προσφέρουν κάποια ανακούφιση στην οικονοµικά ρηµα-
ζόµενη ελληνική κοινωνία. Αντίθετα, όµως, µας δεν θα στηρίζει
προτάσεις, άρθρα, τα οποία όχι µόνο δεν εξυπηρετούν την ευη-
µερία της ελληνικής κοινωνίας, αλλά µπορεί και σε αρκετές πε-
ριπτώσεις να είναι κάπως «γκρίζα». 

Αντίστοιχος προβληµατισµός υπήρχε και κατά την ακρόαση
των φορέων στην αντίστοιχη επιτροπή, όταν οι περισσότεροι, αν
όχι όλοι, είχαν την επωδό, ναι µεν, αλλά�». Δηλαδή, υπάρχουν ση-
µεία στο προς εισαγωγή σχέδιο νόµου, τα οποία είναι θετικά. Από
την άλλη, όµως, για τους περισσότερους από τους φορείς που
τοποθετήθηκαν, δεν είναι αρκετά. Δεν καλύπτουν τις ανάγκες
που έχουν θέσει κατά καιρούς και οι οποίες σε πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις έχουν δικαιωθεί µέσα από δικαστικές αποφάσεις και
µπορώ να σας πω, έχοντας και την εµπειρία από την πανεπιστη-
µιακή µου ιδιότητα, ότι κι εκεί υπάρχουν πάρα πολλές στρεβλώ-
σεις, κύριε Υπουργέ και θα έπρεπε, τουλάχιστον, τα επιδόµατα,
όπως το επίδοµα βιβλιοθήκης, το οποίο τόσο πολύ διαφηµίστηκε,
να ενσωµατωθεί στο βασικό µισθό. Και είµαι βέβαιος ότι και σε
πάρα πολλές άλλες κατηγορίες και σε πάρα πολλούς άλλους
κλάδους υπάρχουν αντίστοιχα επιδόµατα, τα οποία δίνονται ως
αντίδωρο, αντί για πραγµατική αύξηση στο µισθό και τα οποία,
όπως γνωρίζετε, δεν έχουν το αποτέλεσµα και δεν επιφέρουν το
αποτέλεσµα που θα έπρεπε στην τελική σύνταξη.

Αναφέρθηκε, επίσης, από πάρα πολλούς Βουλευτές της κοι-
νοβουλευτικής πλειοψηφίας, στη διάρκεια της επιτροπής και από
τον ειδικό αγορητή η µέριµνα που έχει ληφθεί στην αύξηση των
οικογενειακών παροχών. Επειδή τυχαίνει να είµαι τρίτεκνος, να
σας πω ότι τα ποσά που προτείνονται δεν έχουν καµµία αντιστοί-
χηση µε την πραγµατικότητα και µε τα πραγµατικά κόστη. Δεν
καλύπτουν, δηλαδή, ούτε ένα µικρό κοµµάτι από τα αληθινά
έξοδα που έχει κάποιος µε τρία παιδιά, όταν µάλιστα θέλουµε να
παρέχουµε τα κίνητρα για να αυξηθεί ο πληθυσµός στη χώρα,
για να µπορέσει να υπάρξει διόρθωση της ανεστραµµένης ηλι-
κιακής πυραµίδας που ξέρουµε ότι επιβαρύνει τη δηµογραφία
της χώρας µας. Και σε αυτό το πλαίσιο είναι πραγµατικά εντυ-
πωσιακό που η καινούργια -σε εισαγωγικά θα βάλω τη λέξη-
«πρόνοια» για 70, 120 και 170 ευρώ για το πρώτο, δεύτερο και
τρίτο παιδί αντίστοιχα, ακολουθείται µετά το τέταρτο παιδί µόνο
µε 70 ευρώ. Δηλαδή, το να έχει κάποιος πέντε παιδιά, του κοστί-
ζει µόνο 70 ευρώ παραπάνω από ό,τι αν είχε τέσσερα; 

Είµαι βέβαιος ότι δεν το είδατε προσεκτικά, για να πω ένα µόνο
από τα παραδείγµατα που φαίνεται ότι έχουν έτσι µια βιασύνη
και προτείνω να επαναξιολογηθεί.

Αντίστοιχος προβληµατισµός προκύπτει και µε τη στόχευση
στο να µπορούν οι συνταξιούχοι να εργάζονται. Για κάποιους από
αυτούς, ενδεχοµένως, να είναι επιλογή, αλλά για τους περισσό-
τερους είναι ανάγκη, η οποία προκύπτει από την χαµηλή σύνταξη
που λαµβάνουν και την οποία θα έπρεπε να βρούµε τρόπους να
τη διορθώσουµε πραγµατικά µε διαφορετικές προσεγγίσεις στο
σχέδιο νόµου που φέρατε και όχι µε το να τους οδηγούµε να ερ-
γάζονται. Αυτό επιφέρει, µάλιστα, και ένα ακόµα σηµαντικό πρό-
βληµα, ότι συντηρούνται στην αγορά εργασίας άνθρωποι που θα
έπρεπε να απολαµβάνουν µιας δίκαιης και υψηλής σύνταξης, µε
βάση την εργασιακή τους εµπειρία και ταυτόχρονα καταλαµβά-
νουν θέσεις από νεότερο εργασιακό δυναµικό, µη επιτρέποντας
την περαιτέρω µείωση της ανεργίας. 

Σε ό,τι αφορά το επίδοµα θέσης ευθύνης, υπό προϋποθέσεις
κάτι τέτοιο θα µπορούσε να είναι θετικό, αν, όµως, υπήρχε η µέ-
ριµνα -και το είπα χθες στον κ. Θεοχάρη- να δίδεται µόνο µετά
από κρίση και όχι όταν έχει προκύψει θέση ευθύνης από απλό
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ορισµό ή τοποθέτηση. Αυτό, δηλαδή, αποτελεί σηµαντική στρέ-
βλωση της πραγµατικής θέσης που συµπεριλαµβάνεται στη θέση
ευθύνης.

Τώρα, σε ό,τι αφορά κάποια άλλα στοιχεία, θα τα πάρω ανά
µέρος. Στο Μέρος Β’ και στο Μέρος Γ’ για αυτά δεν έχουµε ιδι-
αίτερες παρατηρήσεις. Όλοι οι φορείς που τοποθετήθηκαν έχουν
συµφωνήσει ότι οι διατάξεις κατ’ αρχήν κρίνονται µάλλον θετικές.
Αφορούν αυξήσεις και επιδόµατα. Δεν είναι στο επίπεδο που θα
θέλαµε και στο επίπεδο που χρειάζεται η ελληνική κοινωνία. Δεν
ανταποκρίνονται δηλαδή σε καµµία περίπτωση στην αύξηση του
κόστους της ζωής και δεν ανακουφίζουν παρά ελάχιστα τους πο-
λίτες, αν αναλογιστεί µάλιστα κάποιος από πότε έχουν να προ-
κύψουν αντίστοιχες αυξήσεις και ποια είναι η σωρευτική αύξηση
του πληθωρισµού τα τελευταία χρόνια. 

Σε ό,τι αφορά το Κεφάλαιο Δ’ και συγκεκριµένα το άρθρο 44
για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ επί ασφαλισµένων οικοδοµών, υπήρξε
χθες µια τοποθέτηση στην επιτροπή, που άφησε υπονοούµενα
για την πιθανότητα -αργότερα- καθολικότητα αυτής της διάτα-
ξης. Δεν είναι σαφές τι προοιωνίζεται. Δεν είναι καθόλου σαφές
τι δρόµους ανοίγει και δεν θα µπορέσουµε να συναινέσουµε σε
υποχώρηση του πλαισίου πολιτικής προστασίας και των υποχρε-
ώσεων ενός κράτους πρόνοιας. 

Θέλω επίσης να τονίσω ότι κρατικές ενισχύσεις για τις θεοµη-
νίες και τις φυσικές καταστροφές, σε ό,τι αφορά το Ενωσιακό Δί-
καιο και τη διοικητική πρακτική επιτρέπονται, και δεν θα έπρεπε
να ενεργοποιούνται διαφορετικοί τρόποι για να µην αναλαµβάνει
το κράτος τις ευθύνες του. 

Στο άρθρο 46 σε ό,τι αφορά το Market Pass και τα υπόλοιπα
Pass που κατά καιρούς έχουν εισαχθεί ή πρόκειται να εισαχθούν,
θα σας πω ότι αφορούν τον Αύγουστο, Σεπτέµβριο, Οκτώβριο
του 2023. Μετά; Τι θα γίνει µετά; Ξαφνικά η ακρίβεια θα εξαφα-
νιστεί; Θα πέσει ο δείκτης τιµών του καταναλωτή; 

Δεν ξέρω κατά πόσο µπορεί κάποιος να συσχετίσει τους µήνες
που έχουν επιλεγεί µε το διάστηµα στο οποίο έχουν προγραµµα-
τιστεί να διεξαχθούν οι δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές. Ελ-
πίζω να είναι απλή σύµπτωση. 

Αντίστοιχα παραπλανητική και ίσως και υποκριτική τακτική φαί-
νεται ότι υπάρχει και στο Youth Pass, όπου ενώ αναφέρεται ότι ο
σκοπός είναι «η επίτευξη, η ενθάρρυνση και η εισαγωγή των νέων
σε πολιτικές και τουριστικές δραστηριότητες» -και θα περίµενε
κάποιος να διαβάσει αν µη τι άλλο προτάσεις για δράσεις κατάρ-
τισης, για ενασχόλησή τους µε τους αντίστοιχους κλάδους της
οικονοµίας- τελικά, φαίνεται ότι είναι µόνο µια διάταξη που φέρ-
νει ένα δώρο, έχει παροχικό χαρακτήρα και δεν έχει καµµία στό-
χευση. Δεν είµαστε αρνητικοί, αλλά δεν είναι ο τρόπος µε τον
οποίο θα έπρεπε να ξοδεύονται τα χρήµατα και να γίνεται η κυ-
βερνητική πολιτική. 

Δεν θα πάρω ένα - ένα τα άρθρα. Θα αναφέρω κάποια ενδει-
κτικά. Το άρθρο 52 σε ό,τι αφορά την επέκταση της απαλλαγής
των τόκων κρατικών οµολόγων και εντόκων γραµµατίων, δεν
ξέρω αυτό ποιους αφορά και τι πραγµατικό θετικό αντίκτυπο έχει
για την ελληνική κοινωνία. Νοµίζω σχεδόν κανένα, δεδοµένου ότι
προβλέπεται ότι αντίστοιχη φοροαπαλλαγή θα δίδεται και σε
όσους δεν έχουν τη φορολογική έδρα τους στην Ελλάδα. 

Στο Μέρος Ε’ και στο Κεφάλαιο Α’ στις διατάξεις που αναφέ-
ρουν -λέω επί λέξει- «ενίσχυση της ανάπτυξης για τη βόρεια Εύ-
βοια», εµείς δεν βλέπουµε κανένα µέτρο, που πραγµατικά να
στοχεύει στην ενίσχυση της ανάπτυξης. Υπάρχουν µέτρα που
είναι αναγκαία, µέτρα που οδηγούν σε στήριξη, µέτρα που έχουν
κοινωνικό χαρακτήρα, όχι όµως ανάπτυξης. Όλα αυτά βέβαια
είναι προσωρινά και λίγα.

Αντίστοιχο προβληµατισµό δηµιουργεί και το άρθρο 57 µε την
ολοκλήρωση των εργασιών σε υποβρύχια του Πολεµικού Ναυτι-
κού. Εδώ θέλω να θίξω ένα θέµα που το έθεσα τις προηγούµενες
µέρες σε κάποια από τις διαρκείς επιτροπές που συµµετέχω, πως
θεωρούµε ότι αυτό δεν είναι προς συζήτηση ή δεν θα έπρεπε να
έχει συζητηθεί στη συγκεκριµένη διαρκή επιτροπή και θα έπρεπε
να πάει στην αρµόδια. Επίσης, µε τον τρόπο και την πρόνοια που
εισάγεται εδώ, δηµιουργείται και συντηρείται ένα καθεστώς προ-
σωρινότητας για τους εργαζόµενους, το οποίο δεν µας βρίσκει
σύµφωνους. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά την πρόνοια µέχρι 31-12-2023 να υπάρχει
περιορισµός στο µεικτό περιθώριο κέρδους, αναρωτιόµαστε -
θεωρώ δικαίως- το εξής: Και µετά; Από 1-1-2024 τι θα γίνει, θα
βελτιωθούν οι τιµές αυτόµατα; Θα έπρεπε να υπάρχουν πιο σα-
φείς διατάξεις, θα έπρεπε να υπάρχουν πιο καλές µέριµνες. 

Επίσης, πρέπει να ληφθεί υπ’ όψη το γεγονός ότι πουθενά δεν
υπάρχει κοµµάτι που να περιλαµβάνει συµµετοχή της αρµόδιας
Επιτροπής Ανταγωνισµού, η οποία από τον κανονισµό 1 του 2003
έχει διευρυµένες αρµοδιότητες και θα µπορούσε να επιτελέσει
σηµαντικό ρόλο σε όλη αυτή τη διαδικασία. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή αναφέρθηκα στις τροπολογίες που
εισήχθησαν χθες το βράδυ και είµαστε κάθετα αντίθετοι µε τον
τρόπο εισαγωγής, όταν µάλιστα δεν έχουν συζητηθεί στις Διαρ-
κείς Επιτροπές, θα τονίσω ότι το άρθρο 1 που αφορά τον δηµό-
σιο χαρακτήρα του νερού για την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ σαφώς
και µας βρίσκει σύµφωνους. 

Είναι κάτι που η Επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας και πολ-
λοί από εµάς πάρα πολλά χρόνια, έχουµε τονίσει και έχουµε
δώσει µάχες για να επιτευχθεί, όπως και κάποια άλλα άρθρα που
αναφέρονται σε τροπολογίες σχετικά µε τους πυρόπληκτους. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θέλουµε να µην υπάρχουν τέτοιες
τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, να ενηµερωνόµαστε και να
τηρείται ο Κανονισµός και σε ό,τι αφορά τη µη παράλληλη λει-
τουργία της Ολοµέλειας και των επιτροπών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς τον κ. Χουρδάκη. 
Τώρα τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα αναφερθώ στα τετριµµένα, πόσο συγκλονισµένη είναι

η Ελληνική Βουλή, πόσο στενοχωρηµένοι είναι οι Βουλευτές και
οι Υπουργοί, πόσο στεναχωρηθήκαµε που τα δύο παιδιά µας, τα
δύο Ελληνόπουλα, αλλά και ο κτηνοτρόφος -µην ξεχνάµε και τον
άνθρωπο που απανθρακώθηκε- έχασαν τη ζωή τους. 

Θα πω κάτι πιο σοβαρό απ’ αυτό. Πού είναι η πολιτική ευθύνη;
Αναζητάτε πολιτική ευθύνη από το πολιτικό προσωπικό της
χώρας και υπεύθυνη στάση. Και ρωτώ τον κ. Χατζηδάκη. Ο Πρω-
θυπουργός χτες είπε ότι έχουµε πόλεµο µε τις φωτιές. Πόλεµο
κανονικό! Ποιοι είναι οι «στρατιώτες», κύριε Υπουργέ; Οι πιλότοι
µας, οι πυροσβέστες, αλλά και οι πολίτες. Ωραία! 

Εν ώρα καθήκοντος δύο πολεµιστές της φωτιάς, οι πιλότοι
µας, έχασαν τη ζωή τους. Δεν έπρεπε να έχουµε τριήµερο εθνικό
πένθος για την απώλεια αυτή; Πού είναι η ευθύνη και η ενσυναί-
σθηση που πρέπει να διακατέχει µια κυβέρνηση;  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σε άλλες περιπτώσεις είχαµε εθνικό πένθος. Θεωρούµε υπο-

χρέωση, έστω και αργά, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός να
κηρύξουν έστω και τώρα εθνικό πένθος για τα δύο αυτά παλικά-
ρια, τα νεαρά παιδιά, τους πολεµιστές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι το λιγότερο που µπορεί να κάνει µια υπεύθυνη κυβέρ-

νηση. Το λιγότερο! 
Εδώ θα πω το εξής. Απαιτούµε από την ελληνική Κυβέρνηση

πολλές φορές τα αυτονόητα. Όµως -επειδή µιλάµε για πυρκα-
γιές-, βγαίνει ο Πρωθυπουργός της χώρας και δηλώνει: «Έχουµε
τη δυνατότητα να µετατρέψουµε την Ελλάδα σε “µπαταρία” της
νοτιοανατολικής Ευρώπης». «Μπαταρία»! Και εγώ θα συνεχίσω
και θα πω ότι κάπως έτσι τυχαία µπαίνουν οι ανεµογεννήτριες
στα βουνά και η αδήριτη ανάγκη να γίνουν ίσιωµα, διότι πολύ
απλά δεν περνούν οι ανεµογεννήτριες σε δάση. 

Απλά είναι τα πράγµατα, σαν να τους δίνεις το µπετόνι µε τη
βενζίνη και λες ότι «πήγαινε και κάψε το». Θα γίνουµε η «µπατα-
ρία» εµείς. Η «µπαταρία»! Μια Ελλάδα που έχει τεράστια αποθέ-
µατα φυσικού αερίου και πετρελαίου, κύριε Υπουργέ, και για τα
οποία ουδέποτε καµµία κυβέρνηση έκανε κάτι από το 1974. Για
πρώτη φορά το 1972 η επταετία τα ξεκίνησε κι ακόµα έχουµε
στον Πρίνο τη γεώτρηση της επταετίας. Δεν έκανε καµµία κυβέρ-
νηση τίποτα. 

Σε λίγο σας έχω µια είδηση σοκ, η οποία θα ανατρέψει όλα τα
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«παραµύθια» περί αιολικής ενέργειας, φωτοβολταϊκών, σε µια
χώρα που µπορεί να έχει πετρέλαιο και φυσικό αέριο, και στην
οποία και εσείς και εσείς και εσείς δεν κάνατε τίποτα για να κά-
νουµε εξόρυξη. 

Ακούστε πώς αυτοδιαψεύδονται οι ίδιοι οι Υπουργοί µεταξύ
τους. Στο «CNN» στις 20 Ιουλίου του 2023 ο κ. Σκυλακάκης είπε:
«Τα δάση δεν έχουν διαχείριση για δεκαετίες. Να τα δώσουµε σε
ιδιώτες». Και βγαίνετε το πρωί στον «ΣΚΑΪ» εσείς και το διαψεύ-
δετε. Σήµερα στον «ΣΚΑΪ» σας είδα ο ίδιος, µε τα µάτια µου

Έτσι είναι κ. Χατζηδάκη, στενοχωριέστε. Ο ένας Υπουργός λέει
να τα δώσουµε σε ιδιώτες -κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν το πήρε
χαµπάρι, φαντάζοµαι. Δεν πειράζει. Έτσι είναι η Βουλή- και ανα-
γκάζεται και βγαίνει ο Υπουργός το πρωί και διαψεύδει τον Σκυ-
λακάκη και λέει: Τι είναι αυτά; Αυτά είναι ανοησίες! Δηλαδή, ο
Υπουργός θεωρεί ανόητο και ανοησίες τα όσα είπε ο Σκυλακά-
κης. Στο «CNN» τα είπε ο Σκυλακάκης. 

Πόσο υπεύθυνη είναι αυτή η στάση της Κυβέρνησης; Πετάει
τη µια ανοησία στον «αέρα» ο ένας, τη µαζεύει ο άλλος. Αυτό δεν
είναι Κυβέρνηση. Δεν θα την χαρακτηρίσω, την προσπερνάω. Χα-
ρακτηρίστε εσείς τον Υπουργό που έχετε. 

Πάµε στην ελληνική Πολεµική Αεροπορία. Τα αεροσκάφη Κα-
ναντέρ 215 τα αγοράσαµε στην επταετία, τα παραγγείλαµε το
1972-1973 και αρχίσαµε να τα παραλαµβάνουµε τον Δεκέµβριο
του 1975.

Θα πω και κάτι ακόµα, µια µικρή παρένθεση, κύριε Χατζηδάκη.
Και βγαίνουν οι ανοητολογούντες και λένε διάφορα. Βαρβιτσιώ-
της, Υπουργός της Κυβέρνησης, άλλη ανόητη δήλωση -πραγµα-
τικά απορώ- «Τα αιολικά πάρκα προστατεύουν τα δάση». Ο
Χριστός, η Παναγία, όλοι οι άγιοι µαζί, να δώσουν µυαλό σε αυ-
τούς τους τύπους που κάνουν δηλώσεις ό,τι τους κατέβει. Τα αι-
ολικά πάρκα προστατεύουν τα δάση; Πού το έχετε δει αυτό
εσείς; Ποιος τα προστατεύει; Από τι; 

Πάµε λοιπόν στα εναέρια µέσα. Πήρατε και µεταγραφή τον
Στυλιανίδη, τον φέρατε εδώ µε δάφνες, τον βάλαµε και σε ένα
άρµα -ξέρω γω- γκρεµίσαµε και τα τείχη όπως στην αρχαία Ελ-
λάδα οι Ολυµπιονίκες, πέρασε ο Στυλιανίδης θα µας σώσει, δεν
θα καούν τα δάση. Θα σας πω για τον κ. Στυλιανίδη σε λίγο. 

Η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, κύριε Υπουργέ, που µοιράζε-
ται 70% - 30% τα ποσά για την πυροπροστασία είναι η Ελλάδα.
Δίνει 70% στην καταστολή και 30% στην πρόληψη. Πού έχετε δει
εσείς το 30% να είναι στην πρόληψη και το 70% στην καταστολή;
Να σας πω γιατί γίνεται; Θα σας το πω εγώ. Για να κάνει 90 εκα-
τοµµύρια απευθείας αναθέσεις η Περιφέρεια Αττικής σε υδρο-
φόρες. Γιατί άµα τα δίνεις στην καταστολή, τα δίνεις εκτάκτως
τα λεφτά και σε έκτακτη ανάγκη δεν υπάρχει διαγωνισµός, ενώ
αν κάνεις ένα οργανωµένο σχέδιο πρόληψης, οι εργολάβοι φίλοι
µας µε τα βυτιοφόρα, µε τις υδροφόρες, δεν θα κονοµήσουν
χρήµα. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, την οποία δυστυχώς την αντιµε-
τωπίζουµε καθηµερινά. Η Ελλάδα έδωσε από το 2003 µέχρι σή-
µερα 600 εκατοµµύρια σε leasing εκµισθώσεις αεροσκαφών. Θα
αγοράζαµε δεκάδες Καναντέρ δικά µας, γιατί τώρα λένε ότι δεν
υπάρχει γραµµή παραγωγής. Και εδώ είναι η µισή αλήθεια, σε
λίγο θα σας πω την αλήθεια ολόκληρη. Άρα, λοιπόν, δεν θέλετε
να αγοράσετε αεροσκάφη, για να δίνετε leasing γιατί υπάρχουν
-µάλλον, λέω εγώ, δεν πιστεύω ότι κάποιος παίρνει µίζες εδώ- κά-
ποια παράθυρα για κάποιους αεριτζήδες που πουλάνε τα οπλικά
συστήµατα ή τα νοικιάζουν για να βγάζουν παραπάνω χρήµατα.
Δεν υπάρχει άλλη δικαιολογία. Αν µου βρείτε άλλη δικαιολογία,
να τη συζητήσουµε. Με 600 εκατοµµύρια ευρώ παίρναµε δεκά-
δες Καναντέρ καινούργια, όχι τα 515 αλλά τα 415. Γιατί δεν το
κάνατε;

Πάµε στον κ. Στυλιανίδη τώρα. Ο κ. Στυλιανίδης στις 21 Οκτω-
βρίου του 2021 στο Φόρουµ των Δελφών «θα αγοραστούν τα λε-
γόµενα Early Warning Systems, θα αγοραστούν ειδικά drones,
αυτά θα παρακολουθούν τα ευάλωτα σηµεία και ο στόχος είναι
κάποια στιγµή, αφού έχουµε το σύνολο των τεχνολογικών µέσων,
µε ειδικούς επιστήµονες, να σβήνουµε τις πυρκαγιές». Μάλιστα.
Ακούστε τώρα. 

Αυτός είναι ο κ. Στυλιανίδης πάνω σε ένα Καναντέρ, κύριε
Υπουργέ µου -και καλά κάνει ο άνθρωπος, στο Καναντέρ επάνω

είναι- και λέει: «Το µεγαλύτερο πρόγραµµα προστασίας στην Ελ-
λάδα παρουσίασε ο Χρήστος Στυλιανίδης». Πότε; Στις 16 Μαρ-
τίου του 2022. Πριν από ένα χρόνο και τρεις µήνες παρουσίασε
ο Στυλιανίδης το «ΑΙΓΙΣ» 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και ακούω
χθες τον Πρωθυπουργό να λέει ότι «τώρα ξεκινάει το πρόγραµ-
µα, τώρα θα το οργανώσουµε». Αφού κάηκε και πέρσι η Ελλάδα
και φέτος καίγεται η Ελλάδα. Θα αφήσετε καµένη Ελλάδα πίσω
σας. Είστε ανίκανοι για να κάνετε τα αυτονόητα! 1,7 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ και χάνουµε και ανθρώπινες ζωές. 

Πείτε µου πού είναι τα λεφτά; Πού είναι τα λεφτά; Να σας πω
εγώ: Σε ντουβάρια. Αλλάξατε απλά το κτήριο. Τι κάνατε; Ξέρετε,
30 εκατοµµύρια µε 50 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Χατζηδάκη, έφυ-
γαν από ένα κτήριο και πήγαν σε ένα άλλο κτήριο. Αυτό είναι το
πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». 

Ντρέποµαι, πραγµατικά, για όλα αυτά που κάνετε γιατί ευθύνη
πολιτική δεν αναλαµβάνετε ποτέ. Και µιλάει ο Πρωθυπουργός για
πατριωτισµό της ευθύνης. Δεν είστε πατριώτες της ευθύνης,
είστε πατριώτες της ανευθυνότητας. Αυτό είστε: Πατριώτες της
ανευθυνότητας. Ενάµιση χρόνο και δεν κάνατε τίποτα για το πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ» µε 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Πραγµατικά απορώ. Δεν έχουν συναίσθηση του τι λένε. Ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός πήγε να επιθεωρήσει τα Καναντέρ και τι
λέει; Γνωρίζουµε ότι τα αεροπλάνα αυτά είναι παλιά και παρου-
σιάζουν βλάβες -πριν πέσει το αεροπλάνο πήγε ο Πρωθυπουργός
της χώρας και αποδέχθηκε ότι τα αεροπλάνα αυτά παρουσιάζουν
βλάβες, on camera το είπε! Σαν να τους λέει ότι αυτό που σου
δίνω εσένα, το όπλο σου, είναι το φέρετρο σου, είναι η κηδεία
σου. Προσπερνώ το ότι χαµογελούσε. Μετά από λίγες µέρες, δύο
παλικάρια έπεσαν, σκοτώθηκαν και εθνικό πένθος δεν κάναµε
ακόµα. 

Ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό και τον Υπουργό -γιατί έχου-
µε παιδιά όλοι µας- το παιδί του ο Πρωθυπουργός θα το έβαζε
πάνω σε ένα αεροπλάνο το οποίο έχει βλάβες; Όχι. Γιατί βάζει
τα παιδιά των Ελλήνων, λοιπόν, να πετούν µε αεροπλάνα που
έχουν βλάβες. Για πείτε µου. Και το παραδέχεται και το αποδέ-
χεται ο ίδιος.

Εδώ, κύριε Χατζηδάκη, θα σας γίνουµε κακοί, κακοί, για να κά-
νουµε καλούς εσάς, γιατί µια καλή αντιπολίτευση µπορεί να κάνει
και µια καλή κυβέρνηση. Και θα είµαστε η καλή, εθνική, πατριω-
τική, λαϊκή, κοινωνική αντιπολίτευση. Θα διορθώνουµε τα λάθη
σας. Δεν γίνεται αλλιώς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άλλο πρόβληµα: Η συντήρηση των Καναντέρ, κύριε Χατζηδάκη

γινόταν στην ΕΑΒ επί δεκαετίες. Ξαφνικά φεύγει και πάει σε µια
γαλλική εταιρεία. Γιατί; Τα χέρια τα ελληνικά της ΕΑΒ, της ΕΑΣ,
της ΕΛΒΟ, αυτών των εταιρειών, τα ελληνικά χέρια, δεν είναι
καλά χέρια; Γιατί να τα πάρουν οι Γάλλοι, ας πούµε; Εµείς πρέπει
να συντηρούµε τα αεροσκάφη. Ο συνάδελφος ο Έλληνας, στον
συνάδελφο τον Έλληνα. Αυτός ο µηχανικός που θα βιδώσει τον
κινητήρα, να ξέρει ο πιλότος τον Γιώργο το µηχανικό, για να ξέ-
ρουν τι πρόβληµα υπάρχει. 

Καταστρέψατε την ελληνική αµυντική βιοµηχανία, την ΕΑΣ, την
ΕΛΒΟ. Γιατί; Τώρα, λοιπόν, την τραγωδία του Πρωθυπουργού θα
τη δείξω σε µια εικόνα, κύριε Χατζηδάκη. Ζητώ συγγνώµη, αλλά
θα το κάνω. Αυτό, κύριε Χατζηδάκη, είναι ένα 215. Ξέρετε που το
έχουµε; Σε ένα µουσείο στη Γερµανία, σε ένα µουσείο αεροσκα-
φών, το Καναντέρ 215. Σε µουσεία τα έχουν για να πηγαίνουν τα
παιδιά του δηµοτικού και του γυµνασίου να βλέπουν τα αερο-
πλάνα αυτά. Είναι µουσειακό είδος. Το καταλαβαίνουµε; Το λέω
µε αγωνία. Πετάνε οι άνθρωποί µας µε µουσειακά αεροπλάνα και
παίρνουν 1.300 ευρώ µε το ζόρι.

Διορθώστε τα επιτέλους! Κυβερνάτε τέσσερα χρόνια και πριν
κυβερνούσατε τριάντα. Διορθώσετε τα αυτά, είναι λάθη. Από τον
Μάρτη του 2021 µας κοροϊδεύατε ότι θα κάνετε το πρόγραµµα
«ΑΙΓΙΣ» και δεν το κάνατε ποτέ. Γιατί; 

Και, κύριε Παππά, λέει και το παραµύθι ο κύριος Υπουργός,
«Έχει κλείσει η γραµµή παραγωγής». Έκλεισε πριν ένα, ενάµισι
χρόνο. Δεν µπορούσαν πριν τέσσερα χρόνια να παραγγείλουµε;
Όµως, 600 εκατοµµύρια leasing για να νοικιάσουµε ελικόπτερα
κι άλλα σκάφη, ξέρατε. 

Πάµε τώρα και στην ουσία. Υπάρχει η πρόταση µας. Εδώ ήταν
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ο κ. Χαρδαλιάς -τέλη του 2021, αν δεν κάνω λάθος- και επεσή-
µανα τα US-2, τα γιαπωνέζικα. Του είπα «πάρε αυτά». Τώρα βγαί-
νει στην κυκλοφορία το νέο πυροσβεστικό της Γαλλίας το Airbus
Α4200. Κάντε παραγγελίες τώρα, µπας και προλάβουµε για την
επόµενη χρονιά. Δεν θα µείνει τίποτα όρθιο σας λέµε.

Το χειρότερο από όλα θα το πω τώρα. Δεν θα µιλήσω για τις
ανεµογεννήτριες, θα πω, όµως, ότι συµπτωµατικά όπου κάηκαν
δάση φύτρωσαν αντί για δάση ανεµογεννήτριες. Είναι σύµπτωση.
Αλλά, ακόµα και στα δάση που δεν φύτρωσαν ανεµογεννήτριες,
στα δάση που κάνουµε αναδασώσεις, πάλι λάθος αναδασώσεις
κάνουµε. 

Έχω τον Σύλλογο Δασολόγων - Δασοπόνων οι οποίοι λένε ότι
κακώς φυτεύουµε και τώρα πεύκα. Είναι λάθος, γιατί είναι ουσια-
στικά ό,τι χειρότερο το δάσος µε το πεύκο. Με τη ρητίνη, µε τις
βελόνες, µε όλα αυτά είναι µια κινητή βόµβα. Βρείτε τρόπο να
αλλάξετε µε το δασαρχείο, µε τη Δασική Υπηρεσία, µε τους δα-
σοπόνους - δασολόγους να φυτέψουµε άλλου είδους δέντρα. 

Επίσης, θα πω το εξής, γιατί είναι σηµαντικά όλα αυτά. Πρα-
γµατικά είµαι σε δύσκολη κατάσταση, διότι το ένα το παλικάρι
έµενε κοντά στο σπίτι µου και θα γίνει η κηδεία στη Θεσσαλονίκη.
Τι πιστεύω εγώ; Για εµάς, κύριε Χατζηδάκη, µία είναι η λύση και
θα σας τη δείξω τώρα -όλοι κοροϊδεύατε, αλλά ήρθε η ώρα- από
τον διεθνή Τύπο, αλλά και από ελληνικό Τύπο. Σας το διαβάζω
αυτούσιο: ««EXON MOBIL», κοίτασµα µαµούθ µε φυσικό αέριο
χρυσάφι στην Κρήτη». «Κοίτασµα µαµούθ µε φυσικό αέριο - χρυ-
σάφι νότια της Κρήτης. 

Αυτός που είναι εδώ πάνω, από το 2007 φώναζε για τους υδρο-
γονάνθρακες, έλεγε για τα πετρέλαια, έλεγε για το φυσικό αέριο.
Δεν θα πω ότι τα έγραφα και στα βιβλία µου ως συγγραφέας, το
προσπερνώ αυτό. Όµως, πραγµατικά, εµείς το φωνάζουµε. Γιατί
δεν ακούει ο Έλληνας Πρωθυπουργός; Γιατί δεν θέλει να κάνει
γεωτρήσεις; Γιατί εδώ και τέσσερα χρόνια τις έχει παγώσει; Τρι-
σεκατοµµύρια ευρώ πλούτου που πρέπει να µοιραστούν ανάµεσα
στους Έλληνες είναι αυτό. Αυτό είναι λεφτά ελληνικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν είναι µόνον αυτό, διότι σου χαµηλώνει και το κόστος

παραγωγής, κύριε Χατζηδάκη. Να το θυµάστε αυτό, διότι είσαστε
Υπουργός σε ένα Υπουργείο κοµβικό.

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα. Για να µιλήσουµε λίγο, κύριε Υπουρ-
γέ, για αυτό εδώ. Διεθνής Τύπος. Σας το διαβάζω αυτούσιο, γιατί
εγώ θα µιλάω µε επιχειρήµατα, κύριε Χατζηδάκη. «Πρωταθλητές
οι Έλληνες εφοπλιστές στη µεταφορά ρωσικών καυσίµων, παρά
το εµπάργκο». Το παραδίδω στα Πρακτικά. Είναι διεθνές δηµο-
σίευµα, επαναλαµβάνω, από το «BLOOMBERG», για την ξεφτίλα
της Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διότι δυστυχώς, κύριε Χατζηδάκη, -για εσάς «ευτυχώς» είναι-
οι φίλοι σας οι καναλάρχες έχουν και δεξαµενόπλοια. Οι φίλοι
σας οι καναλάρχες, που βρίζουν κάθε µέρα την Ελληνική Λύση
και την έχουν δακτυλοδεικτούµενη, είναι αυτοί που µεταφέρουν
από τη Ρωσία φυσικό αέριο και πετρέλαιο λαθραία, παρά τις κυ-
ρώσεις. Και δεν είναι λαθραία, κύριε Παππά. Ξέρετε γιατί; Γιατί
η Κυβέρνηση του κ. Χατζηδάκη, ως Ελλάδα η χώρα µας, το µο-
ναδικό βέτο που έθεσε η Νέα Δηµοκρατία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν ήταν για τα Σκόπια, δεν ήταν για την Αλβανία, δεν
ήταν για την Τουρκία, ήταν για τους εφοπλιστές τους φίλους
τους. Βέτο στις κυρώσεις εναντίον των εφοπλιστών για τη Ρωσία.
Αυτοί είναι οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι πατριώτες. Βέτο
µόνο για εφοπλιστές έβαλαν, όχι για την Τουρκία που προσβάλλει
την ελληνική ιστορία, όχι για τα Σκόπια, για την Αλβανία. Όχι,
ποτέ! Μόνο για εφοπλιστές! Άρα, ο ελληνικός λαός και η ιστορία
του στις καλένδες και οι εφοπλιστές στα ώπα - ώπα. Απλά είναι
τα πράγµατα. Και αν πάµε στον Λακωνικό Κόλπο στα επτά ναυ-
τικά µίλια από το Γύθειο, θα δούµε κάτι µεγάλα δεξαµενόπλοια
να µεταφέρουν το πετρέλαιο από το ένα στο άλλο και το κάνουν
µε χαρτιά ψεύτικα ευρωπαϊκό. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία.
Προστατεύει τους ολιγάρχες, τους καπιταλιστές, τους εφοπλι-
στές, τους πλουσίους και χτυπά τα πλατιά λαϊκά στρώµατα. Αυτό

είναι η πραγµατικότητα και πρέπει να τους κυνηγούν οι ερινύες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Εµείς, λοιπόν, για το νοµοσχέδιό σας δεν είµαστε από αυτούς
που θα πούµε «όχι». Αλλά θα σας πω κάτι, έχουµε άλλη φιλοσο-
φία, κύριε Χατζηδάκη. Λέτε στον Έλληνα: «Αν είστε εξήντα επτά
χρόνων, µπορείς να εργαστείς άλλα δέκα χρόνια». Τον πατέρα
σας, κύριε Χατζηδάκη, θα τον βάλετε ή τον πατέρα µου να πάει
να δουλέψει στα εβδοµήντα επτά, εβδοµήντα οκτώ; Όχι, ποτέ.
Γιατί τον πατέρα του φτωχού, που δεν συµπλήρωσε κάποια έν-
σηµα, θα τον βάλετε να δουλέψει µε τα εβδοµήντα δύο, εβδοµή-
ντα τρία, εβδοµήντα τέσσερα, εβδοµήντα πέντε, εβδοµήντα έξι,
εβδοµήντα επτά, εβδοµήντα οκτώ, ογδόντα, ογδόντα δύο;

Εµείς τα υπερήφανα γηρατειά, τα θέλουµε υπερήφανα, τα θέ-
λουµε στα εξήντα επτά στη σύνταξη το πολύ, να παίρνουν καλή
σύνταξη και µπορούµε να το κάνουµε. Γιατί θα κάνουµε αυτό που
έκανε η Νορβηγία, κύριε Χατζηδάκη. Σύνδεσε την εξόρυξη των
υδρογονανθράκων µε τα ασφαλιστικά ταµεία και εκεί η σύνταξη
είναι τρεις, τέσσερις και πέντε χιλιάδες ευρώ τον µήνα. Απλά είναι
τα πράγµατα.  Εµείς, όµως, έχουµε και τη γνώση και την τεχνο-
κρατική αντίληψη. Διότι φέραµε µια συγκεκριµένη πρόταση την
οποία ποτέ δεν άκουσαν και δεν θα την ακούσουν ποτέ.

Τα χειρότερα έρχονται, το λέω. Φοβάµαι ότι τα χειρότερα έρ-
χονται από εδώ και στο εξής. Η Ελλάδα τέταρτη φτωχότερη
χώρα στην Ευρώπη. EUROSTAT: «Πάνω από 30% των Ελλήνων
δεν µπορούν να φάνε ένα διήµερο γεύµα κρέας ή ψάρι ή αντί-
στοιχη χορτοφαγία». Δηλαδή, έρχονται εδώ και µας λένε ότι όλα
πάνε καλά, την ώρα που δηµιουργούν συνεχώς χρέος.

Θα δώσω ένα παράδειγµα, στον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος
ακούει. Είναι ο µοναδικός από τους Υπουργούς -για να τα λέω
όλα, παρά ότι διαφωνώ πολιτικά µαζί του- που κάθεται και ακούει
όσους µιλάνε και αυτό είναι προς τιµήν του, από τους λίγους.
Στις 17-1-2023 το ελληνικό δηµόσιο δανείστηκε από τις αγορές
3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το κρατικό οµόλογο διάρκειας ήταν
µε επιτόκιο 4,4%, δηλαδή το δηµόσιο θα πληρώνει κάθε χρόνο
τόκους 154 εκατοµµύρια ευρώ. Σε δέκα χρόνια θα καταβάλλουµε
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ για τόκους. Το λέω έτσι απλά για να
καταλάβετε τι κάνουν. Δανείζονται, µεταφέρουν, δανείζονται, µε-
ταφέρουν το χρέος, το µεταφέρουν, δανείζονται ξανά για να πλη-
ρώσουν χρέος, δανείζονται ξανά για να πληρώσουν τόκους. Αυτό
είναι φαύλος κύκλος, είναι σπιράλ. Οδηγεί µαθηµατικά στα τάρ-
ταρα τους Έλληνες. Πρέπει να αλλάξετε φιλοσοφία, πρέπει να
αλλάξετε γραµµή. Γιατί µε τη δική σας φιλοσοφία ποιοι κερδί-
ζουν; Οι φίλοι σας, οι ολιγάρχες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Να σας δώσω ένα παράδειγµα. Στα σουπερµάρκετ οι πωλήσεις
σε όγκο το πεντάµηνο ήταν στο συν 0,4%. Οι πωλήσεις σε αξία
ήταν 9,5% επάνω στο πεντάµηνο. Ποια εταιρεία κερδίζει 9,5%:
Επειδή έχω εταιρείας, δεν έχω τόσα κέρδη, κύριε Χατζηδάκη. Χα-
σούρα έχω. Από πρόπερσι χασούρα έχουν οι εταιρείες µου. Αυτοί
πώς κερδίζουν; Να σας πω εγώ. Δεν ελέγχει κανένας την ακρί-
βεια, την αισχροκέρδεια και αφήνετε τις βιοµηχανίες τροφίµων
να κάνουν πάρτι κανονικό. Δεν είναι µόνο τα σουπερµάρκετ. Είναι
και οι βιοµηχανίες τροφίµων. Είχαµε κάνει µια πρόταση εδώ ως
Ελληνική Λύση το 2022, κύριε Χατζηδάκη, να στηρίξουµε ελληνι-
κές εταιρείες για να δηµιουργηθούν βιοµηχανίες τροφίµων, που
είναι το µέλλον. Ούτε αυτό ακούσατε. Μα δεν ακούτε τίποτα πια
και όταν λέω τίποτα, τίποτα. Ποιοι κερδίζουν; Οι ολιγάρχες. Τριε-
τία 2020-2022, Νέα Δηµοκρατία, η Ελλάδα πρώτη στην Ευρω-
ζώνη στα επιχειρηµατικά κέρδη. Αυξήθηκαν κατά 16%. Στο 11%
ο µέσος όρος της ευρωπαϊκής ζώνης. Είµαστε τελευταίοι σε µι-
σθούς εργαζοµένων που αυξήθηκαν 3%.

Ακούστε, κύριε Χατζηδάκη, το επαναφέρουµε για ακόµη µία
φορά. Ακόµη και ο ΣΕΤΕ που είναι Νέα Δηµοκρατία, ο δικός σας
ΣΕΤΕ, µιλάει για αίτηµα ενιαίο ΦΠΑ 11% σε τουρισµό και διαµονή.
Σας λέµε, 15% οριζόντιο φόρο, έσοδα - έξοδα, για να χτυπηθεί
και η φοροδιαφυγή και η φοροαποφυγή, όλα να τελειώσουν µε
µία απλή επιλογή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί δεν το κάνετε; Θα το πω εδώ και ας το ακούσει ο ελληνι-

κός λαός. Δεν το κάνει η Κυβέρνηση -ξέρει ότι είναι το σωστό
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µέτρο-, γιατί πρέπει να κερδίζουν οι λαθρέµποροι πετρελαίου και
οι λαθρέµποροι τσιγάρων -γιατί αυτοί κερδίζουν περισσότερο,
παρά ο Έλληνας πολίτης-, γιατί δεν πληρώνουν ποτέ ΦΠΑ και ει-
δικό φόρο. Αυτή είναι η αλήθεια και τα λέω έτσι, µήπως και ξυ-
πνήσουν κάποιοι. 

Πάµε και στα ερωτήµατα που θέτω στην Κυβέρνηση και στον
Πρωθυπουργό. Εκείνη η επένδυση της «MICROSOFT» µε 1,5 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ περίπου -σηµειώστε να µου απαντήσετε,
κύριε Χατζηδάκη, αν µπορείτε- που έχει πάει; Η άλλη µε τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα που τα παρουσίασε ο Πρωθυπουργός το 2020,
κάτι ηλεκτρικά αυτοκινητάκια; Η άλλη επένδυση µε το Χόλιγουντ
στη Θεσσαλονίκη, που έλεγα θα γίνω και εγώ Ρίτσαρντ Γκιρ; Θα
γινόµασταν Χόλιγουντ στη Θεσσαλονίκη, θα κάναµε στούντιο, θα
ερχόταν η Ατζελινα Τζολί, ο Μπραντ Πιτ, θα έρχονταν όλοι εκεί.
Αυτές οι επενδύσεις, οι τεράστιες! Έβγαινε και ο Άδωνις Γεωρ-
γιάδης και έλεγε: «Πω, πω, πω, βρέχει χρήµα». Να το ακούσουµε,
πού είναι οι επενδύσεις αυτές; Πού είναι; Πείτε µου, πού είναι;

Κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε ότι η Γαλλία δεν έχει ούτε ένα χρυ-
σορυχείο; Η Γαλλία ως χώρα δεν έχει χρυσωρυχεία δικά της,
γιατί δεν έχει χρυσό. Κατατάσσεται τέταρτη παγκοσµίως σε πο-
σότητα χρυσού σε αποθέµατα. Η Ελλάδα έχει ορυκτό χρυσό, στη
Χαλκιδική, στο Παγγαίο, στη Θράκη. Ωστόσο τα απόθεµα είναι
στο ελάχιστο. Κάτι δεν κάνετε καλά, ή το κάνετε έτσι για να κερ-
δίζουν άλλοι, αλλιώς δεν µπορώ να το ερµηνεύσω. Και δεν είναι
µόνο αυτό. Η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» -αξιότιµη εταιρεία- εξασφά-
λισε συνολικό δανεισµό µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου 580
εκατοµµύρια ευρώ. Πήραν 580 εκατοµµύρια ευρώ δανεισµό µε
εγγύηση του δηµοσίου από το Ταµείο Ανάκαµψης και τις ελληνι-
κές τράπεζες. Με δικά µας χρήµατα η εταιρεία που επενδύει!
Όπως και ο Ραχµί Κοτς µε την «AVIS» που πήρε 200 εκατοµµύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Τα έδωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός. Γι’ αυτό ερχόταν εδώ στη Βουλή και έκανε βόλτες, ο γνω-
στός Κότς, που κατασκευάζει τεθωρακισµένα για τον τουρκικό
στρατό. Πήρε από το Ταµείο Ανάκαµψης 200 εκατοµµύρια ευρώ
ο κύριος αυτός, µε έγκριση της ελληνικής Κυβέρνησης, για την
«AVIS», για να κάνει ηλεκτρικά αυτοκίνητα, κύριε Παππά. Αυτή
είναι η Νέα Δηµοκρατία, αυτοί είναι οι πατριώτες και εµείς είµα-
στε οι πατριώτες των οσπρίων και αυτοί είναι οι πατριώτες της
ευθύνης. Μάλλον έχουν µπερδέψει τις έννοιες. Αυτοί είναι οι πα-
τριώτες των οσπρίων και εµείς είµαστε οι Έλληνες πατριώτες
που λέµε την αλήθεια. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή έρχονται τα χειρότερα, κύριε Χατζηδάκη, ένα πρά-

γµα δεν µπορείτε να πείτε. Όποτε επιχειρηµατολογούµε, κατα-
θέτουµε τα στοιχεία. Στις αρχές Μαρτίου του 2020 είχα µιλήσει
για την πείνα που έρχεται, για την ακρίβεια που έρχεται, για την
επάρκεια και αυτάρκεια αγαθών που δεν έχει η ελληνική αγορά
και κάνουµε εισαγωγές. Σας είπα να κάνουµε έναν προγραµµα-
τισµό. Τώρα έρχεται και το άλλο. Τερµατίζει η συµφωνία για τα
σιτηρά στη µαύρη θάλασσα. Αυτό καταλάβατε τι σηµαίνει; Γιατί
κάποιοι είστε και καινούργιοι, κάποιοι δεν ξέρετε από οικονοµία
-και λογικό είναι-, κάποιοι ακόµη ψάχνεστε να δείτε τι γίνεται εδώ
µέσα. Να σας πω την αλήθεια; Δεν γίνεται τίποτα εδώ µέσα. Εµείς
τα λέµε, εµείς τα ακούµε. Αυτοί κάνουν τη δουλειά τους, ο ελλη-
νικός λαός ακούει τον «ΣΚΑΪ», τον «ΑΝΤ1», το «MEGA», που όποτε
θέλουν βγάζουν κάποιους από εδώ µέσα. Θα πω, όµως, τούτο:

Κύριε Χατζηδάκη, θέλει ιδιαίτερη προσοχή το θέµα της πείνας.
Το επαναλαµβάνω, µε την τεράστια ακρίβεια, µε την έλλειψη προ-
ϊόντων, θα δηµιουργηθεί ένα τεράστιο χάσµα. Δεν το κάνατε το
2020. Ας συζητήσουµε σοβαρά, ας συγκαλέσει ο Πρωθυπουργός
µια σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών, γιατί όχι, για το θέµα αυτό ει-
δικά, για το θέµα της πείνας και της ακρίβειας που έρχεται ολο-
ταχώς. Ήδη αµερικανικές τράπεζες κινδυνεύουν, γιατί κοκκινί-
ζουν πάλι τα δάνεια τα φοιτητικά και τα δάνεια που έχουν δώσει.

Εάν γίνει αυτό το δυσάρεστο και καταρρεύσει η αµερικανική
οικονοµία θα συµπαρασύρει και εµάς έτσι ή αλλιώς. Πρέπει να
κάνουµε υποστυλώµατα, αναχώµατα, οχυρωµατικά έργα για την
ελληνική οικονοµία, γιατί θα θρηνήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, το λέω, θα έχουµε δυσάρεστες καταστάσεις. Προ-

ειδοποιούµε για ακόµα µια φορά.

Και επίσης, δεν θα πω για την «BAYER» και τη «MONSANTO».
Την ξέρετε την «MONSANTO»; Την πήρε η «BAYER». Με λεφτά
της γερµανικής κυβέρνησης πήρε λεφτά από την Ευρωπαϊκή Κε-
ντρική Τράπεζα η «BAYER» και αγόρασε τη «MONSANTO», η
οποία κάνει σπόρους. Σπόρους για τα τρόφιµα, για την καλλιέρ-
γεια της γης. Ο Κόκκαλης εδώ είναι; Ναι, εδώ. Οι αγρότες στενά-
ζουν στη Λάρισα γιατί είναι πανάκριβοι οι σπόροι της «MONSA-
NTO» και είναι και µεταλλαγµένοι κιόλας. Δεν µπορούµε να τους
φυτέψουµε τον επόµενο χρόνο. Δεν ξέρω αν είστε από χωριό,
κύριε Χατζηδάκη. Η συγχωρεµένη η µανούλα µου έβαζε ντοµάτα
φέτος, αποξήρανε το κουκούτσι και του χρόνου το έβαζε ξανά.
Αυτό δε γίνεται. Και η «MONSANTO», κυρίαρχος των σπόρων,
των µεταλλαγµένων σπόρων που µπορεί να έχουµε και συζητήσει
για την υγεία αν θέλετε, δεν δίνει φθηνά πλέον σπόρους. Είναι
µία σειρά γεγονότων που πρέπει να τις δούµε προσεκτικά γι’
αυτά που έρχονται. Πολιτική κατά την τελολογική ερµηνεία των
όρων σηµαίνει προβλέπω την εξέλιξη και όχι την καταστέλλω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς προειδοποιούµε και σας λέµε τι έρχεται.
Και από την άλλη πέρασε και η Ευρωπαϊκή Ένωση την ντιρε-

κτίβα, ότι µπορούµε να τρώµε πλέον έντοµα, σκουλήκια. Το είχα
πει πέρυσι και γελούσαν κάποιοι εδώ µέσα, αλλά πλέον να ξέρετε
έχει περάσει την ντιρεκτίβα σκαθαράκι, γρύλο ψητό στα κάρ-
βουνα, φουρνιστό, θα τον τρώτε θέλετε δεν θέλετε. Πήρε άδεια.
Χαµογελάτε µερικοί, αλλά θα σας δω να τρώτε κατσαρίδα που
θα πάει στα σύννεφα. 

Η «ACER», η ευρωπαϊκή ΡΑΕ, κύριε Χατζηδάκη, µια και µιλάµε
για το ρεύµα ξέρετε τι είπε; Προχθεσινή ανακοίνωση, την οποία
κανένα κανάλι δεν έδειξε «Μαζέψτε τους προµηθευτές και ξανα-
δείτε τις ρήτρες». Η «ACER» είναι η ευρωπαϊκή ΡΑΕ, σαν να λέει
ότι η αισχροκέρδεια οφείλεται στους παρόχους ενέργειας. Στην
Ελλάδα η αποκλιµάκωση λιανικής στο δεύτερο τρίµηνο του 2023
ήταν µόνο 8%. Στην Ευρώπη είναι 65% φθηνότερο ρεύµα. Δη-
λαδή 8% η αποκλιµάκωση στην Ελλάδα, 65%. Γι’ αυτό η ευρω-
παϊκή αρχή ενέργειας λέει στην Κυβέρνηση, αλλά τα µέσα το
πνίγουν, «Κοιτάξτε τι θα κάνατε µε την αισχροκέρδεια των παρό-
χων ενέργειας». 

Κύριε Υπουργέ, εµείς θα το πούµε. Χρειάζεται µια διαφορετική
οικονοµική πολιτική. Για να βγει η χώρα από το χρέος, από το
κόκκινο χρέος, πρέπει να κινηθούν διαδικασίες. Το πρώτο είναι
επιτέλους να συζητήσουµε σοβαρά ως χώρα και να συζητήσουµε
σοβαρά ως Βουλή, µια µέρα όλα τα κόµµατα, για να δούµε πόσοι
είναι υπέρ και πόσοι είναι κατά, να ζητήσουµε γερµανικές επα-
νορθώσεις και αποζηµιώσεις, ένα τεράστιο ποσό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η ελληνική Βουλή όπως έκανε η πολωνική βουλή, όπως πιέζει

η Πολωνία και ζητάει τη συνδροµή της ελληνικής Κυβέρνησης. Η
Νέα Δηµοκρατία όµως δεν απαντά επισήµως. Το ζήτησε η πολω-
νική πρεσβεία και η Κυβέρνηση, αλλά εδώ δεν απαντάνε.

Δεύτερον, για να χτυπηθεί η ανεργία και να αυξηθεί το ΑΕΠ
πρέπει να στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα. Το λέω από το 2019
- 2020. Όταν λέω πρωτογενής τοµέας δεν είναι µόνο η κτηνοτρο-
φία, η αλιεία και η αγροτική οικονοµία, αλλά είναι και ο ορυκτός
πλούτος. Ο ορυκτός πλούτος είναι πρωτογενής τοµέας, η πρώτη
ύλη που βγάζεις. Αυτό πρέπει να στηριχθεί και έχουµε τεράστια
αποθέµατα. Να παταχθεί η αισχροκέρδεια, να µειωθούν οι έµµε-
σοι φόροι, ειδικοί φόροι κατανάλωσης, κ.λπ..

Κύριοι συνάδελφοι, θλίβοµαι όταν βλέπω µια πάµπλουτη πα-
τρίδα την Ελλάδα να έχει δυστυχισµένους πολίτες, να έχει πολί-
τες οι οποίοι δεν τα βγάζουν πέρα οικονοµικά, δεν µπορούν να
βοηθήσουν το παιδί τους ή το εγγόνι τους. Θλίβοµαι να βλέπω
ότι είµαστε τρίτοι από το τέλος στο κατά κεφαλήν εισόδηµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση το 2022. Θλίβοµαι να βλέπω ότι είµαστε τρίτη
χειρότερη στην ενεργειακή φτώχεια. Θλίβοµαι να βλέπω ότι εί-
µαστε η τρίτη χειρότερη, η δεύτερη στις συντάξεις. Θλίβοµαι.
Φαντάζοµαι ότι όλοι θλίβεστε εδώ µέσα. Αφού λοιπόν θλιβόµεθα
όλοι ας κάτσουµε να κάνουµε ένα σχέδιο οικουµενικό εν πάση
περιπτώσει, προτάσεις από όλα τα κόµµατα, να τις δει και να τις
επεξεργαστεί ο κ. Χατζηδάκης, το Υπουργείο Οικονοµικών, ο
Πρωθυπουργός -δεν έχω πρόβληµα, δεν µε ενδιαφέρει, µας εν-
διαφέρει η Ελλάδα όχι το κόµµα, µας ενδιαφέρει η πατρίδα, οι
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Έλληνες όχι το κόµµα µας- µήπως και κοιτάξουµε να κινήσουµε
τη µηχανή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να κλείσω εδώ θα ήθελα να µιλήσω λίγο για τον Πρω-

θυπουργό και τα ελληνοτουρκικά. Ήλθε εδώ ο Πρωθυπουργός
και είπε µε ένα ύφος µη ευγενικό: «Ας τελειώνουµε πλέον µε τους
πατριώτες της φακής». Τον άκουσα από κάτω, του απήντησα εδώ
µε τον ίδιο τρόπο. Θα πω όµως το εξής: Κύριε Πρωθυπουργέ,
κύριε Μητσοτάκη αγοράσατε Ραφάλ και Μπελαρά µετά από δική
µου πίεση και δεν το διέψευσε ποτέ, γιατί αυτή είναι η αλήθεια.
Εγώ του τηλεφώνησα και του είπα για τα Ραφάλ, εγώ του τηλε-
φώνησα και του είπα για την Μπελαρά και του έδωσα τα στοιχεία,
όπως για τα τεθωρακισµένα της Αστυνοµίας στον Έβρο. Εγώ
προσωπικά του τηλεφώνησα, πραγµατικά του έκανα έκκληση
τότε να προλάβει και πρόλαβε. Αν κάποιος αγοράζει λοιπόν, όπλα
δεν είναι πατριώτης. Για έναν λόγο: δεν τα αγοράζει από την
τσέπη του. Αν τα πλήρωνε ο Πρωθυπουργός, όπως οι εθνικοί
ευεργέτες, από την τσέπη του τα όπλα, θα έλεγα ότι είναι πα-
τριώτης. Βάζει λεφτά και αγοράζει. Τα πληρώνουµε όλοι µας. Οι
στρατιωτικές δαπάνες από µόνες τους λοιπόν δεν συνιστούν
απαραίτητα κριτήριο πατριωτισµού. Να σας πω ποιο είναι το κρι-
τήριο πατριωτισµού. Η χρήση των όπλων στα Ίµια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η χρήση των όπλων όταν πετούν πάνω από τα νησιά µας!

Αυτός είναι ο πατριωτισµός. Τα υπόλοιπα ξέρετε είναι λόγια του
αέρα. Ποτέ χρησιµοποίησε η Ελλάδα τα όπλα αυτά από το 1974;
Ποτέ! Ποτέ! Πληρώνει ο Έλληνας, χωρίς να µπορεί να χρησιµο-
ποιεί τα όπλα που αγοράζει, δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η µισή Κύ-
προς υπό κατοχή είναι. Εδώ µας έχει για πλάκα και µας γλεντάει
ο Ράµα, ρε παιδιά. Γλεντάει την ελληνική κυβέρνηση. Χθες το
απόγευµα ήταν ο Βορίδης εδώ. Δεν είναι εδώ ο φίλος µας ο Βο-
ρίδης, ο πάλαι ποτέ πατριώτης, εθνικιστής, πώς έλεγε παλιά τα
δικά του. Ο κύριος αυτός µου έλεγε προχθές το απόγευµα εδώ:
«Μη µου λέτε εµένα για τον Μπελέρη, εµείς κάνουµε παρασκη-
νιακές συµφωνίες» και χθες το απόγευµα απορρίπτεται και πάλι,
ο Μπελέρη φυλακή. Δηλαδή ποιον κοροϊδεύετε, πατριώτες; Και
αφού λοιπόν είναι πατριώτης ο Πρωθυπουργός, γιατί στις 17 Ια-
νουαρίου του 2020 είπε «θα κάνουµε ό,τι χρειάζεται για να µη
φτάσουµε στο σηµείο να κάνουµε ό,τι χρειάζεται». Αυτό σηµαίνει
πάση θυσία ειρήνη. Και πάση θυσία ειρήνη σηµαίνει πολλά πρά-
γµατα. Θα εκχωρήσουµε εθνική κυριαρχία για να µη χρειαστεί να
αντιµετωπίσουµε τους τούρκους. Πατριωτισµός! Πατριωτισµός!
Λέει ο δηµοσιογράφος στον πρωθυπουργό: «Αυτό περιλαµβάνει
αποµείωση της κυριαρχίας όπως τη γνωρίζουµε ως σήµερα;». Και
εκείνος απαντά «Αυτό είναι µια σχετική έννοια». Σχετική έννοια η
αποµείωση εθνικής κυριαρχίας; Σχετική έννοια; Σχετική; Όχι!
Είναι απόλυτη έννοια η εθνική κυριαρχία και η αποµείωση της ση-
µαίνει µειώνω εθνική κυριαρχία, χάνω έδαφος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ φτάσαµε στο σηµείο να αλλάξουµε το δόγµα του Κωνστα-

ντίνου Καραµανλή, του Ανδρέα Παπανδρέου. Έλεγε ο Ανδρέας
Παπανδρέου: «Η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες» και ωρυόταν
όλη η Ελλάδα. Έλεγε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής: «Η Ελλάδα
ισχυρά αντιµετωπίζει την Τουρκία στα ίσα». Και έχετε αλλάξει όλα
τα δόγµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μου µιλάτε για αποµείωση εθνικής κυριαρχίας και πατριωτισµό

ευθύνης. Αυτός είναι πατριωτισµός ανευθυνότητας, πείτε στον
Πρωθυπουργό. Έχει µπερδέψει τις έννοιες και τους όρους. Στα
αγγλικά τα πάει καλά, στα ελληνικά έχει ένα θέµα. Και το χειρό-
τερο, πατριώτες είναι οι νεοδηµοκράτες. Όχι, όλοι είναι µια χαρά
πατριώτες. Ο Πρωθυπουργός τους, ο κ. Μητσοτάκης στήριξε
Τούρκο υποψήφιο ως γενικό γραµµατέα του Διεθνούς Ναυτιλια-
κού Οργανισµού. Υποψήφιο Τούρκο στήριξε η Ελλάς δια της Κυ-
βερνήσεως.

Δυστυχώς, θα σας πω το εξής και θα κλείσω εδώ, κύριε Παππά,
µε έναν λατρεµένο διανοούµενο της χώρας που απεβίωσε, από
τους αγαπηµένους µου, τον Σεφέρη. Άσχετα αν το Βήµα του κ.
Μαρινάκη εξαπέλυσε δριµύτατη επίθεση εις βάρος του -δεν ξέρω
αν είναι του Μαρινάκη κιόλας το Βήµα, γιατί εκεί γράφει ο καθέ-
νας ό,τι θέλει- τον είπε τουρκοφάγο, τον βανδάλισε. Ποιον; Το

Σεφέρη. Τον Σεφέρη. Τον µέγα Σεφέρη.
Δεν σηµαίνει ότι η αναφορά ταυτίζεται µε πρόσωπα, καταστά-

σεις και ανθρώπους εδώ µέσα, αλλά σας διαβάζω κάτι που έγ-
ραφε ο Σεφέρης: «Η βλακεία, η εγωπάθεια, η µωρία και η γενική
αναπηρία της ηγετικής τάξης στη σηµερινή Ελλάδα σε φέρνει
στην ανάγκη να ξεράσεις. Είµαι βέβαιος πως τούτοι οι ελεεινοί
δεν αντιπροσωπεύουν τη ζωντανή Ελλάδα, δεν αντιπροσωπεύουν
τίποτε και υπάρχουν άγνωστοι και πολλοί που δεν ξέρουν, αλλά
που αξίζουν περισσότερα από την ηγετική οµάδα της Ελλάδας».
Αυτά έγραφε ο Σεφέρης πριν πολλές δεκαετίες. Ας αναλογι-
στούµε λίγο όλοι µας, µήπως και εµείς είµαστε ένα κοµµάτι
αυτού του σάπιου, ένα κοµµάτι αυτού του διεφθαρµένου, αυτού
του σε κατρακύλα πολιτικού προσωπικού της χώρας, γι’ αυτό και
είµαστε απαξιωµένοι και το 60% δεν ψηφίζει. Και ψάχνει να βρει
αποκούµπι η Νέα Δηµοκρατία µε νοθεία από τους απόδηµους,
τους οποίους δεν τους δίνει το δικαίωµα να εκλεγούν και ταυτό-
χρονα να κάνει καταµέτρηση εδώ, για να πάµε στο Μέγαρο Μα-
ξίµου και να µετράµε τις ψήφους των οµογενών. Θα πάµε στο
σπίτι του Πρωθυπουργού στο Λυκαβηττό οκτακόσιες χιλιάδες
ψηφοδέλτια να τα µετράει ο ίδιος.

Κύριε Χατζηδάκη, κύριοι συνάδελφοι το λέω µε πολύ συµπά-
θεια, είναι αρχή της νέας περιόδου. Καταλάβετε το. Η απαξία
στην πολιτική οδηγήθηκε από την απαξίωση που της δίνετε εσείς.
Μιλάτε για συναινέσεις σε εθνικά θέµατα, οµογένεια, σε τρεις
µέρες. 

Μιλάτε για διάλογο, όταν κάνετε µονόλογο. Μιλάτε για δηµο-
κρατία, όταν συµπεριφέρεστε φασιστικά και αυταρχικά. Μιλάτε
για πατριωτισµό ευθύνης, όταν υβρίζετε τη µοναδική αντιπολί-
τευση µε προτάσεις, την Ελληνική Λύση, και τους λέτε «πατριώ-
τες της φακής». Θα σας πω ένα πράγµα: Αυτό εδώ, ότι δεν
αντιπροσωπεύετε πραγµατικά το πολιτικό προσωπικό της χώρας
εσείς, είναι η εικόνα του Σεφέρη.

Ελάτε, λοιπόν, όλοι µαζί να αλλάξουµε την εικόνα. Να προτείνει
το κάθε κόµµα ξεχωριστά τι µπορούµε να κάνουµε για την πα-
τρίδα. Ας αφήσουµε τους πολιτικαντισµούς, ας αφήσουµε τις
ύβρεις. Να ξανακάνουµε την Ελλάδα ισχυρή, να ξανακάνουµε την
Ελλάδα µεγάλη, να τη βάλουµε στη ρότα του Καραµανλή, του
Κωνσταντίνου του Α’, του Αντρέα Παπανδρέου, όλων των µεγά-
λων ηγετών της χώρας, για να ξαναγίνει ισχυρή η Ελλάδα και πε-
ρήφανοι οι Έλληνες. Αυτό αξίζει η Ελλάδα, αυτό αξίζουν οι
Έλληνες. Ελάτε στη λογική µας και θα κερδίσετε κι εσείς, θα κερ-
δίσει και η Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν προχωρή-
σουµε στον κατάλογο των οµιλητών θα δώσουµε τον λόγο στον
Υφυπουργό Εργασίας κ. Σπανάκη, για να τοποθετηθεί για ένα
άρθρο της υπουργικής τροπολογίας. 

Πριν ξεκινήσει ο Υπουργός την οµιλία του, θερµή παράκληση
προς τους συναδέλφους, που θα µιλήσουν αµέσως µετά τον κ.
Σπανάκη να τηρούν τον χρόνο. Είναι εξήντα δύο εγγεγραµµένοι
οµιλητές. Τηρώντας το επτάλεπτο θα χρειαστούν εννέα ώρες,
χωρίς να υπολογίσουµε σε αυτό το διάστηµα τις παρεµβάσεις
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, των Υπουργών και τις δευ-
τερολογίες. Εν κατακλείδι, µε βάση τον χρόνο που έχουµε µπρο-
στά µας, θα φτάσουµε µία ή και δύο το βράδυ, εάν δεν τηρηθούν
οι χρόνοι. Θερµή παράκληση, λοιπόν, να τηρηθεί το επτάλεπτο.

Ορίστε, κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τοπο-
θετηθώ για τα άρθρα 7 και 8 της τροπολογίας του Υπουργείου
Οικονοµικών, που αφορούν τα έκτακτα και επείγοντα µέτρα για
την προστασία των θέσεων εργασίας σε περιοχές που πλήττονται
από πυρκαγιές ή άλλες φυσικές καταστροφές.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 7 δίνουµε τη δυνατότητα σε
εκείνες τις επιχειρήσεις και στους εργοδότες του ιδιωτικού
τοµέα, ανεξάρτητα από τον κλάδο και την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, που οι εγκαταστάσεις τους έχουν ολοσχερή κατα-
στροφή ή σοβαρές υλικές ζηµιές οι οποίες είναι σε τέτοιο βαθµό
που δεν υπάρχει ασφάλεια στην παροχή εργασίας εντός του ερ-
γασιακού χώρου -αυτό πιστοποιείται από συγκεκριµένη αρχή- να
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µπορούν να θέτουν τις συµβάσεις σε αναστολή, προκειµένου να
αποζηµιωθούν και οι εργαζόµενοι. 

Οι επιχειρήσεις αυτές έχουν κάποιες υποχρεώσεις, όπως να
µην προβούν σε µειώσεις προσωπικού µε καταγγελία συµβάσεων
εργασίας και φυσικά µετά από τη λήξη του χρόνου της αναστο-
λής των συµβάσεων εργασίας να διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό
θέσεων εργασίας και µε το ίδιο είδος σύµβασης εργασίας. 

Οι εργαζόµενοι, πρώτον, λαµβάνουν έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση, ως αποζηµίωση ειδικού σκοπού, ύψους 534 ευρώ. Δεύ-
τερον, έχουν πλήρη ασφαλιστική κάλυψη και, µάλιστα, επί του
ονοµαστικού µισθού. Τρίτον, η αποζηµίωση αυτή είναι αφορολό-
γητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη και δεν δεσµεύεται ούτε συµ-
ψηφίζεται µε χρέη που µπορεί να έχουν σε δηµόσιο, εφορία,
ΕΦΚΑ, δήµους ή πιστωτικά ιδρύµατα. 

Σε αυτό το άρθρο προβλέπεται και η σχετική διαδικασία. Οι ερ-
γοδότες πρέπει να δηλώσουν στο πληροφοριακό σύστηµα ΕΡ-
ΓΑΝΗ ποιες συµβάσεις θέτουν σε αναστολή και στην ειδική
πλατφόρµα που τηρείται στο Υπουργείο Εργασίας, για τον ειδικό
µηχανισµό στήριξης των εργαζοµένων, οι εργαζόµενοι πρέπει να
κάνουν τις σχετικές ενέργειες και να υποβάλουν σχετική υπεύ-
θυνη δήλωση.

Από εκεί και πέρα, η Κοινή Υπουργική Απόφαση των Υπουργών
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Οικονοµικών και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας θα έχει τις σχετικές διαδικα-
στικές λεπτοµέρειες.

Θέλω να τοποθετηθώ και για το άρθρο 8 της σχετικής τροπο-
λογίας για τις ρυθµίσεις για τις επιτελικές δοµές των Υπουργείων
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας. Όπως γνωρίζετε, έχει δηµιουργηθεί ένα νέο Υπουρ-
γείο, το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, και µε
τη διάταξη αυτή έρχεται η ειδική υπηρεσία µε την επιτελική δοµή
ΕΣΠΑ, Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και µε-
τονοµάζεται σε ειδική υπηρεσία µε την επωνυµία Επιτελική Δοµή,
ΕΣΠΑ, Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και δηµι-
ουργείται µια νέα ειδική υπηρεσία ΕΣΠΑ µε την ονοµασία Επιτε-
λική Δοµή ΕΣΠΑ του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ και
για δύο άρθρα στο κύριο µέρος του νοµοσχεδίου που είναι σχε-
τικά µε το Υπουργείο Εργασίας. Θα ήθελα να τοποθετηθώ για το
άρθρο 61 που µιλάει για τα προγράµµατα απασχόλησης των
ανέργων ηλικίας πενήντα πέντε ετών και άνω, που φέρνει και τρο-
ποποίηση της παραγράφου 6 του άρθρου 14 του ν.3863/2010
όπου εδώ δίνουµε τη δυνατότητα µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Οικονοµικών και Εσω-
τερικών, µετά από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου της
Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, να ενταχθούν άνεργοι εγγε-
γραµµένοι στο ψηφιακό µητρώο της ΔΥΠΑ, ηλικίας πενήντα
πέντε έως εξήντα επτά ετών, σε προγράµµατα που καταρτίζονται
από τη ΔΥΠΑ για την απασχόλησή τους στο δηµόσιο τοµέα. Και
φυσικά, µε την ίδια απόφαση, δύναται να καθορίζονται και οι προ-
ϋποθέσεις και να υπάρχει εφαρµογή και σε ανέργους ηλικίας άνω
των εξήντα επτά ετών που δεν έχουν συµπληρώσει τον απαιτού-
µενο συντάξιµο χρόνο. Είναι µια διάταξη που έρχεται µε το
άρθρο 61 και αφορά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης.

Τέλος, στο άρθρο 62 έχουµε παράταση της σύµβασης παρο-
χής υπηρεσιών φύλαξης στα κτήρια του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, της Επιθεώρησης Εργασίας και του
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Δίνεται παρά-
ταση διότι η διαγωνιστική διαδικασία είναι σε εξέλιξη µέχρι 31
Οκτωβρίου 2023.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ξεκινούµε µε τον κατάλογο οµιλητών µε πρώτο οµιλητή τον κ.

Γεώργιο Κωτσό από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ.
Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά την κ. Μάλαµα ζήτησε τον λόγο
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φά-
µελλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ηµέρα

θλίψης και οδύνης η σηµερινή από τον αδόκητο χαµό των δύο
ηρώων πιλότων που έδωσαν τη ζωή τους εν ώρα υπηρεσίας στην
προσπάθεια κατάσβεσης των πυρκαγιών που ταλαιπωρούν τη
χώρα µας, όπως, επίσης, και του κτηνοτρόφου.

Από ό,τι διαφαίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι, η Ελλάδα γεννά
ήρωες ακόµη και σε περίοδο ειρήνης. Αθάνατοι.

Το σίγουρο είναι πάντως ότι αυτή η τραγική ιστορία δεν προ-
σφέρεται για πυρολαγνεία. Αν µη τι άλλο και η κοινωνία, αλλά
είµαι βέβαιος και οι ίδιοι οι συγγενείς των θυµάτων στους οποί-
ους εκφράζουµε τα ειλικρινή και θερµά µας συλλυπητήρια, απαι-
τούν από τον πολιτικό κόσµο της χώρας µας σύµπνοια, ενότητα
και ταπεινότητα για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τόσο
αυτές τις προκλήσεις, αλλά και τις συνολικότερες προκλήσεις
της εποχής µας µε τους καλύτερους δυνατούς όρους.

Εξάλλου, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνησή
µας και τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια που είχε να αντιµετω-
πίσει µια σειρά από βαθιές εξωγενείς κρίσεις επέδειξε σοβαρό-
τητα και υπευθυνότητα και αυτό πιστώθηκε, αν θέλετε, και στις
εκλογές.

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε την
τροπολογία που κατατέθηκε µε τον τίτλο: «Μεταβίβαση µετοχών
της Εταιρείας Ύδρευσης, Αποχέτευσης Πρωτευούσης και της
Εταιρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης από την
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας στο Ελληνικό Δη-
µόσιο». Είναι µια τροπολογία που έρχεται να βάλει τέλος στα µυ-
θεύµατα, στα ψεύδη που διακινήθηκαν προεκλογικά, στα fake
news ιδιαίτερα από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αλλά και από άλλα κόµµατα και που έφτασαν στο σηµείο µάλιστα
να οργανώνουν και συναυλίες γι’ αυτό το θέµα. Νοµίζω ότι είναι
ένα δείγµα του πώς κάποιοι αντιµετωπίζουν τον πολιτικό λόγο,
το δηµόσιο λόγο, αλλά και πώς κάποιοι, όπως η Κυβέρνηση αντι-
µετωπίζει την πολιτική πραγµατικότητα.

Και έρχοµαι στο παρόν νοµοσχέδιο που αποτελεί µια τραντα-
χτή απόδειξη ότι η χώρα µας βελτιώνει τα δηµοσιονοµικά της µε-
γέθη, αναπτύσσει µεγαλύτερες ταχύτητες και έχει τη δυνατότητα
πλέον να προσφέρει στην κοινωνία περισσότερες παροχές, πε-
ρισσότερες δυνατότητες. Είναι αλήθεια ότι από το 2019 που ανα-
λάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας η Ελλάδα πλέον αλλάζει,
αλλάζει µε βήµατα γοργά, µε βήµατα σταθερά µέσα από επεν-
δύσεις, από ανταγωνιστικότητα και από εξωστρέφεια. Μειώσαµε
την ανεργία. Πετύχαµε πρωτογενές πλεόνασµα παρά το γεγονός
ότι υπήρχαν προβλέψεις για πρωτογενές έλλειµµα. Το 2023 από
ότι διαφαίνεται το πλεόνασµα θα φτάσει το 1,1% του ΑΕΠ και η
οικονοµική ανάπτυξη αναµένεται στο 2,4% στην Ελλάδα, υπερ-
διπλάσια της Ευρωζώνης. Τα επόµενα χρόνια σύµφωνα και µε το
Πρόγραµµα Σταθερότητας η ελληνική οικονοµία θα κινηθεί µε
ακόµη πιο γρήγορους ρυθµούς. 

Έτσι, λοιπόν, µε το ξεκίνηµα της δεύτερης τετραετίας, µε το
καληµέρα περνούµε αυτήν την πρόοδο, αυτήν τη βελτίωση των
δηµοσιονοµικών δεδοµένων στην κοινωνία, στις Ελληνίδες και
στους Έλληνες, γιατί δεσµευτήκαµε προεκλογικά και αυτή τη δέ-
σµευση την κάνουµε πραγµατικότητα. 

Έρχεται, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο να αποδείξει για µία
ακόµη φορά ότι η Κυβέρνησή µας είναι κυβέρνηση συνέπειας,
αξιοπιστίας και σοβαρότητας. Γι’ αυτό εξάλλου προβλέπονται και
αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους µετά από δεκατέσσερα
χρόνια. Προβλέπεται αύξηση του οικογενειακού επιδόµατος, του
επιδόµατος θέσης ευθύνης για τους δηµοσίους υπαλλήλους επι-
βραβεύοντας αυτούς που πραγµατικά κατέχουν θέσεις ευθύνης
και δίνοντάς τους τη δυνατότητα για ακόµη µεγαλύτερη προ-
σφορά, αλλά και ταυτόχρονα µε αύξηση του αφορολόγητου για
φορολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα. 

Ύστερα, λοιπόν, από πάρα πολλά χρόνια καθήλωσης µισθών,
συντάξεων που προέβλεπε µια σειρά νοµοθετηµάτων ερχόµαστε
να άρουµε αυτές τις αδικίες και να δώσουµε τη δυνατότητα στις
Ελληνίδες και στους Έλληνες να απολαύσουν και τους καρπούς
των δικών τους προσπαθειών, αλλά και την προσπάθεια που κα-
ταβάλλει η Κυβέρνησή µας να βελτιώσει διαρκώς τα οικονοµικά
δεδοµένα, αλλά και τις συνθήκες ζωής στη χώρα µας. Το συνο-
λικό κόστος 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Δεν θα µιλήσω για το Youth Pass, παρότι προσπάθησαν κά-
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ποιοι συνάδελφοι να το λοιδορήσουν, αλλά όµως είναι µια πρα-
γµατική προσφορά στη νέα γενιά. Το πρόγραµµα το «Σπίτι µου»
είναι εξαιρετική πρωτοβουλία, δίνει τη δυνατότητα στη νέα γενιά
να αποκτήσει το δικό της σπίτι πληρώνοντας τοκοχρεολύσιο µι-
κρότερο από το ενοίκιο. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, κύριε Υπουργέ, να υποβάλλω την
πρότασή να δούµε το όριο της ηλικίας των σπιτιών που αγορά-
ζουν ιδιαίτερα για την επαρχία, όπου δίνεται η δυνατότητα µε το
ποσό που προβλέπει η νοµοθετική διάταξη να αγοράζουν σπίτια
µικρότερης ηλικίας για να δώσουµε τη δυνατότητα στις νέες γε-
νιές να πάρουν πραγµατικά σπίτια καλύτερα, πιο νέα για να επεν-
δύσουν τη ζωή τους.

Θα έρθω στην πρόβλεψη που κάνει το νοµοσχέδιο για την κο-
στολόγηση των προγραµµάτων των κοµµάτων από το δηµοσιο-
νοµικό συµβούλιο. Είναι µία πρόταση εξαιρετικά σηµαντική για
να δούµε πραγµατικά τι λέµε προεκλογικά και τι πράττουµε µε-
τεκλογικά, γιατί ζήσαµε κατά το παρελθόν απείρου κάλλους στι-
γµές µε άκρατες παροχολογίες που καµµία σχέση δεν είχαν µε
το πεδίο, µε την πραγµατικότητα. 

Και γι’ αυτό άκουσα και τον συνάδελφο, τον ειδικό αγορητή
του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ να λέει ότι το ποσό 4,4 που είναι το 50% πε-
ρίπου του προγράµµατός µας είναι λίγο, γιατί αν άλλο τόσο είναι
το επόµενο, τι πραγµατικά θα κάνει η Κυβέρνηση; Μα ξεχνάτε,
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι προεκλογικά το πρόγραµµα που κατα-
θέσαµε ήταν της τάξεως των 7,8 έως 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
το πρόγραµµα που ενέκρινε ο ελληνικός λαός επικροτώντας την
αξιοπιστία, τη σοβαρότητα και την πιστότητα της Νέας Δηµοκρα-
τίας απέναντι σε άλλα προγράµµατα που κατατίθεντο που ξεπερ-
νούσαν δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ. Κάποια στιγµή η πολιτική
θα πρέπει να αποκτήσει αξιοπιστία και σοβαρότητα.

Στο σηµείο αυτό, επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω
ακόµη µία παρέµβαση, για ένα λεπτό. 

Στο άρθρο 20 να περιληφθεί η αναγνώριση της προϋπηρεσίας
των εργαζοµένων των αναπτυξιακών των ΟΤΑ που στη συνέχεια
µεταπήδησαν στους δήµους. Αφορά, κυρίως, στο πρόγραµµα
«Σπίτι µου», για να µπορούν να αποφευχθούν παρεξηγήσεις και
παρερµηνείες, διότι πραγµατικά έχουν δουλέψει επί είκοσι χρό-
νια, στο ίδιο αντικείµενο, µέσω των αναπτυξιακών εταιρειών και
πλέον έχουν µεταφερθεί στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο καλύτερος τρόπος για
να πεις κάτι είναι να το κάνεις. Και αυτό κάνει και η Κυβέρνησή
µας, υπακούοντας σε αυτό που λέει ο Κυριάκος Μητσοτάκης:
Λέµε λίγα και κάνουµε πολλά. Μέσα από σοβαρότητα, υπευθυ-
νότητα και αξιοπιστία απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό και του
λέµε ότι µπορούµε όλοι µαζί να χτίσουµε µια ισχυρότερη, µια κα-
λύτερη Ελλάδα. Και θα τα καταφέρουµε. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Μάλαµα Κυριακή από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την

οµιλία µου εκφράζοντας τη βαθιά οδύνη για την απώλεια, εν ώρα
καθήκοντος, των δύο πιλότων του Καναντέρ που επιχειρούσε στη
φωτιά στην Κάρυστο, του κυβερνήτη σµηναγού Χρήστου Μουλά
και του συγκυβερνήτη ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη.
Αυτοί οι άνθρωποι έπεσαν στο καθήκον, για να προστατεύσουν
τις ζωές µας, να προστατεύσουν τις περιουσίες µας, να προστα-
τεύσουν τον φυσικό µας πλούτο. 

Η πολιτεία, λοιπόν, οφείλει να αναγνωρίσει αυτή τη θυσία µε
πράξεις, προβαίνοντας στα δέοντα και κυρίως, διερευνώντας εξο-
νυχιστικά τις συνθήκες του δυστυχήµατος. Πρέπει αυτή η θυσία
να είναι η τελευταία και για να συµβεί αυτό θα πρέπει να προχω-
ρήσει η Κυβέρνηση άµεσα σε ένα µακρόπνοο σχεδιασµό πολιτικής
προστασίας από τις πυρκαγιές στην πράξη όµως, όχι στα λόγια,
ώστε να µην επαφίεται η αντιµετώπισή τους µόνο στην αυτοθυσία
των στελεχών της Πυροσβεστικής, των Ενόπλων Δυνάµεων, της
αυτοδιοίκησης, των εθελοντών, των πολιτών, των επαγγελµατιών,
κλπ.. Θα πρέπει, όµως, να στηρίζεται στην επάρκεια επιχειρησια-
κών µέσων και σε πρωτόκολλα αυξηµένης προστασίας της ζωής
µας και της ασφάλειας, επίσης, των επιχει- ρούντων. Θα πρέπει
δηλαδή να περάσουµε σε πράξεις και όχι σε λόγια.

Αιωνία η µνήµη, λοιπόν, στους πιλότους µας.
Επιτρέψτε µου να µπω στο θέµα του νοµοσχεδίου που συζη-

τάµε σήµερα. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε ότι οποιαδήποτε ελάφρυνση φορολογικών βαρών, οποια-
δήποτε ενίσχυση εισοδηµάτων και οποιαδήποτε παρέµβαση τό-
νωσης της ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία αποτελεί
βήµα ανακούφισης της κοινωνίας, η οποία πραγµατικά χειµάζεται
από αυτή τη σοβαρή οικονοµική κρίση που βιώνουµε.

Απαντά, όµως, το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας σε
αυτές τις ανάγκες; Η άποψή µας είναι πως όχι, δεν απαντά. Ο
λόγος είναι ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε παρεµβάσεις που
δεν καλύπτουν ούτε τον πληθωρισµό, ούτε τις αυξήσεις στο κό-
στος ζωής, ούτε, βέβαια, περιορίζει την αισχροκέρδεια στα βα-
σικά αγαθά. Με αυξήσεις 40 ευρώ και 50 ευρώ είναι προφανές
ότι είναι αδύνατον για τους εργαζόµενους να απαντήσουν στην
«καλπάζουσα» ακρίβεια, η οποία έχει εκτοξεύσει τις τιµές και έχει
βυθίσει την ποιότητα της ζωής των εργαζόµενων, αλλά και των
συνταξιούχων. Είναι προφανές ότι υπάρχουν όρια στις δηµοσιο-
νοµικές δυνατότητες. Το βασικό ερώτηµα, όµως, είναι εάν η Κυ-
βέρνηση έχει αξιοποιήσει αυτά τα όρια προς όφελος της κοινω-
νίας. 

Ακούµε διαρκώς για υπερπλεονάσµατα, για υπερβάσεις στό-
χων στα έσοδα και θυµόµαστε την αντίστοιχη συζήτηση που αφο-
ρούσε τα υπερκέρδη των µεγάλων ενεργειακών εταιρειών. Τι
βιώνει αυτή τη στιγµή η οικονοµία; Βιώνει µια αφαίµαξη µέσα από
τους έµµεσους φόρους, µια πίεση από τις διαρκείς αυξήσεις βα-
σικών αγαθών, µία συρρίκνωση της αγοραστικής δύναµης των
πολιτών και τον περιορισµό περιθωρίου στις µικρές επιχειρήσεις. 

Τι αποτέλεσµα έχει αυτή η υπεράντληση έµµεσων φόρων; Την
ανακύκλωση της ακρίβειας, µε κερδισµένους τους µεγάλους της
αγοράς και µε χαµένους πάντα τους εργαζόµενους, τους συντα-
ξιούχους και τους µικρούς επιχειρηµατίες. 

Λέτε ότι παρουσιάσετε υπερπλεόνασµα τριάµισι δισεκατοµµυ-
ρίων, αλλά δεν διανέµεται ούτε το ένα τέταρτο αυτού στην κοι-
νωνία. Ούτε το ένα τέταρτο! Τα ίδια κάνατε και µε την περιβόητη
φορολόγηση των υπερκερδών της ενέργειας. Λέγατε πολλά,
αλλά στο τέλος φορολογήσατε ελάχιστα από αυτά τα υπερ-
κέρδη. 

Βέβαια, µέσα στο νοµοσχέδιο, εκτός από τα ελάχιστα επιδό-
µατα και τις υποτυπώδεις αυξήσεις, υπάρχουν και µια σειρά από
κυνικές διατάξεις, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους συνταξιούχους.
Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο; Εργασία µέχρι τα εβδοµήντα τέσ-
σερα έτη για τους εργαζόµενους, για τους εργαζόµενους που
χτυπήθηκαν από την κρίση, για τους εργαζόµενους που χτυπή-
θηκαν από την ανεργία και δεν έχουν συµπληρώσει το συντάξιµο
χρόνο. Τι λέτε, λοιπόν, σε αυτούς τους ανθρώπους; Λέτε ότι εάν
δεν έχεις συµπληρώσει τα ένσηµά σου, θα δουλέψεις µέχρι τα
εβδοµήντα τέσσερα χρόνια, αλλιώς δεν θα πάρεις τίποτα. Αυτά
κάνετε και κατά τα άλλα χρυσώνετε το χάπι στους εργαζόµενους
και τους συνταξιούχους µε ψιλοεπιδόµατα. 

Ταυτόχρονα, θα περιµέναµε σε αυτό το νοµοσχέδιο να υπήρχε
και µια µέριµνα για τους ανθρώπους, που δεν έχουν δική τους
στέγη και που παλεύουν µε τα ενοίκια και την επισφάλεια στο
θέµα της στέγης. Προβλέπεται στο νοµοσχέδιο πλαφόν στις αυ-
ξήσεις για τα ενοίκια που καταβάλλει το δηµόσιο για τη στέγαση
των υπηρεσιών. Και το ερώτηµα είναι: Γιατί δεν προχωράτε σε
αντίστοιχα µέτρα για την κοινωνία που απειλείται από την αχαλί-
νωτη αγορά των ακινήτων; Πότε θα υλοποιήσετε τη βασική σας
προεκλογική -υποτίθεται- δέσµευση για τους πολίτες απέναντι
την αισχροκέρδεια των ενοικίων; Το ξέρετε ότι αυθαίρετα ορι-
σµένοι -κυρίως εταιρικοί κάτοχοι ακινήτων- ζητούν αυξήσεις της
τάξεως του 25%. Αυτές οι αυξήσεις από ποιους µισθούς θα κα-
λυφθούν;

Εµείς λέµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο υποτίθεται ότι υλο-
ποιεί το 50% των υποσχέσεων της Κυβέρνησης για τους µισθούς
και την οικονοµία, είναι πραγµατικά σταγόνα στον ωκεανό της
ακρίβειας. Και αν κάποιος ρωτήσει, καλοπροαίρετα βέβαια: «Μα
καλά, εσείς θα δίνατε περισσότερα;», εµείς απαντάµε ξεκάθαρα
ότι εµείς θα παλεύαµε για να µπει όριο πραγµατικά στις αχαλί-
νωτες και αδικαιολόγητες αυξήσεις και στην αισχροκέρδεια που
κατατρώει τα εισοδήµατα και εκµηδενίζει κάθε θετική δηµοσιο-
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νοµική παρέµβαση. 
Ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση να παρέµβει σε αυτό το θέµα; Προ-

φανώς και όχι! Λέει τα ίδια που έλεγε και κατά την ενεργειακή
κρίση, ότι δηλαδή «είναι µάταιο να ελέγξουµε την αγορά, ότι δεν
µπορούµε να περιορίσουµε την όρεξη των µεγάλων, ότι δεν είναι
δυνατόν να βάλουµε όρια στις αυξήσεις στα ενοίκια, ότι γενικά
δεν θέλουµε καµµία παρέµβαση στις στρεβλώσεις της αγοράς.
Αντίθετα, εµείς θέλουµε να τις χρηµατοδοτούµε». Αυτό λέγατε. 

Καλούµε, λοιπόν, τους πολίτες να παρακολουθήσουν τη συ-
γκεκριµένη συζήτηση µε τα πραγµατικά δεδοµένα που βιώνουν
γύρω µας και όχι µέσα από την κυβερνητική ρητορική και µέσα
από τα «παπαγαλάκια» που έρχεται στις τηλεοράσεις. Δεν µπο-
ρούµε να είµαστε ευχαριστηµένοι µε το παρόν νοµοσχέδιο και
πρέπει να απαιτήσουµε ρυθµιστικά και διαρθρωτικά µέτρα για
τον περιορισµό της αισχροκέρδειας και για την πραγµατική στή-
ριξη των δηµόσιων και κοινωνικών αγαθών. Μόνο µε τέτοιες πα-
ρεµβάσεις η αγοραστική δύναµη και το επίπεδο ζωής των
συνανθρώπων µας θα ανέβει. Μόνο έτσι θα ανασάνει η πραγµα-
τική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Φάµελλο. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, οφείλω να ξε-
κινήσω την οµιλία µου αποτίοντας τον ελάχιστο φόρο τιµής στα
δύο νέα παιδιά, στους δύο αξιωµατικούς µας, που έχασαν τη ζωή
τους χθες, δίνοντας τη µάχη µε τη φωτιά στην Κάρυστο, στον
σµηναγό Χρήστο Μουλά, τριάντα τεσσάρων ετών, και στον συ-
γκυβερνήτη ανθυποσµηναγό Περικλή Στεφανίδη, είκοσι επτά
ετών. Θέλω να εκφράσω και προσωπικά, αλλά και εκ µέρους
όλους και όλης Κοινοβουλευτικής Οµάδας, τα συλλυπητήριά µας
και τη συντριβή µας στους συγγενείς και στους κοντινούς ανθρώ-
πους της οικογένειάς τους, παρότι ξέρουµε ότι µε τα λόγια δεν
µπορεί να καλυφθεί ένα τέτοιο κενό. 

Αναλαµβάνουµε όλοι την ευθύνη να διερευνηθούν τα αίτια του
δυστυχήµατος. Χρέος µας, όπως και χρέος της πολιτείας, είναι
να λάβει όλα τα απαιτούµενα µέτρα για να µην θρηνήσουµε άλλα
θύµατα εν ώρα καθήκοντος, να στηρίξουµε τις οικογένειες τους. 

Θέλουµε να εκφράσουµε και τη συµπαράστασή µας στους συ-
νεργάτες τους, στους συναδέλφους των νέων ανθρώπων που χά-
θηκαν, αλλά και σε όλες και όλους που δίνουν τις τελευταίες
µέρες τη µάχη στα µέτωπα των πυρκαγιών που συνεχίζουν να
καίνε, δυστυχώς, στην Κάρυστο, στην Κέρκυρα, στη Ρόδο. 

Και επιτρέψτε µου να ευχαριστήσουµε από το Βήµα αυτό
όλους και όλες που παλεύουν µε τη φωτιά, που συντονίζουν, ιδι-
αίτερα τους εθελοντές και τις εθελόντριες που έχουν βοηθήσει
και συνεχίζουν να βοηθάνε σε όλη την Ελλάδα, όπου πλήττονται
από τις πυρκαγιές. Διαβάζουµε και βλέπουµε ότι στη Ρόδο για
ένατη µέρα της πυρκαγιάς οι εθελοντές δίνουν τη µάχη, και µόνοι
τους πολλές φορές, για να σώσουν σπίτια, να σώσουν περιου-
σίες, να σώσουν το οικοσύστηµα. 

Ας λάβουµε ένα µήνυµα, κύριοι Υπουργοί, από τη µάχη της κοι-
νωνίας που είναι πολλές φορές πιο µπροστά από την πολιτεία και
είναι και µόνη της πολλές φορές. Όπως είπα, εµείς θα επικεντρω-
θούµε τώρα σε αυτό το µεγάλο καθήκον. Θα µιλήσουµε, όµως,
για την επάρκεια και τα µέσα µε απολογισµό µετά το µέτωπο.
Τώρα έχουµε όλοι ευθύνη να συµπαρασταθούµε στην κατάσβεση
και στην αποκατάσταση. 

Φαίνεται ότι έχουµε ένα µαύρο ρεκόρ. Ήδη µετράµε τις περισ-
σότερες καµένες εκτάσεις των τελευταίων δεκατριών ετών µέχρι
αυτή την ηµεροµηνία. Είµαστε σε πολύ άσχηµο σηµείο. Είναι επι-
τακτικό να ανοίξει αυτή η συζήτηση. Εµείς καταθέτουµε εδώ µία
πρόταση. Θεωρούµε ότι πρέπει η Βουλή να αναλάβει µία πρωτο-
βουλία συζήτησης σε ανώτατο επίπεδο, γιατί είτε µε ευθύνη της
Κυβέρνησης, είτε γιατί το πρόβληµα είναι µεγαλύτερο από την

προετοιµασία, είτε γιατί είναι το αποτύπωµα τόσο πολύ µεγάλο
στην κοινωνία, στην οικονοµία και στο περιβάλλον, όποια και είναι
η αφετηρία -µπορεί να µας ενώσουν διαφορετικές αφετηρίες-, η
συζήτηση αυτή πρέπει να γίνει, γιατί πρέπει να αναβαθµίσουµε
τη λειτουργία της ελληνικής πολιτείας. 

Η εβδοµάδα που περάσαµε µας έχει δώσει ένα πάρα πολύ
ισχυρό µήνυµα, δεν είναι απλά καµπανάκι. Δεν πρέπει να το αφή-
σουµε. Δεν είναι ευκαιρία, είναι τραγική στιγµή. Αλλά πρέπει αυτή
η συζήτηση να γίνει ακόµα και σε επίπεδο πολιτικών αρχηγών.
Καταλαβαίνουµε τις χρονικές συνθήκες, εµείς, όµως, είµαστε
έτοιµοι  να κάνουµε µία συζήτηση σε ανώτατο επίπεδο και το
πρόγραµµά µας ήδη περιέχει -και είχε άξονες από 2019- σοβαρές
µεταρρυθµίσεις, που µπορούν να βοηθήσουν τη χώρα µας να
ανταποκριθεί στη µεγάλη πρόκληση και των φυσικών καταστρο-
φών και της κλιµατικής κρίσης και της πολιτικής προστασίας.
Εµείς την καταθέτουµε την πρόταση εδώ και περιµένουµε την
ανταπόκριση Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση έρχεται να εξυπη-
ρετήσει µε το νοµοσχέδιο ένα -θεωρώ- επικοινωνιακό σχέδιο, από
µια µεριά να πει ότι πολύ γρήγορα µετά τις εκλογές εφαρµό-
ζουµε ένα µεγάλο ποσοστό των δεσµεύσεων µας και από την
άλλη να αποδείξει ότι κάτι κάνει, γιατί τα εισοδήµατα όλων πλήτ-
τονται από την ακρίβεια, από τον πληθωρισµό και συρρικνώνεται
το πραγµατικό εισόδηµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ποια είναι, όµως, η αλήθεια και ποια η κατάσταση της οικονο-
µίας της χώρας µετά την πρώτη τετραετία της Κυβέρνησής σας;
Δεν µιλάµε για µία νέα κυβέρνηση. Δεν δικαιολογείστε για την
προχειρότητα του νοµοσχεδίου, επειδή είναι τάχατες το πρώτο
ή το δεύτερο. Όχι! Είστε τέσσερα χρόνια Κυβέρνηση και δεν έχει
καµµία σηµασία το ότι ο Υπουργός είναι καινούργιος. Έχετε συ-
νέχεια και απολογείστε εν συνόλω και πρώτος ο Πρωθυπουργός. 

Τι επέλεξε, λοιπόν, να κάνει η Κυβέρνηση την πρώτη τετραετία;
γιατί δεν πρόκαµε να κάνει κάποια άλλα, δεν πρόκαµε να ασχο-
ληθεί µε το ΕΚΑΒ, δεν πρόλαβε να ασχοληθεί µε τους µισθούς,
δεν πρόλαβε να ασχοληθεί µε την δασοπυρόσβεση. Ας δούµε τι
πρόλαβε να κάνει. Δεν έχει φορολογήσει τα υπερκέρδη 2,2 δισε-
κατοµµύρια στο ρεύµα, παραγωγή, 1 δισεκατοµµύριο τουλάχι-
στον στην εµπορία -ούτε υπουργική απόφαση δεν έχουν βγάλει,
µε νοµοθέτηµα που πιέσαµε εµείς κι έγινε- και 2,6 δισεκατοµµύ-
ρια υπερκέρδη στη διύλιση το 2022. Αυτά δεν έχουν φορολογη-
θεί. και έτσι τι έχει επιλέξει; Να µην έχει δηµιουργήσει δηµοσιο-
νοµικό χώρο, γιατί µας λένε ότι κάποια είναι τα όρια του δηµο-
σιονοµικού χώρου, που θα επέτρεπε να στηρίξουν τους πολίτες. 

Αυτή είναι επιλογή. Πλήττονται όλοι από την ακρίβεια. Εσείς
κάποιους τους αφήνετε να έχουν λεφτά στα ταµεία και δεν δηµι-
ουργείτε και δηµοσιονοµικό χώρο.

Την ίδια στιγµή διαβάζουµε ότι οι ελληνικές τράπεζες κάνουν
ρεκόρ κερδοφορίας, την τρίτη µεγαλύτερη στην Ευρώπη, πρώτοι
στην ευρωζώνη -σε κάθε περίπτωση, εδώ είµαστε, θα το συζητή-
σουµε- για το δωδεκάµηνο Ιούνιος 2021 - Ιούνιος 2022. Ταυτό-
χρονα έχουµε διεύρυνση του καθαρού επιτοκιακού περιθωρίου,
το οποίο πλήττει και τα νοικοκυριά και την επιχειρηµατικότητα,
αλλά είναι ένα θέµα που πρέπει να το συζητήσουµε. 

Επίσης, διαβάζουµε -και ας µας πείτε κι εσείς που παρακολου-
θείτε τα θέµατα της εθνικής οικονοµίας- για αύξηση του τζίρου
των αλυσίδων σουπερµάρκετ, µείωση του όγκου πωλήσεων. Πλη-
ρώνουν πολύ περισσότερα οι καταναλωτές, αγοράζουν πολύ λι-
γότερα. 

Η Κυβέρνηση επιλέγει η αγορά να είναι ανεξέλεγκτη. Και εδώ
δεν µιλάµε για τους µικροµεσαίους. Οι µικροµεσαίοι πλήττονται
και αυτοί σε ένα µεγάλο βαθµό από την αισχροκέρδεια γιατί
έχουν την αισχροκέρδεια -ας πούµε- των πρώτων υλών και της
ενέργειας και ταυτόχρονα έχουν την αισχροκέρδεια της πολι-
τείας. Διότι διαβάζουµε και για ένα µεγάλο ρεκόρ αύξησης των
εσόδων φορολογίας και υπέρβαση του προγραµµατισµού του
προϋπολογισµού. 

Τουλάχιστον 6 δισεκατοµµύρια σε δεκαοκτάµηνο τα υπερ-
κέρδη ενέργειας και τα υπερκέρδη -ας πούµε- της φορολογίας,
µε τον δικό σας προγραµµατισµό, του κ. Σταϊκούρα. Αν θεωρείτε
ότι ήταν λάθος, να µας το πείτε. Δικός σας Υπουργός ήταν. Και
µε ένα µικρό τµήµα των φορολογικών υπερεσόδων έρχεται να
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δώσει Pass, δηλαδή επιδόµατα. Μικρό τµήµα, για κάποιους κρα-
τάει το µεγαλύτερο τµήµα και αυτό να το καταγράψουµε. Και τι
κάνει µέσα από τα επιδόµατα; Βοηθά τους πολίτες; Όχι βέβαια.
Οι πολίτες το παίρνουν και το δίνουν στην ακρίβεια. Δηλαδή µε
λεφτά από τη φορολογία χρηµατοδοτείτε την ακρίβεια, την αφή-
νετε ανεξέλεγκτη και τη χρηµατοδοτείτε κιόλας και δεν τη φορο-
λογείτε ακόµα και εκεί που η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει «φορολο-
γείστε τα υπερκέρδη σε ενέργειας». 

Αυτό κάνετε, κύριε Χατζηδάκη, µε πάρα πολύ απλά ελληνικά. 
Τι γίνεται όµως στο επίπεδο της αγοραστικής δύναµης του

πραγµατικού µισθού; Ρεκόρ αρνητικό. ΟΟΣΑ: µείωση των πρα-
γµατικών µισθών, 7,4% στην Ελλάδα του 2022, τέταρτη µεγαλύ-
τερη µείωση. 

Και εδώ βλέπω ότι ο µέσος ονοµαστικός µισθός αυξήθηκε -
λέει- µόνο κατά 1,5% το 2021 µε πληθωρισµό που έτρεχε 9.6%.
Δείτε δηλαδή ποια είναι διαφορά, πόσο περισσότερο πληρώνουν
και πόσο λιγότερο αµείβονται. Και σε αυτό το περιβάλλον, οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι στους οποίους αναφέρεστε, δεκατέσσερα χρό-
νια δεν έχουν πάρει καµµία αύξηση -αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα- και η µείωση του ονοµαστικού µέσου µικτού µισθού για το
2008 έως 2020 ήταν 25,6%. 

Όµως, προσέξτε ότι παράλληλα έχουµε και µια ιδιαίτερη ακρί-
βεια που πλήττει τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και ιδιαίτερα
τα νοικοκυριά που επιλέγουν ένα µεγάλο τµήµα του εισοδήµατος
να πηγαίνει στα τρόφιµα. Ενώ σε όλες τις χώρες ο πληθωρισµός
τροφίµων υποχωρεί, διαβάζουµε -τα έχω για να τα καταθέσω, εάν
τα αµφισβητείτε, κύριε Χατζηδάκη- ότι στην Ελλάδα η µηνιαία αύ-
ξηση τιµών τροφίµων κάνει ρεκόρ µε µηνιαία αύξηση της EURO-
STAT -η ΕΛΣΤΑΤ δίνει λίγο χαµηλότερο, αλλά πάλι επιβεβαιώνει
το ρεκόρ- 3,5% το µήνα, δηλαδή τριάντα πέντε φορές πάνω από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωση-δεν ξέρω, αυτά τα νού-
µερα θέλουν επιβεβαίωση, εµείς τα βρήκαµε από δηµοσιεύµατα
και πρέπει να τα καταθέσουµε-, ενώ σε χώρες που µείωσαν τον
ΦΠΑ -για να λέµε την αλήθεια- έχουµε µείωση των τιµών τροφί-
µων και αυτό δεν αφορά µόνο την Ισπανία και την Πορτογαλία,
το ξέρετε. 

Άρα να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Το νοµοσχέδιο δεν έχει καµµία
σχέση µε τον πολυδιαφηµισµένο εκσυγχρονισµό του κ. Μητσο-
τάκη. Είναι αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Είναι κλασική πολιτική
επιδοµάτων -το είπαν και οι φορείς- και δηµιουργεί µία µικρή ελά-
φρυνση, πολύ µικρότερη από το βάρος των φορολογικών εσό-
δων, σε κάποιες κοινωνικές οµάδες. 

Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ εισαγωγικά, για
να µην έχουµε καµµία παρανόηση. Προφανώς και θα ψηφίσουµε
όλα τα άρθρα που δίνουν έστω και κάτι λίγο στην κοινωνία. Θα
ξεκαθαρίσουµε όµως -και στην κοινωνία ειδικότερα- ότι είναι
πολύ λιγότερα απ’ ό,τι χάνουν και δεν είναι µεταρρυθµίσεις. Όχι,
πασαλείµµατα είναι. 

Και το θέµα του επιδόµατος στους δηµόσιους υπαλλήλους δεν
είναι µισθολόγιο. Να το ξεκαθαρίσουµε. Εµείς θα υποστηρίξουµε,
40 ευρώ το µήνα, ναι, αλλά αυτό είναι. Μην κοροϊδευόµαστε.
Καµµία σχέση µε τις αυξήσεις που λέτε µε τη δηµιουργική λογι-
στική. Δεν ξέρω από ποιους τη µάθατε τη δηµιουργική λογιστική.
Τη µάθατε και εσείς. Μαγειρεύετε τα νούµερα να πείτε ότι είναι
µεγάλη η αύξηση. 

Όµως, από την άλλη µεριά, θα αποδείξουµε και τη δική σας
υποκρισία και τη δική σας ανεπάρκεια και θα καταθέσουµε την
ένστασή µας και επί της αρχής στο νοµοσχέδιο για κάτι επιπλέον,
δηλαδή και για τον τρόπο της νοµοθέτησης, για τον τρόπο που
µας φέρνετε και τις τροπολογίες από την πίσω πόρτα. 

Να ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν. Έχουµε τελείως διαφορετική πρό-
ταση στην οικονοµική πολιτική -θα την αποδείξω στη συνέχεια-
και έχουµε ξεκάθαρη επιλογή, στηρίζουµε την κοινωνία, αλλά ξε-
γυµνώνουµε τα δικά σας ψέµατα και την υποκρισία. 

Ήρθατε να φέρετε χθες το βράδυ τροπολογία για το θέµα της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ που ήταν κεντρική προεκλογική σας δέ-
σµευση; Είστε µε τα καλά σας; Δηλαδή κάνετε ολόκληρο παιχνι-
δάκι προεκλογικό -ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης- και το φέρνετε τρο-
πολογία; Δηλαδή το νοµοσχέδιο που ήρθε να καλύψει ένα µε-
γάλο τµήµα των δεσµεύσεών σας, γιατί δεν το είχε µέσα; Δεν
προλαβαίνατε να βάλετε την τροπολογία της ΕΥΔΑΠ και της

ΕΥΑΘ στο νοµοσχέδιο; Και καλά, εσείς δεν προλαβαίνατε. Τη
δική µας τροπολογία, που σας είχαµε φέρει και δεν την ψηφί-
σατε, γιατί δεν τη χρησιµοποιήσατε; 

Απορώ, κύριε Χατζηδάκη. Τόση αριστεία; Εκπλήττοµαι κυριο-
λεκτικά. Μήπως τη φέρατε, για να βάλετε και άλλα στις τροπο-
λογίες; Ή µήπως µέχρι τελευταία στιγµή µεταξύ σας δεν τα βρί-
σκατε; 

Εγώ, λοιπόν, θέλω να το ξεκαθαρίσω. Είναι τραγικός ο τρόπος
νοµοθέτησης. Πλήττει εξ αρχής την αξιοπιστία της νοµοθέτησης
και του Κοινοβουλίου και έρχεται να συµπληρώσει και τη βαθύ-
τατη ριζική ένσταση που έχουµε και για την οικονοµική πολιτική
και για τον τρόπο άσκησης της πολιτικής. 

Ποια είναι η κατάσταση της οικονοµίας µας; Γιατί πρέπει να
κάνουµε µια συζήτηση για τα σηµαντικά. Το νοµοσχέδιο είναι
πράγµατι εµβαλωµατικό, αποσπασµατικό, επιδοµατικό. Τα είπε
πολύ καλά ο εισηγητής µας, ο Χάρης Μαµουλάκης. Χαίροµαι που
ακολουθήσατε σε έναν µεγάλο βαθµό την κριτική µας γιατί ήρ-
θατε και στην κριτική που κάναµε -πολύ σωστή και την κάναµε
και µαζί σε έναν βαθµό την προηγούµενη περίοδο- και για το 90%
των υπερκερδών. Ο Αλέξης Τσίπρας το έβαλε πρώτα από αυτό
το Βήµα στην ενέργεια. Έτσι είναι τα πράγµατα. 

Τώρα, βέβαια, οφείλω να πω ότι δεν µπορώ να καταλάβω γιατί
δώσατε πράσινη κάρτα χθες να περάσει ένα τραγικό νοµοσχέδιο
η Κυβέρνηση. Κανείς δεν το κατάλαβε. Άλλα λέγατε στην τεκµη-
ρίωση και στις εισηγήσεις σας και άλλα ψηφίζετε. Όµως, εµείς
θα είµαστε εδώ για οτιδήποτε προοδευτικό, για οτιδήποτε ουσια-
στικά αντι-δεξιό. Πρέπει, ωστόσο, να εξετάσετε τη στάση σας. 

Πάµε λιγάκι να δούµε την οικονοµική πολιτική. Η υγειονοµική
κρίση και η δηµοσιονοµική κρίση δείχνουν πράγµατα, τα οποία
είναι συνταρακτικά για την ελληνική κοινωνία. Δεν θα πείτε τίποτα
για το δηµόσιο χρέος, για το ρεκόρ που έχει κάνει; Δεν θα πείτε
τίποτα για το ιδιωτικό χρέος; Δεν θα πείτε τίποτα για την πολύ
µεγάλη διεύρυνση του ισοζυγίου συναλλαγών; Αυτά υποθη-
κεύουν το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας και τα επιδόµατα δεν
είναι λύση. Κάτι άλλο περιµέναµε από τους «άριστους» να πούνε
την πρώτη µέρα.

Έχουµε έλλειψη σχεδίου και προτεραιότητες εις βάρος της
εθνικής οικονοµίας που υπηρετεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη για
τέταρτο έτος. Η αύξηση εσόδων στον τουρισµό -ξέρω ότι γίνεται
µεγάλη συζήτηση για την τουριστική ανάπτυξη φέτος, αλλά εµείς
κρατάµε να δούµε τα νούµερα µέχρι το τέλος- και οι εξαγωγές
που είναι πολύ λιγότερες από τις εισαγωγές δεν καλύπτουν τα
ελλείµµατα, ούτε υπάρχει καµµία πρόταση της Κυβέρνησης για
το θέµα του χρέους. 

Από την άλλη, η ακρίβεια και η αισχροκέρδεια -για να είµαστε
ειλικρινείς- δεν µειώνει µόνο το εισόδηµα και την αγοραστική δύ-
ναµη. Να το δούµε λίγο βαθύτερα. Πλήττει πρωτογενώς την πα-
ραγωγή της χώρας. Διότι όλη η επιχειρηµατικότητα αγοράζει
πλέον πρώτες ύλες ακριβά, γιατί οι πρώτες ύλες πρώτα απ’ όλα
στηρίζονται στην ενέργεια. Έτσι λοιπόν έχουµε όλη την επιχει-
ρηµατικότητα και τη µεγάλη επιχειρηµατικότητα της Ελλάδας να
αγωνιά για την επιβίωσή της εξαιτίας της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. 

Να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν είναι µόνο εισαγόµενο το πρό-
βληµα. Παραµύθια. Μπορεί να είναι το 50%. Έτσι λέει τουλάχι-
στον και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, ακόµα και τα
νούµερα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Διότι ένα µεγάλο
τµήµα του πληθωρισµού είναι πληθωρισµός απληστίας, δηλαδή
κέρδη επιχειρήσεων όχι εισαγόµενων, όχι πρώτων υλών και πρώ-
των -αν θέλετε- ενεργειακών πόρων. 

Όταν η ακρίβεια συνεχίζεται και στα τραπεζικά προϊόντα και
έχουµε πρώτες ύλες και ενέργεια επίσης ακριβές, τότε όλοι πλήτ-
τονται από το υψηλό κόστος παραγωγής. Και έχουµε λοιπόν την
επιχειρηµατικότητα την ελληνική, από τη µια µεριά, να ανησυχεί
για το κόστος παραγωγής και, από την άλλη µεριά, να έχει πολί-
τες χωρίς αγοραστική δύναµη ή µε χαµηλή. Συντριπτικό το χτύ-
πηµα. 

Και όλα αυτά δεν τα βλέπει η «Κυβέρνηση των αρίστων» που
τάχατες ασχολείται µε τον ιδιωτικό τοµέα, τάχατες. Όχι. Με τους
κολλητούς ασχολείστε, µε τα παραθυράκια ασχολείστε, γιατί
αυτά κάνατε τέσσερα χρόνια στη νοµοθέτηση. 
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Α, ασχολείστε και µε τις ασυλίες για τους τραπεζίτες, κύριε
Τσιάρα, που νοµοθετήσατε εσείς για να µην ελέγχουν οι δικαστι-
κές αρχές τα κόκκινα δάνεια. Ναι, έχουµε κι αυτό. Έχουµε και
αυτό, κύριε Τσιάρα. Ας έκανε λάθος ο κ. Φλωρίδης. Θυµόµαστε
πολύ καλά τι νοµοθετήσατε. 

Και βέβαια, εµείς ανησυχούµε ιδιαίτερα γιατί και το ταµείο αν-
θεκτικότητας αδυνατεί να καλύψει αυτό το κενό, γιατί πολύ απλά
κινδυνεύει να γίνει µια χαµένη ευκαιρία. Δεν αναφέροµαι µόνο
στην καθυστέρηση της απορρόφησης. Αναφέροµαι και στις επι-
λογές για λίγους και όχι για την επιχειρηµατική βάση της χώρας
µας, χωρίς ψηφιακό και πράσινο εκσυγχρονισµό για όλη την επι-
χειρηµατικότητα, κάτι που θα έπρεπε να γίνει από την πρώτη
µέρα. Αυτό λοιπόν δεν το κάνετε. Γιατί; Διότι για το Ταµείο Ανά-
καµψης δεν ενισχύει τον πλουραλισµό της οικονοµίας, που είναι
ένα εργαλείο για να προχωρήσουµε. 

Και φυσικά δεν γίνεται καµµία συζήτηση για το ρόλο του κρά-
τους και των συνεργειών που µπορεί να έχει µε τον ιδιωτικό
τοµέα. Γιατί εµείς µιλάµε για ένα τέτοιο κράτος. Το µεγαλύτερο
πρόβληµα, ξέρετε, στην προσέλκυση παραγωγικών επενδύσεων
στη χώρα είναι το µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει στην ασφάλεια
δικαίου: από τη µία µεριά, στα θεσµικά εργαλεία, δηλαδή στο
κτηµατολόγιο, στους δασικούς χάρτες, στο χωροταξικό σχεδια-
σµό και, από την άλλη µεριά, στο ότι έχετε κάνει επιστήµη το ρου-
σφέτι στην πρόσβαση και των χρηµατοδοτήσεων και των
αδειοδοτήσεων και µε νοµοθετικά εργαλεία, τα παραθυράκια που
είπα. 

Εµείς ως πολιτική δύναµη ξεκαθαρίζουµε ότι έχουµε µία συ-
γκεκριµένη και ολοκληρωµένη πρόταση προοδευτικής διεξόδου
και για την οικονοµία και για την κοινωνία.

Αλλά µιλάµε για ένα άλλο αναπτυξιακό µοντέλο, µιλάµε για µια
άλλη παραγωγή. Μιλάµε µάλιστα για αναπτυξιακό µοντέλο που
κοιτάει στα µάτια τις µεγάλες προκλήσεις του 21ου αιώνα, την κλι-
µατική κρίση, την τεχνητή νοηµοσύνη, την πράσινη µετάβαση, την
ψηφιακή µετάβαση και έχουµε τη δυνατότητα να τις καταθέ-
σουµε προγραµµατικά σε συνδυασµό µε την πρόταση που σας
κάναµε για µια προγραµµατική συζήτηση για την ανθεκτικότητα
της χώρας, που φάνηκε η πολύ µεγάλη ανεπάρκεια. Με επιλογή
είναι η ανεπάρκεια σας; Εξετάστε το.

Εµείς µιλάµε για ένα άλλο παραγωγικό µοντέλο όπου η πολι-
τεία έχει ευθύνη να σχεδιάσει την παραγωγική ανασυγκρότηση,
να προκρίνει κλάδους προτεραιότητας, να προσαρµόσει τα οικο-
νοµικά εργαλεία µε διαφάνεια στον πλουραλισµό της παραγω-
γής, στη νέα επιχειρηµατικότητα, στην καινοτόµο επιχειρηµατ-
ικότητα που δεν το κάνετε. Από την πρώτη µέρα, από τον πρώτο
αναπτυξιακό νόµο που πέρασε τότε ο κ. Γεωργιάδης αποσύνδεσε
το αναπτυξιακό σχέδιο από τον αναπτυξιακό νόµο. Αν είναι δυ-
νατόν! Μια χώρα χωρίς σχέδιο, µια οικονοµία χωρίς προγραµµα-
τισµό.

Και µάλιστα µιλάµε για έναν τεράστιο µετασχηµατισµό, γιατί
έχουµε ευθύνη να αλλάξουµε και τον τρόπο που παράγουµε και
τον τρόπο που καταναλώνουµε και ενώ στην Ευρώπη γυρίζουν
στο ρόλο του κράτους στο σχεδιασµό.

Μετά την παγκόσµια κρίση της πανδηµίας και την ενεργειακή
κρίση υπήρξε αλλαγή στην Ευρώπη και στην σχέση που έχει η
πολιτεία µε τα ενεργειακά προβλήµατα, δηλαδή µε τα δίκτυα.
Εδώ τίποτα! Προσέξτε, όταν µιλάµε για δηµόσια αγαθά, δεν µι-
λάµε µόνο για το κόστος και την πρόσβαση στο νερό και στην
ενέργεια. Μιλάµε και γι’ αυτά. Μιλάµε όµως και για αγαθά όπως
είναι οι µεταφορές, ιδιαίτερα στην οικονοµία της διασύνδεσης.
Είναι δυνατόν αυτό το κόστος και αυτές τις υποδοµές να µην
µπορεί να τις χρησιµοποιεί -εννοώ και την ενέργεια και το νερό,
αλλά και τις υποδοµές και την ψηφιακή δικτύωση- και η κοινωνία
και η οικονοµία προς όφελος της κοινής προκοπής; Δεν το κά-
νετε. Δεν µιλάµε για κάτι περίεργο. Μιλάµε για την πραγµατικό-
τητα που ζει σήµερα η οικονοµία και η κοινωνία.

Άρα µιλάµε για νέες συνέργειες µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, όπου η πολιτεία θα είναι ισχυρή, θα στηρίζεται στον οικο-
νοµικό προγραµµατισµό -µπορούµε να βρούµε κοινά βήµατα-
αλλά θα κινητοποιεί και µια νέα επιχειρηµατικότητα και κοινωνική
και αλληλέγγυα και συνεταιριστική και δηµοτική, αυτοδιοικητική
αλλά και το clustering, δηλαδή τις συνέργειες µεταξύ των επιχει-

ρήσεων, όχι όµως τις εξαγορές µε το ζόρι που ήθελε να νοµοθε-
τήσει ο κ. Γεωργιάδης. Γι’ αυτό και καταθέσαµε πρόταση αναθε-
ώρησης του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για να
έχουµε εγχώρια προστιθέµενη αξία στην Ελλάδα, να µην έχουµε
µόνο εξαγορές επιχειρήσεων, όπως κάνουν, γιατί τέτοια πρά-
γµατα έχουν το τελευταίο διάστηµα. Να έχουµε νέα επιχειρηµα-
τικότητα µε νέο προϊόν στη χώρα µας. 

Άρα λοιπόν χρειάζονται ξεκάθαροι κανόνες, γρήγορη απονοµή
δικαιοσύνης, κράτος δικαίου όπως είναι οι χρήσεις γης και να µην
έχουµε κοµµατικό κράτος µε ρουσφέτια της δεξιάς του �50 και
του �60 -έχουν καταντήσει να φωτογραφίζουν τα πάντα, να διορί-
ζουν παντού γαλάζια παιδιά- και να έχουν πραγµατικές µεταρ-
ρυθµίσεις προς όφελος όλων. Η Νέα Δηµοκρατία αυτές τις
µεταρρυθµίσεις ούτε µπορεί, ούτε θέλει να τις προχωρήσει. Κα-
ταθέτουµε λοιπόν εµείς αυτή την πρόταση των προοδευτικών µε-
ταρρυθµίσεων στα υπόλοιπα κόµµατα, στην κοινωνία και στην
οικονοµία. 

Θα σταθώ, όµως, και σε δύο θέµατα του νοµοσχεδίου. Προ-
σπάθησε η Κυβέρνηση να παρουσιάσει το νοµοσχέδιο ως µία µε-
ταρρύθµιση στο µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων. Να το
κάνουµε λίγο λιανά. Ουδεµία σχέση έχει το νοµοσχέδιο αυτό µε
νέο µισθολόγιο. Συγγνώµη, κύριε Χατζηδάκη, αλλά ότι έχετε
φτιάξει ως φιλελεύθερο προφίλ κατακρηµνίζεται. Δεν είναι µισθο-
λόγιο. Ένα επίδοµα είναι και έχει βέβαια και δύο επιδόµατα στα
οικογενειακά και στις θέσεις ευθύνης. Θα τα πούµε και αυτά.

Αλλά τι είναι πρακτικά το νοµοσχέδιο; Μια οριζόντια αύξηση -
µας τα είπε η ΑΔΕΔΥ ξεκάθαρα- 40 ευρώ τον µήνα. Είναι ένα επί-
δοµα το οποίο το βαφτίζετε αύξηση. Οι ετήσιες αποδοχές όµως
στην κατηγορία υποχρεωτικής εκπαίδευσης του πρωτοδιοριζό-
µενου παραµένουν κάτω από τον κατώτατο του ιδιωτικού τοµέα.
Αυτοί είναι το διά ταύτα. Οι µισθοί είναι ελάχιστοι, ίσα ίσα που
καλύπτουν -εγώ θεωρώ ότι δεν καλύπτουν- το κόστος διαβίωσης.
Η ΑΔΕΔΥ µας είπε το εξής στη συνάντηση που κάναµε, ότι ο κα-
θαρός µισθός για έναν νεοδιοριζόµενο εκπαιδευτικό είναι 737
ευρώ. Δηλαδή, τώρα µπορεί να πάει σε µία περιοχή επαρχιακή,
σε ένα νησί ένας νέος εκπαιδευτικός και να ζήσει µε αυτή την
αµοιβή;

Άρα ουσιαστικά τι λέτε εσείς; Δεν θέλω επιστήµονες στο δη-
µόσιο. Δεν θέλω παιδεία στις αποµακρυσµένες περιοχές, δεν δη-
µιουργώ τις συνθήκες για να έχουν τα παιδιά µας πρόσβαση στην
παιδεία και οι επιστήµονες πρόσβαση στην εργασία. Μήπως είναι
αυτό το σχέδιο σας, να µην έχουµε επιστήµονες στο δηµόσιο;
Μήπως το σχέδιό σας είναι να µην έχουµε καθόλου δηµόσιο ή να
έρθετε µετά να κατηγορήσετε το δηµόσιο ότι είναι επαρκές;
Ωραία δικαιολογία! Πριονίζουµε τα πόδια στο δηµόσιο και στην
αυτοδιοίκηση και µετά λέµε ότι φταίει η αυτοδιοίκηση, όπως το
απίστευτο που κάναµε ότι φταίνε οι δήµοι για τις φωτιές. Και εν
πάση περιπτώσει εάν έχουν οι δήµοι ευθύνη για ένα πολύ µικρό
κοµµάτι του προϋπολογισµού που διαχειρίζονται, ξέρετε αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε από την εµπειρία σας -ήσασταν Υφυπουρ-
γός Εσωτερικών- ότι µπορείτε να τους ελέγξετε. Δεν κάνουν τη
δουλειά τους πουθενά και ρίχνουν το µπαλάκι αλλού. Είναι κλα-
σικό. 

Αλλά εγώ θέλω να πω ότι εδώ µιλάµε για ένα βασικό σχέδιο
υποβάθµισης του δηµοσίου και της εργασίας στο δηµόσιο. Δη-
λαδή αυτές τις κρίσιµες µέρες να σκεφτούµε όλοι και όλες ότι τη
µάχη στα µέτωπα τη δίνουν υποαµειβόµενοι δασοπυροσβέστες,
υποαµειβόµενοι διασώστες, υποαµειβόµενοι υγειονοµικοί και στα
σχολεία έχουµε υποαµειβόµενους νεοδιοριζόµενους δασκάλους.
Αυτό έχουµε. Για αυτό πρέπει να µιλήσουµε ουσιαστικά. 

Είναι απολύτως φυσιολογικό ότι η ΑΔΕΔΥ απέρριψε συνολικά,
οµόφωνα -απέρριψαν όλες οι παρατάξεις- το νοµοσχέδιο. Έχουν
διαφορετικές προτάσεις πιθανά παραπέρα, αλλά όλες το απέρ-
ριψαν. Και ο Υπουργός τους είπε ότι δεν µπορούµε, µέχρι εκεί
φτάνουµε. Ναι µέχρι εκεί φτάνετε! Για τα διυλιστήρια όµως τα 3
δισεκατοµµύρια είναι στα ταµεία! Εκεί φτάνετε. Συµφωνώ πολύ,
έτσι είναι η κατάσταση.

Τώρα στα επιδόµατα ευθύνης, τα επιδόµατα ευθύνης έχουν
µεγάλη αύξηση για ένα πολύ µικρό ποσοστό των δηµοσίων υπαλ-
λήλων. Να ξεκαθαρίσω ότι δεν είµαστε αντίθετοι στη µισθολογική
αναβάθµιση των προϊσταµένων του δηµοσίου. Θέλουµε ένα δη-
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µόσιο καλύτερα αµειβόµενο και στελεχωµένο βέβαια, που δεν το
κάνετε. Όµως έχουµε αξιοκρατικά επιλεγµένους προϊσταµένους
στο δηµόσιο; Μη βιαστείτε να απαντήσετε. Θα σας πω ορισµένα
στοιχεία.

Με ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχουν ολοκληρωθεί οι
κρίσεις στο δηµόσιο. Δεν ολοκληρώθηκαν και στις προηγούµενες
κυβερνήσεις, τελευταία ήταν πολύ παλιά ολοκληρωµένη κρίση
αν δεν κάνω λάθος. Όµως προσέξτε, βρήκαµε ότι ακόµα και µε
νόµο του 2020 ο κ. Βρούτσης, πριν από εσάς στο Υπουργείο Ερ-
γασίας, σταµάτησε και ακύρωσε κρίσεις µε τον ν.4756. Ψάξτε το.
Ούτε στην πραγµατικότητα µιλάµε για προϊσταµένους µε αντικει-
µενική, αν θέλετε, αξιολόγηση. Γιατί µιλάµε; Μιλάµε για προϊστα-
µένους µε απευθείας ανάθεση. Για αυτό µιλάµε. 

Δεν πρέπει κάποιος να ανησυχεί όταν υπάρχει µια µεγάλη αύ-
ξηση των επιδοµάτων θέσεων ευθύνης, ενώ εσείς δεν κάνετε
αξιοκρατική εξέλιξη και τοποθέτηση προϊσταµένων; Δεν πρέπει
να µιλήσουµε πρώτα για να έχουµε ένα αξιοκρατικό δηµόσιο µε
διαφανείς διαδικασίες; Δεν πρέπει να µας δηµιουργεί ανησυχία
ότι αυτά τα επιδόµατα φτάνουν στους γενικούς και ειδικούς
γραµµατείς, αλλά και στους γενικούς διευθυντές που ήθελε να
διορίσει ο κ. Χατζηδάκης στον ΕΦΚΑ από την αγορά; Και ευτυχώς
τον πάγωσε το Συµβούλιο Επικρατείας. 

Να σας θυµίσω πόσο ακριβά πλήρωσε η Ελλάδα, η οικονοµία
και η παραγωγή τα γαλάζια παιδιά που διόρισε από το παράθυρο
στη ΔΕΗ ο κ. Χατζηδάκης; Να σας θυµίσω γιατί το πληρώσαµε
πάρα πολύ ακριβά; Ήταν η ρήτρα αναπροσαρµογής που έβαλαν
τα γαλάζια παιδιά εις βάρος των καταναλωτών και όχι λόγω της
ενεργειακής κρίσης, γιατί ήταν οκτώ µήνες πριν την εισβολή στην
Ουκρανία. Να τα θυµίσουµε όλα αυτά.

Εµείς λοιπόν θέλουµε αξιοκρατία και διαφάνεια στο δηµόσιο,
να λειτουργεί σωστά. Εσείς απ’ ότι φαίνεται όχι. Εµείς προτεί-
νουµε οριζόντια 10% αύξηση για όλους τους δηµοσίους υπαλλή-
λους µε τήρηση του µισθολογίου που εσείς τώρα ανατρέπετε.
Και όσο αφορά τα ειδικά µισθολόγια, ακούσατε τι σας είπαν οι
φορείς. Μίλησαν για επιδοµατική πολιτική, για αυξήσεις ως µη
γενόµενες, για µεγάλες αδικίες στρατιωτικούς, µη εφαρµογή των
αποφάσεων του Σ.τ.Ε. για τα µέλη ΔΕΠ. Τα ακούσατε όλα αυτά.

Το πιο χαρακτηριστικό όµως είναι αυτό που βρήκαµε στην έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, για να καταλάβετε
τα παιχνιδάκια του κ. Χατζηδάκη και των αρίστων. Η µείωση του
φόρου εισοδήµατος για τους φορολογούµενους µε εξαρτώµενα
τέκνα θα στοιχίσει 135 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι η σελίδα 12 από
τις εκατόν ογδόντα µία. Θα έχουµε αύξηση εσόδων εξαιτίας της
φορολογίας φυσικών προσώπων από τις αλλαγές στα επιδόµατα
και στα µισθολόγια επίσης 135 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή αυτό
που δίνει ως όφελος, το παίρνει από την τσέπη πάλι των εργαζο-
µένων. Αυτή είναι η δηµιουργική λογιστική. Αυτό ακριβώς κάνει. 

Στις συντάξεις από την άλλη µεριά υπάρχουν κάποια θετικά
µέτρα. Εµείς θα ψηφίσουµε τα θετικά µέτρα. Όµως κρατάτε πάλι
το επίδοµα στο θέµα της προσωπικής διαφοράς. Και το ερώτηµα
είναι: Εφόσον όλοι δουλέψαµε µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και βγήκαµε
από το µνηµόνιο και εφόσον η προσωπική διαφορά, που τότε
στήριξε τους παλαιούς συνταξιούχους, µπορούσε να µην αποτε-
λέσει αναστολέα στις αυξήσεις των συνταξιούχων και εφόσον η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε νοµοθετήσει από το 2023 να έχουµε
αυξήσεις, γιατί τέσσερα χρόνια δεν αλλάξατε τη ρύθµιση, να µεί-
νει αναστολέας η προσωπική διαφορά; Και γιατί δεν το κάνετε
τώρα; Συµφωνείτε ή όχι; Κυβέρνηση είστε. Οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις κρίθηκαν. Εσείς τέσσερα χρόνια γιατί δεν τα αλλά-
ξατε; Γιατί δεν το αλλάζετε τώρα και πάτε πάλι µε διαδικασία
επιδόµατος; 

Εµείς λοιπόν το λέµε ξεκάθαρα, το είπαµε και στο πρόγραµµά
µας: Πρώτον, δέκατη τρίτη σύνταξη σε όλους, την οποία κόψατε.
Δεύτερον, επιστροφή των αναδροµικών σε όλους, που επίσης
παραπλανήσατε κατά τη διάρκεια εκδίκασης στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και επίδοση της αύξησης 7,5% σε όλους χωρίς κα-
νένα περιορισµό την προσωπική διαφορά. Ιδού η Ρόδος, θα το
προχωρήσετε;

Δεύτερο θέµα το Market Pass. Το Market Pass και το διαφηµι-
στικό «καλάθι του νοικοκυριού» τι υποδηλώνει; Είναι επίδοµα για
την υποστήριξη των καταναλωτών επί της ακρίβειας. Αυτό δεν

λέει η Κυβέρνηση; Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει ότι η Κυ-
βέρνηση λέει: Πρώτον, παραδεχόµαστε ότι έχουµε ακρίβεια, η
οποία ξεπερνάει τα όρια του νοικοκυριού. Δεν είναι παραδοχή
ήττας; Δεν είναι παραδοχή ανεπάρκειας; Εφόσον εσείς λέτε ότι
χρειάζεται επίδοµα αγορών, σίτισης -πείτε το όπως θέλετε- ση-
µαίνει ότι πολύ απλά έσπασε τα κοντέρ η ακρίβεια. Με ποια κυ-
βέρνηση έσπασε τα κοντέρ η ακρίβεια; Δεν ήταν η Κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη; 

Και δεύτερον, έρχεστε εκ των υστέρων, ενώ παραδέχεστε ότι
υπάρχει ακρίβεια, όχι να διορθώσετε την ακρίβεια, αλλά να την
επιδοτήσετε. Δεύτερο λάθος: αφήσατε το κοντέρ να τρέχει, να
είναι στα κόκκινα η ακρίβεια, και τώρα έρχεστε και παίρνετε
λεφτά από τον προϋπολογισµό, λίγα σε σχέση µε τα υπερέσοδα,
για να επιδοτήσετε την ακρίβεια, όχι να τη µειώσετε. Δηλαδή, επι-
δοτείτε την ακρίβεια από τον προϋπολογισµό. Και ενώ σας απο-
δείξαµε, και το λέει και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής,
το είπα και νωρίτερα, ότι αυτή η ακρίβεια σε έναν µεγάλο βαθµό
οφείλεται, κατά 50% περίπου, στα κέρδη των επιχειρήσεων και
όχι σε εξωγενείς παράγοντες. 

Δηλαδή τώρα ο κ. Χατζηδάκης, που κατά καιρούς λέει ότι δεν
είναι Άι Βασίλης, κάνει τον Άι Βασίλη µε τα λεφτά των πολιτών,
των φορολογούµενων. Και πού κάνει τον Άι Βασίλη; Στα υπερ-
κέρδη. Δεν κάνει τον Άι Βασίλη στους πολίτες. Όχι, παίρνει λεφτά
από τους πολίτες και τα δίνει σε αυτούς που έχουν αισχροκέρ-
δεια. 

Εµείς λοιπόν ξεκαθαρίζουµε, οι προτάσεις είναι συµπαγείς και
πρέπει να απαντήσετε σε αυτές. Μείωση του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στα καύσιµα. Θα το κάνετε; Πάρτε από τα υπερέσοδα
των διυλιστηρίων -αναπάντεχα, όπως τα λένε, δεν µας πειράζει
εµάς- και δώστε τα στους πολίτες, και στην κατανάλωση, και στην
οικονοµία. Μηδενίστε στο αγροτικό και κτηνοτροφικό πετρέλαιο
αντίστοιχα τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Μειώστε τον ΦΠΑ στα
τρόφιµα και όχι να έχουµε υπερέσοδα. Είναι πάνω από τον προ-
γραµµατισµό σας. Μειώστε και µηδενίστε τον ΦΠΑ στα είδη πρώ-
της ανάγκης. Αυτά νοµίζω είναι ξεκάθαρα. Επίσης µειώστε τον
ΦΠΑ στην ύδρευση και στην αποχέτευση. Γιατί όχι; Είναι στο πρό-
γραµµά µας. Μπορούµε να σας δώσουµε και το δηµοσιονοµικό
αποτύπωµα. 

Θα µπορούσα να αναφερθώ και σε άλλα ζητήµατα, αλλά δεν
µε βοηθάει πάρα πολύ ο χρόνος, όπως αυτό το θέµα της µείωσης
του ΕΝΦΙΑ έναντι της ασφάλισης. Να επισηµάνω έναν κίνδυνο:
έναντι του κινδύνου των φυσικών καταστροφών λέτε στους πο-
λίτες να ασφαλιστούν για να τους µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ. Μάλιστα, ξέ-
ρετε ότι αυτό, αν κάνετε ένα απλό ισοζύγιο, βοηθάει τις µεγάλες
περιουσίες, κρατήστε ένα ενδεχόµενο. Προφανώς δηµιουργεί και
νέα αγορά για τις ασφαλιστικές, δεύτερο ενδεχόµενο του κινή-
τρου. Να σας πω όµως και ένα τρίτο; Στον κλιµατικό νόµο η Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη έχει υποβάλει µια πρόταση να µπο-
ρούν να χτίζουν σε περιοχές πληµµύρας ή σε περιοχές κινδύνου
πυρκαγιάς, αν πληρώνουν ασφάλιση, δηλαδή όσοι έχουν να χτί-
ζουν σε επικίνδυνες περιοχές. 

Ξέρετε αυτό τι σηµαίνει, αν το διαβάσουµε λίγο διευρυµένα;
Ότι ο κ. Χατζηδάκης προτείνει να φεύγει η πολιτεία από το ρόλο
της ευθύνης που έχει έναντι των φυσικών καταστροφών και ένα-
ντι των πολιτών και να καλύπτει τον ρόλο αυτό η ασφαλιστική
αγορά. Δηλαδή, δεν πρέπει η πολιτεία µας να έχει ένα σχέδιο δια-
χείρισης κινδύνου πληµµύρας και να λέει πού µπορεί ή όχι να χτί-
ζει κάποιος ή να έχει ένα χωροταξικό σχέδιο που να λέει πού
µπορεί να γίνει ποιµνιοστάσιο, ξενοδοχείο, βιοτεχνία, σπίτι; Δεν
πρέπει; Όχι, ο κ. Χατζηδάκης ήταν σε Υπουργείο που ανέστειλε
και καθυστέρησε και τα σχέδια κινδύνου πληµµύρας και τον χω-
ροταξικό σχεδιασµό και τώρα λέει να πάµε ασφαλιστικές.

Εγώ λέω να δούµε την ασφαλιστική αγορά, προφανώς είναι
µια ενδιαφέρουσα αγορά, αλλά όχι µειώνοντας την ασφάλεια των
πολιτών, όχι υποκαθιστώντας την πολιτεία από τις ασφαλιστικές
εταιρείες. Εδώ οι πολίτες σας ψήφισαν γιατί τους λέγατε ότι θα
είναι ασφαλείς. Τώρα τους λέτε «θα είστε ανασφαλείς, πληρώ-
στε». Προφανώς να δούµε και το ισοζύγιο του ΕΝΦΙΑ. Εµείς θέ-
λουµε να µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ. Έχουµε κάνει προτάσεις γι’ αυτό. Εγώ
προσπαθώ να αποκαλύψω και τι κρύβεται.

Τελευταίο έχουµε το θέµα της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ. Μας φέρ-
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νει λοιπόν µια τροπολογία για να µας πει ότι η Κυβέρνησή του
δεν είχε κανένα σχέδιο να ιδιωτικοποιήσει το νερό. Βέβαια, εµείς
το είπαµε και στις προγραµµατικές δηλώσεις και το ξαναλέµε: Η
τροπολογία αυτή, που κακώς έρχεται ως τροπολογία, έπρεπε να
έρθει ως άρθρο και να γίνει διαβούλευση και να έρθουν και οι
φορείς, για να αποκαλυφθούν όλα αυτά για τα οποία ευθύνεστε,
δεν είναι επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, είναι υποχρέωση.
Και ξέρετε γιατί είναι υποχρέωση; Διότι τον διατάζει να το κάνει
αυτό το Συµβούλιο της Επικρατείας. Γιατί η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη δεν συµµορφώθηκε µε τις προηγούµενες αποφάσεις 190
και 191 του Συµβουλίου της Επικρατείας στις αρχές του 2022 και
έφερε µία προκλητική για τα νοµικά δεδοµένα επιλογή τότε του
κ. Σταϊκούρα να παρακάµψει την απόφαση του Σ.τ.Ε. και να κάνει
ένα άλλο παιχνιδάκι για το ποιος αποφασίζει για την ΕΥΔΑΠ και
την ΕΥΑΘ. Να πείσει το Σ.τ.Ε. δηλαδή ότι µπορεί να γίνει και αλ-
λιώς µε τις µετοχές του Υπερταµείου. Το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας το κατάλαβε αυτό και ήρθε αυτεπαγγέλτως µε το Συµ-
βούλιο Συµµόρφωσης και έριξε νέα καµπάνα στην Κυβέρνηση
Μητσοτάκη στις αρχές του 2023. Τώρα είστε συρόµενοι και το
κάνετε αυτό και δεν έρχεστε συρόµενοι µόνο από το Συµβούλιο
Επικρατείας, που εµείς θεωρούµε ότι είναι πολύ σοβαρές οι απο-
φάσεις του στο θέµα αυτό, αλλά είστε συρόµενοι και από τους
εργαζόµενους, που κινητοποιήθηκαν και στην ΕΥΔΑΠ και στην
ΕΥΑΘ, και από τους εργαζόµενους στις ΔΕΥΑ, και από τους πο-
λίτες, οι οποίοι βγήκαν στους δρόµους µαζί µε καλλιτέχνες και
εκδήλωσαν την οξύτατη αντίθεσή τους στα σχέδια ιδιωτικοποί-
ησης. 

Αυτό που φέρνετε ως τροπολογία είναι µια µεγάλη ήττα της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη γιατί το σχέδιό της ήταν άλλο. Ξέρετε
τι λέγανε για τους πολίτες που ήταν στις συναυλίες µε πρώτη της
Θεσσαλονίκης και µετά της Αθήνας; Ότι ήταν ψέµατα µετά µου-
σικής. Ψέµατα µετά µουσικής; Και γιατί το νοµοθετείτε σήµερα,
αν ήταν ψέµατα µετά µουσικής; Χρωστάτε µια απάντηση, µια
συγγνώµη τουλάχιστον στους πολίτες που αγωνιούσαν για το δη-
µόσιο αγαθό του νερού.

Και βέβαια µην ξεχνάµε ότι εµείς, όπως το είπα και νωρίτερα,
καταθέσαµε τροπολογία και δεν την ψηφίσατε. Τι σηµαίνει αυτό;
Γιατί δεν ψηφίσατε την τροπολογία στο τελευταίο νοµοσχέδιο;
Είχα την ευθύνη τότε του συγκεκριµένου τοµέα και είχαµε κατα-
θέσει µε τους συναδέλφους την τροπολογία. Γιατί δεν την ψηφί-
σατε; Απλά, δεν µπορείτε να κάνετε αλλιώς. 

Είναι λοιπόν υποκριτικό και αυτό γιατί -κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
δεν ξεχνάµε ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας απέρριψε και
ακόµη µια προσπάθειά σας ιδιωτικοποίησης. Αν µπορείτε αρνη-
θείτε. Είχαµε αποκαλύψει τότε -θυµάται ο κ. Παππάς- την προ-
σπάθεια ιδιωτικοποίησης του υδραγωγείου της Αττικής. Ήταν
επιλογή του κ. Καραµανλή στο Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών. Και ήρθε το Συµβούλιο της Επικρατείας τον Οκτώβριο
του 2022, αν δεν κάνω λάθος, και απέρριψε την προσπάθεια ιδιω-
τικοποίησης του υδραγωγείου της Αττικής. Αυτό δεν ήταν επι-
λογή Μητσοτάκη; Άρα είχατε ξεκάθαρη επιλογή να ιδιωτικοποιή-
σετε τη διαχείριση του νερού. Τα βρήκατε σκούρα. Εµείς χειρο-
κροτούµε την επιλογή αυτή. Θα κατακρίνουµε όµως τη διαδικα-
σία της νυκτερινής τροπολογίας και την ανεπάρκειά σας.
Θεωρούµε ότι τελικά δεν ήταν όλα αυτά ψέµατα µετά µουσικής,
αλλά ήταν ανάχωµα στην πολιτική σας και ένα µήνυµα προς την
κοινωνία πώς κερδίζονται οι αγώνες. 

Έχουµε λοιπόν µια ουσιαστική διαφορά. Εµείς θέλουµε µια
ισχυρή, µια δυνατή πολιτεία, που δεν αφήνει κανέναν και καµµία
µόνο η µόνη στην πανδηµία, στην κλιµατική κρίση, στην ακρίβεια,
στον πόλεµο που ζήσαµε τα προηγούµενα χρόνια. Αλλά τα κέρδη
αυτής της κοινωνίας δεν µπορεί να είναι ασύδοτα και δεν είναι
εις βάρος της κοινωνίας και, όπως αποδείξαµε, και της οικονο-
µίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία απέδειξε την προηγούµενη τετραετία, και
το συνεχίζει αυτό το παιχνιδάκι, ότι το σχέδιό της είναι λίγοι να
σωρεύουν υπερκέρδη και οι υπόλοιποι να παίρνουν επιδόµατα,
ίσα-ίσα να τα βγάζουν πέρα και µάλιστα µε µπόλικη προπαγάνδα,
για να είναι και ευχαριστηµένοι στη φτώχεια και στα επιδόµατα.
Τα υπόλοιπα από ό,τι φαίνεται ούτε πρόλαβε να τα κάνει ούτε κα-
τάλαβε ότι θέλει να τα κάνει. Κατόπιν εορτής λοιπόν ερχόµαστε

να συζητήσουµε για την ακρίβεια. Κατόπιν εορτής θα συζητή-
σουµε για την ενίσχυση των αµοιβών των δηµοσίων υπαλλήλων,
δυστυχώς, κατόπιν εορτής για το ΕΚΑΒ, κατόπιν εορτής για τις
πυρκαγιές. 

Η ειρωνεία είναι ότι το 2019 ο κ. Μητσοτάκης έλεγε ακριβώς
τα αντίθετα, ότι θα µειώσει τον ΦΠΑ και δεν θα δώσει επιδόµατα
και τώρα δεν µειώνει τον ΦΠΑ και δίνει επιδόµατα. Αυτή είναι η
ανεπάρκεια, αυτή είναι η υποκρισία. 

Πολύ αργά λοιπόν τα µέτρα κ. Χατζηδάκη, πολύ λίγα τα µέτρα,
κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, και -το πιο σηµαντικό- υποκρι-
τικά. Έχετε διαλέξει έναν λανθασµένο και επικίνδυνο δρόµο για
την οικονοµία µας. 

Εµείς από τη µεριά µας ανταποκρινόµαστε στην ευθύνη της
θέσης µας, αλλά και στην ευθύνη των στιγµών απέναντι σε δύ-
σκολους καιρούς για την κοινωνία και την οικονοµία. Καταθέ-
τουµε ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα το οποίο είναι σύγχρονο,
είναι εναλλακτικό και είναι δίκαιο, είναι ευρωπαϊκό και είναι και
δηµοκρατικό. Αυτό το σχέδιο θα υπηρετούµε και µέσα και έξω
από τη Βουλή. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοί-
νωση προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση α)
της από 12.6.2023 πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου «Ρυθµίσεις
για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της
δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη διοίκηση
του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης e-ΕΦΚΑ
και β) της από 5.7.2023 πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου «Ρυθ-
µίσεις για την αντιµετώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυ-
σης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των
δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των κέντρων
υγείας και το πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων των νησιω-
τικών και ορεινών περιοχών της χώρας και άλλες επείγουσες δια-
τάξεις».

Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Μουλκιώτη Γεώργιο από το ΠΑ-
ΣΟΚ. Μετά είναι ο κ. Κατσώτης, ο κ. Κατσιβαρδάς, ο κ. Παπαδά-
κης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οδύνη εκφράζουµε για τον χαµό των ιπτάµενων αξιωµατικών

Μουλά και Στεφανίδη στη µάχη της Εύβοιας. 
Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα ένα ακόµα νοµοσχέδιο που

φέρνει έναν τίτλο -συνηθίζει η Κυβέρνηση σε ευρηµατικούς τί-
τλους-: «Ενίσχυση εισοδήµατος µισθωτών, των νέων, της οικογέ-
νειας και της εργασίας, συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις». Πρόκειται
για ένα νοµοσχέδιο όµως που παρά τις επιµέρους θετικές διατά-
ξεις αναπαράγει έντονα τον επιδοµατικό λαϊκισµό, αλλά και την
κουλτούρα των χαµηλών προσδοκιών, καθώς στερείται πλαισίου
τόσο για την προστασία της αγοραστικής δύναµης των πολιτών,
αλλά όσο και για την ουσιαστική βελτίωση του βιοτικού τους επι-
πέδου.

Και εξηγούµαι, αναφερόµενος σε πέντε ενδεικτικά κύριους λό-
γους. Πρώτον, ναι, είναι θετικές οι διατάξεις που θεµελιώνουν
αυξήσεις µετά από χρόνια στους δηµοσίους υπαλλήλους. Όµως,
κύριοι Υπουργοί, η οριζόντια αύξηση των 70 ευρώ, οδηγεί σε χα-
µηλότερες του πληθωρισµού αυξήσεις, λειτουργώντας περισσό-
τερο ισοπεδωτικά σε σχέση µε το εισαγωγικό και καταληκτικό
κλιµάκιο. Επίσης, δεν µπορεί η Κυβέρνηση να µιλάει για αξιοπι-
στία µε την επαναψήφιση του µέτρου Market Pass, του Youth
Pass και των λοιπών pass, όταν στο θέµα της ακρίβειας έχει πολ-
λαπλά αποτύχει. Ακούστηκε προηγουµένως, πράγµατι έχει πολ-
λαπλά αποτύχει.

Δεύτερον, είναι σωστό το µέτρο για την κάλυψη της φαρµα-
κευτικής δαπάνης στους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ, όµως,
δεν υπάρχει αµφιβολία, κύριοι Υπουργοί, ότι η πρόθεση της Κυ-
βέρνησης δεν είναι να βελτιώσει πραγµατικά το επίπεδο διαβίω-
σης των ευάλωτων συνταξιούχων. Εάν την ενδιέφερε κάτι τέτοιο,
τότε θα έπρεπε να έχει αποδεχθεί ξεκάθαρα την πρόταση που
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έχουµε επανειληµµένως διατυπώσει -κατ’ επανάληψη, µάλιστα-
για πλήρη επαναφορά του ΕΚΑΣ σε τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, τι κά-
νετε; Προτιµάτε εφάπαξ δαπάνες, όπως κάνατε και µε τους συ-
νταξιούχους µε προσωπική διαφορά, παρά τις δεσµεύσεις του κ.
Μητσοτάκη -έτος 2019- ότι θα καταργήσει δήθεν τον νόµο Κα-
τρούγκαλου και άρα, θα καταργούσε και την προσωπική δια-
φορά. Ουδέν έπραξε. 

Εµείς προτείνουµε ξεκάθαρα, κατάργηση της προσωπικής δια-
φοράς από 1η Ιανουαρίου του 2024. Κύριοι Υπουργοί, καθαρή
λύση!

Τρίτο θέµα. Θετικές είναι και οι διατάξεις µε τις οποίες δίνονται
αναδροµικές αυξήσεις για εννέα χιλιάδες πεντακόσιους συντα-
ξιούχους που εντάσσονται στο µικρό δηµόσιο. Αυτές οι διατάξεις,
όµως, είναι ένα ακόµα δείγµα κακής νοµοθέτησης. Προσέξτε,
οκτώ µήνες µετά την ψήφιση του ν.4.997/22 µε τον οποίο αυξή-
θηκαν όλες, µα όλες, οι υπόλοιπες συντάξεις, από 1η Ιανουαρίου
του 2023. Κακή νοµοθέτηση. 

Και µιας και µιλάµε για τους συνταξιούχους, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να θυµίσω την υπερηφάνεια του παρισταµένου Υ-
πουργού Οικονοµικών σε σχέση µε τη διαχείριση του µεγάλου
προβλήµατος των εκκρεµών συντάξεων και την ταχύτερη απο-
νοµή τους. Λέγατε τότε, κύριε Χατζηδάκη, ότι οι συντάξεις εκδί-
δονται πλέον σε δύο µήνες, όταν στη Γερµανία απαιτούνταν
εβδοµήντα τέσσερις ηµέρες. 

Ποια είναι τώρα η πραγµατικότητα; Ένα απλό παράδειγµα θα
σας πω, γιατί είναι αποκαλυπτικό. Τις τελευταίες ηµέρες του Ιου-
νίου, λίγες µέρες µετά τις εκλογές, πολλοί συνταξιούχοι πήραν
ειδοποιητήρια για αχρεωστήτως καταβληθέντα ποσά συντάξεως
και τους γίνεται παρακράτηση από την τρέχουσα σύνταξη. Το
πρόβληµα έχει δηµιουργηθεί γιατί; Έχει δηµιουργηθεί από την
έλλειψη επικοινωνίας των συστηµάτων πληρωµής του ΕΦΚΑ και
του συγκεκριµένου φορέα που δίνει την προκαταβολή της σύντα-
ξης. Δηλαδή, από τις υπηρεσίες που απονέµουν την σύνταξη, την
οριστική σύνταξη. 

Σε πολλές µάλιστα περιπτώσεις από τα αναδροµικά της ορι-
στικής σύνταξης, δεν έχουν αφαιρεθεί καν τα ποσά που έχουν
καταβληθεί σαν προκαταβολή χωρίς, όµως, να υπάρχει και καµία
ενηµέρωση του συνταξιούχου από τις υπηρεσίες του ΕΦΚΑ. Τα
χρήµατα, βεβαίως, πρέπει να επιστραφούν. Ερώτηση απλοϊκή;
Όπως θέλετε πάρτε το. Γιατί δεν υπήρχε έγκαιρη ενηµέρωση και
περιµένατε, κύριοι της Κυβέρνησης, να περάσουν οι εκλογές για
να τα ζητήσετε;

Επίσης, είναι αυτονόητο ότι η επιστροφή θα πρέπει να γίνει.
Κοιτάξτε κάτι, όµως, µε έναν τρόπο που δεν θα πλήττει -τώρα,
τουλάχιστον- το βιοτικό επίπεδο αυτών των συνταξιούχων, µε πα-
ρακράτηση του συνόλου ή µεγάλου µέρους από τις τρέχουσες
συντάξεις. 

Εύχοµαι ο αρµόδιος Υπουργός να ακούσει αυτό που λέµε και
να το πράξει, να πράξει τα δέοντα. 

Τέταρτος λόγος. Παινεύεστε, επαίρεστε ότι θα αυξήσετε τα οι-
κογενειακά επιδόµατα κατά 20 ευρώ και το αφορολόγητο κατά
1.000 ευρώ. Θετικές διατάξεις. Όµως, αυτά τα µέτρα, κατά την
άποψή σας τι κάνουν; Συνιστούν ολοκληρωµένη δηµογραφική
πολιτική; Αλήθεια επαίρεστε και γι’ αυτό; 

Πέµπτος λόγος. Υπερηφανεύεστε ότι διπλασιάζετε τον προ-
ϋπολογισµό του προγράµµατος «Σπίτι µου». Αυτό είναι µέτρο,
που κατά την άποψή σας, συνιστά ολοκληρωµένη στεγαστική πο-
λιτική; 

Κύριε Υπουργέ, εν πάση περιπτώσει, µπορεί σήµερα να έχετε
το χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου Οικονοµικών και η αρµοδιό-
τητα για το Πρόγραµµα στο «Σπίτι µου», να έχει µεταφερθεί στο
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής. Όµως, ήσασταν Υπουργός Ερ-
γασίας, όταν τότε µε τυµπανοκρουσίες φέρατε προς ψήφιση τη
θεσµοθέτηση του προγράµµατος αυτού.

Ως ειδικός αγορητής τότε του Κινήµατος Αλλαγής θυµάµαι ότι
είχα πει ότι αυτό το µέτρο είναι ένα πρόγραµµα για real estate,
που δεν βασίζεται στις αρχές των προγραµµάτων που έχουν σχε-
διαστεί δεκαετίες πριν, στην Αυστρία, στην Ιταλία, στη Γερµανία,
στην Πορτογαλία. Είχαµε πει ότι ήταν ένα πρόγραµµα περιορι-

στικό, που δεν απαντά στο στεγαστικό πρόβληµα και πότε θα
φέρει αποτελέσµατα, ενώ απευθύνεται σε πολύ λιγότερους αν-
θρώπους από αυτό που ισχυριζόσασταν ότι θα επιτύχει. 

Και επειδή, βεβαίως, καλή ήταν τότε η επικοινωνιακή διαχεί-
ριση σας, αλλά στη ζωή κάθε πράγµα εκ του αποτελέσµατος κρί-
νει, ας δούµε ποια είναι τα αποτελέσµατα. Υπάρχουν περιπτώ-
σεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περίπου τριάντα έξι χιλιάδων
αιτήσεων και δεκαεπτά χιλιάδων προεγκρίσεων, ενώ µέχρι σή-
µερα µόλις τέσσερις χιλιάδες επτακόσια έξι δάνεια εγκρίθηκαν
πανελλαδικά. Δηλαδή, τι εγκρίθηκε; Το 28% αυτών που έλαβαν
προέγκριση ή 12,8% των αρχικών αιτήσεων από τους δικαιού-
χους που κατάφεραν να βρουν ακίνητο. Και αυτά, βεβαίως, χωρίς
να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία, καθώς τα ακίνητα οφείλουν
να περάσουν πρώτα από νοµικό και τεχνικό έλεγχο, για να διαπι-
στωθεί αν πληρούνται οι προϋποθέσεις, αλλά την ίδια ώρα µει-
ώνεται δραστικά η ήδη περιορισµένη διαθεσιµότητα των ακινή-
των που πληρούν αυτές τις προδιαγραφές. 

Οι υποψήφιοι, παράλληλα, χάνουν τα ακίνητα που µε δυσκολία
κατάφεραν να βρουν. Γιατί; Λόγω της παλαιότητας τα ακίνητα
έχουν συνήθως πολεοδοµικές και λοιπές εκκρεµότητες, µε απο-
τέλεσµα να απαιτούνται πάνω από έξι µήνες µέχρι να ολοκληρω-
θούν οι διαδικασίες. Προϋπόθεση, όµως, του προγράµµατος
πόσο είναι; Είναι εξήντα µέρες από την προέγκριση. Οι υποψή-
φιοι δικαιούχοι του προγράµµατος οφείλουν να φέρουν τελικό
κοινωνικό φάκελο που δεν µπορούν να το φέρουν.

Επίσης, λόγω των καθυστερήσεων στην απάντηση για την
έγκριση, οι πωλητές πολλές φορές υπαναχωρούν. Μάλιστα,
υπάρχουν καταγγελίες και θέλω να το δείτε και το ακούσετε
αυτό, κύριε Υπουργέ, για αναµονή απάντησης από την ελληνική
αναπτυξιακή τράπεζα πάνω από σαράντα µέρες, ενώ σε περί-
πτωση που χάσανε το πρώτο ακίνητο, οι υποψήφιοι δικαιούχοι
δεν γνωρίζουν µε ποιον τρόπο µπορούν να αλλάξουν το ΑΤΑΚ
του ακινήτου που είναι απαραίτητη προϋπόθεση, καθώς δεν
υπάρχει κάποιος αρµόδιος για να τους απαντήσει. Και επίσης,
υπάρχουν καταγγελίες ότι διάφορες διαµεσολαβητικές εταιρείες
προωθούν αιτήµατα δικών τους πελατών, εξασφαλίζοντας τη δέ-
σµευση ποσών των δανείων στις τράπεζες και έτσι βάζουν τους
φακέλους αυτούς που σε προτεραιότητα θέλουν και πληρώνουν
απ’ αυτές τις τράπεζες.

Θα ήθελα να δείτε κύριοι Υπουργοί την έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας που αφορά το άρθρο 58 του νοµοσχεδίου και
για το οποίο θέτει θέµα αµφισβήτησης και διχογνωµίας σε σχέση
µε το εισόδηµα, τεκµαρτό ή πραγµατικό εισόδηµα; Και εδώ βάζει
το ζήτηµα η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Καλό θα ήταν
να το δείτε,

Καταλήγω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε ότι εµείς στην πρότασή
µας επιµένουµε για µια δεξαµενή πράγµατι εκατόν πενήντα χι-
λιάδων κατοικιών που είτε θα κατασκευαστούν από το Ταµείο
Ανάκαµψης είτε θα ανακαινισθούν -αυτή είναι η αλήθεια- παρέ-
χοντας, όµως, φορολογικά κίνητρα ή κίνητρα κατασκευής στους
δικαιούχους τους και θα διατίθενται µε κοινωνικά κριτήρια, για
να εξασφαλίσουµε αποτελεσµατικά και αποδοτικά το στεγαστικό
πρόβληµα των νέων της πατρίδας, αλλά και να µειώσουµε το κό-
στος στέγασης που είναι ένα µείζον θέµα. Γιατί µε αυτή την πο-
λιτική, την οποία εσείς ακολουθείτε, κύριοι Υπουργοί, το µόνο
που έχετε επιτύχει τι είναι; Να αυξήσετε µόνο το κόστος της ενοι-
κίασης. Είναι πλήρως αποτυχηµένη η δήθεν στεγαστική σας πο-
λιτική. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο συνάδελφος Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εκφράζουµε τα θερµά µας συλλυπητήρια στις οικογένειες του

κυβερνήτη και συγκυβερνήτη που έχασαν τη ζωή τους, καθώς
επιχειρούσαν για την κατάσβεση της µεγάλης πυρκαγιάς στην
Κάρυστο, καθώς και στην οικογένεια του κτηνοτρόφου που
βρήκε τραγικό θάνατο.

Ταυτόχρονα, ως ΚΚΕ αναδεικνύουµε τις µεγάλες ευθύνες που
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έχετε, γιατί συνεχίζετε την ίδια πολιτική µε την πρόσθεση του
«112» για την Πολιτική Προστασία. Οι ερωτήσεις του ΚΚΕ για τις
µεγάλες ελλείψεις, για τα µεγάλα προβλήµατα του προσωπικού
της Πυροσβεστικής όλα αυτά τα χρόνια, είναι συνεχείς.

Οι παρεµβάσεις µας µε προτάσεις για τη δασοπυρόσβεση για
την ασφάλεια της ζωής και του περιβάλλοντος είναι διαρκείς. Η
στελέχωση των δασαρχείων, ο καθαρισµός των δασών, η δηµι-
ουργία αντιπυρικών ζωνών, το άπλωµα λειτουργικών κρουνών
στο δάσος, η λειτουργία των πυροφυλακίων, τα αντιπληµµυρικά
έργα, ο καθαρισµός των ρεµάτων και άλλα, λέγονται πρόληψη,
κύριοι. Όλα αυτά, όµως, που αφορούν την προστασία της ζωής
και της περιουσίας του περιβάλλοντος δεν θεωρούνται επιλέξι-
µες δαπάνες. Δεν είναι στους στόχους της πράσινης µετάβασης.

Κύριοι, η καπιταλιστική ανάπτυξη την οποία υπηρετείτε, δεν
συνάδει µε την ασφάλεια της ζωής του λαού και την προστασία
του περιβάλλοντος. Αυτό αποδεικνύεται καθηµερινά.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση το παρουσιάζει ως
απόδειξη του δήθεν ενδιαφέροντός της για τους συνταξιούχους,
τους δηµόσιους υπαλλήλους, τους νέους, τους ευάλωτους. Ισχυ-
ρίζεται ότι αυτό που είπε προεκλογικά το κάνει πράξη. Μάλιστα,
σηµειώνει ο Υπουργός ότι «υποσχεθήκαµε λίγα και τα νοµοθε-
τούµε». 

Είναι, όπως σηµειώνεται, κοστολογηµένα τα µέτρα και µέσα
στο δηµοσιονοµικό πλαίσιο που έχει δεσµευτεί να κινηθεί η πολι-
τική της Κυβέρνησης. Είναι ένα δηµοσιονοµικό πλαίσιο λιτότητας,
περικοπών, «µατωµένων» πλεονασµάτων, επιδείνωσης συνολικά
της ζωής του λαού. 

Έτσι, δεν µπορούσε παρά οι αυξήσεις για τους δηµόσιους
υπαλλήλους να είναι µικρότερες του τιµάριθµου και πολύ κάτω
από τις µεγάλες απώλειες και κυρίως τις ανάγκες των εργατικών
λαϊκών οικογενειών. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο υλοποιεί το 50%
των προεκλογικών δεσµεύσεων. Δηλαδή, αυτά είναι. Και αν το
επιτρέψουν τα δηµοσιονοµικά, µπορεί να δοθεί και ό,τι περισσέ-
ψει από το αδηφάγο µεγάλο κεφάλαιο. 

Και τι προβλέπει; Ρυθµίσεις που µονιµοποιούν τις αντιασφαλι-
στικές πολιτικές όλων σας. Τον διαχωρισµό σε εθνική και αντα-
ποδοτική σύνταξη, µε την εγγύηση του κράτους µόνο για την
εθνική. Τον τρόπο υπολογισµού των συντάξεων, που βγάζει µι-
κρές συντάξεις. Και αυτές είναι πάλι υπό την αίρεση των δηµο-
σιονοµικών αντοχών. Ρυθµίσεις που ενισχύουν την επιδοµατική
πολιτική, µε σηµαντικές συνέπειες στους µισθούς και τα δικαιώ-
µατα που απορρέουν, όπως οι συντάξεις, για παράδειγµα. 

Προβλέπει επίσης αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων
υπαλλήλων, όπως είπα, κάτω από τον τιµάριθµο. Μονιµοποίηση
της κατάργησης του ΕΚΑΣ, που κατά τ’ άλλα κατηγορούσατε
τους προηγούµενους στον ΣΥΡΙΖΑ. Και στη θέση σας τι προβάλ-
λετε; Την παράταση της µη συµµετοχής των δικαιούχων στη φαρ-
µακευτική δαπάνη. 

Θέλουµε να θυµίσουµε ότι το ΕΚΑΣ ήταν 250 ευρώ τον µήνα
για όσους είχαν την κατώτερη σύνταξη, που ήταν 430 ευρώ πριν
έντεκα χρόνια. Αυτό, λοιπόν, εσείς το µονιµοποιείτε ως κατάρ-
γηση. 

Αντιµετωπίζετε τη δήθεν ακρίβεια µε «τρύπια» καλάθια και µε
τα Market Pass της κοροϊδίας. 

Το κυριότερο, όµως, ποιο είναι; Ο Υπουργός των ειδικών απο-
στολών της αστικής τάξης φέρνει σε αυτό το νοµοσχέδιο το
άρθρο 61, για το οποίο οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ δεν
λέτε κουβέντα. Ούτε κι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας. Σας λέµε,
λοιπόν, να το πάρετε πίσω, κύριε Υπουργέ, αυτό το άρθρο. 

Τι προωθεί µε αυτό το άρθρο 61; Προωθεί τη λεγόµενη «αση-
µένια οικονοµία». Όχι το ασήµι, αλλά τη δουλειά των γερόντων,
των γιαγιάδων, των παππούδων, αυτών που έχουν άσπρα µαλλιά,
την ενεργό γήρανση, την παράταση του χρόνου δουλειάς των ερ-
γαζοµένων µέχρι τα εβδοµήντα τέσσερα. Αυτό, λοιπόν, προωθεί
µε αυτό το άρθρο. 

Κύριοι, έχετε την εντύπωση πως ο κόσµος που ψήφισε τη Νέα
Δηµοκρατία θα ανεχτεί την απάνθρωπη αυτή ρύθµιση για δου-
λειά µέχρι τα εβδοµήντα τέσσερα χρόνια; 

Ποια, όµως, είναι η κατάσταση σήµερα µε αυτούς τους υπερή-
λικες; Τριάντα χιλιάδες περίπου άνθρωποι σήµερα που είναι άνω

των εξήντα επτά ετών και δεν έχουν τα ελάχιστα ένσηµα, τα τέσ-
σερις χιλιάδες πεντακόσια δεκαπέντε, τα χρόνια δηλαδή για να
πάρουν σύνταξη, είναι καταδικασµένοι να ζουν µε ένα επίδοµα
των 360 ευρώ, όσο η εθνική σύνταξη του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, τον
οποίο αναπροσαρµόζετε ανάλογα µε τις αυξήσεις που γίνονται
στους µισθούς. Το ανταποδοτικό κοµµάτι των συντάξεων, ξέρετε
πολύ καλά, για τα δεκαπέντε χρόνια ότι, µε τους τελευταίους νό-
µους και τα ποσοστά αναπλήρωσης, είναι κυριολεκτικά ένα «ξε-
ροκόµµατο», που δεν φτάνει καν στον τριψήφιο αριθµό. Δηλαδή
δεν προσεγγίζει τα 100 ευρώ το ανταποδοτικό κοµµάτι. 

Με τους τελευταίους νόµους των δύο πιο πρόσφατων κυβερ-
νήσεων µπήκαν όροι και προϋποθέσεις ακόµα και για αυτό το επί-
δοµα των υπερηλίκων: Εισοδηµατικά κριτήρια, τεκµαρτό εισό-
δηµα. 

Αλήθεια, ποιες είναι οι αιτίες που φτάνει κάνει κάποιος στα εξή-
ντα επτά και δεν έχει συµπληρώσει τέσσερις χιλιάδες ηµέρες
ασφάλισης; Το ξέρουν πολύ καλά οι εργαζόµενοι στον τουρισµό,
τον πολιτισµό, την τέχνη και αλλού. Είναι η ανεργία, οι εργασια-
κές σχέσεις που είναι «λάστιχο», η εποχική εργασία, οι ολιγόµη-
νες συµβάσεις, το µισό ένσηµο, η «µαύρη» ανασφάλιστη εργασία,
έργο των πολιτικών σας. 

Αυτό είναι το έργο σας. Αυτά καταδίκαζαν και καταδικάζουν
ακόµα περισσότερο στις σηµερινές συνθήκες που έχουν γενικευ-
θεί οι ελαστικές µορφές εργασίας χιλιάδες εργαζόµενους, νέους
ανθρώπους στο ανελέητο κυνήγι του µεροκάµατου και του ένση-
µου. 

Για να συµπληρώσουν τις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες ηµέ-
ρες ασφάλισης οι χιλιάδες εποχιακά εργαζόµενοι στον τουρισµό
µε τέσσερις έως έξι µήνες ασφάλισης τον χρόνο απαιτούνται σα-
ράντα πέντε ηµερολογιακά χρόνια ή, στην καλύτερη περίπτωση,
τριάντα ηµερολογιακά χρόνια. 

Για να ξέρουν όσοι εργαζόµενοι µας ακούν και δουλεύουν επο-
χιακά, όλες οι κυβερνήσεις, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας
Δηµοκρατίας, απέρριψαν το αίτηµα η περίοδος ανεργίας να είναι
συντάξιµος χρόνος. Αντ’ αυτού, τους λένε να µένουν στη δουλειά
µέχρι τα εβδοµήντα τέσσερα. Ντροπή σας! 

Επικαλείστε την κατάσταση που έχει οδηγήσει τους εργαζόµε-
νους µε την πολιτική σας, για να πάρετε ακόµα πιο άγρια µέτρα,
απάνθρωπα, όπως αυτά που τα ονοµάζετε «ασηµένια οικονοµία»,
όπως είπα προηγουµένως, µε τους παππούδες και τις γιαγιάδες
να συνεχίζουν να εργάζονται, όχι από χόµπι, αλλά από την ανά-
γκη της επιβίωσης. 

Αναφέρετε πως η συµµετοχή στο πρόγραµµα είναι οικειοθε-
λής. Πόσο οικειοθελές είναι να βγάζεις στην παραγωγή έναν άν-
θρωπο στα εβδοµήντα τέσσερα, όταν στην ουσία τον εκβιάζεις
ότι δεν θα έχει µια αξιοπρεπή ζωή στα τελευταία χρόνια της ζωής
του; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο βαθύτερος στόχος, βέβαια, είναι, όπως είπαµε, η παράταση
του εργάσιµου βίου, να διαµορφωθεί η βάση για την αύξηση των
ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης, να συνηθίσουµε στην ιδέα πως
ακόµα και στα γεράµατα θα πρέπει να κυνηγάµε το µεροκάµατο
και το ένσηµο. 

Τι λέτε, δηλαδή; Μπορεί ένας οικοδόµος να ανέβει στη σκαλω-
σιά όταν θα είναι πάνω από εξήντα χρονών, πόσο µάλλον στα
εβδοµήντα του ή παραπάνω; Μπορεί ένας γιατρός να χειρουργεί
στα εβδοµήντα πέντε του; Τον εµπιστεύεστε εσείς; Το νοµοσχέ-
διο για την υγεία έχει ήδη παράταση της ηλικίας των γιατρών;
Μια νοσηλεύτρια µπορεί να κάνει νοσηλεία στα γεράµατά της;
Ένας δάσκαλος στα εβδοµήντα τέσσερα να διδάσκει; Ένας βιο-
µηχανικός εργάτης να αντέχει κάτω από τέτοιες συνθήκες; Κα-
µαριέρες και σερβιτόροι να δουλεύουν στον τουρισµό; 

Η αύξηση του προσδόκιµου ζωής, αντί να είναι µια θετική έκ-
βαση για τον άνθρωπο, να ζει περισσότερο και πιο ποιοτικά, µε
βάση την ανάπτυξη της επιστήµης και της ιατρικής, θεωρούνται
από το κόµµατα που υπηρετούν το βάρβαρο εκµεταλλευτικό σύ-
στηµα ως αρνητικό ζήτηµα. 

Είναι χαρακτηριστικό αυτό που είπε ο κ. Χατζηδάκης προεκλο-
γικά όταν στην επικαιρότητα ήταν οι αγώνες των εργαζοµένων
στη Γαλλία. Έλεγε ότι παρόλο που ο νόµος προβλέπει την αύ-
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ξηση του ορίου ηλικίας µε βάση το προσδόκιµο ζωής, η Νέα Δη-
µοκρατία, εµείς, δεν θα το αυξήσουµε, γιατί το ασφαλιστικό σύ-
στηµα ύστερα από τον θάνατο τριάντα πέντε χιλιάδων ανθρώπων
στην πανδηµία -οι περισσότεροι συνταξιούχοι- αντέχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Κατσώτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αλήθεια, πώς δεν σκέφτηκε ο Μακρόν να σας ζητήσει δανεικό,

κύριε Χατζηδάκη, για να περάσει την αύξηση των ορίων ηλικίας
στη Γαλλία που έγιναν όλοι αυτοί οι αγώνες; 

Σήµερα που η παραγωγικότητα της εργασίας έχει αυξηθεί µε
γεωµετρική πρόοδο λόγω της τεράστιας ανάπτυξης της επιστή-
µης και της τεχνολογίας δίκαιο, επίκαιρο και αναγκαίο αίτηµα
είναι η µείωση του ορίου ηλικίας για τη σύνταξη, η µείωση του
ηµερήσιου και εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας, οι ουσιαστικές
αυξήσεις στους µισθούς και τις συντάξεις, η επαναφορά του δέ-
κατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µισθού, η αναγνώριση
του χρόνου ανεργίας ως πραγµατικού χρόνου στην ασφάλιση, η
αύξηση του επιδόµατος των υπερηλίκων ανασφάλιστων, χωρίς
να τους αναγκάζετε µε τον εύσχηµο τρόπο  της οικειοθελούς επι-
λογής να µετατρέπονται στα γεράµατα σε κακοπληρωµένους και
φτηνούς εργαζόµενους. 

Θέλω να πω και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. 
Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται η συνέχεια του προγράµµατος

«Σπίτι µου» για τους νέους, που καλύπτει πολύ λίγες ανάγκες.
Αρνηθήκατε επανειληµµένως την επανασύσταση του Οργανι-
σµού Εργατικής Κατοικίας, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ προηγούµενα. Και
τώρα, τους στέλνετε στις τράπεζες για να δανειστούν. 

Από την άλλη, βέβαια, είναι παντελής η απουσία προστασίας
της πρώτης κατοικίας. Προχωρούν χιλιάδες πλειστηριασµοί.
Έχετε ορίσει ως ευαλωτότητα µια οικογένεια µε εισόδηµα 10.500
ευρώ. Σε αυτές τις συνθήκες της καλπάζουσας ακρίβειας και του
µεγάλου προβλήµατος που αντιµετωπίζουν οι λαϊκές οικογένειες
αρνείστε να αυξήσετε ακόµα και αυτό το εισόδηµα γι’ αυτές τις
οικογένειες που πάνε να χάσουν το σπίτι τους. 

Τελειώνοντας, βλέπω ότι οι εργαζόµενοι έναν δρόµο έχουν, τη
συµµετοχή τους στα σωµατεία και τους αγώνες για τη διεκδίκηση
όσων τους στερεί η δικτατορία του κεφαλαίου που εσείς υπηρε-
τείτε και να ενισχύσουν το ρεύµα αµφισβήτησης αυτού του σά-
πιου και βάρβαρου συστήµατος. Το ΚΚΕ δίνει όλες τις δυνάµεις
του γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσιβαρδάς Χαράλαµπος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς σήµερα είναι µια δύσκολη αντι-
κειµενικά ηµέρα. Ξεκινώ έτσι τον λόγο µου για να εισφέρω και
εγώ ακολούθως καθόσον αφορά το επίµαχο σχέδιο νόµου επί
των οικονοµικών, καθ’ ότι θυσιάστηκαν µε αυταπάρνηση επί του
καθήκοντος και το µόνο το οποίο εµείς έχουµε να πούµε, εκ του
Βήµατος τούτου, είναι τα βαθιά συλλυπητήρια εκ βαθέων ψυχής
και εξ όλης της καρδίας µας για τους ανθρώπους αυτούς, οι
οποίοι φέρουν το βάρος της συγκεκριµένης περιόδου.

Παρά το γεγονός ότι επιδόθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός σε
µια ρητορική ότι δαπανήθηκαν πολλά χρήµατα, ότι είναι σε ετοι-
µότητα ο µηχανισµός για να αποσοβηθεί, απέδωσε το δυστύχηµα
σε µια οιονεί της πάλαι ποτέ ασυµµέτρου απειλής. Δεν την προσ-
διόρισε έτσι, η νέα µορφή αυτή προπαγάνδας ασυµµέτρου απει-
λής έχει µετασχηµατιστεί σε στοχοποιηµένη -δήθεν- κλιµατική
αλλαγή, άρα η κλιµατική αλλαγή, κατ’ ουσίαν, ο αστάθµητος αντι-
κειµενικός παράγων είναι αυτός ο οποίος ουσιαστικά αποτέλεσε
την γενεσιουργό αιτία πτώσης του Καναντέρ. 

Το λέω σχηµατικώς, διότι οι ευθύνες αυτή τη στιγµή της πα-
ρούσης Κυβερνήσεως για τη θεσµική αβελτηρία και ουσιαστικά
τη µη λήψη προληπτικών µέτρων αποσοβήσεως αυτών των κα-
ταστάσεων που θρηνήσαµε σήµερα θύµατα, είναι σαφή. 

Ερχόµενος από τα δικαστήρια της Ευελπίδων σήµερα, αυτό το
οποίο αντιµετώπισα είναι ένα µεγάλο «γιατί;». Πέραν του γεγο-
νότος ότι οι ευθύνες της παρούσης Κυβερνήσεως είναι τεράστιες
και αδιαµφισβήτητες. Διότι εµείς µιλούµε εκ του ασφαλούς και

από καθ’ έδρας σε αυτήν εδώ την πολυτελή αίθουσα, αυτή τη
στιγµή, όµως, οι συµπολίτες µας έχουν πληγεί ανεπανορθώτως
και έχουν υποστεί µία δυσχερώς αναστρέψιµη ηθική και οικονο-
µική ζηµία και ανήκεστο βλάβη και δη, όλοι εµείς οι οποίοι συ-
µπάσχουµε µε τα αδέλφια µας, τον Σµηναγό και τον Υποσµηναγό.

Το ερώτηµα, επίσης, το οποίο αναφύεται -και εδώ συνδέεται
αρρήκτως µε µια πολιτική, πιο ευρεία- είναι για ποιον λόγο δεν
ανακηρύχθηκε εθνικό πένθος. Δεν θέλω να προβώ στην προκει-
µένη περίπτωση σε µια συµψηφιστική λογική, σε µία λογική την
οποία ενδεχοµένως να µε ψέξουν ορισµένοι ψευδεπίγραφα προ-
οδευτικοί. Δεν θα το διατυπώσω, όπως έγινε άλλες φορές. Εδώ,
όµως, θα θέσω το εξής ερώτηµα, µε το οποίο απευθύνοµαι προς
όλους. Η ανθρώπινη αξία και η ζωή κάποιου ο οποίος είναι υπο-
αµειβόµενος, δεν ανήκει στη θεσµική ελίτ, προέρχεται κατ’ ου-
σίαν από τη βάση, από τον πυρήνα, είναι σάρξ εκ της σαρκός, και
οστούν εκ των οστέων µας, όπως είµαστε εµείς οι Σπαρτιάτες, οι
άνθρωποι οι οποίοι βιώνουµε την πραγµατικότητα καθηµερινά,
προερχόµενοι από τα χαµηλά κοινωνικά στρώµατα, οι οποίοι τάσ-
σονται υπέρ κοινωνιών κεντρικών πολιτικών. Το συνδέω µε αυτό
το οποίο θα ακολουθήσει, εννοώ µε το ζήτηµα το επίµαχο του νο-
µοσχεδίου όπως το ανέλυσε διεξοδικά και εµπεριστατωµένα ο ει-
δικός αγορητής ο κ. Χαλκιάς και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος ο κ. Κόντης. Όµως, εδώ, η µνήµη των ηρώων αυτών µας βα-
σανίζει και µας βασανίζει διότι έχουν επωµιστεί ένα µεγάλο
βάρος και αυτή τη στιγµή υφίστανται µια µορφή απαξίας από την
ελληνική Κυβέρνηση, από τη Νέα Δηµοκρατία. Και το ερώτηµα,
το οποίο δεν είναι µόνο δικό µου, αλλά εγείρεται -σας είπα- από
πάρα πολλούς πολίτες, είναι γιατί δεν κηρύχθηκε εθνικό πένθος
σε αυτούς τους ήρωες, τη στιγµή την οποία εδώ µιλάµε στις 26
Ιουλίου του 2023;

Ανεξαρτήτως αυτού, το θέτω σαν προβληµατική και για το πα-
ρελθόν όπου σε άλλες περιπτώσεις κηρύχθηκε εθνικό πένθος. Η
ζωή των δύο Ελλήνων ηρώων, η ανθρώπινη αξία, που θα έπρεπε
να είναι η προτεραιότητα κατά το Σύνταγµα και την Ευρωπαϊκή
Σύµβαση Δικαιωµάτων του ανθρώπου, προφανώς, για κάποιους
έχει υποδεέστερη σηµασία.

Ως προς το διά ταύτα, επί του σχεδίου νόµου οι Σπαρτιάτες
,έχουµε πει ως γενική αρχή εκ του Βήµατος τούτου, θα ασκούν
εφεξής -όπως και σήµερον- µια ουσιαστική και γόνιµη αντιπολι-
τευτική κριτική, εκεί όπου πραγµατικά υπάρχει πεδίο συγκλίσεως,
χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις, χωρίς αιρέσεις, θα συντάσσεται
αναφανδόν και θα συµπληρώνει µε κράτιστο γνώµονα την εξυ-
πηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. Εκεί, όµως, όπου υπάρ-
χουν ασάφειες ή εγκαθίστανται κερκόπορτες ασαφείς, εκεί,
βεβαίως, θα δηλώνεται «παρών».

Εν προκειµένω, για να µη µακρυγορώ, εγώ θα επιδιώξω να
θέσω το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων σχετικώς µε τα επιδό-
µατα ως προς κάποια εκ των άρθρων, τα οποία συνοπτικώς ανα-
φέρονται στο άρθρο 12, 13, 14, στο άρθρο 9 το οποίο αναφέρε-
ται γενικότερα για τις διάφορες κατηγορίες αναπήρων ως προς
την επιδοµατική πολιτική. Σαφώς το κράτος δικαίου, µείζονα έκ-
φανση του οποίου είναι το κράτος προνοίας, υποστηρίζει τους
ανθρώπους οι οποίοι έχουν προβλήµατα και τα προβλήµατα
υγείας, η κατηγορία των ΑΜΕΑ, ανεξαρτήτως αιτίας, κατ’ ουσίαν
είναι ένα ανθρωποκεντρικό πρόταγµα, το οποίο συντάσσεται και
ευθυγραµµίζεται µε τις αξίες τις οποίες εµείς πρεσβεύουµε ως
Σπαρτιάτες γι’ αυτό και τασσόµεθα όχι µόνον αναφανδόν και απε-
ριφράστως, αλλά πλειοδοτούµε κιόλας, παρά το γεγονός ότι
είναι πενιχρές αυτές οι αυξήσεις. 

Παρά ταύτα, όµως, αξιολογώντας και σταθµίζοντας και διατη-
ρώντας επιφύλαξη ή διεκδικώντας τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ, όχι
µόνο ως προς την επιδοµατική πολιτική αλλά και γενικότερα, µε
γνώµονα όµως το δυοίν κακοίν προκειµένοιν το ο µη χείρον βέλ-
τιστον, σαφώς και θα ψηφίσουµε, θα πούµε «Ναι» για την υπο-
στήριξη της κατηγορίας των συµπολιτών µας σε αυτό. Και θα
επιχειρήσουµε να υποστηρίξουµε τους οικονοµικά ασθενείς και
τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες προκειµένου να επεκταθεί κοι-
νωνιοκεντρικά, που αποτελεί και το επίκεντρο µαζί µε την παρα-
δοσιοκεντρική κατεύθυνση ως ιδεολογικό περίγραµµα των Σπαρ-
τιατών. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, επί του επίµαχου νοµοσχεδίου, αυτές
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τις διατάξεις τις υποστηρίζουµε µε σθένος. Από κει και πέρα, εν
κατακλείδι -και τελειώνω, αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε- θεωρώ ότι εί-
µαστε υπέρ των ευάλωτων οµάδων, εκεί όπου υπάρχουν ισότιµα
κοινωνικά µέτρα, ενώ λέµε «όχι», εναντιωνόµαστε, σε µία πολιτική
άκρατα νεοφιλελεύθερη η οποία υποστηρίζει αλλότρια συµφέ-
ροντα ή επιχειρεί να προωθήσει το νέο οικονοµικό -τρόπον τινά-
µόρφωµα της παγκοσµιοποιήσεως, για το οποίο επιτρέψατε µου
της φράσεως, του «κοµµουνιστικού καπιταλισµού». 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Παράσχος Παπαδάκης από την Ελληνική Λύση και θα
ακολουθήσει η κ. Παπαϊωάννου Αρετή από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας. 

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

εχθές ευλόγως τηρήσαµε ενός λεπτού σιγή για τους ήρωες πι-
λότους που χάθηκαν στο καθήκον. Η ζωή, όµως, συνεχίζεται. Πή-
γαµε στο καφενείο, φάγαµε την τυρόπιτα µας και η ζωή
συνεχίζεται. Πήγαµε σπίτι µας, κοιµηθήκαµε, αγκαλιάσουµε τα
παιδιά µας, τη γυναίκα µας και όλα καλά. Κάποιες µανάδες,
όµως, και συγκεκριµένα των δύο παιδιών, κλαίνε σήµερα. Αδέρ-
φια, συγγενείς οδύρονται σήµερα. Το κλάµα και η φωνή τους αι-
ωρείται εδώ µέσα και µας στοιχειώνει. Και µας στοιχειώνει γιατί
πρέπει να πούµε την αλήθεια κάτω από ποιες συνθήκες εργάζο-
νται αυτοί οι άνθρωποι, τι πραγµατικά συµβαίνει, αν υπάρχουν
παραλείψεις και αν υπάρχουν πολιτικά εγκλήµατα. 

Εχθές ήρθε διαταγή στην Πυροσβεστική Υπηρεσία Αλεξαν-
δρούπολης να πάνε την Τετάρτη τέσσερα άτοµα από την Αλεξαν-
δρούπολη να βοηθήσουν στη Ρόδο. Η διαταγή δόθηκε την Τρίτη
για να πάνε την Τετάρτη. Την ίδια µέρα ήρθε δεύτερη διαταγή
για να φύγουν µετά από δύο ώρες, ενώ αυτοί οι άνθρωποι ήταν
σε περίπολο και δούλευαν δέκα και δώδεκα ώρες. 

Αφού, λοιπόν, πέρασαν την Εγνατία και έφτασαν στη Θεσσα-
λονίκη και δεν τους τράκαρε κάποιους λαθροδιακινητής που κου-
βαλάει λαθροµετανάστες, ανέβηκαν στο αεροπλάνο, πήγαν στη
Ρόδο και έπεσαν κατευθείαν στις φωτιές. Αναρωτήθηκε, λοιπόν,
κανείς κάτω από ποιες συνθήκες εργάζονται αυτοί οι άνθρωποι,
αν είναι νηστικοί, εάν είναι άυπνοι; Δεν νοµίζω.

Κάθοµαι τόσες µέρες και παρατηρώ σαν νέος Βουλευτής, εκεί
στο εδρανάκι µου και παρατηρώ να δω πραγµατικά τι συµβαίνει
εδώ µέσα. Προσπαθώ να είµαι όσον το δυνατόν περισσότερο για
να ακούσω και να πάρω ό,τι θετικό ή να απεµπολήσω ό,τι αρνη-
τικό. Οι γρήγορες, οι σηµαντικές διαπιστώσεις που έκανα είναι
οι εξής: Πρώτον, η έπαρση και η αλαζονεία που διακατέχει αυτή
την Κυβέρνηση πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ.
Μητσοτάκης είναι εδώ, µιλάει και µέχρι να πάει να κάτσει κάνει
τρία λεπτά. Όρθιο το κεφάλι, το χαµόγελο το ωραίο, το σαγηνευ-
τικό, σιγανά βήµατα και από κάτω να χειροκροτεί η Νέα Δηµο-
κρατία µέχρι να βγάλουν κάλους τα χέρια. Είδα -κι αν δεν το
έβλεπα µε τα µάτια µου, πραγµατικά θα έλεγα ότι δεν συµβαίνει
αυτό- Υπουργό της Κυβέρνησης να πέφτει το έγγραφο κάτω και
να µην σηκώνει να το πάρει, να φωνάζει τον υπάλληλο δέκα
µέτρα από εκεί και να του λέει: «Το έγγραφο». Πέστε µε λαϊκιστή,
αλλά αυτά για µένα και οι λεπτοµέρειες δίνουν πολλά.

Δεύτερον, δεν κοιτάµε την ουσία των πραγµάτων, παρά µόνο
ποιος θα καπελώσει τον άλλον ρητορικά, ποιος θα τα πει πιο
ωραία, ποιος θα κάνει επίδειξη ιστορικών γνώσεων µε φιλοσό-
φους και Βοναπάρτη κ.λπ. και όταν θα κάτσουµε κάτω, να γυρί-
σουν στον συνάδελφο και να πουν: «Καλά τα είπα; Καλός ήµουν;
Εντάξει»; Και να τα ανεβάσουµε στα Twitter και στο Facebook,
για να δείξουµε ότι κάτι κάναµε.

Και επειδή πολύ διαφηµίζει το 40% εδώ µέσα η Νέα Δηµοκρα-
τία, να σας πω πώς πήρατε το 40%; Όχι επειδή κάνατε σωστή
δουλειά και ορθή πολιτική διακυβέρνηση, αλλά πρέπει ο κ. Μη-
τσοτάκης να πηγαίνει κάθε µέρα να ανάβει µια λαµπάδα για τον
ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Τσίπρα και τον κ. Βαρουφάκη και τον κ. Κατρού-
γκαλο που λέγανε για αύξηση ασφαλιστικών εισφορών δύο εβδο-
µάδες πριν τις εκλογές, που ο κ. Βαρουφάκης έλεγε ό,τι του
κατέβαινε από το πρώτο έτος στο πανεπιστήµιο για σχέδια Δή-
µητρες και τοπικά νοµίσµατα και ο κ. Μητσοτάκης φυσικά έτρεχε

µόνος του και ο κόσµος όλος εύλογα θυµήθηκε το εικοσάρικο,
το capital control και µην τυχόν έχουµε καµµία αριστερή ηττηµένη
κυβέρνηση και µε τους δηµοσκόπους πληρωµένους από την Κυ-
βέρνηση να παίζουν τη διαφορά µικρή, ενώ πραγµατικά ήταν µε-
γάλη.

Μη νοµίζετε, λοιπόν, ότι σας επαίνεσε ο κόσµος, γιατί έχετε
σωστή δικαιοσύνη που κάνει δύο χρόνια να βγει κάποια απόφαση
ή γιατί έχουµε ορθό εθνικό σύστηµα υγείας, που αν δεν λαδώ-
σεις, η δουλειά σου δεν προχωρά, γιατί όλοι στα ιδιωτικά πάτε.
Και µην νοµίζετε ότι κάθε φορά δεν βλέπει ο κόσµος όταν χιονίζει
αποκλειόµαστε και φταίει το χιόνι ή γιατί έπεσε νύχτα ή κάθε
φορά που βρέχει γίνονται οι πληµµύρες και πνιγόµαστε ή η φο-
ρολογία και οτιδήποτε άλλο. Έτσι, αυτά, να τα έχετε στο µυαλό
σας, για να κατεβείτε από το άλογο, όχι τίποτα άλλο.

Δεν µπορείτε να λύσετε τα προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών,
διότι πραγµατικά δεν τα ζείτε, δεν τα αφουγκράζεστε, διότι δεν
έχετε δουλέψει ποτέ. Και δεν το λέω, το είπε ο κύριος Υπουργός,
ο κ. Χατζηδάκης, ότι δεν έχει δουλέψει ποτέ στη ζωή του, δεν
χρειάστηκε να δουλέψει, ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι δεν έχει ζήσει
ποτέ µε 1.000 ευρώ και θέλετε να αφουγκραστείτε τους ανθρώ-
πους που ζούνε µε 600 ευρώ, 700 ευρώ, πληρώνουν 400 ευρώ
ενοίκιο, πληρώνουν και τη ρήτρα αναπροσαρµογής στη ΔΕΗ και
δεν ξέρουν τι θα κάνουν αύριο και πάνε στο σουπερµάρκετ και
νοµίζουν ότι πάνε σε χρυσοχοείο στο Ντουµπάι. Πώς, λοιπόν, αν
δεν ζήσετε το πρόβληµα και αν δεν έχετε ενσυναίσθηση -γιατί
είναι µεγάλη ικανότητα η ενσυναίσθηση- θα αντιληφθείτε πρα-
γµατικά τι συµβαίνει; Γι’ αυτό λέω, όχι δεν θέλετε, δεν λέω ότι
είστε πράκτορες, δεν λέω ότι θέλετε να κάνετε κακό, αλλά δεν
µπορείτε να αντιληφθείτε όταν έχετε τέτοια αλαζονεία, έπαρση
και δεν έχετε ζήσει πραγµατικά το πρόβληµα.

Η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι, αποτυπώνεται στα κά-
τωθι µηνύµατα. Εξήντα χρονών γυναίκα στην Αλεξανδρούπολη
απευθυνόµενη σε εµένα: «Πάρι, σε παρακαλώ, οτιδήποτε υπάρ-
χει πες µου. Για τον Χρήστο είναι ανάγκη να βρεθεί δουλειά για
λίγες ώρες. Έχω σοβαρό θέµα. Ούτε ψωµί µπορούµε να πά-
ρουµε, 500 ευρώ, ενοίκιο και ρεύµα». Άλλη, πενήντα πέντε χρο-
νών: «Δεν φαντάζεσαι τι τραβάω. Έχω κοµµένο ρεύµα από την
Τρίτη, ενώ ζω µε µόνο εισόδηµα επίδοµα ΚΕΑ και η εφορία µου
ζητάει να πληρώσω κι αν έχεις Θεό». Ήρθαν σήµερα οι νοικοκυ-
ραίοι, µου είπαν ότι θέλουν το νοίκι και µην σου πω τι πήραν. Αν
δεν πιάσω δουλειά άµεσα, τελείωσε. Άστεγη στον δρόµο θα
µείνω».

Εσείς, λοιπόν, πώς απαντάτε σε αυτό το πρόβληµα; Τι λέτε;
Ποια είναι η εθνική οικονοµική πολιτική την οποία προτείνετε, για
να λύσετε το πρόβληµα που εκεί είναι η ρίζα του κακού; Άρθρο
46, Market Pass. Θα πάρει, λοιπόν, η τετραµελής οικογένεια -που
είµαι εγώ- 50 ευρώ. Χαίρεστε κιόλας, γιατί οι αιτήσεις κόντεψαν
το ένα εκατοµµύριο. Τουναντίον έπρεπε να στεναχωριέστε που
φτάσαµε στο ένα εκατοµµύριο, γιατί είναι οµολογία αποτυχηµέ-
νης οικονοµικής πολιτικής. Έπρεπε αντιθέτως να στεναχωριέστε,
παρ’ όλα αυτά χαίρεστε. Πάρτε και το άρθρο 47 που µιλάει για
τους νέους, για τουρισµό, µε τα 150 ευρώ και πολιτισµό, που ο
νέος έχει σπουδάσει διδακτορικά, µεταπτυχιακά και δεν µπορεί
να βρει εργασία στην Ελλάδα και αναγκάζεται να φύγει στο εξω-
τερικό, για να πάει να δει καµιά τραγωδία ή κανένα θέατρο, ενώ
δεν έχει το παιδί να φάει, ούτε έχει κάποιο σκοπό να κάνει οικο-
γένεια, γιατί πραγµατικά δεν του δίνεται αυτή η δυνατότητα.

Η ανεργία καλπάζει. Είµαστε δεύτεροι στην Ευρώπη µετά την
Ισπανία, πρώτοι στις γυναίκες. Διαφθορά στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση δεύτεροι πίσω από τη Βουλγαρία. Πρώτοι στον ΦΠΑ στην Ευ-
ρωζώνη. Η Γερµανία έχει 19%, το Λουξεµβούργο έχει 17%, η
Μάλτα 18%, η Γαλλία 20%. Αυτοί είναι χαζοί, εµείς είµαστε καλοί.
Αντί να τονώσετε την οικονοµία µε µείωση φορολογικών συντε-
λεστών, γιατί στο χωριό µου λένε «η φτήνια τρώει τον παρά», σας
νοιάζει να έχετε ένα πλούσιο κράτος και φτωχούς πολίτες. Διότι
εδώ γίνεται το εξής οξύµωρο, πουλάµε καύσιµα στη Βουλγαρία
και στην Κύπρο ως χονδρέµποροι και εµείς να είµαστε πιο ακρι-
βοί. Αυτό πρέπει να γραφτεί και να διδάσκεται σε οποιοδήποτε
πανεπιστήµιο υπάρχει, ο χονδρέµπορας να είναι πιο ακριβός από
το λιανέµπορα, γιατί δεν θέλετε να µειώσετε τους συντελεστές
καυσίµου, για να οικονοµάνε κάποιοι φίλοι σας. Γιατί η Κύπρος
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και η Ισπανία κατήργησαν το ΦΠΑ τελείως στα είδη πρώτης ανά-
γκης; Γιατί σέβεται τους πολίτες. Ενώ εσείς τι κάνετε; Μοιράζετε
Market Pass και εξευτελίζετε τον Έλληνα πολίτη.

Κατεβείτε, λοιπόν, από το άλογό σας. Δέστε λίγο στα µάτια τον
πολίτη πραγµατικά. Ακούστε και κάτι από την αντιπολίτευση. Θέ-
λετε συνεργασία, αλλά δεν ακούτε κανέναν. Θα πει το ΚΚΕ κάτι,
θα πει η Ελληνική Λύση κάτι, κάτι θα πούµε εδώ µέσα, πάρτε κοµ-
µάτι-κοµµάτι για να κάνουµε κάτι καλό για τον τόπο και για τον
πολίτη. Εσείς τι κάνατε, όµως; Κοιτάτε µόνο το κοµµατικό σας
συµφέρον, λέτε µόνο ότι είστε πατριώτες και ότι έχετε χαµηλό
προφίλ, ενώ πέφτουν τα χαρτιά σας και τρέχουν να σας τα µαζέ-
ψουν άλλοι και φωνάζετε εδώ να σας φέρουν νεράκι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαδάκη,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γι’
αυτό, λοιπόν, αντιληφθείτε πραγµατικά το τι συµβαίνει, κοιτάξτε
τον κόσµο. Εµείς θα είµαστε εδώ να βοηθάµε τον λαό, να βοη-
θάµε τους φτωχούς ανθρώπους, να τα λέµε κάθε φορά, γιατί
µόνοι µας τα λέµε και µόνοι µας τα ακούµε. Ποτέ κάποια τροπο-
λογία, κάποια πρόταση νόµου δεν φτάνει στην Ολοµέλεια. Παρ’
όλα αυτά εµείς θα είµαστε εδώ για να πολεµάµε για το δίκιο του
πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κ. Παπαϊωάννου Αρετή, από την Πλεύση Ελευθερίας, θα ακο-
λουθήσει ο κ. Γκίκας και µετά θα δώσουµε τον λόγο στην
Υπουργό, την κ. Ζαχαράκη.

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Καλησπέρα σε όλους. Εκφράζω κι
εγώ την αµέριστη λύπη µου και τη συµπαράστασή µου για τον
άδικο χαµό των δύο παλικαριών, σαν Ελληνίδα, ως Βουλευτής
της Πλεύσης Ελευθερίας, ως πολίτης και ως µητέρα. Ελπίζω
αυτές να είναι οι τελευταίες απώλειες που βιώνουµε.

Μετά τις πολύ σηµαντικές παρατηρήσεις του ειδικού αγορητή
της Πλεύσης Ελευθερίας, του κ. Μιχάλη Χουρδάκη, εγώ θα προ-
σθέσω πολύ σύντοµα τα εξής: Στη συζήτηση που έγινε στην επι-
τροπή, πήρα τον λόγο και έκανα κάποια παρέµβαση εντοπισµένη
στο Δεύτερο Μέρος του εισαγόµενου νοµοσχεδίου, το οποίο
Δεύτερο Μέρος αναφέρεται σε συνταξιοδοτικά θέµατα. Σε αυτό
το Δεύτερο Μέρος θα περιοριστώ και τώρα.

Είναι γεγονός ότι η ενοποίηση όλων των ταµείων σε ένα, τον
ΕΦΚΑ, έγινε εν µία νυκτί. Απεφασίσθη γεννηθήτω ΕΦΚΑ και εγέ-
νετο ΕΦΚΑ. Πώς, όµως; Με υπηρεσίες σκορπισµένες, µε κούτες
στοιβαγµένες, µε συνταξιοδοτικές διατάξεις αποσπασµατικές και
διάσπαρτες. Κατ’ όνοµα, λοιπόν και βίαια ενοποιηµένο ταµείο
ΕΦΚΑ και από πίσω το χάος.

Ο ν.4387/2016 που έγινε εκείνο το διάστηµα προέβλεψε όσα
ενδεχόµενα µπορούσε, µε τον νοµοθέτη -πιεζόµενο χρονικά- να
αποφασίζει το εξής: «Ας τελειώνουµε τώρα µε όσα µπορούµε και
βλέπουµε». Και µε αυτό το «και βλέπουµε» ακολούθησαν τροπο-
ποιήσεις µε βασική αυτή του 2019.

Με το εισαγόµενο νοµοσχέδιο επιχειρείται και πάλι στο κεφά-
λαιο Β’ να υπαχθούν σε αυτόν τον συνταξιοδοτικό νόµο και οι τε-
λευταίες περιπτώσεις που είχαν εξαιρεθεί.

Το γεγονός ότι η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών αλλά και του εµµέσως εµπλεκόµενου και ουσία συναρµοδίου
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων -καθώς και οι
αντίστοιχες ηγεσίες της προηγούµενης περιόδου διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας- δεν άλλαξαν άρδην τον θεσπισθέντα επί
κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ν.4387 του 2016 αλλά µόνο διορ-
θωτικές και συµπληρωµατικές παρεµβάσεις προτείνουν και µά-
λιστα, µε διάθεση κανονισµού και των τελευταίων περιπτώσεων-
αυτών που προτείνονται σήµερα- µε διατάξεις που εκφράζουν
και αντανακλούν απολύτως τη βασική φιλοσοφία του, τη φιλοσο-
φία της απόλυτης αναλογικότητας εισφορών και απολαβών για
τη διαµόρφωση της ανταποδοτικής σύνταξης, µε κάνει να πι-
στεύω σφόδρα ότι θα ακουστούν θετικά και τα παρακάτω. 

Είναι γνωστό ότι ο ισχύων συνταξιοδοτικός νόµος όπως έχει
τροποποιηθεί και ισχύει, έχει δηµιουργήσει συνταξιούχους δύο
ταχυτήτων. Τους νέους, δηλαδή αυτούς που συνταξιοδοτήθηκαν
µετά την ισχύ του και αυτούς που είχαν ήδη συνταξιοδοτηθεί προ

της ισχύος του, τους λεγόµενους παλαιούς συνταξιούχους για
τους οποίους υπήρξε πρόνοια να µην οδηγήσει ο επανυπολογι-
σµός σε µείωση της σύνταξής τους, γι’ αυτό και θεσπίστηκε η
προσωπική διαφορά που όλοι γνωρίζουµε.

Ο σηµερινός Υπουργός Οικονοµικών υπήρξε ο προηγούµενος
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Συνεπώς γνω-
ρίζει καλά και τις σχετικές διατάξεις, αλλά µπορεί και να αντιλη-
φθεί σε βάθος και τα προβλήµατα που η πρόχειρη νοµοθέτηση
του παρελθόντος έχει δηµιουργήσει σε αρκετούς συνταξιούχους.
Εδώ θα ήθελα να πω ότι ούτε στην επιτροπή όταν έγινε η παρέµ-
βασή µου ήταν εκεί ο κ. Χατζηδάκης ούτε και τώρα και λυπάµαι
πάρα πολύ γι’ αυτό και θα ήθελα να λάβει γνώση αυτών που προ-
τείνω µε την παρέµβασή µου. Ελπίζω κάποιος να του τα δείξει
από τα Πρακτικά.

Μετά την ισχύ λοιπόν του ν.4387/2016 το ανταποδοτικό µέρος
των καταβαλλόµενων συντάξεων υπολογίζεται για όλους τους
συνταξιούχους επί των πράγµατι καταβληθεισών εισφορών από
1η Ιανουαρίου του 2002 και έως την υποβολή της αίτησης συντα-
ξιοδότησης. Δυστυχώς όµως, συνάδελφοι, αυτό που ο νόµος θε-
ωρεί θέσφατο, δηλαδή την αναλογικότητα εισφορών και απολα-
βών δεν την επιτρέπει παράνοµα και άδικα στους παλαιούς συ-
νταξιούχους. 

Και εξηγούµαι: το άρθρο 33 του ν.4387/2016 που σήµερα τρο-
ποποιείται έχει τον τίτλο: «Αναπροσαρµογή συντάξεων, Προστα-
σία καταβαλλόµενων συντάξεων» και αποβλέπει στον υπολογισ-
µό των παλαιών συντάξεων, µε τρόπο που να διασφαλίζεται µε
προσωπική διαφορά ότι όσοι έχουν καταβάλει χαµηλές εισφορές
δεν θα δουν τη σύνταξή τους να βυθίζεται για άλλη µια φορά στα
τάρταρα. Έτσι λοιπόν, ο υπολογισµός που προκρίθηκε κάνει εξαί-
ρεση από τον τρόπο γενικού υπολογισµού επειδή στη συντρι-
πτική πλειοψηφία τους οι εισφορές ήταν χαµηλές και θα οδη-
γούσαν σε δραµατική µείωση των συντάξεων. Όµως, κύριε
Υπουργέ, δεν ελήφθη υπ’ όψιν ότι υπήρχαν και συνταξιούχοι που
είτε είχαν επιλέξει -οι παλαιοί συνταξιούχοι- είτε ήσαν υποχρεω-
µένοι να καταβάλουν υψηλές εισφορές. Αυτοί λοιπόν, βρέθηκαν
-και είναι ακόµη εγκλωβισµένοι- σε ένα πλαίσιο που καθόλου δεν
έχει λάβει υπ’ όψιν του αυτό το γεγονός. 

Τι θα πρέπει λοιπόν να κάνετε; Το πιο απλό. Να δώσετε τη δυ-
νατότητα σε όσους από αυτούς το επιθυµούν να ζητήσουν να λά-
βουν -να αιτηθούν να λάβουν- ανταποδοτική σύνταξη ανάλογη
των εισφορών τους χωρίς καµµία εκ µέρους σας χαριστική διά-
ταξη, χωρίς προσωπική διαφορά, µε διαφάνεια και δικαιοσύνη.
Ό,τι έδωσαν να πάρουν. Και δεν πρέπει να δηµιουργείται καµµία
δηµοσιονοµική ανησυχία για δύο λόγους. 

Πρώτον, ούτως ή άλλως υπάρχει πλαφόν που θεσπίστηκε επί
υπουργίας κ. Βρούτση το 2019. 

Και δεύτερον, η κανονιστική διάταξη δεν θα έχει αναδροµική
ισχύ, αλλά θα ισχύει από τη στιγµή της υποβολής της αίτησης
των συνταξιούχων που επιθυµούν τον επανυπολογισµό µε αυτόν
τον δίκαιο τρόπο. 

Εφόσον λέµε και λέτε ότι σκοπός και αντικείµενο του παρόντος
νοµοσχεδίου είναι η τόνωση του διαθέσιµου εισοδήµατος και η
ενίσχυση του πραγµατικού εισοδήµατος, ιδού άλλη µία ευκαιρία
στήριξης οµάδων πολιτών και άρσης των ανακολουθιών και της
διαφορετικής αντιµετώπισης όµοιων καταστάσεων στον υπό τρο-
ποποίηση νόµο.

Έχει καταγραφεί στα Πρακτικά της αρµόδιας διαρκούς επιτρο-
πής η διάταξη, όπως εµείς την προτείνουµε και θα µου επιτρέ-
ψετε τελειώνοντας να πω και τα εξής: Γνωρίζω ότι κάποιοι ακροα-
τές θα σκεφτούν «Μα, αυτά είναι θέµατα που αφορούν βαθύτερα
και πολυπλοκότερα θέµατα συνταξιοδοτικά και θα πρέπει να αντι-
µετωπιστούν σε ένα µελλοντικό νοµοσχέδιο, που θα φέρει το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων». Και έτσι να
είναι εµείς δεν θα φέρουµε αντίρρηση. Είναι όµως ένα θέµα που
πρέπει να αντιµετωπιστεί νοµοθετικά και που το αναδεικνύουµε
σήµερα, όπως η Πλεύση Ελευθερίας έχει υποσχεθεί να κάνει για
όλους τους πολίτες, που µας ζητούν να είµαστε η φωνή τους και
αυτό θα κάνουµε σθεναρά και µε συνέπεια, συνεχώς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

1862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει η
κ. Ζαχαράκη, Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απο-

τίουµε τον φόρο τιµής στους δύο αδικοχαµένους πιλότους της
Πολεµικής µας Αεροπορίας που προστίθενται στο πάνθεον των
ηρώων που έπεσαν υπέρ πατρίδος, που έπεσαν υπηρετώντας την
ελληνική κοινωνία. Προστίθενται και αυτοί στους ήδη χαµένους
δεκαέξι πιλότους που έπεσαν µε Καναντέρ, ένα Καναντέρ το
οποίο συµπλήρωσε σαράντα πέντε – σαράντα επτά χρόνια ζωής
και που οι τεχνικοί της Πολεµικής µας Αεροπορίας µε µεγάλη
προσπάθεια είχαν καταστήσει άξιο όπλο. 

Από εκεί και πέρα βεβαίως, η ελληνική Κυβέρνηση τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια ιδρύοντας το Υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας και Κλιµατικής Κρίσης έχει προχωρήσει σε σηµαντικές
παραγγελίες µέσων αεροπυρόσβεσης. Εγώ θα αναφέρω ακρο-
θιγώς τα πέντε συν δύο, επτά Καναντέρ τα οποία βεβαίως σε συ-
νεννόηση µε την κυβέρνηση του Καναδά, µε την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση αλλά και µε το εργοστάσιο περιµένουµε να ξεκινήσει η
γραµµή παραγωγής, τα τριάντα έξι αµφίβια αεροπλάνα τύπου
τράκτορα, που θα βοηθήσουν σηµαντικά την αεροπυρόσβεση,
τα δέκα µεγαλύτερα ελικόπτερα για ακριβείς ρίψεις κ.ο.κ..

Δυστυχώς, στην εκλογική µου περιφέρεια την Κέρκυρα είχαµε
πολύ σηµαντικές καταστροφές, τις προηγούµενες τέσσερις ηµέ-
ρες, που αυτή η πυρκαγιά κατέκαψε ένα πολύ όµορφο µέρος, το
Όρος Παντοκράτορα, ένα µέρος µε εξαίσιο φυσικό περιβάλλον,
µε ιδιαίτερη πανίδα και χλωρίδα. Βεβαίως, η προσπάθεια των Πυ-
ροσβεστικών Δυνάµεων, των εθελοντών, του Ερυθρού Σταυρού,
του ΕΚΑΒ, της Πολιτικής Προστασίας των δήµων, αλλά και των
Σωµάτων Ασφαλείας, του Λιµενικού και της Αστυνοµίας ήταν υπε-
ράνθρωπες µε αποτέλεσµα να µη θρηνήσουµε θύµατα και να πε-
ριοριστούν οι καταστροφές σε οικίες, σε ένα µικρό αριθµό. Από
εκεί και πέρα όµως πραγµατικά σε πιάνει η καρδιά σου -ήµουν
και εγώ τις προάλλες εκεί- να βλέπεις δεκάδες χιλιάδες στρέµ-
µατα καµένης γης, χιλιάδες ρίζες, ελιές καµένες, µονοπάτια που
πριν από λίγες ηµέρες οι περιπατητές περνούσαν, να είναι κατε-
στραµµένα. 

Άρα είναι χρέος της πολιτείας, και νοµίζω ότι θα το κάνει πολύ
σύντοµα, και να αποδοθούν οι αποζηµιώσεις εκεί που πρέπει να
δοθούν, αλλά βεβαίως να προχωρήσει άµεσα και η ανασυγκρό-
τηση των περιοχών που επλήγησαν. Ήδη στην τροπολογία αυτή
που κατετέθη στο παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν ρήτρες που δι-
ευκολύνουν επιχειρήσεις, αλλά και εργαζόµενους στις πληγείσες
περιοχές. 

Έρχοµαι στο παρόν σχέδιο νόµου. Είναι ένα πολύ θετικό σχέ-
διο νόµου, ένα σύνολο διατάξεων που είχαµε υποσχεθεί προ-
εκλογικά και που στο δεύτερο κιόλας νοµοσχέδιο θα ψηφίσουµε
και θα γίνει νόµος του κράτους. Ουσιαστικά προβλέπονται µέτρα
που ενισχύουν το εισόδηµα των πολιτών τόσο µε αύξηση του
αφορολογήτου, όσο και µε µείωση φόρων αλλά και µε εισοδηµα-
τικές ενισχύσεις για τους νέους µας, για τις οικογένειες, για τους
µισθωτούς, για τους συνταξιούχους αλλά και για τους ιδιοκτήτες
ακινήτων.

Το συνολικό ύψος των παρεµβάσεων ξεπερνά το 1,1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ ανά έτος. Άρα σε βάθος τετραετίας µιλάµε για
µέτρα-παρεµβάσεις ύψους 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται
για διόλου ευκαταφρόνητο ποσό το οποίο όµως δεν διαταράσσει
τη δηµοσιονοµική ισορροπία µας, πολλώ δε µάλλον τώρα που
βρισκόµαστε πολύ κοντά να πάρουµε την πολυπόθητη επενδυ-
τική βαθµίδα.

Θα αναφερθώ σε συγκεκριµένες διατάξεις που είναι σηµαντι-
κές και έχουν εφαρµογή σε πάρα πολύ κόσµο:

Η οριζόντια αύξηση από 1-1-2024 σε εξακόσιες εξήντα τρεις
χιλιάδες δηµόσιους υπαλλήλους κατά 70 ευρώ, υπαλλήλων τόσο
του ενιαίου, όσο και των ειδικών µισθολογίων. Αύξηση της οικο-
γενειακής παροχής από 20 ως 50 ευρώ τον µήνα ανάλογα µε τον
αριθµό των παιδιών. Σηµαντική αύξηση, κατά 30%, του επιδόµα-
τος θέσης ευθύνης και βεβαίως αύξηση των επιδοµάτων παρα-
µεθορίου των ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων αλλά και των Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς
και των εξόδων διανυκτέρευσης και της χιλιοµετρικής αποζηµίω-

σης για όλους τους υπαλλήλους. Αυξήσεις, επίσης, προβλέπο-
νται στις αποδοχές των πανεπιστηµιακών. Αυξάνεται το αφορο-
λόγητο για τους φορολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα µέσω
της αναπροσαρµογής της έκπτωσης φόρου. Ενδεικτικά για µια
οικογένεια µε δύο παιδιά αυτό συνεπάγεται κέρδος 220 ευρώ τον
χρόνο. Μια σηµαντική διάταξη είναι ότι απαλλάσσονται µόνιµα
από τη συµµετοχή στη δαπάνη αγοράς φαρµάκων οι πρώην δι-
καιούχοι του ΕΚΑΣ, και δεν είναι λίγοι, είναι διακόσιες χιλιάδες
δικαιούχοι. Επίσης, µειώνεται κατά 10% ο ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες
που ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρες, που είναι
επίσης σηµαντικό µέτρο. Για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
προβλέπονται µέχρι και πέντε διαδοχικές διαφορετικές αυξήσεις
οι οποίες βεβαίως, κύριε και κυρία Υπουργέ, είναι προς θετική
κατεύθυνση. Όµως, θεωρώ ότι ο στόχος και η επιδίωξη της Κυ-
βέρνησής µας θα είναι στο τέλος της τετραετίας οι αποδοχές και
των εν ενεργεία στελεχών, αλλά και των εν αποστρατεία να έχουν
προσεγγίσει το επίπεδο προ µνηµονίων. Μην ξεχνάµε ότι στα στε-
λέχη αυτά, τα εν ενεργεία και τα εν αποστρατεία, έχει περικοπεί
ένα σηµαντικό µέρος από τις αποδοχές τους.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά στο άρθρο 61.
Εδώ διευρύνεται η οµάδα ανέργων ηλικίας πενήντα πέντε έως
εξήντα επτά ετών που µπορεί να ενταχθεί σε προγράµµατα απα-
σχόλησης του ΟΑΕΔ, της ΔΥΠΑ, και να απασχοληθούν στον δη-
µόσιο τοµέα καθώς καταργείται η προϋπόθεση να είναι µα-
κροχρόνια άνεργοι. Όπως επίσης είναι σηµαντικό ότι καθορίζο-
νται οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες είναι δυνατή η ένταξη σε
προγράµµατα απασχόλησης στις ΔΥΠΑ του ΟΑΕΔ ανέργων ηλι-
κίας από εξήντα επτά έως εβδοµήντα τεσσάρων ετών εάν δεν
έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο συνταξιοδοτικό χρόνο. Ση-
µαντική επίσης είναι και η διάταξη µε την οποία διπλασιάζεται το
ύψος χρηµατοδότησης της ΔΥΠΑ κατά 375 εκατοµµύρια για το
πρόγραµµα «Σπίτι µου». 

Επειδή ο χρόνος τρέχει, θέλω να πω ότι είναι ένα πολύ σηµα-
ντικό νοµοσχέδιο και προς θετική κατεύθυνση. Θεωρώ ότι πρέπει
να τύχει της αποδοχής όλων των πτερύγων της Βουλής και βε-
βαίως το υπερψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, θα δώσουµε
τον λόγο στην κ. Ζαχαράκη για πέντε λεπτά και µετά θα πάρει
τον λόγο η κ. Κεραµέως, επίσης για πέντε λεπτά, για να τοποθε-
τηθούν για κάποια άρθρα των τροπολογιών για το νοµοσχέδιο.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σεβόµενη τον χρόνο για τον οποίο σήµερα θα πρέπει να γίνει
µια ειδική διαχείριση καθώς είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές και οι
οµιλήτριες, θα επιµείνω στα θέµατα τα οποία αγγίζουν τα ζητή-
µατα αρµοδιότητας.

Όµως, πρώτα απ’ όλα, θέλω να κάνω µια ξεχωριστή αναφορά
στον Χρήστο Μουλά και τον Περικλή Στεφανίδη, τους δύο ήρωες
τους οποίους αποχαιρετήσαµε ήδη χθες στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο και να πω πως η µνήµη αποτελεί και µια επιταγή, µια συνεχή
υπόµνηση για την ενδυνάµωση και των µέσων, αλλά και των προ-
νοιών για τους ανθρώπους οι οποίοι καθηµερινά µοχθούν για
εµάς, για τη σωτηρία και του φυσικού περιβάλλοντος και των πε-
ριουσιών των ανθρώπων. 

Βλέπουµε τη µάχη η οποία δίνεται σε όλα τα µέτωπα. Ο κ. Γκί-
κας πριν από λίγο αναφέρθηκε στην Κέρκυρα. Να θυµηθούµε τι
προηγήθηκε στην Εύβοια, τι έγινε στην ανατολική Αττική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΌΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Βέβαια επιτακτική ανάγκη είναι και το κοµµάτι της αντιµετώπι-
σης των άµεσων αναγκών των πολιτών οι οποίοι έχουν αυτή τη
στιγµή επιβαρυνθεί µε το να ξαναχτίσουν το σπίτι τους, να ξανα-
χτίσουν ακόµα και την αποθήκη τους, οτιδήποτε χάθηκε, το φυ-
σικό περιβάλλον και όλα αυτά τα οποία συµπεριλαµβάνονται στο
σηµερινό νοµοσχέδιο.

Αυτό το οποίο σήµερα αναδεικνύεται σε όλη αυτή τη συζήτηση
που έχει γίνει µε πολύ µεγάλο σεβασµό στην κοινοβουλευτική
διαδικασία, είναι συνέπεια λόγων και πράξεων. Το 50% των εξαγ-
γελιών που έγιναν το τελευταίο χρονικό διάστηµα εν µέσω πολ-
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λών αµφισβητήσεων γίνονται πράξη µε ένα νοµοσχέδιο. Και αυτό
το νοµοσχέδιο έχει µέσα και διατάξεις από το Υπουργείο µας, το
οποίο εστιάζει ακριβώς στην ανάγκη για τη στεγαστική πολιτική.
Είχε δουλευτεί ήδη από το επιτελείο του Υπουργείου Εργασίας
εδώ και πάρα πολύ καιρό και την αρµόδια υπηρεσία, τη ΔΥΠΑ.
Παίρνουµε τη σκυτάλη και αυτό το οποίο υποσχόµαστε είναι να
µπορέσουµε να δοµήσουµε µια στιβαρή στεγαστική πολιτική, η
οποία αφορά και τις ευάλωτες οµάδες και τις νέες και τους νέους
αυτής της χώρας µε καινοτόµα και έξυπνα εργαλεία, τα οποία
µας επιτρέπουν και τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία και του ΕΣΠΑ
αλλά και του Ταµείου Ανάκαµψης να έχουµε. 

Να υπενθυµίσω, γιατί σίγουρα το έχετε ακούσει πάρα πολλές
φορές και δεν θα ήθελα να το επαναλάβω, τις ειδικές µέριµνες
που έχει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, έτσι ώστε να διευρύνονται
οι επιλογές για τους δικαιούχους µε τη διεύρυνση της περιµέ-
τρου µε την πρόσφατη προσθήκη της διευκρίνισης για το εισό-
δηµα. Επίσης, και στο ζήτηµα των τετραγωνικών βλέπετε ότι και
διαµερίσµατα µεγαλύτερα µπορούν να συµπεριληφθούν, όπως
επίσης και το θέµα της παλαιότητας, µια σηµαντική διευκρίνιση
την οποία λάβαµε µετά από την επαφή µε το πεδίο, µε τις αξιο-
λογήσεις, όπως επίσης και κάποια παράπονα τα οποία έγιναν
µετά από την πρώτη εφαρµογή του προγράµµατος. 

Ας µην ξεχάσουµε, όµως, ένα σηµαντικό επίτευγµα νοµίζω και
µια κατάκτηση αυτού του προγράµµατος, δηλαδή ότι µετά από
τρεισήµισι µόλις µήνες έχουµε εκταµιεύσεις. Ξέρετε πολύ καλά
τους χρόνους. Συνήθως η επαφή µε τις τράπεζες, κυρίως για τα
στεγαστικά δάνεια, επιτάσσει πολύµηνη παραµονή και, θα έλεγα,
εύλογη αγωνία για τους εν δυνάµει δικαιούχους. Αυτή τη στιγµή
έχουµε ένα καλό παράδειγµα συνεργασίας, αλλά προφανώς θα
πρέπει να υπάρξει µεγαλύτερη ευελιξία και επίσπευση. Άρα πε-
ρισσότεροι δικαιούχοι, περισσότερο διαµερίσµατα. Είναι ήδη
πολύ µικρή η περίοδος χρόνου για την αναµονή της έγκρισης και
βέβαια υπάρχει διπλασιασµός του ποσού. 

Πηγαίνω, όµως, σε ένα πάρα πολύ σηµαντικό κοµµάτι. Πη-
γαίνω στις τροπολογίες οι οποίες έρχονται, πέραν των διατά-
ξεων, που αφορούν και τη λειτουργία του Υπουργείου µας. Είναι
ένα αίτηµα των υπαλλήλων του Υπουργείου Εργασίας που µετα-
φέρονται στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας να
συµµετέχουν ακόµα σε ειδικές επιτροπές, που γίνεται πράξη και
για την επίσπευση του έργου του ΣΕΠΕ. Ήταν το πρώτο αίτηµα
που µας είχαν κάνει σε συνάντηση που είχαµε. Ήταν οι πρώτοι
που συναντήσαµε οι εργαζόµενοι των Υπουργείων και µαζί µε τον
κ. Γεωργιάδη γίνεται πράξη, όπως επίσης και οι υπηρεσίες φύ-
λαξης, αυτονόητα αιτήµατα για την εύρυθµη λειτουργία της κα-
θηµερινότητας των Υπουργείων. 

Επίσης, αναφέρθηκε ήδη -αν δεν κάνω λάθος από τον κ. Σπα-
νάκη- η ξεχωριστή πλέον λειτουργία της επιτελικής δοµής. Όλα
αυτά τα προηγούµενα που σας είπα, τα ζητήµατα προφανώς για
τη στεγαστική πολιτική, αλλά πέραν αυτών και όλα αυτά τα οποία
έχουµε προγραµµατίσει για την κοινωνική στέγαση, το πρό-
γραµµα «Κάλυψη», το πρόγραµµα «Στέγαση και εργασία», προ-
γράµµατα που έχουν να κάνουν µε την εναρµόνιση προσωπικής
και επαγγελµατικής ζωής, προγράµµατα που έχουν να κάνουν µε
την προστασία των γυναικών, µια ευρεία γκάµα ζητηµάτων που
θα συζητήσουµε και στις κοινωνικές επιτροπές, έχουν βάση τα
προγράµµατα ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης.

Η επιτελική, λοιπόν, δοµή υπεισέρχεται αυτή τη στιγµή και γί-
νεται πράξη µε την τροπολογία, την οποία φέρνουµε σήµερα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Ζητούµε να ψηφιστεί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υ-
πουργός Εσωτερικών, η κ. Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύρια Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάτι µας δίδαξαν οι τελευ-
ταίες εκλογικές αναµετρήσεις είναι ότι οι πολίτες επιθυµούν µία
κυβέρνηση σταθερότητας, τόλµης, µεταρρυθµίσεων, µία κυβέρ-
νηση ειλικρίνειας που υλοποιεί όλα αυτά που υποσχέθηκε, µία
κυβέρνηση που ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της καθηµερι-
νότητας. 

Με το νοµοσχέδιο που έχει έρθει προς συζήτηση και ψήφιση
στη Βουλή, τόσο σύντοµα από την έναρξη της νέας κυβερνητικής
µας θητείας, υλοποιείται ήδη το 50% του συνολικού οικονοµικού
µας προγράµµατος και αποδεικνύουµε έτσι ότι παραµένουµε πι-
στοί στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις, ότι κάνουµε πράξη
άµεσα τις προγραµµατικές µας δηλώσεις σύµφωνα µε την εξου-
σιοδότηση της µεγάλης πλειοψηφίας των Ελληνίδων και των Ελ-
λήνων. Θα ήθελα να συγχαρώ θερµά την ηγεσία, τον Υπουργό
τον κύριο Χατζηδάκη, τον Αναπληρωτή τον κ. Παπαθανάση, τους
Υπουργούς τον κ. Θεοχάρη, τον κ. Πετραλιά, καθώς και τα στε-
λέχη του Υπουργείου Οικονοµικών που έχουν φέρει εις πέρας
αυτήν τη σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. 

Το σχέδιο αυτό νόµου προβλέπει σηµαντικές αυξήσεις στους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων και ενισχύει το εισόδηµα των
πολιτών µε µέτρα, όπως η αύξηση του αφορολογήτου, η µείωση
φόρων. Ενισχύονται εισοδηµατικά νέοι, οικογένειες, µισθωτοί,
συνταξιούχοι, ιδιοκτήτες ακινήτων. Οι παροχές αγγίζουν τα 4,4
δισεκατοµµύρια ευρώ σε βάθος τετραετίας και κινούνται αµιγώς
εντός του δηµοσιονοµικού µας πλαισίου. 

Από τις πολλές πτυχές του προτεινόµενου νοµοθετήµατος θα
ήθελα να αναδείξω πολύ σύντοµα µόνο τρεις, που αγγίζουν ακρι-
βώς το Υπουργείο Εσωτερικών. Η πρώτη αφορά τις οριζόντιες
αυξήσεις στο δηµόσιο τοµέα. Την τελευταία τετραετία το κράτος
εκσυγχρονίστηκε, ψηφιοποιήθηκε σε µεγάλο βαθµό. Οι απαιτή-
σεις αυξήθηκαν, εξελίχτηκαν και το ανθρώπινο δυναµικό προσαρ-
µόστηκε δίνοντας τον καλύτερό του εαυτό, συχνά υπό πάρα πολύ
δύσκολες, αντίξοες, πρωτόγνωρες συνθήκες, όπως για παράδει-
γµα οι συνθήκες της διεθνούς πανδηµίας. Οι πιο ποιοτικές, λιγό-
τερο γραφειοκρατικές, πιο αποτελεσµατικές υπηρεσίες στο δη-
µόσιο είναι αποτέλεσµα της πιο οργανωµένης, πιο εντατικής, πιο
συστηµατικής εργασίας των ανθρώπων, του πολύτιµου ανθρώ-
πινου δυναµικού του δηµοσίου, των δηµοσίων υπαλλήλων. Οι
απολαβές τους, ωστόσο, δεν ακολούθησαν αυτή την ανοδική πο-
ρεία. 

Σήµερα, λοιπόν, ανταποκρινόµαστε σε αυτή την οφειλόµενη
ενέργεια και προβλέπουµε σηµαντικές αυξήσεις στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια.
Από την 1η Ιανουαρίου, λοιπόν, αυξάνονται οριζοντίως κατά 70
ευρώ ο βασικός µισθός όλων των δηµοσίων υπαλλήλων που
εντάσσονται στο ενιαίο µισθολόγιο και εκείνων που εντάσσονται
στα ειδικά µισθολόγια. Το νέο, λοιπόν, µισθολόγιο προβλέπει µε-
σοσταθµική αύξηση 6,5% και πλέον περίπου 10,5% στις απολα-
βές τους, όπως προκύπτουν από το σύνολο των παρεµβάσεων
του 2023 - 2024. 

Με τις αλλαγές αυτές οι δηµόσιοι υπάλληλοι κερδίζουν κατά
µέσο όρο πάνω από ένα µισθό, περίπου 1.292 ευρώ µεικτά ή 800
καθαρά. Με βάση όµως και τις επιπλέον αυξήσεις και φοροαπαλ-
λαγές που εφαρµόζονται από το ’23, όπως η κατάργηση της ει-
δικής εισφοράς αλληλεγγύης, η κατάργηση της ειδικής εισφοράς
υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων, η αύξηση του
αφορολόγητου για κάθε παιδί το µέσο ετήσιο όφελος για κάθε
υπάλληλο ανέρχεται σε 2.084 ευρώ µεικτά ή 1.476 ευρώ καθαρά.
Μέσα από την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των δηµο-
σίων υπαλλήλων στηρίζουµε έµπρακτα τους κρατικούς µας λει-
τουργούς, αναγνωρίζουµε τη συνεισφορά τους στην υπηρεσία
του πολίτη. 

Η δεύτερη πτυχή έχει να κάνει µε τη στήριξη της οικογένειας
των δηµοσίων υπαλλήλων µε παιδιά µε το βλέµµα στραµµένο και
στο δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας. Από 1 Ιανουαρίου αυξά-
νεται η οικογενειακή παροχή για τους υπαλλήλους µε τέκνα από
50 σε 70 ευρώ για ένα τέκνο, από 70 σε 120 για δύο, από 120 σε
170 για τρία και ούτω καθεξής. Και πιστεύω ότι αυτό είναι ένα µή-
νυµα στήριξης και των οικογενειών, αλλά και µήνυµα απόκριση
στη δηµογραφική πρόκληση που έχουµε µπροστά µας. Η κ. Ζα-
χαράκη έχει ήδη αναλύσει το σχέδιο της για την αντιµετώπιση
αυτής της πάρα πολύ µεγάλης κρίσης. Νοµίζω ότι και µε αυτόν
τον τρόπο περνάµε ήδη ένα µήνυµα στήριξης της οικογένειας και
βούλησης αντιµετώπισης αυτής της πρόκλησης, που λέγεται δη-
µογραφική πρόκληση. 

Τρίτη ευθύνη, τρίτη πτυχή που θα ήθελα να αναδείξω είναι τα
επιδόµατα υπαλλήλων σε θέσεις ευθύνης. Ήδη, από τις προ-
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γραµµατικές δηλώσεις είχα αναδείξει τη σπουδαιότητα του κα-
τάλληλου ανθρώπου στην κατάλληλη θέση και δη σε θέσεις ευ-
θύνης. Γιατί σε θέσεις ευθύνης; Γιατί θέλουµε να βελτιστοποιηθεί
η αξιοποίηση των πολύτιµων ανθρώπινων πόρων. Γιατί; Για να πα-
ρέχουµε και καλύτερες υπηρεσίες στους πολίτες. 

Στην ίδια κατεύθυνση, λοιπόν, είχαµε ανακοινώσει ότι δροµο-
λογούµε νέα αξιοκρατικά και ταχύτερα συστήµατα επιλογής προ-
ϊσταµένων και ότι δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση, στοχοθεσία, αξιο-
λόγηση και µπόνους παραγωγικότητας. 

Κυρίες και κύριοι, η ευθύνη είναι συνώνυµη της εύρυθµης λει-
τουργίας του δηµοσίου. Θέλουµε ένα δηµόσιο τοµέα, του οποίου
οι λειτουργοί αναλαµβάνουν πρωτοβουλίες και ευθύνη, θέτουν
στόχους, αξιολογούνται και έχουν κίνητρα και ανταµείβονται. Η
αύξηση, λοιπόν, κατά 30% του επιδόµατος θέσης ευθύνης σηµα-
τοδοτεί και αυτήν µας την προτεραιοποίηση. Το επίδοµα θέσης
ευθύνης το λαµβάνουν περίπου εξήντα πέντε χιλιάδες δηµόσιοι
υπάλληλοι, τµηµατάρχες, υποδιευθυντές, διευθυντές, γενικοί δι-
ευθυντές, ένστολοι των Ενόπλων Δυνάµεων, Σωµάτων Ασφα-
λείας, γιατροί του ΕΣΥ, ερευνητές, προϊστάµενοι εκπαίδευσης.
Είναι, λοιπόν, µία σηµαντική αύξηση µε έντονο συµβολισµό σε
ό,τι αφορά τη σηµασία που αποδίδουµε στις θέσεις ευθύνης και
πόσο καταλυτική βαρύτητα θεωρούµε ότι καταλαµβάνουν τα στε-
λέχη αυτά για την εύρυθµη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης.

Κυρίες και κύριοι, σε συνέχεια µιας ευρείας συναίνεσης που
κατάφερε να συγκεντρώσει ο νόµος πλέον για την άρση των πε-
ριορισµών στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
που βρίσκονται στο εξωτερικό σας καλούµε να υπερψηφίσετε και
το παρόν σχέδιο νόµου που ενισχύει οριζοντίως το πολύτιµο αν-
θρώπινο δυναµικό του δηµοσίου τοµέα, δηµοσίους υπαλλήλους
µε παιδιά, όσους κατέχουν θέσεις ευθύνης, στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, Σωµάτων Ασφαλείας, πανεπιστηµιακούς, µέλη
ΔΕΠ. Είναι ένα σχέδιο νόµου που στοχεύει στη βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής των πολιτών, που λαµβάνει µέτρα στήριξης της οι-
κογένειας. Ας συστρατευτούµε για ένα καλύτερο παρόν και
µέλλον, όπως αξίζει σε κάθε Ελληνίδα, όπως αξίζει σε κάθε Έλ-
ληνα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος για επτά λεπτά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ελπίζω, κυρία Κεραµέως, ο κατάλληλος άνθρωπος για την κα-

τάλληλη θέση να µην έχει και µια άλλη πρόταση, απλώς να είναι
στη παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας το πρώτο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών και άρα είναι και µια
ευκαιρία να συζητήσουµε και για τις οικονοµικές συνθήκες πα-
γκοσµίως και στην Ελλάδα. Ελπίζω να µας ενηµερώσει ο κ. Χα-
τζηδάκης για τη δική του άποψη. 

Δεν πάνε καλά τα πράγµατα στην παγκόσµια οικονοµία. Οι οι-
κονοµολόγοι έχουν µια διαφωνία αν πάµε σε καινούργια ύφεση
ή απλώς στασιµότητα. Υπάρχει το θέµα του πληθωρισµού, αν
είναι µόνιµο φαινόµενο ή προσωρινό. 

Κατά τη δική µου άποψη ο πληθωρισµός σε αυτή την περί-
πτωση έχει µεγάλη σχέση µε τα κέρδη και αυτό πρέπει να το
δούµε και στην Ευρώπη και στην Ελλάδα. Δεν είναι, δηλαδή, πλη-
θωρισµός που προέρχεται από τον κόσµο της εργασίας. Και
υπάρχει ένα κοµµάτι του πληθωρισµού που είναι δοµικό. Θεωρώ,
δηλαδή, όταν υπάρχει µεγάλη ανάγκη στις κοινωνίες να αλλά-
ξουµε τη δοµή της οικονοµίας, να πάµε δηλαδή προς την πράσινη
ανάπτυξη, να πάµε να αντιµετωπίσουµε την ενεργειακή κρίση και
την αύξηση στις στρατιωτικές δαπάνες -λιγότερο θεµιτό αυτό-
αλλά όλα αυτά τα τρία πράγµατα δηµιουργούν µία πίεση στον
πληθωρισµό έτσι κι αλλιώς. 

Αυτό γιατί το λέω; Το λέω, γιατί θεωρώ ότι το Υπουργείο Οικο-
νοµικών πρέπει να έχει µια άποψη για αυτά και πρέπει να έχει µια
άποψη για την πολιτική της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που
συνεχίζει να αυξάνει τα επιτόκια. Και απ’ ό,τι θα ξέρετε, αγαπητοί
συνάδελφοι και συναδέλφισσες, είναι άλλο να µειώσεις τον πλη-
θωρισµό από το 8% στο 6% και άλλο να τον µειώσεις από το 3%

στο 2%. Από το 3% στο 2% έχει πολύ µεγάλο κόστος, κατά τη
δική µου άποψη, και πολύ µικρό όφελος. Και κινδυνεύουµε µε την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας να δηµιουργή-
σουµε πολύ περισσότερη ύφεση από ό,τι χρειαζόµαστε. 

Θα ήθελα, επιπλέον, την άποψη του κ. Χατζηδάκη για το και-
νούργιο Σύµφωνο Σταθερότητας και τι θα προτείνει. Οι οικονο-
µολόγοι λένε –και εδώ υπάρχει αρκετά µεγάλη συµφωνία- για την
πολιτική των βορείων χωρών, ότι πρέπει να επιστρέψουν αυστη-
ροί κανόνες, δεν µας βοηθάει, ακριβώς γι’ αυτές τις µεγάλες και
δοµικές αλλαγές που χρειάζονται. Είναι σαν να τουφεκίζουµε το
πόδι µας όταν συνυπολογίζουµε στα ελλείµµατα τις επενδυτικές
δαπάνες. Διότι, οι επενδυτικές δαπάνες θα µπορέσουν να µας
κάνουν πιο πλούσιους και να αντιµετωπίσουµε το χρέος σε βάθος
χρόνου. Είναι µια στρατηγική που έχει δοκιµαστεί και έχει µεγάλο
πρόβληµα για την Ευρώπη, αλλά έχει ακόµα µεγαλύτερο πρό-
βληµα για τις χώρες του Νότου. 

Το τρίτο σηµείο έχει να κάνει µε τους θεσµούς. 
Κύριε Χατζηδάκη, αναφέροµαι σε εσάς γιατί ήσασταν και θύµα

των υποκλοπών. Δεν θέλω να το ξαναφέρω αυτό το θέµα. Θα
συµφωνήσετε, όµως, µαζί µου ότι όχι µόνο άπλετο φως δεν εί-
χαµε για αυτό το θέµα, αλλά ούτε λίγο φως δεν είχαµε. Όµως,
γιατί το βάζω εδώ; Διότι, όπως ξέρετε από τους οίκους αξιολό-
γησης, δεν είναι µόνο τα οικονοµικά κριτήρια, είναι και τα θεσµικά
κριτήρια: Τι δηµοκρατία έχουµε, τι ανεξάρτητους θεσµούς έχου-
µε. Αυτά είναι πολύ σηµαντικά. Ακόµη και να κερδίσει η χώρα µας
την επενδυτική βαθµίδα, χωρίς να έχουν οι επενδυτές µια αυτο-
πεποίθηση για τους δικούς µας θεσµούς, είναι πολύ δύσκολος ο
δρόµος.

Άρα, σας λέω ότι πρέπει να τα πάρετε πολύ σοβαρά αυτά. Πρέ-
πει να µιλάτε και µε τους άλλους συναδέλφους και συναδέλφισ-
σές σας για το τι σηµαίνει να έχουµε σοβαρούς θεσµούς. Για
παράδειγµα, να συζητήσουµε ποια είναι τα κριτήρια για την άρση
του απορρήτου, ώστε να µπορέσει να έχει αυτή η Βουλή µία σο-
βαρή συζήτηση. 

Πάω τώρα στο νοµοσχέδιο στο οποίο βασικά συζητάµε για επι-
δόµατα. Να πω κάτι θεωρητικό στην αρχή. Όλοι και όλες πι-
στεύουµε στην ελευθερία. Απλώς, οι νεοφιλελεύθεροι πιστεύουν
στην ισότητα των ελευθεριών, κάποιοι πιστεύουν στην ισότητα
των ίσων ευκαιριών -ειδικά επί Σηµίτη-, κάποιοι άλλοι πιστεύουν
στην ισότητα των αποτελεσµάτων. Θα σας πω µια άλλη άποψη,
που νοµίζω ότι µπορούµε να τη βάλουµε στη συζήτηση για το
πόσο πρέπει να βασιζόµαστε στα επιδόµατα. Αυτή η άποψη είναι
ότι πρέπει να υπάρχει ισότητα στη δυνατότητα των πολιτών να
συµµετέχουν σε όλες τις πτυχές της ζωής. 

Οι µεγάλοι θεωρητικοί, όπως η Μάρθα Νούσµπαουµ η φιλόσο-
φος και ο Αµάρτυα Σεν, µιλάνε για την ισότητα των δυνατοτήτων
και των λειτουργιών και παίρνω σαν παράδειγµα τους ανάπη-
ρους. Βεβαίως, οι ανάπηροι θέλουν και επιδόµατα και συντάξεις
και βεβαίως, δεν έχουν αυξηθεί αυτά τα επιδόµατα όσο πρέπει.
Θέλουν µόνο αυτό; Δεν θέλουν να έχουν την πρόσβαση στην παι-
δεία, στο σχολείο; Έχουν αυτή την πρόσβαση: Μπορούν να πα-
ρακολουθήσουν τα µαθήµατα; Και όταν πάνε στο πανεπιστήµιο,
στις αίθουσες του πανεπιστηµίου µπορούν να παρακολουθήσουν
τα µαθήµατα αν κάποιος είναι κουφός, αν είναι σε αναπηρική κα-
ρέκλα, αν είναι τυφλός; Και µετά, στον χώρο εργασίας, έχουν τις
ίδιες δυνατότητες; Αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο τρόπο; Αυτό ση-
µαίνει µια διαφορετική αντίληψη για το τι είναι το κοινωνικό κρά-
τος. 

Η Αριστερά έχει µια τελείως διαφορετική άποψη ενός κοινωνι-
κού κράτους που στο παράδειγµα που σας δίνω για τους ανάπη-
ρους, χρειάζεται πολιτικές και θεσµικές παρεµβάσεις που να
τους στηρίζει από τη γέννησή τους µέχρι το τέλος της ζωής τους.
Και αυτό δεν λύνεται µόνο µε τα επιδόµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τριάντα χρόνια είχαµε
τον κ. Φουκογιάµα για να µας λέει για το τέλος της ιστορίας, ότι
οι ιδεολογικές µάχες δεν θα υπάρχουν πια. Τελειώσαµε µε αυτά.
Έχει κερδίσει η παγκοσµιοποίηση. Έχει κερδίσει ο φιλελευθερι-
σµός. Τριάντα χρόνια µετά, όµως, µετά από τη χρηµατοπιστωτική
κρίση, µετά από την πανδηµία, µετά από την ενεργειακή κρίση,
ξέρουµε ότι η ιδεολογία έχει γυρίσει, γιατί υπάρχουν πολύ σηµα-
ντικές διαφορές ανάµεσα στην Αριστερά και στη Δεξιά σε όλα
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αυτά τα ζητήµατα. Πώς πρέπει να αντιµετωπίσουµε την πράσινη
µετάβαση και ποιος είναι ο ρόλος του κράτους και πώς θα αντι-
µετωπίσουµε τις ανισότητες για να αντιµετωπίσουµε την κλιµα-
τική κρίση. Ποιος είναι ο ρόλος του κοινωνικού κράτους που
ανέφερα πριν; Ποιος είναι ο ρόλος της εργασίας στην ανάπτυξη;
Μπορούµε να συνεχίσουµε µε την ευέλικτη εργασία, που δεν
είναι µόνιµες δουλειές; Όλα αυτά είναι οι διαχωριστικές γραµµές. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το 2014 συµµετεί-
χατε σε µια από τις πιο κυνικές προσπάθειες στην ιστορία της
Ελλάδας µετά το 1974. Θεωρήσατε ότι πρέπει να δουλέψετε για
µια «αριστερή παρένθεση». Δεν σας βγήκε τότε. Βγήκε µια κυ-
βέρνηση που µε όλες τις δυσκολίες και όλα τα λάθη, κατάφερε
πάρα πολλά. Τώρα δουλεύετε πάλι το ότι η Αριστερά δεν µπορεί
να είναι µια µόνιµη παρουσία στην ελληνική πολιτική σκηνή, ότι
τελειώσαµε µε την Αριστερά γιατί ήταν µόνο ειδικού σκοπού, όσο
υπήρχαν τα µνηµόνια. 

Όπως σας διαψεύσαµε το 2015 - 2019, θα σας διαψεύσουµε
ξανά τώρα, γιατί οι αναλύσεις της Αριστεράς για την κρίση είναι
επίκαιρες, οι αξίες της Αριστεράς είναι επιθυµητές για τη συλλο-
γικότητα, για τη συνεργασία, για την ισότητα και οι προτάσεις
της Αριστεράς θα είναι εδώ, θα εξελιχθούν σε αυτά τα τέσσερα
χρόνια για να επιστρέψει η Αριστερά και να δώσει λύση στα προ-
βλήµατα του κόσµου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης

για δεκαοκτώ λεπτά και θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνης για δώδεκα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει φυ-
σικά κανένας σε αυτή την Αίθουσα και κανένας Έλληνας πολίτης
που να µην είναι συντετριµµένος µε το δράµα των δύο πιλότων
µας, των δύο νέων παιδιών. Όλοι σκεπτόµαστε ιδιαίτερα τις οι-
κογένειές τους, τους δικούς τους ανθρώπους γι’ αυτήν τη σηµα-
ντική απώλεια, που είναι, όµως, απώλεια της πατρίδας µας, της
Ελλάδας. Είναι οι ήρωες της σηµερινής εποχής που έπεσαν εν
ώρα καθήκοντος. 

Με αφορµή αυτό έγινε συζήτηση για το περιβάλλον. Ορισµένοι
από τους οµιλητές δεν άντεξαν τον πειρασµό να µας πουν ότι
εκείνοι αγαπάνε το περιβάλλον, ενώ κάποιοι άλλοι εδώ δεν το
αγαπάνε. Ορισµένοι άλλοι, κατά τα γνωστά, είναι φίλοι των φτω-
χών, ενώ κάποιοι άλλοι δεν είναι. Και βεβαίως κάποιοι οµιλητές
µίλησαν ευρύτερα και για την πατρίδα, θεωρώντας ότι εκείνοι
αγαπούν την πατρίδα, ενώ κάποιοι άλλοι στην Αίθουσα δεν την
αγαπάµε. Αγαπάµε άλλες πατρίδες; Δεν ξέρω. Εν πάση περιπτώ-
σει, τα ξεπερνάω. Θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο, άλλωστε για το
θέµα των φυσικών καταστροφών έγινε συζήτηση µόλις προχτές
στην Αίθουσα αυτή. 

Έρχοµαι να µιλήσω µετά τον κ. Τσακαλώτο. Δεν έχω κάποιον
αγαπηµένο υποψήφιο στον ΣΥΡΙΖΑ. Στη συνέχεια θα µιλήσει άλ-
λωστε, φαντάζοµαι, και ο κ. Παππάς, ο άλλος από τους υποψη-
φίους. Εγώ είµαι ουδέτερος σε αυτή τη µάχη…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Χαιρόµαστε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Όµως, πρέπει να παρουσιάσω τι λέει το νοµοσχέδιο και να απα-
ντήσω τόσο στον ΣΥΡΙΖΑ, όσο και στο ΠΑΣΟΚ και στα άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης. 

Το πρώτο που θέλω να πω και νοµίζω ότι αυτό δεν µπορεί να
αµφισβητηθεί από κανέναν, είναι ότι η Κυβέρνηση κάνει αµέσως
πράξη τις δεσµεύσεις της. Είχε αµφισβητηθεί η βασιµότητα του
οικονοµικού προγράµµατος, το πόσο εφικτό ήταν να εφαρµοστεί,
µε αναφορές σε διάφορες σελίδες του προγράµµατος σταθερό-
τητας. Αποδεικνύεται ότι το είπαµε και το κάνουµε.

Δεν θα σχολιάσω ποιοι αµφισβητούσαν το οικονοµικό µας πρό-
γραµµα. Το αµφισβητούσαν αυτοί που έταζαν πέντε και δέκα
φορές περισσότερα πράγµατα από εµάς. Αλλά, εν πάση περι-
πτώσει, εδώ έχουµε µία αλλαγή παραδείγµατος, σε σχέση µε
πολλές και διαφορετικές περιπτώσεις της σύγχρονης ελληνικής
πολιτικής ιστορίας. Για δεύτερη φορά, µετά το 2019, οι κυβερνή-

σεις Μητσοτάκη έρχονται και τιµούν τις δεσµεύσεις τους και µά-
λιστα αµέσως. 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να σηµειώσω είναι ότι, όπως επιση-
µάνθηκε ήδη και από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, Φώντα Μπα-
ραλιάκο, µε αυτό το νοµοσχέδιο υλοποιείται πράγµατι το 50%
των δεσµεύσεων του οικονοµικού µας προγράµµατος σε βάθος
τετραετίας και θα υλοποιηθεί και το υπόλοιπο, σύµφωνα µε το
χρονοδιάγραµµα που είχαµε παρουσιάσει πριν από τις εκλογές
και αυτό χωρίς να τίθεται σε κίνδυνο το πρόγραµµα σταθερότη-
τας και οι σχετικές δεσµεύσεις της χώρας. Αυτό θέλω να είναι
σαφές. 

Και η τρίτη πολιτική παρατήρηση που θέλω να κάνω εισαγω-
γικά είναι ότι προφανώς εµείς, οι «ανάλγητοι» νεοφιλελεύθεροι,
είµαστε που µετά από δεκατέσσερα χρόνια δίνουµε αυξήσεις
στους δηµοσίους υπαλλήλους. Δεν το έκανε κανένας άλλος. Δεν
κοµπάζουµε γι’ αυτό, αλλά πάντως είναι ένα γεγονός, το οποίο
δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Ούτε θεωρούµε ότι έλυσαν το πρό-
βληµά τους οι δηµόσιοι υπάλληλοι. 

Από την άλλη πλευρά, αυτή η τάση µηδενισµού των προβλέ-
ψεων του σηµερινού νοµοσχεδίου νοµίζω ότι δεν ταιριάζει σε ένα
επίπεδο µιας ευρωπαϊκής Βουλής. 

Τώρα έρχοµαι σε πιο συγκεκριµένες παρατηρήσεις και θα προ-
σπαθήσω, κυρία Πρόεδρε, να είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται.
Όµως, µε την πληθώρα των θεµάτων που έχει τεθεί, αν προσπα-
θήσω να είµαι λεπτοµερειακός στις απαντήσεις µου, νοµίζω ότι
θα ακολουθήσω το παράδειγµα ενός ρήτορα γνωστού, από µια
χώρα της Καραϊβικής –αγαπηµένος στο ΣΥΡΙΖΑ, δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία- που του έπαιρνε κάµποσες ώρες για να ολο-
κληρώσει τις τοποθετήσεις του. Θα προσπαθήσω να µην ακολου-
θήσω αυτό τον δρόµο. 

Το πρώτο το οποίο λέγεται, ελέχθη κατά κόρον –και ας ελπί-
σουµε ότι δεν θα λεχθεί και στη συνέχεια, δεν έχω µεγάλες ελπί-
δες για το πόσο µπορώ να µεταπείσω ορισµένους, αλλά εν πάση
περιπτώσει έχω εδώ τα σχετικά στοιχεία- ότι το κέρδος των δη-
µοσίων υπαλλήλων ισοδυναµεί µε αυξήσεις 5%. Άλλοι, λιγότερο
φιλικοί προς την Κυβέρνηση, επαναλάµβαναν συνέχεια ότι οι αυ-
ξήσεις είναι 40 ευρώ το µήνα. 

Κοιτάξτε, αυτές οι αυξήσεις, αυτές οι παρεµβάσεις είναι οι
δεύτερες που γίνονται µέσα στη χρονιά. Είχαν προηγηθεί άλλες
παρεµβάσεις στην αρχή του χρόνου –κατάργηση έκτακτης ει-
σφοράς αλληλεγγύης, κατάργηση παρακράτησης του ταµείου
πρόνοιας κ.λπ.- και έχουµε παρουσιάσει τι σηµαίνουν αυτές οι
αυξήσεις. Θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά. 

Τι σηµαίνουν; Όπως δείχνει αυτός ο πίνακας –τον οποίον θα
ήθελα να σας παρακαλέσω αν τον αµφισβητείτε κάπου, να µας
πείτε σε ποια σειρά έχει λάθος-, σηµαίνει ότι οι αυξήσεις συνο-
λικά για το 2023 που η Κυβέρνηση δίνει στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους µε τις δύο παρεµβάσεις, µία προ των εκλογών και η
δεύτερη τώρα, αντιστοιχούν σε αύξηση του εισοδήµατός τους
κατά 10,5%, δηλαδή λίγο παραπάνω από αυτό που προτείνει ως
αύξηση ο ΣΥΡΙΖΑ –το πρότεινε προηγουµένως ο κ. Φάµελλος. 

Επίσης, αυτό σηµαίνει, αν διαιρέσετε τον αριθµό –τα ποσά που
δίνουµε µε εξακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες οι οποίοι ωφελού-
νται-, ότι έχουµε ένα καθαρό όφελος για κάθε δηµόσιο υπάλληλο
ύψους 1.476 ευρώ το χρόνο. Επαναλαµβάνω, 1.476 ευρώ παρα-
πάνω στην τσέπη κάθε δηµοσίου υπαλλήλου ετησίως, µε τις δύο
φετινές παρεµβάσεις της Κυβέρνησης. 

Καταθέτω τους σχετικούς πίνακες στα Πρακτικά, έτσι ώστε να
τους αµφισβητήσετε στη συνέχεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Κωνσταντίνος
Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες
πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενη παρατήρηση. Μίλησε γι’ αυτό και η κ. Κεραµέως προ-
ηγουµένως. Άκουσα κριτική –από κάποιους πιο έντονη, από κά-
ποιους άλλους πιο συγκρατηµένη- για το επίδοµα θέσης. Ναι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνουµε αύξηση στους υπαλλή-
λους που έχουν θέσεις ευθύνης –από τµηµατάρχης και πάνω-
ακριβώς γιατί έχουν αυξηµένες ευθύνες, µε την αύξηση του επι-
δόµατος κατά 30%. Και το κάνουµε συνειδητά, διότι έτσι συµβαί-
νει στις ευρωπαϊκές χώρες. Έχουµε τη µικρότερη ψαλίδα µεταξύ
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χαµηλόµισθων και υψηλόµισθων στο δηµόσιο απ’ όλες τις ευρω-
παϊκές χώρες. Αυτό δεν είναι νοητό να συνεχιστεί. Δεν υπάρχει
κίνητρο, δεν υπάρχει λόγος προσπάθειας για τους δηµοσίους
υπαλλήλους να κάνουν κάτι παραπάνω. Το κάνουν από την καρ-
διά τους, αλλά πάνω τους χρηµατικό κίνητρο δεν έχουν. 

Εποµένως, όλοι νοµίζω πρέπει να τοποθετηθούµε απέναντι σε
αυτό. Δεν νοµίζω ότι είναι δεξιά ή αριστερή πολιτική. Για εµάς
είναι µια τοποθέτηση κοινής λογικής και θα περιµέναµε σε αυτό
να υπάρχει οµοφωνία ή έστω µεγάλη συναίνεση. Δυστυχώς, δεν
υπάρχει, αλλά πάντως για εµάς είναι µια συνειδητή πολιτική επι-
λογή, στο πλαίσιο του εκσυγχρονισµού του δηµόσιου τοµέα της
χώρας και της καλύτερης απόδοσης των δηµοσίων υπαλλήλων.
Εµείς υποστηρίζουµε αυτό, εσείς υποστηρίζετε ενδεχοµένως –
απ’ ό,τι κατάλαβα- το αντίθετο. Θα µας κρίνει ο κόσµος. Πάντως,
για εµάς είναι ξεκάθαρη η τοποθέτησή µας. 

Επίσης, θέλω να υπενθυµίσω –επειδή κι αυτό επιχειρήθηκε να
τεθεί στο περιθώριο ως δευτερεύον- ότι εδώ έχουµε ακόµα µια
αύξηση του αφορολόγητου για τους γονείς 1.000 ευρώ για κάθε
παιδί. Είναι κοινωνική πολιτική και µαζί µε την αύξηση των επιδο-
µάτων που παίρνουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι για τα παιδιά τους
είναι, όπως και να το κάνουµε, µια πολιτική για την οικογένεια.
Λύνει όλα τα θέµατα της οικογένειας και του δηµογραφικού; Σε
καµµία περίπτωση, αλλά πάντως δεν µπορεί να αµφισβητούνται
τα πάντα. 

Κατόπιν, έχουµε τη ρύθµιση για τον ΕΝΦΙΑ, την έκπτωση 10%
όταν ασφαλίζονται οι κατοικίες. Και εκεί άκουσα, ιδιαίτερα από
τον κ. Φάµελλο, µια επιφυλακτικότητα και µια κριτική. Δίνουµε
ένα κίνητρο, να δούµε πώς θα λειτουργήσει, πώς θα το αξιοποι-
ήσουν οι πολίτες. Έχουµε σταθµίσει τις δηµοσιονοµικές συνέ-
πειες και νοµίζω, ακριβώς επειδή η συζήτηση αυτή γίνεται σε ένα
περιβάλλον φυσικών καταστροφών για τη χώρα, αυτό θα έπρεπε
να ιδωθεί µε µια άλλη µατιά. Δεν το βλέπετε έτσι. Δικαίωµά σας,
αλλά εµείς και πάλι νοµίζουµε ότι είναι µια κίνηση κοινής λογικής. 

Και βεβαίως, υπάρχουν ρυθµίσεις για το λεγόµενο Youth Pass,
για τους νέους, αλλά και οι ρυθµίσεις για την επέκταση της πρω-
τοβουλίας «Σπίτι µου» για τους νέους. Πρόκειται για δύο σηµα-
ντικές πρωτοβουλίες. Νοµίζω είναι αυτονόητο, δεν θα εξηγήσω
γιατί. 

Το πρόγραµµα «Σπίτι µου» άκουσα και σήµερα να αµφισβητεί-
ται. Λέει «δόθηκαν εγκρίσεις για περίπου πέντε χιλιάδες σπίτια».
Ε, ναι, για τόσα σπίτια υπήρχαν χρήµατα. Από την αρχή το είχαµε
πει. Είχαµε πει δέκα χιλιάδες δικαιούχοι, πέντε χιλιάδες περίπου
δάνεια. Και ακριβώς επειδή υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον –και
αυτό δείχνει και την επιτυχία του προγράµµατος-, γι’ αυτό ερχό-
µαστε και διπλασιάζουµε το ποσό και τους δικαιούχους, µε την
παρέµβαση την οποία σήµερα σας καλούµε να εγκρίνετε. Τι θα
κάνετε; Θα το καταψηφίσετε;

Εδώ λοιπόν επειδή λεγόταν επί µήνες, τους τρεις τελευταίους
µήνες που τρέχει το πρόγραµµα, ότι σπίτια δεν υπάρχουν, απο-
δεικνύεται από την επιτυχία του προγράµµατος, από τις εγκρί-
σεις των δανείων –και τις προεγκρίσεις, αλλά σίγουρα από τις
εγκρίσεις- ότι σπίτια υπάρχουν και το ζήτηµα είναι να υπάρξουν
και λεφτά –για να θυµηθώ το παλιό του 2009-, προκειµένου να
στηριχθεί αυτό το πρόγραµµα.

Το ΠΑΣΟΚ, µιας και θυµήθηκα αυτά, µας λέει –το είπε εδώ ο
Αρχηγός του στις προγραµµατικές δηλώσεις- ότι θα πρέπει να
κατασκευαστούν από το Ταµείο Ανάκαµψης εκατόν πενήντα χι-
λιάδες κατοικίες. Μα, εάν κατασκευαστούν εκατόν πενήντα χιλιά-
δες κατοικίες από το Ταµείο Ανάκαµψης, πάει ο προϋπολογισµός
ολόκληρου του Ταµείου Ανάκαµψης! 

Θα σας παρακαλούσα να κάνετε καλύτερους λογαριασµούς
άλλη φορά. Έχετε καιρό. Μία τετραετία θα διαρκέσει η θητεία
αυτής της Βουλής. Έχετε όλο το περιθώριο να κάνετε καλύτε-
ρους λογαριασµούς, αλλά και εµείς έχουµε υποχρέωση όποτε
σας πιάνουµε να λέτε τέτοια πράγµατα να τα αποκαλύπτουµε. 

Τώρα, τούτων λεχθέντων, θα ήθελα να περάσω στην τροπολο-
γία και να σταθώ σε τρία επιµέρους άρθρα. Το ένα είναι η παρά-
ταση των φορολογικών δηλώσεων. Μέχρι τώρα έχουν υποβληθεί
δηλώσεις για τα φυσικά πρόσωπα σε ένα ποσοστό άνω του 85%.
Παρά ταύτα, δεν θέλαµε να υπάρξει πίεση σε όσους τυχόν καθυ-
στέρησαν και στους λογιστές και δώσαµε µια παράταση µέχρι 31

Αυγούστου. Εννοείται ότι δεν πρόκειται να δοθεί άλλη παράταση.
Και επίσης, µε την τροπολογία αυτή, προβλέπεται ότι για όλους
όσοι θέλουν να καταβάλουν αµέσως τους φόρους τους, για να
έχουν αυτό το δικαίωµα της έκπτωσης στη συνέχεια του 3% των
συνεπών, θα πρέπει οι φορολογικές τους δηλώσεις να υποβλη-
θούν µέχρι 31 Ιουλίου. Για να υπάρχει το δικαίωµα της έκπτωσης,
διότι όταν µιλάµε για συνεπείς, µιλάµε για συνεπείς και ως προς
το χρόνο. Η Κυβέρνηση δεν θέλει να λαϊκίσει. 

Έρχοµαι στο θέµα της ΕΥΔΑΠ. Η Κυβέρνηση είχε κατηγορηθεί
προεκλογικά, ότι δήθεν ήθελε να ξεπουλήσει τα πάντα, την
ΕΥΔΑΠ, την ΕΥΑΘ κ.λπ.. Εγώ ξέρετε ότι είµαι οπαδός των ιδιωτι-
κοποιήσεων, αλλά δεν υπήρχε ούτε στην άκρη του µυαλού µας
τέτοια σκέψη, ακόµη περισσότερο, διότι από το ’14 -το ανέφεραν
µάλιστα κάποιοι οµιλητές εδώ- όχι τώρα, υπήρχε σχετική απαγό-
ρευση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Το θυµάµαι, διότι ήµουν
Υπουργός Ανάπτυξης. Λοιπόν, έγινε µια συζήτηση -συγγνώµη
που θα χρησιµοποιήσω αυτό τον όρο- «σουρεαλιστική», που δεν
είχε καµµία αντανάκλαση στην πραγµατικότητα. Εν πάση περι-
πτώσει, ίσως κάνει τη ζωή µας πιο ενδιαφέρουσα αυτός ο σου-
ρεαλιστικός διάλογος, δεν πειράζει. Εν πάση περιπτώσει, η Κυ-
βέρνηση τιµώντας τις δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού, φέρνει
όπως είχε πει ο Πρωθυπουργός ήδη από το πρώτο Υπουργικό
Συµβούλιο, τη ρύθµιση για την ΕΥΔΑΠ, έτσι ώστε να φύγει η
ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο και να πάνε στο δηµόσιο,
µε κοινή εποπτεία ως προς τα δικαιώµατα του µετόχου από το
Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Τώρα, πρέπει να σας πω ότι η απόσυρση της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο, δηµιουργεί µια νέα κατάσταση πρα-
γµάτων ως προς την δανειακή σύµβαση της χώρας, πράγµα που
επισηµάνθηκε, φυσικά, στις συζητήσεις που έγιναν την τελευταία
περίοδο, µεταξύ της Κυβέρνησης και του ESM. Προχωρούµε στη
µετακίνηση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο, σύµ-
φωνα µε τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και φυσικά, µε σχετική
ενηµέρωση που έχει προηγηθεί στον ESM. 

Με τον ESM έχουµε συµφωνήσει να προχωρήσουµε µε καλή
πίστη, σε συζητήσεις για τη διαχείριση αυτής της νέας πραγµα-
τικότητας. Πώς; Ξεκινώντας από τους ίδιους τους βασικούς σκο-
πούς του Υπερταµείου. Ποιοι είναι οι δύο πιο βασικοί σκοποί του
Υπερταµείου; Η µείωση του δηµοσίου χρέους και η όσο το δυνα-
τόν πιο ορθολογική αξιοποίηση του Υπερταµείου για επενδυτι-
κούς και αναπτυξιακούς σκοπούς για τη χώρα. 

Μέχρι το τέλος, λοιπόν, του χρόνου θα έχουµε καταλήξει σε
µια συµφωνία που θα έρθει και εδώ στη Βουλή προς κύρωση, µε
βάση τις υποχρεώσεις που προκύπτουν από την δανειακή σύµ-
βαση της Ελλάδας και η οποία θα στοχεύει, θα κατατείνει και θα
οδηγεί πρώτον, σε περαιτέρω µείωση του δηµοσίου χρέους της
χώρας και δεύτερον, σε πληρέστερη και πιο σύγχρονη αξιοποί-
ηση της δηµόσιας περιουσίας, που έχει περιέλθει στο Υπερτα-
µείο. Οι επιµέρους λεπτοµέρειες θα προσδιοριστούν στις συζη-
τήσεις που θα έχουµε µε τον ESM. Σε κάθε περίπτωση, όµως, -
και θα το δείτε όταν θα έρθει η συµφωνία- θα είναι µία συµφωνία
η οποία νοµίζω θα είναι θετική για τα συµφέροντα της χώρας,
χωρίς καµµία αµφιβολία. 

Προχωρώ περαιτέρω στη ρύθµιση για το αεροδρόµιο. Εκεί
προφανώς το κάνουµε, διότι θέλουµε να ενισχύσουµε το Χρηµα-
τιστήριο και την κεφαλαιαγορά. Το αεροδρόµιο µε το µέγεθος
που έχει, σίγουρα θα βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση. Είναι
διακηρυγµένος στόχος της Κυβέρνησης η ενίσχυση της κεφαλαι-
αγοράς και είναι πράγµατα τα οποία είχαν ειπωθεί και γι’ αυτό
τον λόγο απόρησα και το πρωί, όταν έγινε λόγος για αιφνιδιασµό
κ.λπ.. 

Έχω εδώ τις δηλώσεις διαφόρων κυβερνητικών αξιωµατούχων,
κάποιες µάλιστα, είναι και από το ’19 ακόµα, αλλά µεσολάβησε η
κρίση στη συνέχεια µε τον κορωνοϊό και όλα αυτά ανεστάλησαν,
για το ότι θα έπρεπε το αεροδρόµιο να αξιοποιηθεί µε βάση τους
σκοπούς του Υπερταµείου αφ’ ενός και του TAΙΠΕΔ αφ’ ετέρου.
Και εσείς όταν ήσασταν κυβέρνηση από τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΤΑΙΠΕΔ
είχε ένα µερίδιο -το έχει- και προβλεπόταν µε κάποιον τρόπο να
διατεθεί αυτό το ποσό. 

Εν πάση περιπτώσει, πάµε εδώ σε µία ρύθµιση η οποία προ-
σαρµόζει τον τρόπο διακυβέρνησης του αεροδροµίου στον νόµο
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για την εταιρική διακυβέρνηση, ώστε να διευκολυνθεί µέχρι τις
αρχές του χρόνου –υποθέτω- η είσοδος του Διεθνούς Αεροδρο-
µίου Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος» στο Χρηµατιστήριο. 

Υπάρχει ένα µνηµόνιο κατανόησης, µια συµφωνία αρχική µε-
ταξύ των µετόχων. Με βάση αυτή τη συµφωνία το Υπερταµείο θα
κρατήσει τις µετοχές που έχει τώρα. Το ΤΑΙΠΕΔ θα πουλήσει το
10% από το 30% που κατέχει και το ταµείο το ασφαλιστικό το κα-
ναδικό θα βρεθεί στο τέλος µε 51% και µετά, παράλληλα µε τις
ρυθµίσεις αυτές, θα προχωρήσει και η είσοδος στο Χρηµατιστή-
ριο που θα είναι κέρδος και για το αεροδρόµιο και για το δηµόσιο
που µέσω του Υπερταµείου και του ΤΑΙΠΕΔ θα παραµείνει µέτο-
χος και θα είναι και όφελος, κυρίως, για την κεφαλαιαγορά. Επο-
µένως, νοµίζω είναι µια καθαρή ρύθµιση που δίνει και ένα θετικό
µήνυµα ευρύτερα για την οικονοµία. 

Θα καταθέσω και σχετικά δηµοσιεύµατα για το αεροδρόµιο.
Δεν ξέρω γιατί κάποιους ενοχλεί η λέξη κεφαλαιαγορά, όταν η
ΕΥΔΑΠ µε την ίδια ρύθµιση πάει στο δηµόσιο, όπως δείχνουν
αυτοί εδώ οι πίνακες. Όπως ξέρετε, η ΕΥΔΑΠ εδώ και πολλά χρό-
νια, ήταν, είναι και θα παραµείνει, ανεξάρτητα από το ποιος την
εποπτεύει, εισηγµένη στο Χρηµατιστήριο. Υπάρχει κάποιος που
το αµφισβητεί; Δεν το θυµάστε; Άρα, γιατί δεν σας ενοχλούσε
τόσο καιρό το ζήτηµα της ΕΥΔΑΠ και σας ενοχλεί το θέµα του
αεροδροµίου; Είναι το ίδιο πράγµα. Θα σας το καταθέσω, λοιπόν,
για να δείτε ποια funds συµµετέχουν, ποιοι είναι οι µέτοχοι κ.λπ.,
για να βγάλουν και οι Έλληνες πολίτες τα συµπεράσµατά τους.
Και για να µην εκπλήττεσθε άλλη φορά, δεν θα ήθελα να πιστέψω
ότι έχετε µνήµη χρυσόψαρου και δεν θυµάστε πως τα πράγµατα
αυτά προχώρησαν τόσο όταν το ΠΑΣΟΚ είχε τις τύχες της χώρας
στα χέρια του, όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Τώρα, κυρία Πρόεδρε, θα προσπαθήσω στο επόµενο τµήµα
της οµιλίας µου να συµπτύξω, όσο γίνεται, αφαιρέστε µου και
από τη δευτερολογία …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ελπίζω όχι στα πρό-
τυπα του Φιντέλ Κάστρο, κύριε Χατζηδάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών): …
αλλά  υπήρξαν εδώ Αρχηγοί των κοµµάτων που έγραφε δεκαπέ-
ντε λεπτά και µίλησαν τριάντα πέντε λεπτά. Το ξεπερνάω! 

Να δώσω κάποιες απαντήσεις, για να µη θεωρηθεί ότι δεν
έχουµε απαντήσεις και υπάρχουν µόνο ερωτήσεις, για θέµατα
ευρύτερης οικονοµικής πολιτικής.

Για τις τράπεζες, το είπαµε και στην Ελληνική Ένωση Τραπε-
ζών, το είπα και εδώ στις προγραµµατικές δηλώσεις, εµείς πι-
στεύουµε στον ανταγωνισµό και δεν θα µείνουµε σε θεωρητικές
προσεγγίσεις για τον ανταγωνισµό.

Θα αξιοποιήσουµε όλα τα εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή
µας και ένα από αυτά είναι, το βασικότερο, είναι και µια ρύθµιση
που έρχεται σήµερα εδώ, µε βάση την οποία ενθαρρύνονται νο-
µικά πρόσωπα να αγοράζουν οµόλογα του δηµοσίου µε κατάρ-
γηση σχετικών φόρων που υπήρχαν µέχρι τώρα. 

Γενικότερα, θα ενθαρρύνουµε τους πολίτες µε την πολιτική
µας και τους επόµενους µήνες να στραφούν και σε άλλα προ-
ϊόντα που έχουν στη διάθεσή τους οι αποταµιευτές, πέραν του
ταµιευτηρίου των τραπεζών. Υπάρχουν και µέσα στις τράπεζες
άλλα προϊόντα, αλλά και εκτός τραπεζών άλλα προϊόντα, τα ο-
ποία θα ενθαρρύνουµε τους πολίτες να προχωρήσουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Κωνσταντίνος
Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, έχουµε πει -το επαναλαµβάνω- ότι θα δώσουµε τη δυ-
νατότητα µε σχετική νοµοθετική ρύθµιση δάνεια να µην δίνουν
µόνο οι τράπεζες, αλλά και µη τραπεζικά ιδρύµατα, όπως γίνεται
και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, πράγµα το οποίο θα ενισχύσει
τον ανταγωνισµό και θα στηρίξει τους πολίτες, όχι θεωρητικά,
αλλά στην πράξη και την καθηµερινότητά τους. 

Σε σχέση µε το πρωτογενές πλεόνασµα, ειπώθηκε ότι «είστε
πάνω από τους στόχους, άρα γιατί δεν δίνετε παραπάνω λεφτά;».
Πράγµατι, είµαστε πάνω από τους στόχους του προϋπολογι-
σµού, έτσι όπως είχαν τεθεί στο πρώτο εξάµηνο. Όµως, είµαστε
ακριβώς στους στόχους του Προγράµµατος Σταθερότητας. Επο-
µένως, πρέπει να κάνουµε καλό νοικοκυριό µέχρι τέλους, για να

πιάσουµε µέχρι και τον Δεκέµβριο τους στόχους του Προγράµ-
µατος Σταθερότητας. 

Να ξέρετε ότι εσείς δεν αγαπάτε τους πολίτες περισσότερο
απ’ ό,τι εµείς. Δεν κρατάµε µε τον Αναπληρωτή Υπουργό και τους
Υφυπουργούς τα χρήµατα στα ταµεία του δηµοσίου απλώς για
να δυσαρεστούµε τον κόσµο και να δίνουµε σε εσάς την ευκαιρία
να µας κάνετε κριτική. Δίνουµε όσα έχουµε, δεν δίνουµε αυτά
που δεν έχουµε. Αυτή είναι η πολιτική µας. Και είναι µια σοβαρή
και υπεύθυνη πολιτική. 

Ελέχθησαν ιδιαίτερα από τον κ. Φάµελλο τα εξής: «Ουρανοκα-
τέβατα κέρδη» και όσον αφορά τις εταιρείες ενέργειας, τις ηλε-
κτρικές εταιρείες, τα διυλιστήρια κ.λπ., το «τι κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση;» 

Θα πω ακόµα µια φορά το εξής. Βέβαια, στου «κουφού την
πόρτα», αλλά εν πάση περιπτώσει θα το πω, για να είναι καταγε-
γραµµένο και από µένα στα Πρακτικά. 

Κυρίες και κύριοι, το κράτος, έχει εισπράξει, πρώτον, από τον
µηχανισµό παρακράτησης υπερκερδών των παραγωγών ενέρ-
γειας από τον Ιούλιο του 2022 έως τον Ιούνιο του 2023 3,3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι στα κρατικά ταµεία. Ελπίζω να το
ακούσουν αυτοί που το επαναλαµβάνουν, για να µην ταλαιπω-
ρούµεθα όλοι µαζί µε τα ίδια και τα ίδια. 

Δεύτερον, το κράτος είχε εισπράξει πρωτύτερα έκτακτη ει-
σφορά 90% επί των υπερκερδών για την περίοδο έως τον Ιούνιο
του 2022, 340 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τρίτον, έχει νοµοθετηθεί και έχει εκδοθεί και η σχετική κοινή
υπουργική απόφαση για τη φορολόγηση των εταιρειών διύλισης
για τα διυλιστήρια, όπου θα καταβληθεί ποσό περίπου 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε τη βεβαίωση του φόρου εισοδήµατος. Συνο-
λικά έχουν διακρατηθεί από τα υπερκέρδη της ενέργειας περισ-
σότερα από 4,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για τα ταµεία του κράτους. 

Ελπίζω µέχρι τα µεσάνυχτα που θα καθόµαστε εδώ πέρα να
µην βγαίνουν συνέχεια άλλοι οµιλητές της Αντιπολίτευσης οι
οποίοι θα αγνοήσουν αυτά τα στοιχεία, που είναι «ξεροκέφαλα»
-πώς να το κάνουµε;- και να έρχονται συνέχεια και να λένε τα ίδια
και τα ίδια κ.λπ.. Ελπίζω. Θα δούµε. 

Συνεχίζω µε δυο - τρεις ακόµη παρατηρήσεις και κλείνω. 
Η πρώτη είναι σε σχέση µε τους µισθούς. Ακόµα µια φορά, σαν

να µην πέρασε µια µέρα, ακούσαµε το «τι είπε ο ΟΟΣΑ για το
2022». Έχουµε απαντήσει. Απαντώ ξανά. Ας δούµε ολόκληρη την
τετραετία. Σε ολόκληρη την τετραετία ο κατώτατος µισθός αυ-
ξήθηκε, µε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, κατά 21,8%,
ενώ την ίδια στιγµή η αντίστοιχη αύξηση του πληθωρισµού ήταν
15%. Ήµασταν δέκατοι όγδοοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στους εί-
κοσι δύο που έχουν κατώτατο µισθό και είµαστε σήµερα δέκατοι
τρίτοι. Εσείς είπατε, τελευταίοι. Δεν είναι το δεκατρία το ίδιο µε
το είκοσι δύο, για να είµαστε τελευταίοι, µε τα δικά µου µαθηµα-
τικά. Ελπίζω και τα δικά σας. 

Μας είπατε: «Τι κάνετε µε τις ανισότητες;». Μας είπατε ότι
εσείς πιστεύετε στην καταπολέµηση των ανισοτήτων, ενώ εµείς
δήθεν πιστεύουµε ότι πρέπει να τσακίσουµε τους φτωχούς, να
ενισχύσουµε τους φίλους µας. Υπήρχαν πολλοί ρήτορες που µί-
λησαν προς αυτή την κατεύθυνση. Άλλο καηµό δεν έχουµε παρά
να τσακωθούµε µε τους ψηφοφόρους µας! Μέχρι εκεί θα έφτανε
το µυαλό µας. 

Εν πάση περιπτώσει, οι ανισότητες στην Ελλάδα, µε τα επί-
σηµα στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που βγήκαν
την άνοιξη, παρά τα προβλήµατα λόγω του κορωνοϊού κ.λπ., µει-
ώθηκαν επί Νέας Δηµοκρατίας κατά 2%. Αποδείξτε µου το αντί-
θετο. Βρείτε στοιχεία που να δείχνουν το αντίθετο. Αναφέρω τα
τελευταία στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Όσον αφορά τον πληθωρισµό, ήµασταν για καιρό τέταρτοι –
πέµπτοι από το τέλος του πίνακα στον πληθωρισµό. Βεβαίως,
είναι µεγάλο πρόβληµα και εδώ και στις άλλες χώρες της Ευρώ-
πης. Το είδα και µε τους συναδέλφους µου όταν πήγα και συζή-
τησα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

Προφανώς, επιχειρούµε να το αντιµετωπίζουµε συντονισµένα
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όλοι µαζί, µε τα εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας για τον
ανταγωνισµό, την προσπάθεια που κάνει -και πρέπει να κάνει- η
Επιτροπή Ανταγωνισµού και την προσπάθεια για τους ελέγχους
που γίνονται από το Υπουργείο Ανάπτυξης και τη ΔΙΜΕΑ. 

Εν πάση περιπτώσει, το βέβαιο είναι ότι η Ελλάδα είναι σε µια
θετική πορεία. Προφανώς, παρατηρούµε τις διεθνείς εξελίξεις.
Δεν αδιαφορούµε για τίποτα. Δεν αδιαφορούµε για τα «σύννεφα»
τα οποία υπάρχουν στον διεθνή ορίζοντα. Όµως, σε κάθε περί-
πτωση, βλέπετε ότι είµαστε ένα βήµα πριν από την απόκτηση της
επενδυτικής βαθµίδας. Αυτό δεν έγινε τυχαίο. Έγινε, γιατί ασκή-
θηκε µια συγκεκριµένη πολιτική, η οποία αύξησε πολύ σηµαντικά
τις επενδύσεις, οδήγησε σε ρεκόρ των τελευταίων δεκαετιών τις
εξαγωγές, κατέταξε τη χώρα στις πρώτες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από πλευράς ρυθµών ανάπτυξης και µείωσε την ανεργία
από το 17,5% στο 11%. 

Αν άκουγε κανείς τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αντι-
πολίτευσης, θα νόµιζε ότι µιλάµε για άλλη χώρα κι όχι για τη
χώρα που έχει αυτές τις επιδόσεις. 

Δεν τελειώνει η προσπάθεια και δεν θα αδιαφορήσουµε φυσικά
για τα όποια προβλήµατα υπάρχουν στον διεθνή ορίζοντα. Αλλά,
η Ελλάδα είναι αυτή την ώρα σε µια ευµενή θέση και λόγω του
ότι υπάρχει µια ισχυρή βάση µε την πολιτική που υπήρξε την τε-
λευταία τετραετία, αλλά και λόγω του αποτελέσµατος των εκλο-
γών, που στέλνει ένα µήνυµα αξιοπιστίας στις αγορές και τους
διεθνείς επενδυτές. Αυτή είναι η αντίληψή µας και αυτά είναι τα
αποτελέσµατα της δουλειάς της Κυβέρνησης µέχρι τώρα. 

Βεβαίως, εδώ υπήρξε µια γενικότερη καταστροφολογία. Μας
κρίνει ο κόσµος και εσάς και εµάς. Και βέβαια, υπήρξε και µια κα-
ταστροφολογία για το νοµοσχέδιο. 

Κλείνοντας, δεν αντέχω να µην µπω στον πειρασµό να πω κάτι
το οποίο µου φάνηκε παράδοξο. Ακούγοντας την οµιλία του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, διερωτήθηκα
αν µε τον αρνητικό τόνο που είχε καλύπτεται ο εισηγητής της µει-
οψηφίας, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μαµουλάκης, ο
οποίος είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο, ενώ ο κ. Φάµελλος δεν
βρήκε τίποτα θετικό να πει για το νοµοσχέδιο. 

Από την άλλη πλευρά, ο κ. Κουκουλόπουλος ήταν πιο συγκρα-
τηµένος από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, αλλά κατέληξε στο ότι το
ΠΑΣΟΚ θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν θέλω να σας κάνω τον σύµβουλο
στρατηγικής, αλλά ιδιαίτερα για το ΠΑΣΟΚ θα ήθελα να πω ότι
µε τέτοιου είδους προσεγγίσεις µπορεί στο τέλος να φαίνεστε
ως ΚΚΕ της κεντροαριστεράς. Κάντε ό,τι νοµίζετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία,
ο κ. Παππάς, για ένα λεπτό και στη συνέχεια θα ακολουθήσει ο
κ. Κατρίνης.

Ορίστε, κύριε Παππά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι προφανές, κύριε Χατζηδάκη, και

ήταν σαφέστατο αυτό που είπε και ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας και ο εισηγητής µας, ότι θα καταψηφί-
σουµε την κακή σας νοµοθέτηση και θα υπερψηφίσουµε οτιδή-
ποτε δίνει έστω και ένα ευρώ στους Έλληνες πολίτες και στους
δηµοσίους υπαλλήλους. 

Κύριε Χατζηδάκη, µόνο δύο παρατηρήσεις. 
Αναρωτηθήκατε γιατί σας κάνουµε κριτική για το ζήτηµα του

ΕΝΦΙΑ. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το κόστος ασφάλισης είναι
οριζόντιο, ανεξάρτητα από την αντικειµενική αξία του ακινήτου.
Συνεπώς, µε τη ρύθµισή σας ευνοούνται δυσανάλογα όσοι έχουν
µεγάλη αξία ακινήτου. Είναι πάρα πολύ απλό. Οι χρεώσεις των
ασφαλιστικών είναι οριζόντιες. Ο ΕΝΦΙΑ συνδέεται µε την αντι-
κειµενική αξία ακινήτου. Πολύ περισσότερο θα ευνοηθεί κάποιος
που έχει ένα διαµέρισµα εκατό τετραγωνικά στο Ψυχικό και πολύ
λιγότερο ένας που το έχει στο Κερατσίνι. 

Δεύτερο, µας είπατε ότι έχουµε µνήµη «χρυσόψαρου» και ανα-
φερθήκατε στην ΕΥΔΑΠ. 

Θυµάστε, κύριε Χατζηδάκη, αρχές του Γενάρη του 2013 τι συ-

νέβη; Ήσασταν Υπουργός Ανάπτυξης και σας επισκέφτηκε στο
Υπουργείο σας ο τότε Πρωθυπουργός, ο κ. Σαµαράς. Και υπο-
σχεθήκατε εντός τριµήνου να πουλήσετε την ΕΥΔΑΠ και την
ΕΥΔΑΘ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Μη µας ρωτάτε γιατί ήµασταν καχύποπτοι. Πρώτον, διότι εσείς
διαφηµίζετε τον εαυτό σας ως πρωταθλητή των ιδιωτικοποι-
ήσεων, δεύτερον, επειδή ήρθαν αλλεπάλληλες αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας που τις γράψατε στα παλαιότερα
των υποδηµάτων σας και τρίτον επειδή φέρατε και τη Ρυθµιστική
Αρχή Υδάτων τελευταία. Και για το εξωτερικό υδροδοτικό δίκτυο
είχατε σκοπό να κάνετε ιδιωτικοποίηση µέσω της συντήρησης και
σας ήρθε από το ΣΤΕ η αρνητική και όταν ήρθε το Συµβούλιο της
Επικρατείας και είπε ότι πρέπει να βγάλετε την ΕΥΔΑΠ από το
Υπερταµείο ήρθε ο κ. Σταϊκούρας εδώ και ξεκίνησε -συγχωρέστε
µου την έκφραση- τις νοµικές πονηριές για να το αποφύγει. Αυτό
που κάνετε σήµερα δεν είναι τίποτα παρά η συµµόρφωσή σας
δυστυχώς µε χρονοκαθυστέρηση στις αλλεπάλληλες αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Και αν κάτι σας στεναχωρεί, προφανώς, είναι ότι έκλεισε ορι-
στικά ο κύκλος ιδιωτικοποίησης των υδάτων, εκτός αν θέλετε να
τα ιδιωτικοποιήσετε και µέσω απλώς του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Διότι εµείς, επειδή διαρκώς το λέτε αυτό, κατά τη διάρκεια
της δικής µας κυβέρνησης δεν πουλήθηκε ούτε µια µετοχή της
ΕΥΔΑΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Για το θέµα του ΕΝΦΙΑ θα απαντήσει ο κ. Θεοχάρης στη συνέ-
χεια.

Για το θέµα της ΕΥΔΑΠ θέλω να σας πω -το επαναλαµβάνω-
ότι υπήρχε απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας από το
2014. Άρα, το θέµα είχε κριθεί και λυθεί από τότε. Εάν κάποιος
δικαιούται να είναι καχύποπτος, θα έπρεπε να είναι όλοι οι άλλοι
εκτός από τον ΣΥΡΙΖΑ, διότι επί ΣΥΡΙΖΑ είχε µπει στο Υπερταµείο
η ΕΥΔΑΠ. Το ξεχάσατε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, φαντάζοµαι ότι ήσασταν εδώ, όταν µίλησε ο κ. Μα-

µουλάκης, όπως ήµασταν και πολλοί από εµάς. Ήταν σίγουρα ο
κ. Θεοχάρης, ο κ. Πετραλιάς. Όλοι µας ακούσαµε, όταν τελείωνε
ο λόγος του κ. Μαµουλάκη, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα πει «ναι» επί της
αρχής στο νοµοσχέδιο. Εποµένως, τι θέλετε; Θέλετε να µας βγά-
λετε τρελούς; Εδώ ήµασταν όλοι, ο ΣΥΡΙΖΑ είπε αυτό. Μακάρι να
το τηρήσετε, γιατί θα δείξετε ότι κάτι πήρατε από το µάθηµα των
εκλογών. Τώρα, αν σας ρυµουλκήσει το ΠΑΣΟΚ αυτή τη φορά,
θα γίνετε και πάλι χορηγός του ΠΑΣΟΚ, όπως σας κατηγορούσαν
πριν από τις εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, έχετε

τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από κάθε τι αυτήν τη στι-

γµή, πέρα από κάθε λέξη και κάθε σκέψη, οφείλουµε όλοι µας
µια αυθεντική έκφραση ευγνωµοσύνης στους δύο πιλότους µας
που έδωσαν τη ζωή τους µε πνεύµα καθήκοντος. Γιατί σε µια
εποχή παραίτησης και παρακµής, η αφοσίωση µέχρι θυσίας δεί-
χνει τον δρόµο της ευθύνης. Και η δική µας ευθύνη είναι να µην
ξεχάσουµε. Η καλύτερη τιµή στους δύο αδικοχαµένους πιλότους
είναι να µην ξεχάσουµε αύριο αυτό που µας συγκλονίζει σήµερα.
Γιατί τιµώ σηµαίνει δεν ξεχνώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει επί της
αρχής ένα νοµοσχέδιο που σύµφωνα και µε τα λεχθέντα του
Υπουργού και του εισηγητή ισχυρίζεται ότι εφαρµόζει το 50% του
προεκλογικού προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Ναι, κύριε
Υπουργέ, µην σοκάρεστε. Το ΠΑΣΟΚ καταψηφίζει το προεκλο-
γικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και το κάνουµε γιατί δια-
φωνούµε τόσο µε την πολιτική σας στην οικονοµία, όσο και γιατί
δεν συµµεριζόµαστε το αφήγηµα που διακινείτε: το αφήγηµα της
αισιόδοξης εικόνας, το αφήγηµα µιας δήθεν ισχυρής οικονοµίας,
το αφήγηµα της δήθεν στήριξης των πολιτών εν µέσω ακρίβειας
και πληθωρισµού.

Και γιατί διαφωνούµε; Αναλυτικά. Γιατί µιλάτε για φοροελα-
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φρύνσεις, αλλά η πολιτική που ασκείτε απέχει πολύ από την έν-
νοια της φορολογικής δικαιοσύνης.

Το αποδεικνύει άλλωστε το γεγονός ότι τα φορολογικά έσοδα
στηρίζονται κυρίαρχα στους έµµεσους φόρους που ξέρουµε ποι-
ους πλήττουν, τη µεσαία τάξη και τις πιο ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες. Έσοδα από έµµεσους φόρους 33 ακόµα δισεκατοµµύ-
ρια το 2022 έναντι 28,1 το 2021, ενώ µόνο το πρώτο εξάµηνο του
2023 µε βάση τα χθεσινά στοιχεία τα έσοδα από τον ΦΠΑ ξεπέ-
ρασαν τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ, µόνο από τον ΦΠΑ. Ουσια-
στικά λοιπόν, οι έµµεσοι φόροι καλύπτουν το 60% φορολογικών
εσόδων και βεβαίως λόγω αδυναµίας ή θα έλεγα καλύτερα λόγω
της απροθυµίας της Κυβέρνησης να φορολογήσει όσους έχουν
αποκοµίσει υπερκέρδη ή να περιορίσει τη φοροδιαφυγή. 

Είπατε πριν ότι έχετε υπογράψει την υπουργική απόφαση για
τη φορολόγηση του 90% των υπερκερδών των διυλιστηρίων. Θυ-
µάστε µήπως πότε εξήγγειλε αυτό το µέτρο ο κ. Μητσοτάκης; Θα
σας πω εγώ. Στις 17 Δεκεµβρίου του 2022, επτάµισι µήνες πριν
και η Κυβέρνηση δεν έχει εισπράξει ούτε ένα ευρώ. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι µία µέρα πριν επιβλήθηκε το τελευταίο πρόστιµο για αι-
σχροκέρδεια στα τρόφιµα. Επτάµισι µήνες πριν. 

Όπως δεν µιλάτε για µείωση του φόρου διανεµόµενων µερι-
σµάτων και ποιους ευνοεί αυτή. Ήδη µια τράπεζα, κύριε Υπουρ-
γέ, ανακοίνωσε διανοµή µερίσµατος 25% για το 2023, µε τις τρά-
πεζες να έχουν αύξηση 58% των εσόδων από τόκους το πρώτο
τρίµηνο του 2023 και εκτίµηση για επιπλέον αύξηση κερδών 20%
το δεύτερο τρίµηνο µόνο από την αύξηση των επιτοκίων, το οποίο
ξέρετε πολύ καλά ποιους πλήττει. Και επειδή είπατε για µη τρα-
πεζικά ιδρύµατα που θα χορηγούν δάνεια, µακάρι κύριε Υπουργέ,
αλλά σας θυµίζω ότι η δική σας Κυβέρνηση έφερε το νοµοσχέδιο
για τις µικροπιστώσεις, το οποίο απέτυχε παταγωδώς και αυτή
τη στιγµή τα δάνεια δυστυχώς που δίνονται είναι πάρα πολύ λίγα,
την ίδια στιγµή που µόλις χίλιοι εκατό συνεπείς δανειολήπτες
µπορούν να επιδοτηθούν τη δόση του δανείου µε πάνω από τε-
τρακόσιες χιλιάδες να υφίστανται τις αυξήσεις. 

Διαφωνούµε γιατί µιλάτε για τη µείωση της φορολογίας στα
ακίνητα κάνοντας «σηµαία» τον ΕΝΦΙΑ την ίδια στιγµή, κύριε
Υπουργέ, που δεν τοποθετήστε ξεκάθαρα στο αίτηµα των µισών
σχεδόν δήµων της χώρας για επαναξιολόγηση αντικειµενικών
αξιών που συµπαρασύρει δεκαπέντε φόρους και τέλη ακινήτων.
Σας έχουν κάνει οι µισοί δήµοι αίτηµα να επαναπροσδιορίσετε
αντικειµενικές αξίες, φωνή βοώντος, σιγή ιχθύος.

Διαφωνούµε γιατί µιλάτε για πρωτογενές πλεόνασµα και επι-
τυχηµένη δήθεν δηµοσιονοµική διαχείριση, όταν κάνετε συνεχώς
µεταθέσεις πληρωµών, όταν η δαπάνη για τόκους στο πρώτο
εξάµηνο είναι αυξηµένες 45% έναντι του 2022, όταν έχουν καλυ-
φθεί ήδη το 80% των δαπανών για τόκους για όλο το 2023. Αυτή
είναι η αξιοπιστία των προϋπολογισµών που καταθέτετε και ψη-
φίζετε στη Βουλή. 

Διαφωνούµε γιατί δεν λέτε ξεκάθαρα ότι η αναβάθµιση του
αξιόχρεου της χώρας δεν θα µειώσει αυτόµατα το κόστος δανει-
σµού, όπως συµβαίνει και σε άλλες χώρες που είναι σε επενδυ-
τική βαθµίδα ούτε βεβαίως θα µειώσει τον όγκο του κρατικού
χρέους που εκτινάχθηκε στα 300 δισεκατοµµύρια ευρώ επί των
ηµερών σας. Το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο το οποίο
εσείς εµπιστεύεστε για την κοστολόγηση των προγραµµάτων των
κοµµάτων σε προχθεσινή του µελέτη λέει ακριβώς ότι σταδιακή
αναχρηµατοδότηση του δηµοσίου χρέους σε όρους αγοράς ανα-
δεικνύει σοβαρή αβεβαιότητα -δεν το λέµε εµείς, το λέει το Ελ-
ληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο- και απαιτεί δηµοσιονοµική
επαγρύπνηση. Δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ, το λέει το Ελληνικό Δηµο-
σιονοµικό Συµβούλιο. 

Διαφωνούµε γιατί δεν οµολογείτε ότι η δαπάνη για τόκους θα
αυξάνεται διαρκώς λόγω αύξησης επιτοκίων, λόγω υποκατάστα-
σης των χαµηλότοκων δανείων διάσωσης µε νέα υψηλότερα από
τις αγορές, λόγω των απλήρωτων καταπτώσεων εγγυήσεων 2 δι-
σεκατοµµυρίων που θα κληθείτε να καταβάλλετε εν όψει της βαθ-
µίδας ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων 2 δισεκατοµµύρια, ενώ
εξακολουθούµε να έχουµε το υψηλότερο χρέος ως ποσοστό του
ΑΕΠ στην Ευρωζώνη. Παρουσιάζετε µια ειδυλλιακή εικόνα για
την οικονοµία, ενώ καταγράφεται δυσθεώρητο έλλειµµα στο ισο-
ζύγιο τρεχουσών συναλλαγών που θα διατηρηθεί έως το 2026.

Μαντέψτε. Ούτε αυτό το λέει το ΠΑΣΟΚ. Το λέει το Ελληνικό Δη-
µοσιονοµικό Συµβούλιο µε το εµπορικό έλλειµµα να καταγράφει
ρεκόρ το 2022, ξεπερνώντας τα 20 δισεκατοµµύρια.

Είπε πριν ο Υπουργός ότι είχαµε ρεκόρ στις εξαγωγές του
2022. Πολύ ωραία. Γιατί δεν λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι είχαµε και
ρεκόρ στις εισαγωγές του 2022 και λέτε τη µισή αλήθεια; Αυτή
είναι η αξιόπιστη εικόνα της Κυβέρνησης και του Υπουργείου;

Διαφωνούµε µε την πολιτική σας γιατί εξακολουθείτε να παρι-
στάνετε ότι δεν βλέπετε το νούµερο ένα πρόβληµα της χώρας,
που δεν είναι άλλο από το ιδιωτικό χρέος που υπερβαίνει τα 270
δισεκατοµµύρια ευρώ και διαρκώς αυξάνεται µε ελάχιστους, από
τους συνολικά επτά εκατοµµύρια οφειλέτες, να έχουν ρυθµίσει
τις υποχρεώσεις τους, ενώ µέχρι το τέλος του 2023 αναµένεται
να αναρτηθούν περίπου πενήντα έξι χιλιάδες πλειστηριασµοί και
δεν υπάρχει προστασία πρώτης κατοικίας, µε υπογραφή σφρα-
γίδα της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη.

Διαφωνούµε λοιπόν γιατί αδιαφορείτε για τους πολίτες που χά-
νουν τους κόπους µιας ζωής. Γιατί αδιαφορείτε για τον αφανισµό
της εγχώριας επιχειρηµατικότητας. Γιατί δεν αποδέχεστε έστω
και τώρα την παταγώδη αποτυχία σας σε όλες τις πολιτικές που
έχετε εφαρµόσει για τη διαχείριση ιδιωτικού χρέους, ενώ εµείς
εγκαίρως έχουµε καταθέσει µια ολοκληρωµένη δέσµη προτά-
σεων την οποία καταθέτω και πάλι στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για νοµοθετικές ρυθµίσεις, όχι λόγια του αέρα, όχι
προτάσεις στη δηµόσια συζήτηση, αλλά νοµοθετικές ρυθµίσεις
που σας καλούµε να τις κάνετε δεκτές.

Διότι, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, απέναντί σας
δεν έχετε αντιπολίτευση των κραυγών και της προχειρότητας,
αλλά απέναντί σας έχετε το ΠΑΣΟΚ που ασκεί προγραµµατική
αντιπολίτευση.

Και για να θυµηθούµε τα παλιά, όπως είπατε, και επειδή προ
ηµερών ο Υφυπουργός σας κ. Θεοχάρης στηλίτευσε τον νόµο
Κατσέλη των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ ότι ήταν ένας νόµος ο
οποίος ευνόησε τους µπαταχτσήδες, ο νόµος για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, θα ήθελα να πω ότι ο κ. Θεοχάρης δεν
ήταν σε αυτή την Αίθουσα το 2010 όταν ο εισηγητής τότε της µει-
οψηφίας κ. Χατζηδάκης υπερθεµάτιζε υπέρ του νόµου ΠΑΣΟΚ,
της κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου για τα υπερχρεωµένα
νοικοκυριά. Επίσης, ο κ. Θεοχάρης δεν ήταν στη Βουλή όταν το
2013, για να θυµηθούµε τα παλιά, µε τον ν.4161/2013 µε υπογρά-
φοντα τον Υπουργό –τότε- Ανάπτυξης κ. Χατζηδάκη δόθηκε η δυ-
νατότητα σε όποιον κάνει απλώς µια αίτηση να πάρει προστασία
πρώτης κατοικίας, χωρίς δικαστική απόφαση, χωρίς κάποιος να
κρίνει εάν είναι πραγµατικά αδύναµος και βρίσκεται σε αδυναµία,
για να δούµε ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι ευνόησαν µε τις επιλογές
τους τους µπαταχτσήδες και ποιοι όχι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαφωνούµε γιατί συνεχίζετε να αφήνετε ανεξέλεγκτη την αι-
σχροκέρδεια να διαβρώνει νοικοκυριά και επιχειρήσεις µε την Ελ-
λάδα να καταγράφει την υψηλότερη αύξηση στα τρόφιµα τον
Ιούνιο µε 3,5%, δείκτη µεγαλύτερο ακόµα και από την Τουρκία
που έχει τον υψηλότερο πληθωρισµό, όταν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση αυτός ο δείκτης τον Ιούνιο αυξήθηκε κατά 0,1% στα τρό-
φιµα και 3,5% στην Ελλάδα.

Διαφωνούµε γιατί επιµένετε να µην κάνετε ελέγχους στην
αγορά αφού το τελευταίο πρόστιµο για αισχροκέρδεια -το είπα
και πριν- στα τρόφιµα επιβλήθηκε ακριβώς επτάµισι µήνες πριν,
όταν εξαγγείλατε τη φορολόγηση των υπερκερδών στα διυλιστή-
ρια.

Διαφωνούµε γιατί εµµένετε στον υψηλό ΦΠΑ 13% στα βασικά
είδη διατροφής, ενώ εµείς σας έχουµε προτείνει από τον Γενάρη
του 2022 τη µείωση στο 6% και ενώ στην Ισπανία, που εφαρµό-
στηκε ανάλογο µέτρο µάλιστα µε µηδενικό ΦΠΑ σε µερικά είδη
διατροφής, ο πληθωρισµός στα τρόφιµα µειώθηκε, ενώ στην Ελ-
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λάδα αυξήθηκε κατά 12,6% τον Ιούνιο.
Και για να σταµατήσει η παραφιλολογία και η προπαγάνδα ότι

το µέτρο αυτό στην Ισπανία απέτυχε και ότι η κυβέρνηση το απέ-
συρε, καταθέτω στα Πρακτικά τα δηµοσιεύµατα του Δεκεµβρίου,
που είναι η πρώτη εφαρµογή του µέτρου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 27 Ιουνίου που επεκτείνεται το ίδιο µέτρο για έξι µήνες,
όπως επίσης και τον πίνακα από το YCharts που αποδεικνύει ότι
από τον Γενάρη µέχρι τον Ιούνιο ο πληθωρισµός τροφίµων στην
Ισπανία µε τη µείωση του ΦΠΑ µειώθηκε από το 15,7% στο 10,3%.

Παρακαλώ πολύ, το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαφωνούµε, γιατί αφήνετε ανυπεράσπιστους καταναλωτές
που αντιµετωπίζουν αυξήσεις σε εννέα από τα δέκα είδη τροφί-
µων και θεωρείτε ότι ξεµπερδεύετε µε ένα Market Pass. Γιατί βε-
βαίως, πέρα από την ακρίβεια στα τρόφιµα, έχουµε τις τελευ-
ταίες δύο εβδοµάδες την Ελλάδα να πρωτοπορεί στη χονδρε-
µπορική τιµή του ρεύµατος. Βεβαίως, η Επιτροπή Ανταγωνισµού
έχει ήδη συστήσει παρεµβάσεις όπως και η Τράπεζα της Ελλά-
δος για τις χρεώσεις των τραπεζών. Δυστυχώς, από την Κυβέρ-
νηση δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον, καµµία πρωτοβουλία. 

Διαφωνούµε, γιατί προσποιείστε ότι αντιµετωπίζετε το στεγα-
στικό πρόβληµα των νέων µε προσθήκη πέντε χιλιάδων χαµηλό-
τοκων δανείων όταν ήδη οι αιτήσεις ήταν επταπλάσιες του
αριθµού δικαιούχων µε µόλις τρεις στους δέκα τελικά που εγκρί-
νονται να µπορούν να βρίσκουν σπίτι. Διαφωνούµε, γιατί αφήνετε
αναξιοποίητο ένα αδρανές κτηριακό κεφάλαιο εκατοντάδων χι-
λιάδων εγκαταλελειµµένων κτηρίων, εκατόν τριάντα χιλιάδες
µόνο υπολογίζονται στο Δήµο της Αθήνας, χωρίς να υιοθετείτε
πολιτικές κατασκευής κοινωνικών κατοικιών ή να εφαρµόζετε πο-
λιτικές για συγκράτηση ενοικίων, όπως εφαρµόζονται σε αρκετές
ευρωπαϊκές χώρες. Δεν το λέει µόνο το ΠΑΣΟΚ, το έχει προτείνει
η αξιοποίηση του δηµοσίου αποθεµατικού κοινωνικών κατοικιών
και φορολογικά κίνητρα για ανακαίνιση κτηρίων για νέα ζευγάρια
και νέους ανθρώπους µε τους οποίους θεωρείτε ότι καθαρίζετε
µε το Youth Pass.

Διαφωνούµε, γιατί µιλάτε διαρκώς για αυξήσεις µισθών όταν
και πάλι µε βάση το Εθνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο η µείωση
του µέσου εισοδήµατος στην Ελλάδα λόγω πληθωρισµού ήταν
7,1% το 2022. Διαφωνούµε, γιατί αφήνετε ανυπεράσπιστους τους
χαµηλοσυνταξιούχους που εµείς προτείνουµε την επαναφορά
του ΕΚΑΣ και εσείς θεωρείτε ότι ξεµπερδεύετε µε µια εφάπαξ
παροχή και εξαίρεση από φαρµακευτική δαπάνη. 

Και διαφωνούµε, γιατί συνεχίζετε να εµπαίζετε τους συνταξι-
ούχους µε τη προσωπική διαφορά, δίνοντας τους ένα επίδοµα
πριν τα Χριστούγεννα και πριν το Πάσχα. 

Και βέβαια επειδή θριαµβολογείτε για τις επενδύσεις και είπατε
για τις άµεσες ξένες επενδύσεις, αλλά δεν είπατε ότι το µεγάλο
ποσοστό είναι σε real estate και χρηµατοπιστωτικά προϊόντα βε-
βαίως διαφωνούµε µε αυτή την θριαµβολογία, όπως αυτή που εί-
χατε για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά µε τους εκατοντάδες εργα-
ζόµενους να είναι στον αέρα και τον επενδυτή να µην έχει ξεκα-
θαρίσει µέχρι και σήµερα τις προθέσεις του τι θα κάνει µε τα ναυ-
πηγεία και ποια είναι η τύχη των εργαζοµένων.

Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους λόγους και πολλούς ακόµα δεν
µπορούµε ούτε να συναινέσουµε ούτε να συµφωνήσουµε µε την
οικονοµική σας πολιτική, µια πολιτική για λίγους και ισχυρούς,
µια πολιτική που θεωρεί ότι ξεµπερδεύει µε επιδόµατα, µε εργα-
λειοποίηση φτώχειας, µια πολιτική που αφήνει ανεξέλεγκτη την
αισχροκέρδεια προς όφελος των καρτέλ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 40% δεν είναι πανάκεια -και
απευθύνοµαι στους συναδέλφους της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας- δεν είναι λευκή επιταγή. Δεν αποτελεί επιχείρηµα και οδό
διαφυγής όταν είστε ή αισθάνεστε στριµωγµένοι. Δεν σας δίνει
τη νοµιµοποίηση να θέσετε υπό αµφισβήτηση ή υπό διαπραγµά-

τευση κυριαρχικά δικαιώµατα και να µετατρέπετε σε σχετική την
έννοια της κυριαρχίας της χώρας. 

Αυτό που έχετε ξεχάσει και θα πρέπει ίσως να θυµηθείτε είναι
ότι η ψήφος είναι δανεική. Δεν είστε και δεν θα µένετε ανεξέλε-
γκτοι, γιατί απέναντί σας έχετε πλέον το ΠΑΣΟΚ. Δεν είστε ούτε
ιδιοκτήτες ούτε κληρονόµοι της εξουσίας. Και δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι η εξουσία πρέπει να ασκείται στο όνοµα του λαού και
για τον λαό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατρίνη.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ασηµίνα

Σκόνδρα. Θα ακολουθήσει η κ. Ραλλία Χρηστίδου και στη συνέ-
χεια η κ. Κατερίνα Νοτοπούλου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στεκόµαστε µε

θλίψη και υποκλινόµαστε µε σεβασµό στην αυτοθυσία των δύο
παλικαριών που χθες έχασαν τη ζωή τους όταν µάχονταν µε αυ-
τοθυσία για να σώσουν άλλες ζωές. Τα συλλυπητήρια δεν αρκούν
για τις οικογένειες των δύο αυτών ηρώων που θυσιάστηκαν σε
έναν ανοµολόγητο πόλεµο.

Η χώρα µας βρίσκεται είκοσι µέρες τώρα σε κατάσταση πο-
λιορκίας από συνεχείς και ταυτόχρονες πυρκαγιές, σε µια συνεχή
µάχη µε τις καιρικές συνθήκες και τα φυσικά φαινόµενα. Σε αυτή
τη µάχη στέκονται θαρραλέα σώζοντας ζωές και περιουσίες οι
πυροσβέστες και όλοι όσοι συµµετέχουν στην κατάσβεση και την
πολιτική προστασία. Δεν έχουµε παρά να εκφράσουµε απεριόρι-
στη ευγνωµοσύνη και να τους στηρίξουµε µε όλες µας τις δυνά-
µεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε αναρωτιέµαι ενώπιόν σας: Είναι δυνατόν ο ΣΥΡΙΖΑ να µας
εγκαλεί για φοροεισπρακτικές πρακτικές και δήθεν αδιαφορία
για το εισόδηµα και την οικονοµική κατάσταση των πολιτών; Προ-
τείνουν να µοιραστεί το πρωτογενές πλεόνασµα στους συνταξι-
ούχους και στους εργαζόµενους που δικαιούνται αναδροµικά.
Προτείνουν και να µειωθεί η έµµεση φορολογία. Ειλικρινά, χρει-
άζεται παραπανίσιο θράσος να υποδεικνύεις στον άλλον αυτά
που όχι µόνο δεν εφάρµοσες, αλλά έκανες ακριβώς τα αντίθετα
αναµασώντας την «καραµέλα» της δηµοσιονοµικής εποπτείας και
του µνηµονίου, αυτού του τρίτου µνηµονίου που οι ίδιοι προκά-
λεσαν.

Πέρυσι, κύριοι συνάδελφοι, βγήκαµε από την εποπτεία. Δεν ξε-
κινήσαµε όµως πέρυσι την πολιτική των φοροελαφρύνσεων, των
ενισχύσεων και της κοινωνικής στήριξης. Τα ανακουφιστικά
µέτρα ξεκίνησαν να εφαρµόζονται διαδοχικά από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας αµέσως µετά την εκλογή της το 2019.
Μειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ και καταργήσαµε πάνω από πενήντα φό-
ρους που είχε αφήσει προίκα η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στους φορο-
λογούµενους. Διευθετήσαµε τις χίλιες και πλέον εκκρεµότητες
στις συντάξεις. Ο δε πρώην υπουργός σας κ. Κατρούγκαλος είχε
αφήσει χιλιάδες συνταξιούχους και ΑΜΕΑ χωρίς εισόδηµα και
χωρίς τη σύνταξη που δικαιούνταν. Οι άνθρωποι δεν µπορούσαν
να εξασφαλίσουν ούτε τα απαραίτητα. Όσο για την φοροκαται-
γίδα που έζησαν οι Έλληνες επί των ηµερών σας είναι βέβαιο ότι
δεν θα σβήσει ποτέ από τη µνήµη τους. Και σήµερα φέρνετε ως
προτάσεις σας και υποδείξεις όλα όσα έχουµε ήδη υλοποιήσει
εµείς ως Κυβέρνηση την προηγούµενη τετραετία, για να στηρί-
ξουµε τη διαλυµένη οικονοµία, να επαναφέρουµε τη χώρα σε
ρυθµούς ανάπτυξης και να δώσουµε ανάσα στην ελληνική κοινω-
νία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, παρ’ όλο που το νοµοσχέδιο έχει µόνο
θετικές προεκτάσεις και αµιγώς κοινωνικό χαρακτήρα βρήκατε
έναν λόγο να αντιδράσετε και πάλι. Σας ενόχλησε το άρθρο 48
για την κοστολόγηση των προεκλογικών προγραµµάτων των κοµ-
µάτων, γιατί δεν θέλετε να γίνεται αντιληπτός από τους συµπολί-
τες µας ο άκρατος λαϊκισµός σας, οι ψεύτικες υποσχέσεις και οι
ανεφάρµοστες θεωρίες σας. Προεκλογικά ο ΣΥΡΙΖΑ ανακοίνωσε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1871



ένα πρόγραµµα που εντέλει το κόστος του ήταν 80 δισεκατοµ-
µύρια. Αποδείχθηκε δηλαδή για άλλη µια φορά ο συνειδητός
εµπαιγµός των πολιτών. Διότι ακόµα και αν εφάρµοζε την φορο-
εισπρακτική πολιτική που είχε κατά νου, πάλι ήταν αδύνατη η
υλοποίησή του.

Έτσι συνεχίζετε και πορεύεστε, χωρίς σχέδιο, χωρίς πυξίδα,
χαϊδεύοντας αυτιά και δηµαγωγώντας. Οι συµπολίτες µας όµως
σας κατάλαβαν και παρά τις οκταπλάσιες παροχές που τάζατε
προεκλογικά σε σχέση µε το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας
εµφατικά επέλεξαν και στις δύο εκλογικές αναµετρήσεις αυτο-
δύναµη Νέα Δηµοκρατία και Κυριάκο Μητσοτάκη. Μας εµπιστεύ-
τηκαν γιατί ό,τι υποσχεθήκαµε το κάναµε και ακόµα περισσότερα.

Το ίδιο και µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Θεσµοθετούµε
σχεδόν το 50% των προεκλογικών µας δεσµεύσεων µε έµφαση
σε µέτρα για ενίσχυση του εισοδήµατος δηµοσίων λειτουργών,
ενστόλων, µελών ΔΕΠ στα πανεπιστήµια. Εστιάζουµε στις οικο-
γένειες µε παιδιά, σε συνταξιοδοτικές, µισθολογικές και φορο-
λογικές διατάξεις και στην περαιτέρω στήριξη των πολιτών.
Σηµειωτέον, αυξήσεις στο δηµόσιο γίνονται µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια. Αυξάνεται το αφορολόγητο για πάνω από ένα εκα-
τοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες οικογένειες µε παιδιά. Μειώνεται ο
ΕΝΦΙΑ 10% για τις ασφαλισµένες οικίες. Απαλλάσσονται οριστικά
από την φαρµακευτική δαπάνη διακόσιες χιλιάδες συνταξιούχοι
που λάµβαναν το ΕΚΑΣ. Επεκτείνεται το Market Pass και συνεχί-
ζεται το «καλάθι του νοικοκυριού». 

Επίσης και σε αυτό το νοµοσχέδιο οι νέοι κατέχουν ξεχωριστή
θέση µε τον διπλασιασµό του ποσού του προγράµµατος «Σπίτι
µου» και την ενίσχυση των 150 ευρώ για συµµετοχή σε πολιτι-
στικά δρώµενα και ταξίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηριστικό της Κυβέρνη-
σής µας είναι τα γρήγορα αντανακλαστικά. Όπως άµεσα αντα-
ποκριθήκαµε σε όλες τις εξωγενείς και δύσκολες κρίσεις των
τελευταίων ετών, έτσι και τώρα µε τροπολογία του Υπουργού κ.
Κωστή Χατζηδάκη στο σχέδιο νόµου εντάσσεται τριετής απαλ-
λαγή ΕΝΦΙΑ για κτήρια στις περιοχές που επλήγησαν από τις
πυρκαγιές του Ιουλίου, τα οποία χαρακτηρίζονται επικίνδυνα ή
ακατάλληλα για χρήση. Ταυτόχρονα, οι επιχειρήσεις στις ίδιες
περιοχές έχουν δικαίωµα αναστολής λειτουργίας έως και τρεις
µήνες, µε πλήρη κάλυψη των ασφαλιστικών εισφορών και επί-
δοµα 534 ευρώ µηνιαίως για τους εργαζοµένους τους.

Τέλος, πιστοί στην προεκλογική µας δέσµευση και διαψεύδο-
ντας πανηγυρικά τα λεγόµενα της Αντιπολίτευσης περί ιδιωτικο-
ποίησης του νερού, θεσµοθετούµε την επιστροφή ΕΥΔΑΠ και
ΕΥΑΘ στο δηµόσιο και τη διαχείρισή τους από τα Υπουργεία Οι-
κονοµικών και Ενέργειας και Περιβάλλοντος.

Με συνολικό όφελος, λοιπόν, για τους συµπολίτες µας πάνω
από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ ως το τέλος της τετραετίας, ψηφί-
ζουµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών που αποτε-
λεί µια χειροπιαστή απόδειξη ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πράτ-
τει µε γνώµονα την ευηµερία, την ασφάλεια και τις ίσες ευκαιρίες
για όλες τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Δεν αναλωνόµαστε σε
ακατάσχετη παροχολογία και κούφιες υποσχέσεις. Υλοποιούµε
το πρόγραµµά µας χωρίς να θέτουµε σε κίνδυνο τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης - Κυριάκος Βελόπουλος και οι βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα 26-7-2023 πρόταση νόµου µε τίτλο «Ε-
φαρµοστικός νόµος του Συντάγµατος για την κατάθεση προτά-
σεων νόµων από Έλληνες πολίτες στην Επικράτεια και στο εξω-
τερικό». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η χώρα θρηνεί για τον

άδικο χαµό των δύο πιλότων στον απόηχο των πυρκαγιών που
επί οκτώ - εννέα ηµέρες κατέκαψαν τη Ρόδο, την Κέρκυρα, την

Κάρυστο και πολλές ακόµα περιοχές µετατρέποντας δάση, οικο-
συστήµατα, περιουσίες σε αποκαΐδια. Για άλλη µια φορά το επι-
τελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας το
µόνο που µπόρεσε να κάνει είναι να στείλει το µήνυµα «εκκενώ-
στε», αφήνοντας τα πάντα στο έλεος της φωτιάς, για άλλη µια
φορά στον ρόλο του θεατή, µε αξύριστα µάγουλα, που περιµέ-
νουν να φτάσει η φωτιά στη θάλασσα για να σβήσει. Ούτε πολι-
τική πρόληψης καταφέρατε να έχετε ούτε και τελικά πολιτική
καταστολής. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τα τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά στην πυρασφάλεια που υπήρ-
χαν στην αρχή της αντιπυρικής περιόδου είναι αδιάψευστη από-
δειξη µιας ακόµα αποτυχίας.

Το ότι την προηγούµενη εβδοµάδα καταψηφίσατε στο Ευρω-
κοινοβούλιο µαζί µε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και λοιπούς τον
νόµο για την αποκατάσταση της φύσης αυτό είναι επίσης άλλη
µία απόδειξη της πολιτικής που υπηρετείτε. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα.

Και για να έρθω στο σηµερινό νοµοσχέδιο, µέσα σ’ αυτή την
κατάσταση βιάζεστε να προλάβετε και φέρνετε µέτρα που υπο-
τίθεται ότι αποτελούν το 50% των προεκλογικών σας υποσχέ-
σεων στον οικονοµικό τοµέα. Αν αυτά είναι το 50% των προεκ-
λογικών σας υποσχέσεων, που τα φέρνετε έτσι βιαστικά βιαστικά,
µπορούν πάρα πολύ εύκολα να φανταστούν οι πολίτες ποιο είναι
το άλλο 50% που δεν βιάζεστε να ψηφίσετε και δεν βιάζεστε να
επικοινωνήσετε στο ακροατήριό σας.

Η πλειονότητα των δηµοσίων υπαλλήλων θα δουν καθαρή αύ-
ξηση στον µισθό τους, χωρίς τις προηγούµενες αυξήσεις, κατά
περίπου 45 ευρώ, όταν µόνο πέρυσι η µείωση των πραγµατικών
µισθών στην Ελλάδα ήταν 7,4%, η τέταρτη µεγαλύτερη µείωση
µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ.

Η Ελλάδα ήταν η µοναδική χώρα του ΟΟΣΑ µαζί µε την Ιαπωνία
που ο ονοµαστικός µισθός µειώθηκε στην τριετία 2019 - 2022, σε
όλες τις υπόλοιπες αυξήθηκε. 

Ενώ λοιπόν εξατµίζονται τα εισοδήµατα των δηµόσιων λειτουρ-
γών, η Κυβέρνηση απαντά µε 45 ευρώ. Μάλιστα. Με αυτά τα
ευρώ υποτίθεται ότι θα ανακουφιστούν οι τσέπες, θα υπάρξει
ρευστότητα στην αγορά, θα δουν πελάτες οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε, εµείς έχουµε πει ότι
θα στηρίξουµε οποιαδήποτε αύξηση εισοδηµάτων υπάρξει των
µισθωτών, ακόµη κι αυτή. 

Όµως να σχολιάσουµε ή θα µας πείτε τοξικούς το γεγονός ότι
οι αυξήσεις των επιδοµάτων στις θέσεις ευθύνης γίνεται µε µη
ορθολογικό και αποτελεσµατικό τρόπο, ειδικά όταν η τοποθέ-
τηση σε θέσεις ευθύνης εξακολουθεί να γίνεται µε αυθαίρετες
αποφάσεις υπουργών, µε διάτρητες συνεντεύξεις, χωρίς διαφα-
νείς και αξιοκρατικές διαδικασίες, χωρίς ορθό σύστηµα αξιολό-
γησης, χωρίς στοχοθεσία, χωρίς κριτήρια, χωρίς κριτές; Τον δικό
σας νόµο δεν εφαρµόζετε.

Η συστηµατική κατάληψη υψηλά αµειβόµενων θέσεων από γα-
λάζιους ηµέτερους δηµιουργεί ή όχι παρά µηχανισµούς που προ-
καλούν συνεχή εµπόδια στην αποτελεσµατική λειτουργία της
δηµόσιας διοίκησης;

Υπενθυµίζουµε ότι σήµερα -ήταν η κύρια Υπουργός εδώ πριν
από λίγο, δυστυχώς δεν έµεινε, δεν την πρόλαβα- στη δηµόσια
διοίκηση κατέχουν νόµιµα τις θέσεις ευθύνης µόνον δεκαπέντε
γενικοί διευθυντές οικονοµικών υπηρεσιών και µερικοί διευθυντές
σε δύο-τρία υπουργεία. Έχουν γίνει µόνο δέκα προκηρύξεις που
αφορούν µόνο είκοσι πέντε µε τριάντα θέσεις σε σύνολο σχεδόν
δύο χιλιάδων κρατικών φορέων, µε άνω των πέντε χιλιάδων θέ-
σεων προέδρου, αντιπροέδρου και διευθύνοντος συµβούλου.
Τον δικό σας νόµο δεν ακολουθείτε.

Να σχολιάσουµε επίσης ή θα µας πείτε τοξικούς την κυβερνη-
τική απόφαση στα τέλη του Φλεβάρη του 2023 της ανάθεσης σε
εταιρεία εκπόνησης συστήµατος ανταµοιβής των δηµοσίων
υπαλλήλων έναντι υψηλότατου ποσού 904.332 ευρώ; Το κατα-
θέτω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραλλία Χρηστίδου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Να υπογραµµίσουµε ότι µόνο µία εταιρεία κατέθεσε προ-
σφορά στον σχετικό διαγωνισµό και ότι θα αµειφθεί µε ένα έργο
που θα παραδοθεί στις 31-12-2024;

Και σας ρωτάµε γιατί δεν υπήρξε κανένας άλλος ενδιαφερό-
µενος για να συµµετάσχει στον διαγωνισµό; Με ποιον τρόπο δια-
σφαλίζεται η υιοθέτηση διεθνών καλών πρακτικών; Υπάρχει
πράγµατι ανάγκη για την ανάθεση σε ιδιώτη της σύνταξης ενός
τέτοιου νέου συστήµατος; Δεν µπορούσε να γίνει αυτό από τις
έµπειρες υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών;

Να σχολιάζουµε επίσης ή θα µας πείτε τοξικούς το µέτρο της
µείωσης κατά 10% του ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες που ασφαλίζονται
για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρα; Γνωρίζουν οι εµπνευστές
αυτού του µέτρου ότι το ασφάλιστρο που καλούνται να πληρώ-
σουν οι πολίτες για να ασφαλίσουν τις κατοικίες τους είναι πολ-
λαπλάσιο της έκπτωσης που δήθεν τους γίνεται;

Να σχολιάσουµε ή θα µας πείτε τοξικούς ότι στο νοµοσχέδιο
δεν γίνεται καµµία αναφορά ούτε για τη δέκατη τρίτη σύνταξη
ούτε στα αναδροµικά των συνταξιούχων; 

Να σχολιάσουµε ή θα µας πείτε τοξικούς το γεγονός ότι οι
όποιες αυξήσεις στο µισθολόγιο χωρίς αντίστοιχες αλλαγές στην
κλίµακα φορολογίας εισοδήµατος αυξάνουν εντέλει τη φορολο-
γική επιβάρυνση και µε τα επιπλέον αυτά φορολογικά έσοδα η
Κυβέρνηση φαίνεται ότι θα χρηµατοδοτήσει τη µείωση φόρου
του άρθρου 43; Δηλαδή τα παίρνει από τη µία τσέπη και τα βάζει
στην άλλη. Είναι κάτι το οποίο το συνηθίζετε και το συνεχίζετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ξέρετε κάτι; Και θα κλείσω µε αυτό. Η τοξικότητα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για να συντηρηθεί χρειάζεται δύο πόλους. Ας
συµφωνήσουµε όλες και όλοι τώρα στην αρχή της νέας κοινο-
βουλευτικής περιόδου ότι οφείλουµε να αναλάβουµε ο καθένας
το µερίδιο της ευθύνης που µας αναλογεί και ας προχωρήσουµε
παρακάτω για το καλό της κοινωνίας, να υιοθετήσουµε καλή τη
πίστει αµφότεροι την κουλτούρα ανοχής στην αντίθετη άποψη.
Μπορούµε να το κάνουµε αυτό ή θα συνεχίσετε να εγκαλείτε για
τοξικότητα οποιαδήποτε άλλη άποψη και οποιονδήποτε αποπει-
ράται να αναδείξει τα κακώς κείµενα;

Οι τοποθετήσεις των φορέων στην επιτροπή επιβεβαίωσαν τη
θέση µας, ότι δηλαδή οι προτεινόµενες αυξήσεις δεν καλύπτουν
τη συρρίκνωση των εισοδηµάτων όλα αυτά τα τελευταία χρόνια. 

Εµείς επιθυµούµε την άµεση αύξηση 10% στους µισθούς όλων
των δηµοσίων υπαλλήλων και θέσπιση του µηχανισµού ετήσιας
τιµαριθµικής αναπροσαρµογής. Επιµένουµε στην ανάγκη προσ-
λήψεων για την αντιµετώπιση της υποστελέχωσης κρίσιµων το-
µέων του κρατικού µηχανισµού, ώστε να πάψει επιτέλους η
απόσυρση του κράτους από κρίσιµες λειτουργίες της δηµόσιας
διοίκησης. Ζητάµε την άµεση διενέργεια αδιάβλητων διαδικασιών
και κρίσεων για τις θέσεις ευθύνης και γενικότερα, την εγκαθί-
δρυση κανόνων αξιοκρατίας και διαφάνειας σε όλες τις διαδικα-
σίες που αφορούν το ανθρώπινο δυναµικό στη δηµόσια διοίκηση. 

Κλείνω µε αυτό και ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την
ανοχή. Λύσεις υπάρχουν, τα βάρη όµως από την ακρίβεια δεν
µπορούν να αντιµετωπιστούν µε τα ελάχιστα που δίνει η Κυβέρ-
νηση. Οδηγούµαστε σε νέα διόγκωση του ιδιωτικού χρέους. Σας
το λένε όλοι. 

Πρέπει λοιπόν να υιοθετηθούν άλλες πολιτικές πραγµατικής
ενίσχυσης όσων πλήττονται από τον ανεξέλεγκτο πληθωρισµό,
άµεσα όµως πριν να είναι πολύ αργά. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Για τα επόµενα επτά

λεπτά στο Βήµα καλείται η κ. Νοτοπούλου, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε υπό τη σκιά
της τραγωδίας. Δύο ήρωες έπεσαν την ώρα του καθήκοντος.
Θέλω να εκφράσω τη βαθύτατη θλίψη, την οδύνη γι’ αυτή την
τραγική απώλεια και φυσικά, τα ειλικρινή συλλυπητήρια στις οι-
κογένειές τους, την ευγνωµοσύνη µας σε όσους µε αυταπάρνηση

και µε κίνδυνο της ίδιας τους της ζωής δίνουν τη µάχη µε τον πύ-
ρινο εφιάλτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ακόµη µια χρονιά είναι ανυ-
πολόγιστες οι καταστροφές, οι συνέπειες για τους κατοίκους και
τη φύση από τις πυρκαγιές και από τον τρόπο που εσείς αντιµε-
τωπίζετε και την κλιµατική κρίση και τις πυρκαγιές. Οι κοµπασµοί
του κ. Μητσοτάκη για ετοιµότητα και επάρκεια του κρατικού µη-
χανισµού για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών γίνανε στάχτη µαζί
µε εκατοντάδες χιλιάδες στρέµµατα των πυρόπληκτων περιοχών.

Από το 2019 δε αρνείστε πεισµατικά να υλοποιήσετε ένα εθνικό
σχέδιο για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών µε τραγικές
συνέπειες. Βιώνουµε τις ίδιες κάθε καλοκαίρι. Γνωρίζουµε πως
χρειαζόµαστε επειγόντως ενίσχυση της δασικής υπηρεσίας, ενί-
σχυση της πυροσβεστικής και επειγόντως πολιτικές πρόληψης,
αλλά και πολιτικές ανθεκτικότητας της κοινωνίας και της οικονο-
µίας. 

Έρχοµαι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο, µε το οποίο εσείς απο-
δεικνύετε ότι έχετε ακριβώς την ίδια επιµονή στις τακτικές που
ακολουθήσατε την προηγούµενη τετραετία. Άρα, δεν δίνετε καµ-
µία διέξοδο στην ελληνική οικονοµία. Αντί η Κυβέρνηση να προβεί
σε δοµικές αλλαγές, γενναίες αυξήσεις µισθών και εισοδηµάτων
και φυσικά, στην πολυπόθητη παραγωγική ανασυγκρότηση, αξιο-
ποιώντας και όλα εκείνα τα διαθέσιµα εργαλεία, εσείς επιµένετε
σε µια συνέχιση επιδοµατικής πολιτικής, ισχνές αυξήσεις, στην
πραγµατικότητα καθιερώνετε το πραγµατικό εισόδηµα και φυ-
σικά, το χειρότερο είναι ότι υπονοµεύετε τις αναπτυξιακές δυνα-
τότητες της χώρας. 

Συνεχίζετε δηλαδή την υποκρισία µιας πολιτικής που στην πρα-
γµατικότητα ευνοεί τους οικονοµικά ισχυρούς, ενώ χρησιµοποι-
είτε ως άλλοθι τους οικονοµικά ασθενέστερους, προκειµένου να
επιµένετε σε επιδόµατα και κουπόνια. 

Προεκλογικά τάξατε αυξήσεις µισθών της τάξης του 25% σε
δηµοσίους υπαλλήλους. Όµως στο πρόγραµµα σταθερότητας
προβλέψατε µόλις 13% -ούτε καν- και στην πραγµατικότητα αυτό
είναι ελάχιστο και πενιχρό. Αν θέλατε να κάνετε πραγµατικές αυ-
ξήσεις, τότε θα είχατε προβεί σε γενναίες αυξήσεις στους δηµο-
σίους υπαλλήλους και στον κατώτατο µισθό θα δίνατε αυξήσεις
στο ύψος του πληθωρισµού, θα εισάγατε την τιµαριθµική ανα-
προσαρµογή των µισθών σε ετήσια βάση, όπως επιµέναµε την
προηγούµενη περίοδο και για να αναχαιτίσετε την πληθωριστική
πίεση που κατατρώει µισθούς και εισοδήµατα.

Δίνετε πενιχρές αυξήσεις, µικτά 70 ευρώ, ελάχιστα καθαρά,
αυξάνετε διάφορα επιδόµατα τα οποία όµως αφορούν στην πρα-
γµατικότητα λίγους. Εάν ταυτόχρονα θέλατε να ενισχύσετε πρα-
γµατικά το διαθέσιµο εισόδηµα, τότε θα µειώνατε την έµµεση
φορολογία: ΦΠΑ, ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα. Τα
έχουµε πει τόσες φορές.

Σε αντίθεση των ψεµάτων που εσείς λέτε, στις χώρες που µει-
ώθηκε ο ΦΠΑ των τροφίµων είναι κατακόρυφη η πτώση στις τιµές
των τροφίµων, όπως στην Ισπανία και την Πορτογαλία για παρά-
δειγµα. Εσείς επιµένετε σε Market Pass µέχρι τον Οκτώβριο και
για δεύτερη χρονιά δίνετε το voucher για διακοπές. Απέτυχε την
προηγούµενη χρονιά. Φέτος µόνο για τη βόρεια Εύβοια. Το Evia
Pass αντικαθιστά το North Evia - Samos Pass που είχε δοθεί πέ-
ρυσι. 

Έχετε κάποια πρόβλεψη για τη Ρόδο, για παράδειγµα, που έχει
δεχθεί ένα ανεπανόρθωτο πλήγµα; Προτείνουµε να το βάλετε
άµεσα στις προτεραιότητές σας.

Γνωρίζετε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως ο εσωτε-
ρικός τουρισµός έχει δεχθεί ένα τεράστιο πλήγµα. Οι µισοί Έλ-
ληνες δεν θα πάνε διακοπές φέτος και δυστυχώς δεν είχε καµµία
πολιτική η Κυβέρνησή σας για αυτό. Μάλιστα, αν δούµε προσε-
κτικά τα στοιχεία EUROSTAT και ΕΛΣΤΑΤ, τότε θα δούµε πως η
Ελλάδα είχε τη µεγαλύτερη πτώση των διανυκτερεύσεων του
εσωτερικού τουρισµού σε ολόκληρη την Ευρώπη, µια τεράστια
απόκλιση από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Συνεχίζετε φυσικά να αντιµετωπίζετε τους νέους µε επιδοµα-
τική πολιτική, χωρίς να απαντάτε σε καµµία από τις πραγµατικές
τους ανάγκες. Ούτε το αφορολόγητο  µειώνετε, άρα το Youth
Pass που δίνετε το παίρνετε πίσω από εκεί. Γνωρίζετε πως οι νε-
ολαίοι είναι η πλέον ευάλωτη κοινωνική κατηγορία σε περιόδους
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κρίσης, ενώ µπορεί να αποτελέσει κινητήρια δύναµη για την ανά-
πτυξη και τη θωράκιση της ελληνικής οικονοµίας. 

Οι δείκτες ανεργίας στη νεολαία παραµένουν υψηλοί, εργοδο-
τική αυθαιρεσία, η νεολαία δεν µπορεί να βρει στέγη. Τι απα-
ντάτε; Τι απαντάτε πως διπλασιάζετε στο τελευταίο πρόβληµα το
ύψος της χρηµατοδότησης της ΔΥΠΑ για το πρόγραµµα «Σπίτι
µου». Μάλιστα. Διπλασιάζετε τα κονδύλια, αλλά τα προβλήµατα
παραµένουν: ανεπάρκεια χώρων, πάρα πολύ παλιά σπίτια, από
τις τριάντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις ούτε οι χίλιες από αυτές δεν
προβλέπεται να ολοκληρωθούν. 

Από την άλλη µεριά, αιµορραγεί η νεολαία µε το brain drain.
Εµείς λοιπόν αντί για ευχολόγια επιµένουµε σε πολιτικές. Γι’ αυτό
και καταθέτουµε τροπολογία για την αύξηση για µισθολογικές
ευνοϊκές ρυθµίσεις για τους ερευνητές, για τους ειδικούς λει-
τουργούς και λειτουργικούς επιστήµονες, που υπηρετούν σε
εθνικά ερευνητικά ινστιτούτα. Διότι η αύξηση στον βασικό µισθό,
η εξίσωση ειδικών επιδοµάτων µε τον αντίστοιχο των µελών ΔΕΠ
και η αναγνώριση της προϋπηρεσίας τους είναι ένα βήµα προς
την εξίσωση των αποδοχών των ερευνητών και των ερευνητριών
µε τις αποδοχές στις αντίστοιχες βαθµίδες των µελών ΔΕΠ των
ΑΕΙ και σας καλούµε να τη στηρίξετε.

Ένα ακόµα παράδειγµα του εµπαιγµού των νέων ανθρώπων
αλλά και του κόσµου του τουρισµού είναι ο τρόπος που η Κυβέρ-
νηση αντιµετώπισε τις ΑΣΤΕ, τις ανώτερες σχολές τουριστικής
εκπαίδευσης Κρήτης και Ρόδου. Έρχεστε σήµερα µε το άρθρο
39 του παρόντος νοµοσχεδίου να κάνετε µια σαφή διάκριση των
ανώτερων τουριστικών σχολείων από τα ΑΕΙ της παραγράφου 2,
επιβεβαιώνοντας αυτό που σας λέµε τέσσερα χρόνια, πως τέσ-
σερα χρόνια τώρα η δήθεν ανωτατοποίηση των ΑΣΤΕ ήταν απλά
ψευδεπίγραφη. 

Παρατείνατε τον χρόνο σπουδών χωρίς αναβάθµιση των πτυ-
χίων, χωρίς να δίνετε λύση στα προβλήµατα που αντιµετώπισαν
οι φοιτητές. Ούτε φοιτητικές εστίες, ούτε είσοδος σε µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα, ούτε επάρκεια σε καθηγητές, σε προσω-
πικό, σε χώρους, σε εργαστήρια δεν γινόταν. Αποδεικνύετε
λοιπόν σήµερα και την προχειρότητα της νοµοθέτησής σας και
φυσικά την αδιαφορία σας για τους σπουδαστές και τις οικογέ-
νειές τους. 

Τέλος, επιτρέψτε µου, γιατί ακούστηκαν πάρα πολλά, να ανα-
φερθώ και στην περίφηµη µεταφορά των µετοχών της ΕΥΔΑΠ και
της ΕΥΑΘ. Σας καλωσορίζουµε στην έννοµη τάξη, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. Να σας θυµίσουµε όµως µερικά γεγονότα,
να σας θυµίσουµε δηλαδή πως µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις,
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, η ΕΥΑΘ ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ, το πολύ
αγαπηµένο σας ΤΑΙΠΕΔ. Να σας υπενθυµίσουµε επίσης πως από
τον νόµο του Υπερταµείου το 2016 είχε προβλεφθεί ρητά ο σεβα-
σµός στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Δεν θα ξεχάσουµε λοιπόν τα γεγονότα και κυρίως δεν θα ξε-
χάσουµε την ενίσχυση που έκανε η δική µας κυβέρνηση την πε-
ρίοδο 2015 µε 2019 για την ΕΥΑΘ, όπου ενισχύθηκε µε προσω-
πικό, προσλήψεις εκατόν πενήντα ανθρώπων µόνιµου προσωπικό
µε ΑΣΕΠ, και πάρα πολλά έργα τα οποία εσείς κόβετε κορδέλες
και διαφηµίζετε µέχρι και σήµερα –αγωγός Αραβησσού, Α2 Βάση
Διυλιστηρίου, ΜΚΑ κ.λπ.. 

Άρα λοιπόν αυτό που σήµερα έχει επιτύχει το κίνηµα της Θεσ-
σαλονίκης, και όχι µόνο, είναι το να µαταιώσει τα σχέδιά σας για
ιδιωτικοποιήσεις. Σας θυµίζω το δηµοψήφισµα για το νερό. Σας
θυµίζω τη µεγαλειώδη συναυλία. Σας θυµίζω την προσφυγή στο
Σ.τ.Ε. των εργαζοµένων της ΕΥΑΘ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς θα επιµένετε σε pass και
επιδοµατικές πολιτικές, θα αγνοείτε τον πολυδιάστατο εκσυγχρο-
νισµό και απλώς θα τον επικαλείστε. Εµείς θα επιµείνουµε σε
πραγµατικά προοδευτικές πολιτικές, που δίνουν απαντήσεις στα
πραγµατικά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, τα οποία οι νε-
οφιλελεύθερες εµµονές σας και οι πολιτικές σας διογκώνουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλά-

κης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ελληνικός λαός είναι συγκλονι-
σµένος από την απώλεια των πιλότων µας, του Σµηναγού Χρή-
στου Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, δύο
νέων ανθρώπων που µε αυτοθυσία επιχειρούσαν πάνω από το µέ-
τωπο της φωτιάς στην Κάρυστο, επιδεικνύοντας υψηλό αίσθηµα
ευθύνης. Αυτό κάνουν καθηµερινά µε ηρωισµό και απαράµιλλη
αυταπάρνηση οι χειριστές µας κάτω από τις πιο αντίξοες συνθή-
κες. Τους αποχαιρετούµε µε ευγνωµοσύνη και σεβασµό για την
προσφορά τους στον ελληνικό λαό και την πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αναγνωρίζει εµµέσως πλην σαφώς το γεγονός ότι τα µέτρα
προστασίας του εισοδήµατος των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων από την ενεργειακή κρίση και τον πληθωρισµό δεν είχαν
την απαιτούµενη αποτελεσµατικότητα και το αναγκαίο κοινωνικό
αποτύπωµα. 

Τον Ιούλιο τα τρόφιµα στην Ελλάδα αυξήθηκαν κατά 3,5%,
όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση οι αυξήσεις δεν ξεπέρασαν το
0,1%, σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της EUROSTAT την Πα-
ρασκευή. Ο Πρωθυπουργός, πριν από δύο εβδοµάδες σε µια τη-
λεοπτική του συνέντευξη, παραδέχθηκε ότι ο πληθωρισµός στα
τρόφιµα είναι επίµονος, σηµειώνοντας ότι υπάρχει µια λογική
υποψία ότι αποκτά χαρακτηριστικά που έχουν να κάνουν µε την
ενίσχυση του περιθωρίου κέρδους των επιχειρήσεων. 

Κάπως αργά το αντιλήφθηκε ο κ. Μητσοτάκης, ότι δηλαδή στη
χώρα µας επικρατεί «πληθωρισµός απληστίας», όπως τον ονοµά-
ζουν η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και ο ΟΟΣΑ. Το κατάλαβε,
αφ’ ότου οι πολίτες πλήρωσαν πανάκριβα προϊόντα και ακτο-
πλοϊκά εισιτήρια φέτος το καλοκαίρι. Το κατάλαβε, αφού οι πολί-
τες πρώτα είτε επιβαρύνθηκαν µε συνεχείς αυξήσεις στις τιµές
των τροφίµων είτε εξαπατήθηκαν πληρώνοντας στην ίδια τιµή
αλλά για µικρότερες συσκευασίες. 

Αν όµως ο κ. Μητσοτάκης αναγνωρίζει ότι στην Ελλάδα υπάρ-
χει πράγµατι πληθωρισµός απληστίας, πληθωρισµός κερδών, θα
αντιλαµβάνεται επίσης ότι τα pass ανακουφίζουν προσωρινά, για
λίγο, τα ευάλωτα νοικοκυριά. Όσο δεν επιβάλλεται ουσιαστικός
έλεγχος στις αγορές, ακόµα και αυτά θα καταλήγουν να τροφο-
δοτούν τα κέρδη, δηµιουργώντας έναν φαύλο κύκλο εις βάρος
των πιο αδύναµων συµπολιτών µας. 

Ξέρω ότι στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν σας αρέ-
σουν τα στοιχεία από τον ΟΟΣΑ. Χρησιµοποιεί ελάχιστα από αυτά
για να κρύψει την εικόνα της οικονοµίας και της κοινωνίας, που
δεν είναι άλλη από το ότι εδώ και καιρό τα κέρδη αυξάνονται, ενώ
οι πραγµατικοί µισθοί µειώνονται. Συγκεκριµένα, την τελευταία τε-
τραετία, από το τελευταίο τρίµηνο του 2019 έως το πρώτο τρί-
µηνο του 2023, τα κέρδη αυξήθηκαν κατά 16,1%, ενώ το κόστος
εργασίας 7%, και τα δύο σε ονοµαστικούς όρους ανά µονάδα
προϊόντος. Σε πραγµατικούς όρους δηλαδή, συνυπολογί- ζοντας
την άνοδο των τιµών, το µοναδιαίο κόστος εργασίας και κατ’ επέ-
κταση το µερίδιο της εργασίας στο ΑΕΠ µειώθηκε κατά 4,6%. 

Γνωρίζουµε όλοι καλά ότι η κατάσταση στην κοινωνία και την
οικονοµία βρίσκεται σε µια εύθραυστη ισορροπία. Τα πρόσθετα
µέτρα που συζητάµε σήµερα είναι καταρχήν ευπρόσδεκτα. Ωσ-
τόσο θα αποδειχθούν για άλλη µια φορά αλυσιτελή όσο η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει να ανέχεται τον πληθωρισµό των κερδών σε ορι-
σµένους κλάδους της οικονοµίας. 

Η αισχροκέρδεια και η υπερφορολόγηση µέσω των έµµεσων
φόρων δυσκολεύουν συνεχώς την καθηµερινότητα των πολιτών.
Φτάσαµε στον Ιούλιο για να µας ανακοινώσει ο νέος Υπουργός
Ανάπτυξης ότι αποφάσισε κατόπιν εορτής ελέγχους στο σύνολο
της εφοδιαστικής αλυσίδας. Κυρίες και κύριοι, τα αποσπασµα-
τικά µέτρα του νοµοσχεδίου δεν συγκροτούν σε καµµία περί-
πτωση ένα συνολικό πλαίσιο για την προστασία της αγοραστικής
δύναµης των πολιτών, το οποίο έχουµε προτείνει πάρα πολλές
φορές.

Η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων βρίσκεται τρίτη από το
τέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο κ. Χατζηδάκης προανήγγειλε
αυξήσεις µισθών και την παράταση του Market Pass. Αυτά τα
µέτρα δεν επαρκούν για να αντισταθµίσουν τις εισοδηµατικές
απώλειες. 
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Πρόσφατα δε η EUROSTAT υπολόγισε ότι το διάµεσο διαθέ-
σιµο εισόδηµα σε πραγµατικούς όρους µόνο το 2022 στην Ελ-
λάδα, µειώθηκε κατά 2% παρά το γεγονός ότι έχουν παρθεί
µέτρα στήριξης, όπως τα διάφορα επιδόµατα, η αύξηση του βα-
σικού µισθού και οι γνωστές επιδοτήσεις στους λογαριασµούς
ηλεκτρικής ενέργειας. 

Επιπρόσθετα, εκτιµάται αύξηση του ποσοστού του πληθυσµού
που βρέθηκε σε κίνδυνο φτώχειας το 2022. Εµείς θα επιµείνουµε
να σας προτρέπουµε να εφαρµόσετε τη µείωση του ΦΠΑ σε βα-
σικά είδη ευρείας κατανάλωσης για όσο διαρκεί η κρίση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Άλλωστε και εσείς αυτά λέγατε πριν τις εκλογές του 2019. Και
βέβαια αξιοποιώντας τα υπερέσοδα του κράτους από τους έµµε-
σους φόρους λόγω των ανατιµήσεων. Και όπως έχουµε ζητήσει
ήδη από την αρχή της πληθωριστικής έξαρσης απαιτούνται εντα-
τικοί έλεγχοι κατά αθέµιτων πρακτικών από την Επιτροπή Αντα-
γωνισµού και τα υπόλοιπα ελεγκτικά όργανα του κράτους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο, το
οποίο διαφηµίστηκε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ως νέο µι-
σθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων, απαξιώνει απολύτως την έν-
νοια του ενιαίου µισθολογίου. Την ταυτίζει µε ένα οριζόντιο επί-
δοµα 70 ευρώ ακαθάριστα, αυξήσεις χαµηλότερες από τον πλη-
θωρισµό. 

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα την αύξηση των επιδοµάτων ευθύνης,
δεν διαφωνούµε. Επισηµαίνουµε όµως, ότι µε τη συνέχιση των
πολιτικών του επιτελικού κράτους που αναθέτει συνεχώς µε απο-
φάσεις Υπουργών αντί να επιλέγει αξιοκρατικά τους προϊσταµέ-
νους, θα µετατραπεί και αυτό σε µια προνοµιακή οικονοµική
ενίσχυση ηµετέρων. 

Με το άρθρο 43 αυξάνονται τα ποσά της µείωσης του φόρου
εισοδήµατος για φορολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα. Ευ-
πρόσδεκτο µέτρο, αλλά πολύ µακριά από µια ολοκληρωµένη πο-
λιτική για το δηµογραφικό της χώρας. Έχουµε ταχθεί υπέρ της
σηµαντικής µείωσης των φορολογικών συντελεστών στις οικογέ-
νειες µε δύο παιδιά και πάνω. 

Μια χώρα µε τόσο οξύ δηµογραφικό πρόβληµα δεν µπορεί να
κλείνει τα µάτια στις πολιτικές αποφάσεις που λαµβάνονται σε
άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Στη χώρα µας οι οικογένειες µε παιδιά
έχουν σχεδόν την ίδια φορολογική µεταχείριση µε µια οικογένεια
χωρίς παιδιά όταν για παράδειγµα –το έχω πει πολλές φορές-
στην Πορτογαλία µε ανάλογο δηµογραφικό πρόβληµα, µε ανά-
λογα οικονοµικά ζητήµατα, η διαφορά στους φορολογικούς συ-
ντελεστές αγγίζει τις δέκα µονάδες µεταξύ µιας οικογένειας
χωρίς παιδιά και µιας οικογένειας µε δύο παιδιά. 

Αντιθέτως, το ΠΑΣΟΚ έχει θέσει προ καιρού το ζήτηµα του δη-
µογραφικού στο προσκήνιο του προγραµµατικού διαλόγου ως
απόλυτη εθνική προτεραιότητα. Καταθέσαµε πρόταση νόµου µε
βασικούς άξονες που θεωρούµε ότι έπρεπε να έχει µια εθνική δη-
µογραφική πολιτική, ήδη από το 2018. Κεντρική πολιτική µας
προτεραιότητα είναι η δηµιουργία µιας δεξαµενής εκατόν πενή-
ντα χιλιάδων κοινωνικών κατοικιών, νεόδµητων, από τους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης ή παλαιότερων που θα µπουν στη δεξα-
µενή µε φορολογικά κίνητρα ή κίνητρα ανακατασκευής. Αυτές οι
κοινωνικές κατοικίες θα διατίθενται µε χαµηλό ενοίκιο σε νέους
για να ξεκινήσουν τη ζωή τους. 

Προ ηµερών ο κ. Μητσοτάκης για πολλοστή φορά, όπως και
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και σήµερα και ο κ. Χατζηδάκης
µε περισσή αλαζονεία περιπαίζουν την πρόταση του ΠΑΣΟΚ που
αποτελεί όµως εφαρµοζόµενη πολιτική στα περισσότερα ευρω-
παϊκά κράτη. Δηλαδή µπορείτε να απαξιώσετε µε µπακαλίστικους
υπολογισµούς ότι τάχα και οι εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοικίες
θα είναι νεόδµητες, κάτι που ποτέ δεν ισχυριστήκαµε, µε πολιτι-
κές επιλογές και σχέδια τα οποία υλοποιούνται στις περισσότε-
ρες χώρες της Ευρώπης; 

Ξέρετε οι µισές αλήθειες είναι χειρότερες από τα ψέµατα. Και
αποδεικνύετε µε αυτή σας την αλαζονεία πόσο περιφρονείτε
τους αδύναµους πολίτες και τη νέα γενιά, τα νέα παιδιά που θα
έρθουν στα αστικά κέντρα να βρουν σπίτι για να σπουδάσουν τις
επόµενες µέρες, όλους αυτούς τους περιφρονείτε, µένοντας εµ-
µονικά σε ένα σχέδιο, το οποίο δεν µπορεί να υλοποιηθεί, λόγω

του κόστους που υπάρχει σήµερα στην αγορά κατοικιών. Το γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά. 

Αντί λοιπόν να ακολουθήσετε αυτό που συµβαίνει σε όλα τα
ευρωπαϊκά κράτη, προσπαθείτε µε ευφυολογήµατα να απαξιώ-
σετε την πρόταση. Είπε κάτι ο κ. Χατζηδάκης για το Ταµείο Ανά-
καµψης, ότι θα τινάξουν -λέει- τις δαπάνες του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης.

Γιατί δεν είχαν το ίδιο πρόβληµα οι Πορτογάλοι; Είκοσι έξι χι-
λιάδες κατοικίες έβαλαν οι Πορτογάλοι. Είκοσι χιλιάδες Ισπανοί,
δέκα χιλιάδες Ιταλοί. Εσείς βάλατε εκατό. Εκατό κοινωνικές κα-
τοικίες έχει το Ταµείο Ανάκαµψης της Νέας Δηµοκρατίας και
έχετε το θράσος να ψέγετε µια πρόταση που υλοποιείται στα πε-
ρισσότερα ευρωπαϊκά κράτη µε ανάλογα προβλήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά δεν περιπαίζετε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, την ελληνική
νεολαία περιπαίζετε, τους πιο αδύναµους Έλληνες, τους πιο ευά-
λωτους. Αυτή είναι η ελιτίστικη συµπεριφορά σας. 

Όµως, εάν δεν γνωρίζετε πως υλοποιούνται αυτά τα προγράµ-
µατα και δεν θέλετε να τα ακούσετε από εµάς, από την Ευρω-
παϊκή Σοσιαλδηµοκρατία, ας ρωτήσει ο Πρωθυπουργός τη νέα
του πολιτική φίλη, την κ. Μελόνι. Η κ. Μελόνι η ακροδεξιά Πρω-
θυπουργός της Ιταλίας, ακόµα και αυτή υλοποιεί τέτοια προ-
γράµµατα. 

Ρωτήστε, λοιπόν, στο Συµβούλιο τον Αντόνιο Κόστα, τον Πέδ-
ρο Σάντσεθ, την κ. Μελόνι και άλλους ηγέτες ευρωπαϊκών χωρών
για το πώς αντιµετωπίζουν την αύξηση του κόστους ζωής που
αφορά τα ενοίκια στις µεγάλες πρωτεύουσες της Ευρώπης και
σε µεγάλα αστικά κέντρα.

Όσον αφορά το δικό σας πρόγραµµα τώρα, της Νέας Δηµο-
κρατίας, το πρόγραµµα «Σπίτι µου», είναι εκτός πραγµατικότη-
τας, γιατί οι δικαιούχοι δεν βρίσκουν φθηνά σπίτια να αγοράσουν.
Επιπλέον δεν ρυθµίζει την αγορά ενοικίου. 

Εµείς γιατί προτείνουµε αυτό; Διότι µέσω του ανταγωνισµού
θα πέσουν οι τιµές και γι’ αυτούς που θα τα νοικιάζουν µε ένα χα-
µηλό κόστος, αλλά και σε ευρύτερες περιοχές που θα υπάρχουν
µεγάλα πακέτα κοινωνικής κατοικίας. Αυτό δείχνει η ευρωπαϊκή
πρακτική και οι έρευνες που γίνονται σε αυτό το επίπεδο. 

Αποκλιµακώνουµε, λοιπόν, το κόστος ζωής όχι µόνο γι’ αυτούς
που θα διαµένουν αλλά και για αυτούς που είναι κοντά σ’ αυτές
τις κοινωνικές κατοικίες. Αυτά είναι ολοκληρωµένα προγράµµατα
κι όχι πυροτεχνήµατα, όπως εσείς προεκλογικά και τώρα, λέτε
στον ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι, σχετικά µε το Youth Pass των 150 ευρώ τα
λόγια είναι περιττά εδώ. Θα ήταν πολύ πιο χρήσιµο η Κυβέρνηση
να ασχοληθεί πρώτα µε το πώς οι νέοι µας θα απολάµβαναν πε-
ρισσότερες και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, για να πά-
ψουµε να κάνουµε πρωταθλητισµό στην ανεργία των νέων. 

Για εµάς προτεραιότητα είναι η προστασία των δικαιωµάτων
των νέων εργαζοµένων, µε µια ισχυρή επιθεώρηση εργασίας που
θα πραγµατοποιεί συστηµατικούς ελέγχους, ιδίως κατά τη διάρ-
κεια της καλοκαιρινής περιόδου, όπου χιλιάδες νέες και νέοι ερ-
γάζονται κάτω από πολύ δύσκολες συνθήκες σε εποχικές
εργασίες. Βλέπουµε συνεχώς παραδείγµατα στον δηµόσιο βίο
και την καθηµερινότητα. 

Σε ό,τι αφορά τη διάταξη για την προαιρετική αξιολόγηση και
ποσοτικοποίηση των προγραµµάτων των πολιτικών κοµµάτων
από το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο. Πρώτοι διατυπώσαµε την ανά-
γκη αξιολόγησης από το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής. 

Ωστόσο, θέλουµε και θεωρούµε ότι η διάταξη αυτή δείχνει τη
βαθιά υποκριτική και προσχηµατική στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η οποία κρίθηκε από µια στάση «ήξεις αφήξεις» πίσω από
το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Πολιτικής κατά
την προεκλογική εκστρατεία. Χρειάστηκε να αποκαλυφθεί η δι-
γλωσσία όταν σε µια ραδιοφωνική εκποµπή ο κ. Χατζηδάκης κο-
στολόγησε το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας 8,9 δισεκα-
τοµµύρια σε βάθος τετραετίας, ενώ ο κ. Σκυλακάκης µιλούσε για
5,5 δισεκατοµµύρια τον χρόνο, δηλαδή 22 δισεκατοµµύρια την
τετραετία. 

Εάν πραγµατικά θέλει η Κυβέρνηση να διασφαλίσει την ανε-
ξαρτησία του φορέα που θα πραγµατοποιεί την κοστολόγηση,
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τότε θα πρέπει η διοίκησή του να ορίζεται µέσω της Βουλής, µε
αυξηµένη πλειοψηφία τεσσάρων πέµπτων, να µη συµµετέχουν σε
αυτή πολιτικά πρόσωπα, για να διασφαλίσουµε τον πλουραλισµό
των µελών της διοίκησης.

Επιπρόσθετα, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση αναγκάζεται να
επανέλθει για µια ακόµη φορά µε βελτιώσεις στον εξωδικαστικό
συµβιβασµό, αλλά και ένα ακόµα σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τα µη
εξυπηρετούµενα δάνεια στις µη συστηµικές τράπεζες, κατά βάση
αυτή τη φορά καταδεικνύει την αναποτελεσµατικότητα και την
προχειρότητα των µέχρι τώρα πολιτικών της επιλογών για την
αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους συνολικά.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη απορρίπτει το ενδεχόµενο να δοθεί
η δυνατότητα για νέες ρυθµίσεις οφειλών και η αναβίωση των
εβδοµήντα δύο έως εκατόν είκοσι δόσεων για χρέη στην εφορία
έχει πενιχρά αποτελέσµατα, µε οκτώ στις δέκα αιτήσεις να απορ-
ρίπτονται.

Στη ρύθµιση για χρέη στον ΕΦΚΑ έχει υποβάλει αίτηση µόλις
το 20% των δικαιούχων.

Η µεγαλύτερη αποτυχία της Κυβέρνησης είναι ο εξωδικαστικός
συµβιβασµός, αφού µέσα σε δύο χρόνια έχουν γίνει µόλις έξι χι-
λιάδες διακόσιες πενήντα τέσσερις ρυθµίσεις οφειλών, τη στιγµή
που το σύνολο εκείνων που µπορούν να ρυθµιστούν υπερβαίνει
τα επτά εκατοµµύρια.

Εµείς καταθέσαµε εγκαίρως τροπολογία στη Βουλή που προ-
βλέπει εκατόν είκοσι δόσεις για όλους όσους είναι συνεπείς και
έχουν συσσωρευµένα χρέη σε ΕΦΚΑ και εφορία.

Θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο στο ζήτηµα του νέου «ΗΡΑ-
ΚΛΗ». Σύµφωνα µε τη EUROSTAT και σε αντίθεση µε το τι έγινε
µε τον «ΗΡΑΚΛΗ Ι» και «ΙΙ», οι εγγυήσεις που θα δίνει το δηµόσιο
µε έκδοση οµολόγων για τιτλοποιήσεις κόκκινων δανείων θα εγ-
γράφονται στο δηµόσιο χρέος, εκτός και αν οι ιδιώτες επενδυτές
αναλάβουν ίσο ή µεγαλύτερο µερίδιο του κινδύνου αθέτησης, δη-
λαδή µη πληρωµής σε σχέση µε το δηµόσιο.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Πώς θα το διασφαλίσετε αυτό; Θυ-
µόµαστε όλοι πολύ καλά ότι την τελευταία στιγµή γλιτώσαµε από
τη EUROSTAT την προσµέτρηση στο χρέος των εγγυήσεων του
ελληνικού δηµοσίου, που δόθηκαν στο πλαίσιο των τιτλοποι-
ήσεων κόκκινων δανείων στον «ΗΡΑΚΛΗ Ι» και «ΙΙ». Τώρα τι θα
γίνει;

Ένα, όµως, είναι δεδοµένο: Το δηµόσιο χρέος και ο ελληνικός
λαός δεν µπορούν να σηκώσουν νέα τραπεζικά φορτία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έπειτα από µια µεγάλη περίοδο δηµο-
σιονοµικής ευελιξίας για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων και
των παρενεργειών από την πανδηµία, το Σύµφωνο Σταθερότητας
επανέρχεται από το 2024. Τα επόµενα χρόνια, τα κράτη παγκο-
σµίως και ειδικά, η Ελλάδα θα επιβαρυνθούν εκτός των άλλων
για την αντιµετώπιση των φαινοµένων που σχετίζονται µε την κλι-
µατική αλλαγή. Το βιώνουµε ήδη µε δραµατικό τρόπο στην πα-
τρίδα µας αυτές τις µέρες.

Σε αυτό το πλαίσιο, έχει ξεκινήσει ήδη µια δηµόσια συζήτηση
για το µέλλον των δηµοσιονοµικών κανόνων σε επίπεδο Ευρώ-
πης, σε επίπεδο ευρωπαϊκών κρατών. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
προτείνει να υπάρχουν περισσότερες ευέλικτες διµερείς συµφω-
νίες για τη δηµοσιονοµική πολιτική, ενώ οι φειδωλοί του Συµβου-
λίου προτείνουν ετήσια µείωση του χρέους κατά µία ποσοστιαία
µονάδα για χώρες µε υψηλό δηµόσιο χρέος.

Αν, τελικά, υπερισχύσουν οι φειδωλοί, τότε οι αγορές όπως η
Ελλάδα θα είναι εξαιρετικά δύσκολο να αυξήσουν τις «πράσινες»
επενδύσεις. Απαιτείται, λοιπόν, να γίνουµε προµηθείς και όχι επι-
µηθείς, όπως συµβαίνει πολλές φορές µε την Κυβέρνησή σας.

Μας ανησυχεί, επίσης, ότι η δαπάνη για τόκους του κρατικού
χρέους το πρώτο εξάµηνο εκτοξεύθηκε στα 4,6 δισεκατοµµύρια,
σηµειώνοντας αύξηση 45,6% σε σχέση µε το πρώτο εξάµηνο του
2022. Ολόκληρο το έτος του 2022 οι τόκοι του κρατικού χρέους
ήταν 5 δισεκατοµµύρια και η πρόβλεψη του προϋπολογισµού για
τόκους του κρατικού χρέους ολόκληρο το 2023 είναι 5,9 δισεκα-
τοµµύρια.

Επίσης, µας ανησυχεί ότι, παρά τη σηµαντική αποκλιµάκωση
της ανεργίας των τελευταίων ετών και το σχεδόν µηδενικό παρα-
γωγικό κενό, το ποσοστό στην Ελλάδα παραµένει υψηλό σε
σχέση µε το υπόλοιπο χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό κα-

ταδεικνύει και υπογραµµίζει τα περιορισµένα όρια της οικονοµίας
µας, πράγµα που αποτυπώνεται στο έλλειµµα ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών, στο ισοζύγιο πληρωµών, που αναµένεται να
διατηρηθεί σε υψηλά επίπεδα τουλάχιστον το 2026.

Εποµένως είναι όρος επιβίωσης να αξιοποιήσουµε µε µέγιστη
δυνατή αποτελεσµατικότητα τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, για να αλλάξουµε παραγωγικό υπόδειγµα. Απαιτούνται δρά-
σεις που απαιτούν δύσκολες οικονοµικές επιλογές, µε έντονες
διανεµητικές συνέπειες και όχι πελατειακές προτεραιότητες,
όπως έχετε ασκήσει στο Ταµείο Ανάκαµψης κατά την προηγού-
µενη περίοδο.

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, καταψηφίζει επί της αρχής ένα νοµοσχέδιο
που δεν έχει στρατηγική αντίληψη για την οικονοµία της χώρας,
δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα της κοινωνίας, δεν έχει ολο-
κληρωµένη συνεκτική στρατηγική για το δηµογραφικό, τη στεγα-
στική πολιτική των νέων, την αντιµετώπιση της ακρίβειας, τη
βιώσιµη ανάπτυξη. Ωστόσο, βεβαίως, θα υπερψηφίσουµε όσα
άρθρα στηρίζουν τους ευάλωτους συµπολίτες µας, κάτι που µε
σοβαρότητα κάναµε διαχρονικά.

Συνεπώς µαθήµατα πολιτικής υπευθυνότητας, κύριε Χατζη-
δάκη και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλού, όχι στο ΠΑΣΟΚ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µολονότι είναι µια πολύ δύσκολη µέρα,
µια ηµέρα πένθους για τον χαµό των δύο ηρωικών µας πιλότων,
κλείνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα, τη
Βουλή των Ελλήνων, για µια πολύ σοβαρή εξέλιξη.

Τέτοια µέρα πέρσι περνούσα το κατώφλι του Αρείου Πάγου,
για να καταθέσω, κύριε Χατζηδάκη, µια µηνυτήρια αναφορά για
την απόπειρα παγίδευσης του κινητού µου τηλεφώνου µε το λο-
γισµικό «Predator». Γνωρίζετε καλά αυτή την υπόθεση.

Άνοιγα, λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, τον δρόµο για τη δικαστική διερεύνηση του σκανδάλου
των υποκλοπών. Είχα πει και τότε -το λέω και σήµερα- ότι έχω
µάθει να δίνω µάχες στο προσκήνιο και στο φως. Δεν έχω µάθει
να κρατώ τίποτα στο συρτάρι µου. Υπηρετώ µε πίστη τη διαφά-
νεια και την αξιοπιστία στην πολιτική και αυτό είναι πολύ κρίσιµο
και για τους τριακόσιους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου,
να υπηρετούµε την αξιοπιστία στην πολιτική. Αυτό θα κάνω, λοι-
πόν και σήµερα.

Θέλω, λοιπόν, να σας ενηµερώσω ότι χθες το βράδυ παρέλαβα
επιστολή από την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χα-
ρακτήρα, µε την οποία ενηµερώνοµαι ότι, τελικά, έγιναν τρεις
απόπειρες και όχι µία για να παγιδευτώ από το «Predator». Η
πρώτη στις 16 Σεπτεµβρίου του 2021, η δεύτερη στις 21 Σεπτεµ-
βρίου του 2021 -αυτή που εντόπισε κιόλας η Ειδική Υπηρεσία του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου- και η τρίτη απόπειρα έγινε στις 20
Οκτωβρίου του 2021, ενώ ήδη βρισκόµουν υπό την παρακολού-
θηση της ΕΥΠ και µεσούσης της προεκλογικής µου εκστρατείας
για την ηγεσία του ΠΑΣΟΚ.

Παραδίδω, λοιπόν, στα Πρακτικά την επιστολή του Κωνσταντί-
νου Μενουδάκου.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Όπως έχει δηµόσια ενηµερώσει ο κ. Μενουδάκος, ογδόντα
επτά ακόµη συµπολίτες µας έλαβαν αντίστοιχα µηνύµατα «Pred-
ator». Συνεπώς υπάρχουν άλλες ογδόντα επτά επιστολές, όπως
αυτή που καταθέτω εδώ σήµερα στα Πρακτικά.

Θεωρώ αυτονόητο για όσους ορκίζονται στην Ελληνική Δηµο-
κρατία, στους θεσµούς, στη διαφάνεια, τα µέλη του Κοινοβου-
λίου, όσους κατέχουν δηµόσιες θέσεις ευθύνης, θέσεις εξουσίας,
ότι οφείλουν να ενηµερώσουν τη Βουλή των Ελλήνων και τον ελ-
ληνικό λαό για αυτές τις επιστολές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και οφείλουν να κάνουν το αυτονόητο, να δώσουν τα στοιχεία
αυτά στη δικαιοσύνη, για να µάθει ο ελληνικός λαός την αλήθεια.
Το οφείλουν στην αλήθεια, το οφείλουν στον λαό, στην πατρίδα,
στην προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, στη δηµοκρατία.
Έχουν χρέος να το κάνουν.

1876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μετά και από αυτή την εξέλιξη πιστεύω ότι το νερό έχει µπει
στο αυλάκι, κυρίες και κύριοι, γιατί αυτοί που επέτρεψαν σκόπιµα
να κυλιστεί σε βούρκο η δηµόσια ζωή του τόπου και να κρύψουν
µε παραπληροφόρηση και συµψηφισµούς τις βαρύτατες ευθύνες
τους, πρέπει να λογοδοτήσουν. Άκουσα προσωπικά ακραίους χα-
ρακτηρισµούς από τους πολιτικούς µας αντιπάλους, και από τους
µεν και από τους δε: «πράκτορας» από τη µία, για αυτούς που
ήθελαν να κρύψουν τα σκοτεινά τους παιχνίδια µε τις µυστικές
υπηρεσίες, «πιασµένος» για τους άλλους, γιατί δεν τους κάνουµε
τα πολιτικά χατίρια. Πρόκειται για εκφράσεις που υπογραµµίζουν
την παρακµή του πολιτικού ήθους όσων τις χρησιµοποίησαν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είµαι, λοιπόν, εδώ γιατί συνεχίζω τον αγώνα της διαφάνειας,
της αξιοπρέπειας, του σεβασµού των θεσµών και της δηµοκρα-
τίας. Το ερώτηµα, λοιπόν, που περιµένουµε να απαντήσει η δι-
καιοσύνη, αλλά και οι Ανεξάρτητες Αρχές, είναι ένα: Ποιοι είχαν
στήσει αυτό το παράκεντρο εξουσίας και χρησιµοποιούσαν
«Predator»; Πρέπει η δικαιοσύνη να ελέγξει άµεσα πόσοι από
τους ογδόντα επτά υπήρξαν και θύµατα παρακολουθήσεων από
την ΕΥΠ για να δούµε τελικά πόσες ήταν οι διαβολικές συµπτώ-
σεις, πέρα από εµένα, τον κ. Κουκάκη και την κ. Σίφορντ. Μόνο
έτσι θα σταµατήσουν να κρύβονται από τις πραγµατικές τους ευ-
θύνες και ο Πρωθυπουργός και οι στενοί του συνεργάτες.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό όρθιοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Κυρία Πρόεδρε, η παρέµβαση θα είναι ολιγόλεπτη.
Πρώτα από όλα, σε σχέση µε το τελευταίο ζήτηµα στο οποίο

αναφέρθηκε ο κ. Ανδρουλάκης, θέλω να πω το εξής. Τόσο ο
Πρωθυπουργός, όσο και εγώ, όσο και όλα τα µέλη της Κυβέρνη-
σης και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
ποτέ δεν έχουµε αναφερθεί, εννοείται, µε µειωτικό τρόπο για το
πρόσωπό του. Και σε αυτή τη θέση θα επιµείνουµε για αυτονόη-
τους λόγους. Από εκεί και πέρα, ισχύουν στο ακέραιο οι δηλώ-
σεις του Πρωθυπουργού, κατ’ επανάληψη, σε αυτή την Αίθουσα.
Μας ενδιαφέρει όλους να διαλευκανθεί το θέµα απολύτως. Είναι
θέµα διαφάνειας και δηµοκρατίας. Αυτή τη θέση είχαµε και αυτή
τη θέση εξακολουθούµε να υποστηρίζουµε.

Πρέπει παράλληλα, όµως, να κάνω και µερικές πολύ σύντοµες
παρατηρήσεις. Δεν θα αναφερθώ στο σύνολο της οµιλίας του κ.
Ανδρουλάκη. Αυτό θα ήταν άχαρο και για τους συναδέλφους, άλ-
λωστε ήταν στο ίδιο µήκος κύµατος µε τον κ. Κουκουλόπουλο.
Είναι καλό να υπάρχει συντονισµός, σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ
που δεν υπήρχε συντονισµός µεταξύ του Προέδρου και του ει-
σηγητή. Στο ΠΑΣΟΚ υπήρχε σήµερα τουλάχιστον συντονισµός
µεταξύ του Προέδρου και του εισηγητή ως προς την κατεύθυνση.
Θέλω να επισηµάνω δυο-τρία στοιχεία µόνο. Είναι, δεν ξέρω πώς
να το χαρακτηρίσω! Γίνεται µονότονο αυτό το πράγµα, η επί-
κληση κάποιων στοιχείων του ΟΟΣΑ του 2022, για να βγάλουµε
συµπεράσµατα για την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης και
για τους µισθούς!

Τόνισα και στην οµιλία µου προηγουµένως, η αύξηση του πλη-
θωρισµού από το 2019 ίσαµε το 2023 είναι 15%, και η αύξηση του
κατώτατου µισθού στο ίδιο διάστηµα, συµπεριλαµβανοµένης και
της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών, είναι 21,2%. Εποµέ-
νως, το πράγµα είναι απολύτως σαφές. Και είναι σαφές και στους
ψηφοφόρους, διότι δεν συνωµότησε το σύµπαν, ώστε σε µια
σειρά από λαϊκές περιοχές της Αθήνας και άλλων περιοχών και
πόλεων της Ελλάδας να παίρνουµε τα ποσοστά που πήραµε στις
τελευταίες εκλογές. Κάτι είδαν οι εργαζόµενοι ή κάτι είδαν οι
άνεργοι που βρήκαν δουλειές εν τω µεταξύ. Τώρα να ελεεινολο-
γούµε καθέτως και οριζοντίως την πολιτική της Κυβέρνησης, δεν
νοµίζω ότι προσθέτει κάτι στην αξιοπιστία µας και σίγουρα στη
δική σας αξιοπιστία. Δεν λέω ότι η Κυβέρνηση τα έχει κάνει όλα
τέλεια, αλλά επιµένετε σε πράγµατα τα οποία είναι αντίθετα και
µε τα επίσηµα στοιχεία και µε την πραγµατικότητα, έτσι όπως την
έχουν βιώσει οι πολίτες τα τελευταία τέσσερα χρόνια. 

Θα κάνω µια επίσης παρατήρηση, τελευταία, για το θέµα του
στεγαστικού προγράµµατος. Είχαµε πει, κύριε Ανδρουλάκη, βγά-
ζουµε ένα πρόγραµµα µε χρηµατοδότηση κρατική, επιδότηση
επιτοκίου από τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης που θα κάλυ-
πτε δέκα χιλιάδες δικαιούχους περίπου, δηλαδή περίπου πέντε
χιλιάδες δάνεια. Το πρόγραµµα αυτό βγήκε στον αέρα στις 3
Απριλίου και µέχρι την περασµένη εβδοµάδα είχαν εξαντληθεί τα
χρήµατα ακριβώς γιατί πέτυχε το πρόγραµµα. Λεγόταν ότι δεν
θα βρεθούν σπίτια, αλλά βρέθηκαν. Και υπήρξε και η χρηµατο-
δότηση. Οι τράπεζες το πήγαν γρήγορα και έκλεισε ο πρώτος κύ-
κλος. Και όπως είχαµε πει πριν από τις εκλογές, καθώς εξαντ-
λήθηκαν τα χρήµατα, θα ακολουθήσει και δεύτερος κύκλος. Και
µε τον δεύτερο κύκλο θα φτάσουµε στα δέκα χιλιάδες δάνεια χα-
µηλότοκα, τα οποία έχουν µεγάλη ζήτηση. 

Εσείς αναφερθήκατε σε εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοικίες. Ο
Πρωθυπουργός, όταν µιλήσατε την προηγούµενη φορά, έκανε
τους λογαριασµούς και σας είπε: αν είναι µε 100.000 ευρώ κάθε
κατοικία, είναι 15 δισεκατοµµύρια ευρώ, και αν είναι µε 150.000
ευρώ κάθε κατοικία είναι 22,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το Ταµείο
Ανάκαµψης έχει περίπου 18 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα θα τινά-
ξει την µπάνκα στον αέρα, δεν θα µείνει τίποτα για οποιοδήποτε
άλλο πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης! Άλλωστε και µόνος
σας το καταλάβατε, νοµίζω, και γι’ αυτό σήµερα δεν µας είπατε
για καινούργιες κατοικίες, αλλά για παλαιότερες κατοικίες και
άλλες µεθόδους. Αλλά και παλιότερες να είναι οι κατοικίες πόσο
να κοστίζει µία κατοικία; Να κοστίζει 30.000 ευρώ ή 20.000 ευρώ;
Δηλαδή πού θα µπουν αυτοί οι άνθρωποι να στεγαστούν; Τι εί-
δους πολιτική θα είναι αυτή που θα εφαρµόσετε;

Επίσης, µόνος σας είπατε σήµερα ότι η Πορτογαλία µιλάει για
είκοσι έξι χιλιάδες κατοικίες και η Ιταλία, µια χώρα πενταπλάσιου
µεγέθους από την Ελλάδα, για δέκα χιλιάδες κατοικίες. Ε, δέκα
χιλιάδες έχουµε και εµείς οι ίδιοι -προσέξτε!- µόνο µε αυτό το
πρόγραµµα! Αλλά δεν είναι µόνο αυτό το πρόγραµµα. Το πρό-
γραµµα αυτό είναι ένα µικρό κοµµάτι του συνολικού στεγαστικού
προγράµµατος της Κυβέρνησης, το οποίο έχει προϋπολογισµό
1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, και µε τούτη εδώ την αύξηση θα ξεπε-
ράσουµε τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και θα πάµε περίπου στα 2,2
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επίσης, το Ταµείο Ανάκαµψης είχαµε ανακοινώσει -και αυτό
επιχειρεί να κάνει και ο κ. Παπαθανάσης- από τότε που παρου-
σιάσαµε το πρόγραµµα ότι θέλουµε από την αναθεώρηση να εξα-
σφαλίσουµε επιπλέον διακόσια εκατοµµύρια για πρόγραµµα
κοινωνικής στέγης. Εποµένως κάνετε µία συνεχή και επίµονη δια-
στρέβλωση της κατάστασης της πραγµατικότητας και των θέ-
σεων της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι, λοιπόν, κουκιά µετρηµένα τα
πράγµατα. Αν σας παραπληροφορούν οι συνεργάτες σας, δεν
φταίω. Αλλά, παρά τις όποιες πολιτικές και ιδεολογικές µου δια-
φορές, και των συνεργατών µου µαζί σας, νοµίζω ότι δεν έχουµε
κατηγορηθεί ποτέ ότι άλλα λέµε, άλλα κάνουµε, άλλα εννοούµε.
Μπορεί να έχουµε πολιτικές και ιδεολογικές αποστάσεις µεταξύ
µας, αλλά τα στοιχεία είναι αυτά τα οποία σας παρουσιάζω.

Να πω και κάτι τελευταίο. Μίλησα και προηγουµένως. Το
ΠΑΣΟΚ αποφασίζει για τους δικούς του λόγους να καταψηφίσει
αυτό το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι είναι θετικό και δίνει αυξήσεις
στους δηµοσίους υπαλλήλους, ελαφρύνει τα φορολογικά βάρη
και τα λοιπά. Είναι θέµα στρατηγικής. Κατά τη δική µου άποψη,
το σηµείωσα και προηγουµένως, κύριε Ανδρουλάκη, αποφασί-
ζετε, τουλάχιστον σε αυτό το νοµοσχέδιο, να γίνεται το ΚΚΕ της
κεντροαριστεράς. Το ΚΚΕ λέει: εγώ εκφράζω µια άλλη άποψη
και, αν δεν υιοθετήσετε την άποψή µου, θα καταψηφίζω συνέχεια.
Έτσι είπε και ο εισηγητής σας προηγουµένως: εµείς έχουµε µια
άλλη κατεύθυνση και αφού, λοιπόν, έχουµε άλλη κατεύθυνση, θε-
τικά είναι τα µέτρα που φέρνετε, ουδέτερα είναι, ό,τι και να είναι,
εµείς θα τα καταψηφίζουµε. Δικαίωµά σας! ΚΚΕ της κεντροαρι-
στεράς! Έχουµε τον ΣΥΡΙΖΑ όµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Υ-
πουργέ, να συντοµεύουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Κλείνω µε αυτή την αναφορά µου στον ΣΥΡΙΖΑ.

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μαµουλάκης, το πρωί είπε τα
εξής. Έχω εδώ τα Πρακτικά. Διαβάζω από τα Πρακτικά. Κλείνο-
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ντας την τοποθέτησή του είπε: «Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν
κατακλείδι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία υπερψηφίζει επί
της αρχής το νοµοσχέδιο, αλλά καταδικάζει τη λογική της ασκού-
µενης δηµοσιονοµικής και οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας». Ενώ λοιπόν ο κ. Μαµουλάκης ως
εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ το υπερψηφίζει, έρχεται στη συνέχεια ο κ.
Παππάς, ο οποίος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επαναλαµβάνετε συ-
νεχώς τα ίδια, κύριε Χατζηδάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Μην παρεµβαίνετε σε αυτό το σηµείο. Μην παρεµβαίνετε σε αυτό
το σηµείο γιατί πρέπει να το ακούσει ο κόσµος.

Ο κ. Μαµουλάκης, λοιπόν, είπε -και επικαλούµαι τα Πρακτικά-
ότι το υπερψηφίζει ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ ο κ. Παππάς ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το καταψηφίζει. Διερωτώ-
µαι, λοιπόν, τι ισχύει από τα δύο; Έχουµε δύο κόµµατα σε
συσκευασία του ενός; Ποια είναι η θέση σας; Θα ακολουθήσετε
τη γραµµή του ΠΑΣΟΚ να καταψηφίζετε ή την πρωινή σας θέση,
µε βάση την οποία ήσασταν υπέρ; Είναι πραγµατικό το ερώτηµα,
δεν είναι ρητορικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Το πολιτικό σας θράσος είναι απεριόριστο. Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τι λέει; Μειώθηκαν οι πραγµατικοί µισθοί,
ναι ή όχι; Ο ΟΟΣΑ τι λέει; Μειώθηκαν οι πραγµατικοί µισθοί, ναι
ή όχι; Απαντήστε στον ελληνικό λαό και αφήστε το «40%», το
έχετε πει πολλές φορές. 

Δηλαδή, ό,τι και να γίνεται τα επόµενα χρόνια, 40% θα είναι η
απάντηση; Όλοι οι οργανισµοί λένε ότι µειώθηκαν οι πραγµατικοί
µισθοί στη χώρα. Αυξάνονται οι ανισότητες. Είµαστε τρίτοι από
το τέλος της αγοραστικής δύναµης της Ευρώπης. Και πραγµα-
τικά για το θέµα της στεγαστικής πολιτικής ή κάνετε ότι δεν κα-
ταλαβαίνετε ή υπάρχει θέµα πρόσληψης. Εσείς µιλάτε για αγορά
κατοικίας. Εµείς µιλάµε για ενοικίαση κατοικίας. Είναι δύο άλλες
φιλοσοφίες. Αυτό που προτείνουµε εµείς γίνεται σε όλη την Ευ-
ρώπη. Αυτό που προτείνετε εσείς είναι µια ειδική πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας που δεν αντιµετωπίζει κανένα πρόβληµα.
Γιατί; Αγοράζοντας µία κατοικία δεν δηµιουργείς ανταγωνισµό
µέσα από το χαµηλό κόστος ενοικίασης προς τα κάτω όπως γί-
νεται σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη. Το καταλάβατε; Πόσες φορές
πρέπει να το πω; 

Δεύτερη διαφορά. Μιλάτε εσείς για 150.000. Τυγχάνει να είµαι
µηχανικός και το κόστος κατασκευής το ξέρουµε. Αλλά δεν είναι
όλα νεόδµητα. Πουθενά σε όλη την Ευρώπη δεν είναι όλα νεόδ-
µητα. Και λέει «τα παλιά δεν έχουν κόστη; Θα αγοράσουν τα
παλιά;». Είπαµε ποτέ για αγορά παλαιών κατοικιών στο πρό-
γραµµά µας, στον δηµόσιο λόγο; Πού τα ακούσατε αυτά; Ξέρετε
γιατί έχετε αυτή την πολιτική συµπεριφορά; Γιατί γνωρίζετε πολύ
καλά ότι, ό,τι και να λέτε, τα µίντια που σας στηρίζουν δεν θα
πουν τίποτα για να ψέξουν αυτή τη στρατηγική που είναι οπουρ-
τουνιστική και (…): να υπονοµεύεις προτάσεις οι οποίες έχουν
άλλον χαρακτήρα άλλα δεδοµένα και είναι πολύ συγκεκριµένες.
Στηρίζεστε στη µιντιακή κάλυψη και όχι στον ορθό λόγο. 

Ποια είναι λοιπόν η δεύτερη διαφορά; Εµείς τι λέµε; Όπως στο
Ταµείο Ανάκαµψης Ιταλίας, Πορτογαλίας… Μιλώ για Ταµείο Ανά-
καµψης. Εσείς τι κάνατε; Δέκα χιλιάδες, λέει η Ιταλία. Εκατοντά-
δες χιλιάδες έχει η Ιταλία. Στο Ταµείο Ανάκαµψης έβαλε 10.000.
Βάλατε εκατό εσείς. Ακόµη και πληθυσµιακά εάν κάνετε την ανα-
λογία πάλι εκτός σχεδιασµού είστε. Τι κάνανε, λοιπόν; Λέµε
«δώστε φορολογικά κίνητρα και κίνητρα ανακατασκευής να ανοί-
ξουν κλειστές κατοικίες ή άνθρωποι που έχουν υψηλό ΕΝΦΙΑ να
βάλουν τα σπίτια τους στην κοινωνική δεξαµενή ώστε να έχουν
ένα µεγάλο capacity». Μετά να βάλουµε και νεόδµητες όπως κά-
νουν και τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη. Τι σχέση έχει αυτό που
λέµε εµείς εδώ και ένα χρόνο µε αυτά τα οποία είπατε µόλις
τώρα; Καµµία σχέση. Αλλά σας είπα δεν φοβάστε ότι θα εκτε-
θείτε διότι εδώ θα τα ακούσουµε. 

Πάµε παρακάτω. «Έχετε…», λέει, «…συµπεριφορά ΚΚΕ του κέ-
ντρου». Εγώ σέβοµαι πολύ το ΚΚΕ και δεν καταλαβαίνω τι είναι

αυτό που θέλετε να πείτε. Η άρνηση; Το κάθε κόµµα έχει µια συ-
µπεριφορά και µια ιδεολογία. Εµείς τι λέµε; Ψηφίζουµε τα άρθρα
µε τα µέτρα τα οποία στηρίζουν τους ευάλωτους Έλληνες. Με
τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και πάρα πολλά που έχετε µέσα
είµαστε αρνητικοί γι’ αυτό επί της αρχής καταψηφίζουµε. Δεν το
καταλαβαίνετε αυτό; Είµαστε ενάντια στο Ταµείο στο θέµα της
στεγαστικής πολιτικής όπως το έχετε. Θεωρούµε αδιανόητο τον
τοκισµό του Ταµείου Ανάκαµψης. Θεωρούµε αδιανόητη την αξιο-
κρατική συµπεριφορά στα θέµατα επιδοµάτων διότι δεν έχετε
ένα ολοκληρωµένο µισθολόγιο αξιοκρατικό για να δώσουµε µια
προοπτική στους δηµοσίους υπαλλήλους. Και δεν αντιµετωπίζετε
τα δοµικά προβλήµατα µε ελέγχους στην αγορά αλλά συνεχίζετε
την πολιτική των pass. Εµείς βάζουµε τη µεγάλη εικόνα και λέµε
πράγµατα που από τη στιγµή που υλοποιήθηκαν σε άλλα κράτη
και έφεραν αποτελέσµατα δεν καταλαβαίνουµε γιατί εσείς δεν
θέλατε να τα κάνετε πράξη.

Κλείνω µε το εξής. Χρησιµοποιείτε πολλούς χαρακτηρισµούς.
Εσείς πήρατε κάποιον φάκελο, κύριε Χατζηδάκη; Είστε από τη
φιλελεύθερη πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας. Αν πραγµατικά
είστε από τη φιλελεύθερη πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας, φιλε-
λευθερισµός και ανοχή σε παρακρατικές πρακτικές δεν πάνε
µαζί, κύριε Χατζηδάκη. Γι’ αυτό µαθήµατα όχι στο ΠΑΣΟΚ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής) 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ. Έχετε τον
λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Ανδρουλάκη, κανένας δεν έχει µεγαλύτερη ευαισθησία για
τον ιδιωτικό µου χώρο όσο εγώ. Εποµένως µαθήµατα ευαισθη-
σίας σε µένα δεν θα δίδετε. Έχω µιλήσει κατ’ επανάληψη από το
Βήµα της Βουλής και έχω πει προφανώς ότι περιµένω την ολο-
κλήρωση των ερευνών της δικαιοσύνης και δεν την περιµένετε
εσείς περισσότερο από ό,τι την περιµένω εγώ. Ούτε έχετε εσείς
µεγαλύτερη ευαισθησία για το θέµα αυτό από ό,τι έχω εγώ προ-
σωπικά. Ο δε Πρωθυπουργός ήταν απολύτως ξεκάθαρος στη
θέση του και επιµένει προφανώς στην ίδια αντίληψη έτσι ώστε να
χυθεί φως και να υπάρχει απόλυτη διαύγεια για το συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Επανέρχοµαι όµως στο άλλο ζήτηµα, το στεγαστικό, για να
σας πω και πάλι ότι δεν είστε καλά ενηµερωµένος. Κάνετε κριτική
στο πρόγραµµα των δανείων, της επιδότησης στεγαστικών δα-
νείων. Επαναλαµβάνω ότι είναι µέρος. Ήταν 375 εκατοµµύρια
ευρώ στο σύνολο ενός προγράµµατος 1.780 και είχε ωφελούµε-
νους 10.000, µε 5.000 δάνεια ενώ οι ωφελούµενοι συνολικά του
στεγαστικού προγράµµατος που έχουµε παρουσιάσει είναι
137.000. Εποµένως τι κουβεντιάζετε. Μας φέρνετε µια πρόταση
της οποίας το περιεχόµενο αντιλαµβάνοµαι ότι ούτε εσείς ο ίδιος
µπορείτε να προσδιορίσετε ακριβώς γιατί το τροποποιείτε κάθε
φορά που γίνεται συζήτηση και κάνετε κριτική σε µια κυβέρνηση
η οποία καλύπτει εκατόν τριάντα επτά χιλιάδες ωφελούµενους
µε το πρόγραµµά της µε πολλά και διαφορετικά υποπρογράµ-
µατα -πέντε ή έξι διαφορετικά υποπρογράµµατα- όταν την ίδια
στιγµή και για το Ταµείο Ανάκαµψης που µιλάτε έχουµε παρου-
σιάσει από τότε τη θέση µας και τη διαπραγµατεύεται τώρα ο κ.
Παπαθανάσης στο πλαίσιο της αναθεώρησης για συµπερίληψη
200 εκατοµµυρίων και από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Με συγχωρείτε. Σας ενοχλεί η χρηµατοδότηση της Δηµόσιας
Υπηρεσίας Απασχόλησης ή ξεχνάτε ότι γι’ αυτό που λέτε για τα
χαµηλά ενοίκια πάλι µέσω της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλη-
σης µε το πρόγραµµά «Rent to own» υπάρχει και πρόγραµµα το
οποίο θα ξεκινήσουµε να εφαρµόζουµε βάσει του οποίου στο
πλαίσιο της κοινωνικής κατοικίας θα δίδονται σε εργαζόµενους -
ωφελούµενους, εν πάση περιπτώσει,- διαµερίσµατα µε χαµηλό
ενοίκιο τα οποία στη συνέχεια θα µπορούν και να αγοράζουν;
Εποµένως παραβιάζετε ανοιχτές πόρτες. Παριστάνετε τους µε-
ταρρυθµιστές για µεταρρυθµίσεις που έχουν ήδη δροµολογηθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

1878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Αφού, λοιπόν, έχουν δροµολογηθεί οι µεταρ-
ρυθµίσεις γιατί το κόστος ενοικίασης καλπάζει σε όλη την
Ελλάδα; Να το πείτε στον ελληνικό λαό που βιώνει υπέρογκα
ενοίκια. Να τα πείτε στους νέους φοιτητές που θα πάνε Θεσσα-
λονίκη, Αθήνα, Ηράκλειο και σε άλλες περιοχές της χώρας και
δεν µπορούν να βρουν σπίτι. Δεν µπορούν να στεγάσουν τα
όνειρά τους για µια καλύτερη ζωή, για να σπουδάσουν. Εκεί φτά-
σαµε. Να κάνουν επιλογές στα µηχανογραφικά τους βάσει της
τσέπης της οικογένειας και όχι αυτού που θέλουν να πετύχουν
στη ζωή τους. Και µου λέτε για µεταρρυθµίσεις. Ποιο είναι, λοι-
πόν, το αποτέλεσµά τους; Να το πείτε σε αυτά τα παιδιά και τις
οικογένειές τους.

Θα κλείσω µε το θέµα των υποκλοπών. Ποια ευαισθησία δεί-
ξατε; Ποια ευαισθησία; Εξεταστική επιτροπή κάναµε, ζητήσαµε
να καλέσετε τους επιχειρηµατίες Μπίζιο, Λαβράνο, τον ανιψιό του
κ. Δηµητριάδη και γίνατε ασπίδα όλη η Νέα Δηµοκρατία για να
µην κληθεί κανείς από αυτούς. Ποια, λοιπόν, ευαισθησία; Ό,τι
µπορούσατε κάνατε για τη συγκάλυψη. Ευτυχώς που υπάρχει το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε την αρµόδια εξεταστική επιτροπή που
έβγαλε ένα πόρισµα που είναι κόλαφος για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Γι’ αυτό µα-
θήµατα σεβασµού στους θεσµούς, στη δηµοκρατία, στα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, η Κυβέρνηση, που έχει στιγµατιστεί από ένα
τέτοιο παγκόσµιο σκάνδαλο, καλό θα ήταν να µην κάνει. 

Σας έκανα ένα ερώτηµα αλλά δεν µου απαντήσατε. Μου το
γυρνάτε γύρω-γύρω. Κατέθεσε µία επιστολή. Εσείς λάβατε, κύριε
Χατζηδάκη, τέτοια επιστολή; Απλό είναι. Ναι ή όχι; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής) 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τελευταία παρέµβαση.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι εδώ τελειώνει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Δεν θέλω να το κάνω κρητική βεντέτα. Νοµίζω ότι ούτε ο κ. Αν-
δρουλάκης θέλει να το κάνουµε κρητική βεντέτα.

Το θέµα διερευνάται ως προς όλες τις υποθέσεις και όλες τις
πτυχές του. Και πιστεύω ότι σε εύλογο χρονικό διάστηµα από την
πλευρά της δικαιοσύνης θα βγουν πορίσµατα. Πώς ήρθε σας
εσάς σήµερα το συγκεκριµένο έγγραφο; Το θέµα είναι πολύ ευ-
ρύτερο από το δικό σας έγγραφο. 

Γίνεται, λοιπόν, διερεύνηση και νοµίζω ότι και εσείς, όπως και
εµείς, έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της. 

Επίσης, θέλω να πω ότι αυτό που είπατε τώρα για τα ενοίκια
ήταν το πιο συγκρατηµένο απ’ όλα όσα είχατε πει προηγουµέ-
νως, διότι πράγµατι για τις τιµές των ενοικίων έχετε δίκιο, µε την
έννοια ότι έχουν πάει προς τα πάνω λόγω του ότι η αγορά των
ακινήτων έχει πάρει µπροστά. Γι’ αυτό άλλωστε υπάρχει και το
στεγαστικό πρόγραµµα για το οποίο µιλάµε και γι’ αυτόν τον
λόγο η Κυβέρνηση έχει θέσει το θέµα της στεγαστικής πολιτικής
σε υψηλή προτεραιότητα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Ανδρουλάκη, έχουν αυξηθεί οι κατώ-
τατοι µισθοί και έχουν αυξηθεί και οι µισθοί πάνω από τον κατώ-
τατο µισθό µε βάση στοιχεία τα οποία έχουµε παρουσιάσει κατ’
επανάληψη.

Ως προς τον κατώτατο µισθό, υπενθυµίζω ότι τον παραλάβαµε
από τον ΣΥΡΙΖΑ 650 ευρώ και έχει ανέβει στα 780 ευρώ. Επίσης,
σε επίπεδο ευρωπαϊκό, επειδή ήσασταν Ευρωβουλευτής -και πα-
ρακαλώ να το ελέγξετε- ήµασταν δέκατοι όγδοοι, λαµβανοµένης
υπ’ όψιν της αγοραστικής δύναµης του κατώτατου µισθού, στον
κατώτατο µισθό στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε είκοσι δύο κράτη που
έχουν καθεστώς κατώτατου µισθού -τα υπόλοιπα δεν έχουν- και
σήµερα είµαστε δέκατοι τρίτοι. Δεν κοµπάζουµε γι’ αυτό, αλλά
νοµίζω ότι κάτι κατάλαβαν οι Έλληνες πολίτες στις τελευταίες
εκλογές και έδωσαν ανάλογα ποσοστά στα κόµµατα.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

επί προσωπικού ο κ. Μαµουλάκης. 
Έχετε δύο λεπτά, κύριε Μαµουλάκη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Για δύο λεπτά, κυ-

ρία Πρόεδρε.
Επειδή αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός, βλέπω, κύριε Υπουρ-

γέ, ότι δείχνετε ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την εν γένει στάση του
ΣΥΡΙΖΑ αναφορικά µε το νοµοσχέδιο στο οποίο είστε ο επισπεύ-
δων Υπουργός. Μακάρι, κύριε Χατζηδάκη, να δείχνατε το ίδιο εν-
διαφέρον, την ίδια πρεµούρα, την ίδια ζέση και για τα θέµατα τα
δικά σας, της παρακολούθησης της δικής σας. Αυτό πρέπει να
καταγραφεί, διότι αν µη τι άλλο η αλαζονική στάση που επιδεί-
ξατε και εσείς κατά τη διάρκεια της συζήτησης, αλλά και οι οµι-
λητές της Συµπολίτευσης, προφανώς οδηγούν και εµάς στο να
αναθεωρήσουµε.

Επίσης, όµως, το πιο σηµαντικό που δεν απαντήσατε -και
κλείνω µ’ αυτό γιατί θέλω να είµαι πολύ σύντοµος-, αλλά που νο-
µίζω ότι είναι «to the point», είναι το εξής: Κύριε Χατζηδάκη, σας
είπα και από το Βήµα της Βουλής ότι πρόκειται για το µεγαλύ-
τερο σε επίπεδο υποδοµών ακίνητο που διαθέτει η χώρα µας. Μι-
λάµε για την πύλη εισόδου της πατρίδας, µιλάµε για το «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και το φέρνετε σε τροπολογία µαζί µε την
ΕΥΔΑΠ; Αυτή είναι η χρηστή, αυτή είναι η ορθολογική, αυτή είναι
η επιτελική νοµοθέτηση που ακολουθείτε;

Προσέξτε: Σας παρέθεσα και στοιχεία. Είπαµε: 508 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως το ’19 τα έσοδα, καθαρά έσοδα 280. Τι έχετε
να πείτε γι’ αυτό; Θα απαντήσετε;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είναι επί προσωπικού αυτό. Είναι
λάθος αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Κατρίνη, σας
παρακαλώ.

Θα απαντήσετε, κύριε Χατζηδάκη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μαµουλάκη, ζη-

τήσατε τον λόγο επί προσωπικού.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κλείνω.
Τι σας οδήγησε να συµπτύξετε σε µία τροπολογία δύο ετερό-

κλητα άρθρα, τα οποία προκαλούν τη δηµόσια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Λοιπόν, προσωπικό

δεν υφίσταται. Θα απαντήσει για ένα λεπτό ο κ. Χατζηδάκης και
συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ να σταµατήσετε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο

κ. Μαµουλάκης, συµπατριώτης µου, επίσης, Κρητικός, πήρε τον
λόγο για να µιλήσει επί προσωπικού, όπως και εσείς εικάσατε,
και φανταζόµουν ότι θα έλεγε ότι διαστρέβλωσα τη θέση του σε
σχέση µε την ψηφοφορία. Μας είπε, λοιπόν, «άλλα λόγια ν’ αγα-
πιόµαστε». Μας είπε για το αεροδρόµιο, για το οποίο µόλις προ-
ηγουµένως από εκείνο εκεί το Βήµα µίλησα και εξήγησα ποια
είναι η προστιθέµενη αξία και ποιοι είναι οι λόγοι που το κάνουµε. 

Εγώ, κύριε Μαµουλάκη, θέλω να σας ξαναρωτήσω, επειδή εγώ
γι’ αυτό σας ρώτησα και µου απαντήσατε για άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην κάνετε ερωτή-
σεις, δεν θα υπάρξει απάντηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Είσαστε ο κ. Μαµουλάκης που διαβάζω εδώ, σ’ αυτά τα χαρτιά,
που λέει ως εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ υπερψηφίζει επί
της αρχής το νοµοσχέδιο ή το είπε κανένας άλλος Μαµουλάκης
και έχω κάνει εγώ κάποιο λάθος; Σε αυτό απαντήστε µου. Και ο
κ. Παππάς είπε το ακριβώς αντίθετο προηγουµένως. Αυτό είναι
το ερώτηµα. Επειδή έχω µπερδευτεί …

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Συνεχίζετε!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε τον διά-
λογο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Ισχύει η πρωινή σας δήλωση ή δεν ισχύει, κύριε Μαµουλάκη;
Ισχύει ο Μαµουλάκης νούµερο 1 ή ο Μαµουλάκης νούµερο 2; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας απάντησε!

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1879



ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Τόσο σας πείραξαν
οι παρακολουθήσεις;

Κυρία Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μαµουλάκη, δεν

έχετε τον λόγο.
Ενηµερώνω το Σώµα ότι ο εγγεγραµµένοι οµιλητές είναι εξή-

ντα τέσσερις. Η ώρα είναι 17.15’ και έχουν µιλήσει µόνο δώδεκα
οµιλητές. Θα συνεχίσουµε µε πέντε Βουλευτές. Ανακοινώνω τα
ονόµατα. Είναι ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία,
ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μακάριος
Λαζαρίδης και ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία και
η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ. Στη συνέχεια είχε ζητή-
σει τον λόγο ο κ. Παπαθανάσης, αλλά αντιλαµβάνεστε, κύριε Πα-
παθανάση, ότι θα πρέπει να προηγηθούν οι Βουλευτές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, είχα ζητήσει εδώ και πολλή ώρα να µιλήσω στις 17.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχουν ανακοινωθεί
πέντε οµιλητές. Μετά τους πέντε οµιλητές θα λάβετε τον λόγο.
Πήγε πίσω η όλη διαδικασία λόγω της διαδικασίας που παρακο-
λουθήσατε. Δεν µπορεί να µην παρεµβληθούν πέντε Βουλευτές.
Θα µιλήσετε αµέσως µετά και πριν τον Υπουργό.

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας

πενθεί την απώλεια δύο νέων ανθρώπων που χάθηκαν την ώρα
του καθήκοντος στην Εύβοια. Θερµά συλλυπητήρια στις οικογέ-
νειές τους και στην Πολεµική Αεροπορία.

Είναι προφανές ότι βρισκόµαστε σε µια µάχη µε ακραία φυσικά
φαινόµενα που απειλούν τη ζωή, την περιουσία και το φυσικό πε-
ριβάλλον. Μπροστά σ’ αυτές τις νέες συνθήκες η πολιτεία πρέπει
να προχωρήσει σε λύσεις καινοτόµες, κυρίως σε ό,τι αφορά τον
τρόπο διαχείρισης των δασικών εκτάσεων, γιατί τα δύσκολα είναι
µπροστά µας τα επόµενα χρόνια. 

Η Ελλάδα, για να σταθεί αποτελεσµατικά απέναντι σ’ αυτούς
τους κινδύνους, χρειάζεται κοινωνική συνοχή και µια ισχυρή οι-
κονοµία που αποτελεί τη βάση για όσα χρειάζονται να γίνουν. Η
οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δεν
έτυχε µόνο της έγκρισης των Ελλήνων πολιτών σε δύο διαδοχικές
εκλογικές αναµετρήσεις, αλλά λαµβάνει θετικές κρίσεις και σε
διεθνές επίπεδο. Σε µια Ευρώπη που βρίσκεται στα όρια της οι-
κονοµικής ύφεσης, η Ελλάδα είναι µια θετική εξαίρεση.

Με το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών υλοποιείται το
50% των προεκλογικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρατίας µε
µέτρα 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε βάθος τετραετίας. Αυτό από
µόνο του είναι µια πράξη συνέπειας που ενισχύει και εµπεδώνει
την εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στην πολιτική. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που δίνει το µήνυµα στο εσωτερικό και το εξωτερικό
ότι η Ελλάδα αφήνει πίσω τις δύσκολες µέρες της προηγούµενης
δεκαετίας, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν υπάρχει πολλή δουλειά
µπροστά µας για να φτάσουµε εκεί που θέλουµε.

Τα βασικά οικονοµικά δεδοµένα είναι θετικά, η ανάπτυξη και η
αύξηση του ΑΕΠ µε δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα, η αύξηση των
επενδύσεων, η µείωση του δηµοσίου χρέους. Πάνω σ’ αυτά τα
δεδοµένα χτίζουµε µια κοινωνία πιο ισχυρή και πιο συνεκτική. Το
αποτέλεσµα είναι µετά από δεκατέσσερα χρόνια όλοι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι να βλέπουν αυξήσεις στους µισθούς τους, να ενισχύε-
ται το εισόδηµα, µια παρέµβαση που αφορά άµεσα εξακόσιες
τριάντα χιλιάδες συµπολίτες µας και τις οικογένειές τους, µε ορι-
ζόντια αύξηση 70 ευρώ για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους,
µε µεσοσταθµική αύξηση των αµοιβών περίπου κατά 10,5%. Μά-
λιστα, σε ορισµένες κατηγορίες όπως οι πανεπιστηµιακοί, οι αυ-
ξήσεις φτάνουν έως και πάνω από 16%. 

Το ίδιο το νοµοσχέδιο αποτυπώνει τη φιλοσοφία της οικονοµι-
κής µας πολιτικής µε κύριους άξονες τη µείωση των φόρων, τη
δίκαιη ανακατανοµή των βαρών, την ενίσχυση των πραγµατικά
ευάλωτων συµπολιτών µας, τη στήριξη της οικογένειας και των
νέων, την ενδυνάµωση της παραγωγικής Ελλάδας. 

Εκτός από τη διάσταση της ενίσχυσης των εισοδηµάτων, θα
ήθελα να σταθώ και στη διάσταση της δηµογραφικής πολιτικής
που εντοπίζουµε στις προβλέψεις του νοµοσχεδίου, ένα θέµα
που αποτελεί προτεραιότητα για το µέλλον της πατρίδας µας και

η αντιµετώπισή του γίνεται µε την έµπρακτη στήριξη των νέων
µας και της οικογένειας.

Πρώτον, µε την αύξηση της οικογενειακής παροχής 20 έως 50
ευρώ το µήνα για δηµοσίους υπαλλήλους µε παιδιά. Δεύτερον,
µε την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για τους φο-
ρολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα. Τρίτον, µε το διπλασιασµό
της χρηµατοδότησης για τον θεσµό «Σπίτι µου», που έχει ήδη επι-
τρέψει σε δέκα χιλιάδες νέους σε όλη τη χώρα να βρουν φθηνή
στέγη. Είναι ένα µέτρο που το έχει αγκαλιάσει µε ενθουσιασµό η
κοινωνία µας, ένα εξαιρετικά πετυχηµένο εργαλείο απέναντι στο
δηµογραφικό και στεγαστικό πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µέτρα που έρχο-
νται να συνεχίσουν τις παρεµβάσεις µας στο δηµογραφικό πρό-
βληµα από την προηγούµενη τετραετία, όπως για παράδειγµα το
επίδοµα γέννησης 2.000 ευρώ, η ενίσχυση της προσχολικής αγω-
γής και των ολοήµερων σχολείων, η καθιέρωση αδειών πατρότη-
τας και µητρότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Πέρα από τη διάσταση του δηµογραφικού στο νοµοσχέδιο
βλέπουµε και µέτρα που αφορούν αυτό που αντιµετωπίζουµε
αυτές τις µέρες, τον κίνδυνο από τις φυσικές καταστροφές. Υ-
πάρχει φυσικά η ενίσχυση των Σωµάτων Ασφαλείας και των εν-
στόλων. 

Ωστόσο, θέλω να σταθώ στη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για
τις κατοικίες που ασφαλίζονται απέναντι σε σεισµούς, πληµµύρες
ή πυρκαγιές και να καλέσω τους συµπολίτες µας να αγκαλιάσουν
αυτό το µέτρο. Δεν είναι κάτι που αφορά µόνο το µεγάλο δηµο-
σιονοµικό κίνδυνο από τις αποζηµιώσεις που επιβαρύνουν ετη-
σίως τον κρατικό προϋπολογισµό. Είναι µια αναγκαία άµυνα όλων
µας απέναντι στους κινδύνους που αυξάνονται. 

Ασφαλώς στο νοµοσχέδιο υπάρχουν επίσης και µέτρα ενίσχυ-
σης ευάλωτων συµπολιτών µας, όπως η µονιµοποίηση της απαλ-
λαγής από συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη όσων συντα-
ξιούχων έχουν στερηθεί το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης,
όπως και το Market Pass για τα νοικοκυριά που πρέπει να στηρι-
χθούν απέναντι στην ακρίβεια των τροφίµων. 

Εξαιρετικά σηµαντική είναι και η πρόβλεψη για την αξιολόγηση
του δηµοσιονοµικού αντίκτυπου των προγραµµάτων των πολιτι-
κών κοµµάτων από το ελληνικό δηµοσιονοµικό συµβούλιο, µια
πρόβλεψη πολύ θετική για την υγεία του πολιτικού µας συστήµα-
τος και η οποία έρχεται σε συνέχεια του νοµοσχεδίου που ψηφί-
σαµε χθες και επιτέλους αντιµετωπίζει µε ισοτιµία και δικαιοσύνη
τους Έλληνες που ψηφίζουν στο εξωτερικό. 

Θέλω να κλείσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο µε την
υπουργική τροπολογία για τη µεταβίβαση των µετοχών της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ πίσω στο ελληνικό δηµόσιο, µετοχές που η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε µεταφέρει στο λεγόµενο Υπερταµείο. Αν
και αυτό το µέτρο τυπικά αφορά τα πολεοδοµικά συγκροτήµατα
Αθηνών και Θεσσαλονίκης, έχει σαφείς πολιτικές προεκτάσεις.
Αφορά µια συζήτηση που συµπυκνώνει τους λόγους για τους
οποίους ο ΣΥΡΙΖΑ είχε αυτό το αποτέλεσµα στις εκλογές. 

Τι έλεγε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πριν λίγους µήνες στη
Βουλή και στα κανάλια; Ότι η Νέα Δηµοκρατία δήθεν ιδιωτικο-
ποιεί το νερό παντού στην Ελλάδα. Το παρουσίαζαν µάλιστα ως
µέτρο δεδοµένο και ανεπίστρεπτο. Όλα αυτά µε αφορµή την
ίδρυση µιας δηµόσιας ρυθµιστικής αρχής για το νερό. Με αυτά
τα ψέµατα πολιτεύτηκαν και γι’ αυτό οι Έλληνες πολίτες τους γύ-
ρισαν την πλάτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ιστορία, λοιπόν, θα καταγράψει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε το νερό

από τον άµεσο έλεγχο του δηµοσίου και η Νέα Δηµοκρατία το
επαναφέρει σε αυτόν, σύµφωνα και µε ό,τι ορίζει το Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

Συµπερασµατικά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών
ενισχύει το εισόδηµα των πολιτών, ενισχύει την οικογένεια και
τους νέους, ενισχύει τους ευάλωτους συµπολίτες µας. Σας καλώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να το υπερψηφίσετε. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσο-
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τάκης υλοποιούν τις προεκλογικές τους δεσµεύσεις απέναντι
στους πολίτες. Η προσπάθεια για την ανάκαµψη της χώρας µας
είναι ένας µαραθώνιος και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο επιταχύ-
νουµε αποφασιστικά τον βηµατισµό µας προς τους στόχους µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χριστοδουλάκης Εµµανουήλ του Κινή-
µατος Αλλαγής. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω είναι αυτονόητο και πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι

η συζήτηση που γίνεται σήµερα εδώ, στη Βουλή, δεν µπορεί και
δεν πρέπει να είναι αποκοµµένη από ό,τι γίνεται έξω από αυτή
και είναι αντίστοιχα αυτονόητο ότι η σκέψη µας σήµερα είναι µε
τον Περικλή και το Χρήστο, είναι και µε τους ήρωες εκείνους
όπως και πάρα πολλούς άλλους αυτή τη στιγµή, οι οποίοι µπήκαν
και µπαίνουν στη φωτιά για όλους εµάς, είναι µε τις οικογένειές
τους που αφήνουν πίσω, είναι µε την αυταπάρνηση, µε την αυτο-
θυσία της προσφοράς τους και µε την αταλάντευτη πεποίθηση
ότι η πατρίδα µας τους χρωστάει. 

Η σκέψη µας αυτή τη στιγµή είναι και µε όλους τους συµπολί-
τες µας, οι οποίοι δοκιµάζονται από τις καταστροφικές πυρκα-
γιές, είναι µε τους πυροσβέστες, είναι µε τους εθελοντές, εκεί-
νους οι οποίοι δίνουν τη µάχη από την πρώτη γραµµή στα πύρινα
µέτωπα. 

Νοµίζω ότι δεν χωρά αµφιβολία ότι η κλιµατική κρίση είναι
πλέον το βασικό πρίσµα υπό το οποίο αξιολογείται και αξιολο-
γούνται όλες οι δηµόσιες πολιτικές και όλες οι κυβερνητικές επι-
λογές. Γι’ αυτό και εγώ θέλω να ξεκινήσω την αναφορά µου µε
τη διάταξη που σχετίζεται µε την προαιρετική κοστολόγηση των
προγραµµάτων των κοµµάτων, αλλά και τους συµβολισµούς της,
γιατί νοµίζω ότι πρέπει να αντιληφθούµε ότι ούτε οι άνθρωποι
που έχασαν σήµερα ή τις προηγούµενες µέρες τις περιουσίες
τους, αλλά ούτε και όλοι οι υπόλοιποι που βλέπουν αυτούς τους
κινδύνους διαρκώς να αυξάνονται, θα νιώσουν καµµία µεγαλύ-
τερη ανακούφιση ή µεγαλύτερη ασφάλεια αν µάθουν ότι το πρό-
γραµµα του ενός κόµµατος στοιχίζει µερικά εκατοµµύρια
λιγότερα από το πρόγραµµα του άλλου. 

Είµαι σίγουρος ότι θέλουν πραγµατικά να ξέρουν πώς και µε
ποιον τρόπο οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης, οι πόροι από το
ΕΣΠΑ, οι πόροι από τον εθνικό προϋπολογισµό µπορούν να αξιο-
ποιηθούν, έτσι ώστε να προστατεύσουν τις περιουσίες, τα σπίτια,
τον τόπο τους από την κλιµατική κρίση και τις ακραίες καταστρο-
φές, πώς µπορούν να αξιοποιηθούν έτσι ώστε να µειώσουµε το
κόστος της ενέργειας που χρησιµοποιούν, πώς µπορούν να αξιο-
ποιηθούν έτσι ώστε να αναχαιτίσουµε την ερηµοποίηση, να βελ-
τιστοποιήσουµε την αξιοποίηση των υδάτινων πόρων, να απο-
φύγουµε την κατάρρευση της αγροδιατροφικής παραγωγής, να
αποφύγουµε το ράλι των τιµών στα τρόφιµα. 

Και νοµίζω φυσικά ότι είναι αυτονόητο πως η κοστολόγηση,
που επί της αρχής φυσικά είναι χρήσιµη, ίσως και αναγκαία, δεν
είναι από µόνη της πανάκεια. Και το λέω αυτό ακριβώς γιατί και
το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» της πολιτικής προστασίας κοστολογηµένο
ήταν µε 1,7 δισεκατοµµύριο και το πρόγραµµα «ANTINERO» για
τους προληπτικούς καθαρισµούς κοστολογηµένο ήταν. Θρίαµ-
βος, όταν το διαφηµίζατε, σιγήν ιχθύος, όταν έρχεται η κουβέντα
στην πορεία της εκτέλεσής τους, µε το φυσικό πάντα πινγκ πονγκ
µεταξύ των ευθυνών κεντρικού κράτους και τοπικής και περιφε-
ρειακής αυτοδιοίκησης. 

Είναι λοιπόν προφανές, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι δεν έχετε
την πολυτέλεια για παιχνίδια εντυπώσεων και είναι προφανές
αντίστοιχα ότι δεν δικαιούστε να χαρακτηρίζετε ως νέο µισθολό-
γιο για τον δηµόσιο τοµέα την οριζόντια αύξηση κατά 45 έως 51
ευρώ στους µισθούς, τα 15 ευρώ καθαρά στο επίδοµα του πρώ-
του παιδιού και τα 37 ευρώ καθαρά στο επίδοµα του δεύτερου,
ειδικά όταν παραµένουν οι ανισορροπίες και οι αδικίες που αφο-
ρούν και το βασικό µισθολόγιο και τα ειδικά µισθολόγια και τα
ανέδειξαν οι εκπρόσωποι και των πολιτικών υπαλλήλων και των

στρατιωτικών και των αστυνοµικών και των έµµισθων δικηγόρων
και των ερευνητών και ειδικά όταν οι αυξήσεις αυτές δεν είναι
ικανές να αντισταθµίσουν το βάρος της µείωσης των εισοδηµά-
των από τον αυξηµένο πληθωρισµό τα τελευταία δύο χρόνια,
αλλά και από τις πολλές περικοπές και µειώσεις στα προηγού-
µενα χρόνια της κρίσης. 

Δεν είναι σοβαρή και δίκαιη µεταρρύθµιση η οριζόντια αύξηση
του επιδόµατος θέσης ευθύνης, τη στιγµή που αυτές οι θέσεις
ευθύνης προκύπτουν από αυθαίρετους προσδιορισµούς και διο-
ρισµούς της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και των
εποπτευόµενων νοµικών προσώπων. 

Και υπάρχει µια απορία, πώς γίνεται και για ποιον λόγο µετά
από µια δεκαετία και όταν όλοι το επιζητούν, να µην έχουν έρθει
ακόµα οι κρίσεις για την πλήρωση των θέσεων αυτών και τι εµπό-
δισε τη δική σας Κυβέρνηση τα τελευταία τέσσερα χρόνια να
µπορέσει να τις φέρει; Τίποτα. Είναι πολιτική επιλογή. 

Δεν είναι επαρκής ενίσχυση εισοδήµατος η µείωση του φόρου
εισοδήµατος από 90 δισ. 240 ευρώ για τις οικογένειες που έχουν
ανήλικα παιδιά, ειδικά τη στιγµή που η χώρα µας βρίσκεται στις
τελευταίες θέσεις, µε βάση τα στοιχεία του ΟΟΣΑ όσον αφορά
τη διαφορά της φορολόγησης µεταξύ εργαζοµένων µε και χωρίς
τέκνα και στις υψηλότερες όσον αφορά τους έµµεσους φόρους. 

Δεν είναι δίκαιο να αγνοείτε τις ρήτρες αναπηρίας που εύλογα
έθεσε η ΕΣΑΜΕΑ, που αφορούν και τα µισθολογικά και τα συντα-
ξιοδοτικά, αλλά και τα φορολογικά ζητήµατα του νοµοσχεδίου.
Είναι πολιτική επιλογή.

Δεν είναι δίκαιο να παρουσιάζεται ως ενίσχυση η µονιµοποίηση
της απαλλαγής από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη
όσων χάνουν την παροχή του ΕΚΑΣ, όταν θα έπρεπε και θα µπο-
ρούσαµε -και αυτό έχει προτείνει το ΠΑΣΟΚ- να ορθώσουµε ένα
συγκροτηµένο σχέδιο για την επαναφορά ενός νέου τύπου ΕΚΑΣ
στους χαµηλοσυνταξιούχους. Είναι πολιτική επιλογή. 

Δεν µπορεί την ώρα που ο πληθωρισµός στα τρόφιµα, αλλά
και σε βασικούς κλάδους της οικονοµίας, καταδεικνύει µια σαφή
αισχροκέρδεια της απληστίας, την ίδια ώρα εσείς να την επιδο-
τείτε και να την υπονοµεύετε µέσα από το «Market Pass» και το
«Youth Pass» µε µη στοχευµένο τρόπο και µε καθαρά οριζόντια
µέτρα και από φόρους που προκύπτουν από την έµµεση και, άρα,
κοινωνικά άδικη φορολογία. Και, µάλιστα, το κάνετε αυτό χρησι-
µοποιώντας το προσωρινό κλείδωµα του περιθωρίου κέρδους ως
ένα φύλλο συκής, για να µην πείτε παρά πολύ απλά ότι θέλετε
τους πολίτες πελάτες, εξαρτώµενους, οµήρους, επαίτες µε το
χέρι διαρκώς ανοιχτό και µε την απουσία συστηµατικών ελέγχων
εις βάθος και ειδικά στις αγορές που παρουσιάζουν κρίσιµα διαρ-
θρωτικά προβλήµατα. Είναι πολιτική επιλογή.

Είναι πολιτική επιλογή ο σχεδιασµός που υπάρχει για το πρό-
γραµµα δανείων «Σπίτι µου», του οποίου τον προϋπολογισµό δι-
πλασιάζετε, όταν δεν µπορούν οι περισσότεροι δικαιούχοι να
βρουν σπίτι -είναι ακριβώς αυτό που συζητήθηκε αναλυτικά και
προηγουµένως- αντί της δικής µας πρότασης για τη δηµιουργία
µιας δεξαµενής µε νέα και επισκευασµένα σπίτια τα οποία θα
µπορούσαν να δοθούν µε χαµηλά ενοίκια σε νέους και φοιτητές. 

Υιοθετήστε την. Δεν θα σας ζητήσουµε πνευµατικά δικαιώ-
µατα. Είναι θέµα επιλογής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και ολοκληρώνω.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι σαφές ότι αυτή τη στι-

γµή η χώρα χρειάζεται ένα στεγαστικό πρόγραµµα για τους
νέους. Είναι σαφές ότι η χώρα χρειάζεται ελέγχους στην αγορά
και καταστολή της αισχροκέρδειας. Είναι σαφές ότι η χώρα χρει-
άζεται στήριξη των ευάλωτων εισοδηµάτων. Είναι σαφές ότι η
χώρα χρειάζεται ένα σχέδιο για την αναχαίτιση του οικονοµικού
µαρασµού. Είναι σαφές ότι χρειάζεται µια ολοκληρωµένη πολι-
τική για ένα δίκαιο και πραγµατικά νέο µισθολόγιο για τον δηµό-
σιο τοµέα. Είναι σαφές ότι χρειάζεται σχέδιο για την ανάσχεση
της κλιµατικής κρίσης, την ενίσχυση της πολιτικής προστασίας.
Χρειάζεται µία νέα στρατηγική που θα συνδυάζει τη δίκαιη ανα-
πτυξιακή προοπτική, αλλά και την κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Είναι σαφές -και κλείνω- ότι χρειάζεται µια κυβέρνηση µε
όραµα. Δεν την έχει. Ευτυχώς όµως, έχει µια Αντιπολίτευση ορ-
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θολογική που σε αντίθεση µε τον χαρακτηρισµό του Υπουργού
για «ΚΚΕ του κέντρου», έχει το θάρρος να ψηφίζει «ναι» σε αυτά
που θεωρεί χρήσιµα για τους ευάλωτους και το περιεχόµενο να
συνοδεύει το «όχι» του µε αντιπρόταση κάθε φορά που εντοπί-
ζουµε κενά, ελλείψεις, παραλείψεις, προβληµατικές προτεραι-
ότητες, γιατί έχουµε µια διαφορετική στρατηγική. 

Αυτή η Αντιπολίτευση, λοιπόν, είναι το ΠΑΣΟΚ. Αυτό θα κά-
νουµε και σήµερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χριστοδουλάκη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Λαζαρίδης Μακάριος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, πριν πε-

ράσω στο παρόν σχέδιο νόµου, θα ήθελα να ενώσω και εγώ τη
φωνή µου στη γενικότερη θλίψη του ελληνικού λαού για την απώ-
λεια εχθές των δύο ηρωικών πιλότων. Τα λόγια είναι πολύ φτωχά
για να περιγράψουν το εθνικό πένθος για την απώλειά τους. Θα
τους θυµόµαστε και θα τους ευγνωµονούµε πάντα. 

Έρχοµαι τώρα στα πεζά. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 4 Απρι-

λίου, µιλώντας ο Πρωθυπουργός σε εκδήλωση της Νέας Δηµο-
κρατίας για την ελληνική οικονοµία αναφέρθηκε στην κεντρική
θέση του Κάρολου Δαρβίνου ότι επιβιώνει εκείνος που τελικά
προσαρµόζεται καλύτερα στις αλλαγές. 

Πιστεύω ότι ακριβώς αυτό συνοψίζει και την εξέλιξη της ελλη-
νικής οικονοµίας την τετραετία 2019 - 2023, γιατί πράγµατι µέσα
σε αυτούς τους σαράντα έξι µήνες και µάλιστα µέσα από πολλές
κρίσεις η πατρίδα µας κατάφερε να συµβαδίσει µε το διεθνές πε-
ριβάλλον και να εντάξει τις εθνικές µας ανάγκες, τις εθνικές µας
προτεραιότητες, στα ζητούµενα της εποχής. Κατάφερε να κάνει
άλµατα τα βήµατά της για να κερδίσει τον χαµένο χρόνο, ώστε η
Ελλάδα να αποτελεί σήµερα την ευχάριστη έκπληξη της Ευρώ-
πης. Τίποτε, άλλωστε, το 2023 δεν θυµίζει την υπερχρεωµένη
χώρα της µνηµονιακής επιτήρησης, αυτή που ύστερα από τα cap-
ital controls, ύστερα από τις πολλές περικοπές των µισθών και
των συντάξεων, εµφάνιζε µηδενική ανάπτυξη, µε χαµηλή διεθνή
αξιοπιστία, µε τραυµατισµένη και διχασµένη την κοινωνία της.

Η πραγµατικότητα αυτή που δεν αµφισβητείται παρά µόνον
από τους λαϊκιστές και τους ακραίους, δείχνει πως ό,τι είχαµε
υποσχεθεί το πράξαµε. Η αντιστοιχία των προεκλογικών µας δε-
σµεύσεων και των µετεκλογικών µας έργων ήταν πρωτοφανής
για κυβέρνηση, τουλάχιστον από τη Μεταπολίτευση και µετά. «Το
είπαµε. Το κάναµε» ήταν το σχετικό σύνθηµά µας, πραγµατικά
ουσιώδες και που αποτυπώνει απόλυτα την πραγµατικότητα. Δια-
χειριστήκαµε τις µεγάλες εξωγενείς κρίσεις µε υπευθυνότητα και
σοβαρότητα, µετατρέποντας τελικά τις µεγάλες δυσκολίες σε ευ-
καιρίες. Κι όταν έφτασε η ώρα της λαϊκής ετυµηγορίας, κοιτά-
ξαµε τους πολίτες στα µάτια και ανανεώσαµε το συµβόλαιο τιµής
που είχαµε συνάψει µαζί τους το 2019 για µία ακόµη τετραετία,
περίοδο που και πάλι θα τηρήσουµε ευλαβικά τις εξαγγελίες µας,
µε προτάσεις ρεαλιστικές, κοστολογηµένες, στοχευµένες και
χωρίς να θέτουν σε κίνδυνο τη δηµοσιονοµική πορεία της χώρας
και βεβαίως το µέλλον των παιδιών µας, όπως αρµόζει σε µία
αξιόπιστη πολιτική δύναµη και στην ειλικρινή της σχέση µε την
κοινωνία.

Κάποιες από τις συγκεκριµένες δεσµεύσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχονται να γίνουν πράξη
µε το παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών που συ-
ζητάµε σήµερα. Έναν µόλις µήνα µετά τις εκλογές, στην αρχή
κιόλας της θητείας της νέας Κυβέρνησης, έρχονται παρεµβάσεις
που έχουν σηµαντικό αντίκτυπο στα εισοδήµατα των πολιτών. Συ-
γκεκριµένα υλοποιείται το 50% των µέτρων που εξήγγειλε προ-
εκλογικά ο Πρωθυπουργός και η εφαρµογή τους θα ισχύσει είτε
άµεσα, είτε από τις αρχές του 2024. 

Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου
τις οποίες, άλλωστε, ήδη έχει αναλύσει και ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης και βεβαίως ο ειση-
γητής µας, µε έναν εξαιρετικό µάλιστα τρόπο. Θα σταθώ µόνο

σε κάποιες ρυθµίσεις που τις θεωρώ εµβληµατικές. Αυξάνονται
για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια οι µισθοί όλων
των δηµοσίων υπαλλήλων. Το ετήσιο όφελος από τα νέα µέτρα
είναι ένας επιπλέον µισθός, δηλαδή 1476 ευρώ καθαρά στο σπίτι
κάθε δηµοσίου υπαλλήλου από 1ης Ιανουαρίου 2024. Το τονίζω
ξανά. Τον χρόνο καθαρά 1476 ευρώ. 

Αυξάνεται κατά 1.000 ευρώ το αφορολόγητο για τους φορο-
λογουµένους µε εξαρτώµενα τέκνα, κάτι που αφορά περισσότε-
ρους από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες φορολογούµε-
νους. 

Απαλλάσσονται µόνιµα από τη συµµετοχή στη δαπάνη αγοράς
φαρµάκων οι διακόσιες χιλιάδες πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ που
το καταργήσατε -αν και δεν βλέπω κάποιους στα έδρανα- εσείς,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Συνολικά, το όφελος των νοικοκυριών έως το 2027 από τις αυ-
ξήσεις των µισθών και τις µειώσεις των φόρων φτάνει στα 4,4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το οικονοµικό µας πρόγραµµα είναι
κοστολογηµένο και το τονίζω αυτό διότι εξαιρετικά σηµαντική -
και σε αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι µας-
είναι και η θεσµοθέτηση της κοστολόγησης των προγραµµάτων
των πολιτικών κοµµάτων από το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµ-
βούλιο. Είναι ένα θέµα που τόσο πολύ συζητήθηκε κατά τη διάρ-
κεια της προεκλογικής περιόδου και ήρθε η ώρα να ξεκαθαρίσει
µε έναν αδιάβλητο τρόπο, προκειµένου οι πολίτες να έχουν µια
πλήρη εικόνα για όλους και για όλα πριν πάνε να ψηφίσουν.

Κλείνω τις εµβληµατικές διατάξεις µε τη χθεσινή τροπολογία
για την επιστροφή των ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στον έλεγχο του κρά-
τους, που ο ΣΥΡΙΖΑ εκχώρησε το 2017 στο Υπερταµείο µαζί µε
πολλά άλλα ασηµικά του κράτους. Μείνετε, λοιπόν, τώρα µε τα
ψέµατά σας, τα «fake news» σας και τις συναυλίες στις πλατείες
για τη δήθεν εκχώρηση του νερού σε ιδιώτες. 

Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ εκ-
χωρούσε στους δανειστές µας και εµείς περιφρουρούµε τον δη-
µόσιο χαρακτήρα των δύο εταιρειών, ενισχύοντας παράλληλα
την εποπτεία και τις ασφαλιστικές δικλίδες ως προς την ποιότητα
και την αποφυγή σπατάλης αυτού του δηµόσιου αγαθού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν σχέδιο νόµου απο-
τυπώνεται µία Ελλάδα που αναπτύσσεται µε γοργούς ρυθµούς
και διανέµει τα κέρδη σε όλους δίκαια και ισορροπηµένα, που δεν
θέλει να µείνει κανένας πίσω και δίνει ιδιαίτερη έµφαση στους
πιο αδύναµους και ευάλωτους, που επιδιώκει να αφήσει πίσω της
τον πρωτοφανή οικονοµικό εφιάλτη των τελευταίων δέκα και
πλέον ετών, που θέλει να διορθώσει τις στρεβλώσεις και τα λάθη
δεκαετιών, που θέλει οι πολίτες της να είναι αισιόδοξοι και πεπει-
σµένοι ότι τα καλύτερα βρίσκονται µπροστά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τους ανθρώπους αυτούς αγωνιζόµαστε, δικαιώνοντας τις
προσδοκίες τους και ανταποκρινόµενοι στην εµπιστοσύνη που
µας έδειξαν µε την ψήφο τους.

Ενωµένοι, µε βούληση και αποφασιστικότητα, µπορούµε να τα
καταφέρουµε. Θα συνεχίσουµε να πηγαίνουµε την Ελλάδα µας
µπροστά, όπως δεσµευτήκαµε και όπως άλλωστε είναι χρέος µας
να πράξουµε, ώστε και στις εθνικές εκλογές του 2027 να µπο-
ρούµε να πούµε και πάλι υπερήφανοι: Το είπαµε, το κάναµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαζαρίδη.

Ακολουθεί στο Βήµα η κ. Λιακούλη, που άλλαξε τη θέση της
µε τον συνάδελφο κ. Κέλλα, ο οποίος ακολουθεί και µετά τον κ.
Κέλλα θα µιλήσει ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Στίγκας Βασί-
λειος.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ κατ’ αρχάς πολύ τον κύριο

συνάδελφο, τον συντοπίτη µου. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε οδύνη σήµερα ξεκινήσαµε τη µέρα µας και αυτή τη συνε-
δρίαση. Λείπουν από κοντά µας ο Χρήστος και ο Περικλής. Σε
κλίµα πάνδηµου πένθους ξεπροβοδίζουµε τα παιδιά της Ελλάδας
που έπεσαν σαν ήρωες. Και έγιναν ήρωες στη συνείδηση του ελ-
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ληνικού λαού όχι γιατί εµείς τους αποκαλούµε έτσι, αλλά γιατί
προέταξαν το συλλογικό συµφέρον έναντι του προσωπικού συµ-
φέροντος, γνωρίζοντας και οι ίδιοι ότι πετάνε µε γερασµένο µέσο
και αναλαµβάνοντας τον ενδεχόµενο κίνδυνο, όπως λέµε εµείς
οι νοµικοί. 

Λόγια ευγνωµοσύνης, λοιπόν, αλλά φτωχά τα λόγια. Ακόµη και
φτωχά τα δάκρυα σε αυτές τις περιπτώσεις. Χρωστάµε πολύ πε-
ρισσότερα σε τέτοιες και ανάλογες περιπτώσεις από λόγια ή δά-
κρυα. Αυτοί που χάθηκαν, θέλουν να ακούσουν από εµάς, όπως
και οι οικογένειες των παιδιών, τι µπορούµε να κάνουµε για όλα
αυτά που δεν έχουν γίνει µέχρι τώρα, έτσι ώστε η διαδικασία της
δασοπυρόσβεσης να µην είναι µία διαδικασία υψηλού ρίσκου και
γι’ αυτούς που πετάνε, αλλά και για τους πυροσβέστες. Αυτή,
λοιπόν, είναι η ουσία, τι κάνουµε.

Πόσο θα περιµένουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίως, µέχρι να διαχωριστούν πλέον
οι αρµοδιότητες µεταξύ του κεντρικού κράτους και της τοπικής
αυτοδιοίκησης για τα περιβόητα ξερόχορτα και ποιος πρέπει να
τα καθαρίσει; Ναι, ξέρουµε ότι υπάρχει πρόβληµα στην παγκό-
σµια γραµµή παραγωγής στα συγκεκριµένα ελικόπτερα. Πόσο
όµως θα περιµένουµε για να προµηθευτούµε τα νέα µέσα µηχα-
νολογικά και πόσο θα περιµένουµε για να στελεχώσουµε σωστά
τα σώµατα µε υποδοµές και διαρκή εκπαίδευση και πόσο θα πε-
ριµένουµε σε αυτή την Αίθουσα επιτέλους να οµονοήσουν τα
κόµµατα και η κοινωνία πίσω από εµάς και µαζί µας για ένα εθνικό
σχέδιο που πρέπει να έχουµε για να αντιµετωπίσουµε το θέµα
της δασοπυρόσβεσης; Αυτά σήµερα είναι το αυτονόητο, αλλά
και ανυπόκριτο χρέος µας ως φόρος τιµής απέναντι σε αυτά τα
παιδιά. 

Προχωρώντας στη διαδικασία και επειδή είναι πάντοτε µία ρέ-
ουσα και δυναµική διαδικασία δεν κατάλαβα τώρα ο κύριος
Υπουργός τι µας είπε. Την παραλάβατε, κύριε Χατζηδάκη, την
επιστολή από την Ανεξάρτητη Αρχή Προσωπικών Δεδοµένων,
όπως ο κ. Ανδρουλάκης, που έλεγε πόσες φορές επιχειρήθηκε
να παγιδευτεί το τηλέφωνό του από το «Predator», ή δεν την πα-
ραλάβετε; Γύρω γύρω το φέρνετε. Μας είπατε για την ανεξαρ-
τησία, τον σεβασµό, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, όλα αυτά που
λέτε, αλλά στο διά ταύτα πήρατε επιστολή ή δεν πήρατε; Εσείς
σέβεστε, λέτε, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τις διαδικασίες και
εµπιστεύεστε τη δικαιοσύνη. Χώρια η καληµέρα µας. Στη δικαιο-
σύνη πήγαµε εµείς. Πήγε ο Ανδρουλάκης. Δεν πήγατε εσείς. Ένα
το κρατούµενο. 

Δύο τα κρατούµενα: Έχω δικαίωµα να µιλώ ως µέλος και εκ-
πρόσωπος της παράταξής µου στην εξεταστική επιτροπή πέραν
των υποκλοπών. Για ποιο φως ακριβώς µιλάτε; Ούτε ο κ. Δηµη-
τριάδης δεν ήρθε να καταθέσει ως µάρτυρας. Σκοτάδι. Συγκά-
λυψη απόλυτη. Μη µας λέτε, λοιπόν, άλλα αντ’ άλλων σε αυτή
την Αίθουσα για το σκάνδαλο των υποκλοπών. Αν δεν υπήρχε το
ευρωπαϊκό µέρος της υπόθεσης και η ιστορία αυτή να ερευνάται
από εκείνη την πλευρά, τώρα δεν ξέρω εάν θα συζητούσαµε κα-
θόλου γι’ αυτό. Συνεπώς µία απάντηση δώστε την, αφού και φι-
λελεύθερος λέτε ότι είστε και τα σέβεστε όλα. Εγώ δεν έχω λόγο
να τα αµφισβητήσω αυτά. Απλά τα λόγια σας πρέπει να βρίσκο-
νται στην ίδια ευθεία µε τα έργα σας και δεν βρίσκονται.

Τώρα κατά τα άλλα σήµερα, ενώ γι’ αυτά δεν µιλάτε και είναι
πολύ σοβαρά, µιλάτε για άλλα. Αποκαλείτε το ΠΑΣΟΚ ΚΚΕ της
κεντροαριστεράς. Προσβάλλετε και το ΚΚΕ. Κάθε άλλος αντίθε-
τος σε εσάς χώρος ιδεολογικός και ιδεολογικό επιχείρηµα ταυ-
τόχρονα είναι κάτι το οποίο καθυβρίζετε; Για να το καταλάβουµε
και αυτό. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, επειδή καταλαβαίνουµε τι θέλετε να
υπονοήσετε µείς είµαστε πολύ ξεκάθαροι απέναντί σας και σας
λέµε ότι έτσι δεν πάτε πουθενά, δεν πείθετε κανέναν και δεν θα
πείσετε κανέναν στο µέλλον. Τώρα κάθεστε στον θρόνο σας µε
τις δάφνες και λέτε ότι «πήραµε πάνω από 40% και συνεπώς ο
ελληνικός λαός έχει αποφασίσει να µας εµπιστευτεί». Φοβισµένος
είναι και ανασφαλής για το παρόν και το µέλλον.

Πόσο νοµίζετε ότι θα είναι έτσι µέχρι το ταβάνι και ότι δεν θα
σπάσει αυτήν τη γυάλινη οροφή; 

Θεωρείτε ότι µπορείτε να τον έχετε εγκλωβισµένο µε τα επι-
δόµατα τύπου Φρειδερίκης στις άγαµες κόρες, τα οποία µοιρά-

ζετε δεξιά και αριστερά; Μέχρι πότε;
Μέχρι πότε θα τον στήνετε στον πάγκο σαν τον επαίτη για να

του ρίχνετε το ξεροκόµµατο; Θεωρείτε ότι η πολιτική του ξερο-
κόµµατος στην οποία εκπαιδεύετε την ελληνική κοινωνία µπορεί
να έχει πέραση στους καιρούς που ιδεολογικά αναστατώνεται -
και θα δείτε πολύ σύντοµα τι έρχεται- ο ελληνικός λαός; 

Θεωρείτε ότι εσείς µπορείτε µε τις πολιτικές αυτές να νιώθετε
ασφαλείς οι ίδιοι επιλέγοντας να συνεχίζετε τον ίδιο δρόµο; Σε
αυτό ακριβώς εµείς αντιδρούµε, όπως ακούσατε και από τον κ.
Κουκουλόπουλο, τον εισηγητή µας, όπως σας ανέλυσε και ο Πρό-
εδρός µας. 

Όµως µε απόλυτη λεπτοµέρεια εµείς στα θετικά µέτρα λέµε
«ναι», αλλά ταυτόχρονα σας λέµε ότι δεν µπορούµε να συνεχί-
σουµε. Η ελληνική κοινωνία είναι καθηµαγµένη, δεν µπορεί να
πληρώσει τα ενοίκια των παιδιών της για να πάνε στο πανεπιστή-
µιο, δεν µπορεί να ανταποκριθεί στους λογαριασµούς τους κα-
θηµερινούς, δεν µπορεί να έχει προοπτική αναπτυξιακή και κανέ-
να όραµα για το µέλλον. Αυτό, λοιπόν, δεν µπορείτε να το δώσετε
εσείς. Αντί αυτού µας µιλάτε συνέχεια για εξωδικαστικούς µηχα-
νισµούς, για συµβιβασµούς, για δάνεια -πάλι δάνεια-, γιατί το
όραµά σας µέχρι εκεί φτάνει, χωρίς όµως να έχετε την ικανότητα
ως κυβέρνηση να ρυθµίσετε ούτε καν τα επιτόκια.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή η αδράνειά σας έχει φτάσει πλέον στο
να µην κάνετε ούτε ελέγχους και την αισχροκέρδεια στην αγορά
να την αφήνετε να ανθίζει, εµείς σας λέµε ότι σχέδιο έχουµε και
µπορούµε να πορευτούµε επιλέγοντας τον δρόµο της σοσιαλδη-
µοκρατίας, που αυτός λέει ότι η κοινωνία έρχεται στο προσκήνιο
και ο άνθρωπος έρχεται στο επίκεντρο. Μη χαµογελάτε. Δεν πε-
ριµένουµε σε εσάς να βρούµε τους συνοδοιπόρους µας, διότι πά-
ντοτε όταν εµείς δείχναµε το φεγγάρι, εσείς κοιτάζετε το
δάχτυλο. Τα δύο τους, το δάχτυλο και το φεγγάρι, δεν έχουν καµ-
µία σχέση, όπως εµείς και εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο για
µία παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κάπου έχει αρχίσει και ξεχειλώνει όλος αυτός ο αστεϊσµός. Ξε-
κίνησε ο κ. Χατζηδάκης που είπε ότι το ΠΑΣΟΚ είναι το ΚΚΕ του
κέντρου. Απάντησε ο κ. Ανδρουλάκης και τώρα η κ. Λιακούλη. 

Εντάξει, ΚΚΕ του κέντρου δεν πρόκειται να υπάρξει, ούτε ΚΚΕ
της σοσιαλδηµοκρατίας, ούτε ΚΚΕ της Αριστεράς ή της Δεξιάς.
Το ΚΚΕ είναι σαφές τι κόµµα είναι. Είναι κόµµα επαναστατικό,
έχει πρόγραµµα και ιδεολογία για την ανατροπή του καπιταλι-
σµού και την οικοδόµηση του σοσιαλισµού και από αυτή την
άποψη δεν εντάσσεται σε αυτό το πλαίσιο του εκµεταλλευτικού
συστήµατος το οποίο εσείς υπερασπίζεστε µε νύχια και µε δόντια
είτε είστε δεξιοί, είτε κεντροδεξιοί ή αριστεροί και σοσιαλδηµο-
κράτες. Και από αυτή την άποψη θέλει και έναν σεβασµό τουλά-
χιστον για τα πάνω από εκατό χρόνια ιστορίας και δράσης του
ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών
που αποσκοπεί στην ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών,
των νέων και κάθε ελληνικής οικογένειας. Το εν λόγω νοµοσχέδιο
µάλιστα έρχεται προς ψήφιση στην Ολοµέλεια δύο µόλις εβδο-
µάδες µετά την έναρξη της κοινοβουλευτικής περιόδου, γεγονός
καθόλου τυχαίο µιας και µέσω αυτού δίνεται το στίγµα της οικο-
νοµικής αλλά και της κοινωνικής πολιτικής της Κυβέρνησης. 

Πριν εισέλθω, όµως, στην ουσία της συζήτησης επιτρέψτε µου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ στη δοκιµασία του
πρωτοφανούς καύσωνα και των µεγάλων πυρκαγιών που πλήτ-
τουν πολλές περιοχές της χώρας, µε µεγάλες επιπτώσεις στο φυ-
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σικό περιβάλλον. Από χθες, δε, θρηνούµε επιπλέον και την απώ-
λεια δύο νέων αξιωµατικών, δύο ηρώων που θυσιάστηκαν στο
πλαίσιο του καθήκοντός τους. Όπως δυστυχώς φαίνεται, ο πό-
λεµος µε τις φωτιές θα συνεχιστεί και τα επόµενα εικοσιτετρά-
ωρα. Φοβάµαι ότι αν δεν αλλάξουµε ριζικά τρόπο σκέψης και
δράσης απέναντι στο περιβάλλον, οι συνέπειες θα είναι κατα-
στροφικές. Ας ελπίσουµε τουλάχιστον να µη θρηνήσουµε άλλα
ανθρώπινα θύµατα, χωρίς βεβαίως να υποτιµούµε τις απώλειες
των περιουσιών.

Ας δούµε τώρα κάποιες από τις βασικότερες ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου µέσω του οποίου δεν θα ήταν υπερβολή να πούµε ότι
εκπληρώνουµε το 50% των προεκλογικών δεσµεύσεων της Κυ-
βέρνησης για την οικονοµία.

Κατ’ αρχάς για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια
έχουµε νέο µισθολόγιο στον δηµόσιο τοµέα όπου προβλέπεται
οριζόντια αύξηση 70 ευρώ τον µήνα από 1ης Ιανουαρίου του 2024.
Πρόκειται για τους µισθούς του συνόλου των δηµοσίων υπαλλή-
λων, ήτοι για µισθούς εξακοσίων εξήντα τριών χιλιάδων ατόµων
ανεξαρτήτως επιπέδου εκπαίδευσης, ετών προϋπηρεσίας και οι-
κογενειακής κατάστασης.

Οµοίως έχουµε αύξηση της οικογενειακής παροχής και του
επιδόµατος ευθύνης.

Αυξάνονται επίσης τα επιδόµατα παραµεθορίων και ιδιαιτέρων
συνθηκών εργασίας για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας, αλλά και εκείνα των εξόδων διανυκτέ-
ρευσης και χιλιοµετρικής αποζηµίωσης. 

Ταυτόχρονα, βάσει των προτεινόµενων διατάξεων υπάρχει
ανάλογη αύξηση στους µισθούς των µελών του διδακτικού και
λοιπού επιστηµονικού προσωπικού των ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων της χώρας, καθώς και άλλων φορέων της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Εδώ να σηµειώσουµε ότι στις αποδοχές των
πανεπιστηµιακών έχουµε δεύτερη αύξηση, που µεσοσταθµικά
αγγίζει το 10% αναδροµικά από τον Οκτώβριο του 2022, κατ’
εφαρµογήν των σχετικών αποφάσεων του Συµβουλίου Επικρα-
τείας. Έτσι τα µέλη ΔΕΠ είναι τα πλέον ωφεληµένα από τις αυ-
ξήσεις που περιλαµβάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο και αυτή η
εξέλιξη βεβαίως δεν σας κρύβω ότι µε χαροποιεί ιδιαίτερα ως
Πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής,
µιας και µε αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση δείχνει έµπρακτα τη
στήριξή της στη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση και στους εκπαι-
δευτικούς που την υπηρετούν µε αυταπάρνηση.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να τονίσω ότι το µέσο ετήσιο όφε-
λος για τον κάθε δηµόσιο υπάλληλο ανέρχεται σε έναν επιπλέον
µισθό. Εάν, δε, προσθέσουµε τις φοροαπαλλαγές, όπως είναι η
κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, η αύξηση του
αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για τους φορολογούµενους µε
εξαρτώµενα τέκνα, το Market Pass, το Youth Pass, το οποίο απο-
κτά µόνιµο χαρακτήρα, το µέσο ετήσιο όφελος ανά υπάλληλο
ανέρχεται στα 1.476 ευρώ καθαρά. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 45. Να προσθέσω εδώ τη
µόνιµη και δίκαιη απαλλαγή από τη δαπάνη αγοράς φαρµάκων
των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ. Ξέρετε ποιοι έπαιρναν ΕΚΑΣ,
έπαιρναν οι άποροι. Ο ΣΥΡΙΖΑ το κατήργησε βέβαια το ΕΚΑΣ. Εν
πάση περιπτώσει, είναι µια νόµιµη και δίκαιη απαλλαγή και την
είχαµε υποσχεθεί προεκλογικά, ο Πρωθυπουργός, και σήµερα γί-
νεται πράξη. Να αναφέρω επίσης τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10%
για τις κατοικίες που ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και
πληµµύρες, την αύξηση κατά 7,75% των συντάξεων περίπου εν-
νιάµισι χιλιάδων δικαιούχων της ειδικής κατηγορίας «µικρό δη-
µόσιο» του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Παράλληλα σηµαντική µεταρρύθµιση, που θεσµοθετείται για
πρώτη φορά, αποτελεί η ποσοτικοποίηση προεκλογικών προ-
γραµµάτων των πολιτικών κοµµάτων από το Ελληνικό Δηµοσιο-
νοµικό Συµβούλιο. Έτσι επιτέλους οι πολίτες θα ακούνε κοστολο-
γηµένα µόνο και ρεαλιστικά προγράµµατα πολιτικών κοµµάτων
και θα εκλείψουν οι προεκλογικές αερολογίες.

Ολοκληρώνοντας τη σύντοµη σκιαγράφηση των διατάξεων
που καλούµαστε να ψηφίσουµε δεν θα µπορούσα να µην ανα-
φερθώ στον διπλασιασµό του ύψους της χρηµατοδότησης της
ΔΥΠΑ, της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, για το πρό-
γραµµα «Σπίτι µου», στο πλαίσιο της πολιτικής µας για την ενί-

σχυση της νέας γενιάς, ένα εξαιρετικά επιτυχηµένο πρόγραµµα
που, όπως έχουµε δεσµευτεί, στόχος του είναι είκοσι χιλιάδες
νέα ζευγάρια να αποκτήσουν κατοικία µέσα από στεγαστικό δά-
νειο το οποίο θα εξυπηρετείται µε µία δόση και αισθητά χαµηλό-
τερη από το αντίστοιχο ενοίκιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία κάνουµε
πράξη ό,τι υποσχόµαστε και αυτή την αξιοπιστία µας είναι που
εκτίµησαν οι πολίτες στις περασµένες εκλογές. Σήµερα µε την
τροπολογία που καταθέσαµε καταρρίπτουµε ακόµα ένα από τα
fake news του ΣΥΡΙΖΑ, ότι δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία ιδιωτικο-
ποιεί το νερό. Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η µεταφορά του
νερού στους ιδιώτες δεν έγινε από τη Νέα Δηµοκρατία. Και πάνω
σε αυτό σπεκουλάρατε προεκλογικά. Τι συγκεντρώσεις οργανώ-
νατε, τι γιορτές, τι συναυλίες! Εσείς δεν ήσασταν που µεταφέ-
ρατε την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο; Και ξέρατε πολύ
καλά ότι ό,τι πηγαίνει στο Υπερταµείο πηγαίνει για πώληση µέσω
πλειστηριασµού. 

Εµείς ήµασταν και είµαστε αυτοί που λέµε ότι το νερό είναι και
θα παραµείνει δηµόσιο αγαθό και σήµερα ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ επα-
νέρχονται στον έλεγχο του κράτους. Δεν λέµε κούφια λόγια ούτε
κάνουµε πράγµατα πέρα από τις δηµοσιονοµικές µας δυνατότη-
τες. Υλοποιούµε τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις βήµα-βήµα,
µε απώτερο σκοπό τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολι-
τών.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, που περιλαµβάνει παρεµβάσεις συ-
νολικού ύψους 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε βάθος τετραετίας,
ερχόµαστε να ενισχύσουµε το πραγµατικό εισόδηµα των Ελλή-
νων πολιτών στηρίζοντας έµπρακτα κάθε νοικοκυριό. Για τον
λόγο αυτό σας καλώ όλους να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κέλλα.

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλης Στί-
γκας, ο οποίος έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά και µετά θα
ακολουθήσουν ο κ. Ανδριανός, ο κ. Ακτύπης και στη συνέχεια ο
Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παπαθανάσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Η Ελλάδα
µας χθες έχασε δύο παλικάρια, δύο πιλότους που πολεµούσαν
τις φωτιές στην Εύβοια, τον τριαντατετράχρονο κυβερνήτη Σµη-
ναγό Χρήστο Μουλά, και τον συγκυβερνήτη, τον εικοσιεπτάχρονο
ανθυποσµηναγό Περικλή Στεφανίδη. Η απώλειά τους πρέπει να
συµπεριληφθεί στις τραγωδίες αυτού του τόπου. Πόσες φορές
επιχείρησαν µε αυταπάρνηση για την πυρόσβεση των δασών µας
και τη διάσωση των περιουσιών των συµπατριωτών µας! Έπεσαν
στο καθήκον πιλοτάροντας ένα από τα Καναντέρ, τα αποκαλού-
µενα «ιπτάµενα φέρετρα» των πενήντα ετών και ορθά χαρακτη-
ρίστηκαν ως ήρωες.

Χθες από το Βήµα ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών Θε-
όδωρος Λιβάνιος µε αφορµή το τραγικό δυστύχηµα στην Κάρυ-
στο µε κυνισµό χρησιµοποίησε τη φράση «δυστυχώς ή ευτυχώς
η ζωή συνεχίζεται». 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν είπε αυτό. Ψέµατα λέτε! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτό είπε. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Διαβάστε τη δήλωσή του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτή η δή-

λωση µόνο ντροπή προκαλεί. Θα πρέπει να ανακαλέσει άµεσα. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εσείς να ανακαλέσετε αυτά που εί-

πατε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όχι, δεν

ανακαλώ. 
Αυτή η δήλωση…
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ντροπή!
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ήµαρτον!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γιατί

«ήµαρτον»; Ποιο είναι το «ήµαρτον»;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Μη διαστρεβλώνετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν δια-

στρεβλώνω τίποτα.
Απαιτούµε, λοιπόν, να κηρυχθεί τριήµερο εθνικό πένθος για
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την τραγική απώλεια των πιλότων µας και όχι µόνο στις Ένοπλες
Δυνάµεις. Δεν αντέχει η Ελλάδα µας άλλες εθνικές τραγωδίες,
είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. Ως εδώ και µη παρέκει! Η
ανικανότητα έχει τα όριά της.

Βαπτίζετε κλιµατική αλλαγή την επιχειρησιακή σας ανυπαρξία
και χρεώνετε αβασάνιστα όλα τα δεινά. Είστε εντελώς ανεπαρ-
κείς να προστατεύσετε τα δάση µας, που είναι ο φυσικός πλού-
τος της χώρας µας, τις περιουσίες και εν τέλει τις ζωές των πο-
λιτών µας.

Βουλιάξατε µέχρι και την αποκαλούµενη βαριά βιοµηχανία της
χώρας µας, τον τουρισµό, και ουσιαστικά κάψετε το τελευταίο
χαρτί µας για την ανάκαµψη της οικονοµίας µας. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρατε προς
ψήφιση ένα οικονοµικό πολυνοµοσχέδιο που µόνο νοµοσχέδιο
δεν είναι. Προκαλεί θυµηδία γιατί ο ελληνικός λαός ανέµενε κάτι
πολύ καλύτερο, όχι µόνο για να πάρει οικονοµικές ανάσες, αλλά
και για να κερδίσει τη χαµένη του αξιοπρέπεια. 

Καταφέρατε να φτωχοποιήσετε τη µεσαία τάξη, να εξαθλιώ-
σετε την ελληνική οικογένεια και να σύρετε τρίτεκνους και πολύ-
τεκνους σε τραγικά οικονοµικά αδιέξοδα. Θα αναµέναµε από ένα
οικονοµικό νοµοσχέδιο, κυρίως την περίοδο της παρατεταµένης
οικονοµικής κρίσης που διανύουµε, να είναι πιο γενναιόδωρο για
τους οικονοµικά ασθενέστερους συµπατριώτες µας, να δίνει ελ-
πίδα στην καθηµερινότητά τους και µια προοπτική ανάπτυξης στη
χώρα µας. 

Αντί να σκύψετε ευλαβικά στα οικονοµικά προβλήµατα των δο-
κιµαζόµενων Ελλήνων, εσείς συνεχίζετε την πολιτική των
vouchers, των κουπονιών-pass, που παραπέµπουν πλέον σε κου-
πόνια σίτισης επί γερµανικής κατοχής, τα οποία δεν µπορούν,
όπως και τότε έτσι και σήµερα, να αντιµετωπίσουν την πείνα. 

Για παράδειγµα, ακόµα και το πρόγραµµα «Ανακυκλώνω - Αλ-
λάζω Συσκευή» που επιχορηγούσε νοικοκυριά για την αντικατά-
σταση των παλαιών ηλεκτρικών συσκευών µε νέες υποτιθέµενες
φιλικές προς το περιβάλλον απέτυχε παταγωδώς. 

Εταιρείες κολοσσοί που δραστηριοποιούνται στο χονδρικό
εµπόριο κλιµατιστικών µηχανηµάτων, πρώτα έστησαν τον µηχα-
νισµό µε νέες εγκαταστάσεις logistics και στη συνέχεια εισήγα-
γαν άγνωστες συσκευές από την Κίνα τις οποίες βάπτισαν εν µία
νυκτί µε διάφορες λατινογενείς ονοµασίες και βοµβάρδισαν τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να τις κάνουν επώνυµες µέσα σε
λίγες εβδοµάδες. 

Επαγγελµατίες του κλιµατισµού µάς αναφέρουν χαρακτηρι-
στικά για το φιάσκο του προγράµµατος «Ανακυκλώνω - Αλλάζω
Συσκευή». Παραθέτω ένα σχετικό παράδειγµα που θέτει ένας
επαγγελµατίας: «Αν είναι να αγοράζουµε κινέζικο air conditioner,
που δεν έχουµε πρόβληµα να το κάνουµε, οι καλές ενεργειακές
σειρές είναι ΑΑΑ και θα το πάρουµε µε το όνοµα της κινεζικής
εταιρείας πάνω στο προϊόν, να ξέρουµε ακριβώς τι είναι, πού θα
βρούµε τη σχετική λίστα ανταλλακτικών και το εγχειρίδιο βεβαίως
του κατασκευαστή. Και αυτό ήταν µια αποτυχία». 

Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση επιχειρεί να φορτώσει στις εργα-
σιακές γαλέρες και τους ταλαιπωρηµένους συµπατριώτες µας
από εξήντα επτά έως εβδοµήντα τεσσάρων ετών που είχαν την
ατυχία να πέσουν σε αετονύχηδες εργοδότες, που δεν τους κολ-
λούσαν τα ένσηµα ή για κάποιους άλλους λόγους που δεν πρό-
λαβαν λόγω ηλικίας να συµπληρώσουν τις προαπαιτούµενες
ασφαλιστικές εισφορές. 

Πού είναι το κράτος της πρόνοιας να σταθεί αρωγός στους αν-
θρώπους που στον επίλογο της επαγγελµατικής τους πορείας
καλούνται να κάνουν επανεκκίνηση και να συνεχίσουν να εργά-
ζονται µέχρι τελικής πτώσης; Αυτό θέλετε; Αλλά φροντίζει η Κυ-
βέρνηση µε το άρθρο 16 να τακτοποιήσει ετησίως τριάντα εκλεκ-
τούς φερόµενους ως λογοτέχνες, καλλιτέχνες, σκηνοθέτες, κα-
ραγκιοζοπαίχτες µε το δικαίωµα της ισόβιας σύνταξης από το δη-
µόσιο ταµείο. Μεγάλη καινοτοµία!

Αναφέρει χαρακτηριστικά το σχετικό άρθρο ότι οι δικαιούχοι
θα πρέπει να είναι ελληνικής υπηκοότητας ή Έλληνες στο γένος.
Έχουµε καεί από τους ελληνοποιηµένους και δυστυχώς στη
χώρα µας επιβεβαιώνεται πανηγυρικά το «ό,τι δηλώσεις είσαι».
Δηλαδή, βαπτίζουµε καλλιτέχνες ελληνοποιηµένους εδώ και χρό-
νια τον Μοχάµεντ, τον Χασάν από το Μπαγκλαντές και στη συνέ-

χεια τους δίνουµε ισόβια σύνταξη από το δηµόσιο ταµείο; Θα το
δούµε κι αυτό; 

Ή µήπως όλο αυτό είναι µια φωτογραφική διάταξη για να εξυ-
πηρετήσουµε «ηµέτερους» δήθεν καλλιτέχνες που έβαλαν πλάτη
στις κοµµατικές τους ανησυχίες; Στο τέλος θα δώσουµε ισόβια
σύνταξη από το δηµόσιο ταµείο στις κυρίες Μποφίλιου και Πρω-
τοψάλτη για την προσφορά τους στον κοµµατικό πολιτισµό. 

Από τη µία ισόβια σύνταξη στους βαπτισµένους καλλιτέχνες
και στην αντίπερα όχθη τα επιδόµατα των βαριά αναπήρων πο-
λέµου, µε την τροποποίηση των άρθρων 1 και 2. Τι εννοείτε ακρι-
βώς όταν αναφέρεστε σε βαριά ανάπηρους πολέµου; Διότι οι
πραγµατικοί ήρωες του Έπους του ’40 οι περισσότεροι δεν είναι
σήµερα εν ζωή. Αλλά µήπως υπονοείτε τους τραυµατίες του πο-
λέµου του δηµοκρατικού στρατού που αιµατοκύλησαν την Ελ-
λάδα, για να καταλάβουµε;

Διότι οι τελευταίοι τραυµατίες και ανάπηροι πολέµου είναι
ηρωικοί Ελλαδίτες που σταµάτησαν τις ορδές του Αττίλα στη
µαρτυρική µας Κύπρο και ουσιαστικά τιµωρήθηκαν από τις ελλη-
νικές κυβερνήσεις να ζουν µέσα στη φτώχεια και την ένδεια. 

Παράλληλα, συνεχίζεται ο τραγέλαφος µε το αδειανό καλάθι
του ελληνικού νοικοκυριού. Είναι µια καθαρή κοροϊδία που εξυ-
πηρετεί όχι µόνο τον φτωχό συµπολίτη µας, αλλά συγκεκριµένα
επιχειρηµατικά συµφέροντα. Για ποιο παρατηρητήριο τιµών µας
µιλάτε στο άρθρο 55, κύριοι της Κυβέρνησης; Πού είδατε να λει-
τουργεί ο ελεγκτικός µηχανισµός στα ράφια των σουπερµάρκετ
που φουσκώνουν µέρα µε τη µέρα τις τιµές των αγαθών πρώτης
ανάγκης;

Οι αριθµοί όµως είναι αµείλικτοι. Στις αλυσίδες που µονοπω-
λούν την ελληνική αγορά το µερίδιο καθαρού κέρδους έφτασε
στο ιστορικό υψηλό του 38,4% από 33,6% που ήταν το αντίστοιχο
διάστηµα του 2021. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, η Ελλάδα
παρουσιάζεται ως η έβδοµη χώρα σε αύξηση µεριδίου των κερ-
δών από 34,4% στο 39,2% την περίοδο 2019 έως 2022. 

Κι επειδή έχετε µεγάλη άγνοια -και το λέω σε εσάς, κύριε
Υπουργέ, που υπήρξατε και Υπουργός Ανάπτυξης- το πώς ζει
ένας άνθρωπος µε ηµιαπασχόληση, µε 200, 400, 600 ευρώ ή λίγο
παραπάνω -γιατί προηγουµένως είπατε ότι ο µισθός επί ΣΥΡΙΖΑ
ήταν 680 και εσείς τον πήγατε 780, κάτι τέτοιο-, πώς µπορεί µε
αυτά τα λεφτά ένας πολίτης να ζήσει, να µεγαλώσει τα παιδιά
του, να τα σπουδάσει; Πώς γίνεται αυτό; 

Θα σας πω λίγα στοιχεία που έχω, τα οποία είµαι σίγουρος ότι
δεν τα γνωρίζετε. Η ζάχαρη έχει ανέβει 60,26% οι πατάτες
42,25%, τα τυριά 41%, αλεύρι και δηµητριακά 40,90%, γάλα εβα-
πορέ 37,33%, το ελαιόλαδο 30,73%, τα αβγά 30,45%, το ψωµί
29,68%, το µοσχάρι 28,19%, το γιαούρτι 27,94%, τα πουλερικά
26,53% και το χοιρινό 26,39%. 

Η καταστροφή της ελληνικής παραγωγής είναι δεδοµένη.
Έχετε ρηµάξει τον κόσµο, έχετε ρηµάξει τη µεσαία τάξη. Για να
καταλάβετε το µέγεθος της καταστροφής, θα σας πω τέσσερα-
πέντε απλά πράγµατα τα οποία η χώρα µας δυστυχώς δεν τα πα-
ράγει. Ποια είναι η παραγωγή σε αυτή τη χώρα; Ποιος είναι ο
πρωτογενής τοµέας;

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι ο πουρές πατάτας έρχεται από
τη Γερµανία; Γνωρίζετε ότι το άµυλο που χρησιµοποιούµε στα
σπίτια µας και στις βιοµηχανίες, ένα πολύ απλό προϊόν, που βγαί-
νει από την πατάτα ή από το καλαµπόκι, έρχεται από τη Ρουµα-
νία; Πιπεριές Φλωρίνης έρχονται από την Τουρκία, όπως από την
Τουρκία έρχονται και φιστίκια Αιγίνης. Τα γνωρίζατε αυτά; Προ-
φανώς δεν τα γνωρίζετε.

Την ίδια στιγµή η πατρίδα µας εµφανίζει ιδιαίτερα κακή εικόνα
σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
τη συµµετοχή των πολιτών στο εργατικό δυναµικό. Ακούστε στοι-
χεία λοιπόν που εντέχνως αποκρύπτετε και κάνετε ότι δεν τα ξέ-
ρετε.

Συγκεκριµένα, µόνο το 51,4% των Ελλήνων συγκαταλέγεται
στο εργατικό δυναµικό της χώρας µε στοιχεία Μαΐου 2023, όταν
ο αντίστοιχος µέσος όρος στην Ευρωζώνη ήταν 74,7% το πρώτο
τρίµηνο του 2023, ενώ ακόµα και η Ισπανία είναι στο 58,5%. 

Ανησυχητική και εξίσου ζοφερή είναι η κατάσταση και στο τε-
ράστιο πρόβληµα της ανεργίας των νέων Ελλήνων. Η χώρα έχει
σήµερα το δεύτερο υψηλότερο ποσοστό ανεργίας στην Ευρω-
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παϊκή Ένωση στους νέους δεκαεννέα έως είκοσι τεσσάρων ετών
και έχει πιάσει ταβάνι στους νέους είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα
ετών, µε 27% και 19% αντίστοιχα. 

Σε όλα τα προαναφερθέντα η νέα Κυβέρνηση δείχνει µε το κα-
ληµέρα τις διαθέσεις της και η υπεραπόδοση στα φορολογικά
έσοδα, κύριε Υπουργέ, είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την εκτίναξη
των έµµεσων φόρων, την ώρα που η ακρίβεια σαρώνει το εισό-
δηµα των ελληνικών νοικοκυριών, δηλαδή πλήρης καταστροφή. 

Οι Σπαρτιάτες αντιλαµβανόµαστε πλήρως αυτές τις µεθοδεύ-
σεις για την πλήρη φτωχοποίηση των Ελλήνων, την καταστροφή
του πρωτογενούς τοµέα, της βιοµηχανίας, βιοτεχνίας, κτηνοτρο-
φίας και της έρευνας αλλά και της καινοτοµίας. Το επαναλαµβά-
νουµε για πολλοστή φορά ότι ως Έλληνες διαθέτουµε τα
µεγαλύτερα µυαλά σε τεχνικό και επιστηµονικό προσωπικό, τα
οποία εξαναγκάστηκαν σε άτακτη φυγή από την πατρίδα µας.
Αυτό είναι ένα µεγάλο γεγονός και πρέπει όλοι να ντρεπόµαστε
γι’ αυτό. 

Όπως είπε κι ο Πρωθυπουργός: «Ας φύγουν οι νέοι στο εξω-
τερικό, να αποκτήσουν δεξιότητες.». Και φυσικά, κυρίες και κύ-
ριοι, µας άφησε στήλη άλατος. Επιτέλους πάρτε µέτρα τώρα,
προτού γίνουµε κράτος γερόντων. Λάβετε τώρα γενναίες απο-
φάσεις και αφήστε τα ευχολόγια και τα µέτρα-ασπιρίνες, για να
φέρουµε πίσω τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, που µπορούν να
πάνε πραγµατικά τη χώρα µας µπροστά. 

Για µια ακόµη φορά το βάρος της κρίσης θα µετακυλήσει από
το κράτος και τις επιχειρήσεις στην ελληνική οικογένεια, η οποία
πάλι θα κληθεί να ενσαρκώσει τον ρόλο του κοινωνικού αµορτι-
σέρ, για να απορροφήσει τους συστηµικούς κοινωνικοοικονοµι-
κούς κραδασµούς, βιώνοντας τη φτώχεια και τον κοινωνικό
αποκλεισµό. Θα σπρώξει πάλι η Κυβέρνηση τους υπερήφανους
οικογενειάρχες να αναζητήσουν πρόνοια από άτυπους φορείς
κοινωνικής προστασίας, επιλέγοντας τη µετανάστευση κυρίως
νέων και εκπαιδευµένων µελών της. 

Η πλειοψηφία όµως των Ελλήνων συνεχίζει να ζει ως σήµερα
µε σοβαρά προβλήµατα από την παρατεταµένη οικονοµική κρίση
του 2010 και, αν δεν το θυµάστε, κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε
στον δέκατο τέταρτο χρόνο σκληρής µνηµονιακής πολιτικής. 

Η χρόνια λιτότητα µεγέθυνε διαχρονικά διαρθρωτικά προβλή-
µατα της ελληνικής οικονοµίας. Οι µονογονεϊκές, τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες παρουσιάζουν συγκριτικά, σε µεγαλύ-
τερο βαθµό απ’ όλους τους άλλους πιθανόν, µεγαλύτερες δυ-
σκολίες. 

Αυξάνεται καθηµερινά το ποσοστό των ελληνικών νοικοκυριών
που δυσκολεύονται να ανταποκριθούν σε βασικές ανάγκες των
παιδιών τους. Ουσιαστικά παρατηρείται µεταβολή στις κατανα-
λωτικές πρακτικές των νοικοκυριών, µε την προτίµηση, όπως
είναι φυσικό, υποκατάστατων προϊόντων, µε κριτήριο το µει-
ωµένο κόστος. 

Τραγική διαπίστωση αποτελεί ότι η Ελλάδα ανήκει στις χώρες
µε τις µικρότερες παροχές για οικογένεια και παιδί, όπου οι δα-
πάνες είναι αισθητά κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, λιγότε-
ρες των 200 ευρώ ανά κάτοικο. 

Συγκριτικά, ανά τύπο νοικοκυριού, τη µεγαλύτερη δυσκολία να
ανταποκριθούν σε βασικές ανάγκες των παιδιών τους, όπως εί-
παµε, αντιµετωπίζουν οι πολύτεκνες οικογένειες µε τέσσερα παι-
διά, ενώ εξακολουθούν οικογένειες µε τρία εξαρτώµενα µέλη και
φυσικά -αν σας ενδιαφέρει- και οι µονογονεϊκές οικογένειες.

Καταλήγω, κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου, ότι το ποσοστό
του ελληνικού πληθυσµού που βιώνει σοβαρή υλική στέρηση αυ-
ξάνεται µε ταχείς ρυθµούς και υπερβαίνει τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Οι Σπαρτιάτες θα σταθούν δίπλα στους συµπατριώτες µας που
δυσκολεύονται να εκπληρώσουν τις βασικές τους ανάγκες. Η Ελ-
λάδα ανήκει στις χώρες µε τις µικρότερες παροχές και είναι απα-
ραίτητο -όχι αύριο, αλλά εχθές- να ληφθούν περαιτέρω µέτρα και
να προσφερθεί στήριξη σε αυτές τις οικογένειες, προκειµένου
να διασφαλιστεί η ισότιµη συµµετοχή τους στην κοινωνία και να
ξεπεράσουν τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Στίγκα.

Ακολουθεί ο επόµενος οµιλητής, ο κ. Ανδριανός Ιωάννης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι

Υπουργοί, δεν πρόκειται να παρακολουθήσω σε καµµία περί-
πτωση το παραλήρηµα του προλαλήσαντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγεται
στη βαριά σκιά του χθεσινού τραγικού δυστυχήµατος, όπου δύο
νέοι άνθρωποι, δύο ήρωες, ο Σµηναγός Χρήστος Μουλάς και ο
Ανθυποσµηναγός Περικλής Στεφανίδης, έχασαν τη ζωή τους δί-
νοντας τη µάχη µε τις φλόγες. Είναι, λοιπόν, χρέος µας να κρα-
τήσουµε τη µνήµη και τη θυσία τους ζωντανή, όπως επίσης χρέος
κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα είναι να συνειδητοποιήσουµε
το τεράστιο κόστος των πυρκαγιών και ευρύτερα των φαινοµέ-
νων που ολοένα και οξύνονται στον τόπο µας λόγω της κλιµατι-
κής αλλαγής. Εκφράζω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στους
οικείους των δύο ηρώων µας και στην οικογένεια της Πολεµικής
Αεροπορίας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
το δεύτερο, αµέσως µετά τις πρόσφατες εκλογές, που υλοποιεί
τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και συζητείται αµέσως µετά
από την ιστορική ψήφιση, χθες, του νόµου που αίρει τα εµπόδια
που υπήρχαν για την ψήφο των Ελλήνων πολιτών που διαβιούν
στο εξωτερικό. Η πλειοψηφία των διακοσίων οκτώ βουλευτών
ανέδειξε µε τον πιο ηχηρό τρόπο το δίκαιο και το ώριµο της ρύθ-
µισης αυτής, η οποία ενισχύει την ποιότητα της δηµοκρατίας µας,
κατοχυρώνοντας το ιερό δικαίωµα της ψήφου στους συµπολίτες
µας στο εξωτερικό, σε Ελληνίδες και Έλληνες που κρατούν την
πατρίδα στην καρδιά τους, βρίσκονται σε διαρκή επαφή µε τα
εδώ τεκταινόµενα και πολλοί από αυτούς δίνουν αποφασιστικές
µάχες στον τόπο της κατοικίας τους για τα εθνικά µας δίκαια και
συµφέροντα. 

Οι πολίτες, λοιπόν, στην πατρίδα και ανά την οικουµένη είδαν
και έκριναν τη στάση των κοινοβουλευτικών δυνάµεων σ’ αυτό το
κρίσιµο ζήτηµα και πλέον γνωρίζουν καλά τα κριτήρια και τους
γνώµονες της πολιτικής στάσης και συµπεριφοράς του καθενός
µας. Κανένα απολύτως άλλοθι και καµµία δικαιολογία δεν ευστα-
θεί για ένα ζήτηµα που καθαρά αγγίζει τον σκληρό πυρήνα της
ισονοµίας. 

Είναι, λοιπόν, ενθαρρυντική η εποικοδοµητική στάση µέρους
της Αντιπολίτευσης και, δεδοµένου τού ότι το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα περιέχει και αυτό θετικές προβλέψεις, περιµέ-
νουµε να δούµε αυτή τη θετική στάση να συνεχιστεί. Διότι εν
τέλει αντίπαλος όλων µας, ανεξαρτήτως ιδεολογικής αφετηρίας
και καταβολών, πρέπει να είναι τα προβλήµατα της χώρας και της
κοινωνίας µας. 

Στην κατεύθυνση, λοιπόν, αυτή επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την
αναφορά στα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου από την υπουργική
τροπολογία, από την οποία, µεταξύ άλλων, οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ που είχαν µεταβιβαστεί επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στο
Υπερταµείο επιστρέφουν στο δηµόσιο. Όλοι θυµόµαστε την προ-
παγάνδα και την επιχείρηση παραπλάνησης για δήθεν ιδιωτικο-
ποίηση του νερού από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι, επανα-
λαµβάνω, ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ που επί των ηµερών του δέχτηκε να
περάσουν οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο. 

Εµείς, λοιπόν, ακριβώς όπως είχαµε δεσµευτεί και είχε δεσµευ-
τεί ο Πρωθυπουργός, επαναφέρουµε σε δηµόσιο έλεγχο το νερό,
αποδεικνύοντας για µια ακόµη φορά ότι τα έργα µιλούν πάντα
πιο ηχηρά από τα λόγια. Όπως επίσης πρέπει να υπογραµµιστεί
ότι µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα η Κυβέρνηση υλο-
ποιεί από τις πρώτες κιόλας µέρες της περίπου το 50% των προ-
εκλογικών δεσµεύσεων και το υπόλοιπο βεβαίως 50%, όπως είπε
κι ο Υπουργός, θα υλοποιηθεί βάσει του συγκεκριµένου χρονο-
διαγράµµατος που έχει εκπονήσει η Κυβέρνηση.

Προβλέπονται σηµαντικές αυξήσεις για τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους, για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια, και ιδι-
αίτερα για τους χαµηλόµισθους υπαλλήλους µε παιδιά, τους
κατέχοντες θέσεις ευθύνης, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς και τους πανεπιστηµιακούς.
Ανταποκρινόµαστε, λοιπόν, στη δέσµευσή µας για ουσιαστική ενί-
σχυση των µισθών και των εισοδηµάτων των νοικοκυριών. Ταυ-
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τόχρονα µε την αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε
παιδιά, την παράταση του Market Pass και τη θέσπιση του Youth
Pass για νέους δεκαοχτώ και δεκαεννέα ετών υπογραµµίζουµε
τον κοινωνικό χαρακτήρα της πολιτικής µας. Και πρέπει εδώ να
τονιστεί ότι αυτές οι θετικές ρυθµίσεις δεν θα µπορούσαν να υλο-
ποιηθούν χωρίς µια σοβαρή, αποτελεσµατική, εξωστρεφή πολι-
τική για την πολύπλευρη ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Μέσα σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες, µέσα από αλλεπάλ-
ληλες εξωγενείς κρίσεις, η Κυβέρνηση κατάφερε όχι µόνο να
κρατήσει την κοινωνία και την οικονοµία ζωντανές, αλλά και να
καταγράψει η χώρα ρυθµούς ανάπτυξης πολλαπλάσιους από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Οι θετικές, λοιπόν, προβλέψεις αυτού του νοµοσχεδίου, που
όπως οφείλουµε φέρνουµε µετεκλογικά και όχι προεκλογικά -
όπως θα µπορούσαµε να έχουµε κάνει, αν θέλαµε απλώς και
µόνο να προκαλέσουµε εντυπώσεις-, είναι ουσιαστικά το κοινω-
νικό µέρισµα αυτής της υπεύθυνης και αποτελεσµατικής πολιτι-
κής. Η πραγµατική διατήρηση και βιώσιµη ανάπτυξη της ελλη-
νικής οικονοµίας είναι η προϋπόθεση για να πετύχουµε όχι απλώς
την ονοµαστική αύξηση των µισθών, αλλά πολύ περισσότερο την
ουσιαστική ενίσχυση του πραγµατικού διαθέσιµου εισοδήµατος
των νοικοκυριών, την πολύπλευρη ενίσχυση του επιπέδου δια-
βίωσης για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. 

Γίνεται, λοιπόν, σήµερα µια πολύ καλή αρχή και συνεχίζουµε
για την υπεύθυνη υλοποίηση όλων των προεκλογικών δεσµεύ-
σεων έναντι των πολιτών, για την ενίσχυση των µισθών και των
εισοδηµάτων, για την αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας και παι-
δείας, για την ολοκλήρωση του σηµαντικού έργου της ψηφιοποί-
ησης του κράτους, για την ενίσχυση των νέων ανθρώπων, ώστε
να δηµιουργήσουν και να προχωρήσουν στην πατρίδα µας, για
τη δυναµική υπεράσπιση των εθνικών µας δικαίων και συµφερό-
ντων. 

Εύχοµαι και ελπίζω αυτή η προσπάθεια να βρει ευρύτερη συ-
ναίνεση και στήριξη µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων που εκπρο-
σωπούνται εδώ στην Αίθουσα, ώστε να αποδείξουµε και τη
βούλησή µας να περάσουµε σε µια θετικότερη εποχή και σε ό,τι
αφορά τον πολιτικό πολιτισµό, βεβαίως, αλλά και τα κοινοβου-
λευτικά ήθη στην πατρίδα µας. 

Διότι έκανε ένα βήµα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ µε το να πει ότι
θα ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό.
Δυστυχώς, όµως, πριν από λίγο µίλησε, για να αναθεωρήσει

την απόφασή του. Αυτό είναι λυπηρό αν συµβεί. Και βεβαίως πι-
στεύω και ότι το ΠΑΣΟΚ εδώ κάνει λάθος που αυτό το σηµαντικό
νοµοσχέδιο δεν το στηρίζει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ανδριανό.

Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Διονύσιος Ακτύπης. Θα ακολουθήσει ο κ. Παπαθανασίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο επί προσωπικού. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ποιο είναι το προσωπικό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ο κ. Αν-

δριανός είπε προηγουµένως ότι έκανα παραλήρηµα. Εµείς οι
Σπαρτιάτες ή παραλήρηµα θα κάνουµε ή θα κάνουµε κάτι άλλο.
Μας βρίζετε...

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν µε
αφήνετε να µιλήσω, γιατί δεν σας συµφέρει. Το άλλο που κάνετε
είναι να βάζετε τον γνωστό ακροδεξιό Βορίδη να µας βρίζει. Ή
παραλήρηµα κάνουµε ή µας βρίζουν. 

Και να σας πω κάτι, κύριοι συνάδελφοι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, δεν
κάνουµε διάλογο. Συγγνώµη, αν θέλετε µιλάτε σε µένα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Συγγνώ-
µη. Θα µάθω, είµαι καινούργιος. 

Ή µας βρίζετε ή λέτε ότι κάνουµε παραλήρηµα. Το να λέει κά-
ποιος Βουλευτής την αλήθεια γιατί είναι παραλήρηµα; Εγώ δεν
µπορώ να το καταλάβω αυτό. Στη δευτερολογία µου είπα κάποια
πράγµατα για την οικονοµία, για τις επιχειρήσεις, για διάφορα
πράγµατα. Αντί να µε αντικρούσει ο κ. Βορίδης πολιτικά, βγήκε
στο Βήµα πριν τον κύριο Πρωθυπουργό και µας έβριζε και µάλι-
στα µας έβριζε χυδαία και δεν µίλησε κανένας από εσάς. 

Εµείς όµως ήρθαµε εδώ για να λέµε την αλήθεια και προπά-
ντων είµαι άνθρωπος της αγοράς, δουλεύω από δεκατριών ετών
παιδί και γνωρίζω πρόσωπα και πράγµατα. 

Αυτά που είπα για τον έλεγχο της αγοράς, για οτιδήποτε άλλο,
για τις τιµές, για τα προϊόντα, κυρίες και κύριοι, είναι αλήθεια.
Και, αν θέλει ο κύριος Υπουργός, να του δώσω και στοιχεία που
πιθανότατα δεν γνωρίζει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. Θα ακολουθήσει ο κ. Ακτύπης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα τον χαρακτηρισµό
«ακροδεξιό Βορίδη», θέλω να υπενθυµίσω στον κύριο Πρόεδρο
ότι ο κ. Βορίδης είναι Υπουργός Επικρατείας, µέλος της Νέας
Δηµοκρατίας, της µεγαλύτερης κεντροδεξιάς Κυβέρνησης του
τόπου και της Ευρώπης. Και θέλω να σας πω ότι η Νέα Δηµοκρα-
τία είναι αυτή που επανέφερε τη δηµοκρατία στην Ελλάδα και ο
κ. Βορίδης υπηρετεί τη δηµοκρατία, όπως υπηρετούµε όλοι εµείς
εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Εποµένως παρακαλώ να ανακαλέσετε τον χαρακτηρισµό περί
ακροδεξιού Βορίδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου να προχωρήσουµε. Περιµένουν πολλή ώρα οι Βου-
λευτές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν θα
σας ενοχλήσω πάλι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-
στώ πολύ. 

Τον όρο «ακροδεξιό» για τον κ. Βορίδη, γιατί εγώ συνήθως
εκτιµώ τους ανθρώπους, τους σέβοµαι και δεν βάζω χαρακτηρι-
σµούς ούτε ταµπέλες. 

Ο κ. Βορίδης ο ίδιος έχει δείξει από το παρελθόν του από πού
ξεκίνησε -προφανώς το έχετε ξεχάσει- και πού έφτασε. Ο ίδιος ο
Γιώργος Καρατζαφέρης το έχει πει κατ’ επανάληψη ότι τον κ. Βο-
ρίδη τον πήρε από την ΕΠΕΝ, τον έβαλε στο πλυντήριο και τον
απέδωσε στην κοινωνία. Δεν τα λέω εγώ, ο κ. Καρατζαφέρης τα
λέει. 

Εποµένως να υπενθυµίσω, και τελειώνω, ότι µέσα στο πλυντή-
ριο ξέχασε να βάλει και το τσεκούρι. Αυτό πρέπει να το θυµάστε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Υπουργέ,

ξανά. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ακτύπης, Βουλευτής της Νέας Δηµο-

κρατίας, για επτά λεπτά. Θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής
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Υπουργός κ. Παπαθανάσης και αµέσως µετά, και τον ευχαρι-
στούµε πολύ, ο κ. Νατσιός, ο Πρόεδρος της Νίκης.

Παρακαλώ, κύριε Ακτύπη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια δύσκολη µέρα

για τη χώρα και τις Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι µια µέρα οδύνης για
όλους µας. Θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τα
συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των ηρώων πιλότων µας, οι
οποίοι έπεσαν πάνω στην ώρα του καθήκοντος, την ώρα που έδι-
ναν µάχη για την κατάσβεση της φωτιάς στην Κάρυστο. 

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, συνέπεια λόγων και
πράξεων, αυτό εκπροσωπεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Αυτή είναι η νέα συµφωνία αλή-
θειας που συνάψαµε µε τον ελληνικό λαό. Με το παρόν σχέδιο
νόµου, ήδη από τις πρώτες µέρες της διακυβέρνησης, υλοποι-
ούµε σχεδόν το 50% των προεκλογικών µας εξαγγελιών και συ-
νεχίζουµε τη σκληρή δουλειά, που ως στόχο έχει την ενίσχυση
του εισοδήµατος των πολιτών, την ανάπτυξη της οικονοµίας και
τη βελτίωση της καθηµερινότητας. 

Βήµα-βήµα, µε συνέπεια και σταθερότητα, η ελληνική Κυβέρ-
νηση λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για τη στήριξη και ενί-
σχυση των πολιτών, πάντα όµως στο πλαίσιο των δυνατοτήτων
της ελληνικής οικονοµίας. Οι παρεµβάσεις αυτές δεν θέτουν σε
κίνδυνο τη δηµοσιονοµική πορεία της χώρας, η οποία αποτελεί
απαραίτητη προϋπόθεση για την ανάπτυξη. Δεν γεµίζει τους πο-
λίτες µε ψεύτικα λόγια και αέρινες υποσχέσεις. Αυτή είναι η δια-
φορά µας, κύριοι συνάδελφοι.

Δεν κλείνουµε το µάτι στον λαϊκισµό και τη δηµαγωγία. Ο ελ-
ληνικός λαός αυτό το κατάλαβε. Στις εκλογές προτίµησε δύο
φορές το µετρηµένο πρόγραµµά µας. Απορρίφθηκε, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης, η εποχή των ανέξοδων υποσχέσεων. 

Ας πάµε τώρα, όµως, στην ουσία του νοµοσχεδίου. Το νοµο-
σχέδιο περιλαµβάνει µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των πο-
λιτών, µε το συνολικό ύψος των παρεµβάσεων να είναι 1,1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ τον χρόνο. Δηλαδή, όπως είπαµε και στις επι-
τροπές 4,4 δισεκατοµµύρια για την επόµενη τετραετία, ενώ επι-
πλέον 385 εκατοµµύρια ευρώ είναι το όφελος των ρυθµίσεων που
θα ισχύσουν για φέτος. 

Τα προβλεπόµενα µέτρα εστιάζουν στην ενίσχυση του εισοδή-
µατος των µισθωτών, δηλαδή των δηµοσίων και ιδιωτικών υπαλ-
λήλων, των συνταξιούχων και των νέων, των ιδιοκτητών ακινήτων,
µε αύξηση του αφορολογήτου, µείωση φόρων και τις οριζόντιες
και εξειδικευµένες εισοδηµατικές ενισχύσεις. 

Το σχέδιο νόµου που σήµερα συζητάµε προβλέπει αυξήσεις
στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων για πρώτη φορά µετά
από δεκατέσσερα χρόνια. Κανείς δεν υποστηρίζει ότι αυτό θα
είναι από µόνο του αρκετό. Είναι ένα µεγάλο βήµα προς τη
σωστή κατεύθυνση και αυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί από κα-
νέναν. Είναι η ανάλγητη Νέα Δηµοκρατία, κύριοι συνάδελφοι, που
µετά από δεκατέσσερα χρόνια δίνει αυξήσεις και στηρίζει έµπρα-
κτα τους πολίτες. 

Ενώ ιδιαίτερα ευνοηµένοι θα είναι οι χαµηλόµισθοι δηµόσιοι
υπάλληλοι µε παιδιά, όσοι κατέχουν θέση ευθύνης, τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και οι πανεπι-
στηµιακοί. 

Ακριβώς αυτό κάναµε καθ’ όλη τη διάρκεια της προηγούµενης
διακυβέρνησης και αυτό θα κάνουµε και τώρα. Είναι η κοινωνική
και οικονοµική µας πολιτική, η οποία έχει εκφραστεί µε τη στή-
ριξη των πιο αδύναµων σε όλες τις δύσκολες φάσεις που περά-
σαµε.

Η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση και στην πανδηµία και
στην ενεργειακή κρίση και όποτε χρειάστηκε δεν άφησε κανέναν
πίσω, δεν άφησε κανέναν χωρίς στήριξη. Το µονοπώλιο της αλά
καρτ αλληλεγγύης και βοήθειας, που κάποιοι βαυκαλίζονταν, τε-
λείωσε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλοι ήταν εκείνοι που, όταν
ήταν κυβέρνηση, αύξησαν τον ΦΠΑ από το 23% στο 24% και για
πολλά προϊόντα ευρείας κατανάλωσης από το 13% στο 24%.
Ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ εκείνη η οποία κατήργησε τον µει-
ωµένο ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου. Ήταν η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εκείνη η οποία αφαίµαξε τη µεσαία τάξη. Και δεν το λέω

εγώ. Το λένε τα στελέχη της και τότε και σήµερα.
Μάλιστα, υπήρξατε και ιδιαίτερα ευρηµατικοί στο ζήτηµα αυτό.

Βάλατε φόρους όπου µπορούσατε. Βάλατε στο τηλέφωνο, στο
ίντερνετ, στη συνδροµητική τηλεόραση, στην µπίρα, στο κρασί,
στον καφέ, βάλατε στη βενζίνη, στο ντίζελ, στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης. Πιστεύω να τα θυµάστε όλα αυτά. Δεν τα κάναµε εµείς.
Εσείς τα κάνατε.

Στη δική µας περίοδο είχαµε µειώσεις φόρων, στήριξη των πο-
λιτών και ενίσχυση της οικονοµίας. Αυτό δεν µπορεί να το αµφι-
σβητήσει κανένας, γιατί τα στοιχεία µιλούν από µόνα τους.
Επαναλαµβάνω ότι κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας. Συνεχί-
ζουµε να µειώνουµε φόρους. Ενισχύουµε το εισόδηµα της µε-
σαίας τάξης. Στεκόµαστε δίπλα στους νέους, στους επαγγελµα-
τίες και τις κοινωνικές οµάδες που κατά το διάστηµα των επανα-
λαµβανόµενων κρίσεων αντιµετώπισαν δυσκολίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα επίσης να σταθώ και
σε κάποια άλλα ζητήµατα που ρυθµίζονται µε το νοµοσχέδιο. Αυ-
ξάνεται το αφορολόγητο για τους φορολογούµενους µε εξαρτώ-
µενα τέκνα, µέσω της αναπροσαρµογής της έκπτωσης φόρου.
Το όφελος για οικογένειες µε δύο παιδιά είναι γύρω στα 220
ευρώ τον χρόνο. Θεσπίζεται από φέτος το Youth Pass, ύψους
150 ευρώ, για νέους δεκαοκτώ έως δεκαεννιά ετών. Απαλλάσσο-
νται µόνιµα από τη συµµετοχή στη δαπάνη αγοράς φαρµάκων οι
πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ. Ενώ καταργήσατε το ΕΚΑΣ, στο
τέλος µάς κατηγορούσατε γιατί δεν νοµοθετούµε για τη δαπάνη
των φαρµάκων. Το κάνουµε και αυτό.

Θα σταθώ λίγο και στην υπουργική τροπολογία. Σήµερα κα-
ταρρέει άλλο ένα ψέµα. Το είχατε κάνει σηµαία. Φτάσατε να διορ-
γανώνετε δωρεάν συναυλίες, να µαζεύεται κόσµο στη Ζάκυνθο
τα ξηµερώµατα στη ΔΕΥΑΖ, να παρουσιάζονται οι πολιτευτές σας
για να πουν για την ιδιωτικοποίηση του νερού, άσχετα αν δεν
συµµετείχε η ΔΕΥΑ Ζακύνθου, αλλά ήταν για την ΕΥΔΑΠ και την
ΕΥΑΘ, και µετά να υποστηρίζετε πως πήγαν χιλιάδες να διαµαρ-
τυρηθούν κατά του Κυριάκου Μητσοτάκη για µια δήθεν ιδιωτικο-
ποίηση του νερού. Το νερό ήταν και παραµένει δηµόσιο αγαθό
και δεν ιδιωτικοποιείται.

Σήµερα επιστρέφουν στο δηµόσιο οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ και
της ΕΥΑΘ, µετοχές που µέχρι χθες κατείχε το Υπερταµείο, στο
οποίο τις παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι. Πρόκειται για
την επιτοµή της υποκρισίας, διότι οι όψιµοι υπερασπιστές του
νερού ήταν οι ίδιοι άνθρωποι που µετέφεραν την ΕΥΔΑΠ και την
ΕΥΑΘ στο αιωνόβιο Υπερταµείο.

Θα ήθελα να δώσω ιδιαίτερη βαρύτητα στη ρύθµιση της κο-
στολόγησης των προγραµµάτων των κοµµάτων, διότι παρουσιά-
ζει ιδιαίτερο ενδιαφέρον και, µάλιστα, απετέλεσε σηµείο τριβής
και αντεγκλήσεων κατά την πρόσφατη προεκλογική περίοδο. Η
θεσµοθέτηση της κοστολόγησης των προγραµµάτων πρέπει να
είναι υποχρεωτική και συνιστά ένα µεγάλο βήµα προόδου για το
πολιτικό µας σύστηµα. Τα οικονοµικά προγράµµατα των κοµµά-
των πρέπει να είναι αξιόπιστα και υλοποιήσιµα, χωρίς ψεύδη, ανα-
κρίβειες και απύθµενη παροχολογία. Η προβλεπόµενη ρύθµιση
αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα για την αναβάθµιση του πολιτικού
ήθους και της κοινοβουλευτικής µας πρακτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα να σταθούµε όλοι
στο ύψος των περιστάσεων, χωρίς κοµµατικές παρωπίδες, αφή-
νοντας πίσω µικροπολιτικά οφέλη, αφήνοντας πίσω τον λαϊκισµό
και τη µιζέρια. Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µόνο
θετικές διατάξεις για την ελληνική κοινωνία. Μειώνει φόρους, αυ-
ξάνει το εισόδηµα και έχει κοινωνικό πρόσηµο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Σας προσκαλώ να στηρίξετε όλοι, λοιπόν, το παρόν σχέδιο
νόµου, που µόνο ανάσα δίνει στην ελληνική οικονοµία, στους
νέους και τους ευάλωτους συµπολίτες µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώ στο Βήµα τον
Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της
Νέας Δηµοκρατίας για τη δική του παρέµβαση επί του νοµοσχε-
δίου.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
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ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συνεδρίαση πραγµα-

τοποιείται υπό το πένθος για την απώλεια των δύο πιλότων µας
στον πόλεµο µε τις πυρκαγιές. Υποκλινόµαστε στην αυτοθυσία
και στον ηρωισµό του Σµηναγού Μουλά και του Ανθυποσµηναγού
Στεφανίδη, που έδωσαν τη ζωή τους για να σώσουν ζωές…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…υπηρετώντας το καθήκον, την πατρίδα και την αγάπη τους

για τους ουρανούς, από εκεί όπου µας καλούν τώρα να συνεχί-
σουµε την προσπάθεια, αλλά και να σιωπήσουµε, για να τους τι-
µήσουµε, µε ενότητα, µε ωριµότητα, µε υπευθυνότητα, χωρίς
εύκολες απαντήσεις από όλους και για όλα, χωρίς παραπληρο-
φόρηση και θεωρίες συνωµοσίας και, πολύ περισσότερο, χωρίς
ο πόνος να γίνει κοµµατικό σύνθηµα.

Το τραγικό αυτό γεγονός απέδειξε όχι µόνο την άνιση µάχη µε
τη φύση, που βιώνει ολόκληρος ο πλανήτης, και ειδικά τις τελευ-
ταίες εβδοµάδες η Μεσόγειος, αλλά και ότι στη χώρα µας το κρά-
τος είναι στην πρώτη γραµµή, όχι χωρίς αδυναµίες, όµως µε
καλύτερη οργάνωση και µε περισσότερα µέσα στη διάθεσή του.

Παρούσα και στην πρώτη γραµµή θα είναι και η πολιτεία για
όλες τις επόµενες δύσκολες µέρες, καθώς µετά τον καύσωνα θα
ακολουθήσουν ισχυροί άνεµοι, γι’ αυτό και θα ζητήσω από όλους
για ακόµα µια φορά απόλυτη επιφυλακή. Η κλιµατική κρίση ήρθε
για να µείνει και στην άµυνα απέναντί της, προφανώς, πρωταγω-
νιστικό ρόλο έχει το κράτος. Συµπαραστάτες, ωστόσο, πρέπει να
συνεχίσουν να είναι τόσο η τοπική αυτοδιοίκηση, οι εθελοντές
και ο κάθε πολίτης ξεχωριστά µε την ατοµική του συµπεριφορά.

Κυρίες και κύριοι, περνώντας τώρα στο θέµα της ηµερήσιας
διάταξης, θα σχολιάσω ότι, µετά την άρση όλων των περιορισµών
στο δικαίωµα ψήφου των συµπολιτών µας που µένουν µόνιµα
εκτός Ελλάδος, το νοµοσχέδιο το οποίο θα ψηφίσουµε σήµερα
αποτελεί την υλοποίηση µιας ακόµα δέσµευσής µας. Τίτλος του
νοµοσχεδίου που εξετάζουµε είναι: «Ενίσχυση του εισοδήµατος
των µισθωτών, των νέων και της οικογένειας…», ένας τίτλος που
περιγράφει περιεκτικά, αλλά θα έλεγα και κυριολεκτικά το περιε-
χόµενό του. Κυρίως, όµως, σηµατοδοτεί τη συνέπεια λόγων και
έργων, ενσωµατώνοντας στο πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Οικονοµικών περίπου τις µισές από τις προεκλογικές µας δε-
σµεύσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αποδεικνύεται έτσι ότι µένουµε πιστοί στα συνθήµατά µας. Το

λέµε και το κάνουµε και προχωράµε σταθερά και τολµηρά µπρο-
στά, διαψεύδοντας όλους εκείνους που προεκλογικά αµφισβη-
τούσαν την εγκυρότητα του προγράµµατός µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο προϋπολογισµός των νέων µέτρων που θα ψηφίσουµε σή-

µερα φτάνει στο 1,1 δισεκατοµµύριο ετησίως, στα 4,4 δισεκατοµ-
µύρια σε βάθος τετραετίας. Πλησιάζει, συνεπώς, το 50% του
συνολικού µας πλάνου, ύψους 9,1 δισεκατοµµυρίων. Και αυτό νο-
µίζω ότι κλείνει οριστικά και κάθε συζήτηση γύρω από το ποιος
διαθέτει τελικά κοστολογηµένο σχέδιο δράσης.

Με το ίδιο νοµοσχέδιο, άλλωστε, καθιερώνεται -επιτέλους, θα
έλεγα- και η δυνατότητα των κοµµάτων να ποσοτικοποιούν τα
προγράµµατά τους από το Ανεξάρτητο Δηµοσιονοµικό Συµβού-
λιο, κάτι για το οποίο επίσης είχα δεσµευθεί, για να σταµατήσει
επιτέλους αυτός ο προεκλογικός πληθωρισµός παροχών, για να
µην τσακωνόµαστε για το πόσο στοιχίζουν τα προγράµµατα τα
οποία παρουσιάζουµε στον ελληνικό λαό, για να διαχωριστεί -θα
έλεγα- η ήρα των υποσχέσεων από το στάρι των µετρήσιµων απο-
τελεσµάτων και να θωρακιστεί επιτέλους το δικαίωµα των πολι-
τών να γνωρίζουν τι πρεσβεύει και πόσο αξιόπιστη είναι κάθε
πολιτική δύναµη.

Στις επόµενες εκλογές πιστεύω ότι όλα τα κόµµατα θα αντιµε-
τωπίσουν την κατάρτιση του προεκλογικού τους προγράµµατος
µε πολύ µεγαλύτερη υπευθυνότητα από αυτό το οποίο είδαµε να
συµβαίνει στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου. 

Και αυτή την αλλαγή παραδείγµατος υπηρετούν και οι νέες
διατάξεις που, όπως είπα, αποτελούν µέρος του οδικού µας
χάρτη, µε τρεις σαφείς κατευθύνσεις: ενίσχυση του εισοδήµατος,

αντιµετώπιση του κύµατος της διεθνούς ακρίβειας και ιδιαίτερη
στήριξη στους πιο ευάλωτους, στην οικογένεια, αλλά και στη νέα
γενιά. Και τρεις σαφείς προϋποθέσεις αδιαπραγµάτευτες και για
την Κυβέρνηση και ειδικά για το οικονοµικό επιτελείο και για
εµένα προσωπικά: η συνέχιση της ισχυρής ανάπτυξης ως απα-
ραίτητη προϋπόθεση συλλογικής ευηµερίας, η δηµοσιονοµική
ισορροπία, την οποία αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται ποτέ να
θέσει σε αµφισβήτηση, αλλά και η σταδιακή αλλαγή του παρα-
γωγικού µοντέλου της χώρας, στην κατεύθυνση που έχουµε υλο-
ποιήσει τα τελευταία τέσσερα χρόνια. 

Βήµα πρώτο και βασικό: η αύξηση των αµοιβών. Έχω κατ’ επα-
νάληψη αναγνωρίσει, το κάναµε κατά κόρον και στη διάρκεια της
προεκλογικής περιόδου, ότι οι µισθοί των σχεδόν εξακοσίων πε-
νήντα χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων στη χώρα µας παραµένουν
χαµηλοί, αλλά κυρίως παραµένουν καθηλωµένοι για δεκατέσ-
σερα ολόκληρα χρόνια. Αυτό τώρα αλλάζει µε τις αυξήσεις που
έρχονται σε όλους είτε ανήκουν στα ειδικά µισθολόγια, µε το
βάρος να δίνεται στις µικρότερες αποδοχές, σε όσους έχουν οι-
κογένεια, αλλά και σε όσους, όπως είχαµε δεσµευθεί, κατέχουν
θέσεις ευθύνης, γιατί οι απαιτήσεις από αυτούς είναι εξάλλου µε-
γαλύτερες. 

Και σε όσους µάς άσκησαν µια κριτική για αυτή µας την επι-
λογή, θέλω να θυµίσω ότι στο µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλή-
λων η ψαλίδα µεταξύ του µισθού του νεοεισερχόµενου υπαλ-
λήλου και του γενικού διευθυντή είναι από τις µικρότερες, αν όχι
η µικρότερη, στην Ευρώπη. Από τη στιγµή που επιφορτίζουµε
τους προϊσταµένους σε θέση ευθύνης -τµηµατάρχες, διευθυντές
και γενικούς διευθυντές- µε περισσότερα καθήκοντα, έχουµε την
υποχρέωση αυτούς τους δηµόσιους υπαλλήλους να τους πλη-
ρώνουµε και καλύτερα. Και αυτό γίνεται µε το νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το ετήσιο καθαρό όφελος για κάθε εργαζόµενο στο δηµόσιο

φτάνει στα 800 ευρώ καθαρά, ενώ µε το νέο αφορολόγητο, την
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, των κρατήσεων του Τα-
µείου Πρόνοιας, το καθαρό όφελος είναι πολύ υψηλότερο, αγγί-
ζει τα 1.500 ευρώ. Με άλλα λόγια οι νέες αυξήσεις, σε συνδυασ-
µό µε τις παράλληλες φοροελαφρύνσεις, προσφέρουν στο εξής
σε κάθε δηµόσιο υπάλληλο έναν επιπλέον µισθό τον χρόνο. Και
για να είµαστε απολύτως σαφείς, και να το ακούσουν και οι πο-
λίτες οι οποίοι µάς παρακολουθούν, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, καταψηφίζουν τις πρώτες αυξήσεις που δί-
νονται σε δηµοσίους υπαλλήλους εδώ και δεκατέσσερα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες)

Θα έρθω στη συνέχεια, στο κλείσιµο της οµιλίας µου, στη στά-
ση της Αντιπολίτευσης συνολικά. 

Η επιλογή µας αυτή, όπως είπα, είναι µια αναγνώριση του
έργου τους, είναι µια αναγνώριση ότι σε ένα πληθωριστικό περι-
βάλλον δεν είναι δυνατόν οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων να
έµεναν παγωµένοι για τόσο µεγάλο χρόνο, αλλά ταυτόχρονα
είναι και µια επιλογή µε κοινωνικό πρόσηµο, καθώς, πέραν της
οριζόντιας αύξησης που αφορά όλους τους δηµοσίους υπαλλή-
λους, προχωράµε και σε µια αύξηση των επιδοµάτων τέκνων, έτσι
ώστε να στηρίξουµε περισσότερο τις οικογένειες µε παιδιά κλι-
µακωτά και περισσότερο, προφανώς, τις οικογένειες των δηµο-
σίων υπαλλήλων µε περισσότερα παιδιά. 

Το δεύτερο βήµα το οποίο νοµοθετούµε σήµερα είναι τα µό-
νιµα µέτρα ενίσχυσης της οικογένειας, των ευάλωτων και των
νέων. Μιλάω για την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ
για κάθε παιδί για ένα εκατοµµύριο τριακόσιες σαράντα χιλιάδες
συµπολιτών µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλώ για την απαλλαγή διακοσίων χιλιάδων παλιών δικαιούχων

του ΕΚΑΣ, µόνιµα πια, από κάθε συµµετοχή στη φαρµακευτική
δαπάνη, για τις αναδροµικές αυξήσεις 7,75% σε δέκα χιλιάδες
συνταξιούχους ειδικών κατηγοριών. Και βέβαια µιλώ για την ετή-
σια καταβολή 150 ευρώ, το Youth Pass, σε νέους δεκαοκτώ και
δεκαεννέα ετών. Φέτος το ποσό θα εκταµιευθεί τον Σεπτέµβριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για πρώτη φορά ένα µόνιµο µέτρο, διευκολύνοντας διακόσιες
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χιλιάδες νέους να ταξιδέψουν, να διαβάσουν, να δουν παραστά-
σεις, να παρακολουθήσουν µια συναυλία. Και όσοι µιλούν εύκολα
για φιλοδώρηµα ας ρωτήσουν τα νέα παιδιά που το παίρνουν αν
αυτό το µόνιµο βοήθηµα τους είναι χρήσιµο ή όχι, γιατί πρόκειται
για την ίδια γενιά η οποία βλέπει και άλλες πρωτοβουλίες που
τους αφορούν, όπως, για παράδειγµα, ο διπλασιασµός της χρη-
µατοδότησης του προγράµµατος «Σπίτι µου», το οποίο επίσης
κάποιοι φρόντισαν να υποτιµήσουν. 

Ήδη, όµως, αυτό φαίνεται να εξαντλείται. Έχουν εγκριθεί πα-
ραπάνω από είκοσι χιλιάδες αιτήσεις. Έχουν ήδη καταβληθεί
σχεδόν πέντε χιλιάδες δάνεια για ισάριθµες κατοικίες, που αφο-
ρούν οκτώ χιλιάδες νέους και ζευγάρια. Πρόκειται για ένα πολύ
επιτυχηµένο πρόγραµµα, το οποίο επιλέγουµε να διπλασιάσουµε
ως προς τον προϋπολογισµό του και το οποίο δίνει τη δυνατό-
τητα σε νέους, νέες οικογένειες να αποκτήσουν ένα σπίτι, κατα-
βάλλοντας µια µηνιαία πληρωµή στις τράπεζες, η οποία είναι
πολύ χαµηλότερη από το µίσθωµα το οποίο θα κατέβαλλαν σε
περίπτωση που επέλεγαν να νοικιάσουν ένα αντίστοιχο σπίτι. 

Τέλος, η δέσµη των µόνιµων ελαφρύνσεων ολοκληρώνεται µε
τη νέα έκπτωση κατά 10% στον ΕΝΦΙΑ για εκείνα τα ακίνητα τα
οποία είναι ασφαλισµένα για φυσικές καταστροφές. Είναι µία
ακόµη δέσµευσή µας η οποία γίνεται πραγµατικότητα, κυρίως,
όµως, είναι µια πρόσθετη ενθάρρυνση να διευρύνουµε την ασ-
πίδα της άµυνας της χώρας απέναντι στην κλιµατική κρίση. Βλέ-
πουµε και φέτος πόσο επικίνδυνα εκδικείται η φύση. Δεν είναι,
λοιπόν, µόνο ένα µέτρο ελάφρυνσης για τα νοικοκυριά, αλλά
είναι και ένα µέτρο για την ίδια την προστασία τους. 

Τρίτο βήµα των νέων ρυθµίσεων είναι η συνέχιση των αναχω-
µάτων της πολιτείας στα κύµατα του διεθνούς πληθωρισµού και
της διεθνούς, εισαγόµενης ακρίβειας. Την περασµένη διετία µπο-
ρέσαµε να αντιµετωπίσουµε την παγκόσµια ενεργειακή αναστά-
τωση και να ελέγξουµε αποτελεσµατικά τις αυξήσεις στα
τιµολόγια του ρεύµατος. Όµως, αν και συνολικά ο πληθωρισµός
στη χώρα µας φαίνεται να υποχωρεί -να τονίσω ότι σήµερα
έχουµε από τους χαµηλότερους πληθωρισµούς στην Ευρωπαϊκή
Ένωση-, ειδικά στα τρόφιµα έχουµε επίµονο πληθωρισµό. Και,
όπως έχουµε ανακοινώσει, το κράτος θα συνεχίσει να καλύπτει
σχεδόν το 10% των µηνιαίων αγορών. Έτσι επεκτείνεται το Mar-
ket Pass, ενισχύοντας σχεδόν τρία εκατοµµύρια οικογένειες µε
22 ευρώ έως 100 ευρώ κάθε µήνα, ένα αφορολόγητο και ακατά-
σχετο βοήθηµα το οποίο θα διαρκεί ως αντίµετρο στην άνοδο
των τιµών όσο θα παραµένει η ακρίβεια στα τρόφιµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και προσέξτε, το έχουµε πει πολλές φορές και το γνωρίζω

καλά ότι δεν πρόκειται για µια µόνιµη λύση στο πρόβληµα. Είναι
µια προσπάθεια περιορισµού των συνεπειών του. Είναι ένα µέτρο
ανακούφισης, που αντισταθµίζει ένα µέρος των απωλειών από
τον παγκόσµιο πληθωρισµό. Αυτό δεν σηµαίνει βέβαια ούτε ότι
είναι αµελητέο ούτε ότι είναι αναποτελεσµατικό. Τη σηµασία του,
µάλιστα, αντιλαµβάνεται κανείς µόνο αν υπολογίσει πόσο µεγα-
λύτερο θα ήταν το βάρος των µηνιαίων εξόδων ενός νοικοκυριού
χωρίς τη δικιά του συµβολή. Αυτός εξάλλου είναι και ένας από
τους λόγους που το µέτρο του Market Pass υιοθετείται τώρα και
από πολλές άλλες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις. 

Και ασφαλώς στο µέτωπο κατά της ακρίβειας θα µετέχουν και
οι έλεγχοι κατά της αισχροκέρδειας. Θυµίζω ότι τα όρια των πε-
ριθωρίων κέρδους παραµένουν σταθερά. Δεν λείπουν, ωστόσο,
τα φαινόµενα εκµετάλλευσης του καταναλωτή, για αυτό και η
εποπτεία της αγοράς είναι πρώτη προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση αυτή. Και προ λίγων ηµερών, µάλιστα, επιβλήθηκαν πρό-
στιµα ύψους ενάµισι εκατοµµυρίου ευρώ µόνο σε τρεις αλυσίδες
πώλησης ηλεκτρικών και ηλεκτρονικών ειδών, που εµφάνιζαν πα-
ραπλανητικές εκπτώσεις. Η παρακολούθηση των τιµών θα συνε-
χιστεί σε όλα τα επίπεδα της αγοράς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως διαπιστώνετε, στο πρώτο

νοµοσχέδιο για την οικονοµία αποτυπώνονται οι βασικές κατευ-
θύνσεις της πολιτικής µας. Οι νέες ρυθµίσεις αποκαθιστούν χρό-
νιες αδικίες. Το δηλώνει η αύξηση των µισθών των δηµοσίων
υπαλλήλων. Έχουν σαφή κοινωνικό προσανατολισµό, κλιµακώ-
νοντας τις ενισχύσεις µε βάρος στους πιο αδύναµους, τους χα-

µηλόµισθους, στις οικογένειες και στη νεολαία. Τρίτον, συνδυά-
ζουν µόνιµα µέτρα για το εισόδηµα, µε στοχευµένες παρεµβά-
σεις, που αφορούν έκτακτες συνθήκες. Και αυτή πιστεύω ότι είναι
και η καλύτερη απάντηση στην όποια κριτική µάς ασκείται περί
δήθεν επιδοµατικής πολιτικής της Κυβέρνησης. Θέλω να το ξα-
ναπώ. Οι µειώσεις στους φόρους και οι αυξήσεις στα εισοδήµατα
είναι µόνιµα µέτρα. Ο πληθωρισµός κάποια στιγµή θα πέσει, αλλά
οι µειώσεις στους φόρους και οι αυξήσεις στους µισθούς έχουν
έρθει για να µείνουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Επιµέρους ενέργειες, όπως το Market Pass, αφορούν επίκαιρα

προβλήµατα, όπως η παγκόσµια ακρίβεια. Έχουν, δηλαδή, συ-
γκεκριµένη διάρκεια και συγκεκριµένο σκοπό. Δεν είναι, λοιπόν,
µόνο ψέµα, αλλά και λάθος να συγχέονται διαφορετικές πολιτι-
κές, οι οποίες ασκούνται σε διαφορετικά πεδία και για διαφορε-
τικούς λόγους. Άλλωστε, πέρα από τα έκτακτα µέτρα, τον
πληθωρισµό πολεµούν τελικά µόνο οι µόνιµες αυξήσεις, όπως
έχω πει. Τα τελευταία χρόνια, για παράδειγµα, ο κατώτατος µι-
σθός έχει αυξηθεί κατά 20%, µε τον πληθωρισµό κατά 15%. Το
πραγµατικό εισόδηµα, δηλαδή, των πολιτών έχει στηριχθεί. Και
αυτή η σύνθετη στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµατος βρίσκεται
στην καρδιά της οικονοµικής µας αντίληψης. Στήριξη ωστόσο η
οποία δεν θα εδράζεται, θα το ξαναπώ, σε φόρους ή σε ασύµ-
φορο δανεισµό, αλλά στην ανάπτυξη, στην ποιοτική ανάπτυξη:
περισσότερες εξαγωγές, περισσότερη καινοτοµία. Αυτή η ανά-
πτυξη αποτελεί τελικά τον πραγµατικό παράγοντα ευηµερίας. Και
βέβαια στη µείωση της ανεργίας. Η ανεργία επί των ηµερών µας
µειώθηκε από το 17,5% κάτω από το 11%. Και αυτή είναι η πιο
αποτελεσµατική κοινωνική πολιτική στήριξης των αδυνάµων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Κλείνω, λοιπόν, επισηµαίνοντας ότι στόχος µας παραµένει

πάντα η µεγέθυνση του δηµοσίου πλούτου, ώστε το µερίδιο σε
αυτόν να αποκτούν όλοι και πριν από όλους οι πιο ευάλωτοι συ-
µπολίτες µας, κάτι που προφανώς θα ευνοήσει και η ανάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας, τόσο µε την είσοδο ξένων κεφαλαίων
στην ελληνική αγορά όσο και µε τη µείωση του κόστους δανει-
σµού για το κράτος, τις επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά, ώστε ο κύ-
κλος της ανάπτυξης να είναι διαρκής και βιώσιµος. 

«Η κυκλοφορία της εµπιστοσύνης είναι προτιµότερη ακόµα και
από την κυκλοφορία του χρήµατος», έγραφε ένας Αµερικανός
Πρόεδρος, ο Τζέιµς Μάντισον, στις αρχές του 19ου αιώνα. Αυτό
ισχύει ακόµα περισσότερο σήµερα. Αυτή την εµπιστοσύνη η Ελ-
λάδα την έχει πλέον κατακτήσει, παρά τις δυσκολίες, παρά τα
στέρεα θεµέλια τα οποία έχουµε βάλει. Πάνω σε αυτά πρέπει να
χτίσουµε. Καλούµαστε να ανεβάσουµε ακόµα πιο ψηλά το κοινω-
νικό οικοδόµηµα της χώρας. Θα έχουµε συµµάχους τους σηµα-
ντικούς ευρωπαϊκούς πόρους, το Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο
ΕΣΠΑ, µαζί µε το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων. Αυτό
είναι το πρώτο βήµα της πολιτικής µας την οποία θα εφαρµό-
σουµε. 

Λυπάµαι που η Αντιπολίτευση επέλεξε τελικά να µη στηρίξει
αυτό το νοµοσχέδιο. Όλοι τελικά κρινόµαστε όµως για τις επιλο-
γές µας. Αυτή η Κυβέρνηση παραµένει απολύτως συνεπής στις
προεκλογικές της δεσµεύσεις. Και σήµερα γράφουµε το πρώτο
κεφάλαιο µιας ακόµα επιτυχηµένης οικονοµικής πολιτικής µε ορί-
ζοντα τετραετίας. Νέοι φορείς στην Αντιπολίτευση. Όλοι τελικά
κρίνονται για τις επιλογές τους. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχουν Αρχηγοί οι
οποίοι δεν έχουν καν πρωτολογήσει. Είναι δυο εξ αυτών. Οπότε,
αν αρχίσει ο κύκλος των δευτερολογιών, οπισθοχωρεί η σειρά
τους αδίκως. Οπότε θα ολοκληρώσουµε τις πρωτολογίες των Αρ-
χηγών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δηλαδή, δεν θα πάρει τον λόγο ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προφανώς. Δεν έχε-
τε πρωτολογήσει; Υπάρχουν Αρχηγοί που δεν έχουν πρωτολογή-
σει. Θα ολοκληρωθεί ο κύκλος των πρωτολογιών. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Έφυγε ο κ. Μη-
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τσοτάκης. Τα καταφέρατε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είχα τη διάθεση

να διώξω τον κ. Μητσοτάκη. 
Κύριε Νατσιέ, ελάτε. Έχετε τον λόγο. Τον λόγο έχει για την

πρωτολογία του ο Αρχηγός του κόµµατος Νίκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, είναι δυνατόν; Δεν

δίνετε τον λόγο στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τι λέτε τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πώς τι λέω; Κάνατε

την πρωτολογία σας. Πρέπει να ολοκληρώσουν την πρωτολογία
τους άλλοι Αρχηγοί, οι οποίοι δεν έκαναν. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα τα αλλάξου-
µε όλα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν αλλάζουµε τί-
ποτα. Θα υπάρξει δευτερολογία. Όλοι θα κάνετε δευτερολογία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θέλετε να προ-
στατεύσετε τον κ. Μητσοτάκη για κάποιον λόγο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχει ανάγκη προστασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλω να τηρήσω µια

στοιχειώδη ισοτιµία στο δικαίωµα λόγου όλων των Αρχηγών. Δεν
µπορείς να δευτερολογείς, όταν άλλοι συνάδελφοί σου δεν
έχουν καν πρωτολογήσει. 

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το στοιχειώδες είναι να απαντά ο Αρχη-

γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θέλετε να τα
ανατρέψετε όλα. Γι’ αυτό έχετε κόψει στα τρία την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Ωραία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βουλωµένο γράµµα
διαβάζετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι. Έχει ξεβουλώσει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
ήθελα εν πρώτοις να εκφράσω τα βαθιά µας συλλυπητήρια στην
οικογένεια, τους οικείους και τους συναδέλφους των δύο αγγέ-
λων επί γης, των δύο πιλότων, του Σµηναγού Χρήστου Μουλά και
του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, που αψήφησαν τον
κίνδυνο, προκειµένου να σώσουν κοµµάτι της πατρίδας µας από
τις φλόγες. 

Με δάκρυα στα µάτια αποχαιρετούµε δύο ακόµη ήρωες, οι
οποίοι προστέθηκαν στον µακρύ κατάλογο των ηρώων µας. Θα
τους ευγνωµονούµε αιώνια. Κάποιοι λένε ότι χάθηκαν. Κανείς δεν
χάνεται. Μετά την Έξοδο του Μεσολογγίου, όσοι επέζησαν και
πέρασαν απέναντι τους περίµεναν τα παλικάρια του Καραϊσκάκη
και τους ρωτούσαν: «Πόσοι χάθηκαν;». Και τους απαντούσαν:
«Κανείς δεν χάθηκε. Άλλοι βαδίζουν στη γη και άλλοι βαδίζουν
στον ουρανό.». Αυτή είναι η ορθόδοξη θεώρηση του µυστήριου
του θανάτου.

Συζητάµε σήµερα για την ενίσχυση του εισοδήµατος των µι-
σθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας καθώς και
άλλες συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις, όπως τιτλοφορείται το εν λόγω
νοµοσχέδιο. Ερχόµαστε να κοιταχτούµε όλοι µεταξύ µας και να
πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. «Δεν βλέπω ζέση», έλεγε
ο µακαριστός γέρων Αµβρόσιος Λάζαρης, όταν τον ρωτούσαν να
πει πώς βλέπει τα παιδιά. Έτσι κι εµείς εδώ στη Βουλή δεν βλέ-
πουµε ζέση για την αντιµετώπιση των πραγµατικών προβληµάτων
της οικονοµίας των πολιτών. Ζούµε ένα µεγάλο οξύµωρο. Βλέ-
πουµε να υποβάλλονται προς ψήφιση λύσεις από εκείνους που
είναι µέρος του προβλήµατος. 

Να σας θυµίσω µερικές όψεις του προβλήµατος. Η Ελλάδα
µπήκε στην περίοδο των µνηµονίων µε κρατικό χρέος 298 δισε-
κατοµµύρια ευρώ το 2009 και σήµερα καταλήξαµε να έχουµε
κρατικό χρέος 400 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ενδιαµέσως υποθη-
κεύτηκε ολόκληρη η δηµόσια περιουσία της χώρας στο ΤΑΙΠΕΔ,
για να διασωθούν οι ευρωπαϊκές τράπεζες. Ακίνητα, ακτές, ορυ-
κτός πλούτος, υποθαλάσσιος πλούτος, µετοχές δηµοσίων οργα-
νισµών περιήλθαν στα χέρια των δανειστών µας µε το εγκληµα-

τικό PSI. Τα νέα οµόλογα που εκδόθηκαν διέπονται από το Αγ-
γλικό Δίκαιο. Μια ευθεία υπονόµευση των εθνικών κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων. Μάλιστα, το Αγγλικό Δίκαιο είναι παραδοσιακά
υπέρ του δανειστή, µε τραγική συνέπεια να είναι δυσκολότερη η
µονοµερής αναδιάρθρωσή τους από την εκάστοτε κυβέρνηση.
Καµµία χώρα που µπήκε σε µνηµόνια, όπως η Πορτογαλία και η
Ισπανία, δεν υπέγραψε PSI. Εσείς ξεπεράσετε τους πάντες. Μπή-
καµε στα µνηµόνια µε δείκτη κρατικού χρέους προς το ΑΕΠ στο
127% πριν από δεκατρία χρόνια και σήµερα αυτός ο δείκτης έχει
εκτοξευθεί στο 192%. 

Κατά τα άλλα εσείς, τα µνηµονιακά κόµµατα, πανηγυρίζετε ότι
βγήκαµε από τα µνηµόνια. Βεβαίως οι εκθέσεις του Οργανισµού
Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους αποδεικνύουν ότι οι βαριές δανει-
ακές υποχρεώσεις µας λήγουν το 2070.

Τετρακόσια έξι δισεκατοµµύρια ευρώ είναι όσα χρωστούν οι
πολίτες µας το 2022 στο δηµόσιο και τις τράπεζες, οι οποίες
έχουν καταστρέψει την πατρίδα µας. Ο φορολογούµενος ελλη-
νικός λαός στήριξε τις συστηµικές τράπεζες πέντε φορές, µε
τρεις ανακεφαλαιοποιήσεις 45 δισεκατοµµυρίων, µε τον αναβαλ-
λόµενο φόρο των 17 δισεκατοµµυρίων και µε το πρόγραµµα
«ΗΡΑΚΛΗΣ» των 23 δισεκατοµµυρίων. Αυτό µάλιστα το πρό-
γραµµα κρύβει τον σκανδαλώδη τρόπο που τα κόκκινα δάνεια κα-
ταλήγουν σε τραγική καθηµερινότητα, µε Έλληνες και Ελληνίδες
να ξεσπιτώνονται από την πρώτη κατοικία τους. 

Μιλάµε για τις τράπεζες, που ούτε καν ελληνικές δεν µπορούν
να λέγονται, αφού από το 2014 έχουν αφελληνιστεί πλήρως. Ο
ρόλος τους είναι µάλλον παρασιτικός, αφού προσφέρουν ανύ-
παρκτα καταθετικά επιτόκια, ανύπαρκτη χρηµατοδότηση σε νοι-
κοκυριά ή επιχειρηµατικές επενδύσεις, ενώ ζουν µε ρευστότητα
που τους προσφέρει ένα κράτος που διαρκώς πιέζει τους πολίτες
του σε αχρήµατες ψηφιακές συναλλαγές.

Μήπως δεν έχουµε ως χώρα τη θλιβερή πρωτοτυπία όπου το
Υπουργείο Οικονοµικών της δεν ελέγχει την εφορία, µια εφορία
που µεταλλάχθηκε σε Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και
για το λογισµικό της οποίας κανείς υπεύθυνος δεν απαντά, παρά
τις ερωτήσεις στη Βουλή; Ποιος άραγε το ελέγχει και σε ποια
χώρα βρίσκεται αυτό; 

Μόνο χώρες που ενεπλάκησαν σε πολεµικές επιχειρήσεις κατά
τον τελευταίο αιώνα είχαν πτώση ΑΕΠ µεγαλύτερη από αυτή της
Ελλάδας κατά τη θλιβερή δεκαετία των µνηµονίων. Επτακόσιες
χιλιάδες νέοι µας από το 2010 έφυγαν για το εξωτερικό, µια κα-
νονική λεηλασία εγκεφάλων. Για τη µόρφωση καθενός από αυ-
τούς τους νέους ο ελληνικός λαός επένδυσε 70.000 έως 120.000
ευρώ για κάθε έναν νέο µας. 

Και αν σήµερα πανηγυρίζετε για την αύξηση του τουρισµού,
να σας θυµίσουµε ότι οι µεγαλύτερες ξενοδοχειακές µονάδες
πουλήθηκαν και ξεπουλήθηκαν σε ξένους, ενώ τα έσοδα από τον
τουρισµό, εκτιµώµενα σε 20 δισεκατοµµύρια, εξανεµίζονται από
τις τεράστιες εισαγωγές και τις ελάχιστες εξαγωγές, πράγµα που
απεικονίζεται στο αρνητικό ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, το
οποίο από 12 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021, εκτοξεύθηκε στα 20
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022. 

Σήµερα ο Έλληνας πολίτης στενάζει από ακρίβεια και υπερ-
φορολόγηση. Η ακρίβεια χτυπάει βάναυσα το ελληνικό νοικοκυ-
ριό, κυρίως σε ενέργεια και τρόφιµα. Την ενέργεια εξακολουθείτε
να τη χρεώνετε µέσα από το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, που κα-
ταλήγει σε υπερβολικές τιµές προς εξυπηρέτηση των ολιγαρχών
φίλων σας. Μας πουλάτε διαρκώς την «καραµέλα» της κλιµατικής
αλλαγής και προχωρήσατε στην εγκληµατική, βίαιη απολιγνιτο-
ποίηση της χώρας. 

Τι συµβαίνει µε τον λιγνίτη µας; Σύµφωνα µε δηµοσίευµα της
εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ» στις 14 Σεπτεµβρίου του 2022, στέλ-
νουµε ένα εκατοµµύριο τόνους λιγνίτη στα Σκόπια, για να παρά-
γουν εκεί ηλεκτρική ενέργεια και απ’ ό,τι φαίνεται την εισάγουµε
για τις ελληνικές ανάγκες. Προφανώς η κλιµατική αλλαγή δεν
περνάει τα σύνορα µε τα Σκόπια ούτε βέβαια τα σύνορα της Γερ-
µανίας και της Πολωνίας, οι οποίες παράγουν λιγνιτική ενέργεια
ελεύθερα. 

Η κλιµατική κρίση σαρώνει µόνο την πατρίδα µας, στερώντας
την εργασία και λεηλατώντας τον οβολό των ελληνικών νοικοκυ-
ριών. Για τις τιµές, επιδοτείτε τα προϊόντα που ήδη έχουν φτάσει
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ακριβά στο ράφι, χωρίς ενέργειες να περιοριστούν οι κερδοσκο-
πικές αυξήσεις σε όλη την αλυσίδα παραγωγής. Οι αυξηµένες
τιµές στο ράφι βέβαια σηµαίνουν αυξηµένα φορολογικά έσοδα.
Στην Ελλάδα δεν µειώνεται ο φορολογικός συντελεστής στα βα-
σικά αγαθά, ενώ σε άλλες χώρες της Ευρώπης η µείωση έχει
φτάσει και σε µηδενισµό, όπως στην Πορτογαλία, όπου ο συντε-
λεστής από 6% µηδενίστηκε. 

Πώς, λοιπόν, ερχόµαστε να µιλήσουµε για την οικονοµία; Η οι-
κονοµία ως λέξη προέρχεται από την αρχαία ελληνική «οικονο-
µία» -«οίκος» και «νέµοµαι» τα συνθετικά-, που σηµαίνει διαχεί-
ριση της οικίας, του νοικοκυριού. Πώς µπορούµε να µιλάµε επο-
µένως για οικονοµία χωρίς να µιλάµε για το ελληνικό νοικοκυριό;
Αν δεν βγαίνει ο οικογενειακός προϋπολογισµός, πώς αλήθεια
θα βγει και ό,τι συζητήσουµε σήµερα; Υπάρχει περίπτωση να αν-
θίσει η ελληνική οικονοµία, αν δεν ανθίσει το ελληνικό νοικοκυ-
ριό;

Φέρατε ένα νοµοσχέδιο όπου δίνετε αυξήσεις στα µεγαλοστε-
λέχη της δηµόσιας διοίκησης, χωρίς καµµία προηγούµενη αξιο-
λόγηση. 

Ένα νοµοσχέδιο όπου η µείωση φόρου εισοδήµατος για οικο-
γένεια µε πέντε παιδιά είναι µόλις 130 ευρώ παραπάνω από µια
οικογένεια µε ένα παιδί, αποδεικνύοντας ότι τελικά δεν σας νοι-
άζει η στήριξη της τεκνογονίας και η επίλυση της δηµογραφικής
µας κατάρρευσης -θα έλεγα- σήµερα έως πανωλεθρίας. 

Ένα νοµοσχέδιο όπου η µείωση ΕΝΦΙΑ για ασφαλισµένες κα-
τοικίες είναι ανεπαρκής, ενώ παράλληλα δεν αντιµετωπίζεται η
τεράστια αύξηση του ΕΝΦΙΑ σε πολλές λαϊκές περιοχές. 

Ένα νοµοσχέδιο που διαχωρίζει τους πολίτες σε δύο κατηγο-
ρίες, τιµωρώντας τους δικαιούχους του Market Pass που επιθυ-
µούν απλή κατάθεση στον τραπεζικό τους λογαριασµό και όχι τη
νέα χρεωστική κάρτα του Υπουργείου, λες και αυτοί έχουν λιγό-
τερες ανάγκες διαβίωσης. 

Ένα νοµοσχέδιο µε παντελή έλλειψη πρόνοιας, ώστε οι επιδο-
τήσεις για αγορές τροφίµων να υποστηρίζουν προϊόντα ελληνι-
κής παραγωγής και άρα τους Έλληνες παραγωγούς και την
απασχόλησή µας. 

Ένα νοµοσχέδιο που το κράτος προστατεύει τον εαυτό του
από αυξήσεις στα µισθώµατα στέγασης των υπηρεσιών του,
αλλά αφήνει έκθετο τον απλό πολίτη στις υπέρογκες αυξήσεις
ενοικίων. Δεν πρέπει επιτέλους το δηµόσιο να αρχίσει να λειτουρ-
γεί σε δικούς του, ιδιόκτητους, χώρους, χωρίς να επιβαρύνει τον
ελληνικό λαό µε ενοίκια; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν απαντά στην ουσία της περιστο-
λής φαινοµένων αισχροκέρδειας, δεν ελέγχει τη µεικτή κερδο-
φορία στα βασικά είδη συνδυαστικώς για προµηθευτή και λιανέ-
µπορο, ούτε επιβάλλει διοικητικά µέτρα για τους κατ’ επανάληψη
κερδοσκόπους.

Ένα νοµοσχέδιο που ψηφοθηρεί µε τους νέους, αντί να τους
βοηθά στην καθηµερινή τους διαβίωση και την ενσωµάτωσή τους
στην αγορά εργασίας.

Μιλώντας για νέους, ας είµαστε σαφείς. Η οικονοµία µας είναι
άµεση συνάρτηση των ανθρώπων µας, άρα το µέλλον της οικο-
νοµίας µας συναρτάται µε τους µελλοντικούς πολίτες αυτής της
χώρας, τα σηµερινά µας παιδιά. 

Ο Άγιος Ιωάννης ο Χρυσόστοµος µας δείχνει πώς θα χτίσουµε
το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας. Γράφει: «Για τα κτήµατα που
έχουν δοθεί στα παιδιά µας φροντίζουµε, όχι όµως και για τα παι-
διά. Βλέπετε, γονείς, την ανοησία; Άσκησε την ψυχή του παιδιού
σου πρώτα και κατόπιν θα έρθουν όλα τα άλλα. Όταν η ψυχή του
παιδιού δεν είναι ενάρετη, καθόλου δεν το ωφελούν τα χρήµατα
και, όταν είναι, καθόλου δεν το βλάπτει η φτώχεια. Θέλεις να
αφήσεις πλούσιο το παιδί σου; Μάθε το να είναι σωστός άνθρω-
πος.».

Σήµερα εκπαιδεύουµε τους νέους µας να ζουν µε επιδόµατα
και δωροδοκίες, αλλά τους στερούµε εκείνο που χρειάζονται πε-
ρισσότερο από οτιδήποτε άλλο, τους γονείς τους, που δου-
λεύουν σε δύο και τρεις πολλές φορές δουλειές, λαχανιασµένοι
από το πρωί µέχρι το βράδυ. Έτσι στερούµε από τους νέους µας
την ευκαιρία να εργαστούν, να παράγουν µε τα δικά τους χέρια,

να γευτούν τη χαρά της δηµιουργίας και τελικά να φτιάξουν και
τη δική τους οικογένεια. 

Προσπαθείτε να πείσετε ακόµη και τους δικούς σας Βουλευ-
τές, αλλά και τους πολίτες, πως αυτό το νοµοσχέδιο είναι για το
καλό τους. Και ποιο είναι το καλό των συµπολιτών µας; Μπο-
ρούµε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να κοιτάξουµε τον
κόσµο στα µάτια µετά από αυτό που θα ψηφίσουµε και να του
πούµε πως είµαστε όλοι γεννηµένοι ίσοι σε αυτόν τον κόσµο; Τα
70 ευρώ τον µήνα επιπλέον σε έναν δηµόσιο υπάλληλο είναι ένα
ποσό µε το οποίο πραγµατικά κοιτάµε τον άλλον στα µάτια και
νιώθουµε περήφανοι που θα του το προσφέρουµε; Θα πει κά-
ποιος «αυτό µπορούµε». Όµως, αλήθεια, αυτό µόνο µπορούµε; 

Σκέφτοµαι πως αυτή η οικονοµική πολιτική που συζητάµε µόνο
µε βαθιά χριστιανική πίστη θα µπορούσε να αποκτήσει νόηµα.
Αυτή, λοιπόν, την αγκάλη και τη θεία οικονοµία ζητούµε εδώ σή-
µερα, για να µπορέσουν οι πολίτες που µας βλέπουν και µας
ακούν να τα βγάλουν πέρα; Γιατί αλλιώς, µε τα ποσά αυτά, δεν
βγαίνει. Δεν τη βγάζουν οι άνθρωποι στην κυριολεξία. 

Και καλά εµείς, στη Νίκη, το πιστεύουµε ακράδαντα αυτό.
Μήπως τελικά επικαλείται το νοµοσχέδιο την πίστη, για να µπο-
ρέσει να επιβιώσει ο µέσος πλέον Έλληνας πολίτης; 

Δεν θέλω να σας κουράσω, αγαπητοί µου. Αρκετά κούρασε τον
κόσµο η σκληρή πραγµατικότητα, µια πραγµατικότητα που δυ-
στυχώς εµείς, οι εκλεγµένοι εκπρόσωποί του, δεν µπορούµε να
την κάνουµε καλύτερη. Όµως αυτό που µπορούµε και οφείλουµε
είναι να διδάξουµε ένα νέο ήθος ή µάλλον το ρωµαίικο ήθος στα
παιδιά µας. «Όλα τα έθνη για να προοδεύουν πρέπει να βαδίσουν
εµπρός πλην του ελληνικού, που πρέπει να στραφεί πίσω», έλεγε
µε τον αειθαλή του λόγο ο αθηναιογράφος Δηµήτρης Καµπού-
ρογλου. Πίσω, όχι ως στείρα προγονολατρεία και µίζερη καηµε-
νολογία για περασµένα µεγαλεία, αλλά για να αναπνεύσουµε
λίγο, να στυλωθούµε και πάλι στα πόδια µας, να αποτινάξουµε
τα σάβανα της ντροπής και της ενοχής που µας φόρτωσαν όσοι
ορίζουν τις τύχες του τόπου και του κόσµου. 

«Είµαστε λαός µε παλικαρίσια ψυχή», έλεγε ο Σεφέρης. Δεν
πέρασαν πολλά χρόνια από τότε και την ψυχή µας την ακατά-
λυτη, τη ρωµαίικη, δεν θα τη ξαναβρούµε όταν έλθει η δήθεν ανά-
πτυξη και οι ελεηµοσύνες από τη λεγόµενη Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά όταν κατανοήσουµε τι χάσαµε, τι έχουµε και τι µας πρέπει.
Όχι ότι στο παρελθόν ήταν παραδείσια η ζωή. Δεν την εξωραΐ-
ζουµε. Και οι παλιοί άνθρωποι είχαν τα πάθη και τους καηµούς
τους, αλλά υπήρχε αρχοντιά, µια πνευµατικότητα γνήσια και ακί-
βδηλη. Πίστη και µετάνοια δεν τους έλειπαν. Με αυτές γαλήνευε
η ψυχή τους. 

Με αυτούς τους δικούς µας ανθρώπους πρέπει να ξαναµιλή-
σουµε. Οι παραδοσιακοί άνθρωποι, οι παππούδες µας, ποτέ δεν
διανοήθηκαν να κρύψουν από τον εαυτό τους ή από τα παιδιά
τους τις υλικές στερήσεις που αντιµετώπιζαν. Αντίθετα µάλιστα,
µιλούσαν συνέχεια γι’ αυτές µπροστά στα παιδιά και καµάρωναν
πως, παρά τις στενάχωρες συνθήκες, κατόρθωναν να εξασφαλί-
σουν τα προς το ζην. 

Ο Παπαδιαµάντης καµάρωνε για την έντιµον πτωχεία του. Σή-
µερα αρνούµαστε να οµολογήσουµε µε γενναιότητα την κατά-
στασή µας. Βρισκόµαστε εδώ για να ωφελήσουµε τον ελληνικό
λαό και να του δώσουµε οικονοµική διέξοδο. Και πρώτα απ’ όλα
θα πρέπει εµείς να δώσουµε το παράδειγµα. Οι πραγµατικοί ηγέ-
τες διδάσκουν και κυβερνούν διά του προσωπικού τους παραδεί-
γµατος. Και η ιστορία µας έχει πολλά τέτοια αγέραστα, θα έλεγα,
παραδείγµατα. 

Παράδειγµα πρώτον. Ο Άγιος Ιωάννης Βατάτζης είναι αυτο-
κράτορας στη Νίκαια. Αρνήθηκε να πάρει έστω και ένα νόµισµα
από το ταµείο του κράτους, ενώ συνέχιζε να ζει µε τα εισοδήµατα
που κέρδιζε από το επάγγελµα του αγρότη που ασκούσε. 

Παράδειγµα δεύτερο. Όταν πρότεινε στον Καποδίστρια ο για-
τρός του να αυξήσει τη διατροφή του, βλέποντας τον κάτισχνο,
ο µεγάλος ηγέτης απάντησε: «Δεν έχω δικαίωµα να χορτάσω αν
πεινάει έστω και ένα Ελληνόπουλο.». 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε στη
Βουλή των Ελλήνων. Για να περάσουµε όµως στη βουλή του
Θεού πρέπει να γίνουµε Βουλευτές του Θεού, όχι βολευτές του
εαυτού µας, όπως έλεγε ο Άγιος Παΐσιος. Εµείς τι είµαστε; Βου-
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λευτές ή βολευτές; Θα µας κρίνει ο κόσµος. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νατσιό, τον Πρόεδρο της Νίκης. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της

Πλεύσης Ελευθερίας, µε την οποία ολοκληρώνονται οι πρωτολο-
γίες των πολιτικών Αρχηγών. 

Παρακαλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Την προηγούµενη φορά που µιλήσαµε για τις πυρκαγιές, εί-

παµε «ευτυχώς δεν έχει χαθεί καµµία ανθρώπινη ζωή». Σήµερα,
δυστυχώς θρηνούµε τρεις συνανθρώπους µας, θύµατα µιας άνι-
σης συνθήκης, θύµατα της έλλειψης υποδοµών, µηχανισµών,
προετοιµασίας για την προστασία της ανθρώπινης ζωής, του πε-
ριβάλλοντος, των ζώων, κάθε έµβιου όντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα τις οµιλίες των
περισσοτέρων. Δεν υπήρξε νοµίζω Βουλευτής ή πολιτικός Αρχη-
γός που να µην ξεκίνησε την οµιλία του εκφράζοντας τα συλλυ-
πητήρια για τις οικογένειες των αδικοχαµένων συµπολιτών µας,
του τριαντατετράχρονου Σµηναγού Χρήστου Μουλά, κυβερνήτη
του Καναντέρ που συνετρίβη, του εικοσιεπτάχρονου Ανθυποσµη-
ναγού Περικλή Στεφανίδη, συγκυβερνήτη του Καναντέρ που συ-
νετρίβη, και του σαράντα ενός ετών κτηνοτρόφου που έχασε τη
ζωή του, έχοντας αφήσει το σπίτι του την ώρα που ξέσπασε η
φωτιά για να πάει να µεριµνήσει για τα πρόβατά του. 

Αισθάνοµαι ότι αυτή η κατανοµή, του να κάνουµε µία εισαγωγή
για τους συνανθρώπους µας αυτούς, που έχασαν τη ζωή τους,
και στη συνέχεια να αφοσιωνόµαστε στο νοµοσχέδιο που συζη-
τείται, είναι πάρα πολύ άνιση και πάρα πολύ άδικη. Τους πρέπει
µεγαλύτερη τιµή των ανθρώπων αυτών. Και του κυβερνήτη και
του συγκυβερνήτη που σκοτώθηκαν προσπαθώντας να σβήσουν
τη φωτιά και του κτηνοτρόφου που έχασε τη ζωή του προσπα-
θώντας να προστατεύσει αθώες ζωές, ανυπεράσπιστες ζωές από
τη φωτιά. 

Αισθάνοµαι ότι το µήνυµα που εκπέµπει το Κοινοβούλιο δεν
πρέπει να είναι αυτό. Δεν πρέπει να είναι, δηλαδή, το «πάµε πα-
ρακάτω και συνεχίζουµε κανονικά τις εργασίες µας». Προσωπικά
θεωρώ ότι θα έπρεπε το Κοινοβούλιο να έχει κηρύξει πένθος για
αυτές τις απώλειες. Προσωπικά θεωρώ ότι όλους θα µας βοη-
θούσε να σταµατήσουµε για λίγο και να σκεφτούµε, ενδεχοµένως
να αλλάξουµε την ηµερήσια διάταξη της Ολοµέλειας και να συ-
ζητήσουµε και να διασκεφθούµε και να µιλήσουµε γι’ αυτούς
τους ανθρώπους και να δούµε τι φταίει και τι πρέπει να γίνει και
τι δεν έγινε και να δεσµευτούµε πραγµατικά ότι θα γίνει, αντί να
περιµένουµε την επόµενη τραγωδία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τραγωδίες αυτές συνέβησαν
ενώ λειτουργεί το Κοινοβούλιο, ενώ πρέπει να επιληφθεί το Κοι-
νοβούλιο. Δεν είναι παράπλευρα συµβάντα. Είναι τραγωδίες που
µας αφορούν πολύ περισσότερο από τη σιγή ενός λεπτού και την
έκφραση συλλυπητηρίων. Και αν πραγµατικά θέλουµε να εκφρά-
σουµε τους πολίτες, αν πραγµατικά συµπονάµε τις οικογένειες
και το µωρό αυτό που θα γεννηθεί χωρίς ποτέ να γνωρίσει τον
πατέρα του, αν πραγµατικά δεν θέλουµε η τραγωδία να επανα-
ληφθεί, είναι κρίσιµο το Κοινοβούλιο να επιληφθεί µε διαφορετικό
τρόπο και µε διαφορετικό τρόπο να ασκήσει τα καθήκοντά του.

Από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας καταθέτουµε αυτή την
πρόταση. Είναι ζήτηµα απόφασης της Ολοµέλειας να ασχοληθεί
εκτάκτως µε αυτά τα οποία µαστίζουν και συγκλονίζουν αυτή τη
στιγµή την ελληνική κοινωνία. Μπορεί αυτό να σηµαίνει ότι θα µε-
τατεθούν για λίγο κάποιες προγραµµατισµένες εργασίες, αλλά
έτσι είναι. Όταν συµβαίνει θάνατος, όταν συµβαίνουν τέτοιες τρα-
γωδίες, πρέπει να σταµατάµε, πρέπει να ασχολούµαστε πραγµα-
τικά και όχι προσχηµατικά. 

Στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής προτείνω και εισηγούµαι να
πράξει αυτό το οποίο παραδοσιακά πράττει ο Πρόεδρος της
Βουλής για τις οικογένειες θυµάτων και να στηρίξει τις οικογέ-
νειες των ανθρώπων που χάθηκαν. Και στον κύριο Πρωθυπουργό
προτείνω αυτά τα οποία συζητήσαµε στην προηγούµενη ανταλ-
λαγή τοποθετήσεων, ότι δηλαδή ο στόλος πρέπει να εκσυγχρο-

νιστεί, ότι τα µέσα πυρόσβεσης πρέπει να ενισχυθούν, ότι θα πρέ-
πει η Ελλάδα να αποκτήσει δικό της στόλο εναέριων µέσων και
σύγχρονο στόλο επίγειων µέσων, ότι θα πρέπει να πάψουν οι πυ-
ροσβέστες να είναι εποχικό προσωπικό µε πενιχρούς µισθούς και
µε περιβολές και υποδήµατα τα οποία κάνουν χρόνια να αλλά-
ξουν, αυτά όλα να ξεκινήσουν τώρα. 

Δεν νοµίζω ότι µπορούµε να συζητάµε την ώρα που η Ρόδος
βιώνει αυτή την τραγωδία και οι κάτοικοι βρίσκονται σε τέτοια
απελπισία. Δεν νοµίζω ότι µπορούµε να συζητάµε σαν να µη συµ-
βαίνει τίποτα. Δεν νοµίζω ότι µπορεί η Βουλή να µην επιλαµβάνε-
ται και απλώς να έχει µπει σε ένα τρένο και να πηγαίνει εκεί όπου
δροµολογήθηκαν τα πράγµατα. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, λοιπόν, ζητάει και ζητώ προσωπικά να
αλλάξουµε την ηµερήσια διάταξη. Να βάλουµε στην ηµερήσια
διάταξη αύριο προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για τις πυρ-
καγιές, για τον εξοπλισµό, για τη στελέχωση, για τη χρηµατοδό-
τηση της Πολιτικής Προστασίας και της Πυροσβεστικής. Αυτή
είναι η επιτακτική και επείγουσα ανάγκη και εµείς δεν µπορούµε
να παριστάνουµε ότι, όταν αυτή είναι η ανάγκη και τη βλέπουµε
και τη ζούµε, ασχολούµαστε µε κάτι άλλο. Έπεσαν εν ώρα καθή-
κοντος ο κυβερνήτης και ο συγκυβερνήτης. Κήρυξε τριήµερο
πένθος το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Αρκεί; Πόσοι ακόµη θα
πέσουν εν ώρα καθήκοντος σε δράµατα και τραγωδίες που µπο-
ρούµε και οφείλουµε να προλάβουµε και να αποτρέψουµε;

Εµείς, λοιπόν, το καταθέτουµε ως πρόταση στο Σώµα. Θα πε-
ριµένω να τοποθετηθούν και οι πολιτικοί Αρχηγοί και ο Πρωθυ-
πουργός για αυτή την πρόταση να αναστείλουµε τις άλλες
συζητήσεις και να µιλήσουµε και να ασχοληθούµε µε αυτό το
έκτακτο, το υπέρτατο, το οποίο συµβαίνει. 

Και βέβαια, επειδή έχουµε πολλά γεγονότα στην πρόσφατη
ιστορία ποινικών ευθυνών για τέτοιου είδους συνθήκες στις ο-
ποίες τα καθήκοντα παραβιάστηκαν, είναι σηµαντικό και η Βουλή
να ασκεί έλεγχο σε όλους τους εµπλεκοµένους και σε όλους εκεί-
νους που έχουν υπηρεσιακό καθήκον και ευθύνη τη συγκεκριµένη
στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο
αυτό το οποίο συζητείται, στο οποίο θα αφιερώσω ένα µικρό
µέρος της τοποθέτησής µου, γιατί πραγµατικά θεωρώ ότι άλλα
πράγµατα πρέπει να συζητούµε, η Πλεύση Ελευθερίας έχει πάρει
µια στάση ευθύνης. Θεωρούµε ότι οι αυξήσεις που δίνονται και
σε µισθωτούς και σε εργαζόµενους και σε συνταξιούχους είναι
πενιχρές σε σχέση µε την ανάγκη που αντιµετωπίζουν οι συµπο-
λίτες µας στη συντριπτική τους πλειοψηφία. Θεωρούµε ότι είναι
πενιχρές και είναι προκλητικό να αντιµετωπίζονται ως κάποια µε-
γάλη τοµή ή κάποια µεγάλη γενναιοδωρία. Δεν είναι. 

Αρκεί να σκεφτεί κανείς και θα πρέπει να τα πούµε τα πρά-
γµατα ακριβώς όπως είναι, να τα ποσοτικοποιήσουµε -είναι µια
λέξη που ξέρω ότι αρέσει σε πολλούς, σε µένα καθόλου, δεν µου
αρέσουν ούτε οι λέξεις «ποσοτικοποίηση» ούτε η «κοστολόγηση»,
πιστεύω ότι και η πολιτική και οι ιδέες και οι πρωτοβουλίες και οι
τοµές έχουν να κάνουν µε πολλά περισσότερα από τα ποσά και
τα κόστη-, αν µιλήσουµε µε απλή αριθµητική, λιγότερο από 70
ευρώ αυξάνεται τον µήνα το εισόδηµα των δηµοσίων υπαλλήλων,
που για πρώτη φορά βλέπουν αύξηση στις αποδοχές τους µετά
από την παρατεταµένη περίοδο των µνηµονίων, που συνεχίζεται
και τα απόνερά της υπάρχουν. Λιγότερα από 70 ευρώ, την ίδια
ώρα που ένας Βουλευτής για µία παρουσία του σε µία επιτροπή
παίρνει αποζηµίωση 75 ευρώ. Αυτό σκεφτείτε το, γιατί θεωρώ ότι,
όταν µιλάµε για το εισόδηµα των συµπολιτών µας, των συναν-
θρώπων µας, όταν µιλάµε για ποσά, πρέπει να είµαστε διατεθει-
µένοι να κάνουµε τη σύγκριση και να εφαρµόσουµε στην πράξη
αυτά τα οποία λέµε.

Όταν διακηρύσσεται ως γενναιοδωρία η αύξηση του κατώτα-
του µισθού στα 950 ευρώ -όταν και αν γίνει-, θα πρέπει να είναι
διατεθειµένοι εκείνοι που την εισάγουν να ζήσουν µε αυτές τις
αποδοχές. Το λέω σε όλους µας και σας παρακαλώ να συζητή-
σουµε σε ένα τέτοιο επίπεδο πραγµατικότητας. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, η Πλεύση Ελευθερίας δεν συµφωνεί
µε την παρουσίαση αυτών των πενιχρών αυξήσεων ως µιας πολύ
µεγάλης βελτίωσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο.
Θα ψηφίσουµε καθετί που αυξάνει έστω και λίγο τα εισοδή-

µατα των συµπολιτών µας, διότι δεν διανοούµαστε να καταψηφί-
σουµε διατάξεις που θα αυξήσουν, έστω και λίγο, τα εισοδήµατα
οποιουδήποτε πολίτη. Δεν θα είµαστε εµείς εκείνοι που θα εµπο-
δίσουµε αυτή την πενιχρή αύξηση. Είµαστε όµως εµείς εκείνοι
που θα σας πούµε ότι αυτή η αύξηση είναι µηδαµινή και πρέπει
πάρα πολύ γρήγορα να φέρετε µεγαλύτερες, γενναιότερες, ου-
σιαστικότερες, πραγµατικές αυξήσεις στα εισοδήµατα των πολι-
τών, που δεν µπορούν να επιβιώσουν. 

Θα ψηφίσουµε θετικά κάθε τέτοια επιµέρους ρύθµιση, µε την
ευθεία αντίρρηση στο πνεύµα το οποίο εκφράζει αυτή η πολιτική
των µικρών, των ελάχιστων αυξήσεων. Γι’ αυτό και επί της αρχής
του νοµοσχεδίου ψηφίζουµε «παρών». Επί των άρθρων. Στα
άρθρα εκείνα που αυξάνουν συντάξεις, µισθούς, αποδοχές και
ιδρύουν δικαιούχους αποδοχών θα ψηφίσουµε θετικά.

Όµως πρέπει να εκφράσω σε εσάς, κύριε Θεοχάρη, µιας και
εσείς είστε εδώ τώρα, και στον κ. Βορίδη τον µεγάλο µου προ-
βληµατισµό γι’ αυτό το οποίο παρουσιάστηκε και από τον Πρω-
θυπουργό και από τους Υπουργούς και από τους Βουλευτές της
κυβερνητικής πλειοψηφίας ως κάτι πάρα πολύ θετικό. Λέτε ότι
µε αυτό το νοµοσχέδιο που ήρθε στη Βουλή -µε διαδικασίες ου-
σιαστικά κατεπείγοντος και µε µία φρενήρη κατάσταση νοµοθέ-
τησης, την οποία επ’ ουδενί εµείς δεν θέλουµε ούτε να νοµιµο-
ποιήσουµε ούτε να εγκρίνουµε- υλοποιείτε το 50% του προεκλο-
γικού σας προγράµµατος. Αυτό είναι τροµακτικά απογοητευτικό.
Δηλαδή αυτά έχουν να περιµένουν οι πολίτες από εσάς; Το 50%
που έχουν να περιµένουν σε αυξήσεις και µειώσεις φόρων είναι
αυτό και το λέτε σαν κάτι θετικό; Είναι κάτι πολύ αρνητικό, πι-
στέψτε µε. Δεν µπορούν οι πολίτες να υπολογίσουν τη ζωή τους
σε ένα τέτοιο πλαίσιο εισοδηµάτων, που δεν µπορεί να καλύψει
τις βασικές τους ανάγκες, τα ενοίκια εκεί που έχουν εκτιναχθεί,
την επιβίωση και διατροφή των οικογενειών τους, τη µέριµνα για
τους αρρώστους. 

Προβλέπετε µικροαυξήσεις σε διάφορες κατηγορίες, αλλά θα
ήταν πολύ σηµαντικό -και το προτείνω και αυτό- να πραγµατοποι-
ήσει η Βουλή διαδικασία ακρόασης, πραγµατικής ακρόασης, όχι
επείγουσας, όλων των θιγοµένων ή όλων όσοι εµφανίζονται ως
ευνοούµενοι από τις ρυθµίσεις αυτές, για να σας πουν τι πρα-
γµατικά αντιµετωπίζουν. Να σας πουν οι οµοσπονδίες των ατό-
µων µε αναπηρία, οι γονείς των ατόµων µε αναπηρία τι δοκιµα-
σίες αντιµετωπίζουν, που δεν έχουν πρόσβαση ούτε στα φάρ-
µακα για τις χρόνιες και βαριές ασθένειες. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να εµφανίζεστε ικανοποιηµένοι ούτε µπο-
ρεί η κοινωνική πολιτική να εξαντλείται σε µία τέτοια προσέγγιση
περιοδικών ή πρόσκαιρων επιδοµάτων. 

Η ρήση του Πρωθυπουργού ότι τα φορολογικά µέτρα δεν είναι
έκτακτα, αλλά είναι µόνιµα, µεταφράζεται στο ότι δεν θα υπάρ-
ξουν άλλες µειώσεις φόρων. Γιατί; Γιατί το προκαταλαµβάνετε;
Όταν πανηγυρίζετε και δηµοσιεύεται παντού από τα µέσα ενηµέ-
ρωσης ότι υπάρχει υπερπλεόνασµα πολύ περισσότερο από αυτό
που υπολογίζατε, γιατί δεν αναδιανέµετε αυτό το πλεόνασµα;
Γιατί δεν παίρνετε πρωτοβουλίες πραγµατικής κοινωνικής πολι-
τικής;

Σε σχέση µε την τρίµηνη πρόβλεψη µικρών επιδοτήσεων στα
νοικοκυριά και την ετήσια επιδότηση των 150 ευρώ για τους
νέους, και πάλι σας λέµε ότι καθετί που αποτελεί έστω και µια
µικρή βοήθεια εµείς θα το ψηφίσουµε. Όµως δεν θεωρούµε ότι
η κοινωνική πολιτική χτίζεται πάνω σε µία κοινωνία εξαρτηµένη
από τα επιδόµατα και πάνω σε µία κυβερνητική προσέγγιση που
εµφανίζεται κάθε φορά ως ελεήµων έναντι της κοινωνίας. Ούτε
βεβαίως νοµίζουµε -έχουµε και τρεις καλλιτέχνες στην Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα και δύο καθηγητές πανεπιστηµίου- ότι οι νέοι
µπορούν να κάνουν πολλά ουσιαστικά πράγµατα στον πολιτισµό
και στην παιδεία µε 150 ευρώ τον χρόνο. Και αυτό θα το ψηφί-
σουµε, δεν θα το στερήσουµε, δηλαδή, από κανέναν πολίτη µε
την αρνητική µας ψήφο. 

Όµως επισηµαίνουµε ότι δεν θα πρέπει να νοµίζετε ότι εγκρί-
νουµε αυτές τις πολιτικές ή ότι θα αρκεστούµε σε µία θετική
ψήφο, χωρίς να επανέλθουµε και να σας πιέσουµε να πάρετε

πραγµατικές πρωτοβουλίες. Ελπίζω ότι δεν θα είναι το 50% του
προγράµµατός σας αυτά που κάνετε σήµερα, ότι θα είναι ούτε
το 5%, και ελπίζω πραγµατικά µε την πίεση που η Πλεύση Ελευ-
θερίας θα σας ασκήσει, γιατί αυτή την αντιπολίτευση εµείς συ-
γκροτούµε, την αντιπολίτευση υπεράσπισης της κοινωνίας, ότι
θα αναλάβετε νέες πρωτοβουλίες και, αν δεν το κάνετε, πάλι εδώ
θα είµαστε, όπως είµαστε όλες αυτές τις µέρες ίσως η µόνη Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα που βρίσκεται στο Κοινοβούλιο αδιαλεί-
πτως µε όλους ή τους περισσότερους Βουλευτές της στις ατε-
λείωτες ώρες συνεδρίασης που δεν θα έπρεπε να γίνονται έτσι.
Θα µπορούσε η Βουλή να συνεδριάζει κανονικά, σε συγκεκριµέ-
νες ώρες, να συνεδριάζει περισσότερες ηµέρες και να νοµοθε-
τούµε σε ώρες κανονικές και όχι στη µία και στις δύο η ώρα τη
νύχτα.

Έρχοµαι στην τροπολογία που ήρθε χτες το βράδυ και την
οποία πληροφορηθήκαµε σήµερα το πρωί. Η Πλεύση Ελευθερίας
δεν συµφωνεί, δεν συναινεί και δεν εγκρίνει αυτή την πρακτική
των τροπολογιών και της έκτακτης εισαγωγής νοµοθετηµάτων.
Βεβαίως το άρθρο που αφορά την ανάκτηση του δηµοσίου ελέγ-
χου στην ΕΥΔΑΠ και στην ΕΥΑΘ θα το ψηφίσουµε. Είναι απολύ-
τως δεδοµένο ότι πρόκειται για µία αποκατάσταση του δηµόσιου
χαρακτήρα του νερού, ενός δηµόσιου και κοινωνικού αγαθού, για
το οποίο έχουµε παλέψει, για το οποίο η κοινωνία ολόκληρη έχει
βγει στους δρόµους.

Και είναι άδικο και παραποιητικό της πραγµατικότητας να εµ-
φανίζετε τους ανθρώπους σε όλη την Ελλάδα που µάχονται για
τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού ως ανήκοντες σε κάποιο
κόµµα. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και η ανάκτησή του ήρθε τε-
λικά µετά και από τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

Θα καταψηφίσουµε φυσικά την ιδιωτικοποίηση του αερολι-
µένα, όπως θα καταψηφίσουµε και την έµµεση αντιµετάθεση, την
οποία επιχειρείτε, της πολιτικής προστασίας στους πολίτες. Λέτε
ότι θα µειώσετε κατά 10% τον ΕΝΦΙΑ στους πολίτες εκείνους που
θα κάνουν ιδιωτική ασφάλιση έναντι πυρκαγιάς, πληµµύρας και
ούτω καθεξής. Δεν είναι ευθύνη του πολίτη η προστασία και η
πολιτική προστασία από τις θεοµηνίες και τις πυρκαγιές και µοι-
άζετε να θέλετε µε αυτό το άρθρο να αντιµεταθέσετε την ευθύνη
αυτή. Εµείς σας καλούµε να την αναλάβετε ολόκληρη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, µέσα σε αυτή την πολύ αντιφατική συγκυρία εµείς σας κα-
λούµε να επικεντρωθούµε στις ανθρώπινες ζωές, να επικεντρω-
θούµε σε αυτά που συµβαίνουν σήµερα, να αναλάβει η Βουλή
πρωτοβουλίες, να πάψει η Βουλή να αντιµετωπίζεται ως επικυ-
ρωτήριο νοµοθετικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης, να πάψει
η Κυβέρνηση να θεωρεί ότι δεν έχει σηµασία η Βουλή και η κοι-
νοβουλευτική διαδικασία και να αναλάβουµε όλοι την ευθύνη που
αναλογεί σε αυτό εδώ το Σώµα. 

Η Ρόδος ζητά και οι Ροδίτες ζητούν εδώ και εννέα µέρες πια
να κηρυχθεί το νησί σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, γιατί αυτό
αποτελεί µια επιπλέον προστασία, και παρακολουθούµε την κα-
θυστερηµένη, τµηµατική κήρυξη του νησιού σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης.

Για τους πολίτες αυτής της χώρας δεν υπάρχει λογική εξήγηση
πώς εµείς συζητάµε άλλα, µιλάµε για άλλα, την ώρα που η χώρα
καίγεται. Σας καλώ να µιλήσουµε για αυτά που αφορούν τους πο-
λίτες. Εµείς αυτό υποσχεθήκαµε ότι θα κάνουµε, εγώ αυτό δε-
σµεύτηκα ότι θα κάνω και αυτό θα συνεχίσω να κάνω, είτε µε
γεµάτα έδρανα είτε µε άδεια ή µισοάδεια έδρανα της Βουλής και
της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φά-

µελλος.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για πέντε

λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

1894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, οφείλω να ξε-
κινήσω καταγγέλλοντας τη στάση του Προέδρου της Βουλής.
Ήταν προκλητική η επιλογή του Προέδρου να µη δώσει τον λόγο
στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αµέσως µετά την
τοποθέτηση του Πρωθυπουργού. Θέλω κατ’ αρχάς να δηλώσω
εκ µέρους όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία ότι δεν θα µας αποθαρρύνετε. Οι πολίτες
επέλεξαν να είµαστε εµείς η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και θα
παίρνουµε τον λόγο µέσα στη Βουλή µε βάση τον κοινοβουλευ-
τικό κανόνα όπως πρέπει και θα εκφράζουµε τους πολίτες και τις
αγωνίες τους. 

Κι επίσης θα ήθελα να απευθυνθώ στον Πρόεδρο. Κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα επιτρέψουµε επίσης να δίνετε το δικαίωµα στον κ.
Μητσοτάκη να το βάζει στα πόδια, να τον κρύβετε, να τον προ-
στατεύετε. Γιατί αυτό κάνατε προηγουµένως. Γιατί θέλω να του
θέσω ένα απλό ερώτηµα: Αρκεί αυτή η µικρή τοποθέτηση που
έκανε, ενώ µαθαίνουµε ότι εκκενώνεται το βόρειο τµήµα της Λα-
µίας, ενώ µαθαίνουµε ότι υπάρχει το ίδιο πρόβληµα στο Βελε-
στίνο, ότι εκκενώνεται η βιοµηχανική περιοχή του Βόλου κι ότι
κατά πάσα πιθανότητα -το απεύχοµαι- υπάρχει νέο θύµα στην πε-
ριοχή της Μαγνησίας; Δεν έπρεπε να απαντήσει ο κύριος Πρω-
θυπουργός για όλα αυτά; Ο κ. Τασούλας επέλεξε να τον προστα-
τεύσει. Είναι τόσο µεγάλη η ανασφάλειά σας; Είναι τόσο µεγάλη
η υποτίµηση της ψήφου των πολιτών; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στον κοινοβουλευτικό κανόνα
προβλέπεται ότι οι Αρχηγοί των Κοινοβουλευτικών Οµάδων µι-
λούν µε βάση την εκλογή των κοµµάτων και δεν µπορεί κανένας
Πρόεδρος της Βουλής αυτό να το υποτιµήσει και να το αγνοήσει.
Και δεν υπάρχουν δικαιολογίες δευτερολογίας και πρωτολογίας.
Έφυγε ο κ. Μητσοτάκης, το έβαλε στα πόδια, σε µια κρίσιµη στι-
γµή, που έπρεπε να συζητήσουµε για ουσιαστικά και σοβαρά θέ-
µατα και ενώ εκκρεµεί από τη µεριά του Προέδρου µία απάντηση
για την παραβίαση του κοινοβουλευτικού κανόνα στα έδρανα.
Διότι εξακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να έχει κοµ-
µένα στα τρία την Κοινοβουλευτική του Οµάδα. 

Όµως θέλω να περάσω λίγο στο θέµα των πυρκαγιών που ανα-
φέρθηκε ο Πρωθυπουργός. Πόσο αναφέρθηκε όµως; Μία γρή-
γορη τοποθέτηση, να φεύγουµε από την υποχρέωση. Υπήρχε
προφανώς το τραγικό θέµα της απώλειας των δύο ηρώων χθες.
Όµως σήµερα τα πράγµατα ξαναξεφεύγουν και έχουµε να κατα-
θέσουµε την ειλικρινή µας αγωνία. Την καταθέσαµε στον κ. Κικί-
λια από την Κυριακή την ανησυχία µας για την εξέλιξη. Δεν ήταν
απλά ενδιαφέρον, δεν ήταν απλά στήριξη στον αγώνα της πυρό-
σβεσης. Υπάρχει πραγµατική ανησυχία πρώτα απ’ όλα στην κοι-
νωνία. Υπάρχουν σοβαρά ελλείµµατα συντονισµού, επάρκειας και
αποτελεσµατικότητας και σοβαρά θέµατα στην αλληλεγγύη, δη-
λαδή στην υποστήριξη όλων των -επιτρέψτε µου τον όρο- εκτο-
πισµένων από τη φωτιά. Ξεκίνησε από τη Ρόδο, που υπήρχε θέµα
συντονισµού µεγάλο και κάλυπταν οι πολίτες µε τα χέρια το έλ-
λειµµα το οποίο διαπιστώνεται στο πεδίο. Αναρωτιέµαι αν ο κ.
Μητσοτάκης µε τη φυγή του σήµερα προσπαθεί να κρυφτεί κι
από την πραγµατικότητα, η οποία είναι τραγική για τη χώρα µας.

Εµείς, λοιπόν, ξανακαταθέτουµε την ανησυχία µας και µάλιστα
για τον λόγο αυτό αύριο το πρωί αντιπροσωπεία του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία θα επισκεφθεί το Συντονιστικό Κέντρο
Πολιτικής Προστασίας, για να έχουµε ενηµέρωση. Και θα θέλαµε
να καταθέσουµε και τα συλλυπητήριά µας και την οδύνη µας
προς τα στελέχη της Πυροσβεστικής και της Πολιτικής Προστα-
σίας και σε όλους τους εργαζόµενους αυτών των κλάδων.

Υπάρχουν ερωτήµατα πολλά που γεννιούνται πλέον για την
επάρκεια των εναέριων µέσων, για το τι τελικά είχε εξασφαλίσει
η Κυβέρνηση, για το τι γίνεται µε την επάρκεια της συντήρησης,
για το αν τα πληρώµατα προλαβαίνουν να ξεκουραστούν, να τη-
ρούν τον κώδικα, τον κανονισµό και όλα αυτά που απαιτούνται. 

Υπάρχει ένα µεγάλο ερώτηµα: Αυτό το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»,
άνω του δισεκατοµµυρίου, τελικά πού βρίσκεται; Οι «άριστοι»
ούτε αυτό µπορέσανε να προχωρήσουν; Δυστυχώς το πρόβληµα
είναι ότι σήµερα συγκρουόµαστε όλοι -όχι µόνο η Κυβέρνηση- µε
µια πραγµατικότητα που λέει ότι τα µεγάλα λόγια πριν από έναν
µήνα του κ. Μητσοτάκη δεν αντιστοιχούσαν στην πραγµατικό-
τητα. Αυτό είναι το µεγάλο θέµα το οποίο ζούµε και το ζούµε µε

έναν τραγικό τρόπο.
Μπορεί η Κυβέρνηση και η Συµπολίτευση να επιλέξει τρεις

εναλλακτικές. Η πρώτη: Δεν γνώριζε το πρόβληµα. Τραγικότατο!
Δεύτερον: Δεν έκανε ό,τι έπρεπε παρ’ ότι γνώριζε το πρόβληµα.
Τρίτον: Δεν ήθελε να το λύσει, αλλά να µείνει µόνο στην επικοι-
νωνία. Διαλέξτε. Εµείς δεν θέλουµε να διαλέξουµε. Είναι τραγικό
να διαλέξει κάποιος µεταξύ αυτών των τριών εναλλακτικών. 

Αλλά ο κόσµος, η κοινωνία το καταλαβαίνει, το βλέπει. Χρει-
άζεται µια απάντηση. Και αφού δεν µπορεί να δοθεί απάντηση
από την πραγµατικότητα, γιατί µας διαψεύδει, σας διαψεύδει, κά-
ναµε µία πρόταση, την έκανα ξεκάθαρα: Πρέπει να γίνει συζή-
τηση σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών για τα µεγάλα ζητήµατα της
ανθεκτικότητας και της αντιµετώπισης και διαχείρισης των µεγά-
λων φυσικών καταστροφών σε επίπεδο πολιτικής προστασίας,
όχι µόνο µε την πολιτική προστασία αλλά και µε την πρόληψη. Σε
έναν βαθµό η κ. Κωνσταντοπούλου ήρθε και ακολούθησε αυτή
την πρόταση και εµείς το επικροτούµε. Αλλά ο Πρωθυπουργός
που ήξερε ότι την καταθέσαµε το πρωί δεν είπε τίποτα. Τσιµου-
διά. Το έβαλε στα πόδια. Αυτό µάς ανησυχεί. Και θέλουµε να
ακούσουµε και από τους υπόλοιπους Αρχηγούς µία απάντηση.
Εµείς το καταθέσαµε απολύτως θεσµικά και σοβαρά.

Τρία σχόλια λίγο για το τι είπε ο κ. Μητσοτάκης για το νοµο-
σχέδιο. Πρώτον, παρουσίασε ως µεγάλη µεταρρύθµιση την υπο-
βολή των προεκλογικών προγραµµάτων σε αξιολόγηση ως προς
το δηµοσιονοµικό αποτύπωµα. Μα, εµείς είχαµε συµφωνήσει
προεκλογικά. Ο ίδιος κρύφτηκε. Το ξέχασε; Εµείς είχαµε πει «βε-
βαίως, να πάµε», και σε ντιµπέιτ βέβαια ταυτόχρονα, στο οποίο
επίσης δεν ήρθε. 

Δεύτερον, µε µεγάλη χαρά ανακοίνωσε ότι αυτό που συζητάµε
σήµερα είναι το µισό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε
αν οι πολίτες κατανοήσουν ότι το µισό πρόγραµµα της τετραε-
τίας είναι 40 ευρώ σε κάθε δηµόσιο υπάλληλο και ένα επίδοµα
σίτισης που αντιστοιχεί στα ίδια περίπου λεφτά τον µήνα, κυριο-
λεκτικά θα τους πιάσει απελπισία. Αυτό είναι το πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας και αυτό είναι το αποτύπωµα, το µισό δισεκα-
τοµµύριο τουλάχιστον που υπολογίζετε ότι είναι η ενίσχυση της
οικονοµίας και της κοινωνίας; Είναι τραγικό να το λέτε αυτό. Δη-
λαδή έτσι θα τη βγάλουµε, µε επιδόµατα; 

Διότι ακούσαµε κι άλλα, τα οποία µάς ανησυχούν περισσότερο.
Πρώτον, καµµία κουβέντα για το αναπτυξιακό σχέδιο. Κύριε
Υπουργέ, και γι’ αυτό σάς προκάλεσα. Δεν ακούσαµε κουβέντα
για το αναπτυξιακό σχέδιο και τους παραγωγικούς κλάδους, για
τις προτεραιότητες, για τη βιωσιµότητα της οικονοµίας, για την
προσαρµογή στις µεγάλες αλλαγές, πράσινες αλλαγές, ενεργει-
ακές, ψηφιακές. 

Και το δεύτερο, το µόνο που εισπράξαµε σήµερα -και δεν ξέρω
αν το έχετε αντιληφθεί- είναι το εξής, µια τροπολογία νυχτερινή,
η οποία µέσα περιλαµβάνει το δικαίωµα προτίµησης στο fund που
είναι στο αεροδρόµιο, σε σύγκρουση και σε σύγκριση µε τα µε-
γάλα κέρδη που έχει ο φορέας, και το δεύτερο, την έµµεση ανα-
κοίνωση του κ. Χατζηδάκη για τις διαπραγµατεύσεις στον ESM.
Δεν ξέρω αν έχει γίνει κατανοητό τι άνοιξε η Κυβέρνηση.

Θέλουµε µια διευκρίνιση. Με ποια εξουσιοδότηση; Με ποιον
πολιτικό και οικονοµικό προγραµµατισµό; Από πού και ως πού;
Τι θα συζητήσει ακριβώς η Κυβέρνηση; Έχει βάλει στο πρό-
γραµµά της κάτι τέτοιο; Υπάρχει κάποια κοινωνική και οικονοµική
εξουσιοδότηση, για να τα συζητήσουµε; Το είπε ο κ. Χατζηδάκης.
Πώς το είπε; Επειδή τον πιέσαµε για την τροπολογία, γι’ αυτό το
είπε.

Δηλαδή η Κυβέρνηση δεν έχει την επάρκεια να καλέσει µια συ-
ζήτηση στη Βουλή, να το βάλει σε µια τυπική διαδικασία, ώστε να
γίνει διαβούλευση, να έρθουν και οι φορείς, να έρθει και η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, να έρθουν και τα συµβούλια εµπειρογνωµό-
νων, να έρθει και το Γραφείου Προϋπολογισµού στη Βουλή, να
τα συζητήσουµε. Εµείς δεν λέµε να µην τα συζητήσουµε, αλλά
αναρωτιόµαστε πάρα πολύ τι παιχνίδια παίζετε πίσω από την
πλάτη της χώρας, γι’ αυτό και δεν σας εµπιστευόµαστε. 

Γι’ αυτό ο εισηγητής µας έβαλε εξαρχής το θέµα της τροπο-
λογίας και είπαµε ότι, µε βάση την αναποτελεσµατικότητα της οι-
κονοµικής πολιτικής και την κοινοβουλευτική διαδικασία, δεν
έχετε καµµία εξουσιοδότηση για ψήφο επί της αρχής του νοµο-
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σχεδίου. Ξεκάθαροι ήµασταν.
Είπε επίσης -και κλείνω µε αυτό- ο κύριος Πρωθυπουργός: «Θα

δουν την αύξηση οι υπάλληλοι στην τσέπη τους.». Και: «Θα ακού-
σουν οι πολίτες ότι θα υπάρχει αύξηση.». Προσέξτε ποια είναι η
προτεραιότητά του, να ακούσουν οι πολίτες ότι θα υπάρχει αύ-
ξηση. Ναι, αλλά οι εργαζόµενοι θα δουν 40 ευρώ. Αυτό το είπατε; 

Μην ακούτε τα µεγάλα λόγια για τα ποσοστά και τα δισεκατοµ-
µύρια που ανακοινώνει η Κυβέρνηση, πέρα από το ότι και κάποια
επιδόµατα που παρουσίασα κι εγώ στην τοποθέτησή µου ότι δί-
νονται απ’ τη φορολόγηση κάποιων αυξήσεων. Το ισοζύγιο, δη-
λαδή, είναι µηδενικό. Δεν δίνει τίποτα η Κυβέρνηση. 

Και βέβαια οφείλω να πω -συζητήθηκε και στα έδρανα ως έναν
βαθµό- ότι οι δηµόσιοι υπάλληλοι δεν µπορούν να ξεχάσουν και
ότι κ. Μητσοτάκης ήταν ο υπουργός της διαθεσιµότητας. Δεν
ξέρω αν το θυµάστε. Όλοι έχουµε µια ιστορία και τη γνωρίζουµε
την ιστορία εδώ στην Ελλάδα. 

Θέλω να πω ότι στο επίπεδο των επιδοµάτων υπάρχουν δύο
µεγάλες διαφορές εκ µέρους µας. Πρώτον, το Youth Pass. Όχι,
δεν έχουν οι νέοι και οι νέες της χώρας µας ανάγκη από 150
ευρώ. Έχουν ανάγκη από µια πατρίδα που θα τους εξασφαλίζει
δουλειές. Πρώτα από όλα, έχουν ανάγκη από µια πατρίδα που
θα τους εξασφαλίζει ότι θα έχουν όλοι πρόσβαση στη δηµόσια
παιδεία, που τους τη στερείτε. Έχουν ανάγκη από µια πατρίδα
που τους εξασφαλίζει να υπάρχει έρευνα, µε χρηµατοδότηση και
µε σωστές αµοιβές, για να υπάρχει καινοτοµία στην οικονοµία και
νέες θέσεις εργασίας εδώ. 

Αυτά δεν τα εξασφαλίζει η Κυβέρνηση και θέλει να τους δώσει
χαρτζιλίκι. Και µάλιστα το έκανε και προεκλογικά ξεκάθαρα, µε
έναν τρόπο, αν θέλετε, φιλοδωρήµατος. Αυτό προσπάθησε να
κάνει η Κυβέρνηση. Και περηφανεύεται για τα 150 ευρώ; Να φτιά-
ξουµε δουλειές µε 1.150 ευρώ και πάνω, να πούµε µπράβο. Και
µη µας λέτε και τα νούµερα της ανεργίας, που εδώ διαφωνούν
µεταξύ τους η ΕΛΣΤΑΤ µε τη ΔΥΠΑ και κρύβονται τετρακόσιες
µε πεντακόσιες χιλιάδες άνεργοι. Μην κοροϊδευόµαστε. Αυτά
είναι τα πραγµατικά. 

Όσον αφορά το Market Pass, εµείς δεν ακούσαµε από τον
κύριο Πρωθυπουργό τίποτα ως προς τις τρεις µεγάλες αλήθειες.
Το Market Pass είναι ένα επίδοµα που δίνεται λόγω της ακρίβειας.
Άρα η Κυβέρνηση επέτρεψε την ακρίβεια. Δεύτερον, είναι ένα
επίδοµα το οποίο αναγνωρίζει την αποτυχία της Κυβέρνησης.
Καµµία συγγνώµη, καµµία αλλαγή στην πολιτική. Τρίτον, είναι µια
επιδότηση που από τα φορολογικά έσοδα χρηµατοδοτεί την
ακρίβεια. Άρα δεν ρυθµίζει την ακρίβεια, δεν µειώνει την ακρί-
βεια, δεν ρυθµίζει την αγορά. 

Τελικά το µόνο που µας είπε χαρούµενος είναι ότι τρία εκατοµ-
µύρια διακόσιες χιλιάδες οικογένειες είναι δυνητικά ωφελούµενοι
του Market Pass. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κύριε Χατζηδάκη; Το

παίζετε και φιλελεύθερος. Σηµαίνει ότι το 85% των οικογενειών
της χώρας είναι ευάλωτες από την πολιτική σας. Σηµαίνει ότι το
85% των οικογενειών της χώρας το καταδικάσατε να ζει µε επι-
δόµατα. Σηµαίνει ότι δεν υπάρχει µέλλον και προκοπή για το 85%
των νοικοκυριών της χώρας, αλλά πρέπει να περιµένουν από τα
φορολογικά έσοδα να πληρωθούν το επίδοµα επιβίωσης. Και
είστε χαρούµενοι για τα τρία εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες οι-
κογένειες που είναι δυνητικά ωφελούµενοι; Αυτό είναι κατάντια
για µια χώρα. 

Εµείς το ξεκαθαρίζουµε. Θέλουµε µια πατρίδα η οποία να είναι
στην πρωτοπορία της Ευρώπης. Δεν θέλουµε απλά να µείνουµε
Ευρώπη. Θέλουµε να είµαστε τα καλά παραδείγµατα της Ευρώ-
πης. Και το να χρηµατοδοτείται µε επίδοµα σίτισης το 85% των
νοικοκυριών δυστυχώς είναι κατηφόρα στις τελευταίες θέσεις
της Ευρώπης. Αυτό δεν µου φαίνεται πολύ φιλελεύθερο.

Αντίθετα, πρέπει να σας πω ότι τα επιδόµατα µειώνουν τον
βαθµό ελευθερίας της κοινωνίας, την κάνουν εξαρτώµενη, δεν
στηρίζεται στις δυνάµεις της, δεν στηρίζεται στην παραγωγή, δεν
στηρίζεται στην εργασία, στηρίζεται στον Άγιο Βασίλη που παίρ-
νει λεφτά από τη φορολογία, από τα υπερέσοδα της φορολογίας,
για να επιβιώσουν οι κοινωνικές οµάδες που πλήττονται. Διότι κά-
ποιοι πήραν τα λεφτά στα ταµεία τους. Σε αυτά βάλατε και προ-
σωπικά πλάτη, κύριε Χατζηδάκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, προ-

ηγείται ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Για διαδικαστικό είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Δεν θέλω να απαντήσω. Θέλω πρώτον να καταθέσω τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, για να τις γνωρίζουν οι συνάδελφοι. Είναι
δέκα, δεν είναι κάποιας µείζονος σηµασίας, αυτή που έχει µεγα-
λύτερη σηµασία είναι κάποια που αφορά τους ελέγχους που γί-
νονται σε νησιωτικές περιοχές για την κάλυψη της διανυκτέ-
ρευσης των ανθρώπων που κάνουν τους ελέγχους. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά για να τις δείτε.
(Οι προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις καταχωρίζονται

στα Πρακτικά και έχουν ως εξής: 

1896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Για τον κ. Φάµελλο, πρώτον για τον ESM, επειδή είναι τεχνικό το
θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Δεν θα γκρεµιστεί η Βουλή για µερικά δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό που κάνετε δεν

είναι σωστό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Θα είχα τελειώσει, κύριε Πρόεδρε.
Για τον ESM, όταν θα έρθει η συµφωνία, κατά την εκτίµησή µου

-το καταθέτω- θα οδηγήσει σε µείωση του δανεισµού της χώρας.
Αν θέλετε, καταψηφίστε το. Όπως καταψηφίζετε και τις θετικές
ρυθµίσεις για τους δηµοσίους υπαλλήλους και εσείς και το ΠΑ-
ΣΟΚ, ενώ το πρωί και…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τόση αγωνία και
τόσος πανικός δεν χρειάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Διερωτώµαι γιατί επανήλθατε στο θέµα και είπε ότι ο εισηγητής
σας δήθεν και τα λοιπά, ο εισηγητής σας ο κ. Μαµουλάκης είπε
το πρωί ότι ο ΣΥΡΙΖΑ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, άλλα
είπατε προηγουµένως.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μην πανικοβάλ-
λεστε, κύριε Χατζηδάκη. Υποτιµάτε τον εαυτό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φάµελλε, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ υπερψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Το
πρωί το υπερψηφίζετε, το βράδυ το καταψηφίζετε. Αυτή είναι η
αξιοπιστία σας. Συνεχίζετε στον ίδιο δρόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ο κ. Νίκος Ανδρουλά-
κης, για πέντε λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Εγώ πολύ γρήγορα θέλω να σχολιάσω αυτά
που είπε ο Πρωθυπουργός, ο οποίος για άλλη µια φορά φάνηκε
πρωταθλητής της παραπληροφόρησης. Είπε κατά λέξη ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν ψηφίζει τις αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους.
Ο κ. Μητσοτάκης είπε ψέµατα. Υπερψηφίζουµε τις διατάξεις που
αφορούν στις αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους.

Γιατί καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο; Διότι δια-
φωνούµε σε πάρα πολλά σηµεία, τα οποία έχω αναλύσει στην
οµιλία µου.

Τίποτα δεν κάνετε για το ιδιωτικό χρέος. Αγωνιά η αγορά για
τις εκατόν είκοσι δόσεις, για να ρυθµίσει τα χρέη της. Οι ρυθµί-
σεις οι οποίες έχετε είναι για ελάχιστους.

Τι κάνετε για τα κόκκινα δάνεια; Τι κάνετε γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους που τους εκβιάζουν τα funds; Δεν κάνετε τίποτα.

Τι κάνετε για τους χαµηλοσυνταξιούχους; Προτείνουµε ένα νέο
ΕΚΑΣ για τους πιο ευάλωτους χαµηλοσυνταξιούχους που είναι
σε δύσκολη θέση. Τίποτα δεν κάνετε ούτε και γι’ αυτό.

Και βέβαια, το πρόγραµµα «Σπίτι µου», που το έχετε κάνει ση-
µαία. Μιλάτε γι’ αυτούς που µπορούν να αγοράσουν έστω και µε
ένα χαµηλότοκο δάνειο ένα σπίτι. Για τους εκατοντάδες χιλιάδες
που δεν µπορούν να νοικιάσουν ένα σπίτι, τι κάνετε; Τίποτα και
γι’ αυτούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτή είναι λοιπόν η αξιακή και η ιδεολογική µας διαφορά. Διότι
εµείς προτείνουµε µόνιµα µέτρα για την πλειονότητα του ελληνι-
κού λαού, για να µειωθούν οι ανισότητες, για να υπάρχει πρόταση
αντιµετώπισης των πολύ µεγάλων ζητηµάτων που άνοιξε η νέα
εποχή της ενεργειακής κρίσης, της πανδηµίας και βέβαια, των

ανατιµήσεων σε πάρα πολλά βασικά αγαθά. Γι’ αυτό σας προτεί-
ναµε και τη µείωση του ΦΠΑ -έστω και για ένα περιορισµένο χρο-
νικό διάστηµα- για τα βασικά είδη διατροφής, αλλά εσείς το
αρνείστε.

Τι κάνετε για τους ελέγχους στην αγορά; Τίποτα δεν κάνετε.
Ελάχιστα πρόστιµα, ενώ εσείς οι ίδιοι πολλές φορές στις συνε-
ντεύξεις σας παραδέχεστε ότι υπάρχει αισχροκέρδεια.

Είστε Κυβέρνηση, δεν είστε τροχονόµοι ισχυρών οικονοµικών
συµφερόντων, οι οποίοι θα κερδοσκοπούν στην πλάτη του ελλη-
νικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτό λένε τα επίσηµα στοιχεία, ότι οι ανισότητες αυξάνουν, ότι
κατρακυλάει η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων και συγχρόνως
πολλαπλασιάζονται τα κέρδη των µεγάλων επιχειρήσεων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Δεν είναι αυτό ένα µήνυµα για την οικονοµική σας πολιτική; Γι’
αυτό, λοιπόν, επί της αρχής καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό
και στηρίζουµε τις διατάξεις, όπως η σχετική µε τους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων παραπληροφορεί ο κ. Μητσοτάκης και
τα φιλικά µέσα ενηµέρωσης από το πρωί. Υπερψηφίζουµε ό,τι
αφορά τους ασθενέστερους συµπολίτες µας και βρίσκεται σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι µια στάση ευθύνης, είναι µια πολιτική
στάση. Θα καταλάβει πολύ καλά ο κ. Μητσοτάκης από τις πρώτες
µέρες της διακυβέρνησής του ότι θα είµαστε η αξιόπιστη Αντι-
πολίτευση και όχι η συµπολιτευόµενη Αντιπολίτευση, όπως θα
τον βόλευε. Σενάρια που τον βολεύουν δεν πρόκειται να δει από
το ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Εµείς έχουµε λόγο αξιόπιστο, συνεπή, ορθό λόγο, που αφορά
τα καθηµερινά προβλήµατα. Και δεν να προσπαθούµε µε τους µι-
ντιακούς µας βραχίονες να παραπλανήσουµε τον ελληνικό λαό,
µη απαντώντας στα µεγάλα αδιέξοδα που δηµιούργησε η οικο-
νοµική κρίση των τελευταίων ετών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µε αφορµή την

άνοδό µου στο έδρανο του Προεδρεύοντος να εκφράσω κι εγώ
την οδύνη µου για τον άδικο χαµό των δύο ηρωικών πιλότων µας,
οι οποίοι έπεσαν την ώρα του καθήκοντος, του Σµηναγού Χρή-
στου Μουλά και του συµπατριώτη µου από το Κιλκίς Ανθυποσµη-
ναγού Περικλή Στεφανίδη.

Ο ηρωισµός και η αυτοθυσία τους προκειµένου να σώσουν
ζωές και περιουσίες τούς καθιστά αθανάτους στη µνήµη µας για
πάντα. Ειλικρινή συλλυπητήρια στους οικείους τους. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Μαυρουδής
Βορίδης για πέντε λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου να συνοψίσω, έτσι όπως την κατανοώ, την επι-
χειρηµατολογία της Αντιπολίτευσης, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, για τους λόγους που καταψηφίζουν επί της αρχής το νο-
µοσχέδιο. Είπατε αµφότεροι ότι θα υπερψηφίσετε τις θετικές και
ευνοϊκές διατάξεις. Είπατε ότι θα τις στηρίξετε, γιατί αυτές είναι
διατάξεις οι οποίες βοηθούν και όσα ρυθµίζουν, και τα θέµατα
τα συνταξιοδοτικά, προφανώς και τα θέµατα που αφορούν τα µι-
σθολογικά των δηµοσίων υπαλλήλων.

Θέλω λίγο να σας διαβάσω τι πρόκειται να υπερψηφίσετε λοι-
πόν. Στο δεύτερο µέρος, άρθρα 3 έως 19. Θα υπερψηφίσετε το
άρθρο 3, αναπροσαρµογή συντάξεων, το άρθρο 4, τον συντάξιµο
µισθό των πολιτικών υπαλλήλων, το 5, τον συντάξιµο µισθό στρα-
τιωτικών, το 6, την προσαύξηση για εξάµηνα πτητικά, το 7, το επί-
δοµα νόσου και ανικανότητας. το 8, τον υπολογισµό της σύντα-
ξης αναπήρων οπλιτών, το 9, αξιωµατικοί, ανθυπασπιστές για τα
ζητήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης, το 10, υπολογισµός πολε-
µικής σύνταξης των οικογενειών αξιωµατικών, το 11, επιδόµατα
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ανικανότητας, το 12, ειδικά πρόσθετα επιδόµατα ανικανότητας
βαριά αναπήρων πολέµου, το 13, επιδόµατα φυµατικού ή νόσου,
το 14, επίδοµα τυφλότητας, το 15, αποδοχές υπαξιωµατικών πο-
λεµικής αποστρατείας, το 16, µηνιαία σύνταξη λογοτεχνών, καλ-
λιτεχνών, το 17, αύξηση συντάξεων νέων ασφαλισµένων, το 18,
απλοποίηση εξουσιοδοτήσεων. Δεν ξέρω τι θα κάνετε για το άρθ-
ρο 19, είναι συµπληρωµατικές διατάξεις.

Περνώ, όµως, στο τρίτο µέρος, µισθολογικές για το προσωπικό
του δηµοσίου τοµέα. Θα υπερψηφίσετε, από το άρθρο 20 έως το
άρθρο 27, την αναπροσαρµογή των βασικών µισθών, τον επανα-
καθορισµό της οικογενειακής παροχής, την αναπροσαρµογή του
επιδόµατος θέσης ευθύνης, το ειδικό επίδοµα βιβλιοθήκης, την
αναπροσαρµογή του επιδόµατος ιδιαιτέρων συνθηκών εργασίας,
την αναπροσαρµογή του επιδόµατος των στελεχών των ενόπλων
δυνάµεων, τη χιλιοµετρική αποζηµίωση και τα έξοδα διανυκτέ-
ρευσης. Όλα.

Στο επόµενο κεφάλαιο είναι οι αυξήσεις που αφορούν τα µέλη
του διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού, άρθρα 28 ως 33.
Θα τα ψηφίσετε όλα.

Στο επόµενο κεφάλαιο είναι οι αυξήσεις για τα µέλη διδακτικού
και ερευνητικού προσωπικού στρατιωτικών και άλλων σχολών,
άρθρα 34 ως 38. Θα τα ψηφίσετε όλα.

Στο τέταρτο κεφάλαιο, οι µισθολογικές ρυθµίσεις για τις ανώ-
τερες σχολές. Θα τις ψηφίσετε, άρθρα 39 έως 41. Θα τα ψηφί-
σετε όλα.

Προσέξτε, θα ψηφίσετε βεβαίως τις διατάξεις για την οικονο-
µική ενίσχυση των πολιτών, διατάξεις για τη στήριξη των πολιτών,
τη µείωση του φόρου εισοδήµατος για φορολογούµενους µε
εξαρτώµενα τέκνα, τη µείωση του ενιαίου φόρου ιδιοκτησίας ακι-
νήτων, την απαλλαγή από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δα-
πάνη, τη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό
προϋπολογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του αυξηµένου κό-
στους των νοικοκυριών, άρθρα 43 ως 47.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, συµπληρωµατικές διατάξεις για τη δη-
µοσιονοµική διαχείριση, θα ψηφίσετε, είπατε, την αρµοδιότητα
του δηµοσιονοµικού συµβουλίου. Άρα τα άρθρα αυτά, δηλαδή
το άρθρο 48 και επόµενα, επίσης στην πλειοψηφία τους θα τα
ψηφίσετε. Θα ψηφίσετε το άρθρο 54 για την περιστολή των φαι-
νοµένων αθέµιτης κερδοφορίας. Περιµένω να δω τι θα κάνετε για
το «καλάθι του νοικοκυριού» στο άρθρο 55. Και θα ψηφίσετε τη
χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του τουρισµού
της Εύβοιας. Θα ψηφίσετε τη ρύθµιση, φαντάζοµαι, για την ολο-
κλήρωση εργασιών στα υποβρύχια και βεβαίως περιµένω επίσης
να δω τι θα κάνετε για τους δικαιούχους του προγράµµατος
«Σπίτι µου». Μας µένουν τα άρθρα 58 έως 63.

Θέλω να κάνω µία απλή ερώτηση: Όταν θα ψηφίσετε το σύ-
νολο των άρθρων ή περίπου το σύνολο των άρθρων του νοµο-
σχεδίου, ποια ακριβώς αρχή θα καταψηφίσετε; Θέλετε να µου
εξηγήσετε, γιατί δεν το καταλαβαίνω; Ψηφίζετε όλο το νοµοσχέ-
διο, ένα-ένα τα άρθρα, αλλά µετά έρχεστε και λέτε ότι θα κατα-
ψηφίσουµε την αρχή του νοµοσχεδίου. Ποια αρχή του νοµοσχε-
δίου καταψηφίζετε; Έχουµε ξεχάσει τι είναι η αρχή του νοµοσχε-
δίου;

Άρα λοιπόν, προσέξτε, µιλάµε για έωλες αιτιάσεις, όπως: «Δεν
περιλαµβάνονται άρθρα αναπτυξιακής πολιτικής, θα θέλαµε να
έχετε περισσότερα βάλει µέσα, δεν µας φτάνει».

Παρεµπιπτόντως, για να συνεννοηθούµε, επειδή ακούω ότι
αυτά είναι περίπου ψίχουλα, να συνεννοηθούµε τι είναι τα ψί-
χουλα. Τα ψίχουλα είναι 385,5 εκατοµµύρια στον προϋπολογισµό
του 2023 και από το 2024 και εφεξής είναι µέτρα 1,96 δισεκατοµ-
µύρια κατ’ έτος.

Αυτά είναι τα ψίχουλα, τα οποία για να ρωτήσω τον ΣΥΡΙΖΑ που
έχετε κυβερνήσει: Δίνατε πολλά τέτοια ψίχουλα την εποχή της
διακυβερνήσεώς σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δέκατη τρίτη! 1,1 δισ. ήταν και τα λέ-
γατε ψίχουλα!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Διότι εδώ
κάποια στιγµή πρέπει να αρχίσουµε να γειωνόµαστε, κύριε
Παππά, που εξανίστασθε, λίγο µε την πραγµατικότητα. Και λέτε:
«Μα υλοποιείται το 50% του προεκλογικού προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας». Μάλιστα, εµείς σήµερα υλοποιούµε πρά-

γµατι µέσα από τις πρώτες συνεδριάσεις το 50% του προεκλογι-
κού µας προγράµµατος.

Προσέξτε, κανείς δεν είπε ότι εφόσον δηµιουργείται δηµοσιο-
νοµικός χώρος και υπάρχουν δηµοσιονοµικές δυνατότητες και
εφόσον εκπληρώνονται οι φιλοδοξίες του προϋπολογισµού στα-
µατάει η κοινωνική µεταβίβαση, σταµατάει η συµµετοχή και στο
µέρισµα το οποίο πρέπει να έχει ο ελληνικός λαός από την επι-
τυχή δηµοσιονοµική διαχείριση. Έχουµε, όµως, δεσµευτεί γι’
αυτά. Γι’ αυτά που έχουµε δεσµευτεί υλοποιούµε το 50% σήµερα.

Ακούστε, εγώ καταλαβαίνω ότι βρίσκεστε σε µεγάλη αµηχανία.
Βρίσκεστε σε βαθύ πολιτικό πρόβληµα. Έπρεπε να ψηφίσετε
µέσα στα πρώτα δύο νοµοσχέδια τα οποία έχουν έρθει. Υπήρξε
µια ισχυρή πλειοψηφία στον νόµο –πλέον- για την άρση των πε-
ριορισµών των κατοίκων εξωτερικού και βέβαια τώρα βρίσκεστε
στη δύσκολη θέση να ψηφίσετε –υποχρεωµένοι- και το δεύτερο
νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης.

Και αναρωτιέστε: Πώς θα κάνω αντιπολίτευση; Εγώ, όµως, λέω
ότι θα έπρεπε να αναρωτηθείτε το αντίθετο: Πώς θα κάνω υπεύ-
θυνη αντιπολίτευση; Υπεύθυνη αντιπολίτευση δεν γίνεται µε το
να λέτε ότι θα υπερψηφίσω όλο το νοµοσχέδιο, αλλά θα καταψη-
φίσω την αρχή του. Αυτό είναι ο ορισµός της ανευθυνότητας και
είναι ο ορισµός εκείνου που στην πραγµατικότητα για να κεφα-
λαιοποιήσει δήθεν πολιτικά την αντίθεσή του στις θετικές πρω-
τοβουλίες της Κυβέρνησης, που δεν µπορεί να κάνει διαφορε-
τικά, έρχεται και λέει απλώς ότι θα καταψηφίσει.

Επιτρέψτε µου και κάτι τελευταίο, το οποίο το άκουσα από τον
κ. Φάµελλο, ότι ο Πρωθυπουργός το έβαλε στα πόδια. Πότε το
έβαλε στα πόδια ο Πρωθυπουργός; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πριν από λίγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Παππά, αφήστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επειδή ρωτάτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ψυχραιµία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ψύχραιµα το λέω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επειδή

όλοι έχουµε εµπειρία παρουσίας Πρωθυπουργών, να σας πω ότι
είναι η τρίτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας και ο Πρωθυπουργός
στις τρεις συνεδριάσεις της Ολοµέλειας έχει παραστεί και έχει
µιλήσει στις δύο. Πότε απέφυγε την Ολοµέλεια και το Κοινοβού-
λιο ο Πρωθυπουργός σε αυτές τις τρεις συνεδριάσεις; 

Ήταν παρών, δέχτηκε ερωτήσεις, µίλησε για ζητήµατα εκτός
ηµερησίας διατάξεως εν τη στενή εννοία, που προφανώς είναι
πολύ σηµαντικά, γιατί πράγµατι οι καταστροφικές πυρκαγιές
απασχολούν όλους και ευλόγως, στο Κοινοβούλιο. Μίλησε εκτε-
νώς για τα ζητήµατα αυτά. Έδωσε εξηγήσεις. Μόνο στα πόδια
δεν το έβαλε ο Πρωθυπουργός.

Είναι πραγµατικά προκλητικό αυτό που λέτε σε αυτή την Αί-
θουσα. Ο Πρωθυπουργός στις τρεις συνεδριάσεις ήταν στις δύο
παρών. Εσείς εξακολουθείτε να µην είστε ικανοποιηµένοι από την
παρουσία του Πρωθυπουργού.

Η Αντιπολίτευση βρίσκεται σε εξαιρετικά δυσµενή θέση, καθώς
η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση ξεδιπλώνει τα θετικά οικονοµικά
και θεσµικά µέτρα, τα οποία έχει δεσµευτεί στον ελληνικό λαό να
ξεδιπλώσει.

Από αυτή την θέση δεν φεύγετε, συνεχίζοντας ο ΣΥΡΙΖΑ την
ανεύθυνη αντιπολίτευση και το ΠΑΣΟΚ ακολουθώντας τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην ανεύθυνη αντιπολίτευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

για να µπει µια ροή στη συζήτηση, έχουν ζητήσει τον λόγο πολλοί
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και βεβαίως µε τη σειρά που δι-
καιούνται θα πάρουν τον λόγο. Θα µου επιτρέψετε ένα λεπτό
µόνο ο κ. Σκρέκας να πάρει τον λόγο για να αναπτύξει δύο άρθ-
ρα. Ο κ. Παπαθανάσης στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο και µετά
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε τη σειρά τους.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντή-

σουµε στον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε, ο κ. Παπα-
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θανάσης είναι από το αρµόδιο Υπουργείο, οπότε µόλις ακουστεί
ο κ. Παπαθανάσης θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης, κ. Κωνσταντίνος Σκρέ-
κας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ένα
λεπτό µόνο θα χρειαστώ να ενηµερώσω τους συναδέλφους για
το άρθρο 54 και το άρθρο 55.

Στο άρθρο 55 µε τίτλο: «Περιστολή Φαινοµένων Αθέµιτης Κερ-
δοφορίας», εκείνο που κάνουµε είναι να παρατείνουµε µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου του 2023, δηλαδή µέχρι τέλος του χρόνου την
απαγόρευση αποκόµισης µεικτού περιθωρίου από τις εταιρείες
λιανικής πώλησης, από τις εισαγωγικές εταιρείες και τις παρα-
γωγικές εταιρείες για τα προϊόντα που αναφέρονται στο άρθρο,
που είναι προϊόντα απαραίτητα για την υγεία, τη διατροφή, τη
διαβίωση, τη µετακίνηση και εν πάση περιπτώσει προϊόντα τα
οποία είναι απαραίτητα για τη διαβίωση του νοικοκυριού. Απαγο-
ρεύεται η αποκόµιση µεικτού περιθωρίου για όλο το διάστηµα
µέχρι τέλος του χρόνου, µεγαλύτερο από το µικρό περιθώριο
που είχε όλο το έτος 2021, πριν ξεκινήσει δηλαδή η πληθωριστική
κρίση.

Επίσης στο άρθρο 55, εκείνο το οποίο κάνουµε είναι να επε-
κτείνουµε τη διάρκεια µέχρι τέλος του χρόνου της λειτουργίας
του «καλαθιού του νοικοκυριού». 

Τι είναι το «καλάθι του νοικοκυριού»; Υποχρεώνουµε τις υπε-
ραγορές, το οργανωµένο λιανεµπόριο να επιλέγουν από συγκε-
κριµένες κατηγορίες που εµείς προσδιορίζουµε, τουλάχιστον ένα
προϊόν για κάθε κατηγορία σηµαντική για τη διαβίωση του νοικο-
κυριού και να το προσφέρουν σε τιµές προσιτές, σε τιµές δηλαδή
οι οποίες βοηθούν το νοικοκυριό και µειώνουν το κόστος των
προϊόντων για τη διαβίωσή του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Παπαθανάσης έχει

τον λόγο για εννέα λεπτά και µετά θα περάσουµε στους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι Υπουργός του

αρµοδίου Υπουργείου. Να ακουστεί ο κ. Παπαθανάσης και αµέ-
σως µετά θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να του δίνατε τον λόγο πριν τον κ. Βο-
ρίδη αν είναι του αρµοδίου Υπουργείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Βορίδης είχε ζη-
τήσει τον λόγο πολύ νωρίτερα. 

Κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Κατρίνη, θα ακούσετε και αυτά που θα πω εγώ
και µετά µπορείτε στο σύνολο να τοποθετηθείτε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω και

εγώ εκφράζοντας την οδύνη µου για την απώλεια των δύο Αξιω-
µατικών ιπτάµενων της Πολεµικής Αεροπορίας του σµηναγού
Χρήστου Μουλά και του Υποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη και να
εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες τους.

Όταν κάποιος αγωνίζεται και χάνει τη ζωή του, προκειµένου να
προασπίσει τις ζωές των συνανθρώπων του, σίγουρα έχει τον χα-
ρακτηρισµό του ήρωα. Έτσι λοιπόν, µε τον αδόκητο χαµό των
δύο αυτών παλικαριών, καταδεικνύεται το µέγεθος του κινδύνου
που αντιµετωπίζουν καθηµερινά αυτοί οι µαχητές της πρώτης
γραµµής που επιχειρούν στον αέρα, στην ξηρά και στη θάλασσα
και εµείς οφείλουµε, πριν ασκήσουµε οποιαδήποτε κριτική στο
έργο τους, να σεβαστούµε τη µνήµη όσων χάθηκαν στο παρελ-
θόν, για να µπορούµε εµείς να ζούµε ασφαλείς. Αιωνία τους η
µνήµη, λοιπόν. Θα τους θυµόµαστε για πάντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µη σχολιάσω και
την χθεσινή ψηφοφορία επί του νοµοσχεδίου για την ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού. Είναι πλέον νόµος του κράτους, είναι
κάτι το οποίο ήταν αυτονόητο δικαίωµα των απανταχού Ελλήνων
να συµµετέχουν ισότιµα στις εκλογές, εφόσον είναι εγγεγραµµέ-
νοι στους εκλογικούς καταλόγους. Αυτό το δικαίωµα είναι ένα δι-

καίωµα που καθυστερήσαµε να τους δώσουµε µερικές δεκαετίες,
αλλά κατ’ ουσίαν δικαιώνει τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας που
σταθερά πίστευε ότι ένας Έλληνας δεν παύει να νοιάζεται και να
αγαπά την πατρίδα του, να λυπάται στις δύσκολες στιγµές της
και να χαίρεται στις επιτυχίες της όπου και να βρίσκεται. Δεν αλ-
λάζει η ψυχή και ο χαρακτήρας του Έλληνα αν βρίσκεται σε δια-
φορετικές συντεταγµένες, αν βρίσκεται σε διαφορετικά γεω-
γραφικά µήκη και πλάτη.

Επειδή, λοιπόν, έχω βιώµατα από τους Έλληνες αυτούς που
ζουν στο εξωτερικό, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αν όταν κά-
ποιοι µάθουν ότι η Βουλή των Ελλήνων ψήφισε, δίνοντάς τους το
δικαίωµα να ψηφίζουν από τον τόπο διαµονής τους, είµαι σίγου-
ρος ότι θα δακρύσουν.

Και είµαι σίγουρος επίσης και αυτό αφορά, κυρίως, τον ΣΥΡΙΖΑ
και αυτούς που δεν ψήφισαν το νοµοσχέδιο αυτό να γίνει νόµος
του κράτους, ότι όταν πληροφορηθούν ότι κόµµατα της ελληνι-
κής Βουλής δεν ψήφισαν να τους δώσουν το δικαίωµα αυτό, θα
αναρωτηθούν το γιατί.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, επί του νοµοσχεδίου µε τα συγχαρητήριά
µου στον εισηγητή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον κ. Μπαραλιάκο, για την εµπεριστατωµένη και ανα-
λυτική εισήγησή του.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, το πρώτο του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, ερχόµαστε να κάνουµε πράξη ου-
σιαστικά το 50% των προεκλογικών µας οικονοµικών εξαγγελιών.
Εµείς πάντα πιστεύαµε ότι ό,τι εξαγγέλλουµε προεκλογικά πρέ-
πει να υλοποιείται στο ακέραιο, κάτι το οποίο το κάναµε πράξη
και κατά τη διακυβέρνηση 2019 - 2023. Τηρήσαµε όσα είχαµε
υποσχεθεί και αυτό είναι που κάνουµε και τώρα. Επαναλαµβά-
νουµε το γεγονός αυτό, ότι ό,τι µετρηµένο και κοστολογηµένο
υποσχεθήκαµε στον ελληνικό λαό, το κάνουµε πράξη µέσα στον
πρώτο µήνα της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για µια
νέα τετραετία.

Ό,τι υποσχεθήκαµε, λοιπόν, ήταν κοστολογηµένο. Το είχαµε
εγγράψει στο Πρόγραµµα Σταθερότητας. Δεν κλοτσήσαµε την
καρδάρα κατά την προεκλογική περίοδο, διότι ξέραµε ότι ο ελ-
ληνικός λαός ζητούσε υπευθυνότητα και ότι στο τέλος ο ελληνι-
κός λαός θα µας έδινε τη δυνατότητα να κυβερνήσουµε και να
εφαρµόσουµε το πρόγραµµά µας.

Αυτά, λοιπόν, που υποσχεθήκαµε ξεκινήσαµε και τα κάνουµε
πράξη. Θα ολοκληρώσουµε όλες τις υποσχέσεις µας και βε-
βαίως, µε πραγµατικά χρήµατα που υπάρχουν κι όχι µε χρήµατα
από λεφτόδεντρα, από ανύπαρκτα λεφτόδεντρα.

Το ύψος των παρεµβάσεων στο νοµοσχέδιο αγγίζει τα 4,4 δι-
σεκατοµµύρια για τα τέσσερα χρόνια και επιπροσθέτως άλλα 385
εκατοµµύρια για το 2023. 

Εποµένως, κατ’ ουσίαν προσεγγίζουµε το 50% των προεκλογι-
κών υποσχέσεων.

Άµεσα, λοιπόν, νοµοθετούµε για την υλοποίηση σηµαντικών
αυξήσεων στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, για πρώτη
φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια και ταυτόχρονα για µέτρα
ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολιτών, που περιλαµβάνουν αύ-
ξηση του αφορολόγητου, µείωση των φόρων και εισοδηµατικές
ενισχύσεις για νέους οικογένειες, µισθωτούς, συνταξιούχους και
για ιδιοκτήτες ακινήτων.

Όπως γίνεται αντιληπτό από τα άρθρα του νοµοσχεδίου, όλοι
οι εξακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι θα δουν
οριζόντια αύξηση στις µηνιαίες αποδοχές τους από την 1-1-2024,
ενώ όσοι κατέχουν θέσεις ευθύνης, κυρίως εκείνοι µε παιδιά, θα
δουν επιπλέον ενίσχυση του εισοδήµατός τους λόγω της αύξη-
σης κατά 30% του επιδόµατος θέσης ευθύνης, αλλά και των
ποσών της οικογενειακής παροχής για κάθε παιδί.

Το µέσο, λοιπόν, ετήσιο όφελος θα είναι 800 ευρώ καθαρά. Αν,
όµως, λάβουµε υπ’ όψιν την κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλ-
ληλεγγύης, την κατάργηση της ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του
Ταµείου Πρόνοιας των Δηµοσίων Υπαλλήλων, διευθέτηση µισθο-
λογικών αιτηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, αύξηση του αφορο-
λογήτου κατά 1.000%, τότε το µέσο ετήσιο όφελος θα είναι 1.476
ευρώ καθαρά.

Με τις διατάξεις για την αύξηση του αφορολογήτου, το όφελος
µιας οικογένειας µε δύο παιδιά είναι 220 ευρώ τον χρόνο. Ταυ-
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τόχρονα, στο νοµοσχέδιο αυτό παρατείνεται η εφαρµογή του
Market Pass για τρεις ακόµη µήνες, κάτι το οποίο είχε λοιδορηθεί
και το όφελος, κυρίως των συµπολιτών µας µε χαµηλότερο εισό-
δηµα, για µια τετραµελή οικογένεια θα είναι 52 ευρώ τον µήνα.
Μια τετραµελής οικογένεια, λοιπόν, το 10% το οποίο λαµβάνει
θα είναι 52 ευρώ τον µήνα, όταν το προσµετρούµε στα 520 ευρώ
από έξοδα για τη διατροφή τους.

Εάν ακούγαµε τη µείωση του ΦΠΑ, που κατά την προεκλογική
περίοδο ζητούσε και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, τότε η αντίστοιχη
µείωση των επτά εκατοστιαίων µονάδων, από το 13% στο 6%, θα
σήµαινε κατ’ ουσίαν 32 ευρώ όφελος.

Εποµένως, εµείς δίνουµε 52 ευρώ και η πρόταση της Αντιπο-
λίτευσης για µείωση κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες του ΦΠΑ
θα έδινε στους συµπολίτες µας 32 ευρώ.

Θεσπίζεται το Youth Pass 150 ευρώ για νέους δεκαοκτώ και
δεκαεννιά ετών, αλλά ταυτόχρονα, ένα πολύ σηµαντικό µέτρο
είναι ότι απαλλάσσονται µόνιµα από τη συµµετοχή στη δαπάνη
αγοράς φαρµάκων ο πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ και µειώνεται
κατά 10% ο ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες που ασφαλίζονται για σεισµό,
πυρκαγιά και πληµµύρες.

Κάνουµε πράξη, λοιπόν, ό,τι είχαµε υποσχεθεί και µία από τις
υποσχέσεις µας ήταν ότι το σύνολο των µετοχών -και ήταν µέσα
στον δηµόσιο διάλογο και ήταν απίστευτα τα πάνελ όπου ακού-
γαµε τους εκπροσώπους του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ να µιλούν
για ιδιωτικοποίηση του νερού- θα έρθουν στην κατοχή του δηµο-
σίου.

Επίσης, ρυθµίζεται το πλαίσιο εταιρικής διακυβέρνησης για την
εισαγωγή των µετοχών του διεθνούς αερολιµένα στην κύρια
αγορά του Χρηµατιστηρίου. Εµείς πιστεύουµε στην ανάπτυξη και
πιστεύουµε ότι η ανάπτυξη φέρνει νέες θέσεις εργασίας και κυ-
ρίως, δίνει ελπίδα για τις νέες και τους νέους.

Οφείλουµε, λοιπόν -και το κάνουµε πράξη µε διάταξη του
νόµου- να σταθούµε και δίπλα στους εργαζόµενους και στις επι-
χειρήσεις που πλήττονται από πυρκαγιές ή άλλες φυσικές κατα-
στροφές, αρχής γενοµένης από τις πυρκαγιές της 17ης Ιουλίου.
Θεσπίζουµε τη δυνατότητα αναστολής για διάστηµα έως τρεις
µήνες των συµβάσεων εργασίας των εργαζοµένων στις επιχειρή-
σεις που πλήττονται, έτσι ώστε οι εργαζόµενοι να λαµβάνουν µη-
νιαίως αποζηµίωση 534 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι, οι αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων
υπαλλήλων, καθώς και όλα τα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος
των πολιτών προϋποθέτουν τη σωστή δηµοσιονοµική λειτουργία
του κράτους, χωρίς µεγάλα και ψεύτικα λόγια. Θέλουµε να συ-
νεχίσουµε την αναπτυξιακή δυναµική που δηµιουργεί δηµοσιο-
νοµικό χώρο και έτσι, αυξάνει τις δυνατότητες της πολιτείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Όλα αποτελούν συνάρτηση της αναπτυξιακής πορείας της οι-
κονοµίας και στη συνάρτηση αυτή σηµαντικό ρόλο παίζουν ορι-
σµένοι παράγοντες, όπως η στήριξη της µικροµεσαίας επιχειρη-
µατικότητας, το φιλικό περιβάλλον για τις επενδύσεις, που κατα-
φέραµε να αλλάξουµε τελείως την εικόνα της Ελλάδας -και να
είναι η Ελλάδα µια χώρα, όπου θέλουν οι επενδυτές να έρθουν-
η µείωση της γραφειοκρατίας, ένα τέρας το οποίο αντιµετωπί-
σαµε -δεν έχουµε φτάσει εκεί που θέλουµε, έχουµε πολλή δου-
λειά, όµως, να κάνουµε ακόµα και θα την κάνουµε- η διεύρυνση
της περιµέτρου των επιχειρήσεων που έχουν πρόσβαση στον
τραπεζικό τοµέα. Χρειαζόµαστε πάνω από εξήντα χιλιάδες επι-
χειρήσεις πέραν αυτών που έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό
τοµέα και γι’ αυτό, έχουµε ξεκινήσει την προσπάθειά µας και
µέσω ενός εργαλείου της Αναπτυξιακής Τράπεζας, το «Know
your Customer», έτσι ώστε να προαξιολογούµε εµείς τις αιτήσεις
για να µη µπορούν να τις απορρίπτουν οι τράπεζες, αλλά ταυτό-
χρονα, απλοποίηση διαδικασιών, έτσι ώστε να αισθάνονται πιο
σίγουροι οι επιχειρηµατίες, αφού πλέον εµείς εµπιστευόµαστε
και βγάζουµε έξω από το κράτος συνεχώς πολλές δουλειές που
έκανε το κράτος, εµπιστευόµενοι τον ιδιωτικό τοµέα, τους οικο-
νοµολόγους, τους µηχανικούς, τους ορκωτούς ελεγκτές, τους πι-
στοποιηµένους φορείς.

Έχουµε µπροστά µας ένα διπλάσιο «Σχέδιο Μάρσαλ» ως προς
το ΑΕΠ της χώρας, µε πόρους ευρωπαϊκούς, ύψους 72 δισεκα-

τοµµυρίων, όπου, αν προσθέσουµε και το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, φτάνουµε στα 80 δισεκατοµµύρια, που θα µοχλεύ-
σουν πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ιδιωτικούς πόρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, συντοµεύετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Θέλουµε, λοιπόν, τα χρήµατα αυτά να αξιοποιηθούν στο καλύ-
τερο, έτσι ώστε να δηµιουργήσουν τη δέουσα αναπτυξιακή προ-
οπτική και να µεγεθύνουν το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν. Τον
Δεκέµβριο κλείνει το ΕΣΠΑ 2014 - 2020, που παραλάβαµε το 2019
από τον ΣΥΡΙΖΑ µε απορρόφηση µόλις 20% και καταφέραµε σή-
µερα να είµαστε στο 85%. Θα κλείσουµε το ΕΣΠΑ 2014 - 2020.

Η Ελλάδα δεν θα χάσει ούτε ένα ευρώ, κυρίες και κύριοι.
Ταυτόχρονα, έχει ξεκινήσει το ΕΣΠΑ 2021 - 2027 και στόχος

µας είναι να επιταχύνουµε την έναρξη των προγραµµάτων.
Με το Εθνικό Σχέδιο του Ταµείου Ανάκαµψης έγινε µεγάλη συ-

ζήτηση αν η Ελλάδα έχει εθνική στρατηγική. Είναι η πρώτη φορά
που η Ελλάδα µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει
εθνική στρατηγική για την ανάπτυξη και αυτή η εθνική στρατη-
γική ακουµπάει επάνω στο σχέδιο του νοµπελίστα Πισσαρίδη,
στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0» του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας και στο σχέδιο του ΕΣΠΑ 2021-2027 και ακούει σε τέσσερις
πυλώνες.

Δεν τα είχατε αυτά επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είχατε στρατηγική επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γι’ αυτό δεν είχατε προσδιορίσει και τους άξονες και τους
πυλώνες σας.

Πατάει, λοιπόν, επάνω στην πράσινη και ψηφιακή µετάβαση,
στην κατάρτιση και στην εξειδίκευση του προσωπικού και στη
στήριξη της επιχειρηµατικότητας µαζί µε την αύξηση της αντα-
γωνιστικότητας.

Όλα, λοιπόν, τα ευρωπαϊκά προγράµµατα -και εδώ είναι µια
δοµική αλλαγή που κάναµε- θέλουµε να είναι συγχρονισµένα µε
τη δυνατότητα της οικονοµίας να απορροφά τα προγράµµατα
αυτά, κάτι το οποίο αποτελεί για εµάς στρατηγικό µας στόχο.
Κάθε ευρώ που µπαίνει στην οικονοµία δηµιουργεί συνθήκες
νέων θέσεων εργασίας για νέες και νέους.

Κυρίες και κύριοι, σχεδιάζουµε το µέλλον. Είπαµε την προ-
ηγούµενη τετραετία ότι έχουµε σχέδιο για την τετραετία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε πρόγραµµα για την τετραετία, πρόγραµµα για την

οκταετία, αλλά το όραµά µας είναι για τη δεκαετία. Σχεδιάζουµε
το µέλλον για τις νέες και τους νέους σε ένα περιβάλλον πολυ-
παραγοντικό, που αλλάζει διαρκώς.

Είµαστε, λοιπόν, στο πρώτο οικονοµικό µας νοµοσχέδιο. Έ-
χουµε το όραµα µιας ισχυρής συµπεριληπτικής κοινωνίας και θέ-
λουµε να τρέξουµε ακόµα πιο γρήγορα, χωρίς να αφήσουµε καµ-
µία και κανέναν έξω από την ορατότητα του κράτους. Πιστεύουµε
ότι το µέλλον είναι λαµπρό. Θα υλοποιήσουµε αυτά που έχουµε
πει. Η ανάπτυξη θα δώσει την απάντηση, θα δηµιουργήσει τον
χώρο, θα δώσει θέσεις εργασίας, την ελπίδα στις νέες και στους
νέους. Ξέρουµε, το πιστεύουµε και θα το πετύχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχουν ζητήσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Απλά για την τάξη, να πω…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Να βάλετε και Βουλευτές να µιλή-
σουν, κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, αλλά δεν έχουµε κάνει πρωτολογία,
κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξέρετε πολύ καλά
ότι πρέπει να πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Αν µου επιτρέπετε, κύριοι συνάδελφοι, για να κερδίζουµε χρόνο,
θέλω να πω το εξής. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όλοι, πλην
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχουν τον µισό χρόνο
για να µιλήσουν γιατί έχουν ακουστεί οι Πρόεδροί τους. Από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν ακούστηκε ο Πρόεδρός του,
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οπότε θα µιλήσει πρώτος ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα συνεχίσουµε µε βάση την κοινοβουλευ-
τική δύναµη όλων.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ανακοινώσετε το πρόγραµµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πείτε µας µια πρόβλεψη, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν τηρήσουµε τους
χρόνους µας, νοµίζω ότι θα µπορέσουν να µιλήσουν αρκετοί Βου-
λευτές, αλλά νοµίζω ότι είναι λίγο πρόωρο. Σε λίγο, αργότερα,
θα τοποθετηθεί το Προεδρείο για την πρόβλεψη για να ξέρουν
οι συνάδελφοι. Λίγο αργότερα να τοποθετηθούµε. 

Παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με βάση τις τελευταίες πληροφορίες, ήδη ο αριθµός των νε-

κρών από τις πυρκαγιές έχει φτάσει στους πέντε συνολικά. Αυτοί
οι άδικοι θάνατοι των δύο χειριστών του Καναντέρ, των δύο κτη-
νοτρόφων, αλλά και της γυναίκας, αναδεικνύουν τις εγκληµατικές
ευθύνες της Κυβέρνησης. Ευθύνες γιατί, βεβαίως, όλα τα παρα-
πέµπει στο πρόσχηµα περί κλιµατικής αλλαγής. Ευθύνες που βρί-
σκονται στην απουσία ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αντιπυρικής
προστασίας µε επίκεντρο την πρόληψη. Ευθύνες γιατί οι πυρο-
σβέστες και οι χειριστές των εναέριων µέσων παλεύουν µε απαρ-
χαιωµένα µέσα για να αντιµετωπίσουν τις πυρκαγιές.

Όµως, για την Κυβέρνηση, τη σηµερινή, αλλά και τις προηγού-
µενες, για την Ευρωπαϊκή Ένωση οι σύγχρονες υποδοµές δασο-
προστασίας είναι ένα άχρηστο κόστος γιατί δεν παράγουν
όφελος. Όταν µιλάει η Ευρωπαϊκή Ένωση για όφελος, εννοεί την
κερδοφορία του κεφαλαίου, για αυτό ακριβώς και δεν χρησιµο-
ποιεί και δεν χρηµατοδοτεί τέτοιου είδους υποδοµές. Για παρά-
δειγµα, υποδοµές ολοκληρωµένης δασοπροστασίας σηµαίνει
καθαρισµοί των δασών, σηµαίνει συντήρηση του δικτύου υδρο-
δότησης, συντήρηση των νερό-δεξαµενών και των κρουνών, ση-
µαίνει συντήρηση και επέκταση του αγροτικού δικτύου, του οδι-
κού, και ταυτόχρονα δηµιουργία εκτεταµένων αντιπυρικών ζω-
νών, όλα αυτά που δεν έχουν γίνει ποτέ τις προηγούµενες δεκαε-
τίες µε όλες τις κυβερνήσεις. Και βεβαίως, εκτός από τα χρήµατα
για τις συγκεκριµένες υποδοµές, χρειάζεται και το έµψυχο δυνα-
µικό, δηλαδή δασεργάτες, επιστήµονες εξειδικευµένοι.

Αλήθεια, στο Λαύριο που είναι και η εκλογική σας περιφέρεια,
κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, έχει κανέναν δασεργάτη το δασαρ-
χείο; Ούτε έναν δεν έχει. Πώς, λοιπόν, θα µπορέσει το δασαρχείο
να συµβάλει στον καθαρισµό του δάσους και των δασικών εκτά-
σεων που είναι υπό την ευθύνη του;

Και βεβαίως εκτός από τους δασεργάτες και τις τεράστιες ελ-
λείψεις που υπάρχουν, υπάρχουν και τεράστιες ελλείψεις στο Πυ-
ροσβεστικό Σώµα µε πάνω από τεσσεράµισι χιλιάδες κενές
θέσεις εργασίας. Και όλο αυτό οδηγεί στην εντατικοποίηση της
εργασίας των πυροσβεστών. Και εξαιτίας αυτών των απάνθρω-
πων ρυθµών που αναγκάζονται να δουλεύουν, έχουµε ατυχή-
µατα. Πριν τα δύο θανατηφόρα ατυχήµατα, έχουν καταγραφεί
πάνω από σαράντα περιπτώσεις τραυµατισµών πυροσβεστών τις
προηγούµενες ηµέρες µε τις µεγάλες πυρκαγιές στην Αττική και
αλλού, είτε από εγκαύµατα είτε από υπερκόπωση είτε αναγκά-
στηκαν να πάνε στα νοσοκοµεία, και βεβαίως και ένας θάνατος
ενός ακόµη πυροσβέστη από την καρδιά του.

Άρα όλη αυτή η κατάσταση τι είναι; Είναι ζήτηµα συζήτησης
στη Βουλή γενικά; Βεβαίως το ΚΚΕ δεν έχει κανένα πρόβληµα να
συζητήσουµε και να ξανασυζητήσουµε στην Βουλή. Και στο πα-
ρελθόν αλλεπάλληλες φορές µετά από τραγικά γεγονότα έχουµε
συζητήσει για το ζήτηµα των πυρκαγιών. Συζητήσεις να γίνουν,
αλλά οι συζητήσεις δεν µπορούµε να καλλιεργούµε αυταπάτες
ότι θα αλλάξουν τον αντιδραστικό χαρακτήρα της αντιλαϊκής πο-
λιτικής της Κυβέρνησης και στην αντιµετώπιση των πυρκαγιών.
Απλώς είναι ατέρµονες συζητήσεις, ανούσιες και αδιέξοδες. Εδώ
χρειάζονται συγκεκριµένα µέτρα. Ποια είναι αυτά τα µέτρα; Είναι
µέτρα τα οποία θα προστατέψουν πραγµατικά τη ζωή. Και αυτά
τα µέτρα τα παλεύει το ΚΚΕ.

Κύριοι Υπουργοί, καταθέσαµε εχθές συγκεκριµένη ερώτηση

µε µια σειρά µέτρα προστασίας. Έχουµε αυταπάτες ότι η Κυβέρ-
νηση θα τα υλοποιήσει; Όχι. Είναι στόχοι πάλης του κινήµατος.
Για αυτό διοργανώνονται συλλαλητήρια από εργατικά σωµατεία,
εργατικά κέντρα σε όλη την Ελλάδα για την προστασία της αν-
θρώπινης ζωής και των περιουσιών από τις πυρκαγιές, γιατί είναι
στόχοι πάλης του κινήµατος. Και δεν έχουµε αυταπάτες ότι µπο-
ρεί µια κυβέρνηση να λύσει αυτά τα ζητήµατα. Για αυτό από το
ΚΚΕ βρίσκονται µπροστά οι Βουλευτές στις πυρκαγιές που εκ-
δηλώνονται.

Και δεν έχουµε επιλεκτική ευαισθησία, όπως η κ. Κωνσταντο-
πούλου. Εχθές, για παράδειγµα, στη δευτεροµιλία της, παρ’ ότι
υπήρχαν τρεις νεκροί, δεν αναφέρθηκε καθόλου στην υπόθεση
των πυρκαγιών. Είχε άλλες ασχολίες, άλλα ντέρτια! Είχε την
ψήφο των αποδήµων, δηλαδή να µπορούν τα διάφορα αµερικά-
νικα λόµπι να επηρεάζουν και να καθορίζουν την ελληνική κυβέρ-
νηση και να κάνει νουθεσίες στο ΚΚΕ. Αυτός ήταν ο νταλκάς της
εχθές; Σήµερα ξαφνικά έχουµε άλλον. Ο καθένας κρίνεται για τη
στάση του και τη συνέπεια λόγων και έργων.

Και από αυτή την άποψη, εµείς µιλάµε καθαρά. Φαίνεται άλλω-
στε και από το σηµερινό νοµοθέτηµα το πόσο στοχοπροσηλωµέ-
νοι είσαστε για τα µέτρα αυτά προστασίας. Ποια είναι αυτά για
παράδειγµα; Είναι το άρθρο 44. Τι λέτε µε το συγκεκριµένο άρθ-
ρο; Λέτε: µειώνουµε 10% τον ΕΝΦΙΑ, αρκεί ο καθένας να προχω-
ρήσει σε ιδιωτική ασφάλιση στο σπίτι του για προστασία από φω-
τιές, πληµµύρες και σεισµούς. Ωραιότατα! Και το κράτος; Η
ευθύνη του κράτους να πάρει τα απαραίτητα µέτρα προστασίας
για να µην υπάρξουν προβλήµατα; Στα µέτρα αντισεισµικής θω-
ράκισης ολοκληρωµένης, αντιπληµµυρικής και αντιπυρικής προ-
στασίας πού βρίσκεται; Πουθενά. Απών. Βγάζετε την ουρά σας
εύσχηµα και µετατρέπετε, λοιπόν, σε πελατεία για να προστατέ-
ψει ο άλλος την περιουσία του των αρπακτικών της ιδιωτικής
ασφάλισης. Πάρα πολύ ωραίο µέτρο αυτό! Εντυπωσιακό! Είναι
µέτρο που αναδεικνύει τον χαρακτήρα του αστικού κράτους ως
κράτος εχθρικό για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά
και πολύ φιλικό για την προστασία των συµφερόντων επιχειρη-
µατικών οµίλων.

Δεύτερο παράδειγµα, αντί να αποζηµιώσετε συνολικά στο
100% των ζηµιών που πάθανε και της απώλειας εισοδήµατος,
εσείς τι έρχεστε και λέτε µε το άρθρο της τροπολογίας; Λέτε ότι
όσοι επιχείρησαν να αναστείλουν τη δραστηριότητά τους, οι ερ-
γαζόµενοι θα πάρουν 534 ευρώ για τρεις µήνες. Και η απώλεια
εισοδήµατος που είχαν αυτοί οι εργαζόµενοι πάει στον βρόντο.
Και οι αυτοαπασχολούµενοι που θα αναγκαστούν να κλείσουν τις
δουλειές τους εκεί; Να, λοιπόν, γιατί λένε ότι είσαστε ακριβοί στα
πίτουρα και φτηνοί στο στάρι! Και το λέµε αυτό µε βάση την υπό-
θεση αντοχών της οικονοµίας.

Αλλά και µιας και έπιασα τις τροπολογίες, ας πάµε στην περι-
βόητη τροπολογία και στο άρθρο 1. Επαναφέρετε, λέει, στο δη-
µόσιο την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ. Και λοιπόν; Και λοιπόν! Και που
την επαναφέρετε τι έγινε; Θα αποτραπεί η περαιτέρω εµπορευ-
µατοποίηση του νερού; Στον καπιταλισµό το νερό είναι εµπό-
ρευµα, δεν είναι αγαθό. Το πληρώνει ο άλλος για να το αγοράσει.
Άρα είναι εµπόρευµα στον καπιταλισµό. Και επειδή είναι εµπό-
ρευµα, δεν καλύπτει τις ανάγκες του λαού. Για αυτό υπάρχουν
δεκάδες πόλεις που έχουν ακατάλληλο νερό. Να, λοιπόν, γιατί
είναι εµπόρευµα το νερό και έχει κόστος. Ή µήπως µε τη µετα-
φορά τους πάλι στο δηµόσιο, της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ, θα απο-
τραπεί η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και των
κυβερνήσεων περί ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης των υδάτινων
πόρων;

Το είπε ο κ. Χατζηδάκης σε µια κρίση ειλικρίνειας. Μα, λέει, η
ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ είναι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο και έχουν
µετόχους. Οι µέτοχοι αυτοί, αλήθεια, γιατί µπήκαν στην ΕΥΔΑΠ
και στην ΕΥΑΘ; Για να διασφαλίσουν ότι το νερό είναι κοινωνικό
αγαθό; Για αυτό επένδυσαν τα χρήµατά τους; Είχαν τέτοια σκορ-
δοκαΐλα; Όχι, τους ενδιέφερε να βγάλουν κέρδη. Αν δεν είναι,
λοιπόν, εµπορευµατοποιηµένο πως θα βγάλουν κέρδη; Από τη
συµµετοχή τους και µάλιστα στην ΕΥΔΑΠ. Ιδιωτικά κεφάλαια
αποτελούν το 38,5% του µετοχικού τους κεφαλαίου, και της
ΕΥΑΘ αποτελούν το 30% τα ιδιωτικά κεφάλαια. Γιατί µπήκαν; Η
«SUEZ» δηλαδή η πολυεθνική που είναι στην ΕΥΑΘ γιατί έχει
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πάει; Για την ψυχή της µάνας της; Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι όλα
αυτά είναι προσχήµατα που προσπαθείτε να συγκαλύψουν την
ουσία, ότι και µε αυτή την πολιτική θα συνεχιστεί, και µε τη µετα-
φορά τους στο δηµόσιο δεν αποτρέπεται, η εµπορευµατοποίηση
και η ιδιωτικοποίηση. 

Το λέµε αυτό γιατί υπάρχουν συγκεκριµένα θέµατα. Αλήθεια,
κύριε Παππά, µιας και σας βλέπω απέναντι µου, στο φράγµα της
Ρόδου τι έχει γίνει; Ιδιωτικοποιήθηκε το φράγµα της Ρόδου; Το
έχει ο «ΑΚΤΩΡ» και το διαχειρίζεται; Το 2017 ιδιωτικοποιήθηκε.
Ποιος καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική του νερού που πίνει ο
δήµος της Ρόδου. Ο δήµος της Ρόδου ή ο «ΑΚΤΩΡ» που έχει το
φράγµα; Ο «ΑΚΤΩΡ» καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική. Τι είναι
αυτό; Δεν είναι εµπορευµατοποίηση; Δεν είναι ιδιωτικοποίηση
των υδάτινων πόρων; Βεβαίως είναι. Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι
όλα αυτά είναι σχήµατα, τα οποία δεν αποτρέπουν την περαιτέρω
επιδείνωση της θέσης. 

Βεβαίως εµείς δεν έχουµε αυταπάτες ότι οι όποιες κρατικοποι-
ήσεις ή ιδιωτικοποιήσεις –ίδιο πράγµα είναι- γίνονται µε ένα και
µόνο σκοπό: να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων,, διότι το αστικό κράτος αποτελεί το συλλογικό καπιταλι-
στή. Τα συµφέροντα των καπιταλιστών θέλει να προστατεύσει.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο κρατικοποιεί τις ζηµιογόνες επιχει-
ρήσεις. Γερµανία: εταιρείες ενέργειας. Γαλλία (…) για να κοινω-
νικοποιήσουν τις ζηµιές και όταν γίνουν κερδοφόρες να τους
δώσουν στους ιδιώτες, µετόχους και επενδυτές. Γι’ αυτό το κρά-
τος παρεµβαίνει µε αποφασιστικότητα, ετοιµότητα και ταχύτητα
να δηµιουργήσει τις σύγχρονες και απαραίτητες υποδοµές για
να διευκολύνει τις επενδύσεις, ούτως ώστε να απαλλαγούν από
αυτά τα έξοδα και τις δαπάνες οι επιχειρήσεις, να φτιάξουν τις
απαραίτητες υποδοµές, για να αυξηθεί το ποσοστό του κέρδους.
Ενώ αντίθετα τις υποδοµές που αφορούν την ανθρώπινη ζωή και
την προστασία τους τις µεταφέρουµε στις καλένδες γιατί δεν
αντέχει η οικονοµία.

Αυτή η αντοχή της οικονοµίας παραείναι ταξική. Γιατί το λέµε
αυτό; Γιατί το βασικό κριτήριο είναι ποιος καθορίζει τις αντοχές
της οικονοµίας. Τις καθορίζουν οι ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων ή οι ανάγκες του λαού; Εµείς λέµε ότι τις καθορίζουν οι
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και σε αυτές υποκλίνεστε
εσείς ως Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα. Γι’ αυτό έχουµε
για παράδειγµα φοροαπαλλαγές πάσης φύσης και µορφής. Ου-
σιαστικά συµβολικά συµµετέχουν -αν συµµετέχουν- στα φορολο-
γικά έσοδα οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Οι εφοπλιστές
δίνουν µια εθελοντική εισφορά. Οι τράπεζες έχουν τον αναβαλ-
λόµενο φόρο. Εδώ σήµερα φέρνετε διάταξη στο άρθρο 52 που
λέει ότι απαλλάσσετε όλους αυτούς που επενδύουν στα ελληνικά
κρατικά οµόλογα και στα έντοκα γραµµάτια από τους φόρους
στους τόκους. Αλήθεια γιατί δεν το κάνετε αυτό και για τους µι-
κροκαταθέτες που πρέπει να πληρώνουν φόρους για τους τό-
κους. Γιατί δεν το κάντε αυτό; Δεν το κατάλαβα. Εκεί, όµως, που
υπάρχουν τα µεγάλα συµφέροντα τους απαλλάσσετε από τη φο-
ρολογία, όπως γίνεται συνολικότερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή) 

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Σκανδαλώδης σειρά επιδοτήσεων στα διάφορα επενδυτικά

τους σχέδια δηµιουργίας των απαραίτητων υποδοµών -όπως είπα
και πιο πριν- παραχωρήσεων ορεινών όγκων, ακτών, του αιγια-
λού, ειδικά χωροταξικά για τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων.
Ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό. Ενώ αντίθετα όταν πάµε να µι-
λήσουµε για τις ανάγκες του λαού τότε υπάρχει η δαµόκλειος
σπάθη της κοστολόγησης, της µη αντοχής της οικονοµίας.

Ό,τι δίνετε, το δίνετε µε το σταγονόµετρο και δεν αποτελούν
τίποτα. Και µάλιστα τα περισσότερα απ’ αυτά είναι στοχευµένα
για τους πιο εξαθλιωµένους που µε τις πολιτικές σας τους µετα-
τρέψατε σε εξαθλιωµένους. Συµβάλλετε και εσείς µε τις πολιτι-
κές σας να γίνουν εξαθλιωµένοι. Να σε κάψω Γιάννη να σ’ αλείψω
λάδι, λένε στο χωριό µου. Ταυτόχρονα όλη αυτή η προσπάθεια
δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια προσπάθεια αναδιανοµής της
φτώχειας σε όλο και περισσότερους. Δηλαδή, οι λιγότερο φτωχοί
µέσα από τη φορολογία τους να πληρώνουν για τους περισσό-
τερο φτωχούς. Είναι τα διάφορα επιδόµατα και τα διάφορα pass

τα οποία δίνετε. Και όλα αυτά βεβαίως στη συνολικότερη προ-
σαρµογή του συµφώνου σταθερότητας µε τους δηµοσιονοµικούς
κόφτες που θα είναι πολύ πιο αυστηροί το επόµενο διάστηµα για
τους λαούς και τις ανάγκες τους.

Για παράδειγµα, µιλάµε για συγκράτηση των κρατικών δαπα-
νών. Ήδη η Γερµανία µιλάει για µείωση κατά 31 δισεκατοµµύρια
των κρατικών δαπανών που αφορούν κύρια τις κοινωνικές δαπά-
νες, ενώ αντίθετα αυξάνουν τις δαπάνες για τα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα. Αυτό αναφέρεται στον νέο προϋπολογισµό της σο-
σιαλδηµοκρατικής Κυβέρνησης της Γερµανίας. Για να µην ξεχνιό-
µαστε. Για να µπορέσει να γίνει ακόµη πιο αυστηρό το δηµοσιο-
νοµικό πλαίσιο και να υπάρχουν τα µατωµένα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα για τη διαχείριση του κρατικού χρέους. Αλλά θα έχει
εξαιρέσεις, λέει. Και παλεύει η ελληνική Κυβέρνηση -µε την υπο-
στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ- να εξαιρούνται από τους δηµοσιονοµικούς
κόφτες τα εξοπλιστικά προγράµµατα που σχετίζονται µε τους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς.

Είναι και οι επενδύσεις, βεβαίως. Δηλαδή, αυτό που κάνουν οι
κεφαλαιοκράτες. Για εκείνους να µην υπάρχουν κόφτες δηµοσιο-
νοµικοί. Αλλά για τον λαό και τις ανάγκες του να υπάρχουν. Για
την υγεία, για την παιδεία, αυτό έλειπε να µην υπάρχουν κόφτες.
Επί της ουσίας τι επιβεβαιώνεται; Αυτό που είπε σε µια κρίση ει-
λικρίνειας ο κ. Χατζηδάκης. Προτείνουµε λίγα, λέει, για να µπο-
ρούµε να τα εφαρµόσουµε. Με αυτό τι θέλει να κάνει; Θέλει να
συµπιέσει ακόµη περισσότερο τις ανάγκες αλλά και τις απαιτή-
σεις του λαού. Να µάθουν, δηλαδή, να ζουν µε τα λίγα. Όµως του
Χότζα το ανέκδοτο, που έµαθε τον γάιδαρό του να ζει χωρίς να
τρώει, έχει γνωστό αποτέλεσµα. Το λέµε αυτό γιατί όλα αυτά τα
οποία λέτε για παράδειγµα ότι µετά από δεκατέσσερα χρόνια θα
δώσετε 70 ευρώ ονοµαστική και όχι πραγµατική αύξηση στους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων είναι πρόκληση. Αύξηση 6%.
Και αφήστε τις αλχηµείες για µέσους όρους βάζοντας µέσα στο
τσουβάλι µια σειρά άλλα πράγµατα.

Μισθός. Αυτό είναι το βασικό. Ούτε τα επιδόµατα που έρχονται
και παρέρχονται, ούτε τίποτα. Ο πραγµατικός µισθός ο βασικός
µισθός είναι το µεγάλο κριτήριο. Αλήθεια, µε αυτά τα 70 ευρώ
νοµίζετε ότι ξεµπερδέψατε; Με τις τεράστιες απώλειες που είχαν
για δεκατέσσερα χρόνια οι δηµόσιοι υπάλληλοι από όλα τα µνη-
µονιακά µέτρα που πήρατε όλες οι Κυβερνήσεις; Από τη φοροε-
πιδροµή που δέχτηκαν; Από την κατάργηση του δέκατου τρίτου
και δέκατου τέταρτου µισθού; Αλήθεια οι υπόλοιποι τι λένε για
τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό; Τίποτα. Βουβα-
µάρα στην κυριολεξία. Αλλά λέµε «αντί για 6% αύξηση δώσε βρε
αδερφέ 10%. Θα τα χαλάσουµε στο ζύγι;» Αυτή είναι η αγωνία
σας και το άγχος σας.

Και επί της ουσίας τι λέτε; Ότι αυτά τα χρήµατα είναι για τεσ-
σεράµισι χρόνια. Μην περιµένετε άλλες αυξήσεις. Κάντε την
πράξη. Το πακέτο αυτό 1,1 δισεκατοµµύριο, επί τέσσερα χρόνια.
Άρα, λοιπόν, τα επόµενα χρόνια δεν θα υπάρχουν άλλες αυξήσεις
για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Λοιπόν, τους λέτε µια τετραετία
στον πάγο οι ανάγκες τους παρά το επίπεδο του τιµάριθµου, του
πληθωρισµού. Δεν καλύπτει ούτε καν αυτό.

Και βεβαίως µε τις παρεµβάσεις αυτές διευρύνετε ακόµη πε-
ρισσότερο τη µισθολογική ψαλίδα που υπάρχει εντός του δηµο-
σίου. Το ονοµάζετε «θέση ευθύνης». Γιατί ευθύνης; Για να ανα-
πτύξουν την αντιλαϊκή πολιτική. Και σε αυτούς τα επιδόµατα αυ-
ξάνονται 30%. Ενώ για τους απλούς δηµοσίους υπαλλήλους είναι
6% η ονοµαστική αύξηση. Για να µην ξεχνιόµαστε. Υπάρχουν
απαράδεκτες διακρίσεις σε ενιαίες κατηγορίες εργαζοµένων
ανάµεσα στα µέλη ΔΕΠ και στους ερευνητές. Δεν είναι ενιαίος
χώρος; Γιατί υπάρχει αυτή η τεράστια ψαλίδα ανάµεσα στα µέλη
ΔΕΠ και τους ερευνητές, την οποία συνεχίζετε και κλιµακώνετε; 

Υπάρχουν κι άλλα, κύριε Πρόεδρε. Εργαζόµενοι πολλαπλών
ταχυτήτων στον δηµόσιο τοµέα, οι πλήρους απασχόλησης και οι
συµβασιούχοι έργου χρόνου, οι εργολαβικοί και ενοικιαζόµενοι
εργαζόµενοι που δεν βλέπουν τίποτε, αυτοί που είναι µε δελτίο
παροχής υπηρεσιών. Για όλον αυτόν τον κόσµο που αποτελεί ένα
πολύ µεγάλο κοµµάτι των εργαζοµένων του δηµοσίου τοµέα, τί-
ποτα.

Βεβαίως έχετε να αντιµετωπίσετε την πολιτική κριτική των
άλλων κοµµάτων η οποία περιόρισε ορισµένα επιµέρους ζητή-
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µατα που δεν αµφισβητούν την κυρίαρχη πολιτική. Άλλωστε Νέα
Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ έχουν κοινό πρόγραµµα το
οποίο καθορίζουν οι ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, η πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι δεσµεύσεις από το ΝΑΤΟ.
Γι’ αυτό λένε κάτι λίγο παραπάνω: 10% αντί για 6%. Ή «αντί για
13%, ρε παιδιά, ας το κάνουµε 8% έστω και προσωρινά». Λες και
θα τα χαλάσουµε εκεί. Λες και η ακρίβεια δεν είναι παιδί των πο-
λιτικών που εφάρµοσαν και η σηµερινή και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Σας λέει τίποτα η απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας, το ακριβό ενεργειακό µίγµα, η φορολογία και το
χρηµατιστήριο; Αυτά δεν παίζουν ρόλο; Σας λέει τίποτα για πα-
ράδειγµα η άµεση εµπλοκή της χώρας µας ενεργητικά στον πό-
λεµο των ιµπεριαλιστικών µε τις ευλογίες όλων των κοµµάτων;
Και το εµπάργκο στη Ρωσία που πληρώνει πανάκριβα ο λαός; Σας
λένε τίποτα τα τεράστια εξοπλιστικά προγράµµατα που τα πλη-
ρώνει ο λαός και στα οποία συµφωνείτε όλοι; Άρα αυτή η συζή-
τηση περί στεγαστικών αναγκών δεν είναι ούτε ασπιρίνη. Οι
στεγαστικές ανάγκες δεν είναι εµπόρευµα; Όσο είναι εµπόρευµα
τόσο θα διευρύνεται ακόµη περισσότερο η ψαλίδα ανάµεσα στις
δυνατότητες και στο επίπεδο ικανοποίησης των αναγκών. 

Εδώ πέρα καταργήσατε –και συµβάλατε όλοι σας- τον Οργα-
νισµό Εργατικής Κατοικίας που είχε µια σχετική παρέµβαση στο
αστικό κράτος έστω για κάποιους εργαζόµενους, για έναν µικρό
αριθµό. Τώρα το καταργείτε και αυτό και τους στέλνετε βορά στα
νύχια των τραπεζών µε το πρόγραµµα «ΣΤΕΓΗ» ή µε διάφορες
άλλες προσωρινές επιδοτήσεις του ενοικίου.

Να, λοιπόν, ποια ήταν η υπεροχή του σοσιαλισµού, η τεράστια
υπεροχή του σοσιαλισµού, που όλοι είχαν διασφαλισµένη στέ-
γαση µε βάση τις σύγχρονες ανάγκες τους. Και δεν µιλάµε για
όλα τα υπόλοιπα. 

Γι’ αυτό -για να τελειώνω- δεν φτάνει µόνο ότι έχετε κοινά προ-
γράµµατα, αλλά θέλετε και κοινό µηχανισµό να σας ελέγχει τα
προγράµµατα και να παίρνετε την άδεια αυτού του µηχανισµού,
δηµοσιονοµικό συµβούλιο –λέει- που θα κοστολογεί τα προγράµ-
µατά σας. Αν πει το δηµοσιονοµικό συµβούλιο ότι αυτό βγαίνει
έξω από το κοστολόγιο, τι θα κάνετε; Σε ποιον δίνετε την αρµο-
διότητα να καθορίζει ποιοι θα είναι οι στόχοι σας; Σε ένα δηµο-
σιονοµικό συµβούλιο. Αλήθεια; Εσείς τι ρόλο βαράτε τότε; Αλλά
αυτό ξέρετε πολύ καλά γιατί το κάνετε. Διότι ξέρετε πολύ καλά
ότι οι τεχνοκράτες του δηµοσιονοµικού συµβουλίου θα σας λένε
τι; «Περιορίστε», όπως λέει ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλά-
δας, «τις δαπάνες και τις υποσχέσεις γιατί «δεν βγαίνουµε»».
Αυτό, λοιπόν, θα λέει για να µπορεί να πείθεται και ο λαός να µην
έχει απαιτήσεις, να µην παλεύει, να µη διεκδικεί, να µην έχει αξιο-
πρέπεια και να βολεύεται µε τα «ψίχουλα» που λέει το δηµοσιο-
νοµικό συµβούλιο ότι µπορεί να πάρει. Κάποιοι τεχνοκράτες,
λοιπόν, θα καθορίζουν τη ζωή και το επίπεδο της εργατικής
τάξης. 

Ε, λοιπόν, δε σφάξανε. Το ΚΚΕ θα πρωτοστατήσει να ισχυρο-
ποιηθεί ακόµη περισσότερο το ρεύµα αµφισβήτησης σε αυτήν
την κυρίαρχη πολιτική, για να µπορεί ο λαός να διεκδικήσει όλα
αυτά που του ανήκουν, γιατί το ΚΚΕ, κύριε Χατζηδάκη -και να του
το πείτε, κάπου µπερδεύτηκε- δεν είναι κόµµα της άρνησης ή της
διαµαρτυρίας. Έχει πρόγραµµα εξουσίας. Λέµε ότι η εξουσία
πρέπει να αλλάξει χέρια για να οικοδοµηθεί ο σοσιαλισµός απέ-
ναντι σε αυτή την καπιταλιστική βαρβαρότητα που όλοι σας υπε-
ρασπίζεστε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή του χρό-
νου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε ζητήσει τον λόγο;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχω ζητήσει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. Απλώς έκανα
νόηµα στην υπάλληλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εντάξει.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς έχει

τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

είµαι πάρα πολύ σύντοµος, γιατί έχει µιλήσει και ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας.

Θα πω µε λύπη µου, κύριε Βορίδη, ότι δυστυχώς ο κ. Μητσο-
τάκης κρύφτηκε, διότι αν δεν είχε κρυφτεί, δεν θα χρειαζόταν η
παθιασµένη σας παρέµβαση. Παρουσία στη Βουλή σηµαίνει και
απαντήσεις, αλλά να απαντήσει για ποιο πράγµα; Ήλθε εδώ και
έκανε ότι δεν συµβαίνει τίποτα. Είπε τα συλλυπητήριά του για τα
παλικάρια µας που χάσαµε µε το Καναντέρ, αλλά ουδεµία εξή-
γηση κάθισε να δώσει στις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης και στις
ερωτήσεις που κάναµε για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», το οποίο µε
τυµπανοκρουσίες ανακοινώσατε τον Μάρτη του 2022 και δεν έχει
γίνει τίποτα. Βγήκε να µας πει ο κ. Μητσοτάκης προχθές ότι είναι
και πολλά τα πτητικά µέσα και παραδέχτηκε –ανατριχιαστικό- ότι
τα Καναντέρ είναι παλιά και βγάζουν προβλήµατα στην επίσκεψη
του στη βάση τους.

Κρύφτηκε, λοιπόν, κύριε Βορίδη, ο κ. Μητσοτάκης. Είστε πολύ
επιεικής και εσείς ο ίδιος αν θεωρείτε παρουσία το να έρχεται
εδώ να κάνει την οµιλία του, να σηκώνεστε να τον χειροκροτάτε
και να αποχωρεί. Παρουσία στη Βουλή σηµαίνει απαντήσεις στις
ερωτήσεις της Αντιπολίτευσης. Αυτό σηµαίνει παρουσία.

Ζούµε µια τραγωδία αυτή την ώρα. Για πρώτη φορά στα χρο-
νικά εκκενώνεται πρωτεύουσα νοµού. Καταλαβαίνετε τι γίνεται
στη Φθιώτιδα; Εκκενώνεται η βόρεια Λαµία, το Βελεστίνο, η βιο-
µηχανική περιοχή του Βόλου, έχουµε πέντε νεκρούς και δεν θε-
ώρησε ότι πρέπει να ανέβει στο Βήµα της Βουλής να δώσει
απαντήσεις σε τίποτα, ούτε καν να απαντήσει στην πρόταση που
κατέθεσε ο Σωκράτης Φάµελλος και υιοθετήθηκε και από την
Πλεύση Ελευθερίας, µε έναν τρόπο ή όχι να γίνει ειδική συνε-
δρίαση για τα ζητήµατα αυτά. Στις αποκαλύψεις που έκανε ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ για την παρακολούθηση του, ούτε γι’ αυτό
είχε να πει τίποτα. Είχαµε µόνο εσάς να µας εγκαλείτε και να µας
λέτε ότι δεν απουσιάζει, ότι ήρθε.

Αυτά που είπε στο Βήµα της Βουλής θα µπορούσε να τα πει
και σε µια ανακοίνωση, να στηθεί στο Μαξίµου, να τα αραδιάσει
και να συνεχίσουµε. Δεν είναι έτσι. Αν έτσι αντιλαµβάνεστε την
κοινοβουλευτική παρουσία, λυπάµαι πάρα πολύ.

Όσο για τα συλλυπητήρια -προσέξτε να δείτε και αυτό αφορά
κυρίως τις πλευρές της Αντιπολίτευσης- δεν υπάρχει το «θα τα
πούµε µετά». Κύριε Βορίδη, είστε τέσσερα χρόνια Κυβέρνηση και
την ίδια ώρα που λέµε συλλυπητήρια και προφανώς και από τη
δική σας πτέρυγα ειλικρινώς ακούγεται αυτό και ζούµε όλοι µαζί
την οδύνη, θα µιλήσουµε και για τις ευθύνες, για τα οργανικά
κενά της Πυροσβεστικής, για την απαξίωση της Δασικής Υπηρε-
σίας, για τον παλαιωµένο εξοπλισµό, για το γεγονός ότι υπηρε-
τείτε το δόγµα των εκκενώσεων. Μέχρι και αυτό που συνέβη στη
Ρόδο επιχειρήσατε να το παρουσιάσετε ως οργανωµένη εκκέ-
νωση. Αν είναι δυνατόν! Φεύγανε πανικόβλητοι οι άνθρωποι να
γλιτώσουν από τη φωτιά και λέγατε ότι είχατε την µεγαλύτερη
εκκένωση στην ιστορία. Προς Θεού, δηλαδή! Κάποιο όριο στην
προπαγάνδα, κάποιο όριο να µπει!

Ένα λεπτό µόνο για την οικονοµία. Δεν υπάρχει πάρα πολύς
χρόνος. Ζείτε µια προσαρµογή αυτή τη στιγµή, διότι την περίοδο
2019 - 2023 είχατε τη δυνατότητα να αυξήσετε το δηµόσιο χρέος
κατά 50 δισεκατοµµύρια. Αυτό είναι που διαµόρφωσε συναινέ-
σεις γύρω από την πολιτική σας. Συνειδητοποιείτε από τις πρώ-
τες συνεδριάσεις της Βουλής ότι έχει εκλείψει αυτή η συνθήκη
και περνάτε τώρα στην περίοδο των περιοριστικών πολιτικών και
σας έχει µείνει γυµνό το εργαλείο των αυξηµένων έµµεσων
φόρων. Προσέξτε, διότι µέσω των έµµεσων φόρων θέλετε ένα
µικρό κοµµάτι από τα έσοδα που µαζεύονται να τα επιστρέφετε
στην κοινωνία και η κοινωνία θα είναι πάρα πολύ γρήγορα απέ-
ναντι στους ακριβούς λογαριασµούς, τις αυξήσεις των τιµών των
τροφίµων, την πανάκριβη βενζίνη, τη µειωµένη αγοραστική δύ-
ναµη.

Μάθαµε ότι σ’ ένα εικοσιτετράωρο εφαρµόσατε το µισό σας
πρόγραµµα. Μας δίνετε ελπίδες ότι θα έρθετε άλλη µια φορά στη
Βουλή και θα ολοκληρώσετε σε άλλη µία συνεδρίαση. Να ελπί-
ζουµε ότι το άλλο µισό σας πρόγραµµα ισχύει.

Δεν ήταν εδώ ο κ. Μητσοτάκης να µας απαντήσει και για το
Youth Pass και για το γεγονός ότι εξαιρούνται οι νέοι άνθρωποι
οι οποίοι δεν έχουν παιδιά, για το γεγονός ότι εισάγετε την ιδέα
ότι µπορεί ένας άνθρωπος να εργάζεται µέχρι τα εβδοµήντα τέσ-
σερα, για το γεγονός ότι επαίρεστε για το πρόγραµµα «Σπίτι µου»
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και δεν είπατε κουβέντα για τη δική µας πρόταση που την κατα-
θέσαµε ξανά και ξανά προεκλογικά, για την αύξηση της επιδότη-
σης ενοικίου, για έλεγχο στο Αirbnb, για την Τράπεζα Στέγης.
Tίποτα, κουβέντα! 

Ήρθε –λέει- ο κ Μητσοτάκης. Σε τι απάντησε ο κ. Μητσοτάκης;
Είπε συλλυπητήρια για τους ανθρώπους που χάσαµε και τέλος.
Ίσως να µπορούσε να απαντήσει και για όσα έχει εκστοµίσει ο
Υπουργός του των Εξωτερικών, ο οποίος δεν έχει περάσει τη βά-
σανο της λαϊκής ψήφου και προφανώς µάλλον έχει στο νου του
αυτά που προτίθεται να κάνει και δεν θα δοκιµαστεί στη λαϊκή
ψήφο. Να µας εξηγήσει τι εννοούσε µε τη σχετικοποίηση της
εθνικής κυριαρχίας ή µε την προαναγγελία υποχωρήσεων απέ-
ναντι σε µια επιθετική αναθεωρητική Τουρκία. 

Θα έχετε απέναντί σας -σας το λέµε από τώρα- την προοδευ-
τική αριστερή δηµοκρατική παράταξη της χώρας εάν πάτε σε λύ-
σεις οι οποίες αµφισβητούν τη συνθήκη Διεθνούς Δικαίου µέσα
στην οποία πολιτευτήκαµε το 2015 - 2019 και είχαµε περιορίσει
την Τουρκία σε ένα ρόλο άλλο από αυτόν που έχει διεκδικήσει
και έχει δυστυχώς εφαρµόσει µε τις δικές σας καθυστερήσεις.

Τέλος, µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δύο πράγµατα. Ακούσαµε
τον κ. Παπαθανάση να επαίρεται για το σχέδιο Πισσαρίδη. Σας
ευχαριστούµε. Είναι πάρα πολύ καλό να το επαναλαµβάνετε. Η
µικροµεσαία επιχείρηση ξέρει ότι αυτό το σχέδιο είναι το συνώ-
νυµο της καταστροφής των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.
Αποκλείονται από όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Το 4% των
επιχειρήσεων έχει πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης, το 6% έχει
πρόσβαση στο ΕΣΠΑ και έρχεται και η τροπολογία Μπρατάκου,
ο οποίος αναβάλλει τις εκλογές στα επιµελητήρια για να προλά-
βει να γίνει Πρόεδρος των επιµελητηρίων, ενώ είναι Υφυπουργός.
Περί αυτού πρόκειται.

Έχετε καταλάβει τι αναστάτωση έχετε προκαλέσει στην οργα-
νωµένη επιχειρηµατικότητα µε αυτή την τροπολογία; Είναι η τρο-
πολογία Μπρατάκου. Πάτε για εφτά χρόνια αναβολή εκλογών,
πάµε για επταετία κανονική, κύριε Βορίδη, από την τελευταία
φορά που έγιναν εκλογές στα επιµελητήρια, για να διευκολύνετε
τον άνθρωπο που είναι στο γραφείο του Πρωθυπουργού να πάει
να γίνει πρόεδρος στα επιµελητήρια. 

Δεν υπάρχει όριο δηλαδή στον καθεστωτισµό; Σας παρακαλώ
πάρα πολύ αυτό να το επανεξετάσετε.

Ευχαριστώ για την υποµονή και το Σώµα και κυρίως τους συ-
ναδέλφους Βουλευτές που περιµένουν πάρα πολύ υποµονετικά
να έρθει η σειρά τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον κύριο

συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ -ΚΙΝΑΛ, ο κ. Κατρίνης για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει µιλήσει το

ΚΙΝΑΛ δεκαοκτώ λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν τα µετράτε καλά, κύριε συνάδελφε. 
Θα είµαι πολύ σύντοµος, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς ο Πρωθυπουργός ήρθε σε ειδική αποστολή σήµερα,

περισσότερο για να υποστηρίξει αυτό που ένας προπαγανδιστι-
κός µηχανισµός από το µεσηµέρι επιχειρεί να δείξει, µια καλή
Νέα Δηµοκρατία και έναν καλό Πρωθυπουργό, που έχει ευαισθη-
σία για τους µισθωτούς και τους υπαλλήλους, ενώ τα άλλα κόµ-
µατα που δεν ψηφίζουν επί της αρχής είναι ανάλγητα, ένας
Πρωθυπουργός που δεν άκουσε τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ που
έκανε συγκεκριµένη καταγγελία και τοποθέτηση, λέγοντας ότι
έλαβε µήνυµα από την αρχή προστασίας, το οποίο κατέθεσε στη
Βουλή καλώντας ουσιαστικά, αν υπάρχουν, και Βουλευτές από
τα άλλα κόµµατα, να πράξουν το ίδιο.

Θα περιµέναµε από τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας να πει: «Ναι, εφόσον υπάρχουν Βουλευτές που
έχουν πέσει θύµατα παράνοµων λογισµικών και αυτοί να πάνε
στη Βουλή και να καταθέσουν αν έλαβαν ανάλογο µήνυµα από
την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων». 

Ο Πρωθυπουργός λοιπόν ήρθε, επιτέλεσε τη σύντοµη απο-
στολή του και στέλνει τον Υπουργό Επικρατείας, ο οποίος εγκα-

λεί το ΠΑΣΟΚ γιατί δεν ψηφίζει επί της αρχής ένα νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, το οποίο στον τίτλο τι λέει; Λέει «ενίσχυση του ει-
σοδήµατος των νέων».

Η Νέα Δηµοκρατία ενισχύει το εισόδηµα των νέων µε το Youth
Pass. Αυτός είναι ο τίτλος που έχετε στο νοµοσχέδιο, όπως και
«ενίσχυση της εργασίας». Δεν ξέρω από πού προκύπτει το νοµο-
σχέδιο.

Άρα για να είµαστε σαφείς επί της αρχής. Ακρίβεια φέρνετε
µέτρα τα οποία µπορεί να είναι ανακουφιστικά, έχουν όµως απο-
τύχει. Δεν το λέµε εµείς. Ο Πρωθυπουργός, βλέποντας την Πα-
ρασκευή τη µελέτη της EUROSTAT που δείχνει τον πληθωρισµό
τροφίµων στην Ελλάδα στο µεγαλύτερο ποσοστό στην Ευρώπη,
έτρεξε το Σάββατο να µας πει ότι θα κάνει ελέγχους, µετά από
δύο χρόνια που εµείς το λέµε, αλλά δεν γίνεται, δεν το κάνετε.
Διαφωνούµε λοιπόν σε αυτό επί της αρχής.

Στεγαστική πολιτική. Επιµένετε στα πέντε χιλιάδες δάνεια τα
οποία δεν έχουν µέχρι σήµερα ολοκληρωθεί, κύριε Υπουργέ, ενώ
εµείς έχουµε τελείως διαφορετική προσέγγιση και µάλιστα τυγ-
χάνει η δική µας προσέγγιση να είναι και εφαρµοσµένη πολιτική
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Μιλάτε για στήριξη των νέων, µι-
λάτε για στεγαστική πολιτική. Δεν λέτε, όµως, κάτι για τη µείωση
των ενοικίων, ενώ στο ίδιο νοµοσχέδιο φέρνετε πλαφόν στα ενοί-
κια που πληρώνει το δηµόσιο, αλλά για τον κόσµο κανένα ενδια-
φέρον.

Ξεχάσατε µήπως ότι προεκλογικά εµείς είπαµε για επαναφορά
του ΕΚΑΣ, προσωπικής διαφοράς και των συντάξεων χηρείας µε
1,13 δις ευρώ κόστος; Τι κάνετε εσείς; Τίποτα. Ένα εφάπαξ επί-
δοµα, απαλλαγή φαρµακευτικής δαπάνης. Αυτή νοµίζετε ότι είναι
η µόνη σας υποχρέωση απέναντι σε χαµηλοσυνταξιούχους. 

Φορολογία. Έχουµε κατ’ επανάληψη προτείνει τη µείωση του
ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Ήρθε ο κ. Παπαθανάσης και
λέει ότι µε το δικό µας µέτρο έχουµε 52 ευρώ µείωση, ενώ µε τη
µείωση του ΦΠΑ έχουµε 32 ευρώ. Φέρτε µας τη µελέτη που το
πιστοποιεί αυτό. Όχι να λέµε εδώ ό,τι θέλουµε, όπως έλεγε η κυ-
βέρνηση ότι η µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής στην
Ισπανία απέτυχε και η κυβέρνηση το απέσυρε. Όταν το µέτρο ξα-
ναψηφίστηκε -και το κατέθεσα στα Πρακτικά, εµείς µιλάµε µε ντο-
κουµέντα- ο πληθωρισµός τροφίµων µειώθηκε.

Μιλάτε για εύρωστη οικονοµία. Μιλάτε για επενδύσεις, όταν
ξέρετε πολύ καλά ότι όλα αυτά είναι κούφια λόγια. Δεν λέτε τί-
ποτα βεβαίως για ιδιωτικό χρέος, για πλειστηριασµούς, για µη
ρυθµίσεις δανείων, γι’ αυτό που βιώνουν χιλιάδες συµπολίτες
µας.

Και όσον αφορά τους δηµοσίους υπαλλήλους, κύριε Υπουργέ,
υπερασπίζεστε ένα νοµοσχέδιο -και καλά κάνετε- το οποίο εξαγ-
γέλθηκε όταν ήσασταν εσείς Υπουργός Εσωτερικών, αλλά δεν
υλοποιήθηκε. Δεν ξέρω αν αυτό σας προβληµατίζει καθόλου. Δεν
ξέρω γιατί δεν υλοποιήθηκε επί των ηµερών σας, ενώ εξαγγέλ-
θηκε επί των ηµερών σας. 

Καταλαβαίνω, όµως, ότι το υπερασπίζεστε και εµείς πιστεύ-
ουµε ότι ναι, πρέπει να υπάρχουν αυξήσεις στους δηµοσίους
υπαλλήλους. Όµως το νοµοσχέδιο στην αρχή του δεν έχει καm-
µία δοµηµένη πολιτική για την πάταξη της ακρίβειας, για την ενί-
σχυση στην πραγµατική του εισοδήµατος, για τη µείωση της
φορολογίας που πλήττει τη µεσαία τάξη και τα χαµηλότερα ει-
σοδηµατικά στρώµατα και βεβαίως για τη στήριξη των χαµηλο-
συνταξιούχων, εµβαλωµατικά µέτρα τα οποία εµείς από την αρχή
είπαµε ότι σε κάποια θα ψηφίσουµε. Όµως έχουµε µια τελείως
διαφορετική φιλοσοφία, πόσο µάλλον όταν ο ίδιος ο Αναπληρω-
τής Υπουργός το είπε σήµερα, «εµείς εµπνεόµαστε από το σχέ-
διο Πισσαρίδη». 

Σας θυµίζω ότι το σχέδιο Πισσαρίδη έλεγε ότι είναι ανταγωνι-
στικό µέληµα της χώρας οι χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και πρέπει να κλείσουν και να συγχωνευθούν. Το ξέρουµε ότι
αυτό ασπάζεστε εσείς. Το ξέρουµε ότι όσοι διαφωνούσαν σε
αυτό ήταν ενοχλητικοί και εκκαθαρίστηκαν, κύριε Υπουργέ, όπως
ο Πρόεδρος της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων εν µέσω της
θητείας του, για να αναλάβει ο εκλεκτός του Μαξίµου.

Με βάση αυτό απ’ ό,τι φαίνεται ετοιµάζεστε και αύριο να φέ-
ρετε τη διάταξη την πρωτοφανή που καταλύει κάθε έννοια δηµο-
κρατικής διαδικασίας, που δίνει παράταση στη θητεία των προέδ-
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ρων των επιµελητηρίων, χωρίς καµµία ουσιαστική λογική και
αφορµή, µόνο µε µία καθεστωτική λογική, την οποία είµαι βέ-
βαιος ότι µε πολύ µεγάλη ευκολία και εσείς µε τον παρορµητισµό
που δείξατε και στις προγραµµατικές δηλώσεις και σήµερα, θα
έχετε τη δυνατότητα και αύριο να την υπερασπιστείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Κατρίνη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των
Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να
εκφράσω και εγώ τη βαθιά θλίψη µας για το θάνατο των ανθρώ-
πων που χάθηκαν, των δύο πιλότων µας και των άλλων ανθρώπων
που χάθηκαν στην πυρκαγιά.

Θεωρώ εγώ προσωπικά και το κόµµα ότι θα έπρεπε να υπάρχει
εθνικό πένθος, γιατί είναι µια εθνική καταστροφή. Κηρύξαµε
εθνικό πένθος, όταν πνίγηκαν κάποιοι λαθροµετανάστες έξω από
την Πύλο γύρω στα εκατό χιλιόµετρα και θεωρώ ότι οι αξιωµατι-
κοί µας της Πολεµικής Αεροπορίας, της Πυροσβεστικής και του
Στρατού αξίζουν να υπάρχει εθνικό πένθος και τουλάχιστον να
τιµήσουµε τη µνήµη τους.

Σχετικά µε τα πεντηκονταετίας Καναντέρ, θα ήθελα µια µέρα
να µάθω αν όντως αληθεύει πως κάναµε µια σύµβαση, ώστε να
αναλάβει τη συντήρησή τους η εταιρεία «SABENA» στη Γαλλία
και αν ίσχυε αυτό αυτή τη στιγµή. Δεν γνωρίζω. Έχω λάβει κά-
ποιες καταγγελίες προσωπικά. Θα θέλαµε να µάθουµε πραγµα-
τικά τι γίνεται µε την αντικατάσταση αυτών των αεροσκαφών, από
τη στιγµή που η εταιρεία ακόµα πειραµατίζεται µε τα ανταλλα-
κτικά, που έχει κλείσει. Από τη στιγµή που την πήρε η «BOMBAR-
DIER», δεν κάνει παραγωγή και αν υπάρχει κάτι αντίστοιχο σε
άλλες εταιρείες.

Σχετικά τώρα µε το νοµοσχέδιο αυτό, θα αρχίσω από την τε-
λευταία τροπολογία που µας είπε η Κυβέρνηση ότι πέτυχε επιτέ-
λους την εισαγωγή ή µάλλον την επανεισαγωγή της ΕΥΔΑΠ στο
δηµόσιο. Απλά να διευκρινίσουµε ότι αυτό ήταν µία απόφαση της
ολοµέλειας του ανωτάτου δικαστηρίου, η οποία είναι επιτακτική
εντολή να µπει. Όταν βγάλει αυτή την απόφαση το Συµβούλιο
Επικρατείας δεν υπήρχε περίπτωση να εκτελεστεί διαφορετικά.
Δεν ήταν επιλογή της Κυβέρνησης. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό,
όπως είναι και το ρεύµα. Το ηλεκτρικό ρεύµα νοµίζω ότι πρέπει
να γυρίσει στο δηµόσιο.

Σχετικά µε το οικονοµικό νοµοσχέδιο οι περισσότεροι συνά-
δελφοί είπαν περίπου τα ίδια µε αυτά που θέλω να πω εγώ. Τώρα
έχει κουράσει το να ακούµε τα ίδια. Να πω, όµως, ότι στην Ελ-
λάδα δεν δίνουµε τη µεγάλη βάση που χρειάζεται στους µικρούς
και µικροµεσαίους. Δεν δίνουµε βάση πλέον στην πρωτογενή πα-
ραγωγή. Έχει εξαλειφθεί η πρωτογενής παραγωγή. Δεν δίνουµε
βάση στο µικρό βιοτέχνη, δεν δίνουµε βάση στο µικρό βιοµήχανο,
δεν δίνουµε βάση στον κάθε Έλληνα ο οποίος άνοιγε µία οικογε-
νειακή επιχείρηση.

Αντίστοιχα, την ίδια στιγµή στη Γερµανία, µε στοιχεία του 2021
από το γερµανικό ενιαίο επιµελητήριο, το 99,3 των εταιρειών της
Γερµανίας είναι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και το 94% είναι οικο-
γενειακές µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δηλαδή, µόνο ένα 5,3%
από αυτές δεν είναι. Μιλάµε για το σύνολο των επιχειρήσεων της
Γερµανίας. Οι Γερµανοί δίνουν σηµασία και ενισχύουν και προ-
στατεύουν τις οικογενειακές ή τις µικρές και µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Και αυτές οι ίδιες, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, συ-
νεισφέρουν στο εθνικό εισόδηµα µε ένα 63% µεταξύ µισθών, κερ-
δών και µερισµάτων. 

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες στη Γερµανία προστατεύονται και
αυτοί. Και εδώ βλέπουµε ότι στην Ελλάδα κυνηγιούνται. Είτε οι
τράπεζες τους κυνηγάνε, είτε τα ενοίκια είναι αβάσταχτα είτε οι
προµηθευτές απαιτούν πλέον τα χρήµατά τους άµεσα. Οι τράπε-
ζες, οι οποίες έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί δύο φορές δεν βοηθάνε
τις µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες τελικά κατα-
λήγουν να κλείνουν κατά δεκάδες.

Πλέον δεν µπορεί να είναι δικαιολογία η κλιµατική αλλαγή για
τα πάντα. Δεν µπορεί να είναι για την κακή οικονοµία µας. Δεν
µπορεί να είναι για τις φωτιές. Δεν µπορεί να είναι για το χιόνι.

Συνέχεια ακούµε για την κλιµατική αλλαγή. Είναι ο υπ’ αριθµόν
«1» φόβος των Ελλήνων πλέον. Ακούνε για τα πάντα «η κλιµατική
αλλαγή». Ήταν ο κορωνοϊός, τώρα είναι η κλιµατική αλλαγή. Δεν
µπορεί να ακούµε για τα πάντα στο νοµοσχέδιο ή σε άλλα νοµο-
σχέδια για ψηφιακή µετάβαση, για ψηφιακές ευκολίες. Το µόνο
που µας ενδιαφέρει είναι αυτό!

Τους Έλληνες τους ενδιαφέρει µε τα χρήµατα που έχουν στην
τσέπη τους τι θα µπορέσουν να αγοράσουν όταν πάνε να αγορά-
σουν τρόφιµα, ρούχα για τα παιδιά τους, πράγµατα για το σχο-
λείο τους. Τους ενδιαφέρει πώς θα κινηθούν, πώς θα πάνε στην
εργασία τους. Αυτά σήµερα έχουν καταντήσει να είναι λεπτοµέ-
ρειες. 

Δεν µπορεί να λέµε στον Έλληνα ότι το νοµοσχέδιο λέει πως
θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ του εάν ασφαλίσει το σπίτι του. Πόσοι Έλ-
ληνες µπορούν να ασφαλίσουν το σπίτι τους; Πόσοι µισθοσυντή-
ρητοι µπορούν να ασφαλίσουν τα σπίτια τους; Πόσοι Έλληνες
από αυτούς που καθηµερινά παλεύουν να ζήσουν τις οικογένειές
τους µπορούν να αναπτύξουν πλέον άλλες δραστηριότητες,
εκτός απ’ αυτές που κάνουν αυτή τη στιγµή και πέφτουν έξω;
Πόσοι µακροχρόνια άνεργοι άνω των πενήντα πέντε ετών, οι
οποίοι δούλευαν σε έναν ορισµένο τοµέα, θα µπορέσουν να πάνε
σε µια άλλη εργασία η οποία πιθανώς να είναι συνδυασµός που
δεν θα µπορούν να αντιµετωπίσουν, εάν έχουν µια επίκτητη ασθέ-
νεια ή αν έχουν διάφορα πράγµατα που σίγουρα για έναν άν-
θρωπο στην ηλικία των πενήντα πέντε, εξήντα χρονών επιβα-
ρύνουν την υγεία του; Ποια είναι η αναλογία στις προτάσεις που
θα κάνουµε στους άνεργους άνω των πενήντα πέντε; Σύµφωνα
µε υπολογισµούς είναι πολλοί που είναι µακροχρόνια άνεργοι,
πάνω από ένα χρόνο, δύο. Είναι πάνω από ένα εκατοµµύριο. Ποια
θα είναι αυτά που θα τους δώσουµε για να ελκύσουµε την πα-
ρουσία τους στην αγορά εργασίας και πώς θα µπορέσουµε να
τους απορροφήσουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τι θα πούµε στα παιδιά, προσφέροντάς τους θέσεις εργασίας;

Τα νέα παιδιά δεν έχουν σήµερα προοπτικές. Έχω κόρη εγώ που
έχει τελειώσει το Πολυτεχνείο και δουλεύει σε άλλη εργασία,
στον ναυτιλιακό κλάδο. Πώς γίνεται, λοιπόν, τα παιδιά να δου-
λεύουν πάνω σε αυτό που σπούδασαν; Πώς θα µπορέσουµε να
δώσουµε στους νέους όραµα; Διότι αυτό που χρειάζεται σήµερα
η Ελλάδα είναι όραµα. Για να πετύχουµε ό,τι µπορούµε να κά-
νουµε ως χώρα, πρέπει να υπάρχει όραµα στους νέους, στους
µεγαλύτερους. Πρέπει να αγκαλιάσουµε τη χώρα µας, να αγκα-
λιάσουµε αυτό που θέλουµε. Εάν δεν έχουµε όραµα, δεν γίνεται.
Βλέπω παιδιά που πάνε σεζόν. Τι είναι η σεζόν; Πηγαίνουν να
δουλέψουν πέντε µήνες σε beach bar και παιδιά πανεπιστηµιακής
µόρφωσης γυρνούν εδώ για να κάθονται τον Δεκέµβριο. Αυτό
είναι το όραµα που τους δίνουµε;

Δεν θα επεκταθώ άλλο στο νοµοσχέδιο αυτό. Εµείς επί της
αρχής λέµε «όχι». Έχει κάποια άρθρα τα οποία θα ψηφίσουµε και
σίγουρα είναι αυτά τα οποία µιλάνε για τις συντάξεις των στρα-
τιωτικών. Επίσης, όπου υπάρχουν άρθρα που αφορούν ανθρώ-
πους που έχουν προβλήµατα στην υγεία τους –τυφλούς, ανάπη-
ρους, κ.λπ.- σε αυτά είµαστε υπέρ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον κύ-
ριο συνάδελφο.

Ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης έχει τον λόγο για µια µικρή παρέµ-
βαση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Για λόγους τάξεως, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω στο Σώµα ότι
η Κυβέρνηση δέχεται, όπως φαντάζοµαι ότι περιµένατε, την
υπουργική τροπολογία για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Επίσης, να πω ότι απορρίπτει την τροπολογία που έχει κατα-
τεθεί από το ΠΑΣΟΚ για λόγους που νοµίζω ότι προέκυψαν ξε-
κάθαρα κατά τη συζήτηση τόσο στην Επιτροπή, όσο και στην
Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.
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Ο κ. Χήτας, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, έχει τον λόγο για έξι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ. 

Βλέποντας τον κ. Μητσοτάκη σήµερα εδώ κάποια στιγµή, ανα-
θαρρήσαµε και είπαµε ότι ο Πρωθυπουργός ήρθε να ανακοινώσει
την ανακήρυξη του τριήµερου εθνικού πένθους. Νοµίζαµε ότι γι’
αυτόν τον λόγο ήρθε στη Βουλή.

Διαψευστήκαµε, γιατί από χθες τα κόµµατα επίσηµα µε ανα-
κοινώσεις και από το πρωί σήµερα όσοι ανέβηκαν στο Βήµα αυτό
εκφράζουν τη θλίψη, την οδύνη τους για τον χαµό των δύο
ηρώων µας, του Χρήστου Μουλά και του Περικλή Στεφανίδη. Ξέ-
ρετε, έχουµε άλλους δύο νεκρούς σήµερα. Και δεν είναι ωραίο
αυτό που κάνουµε σήµερα εδώ. Καίγεται η πατρίδα µας, καίγεται
η Ελλάδα. Πριν από λίγο απανθρακώθηκαν δύο άνθρωποι κι έχα-
σαν τη ζωή τους. Εµείς δεν ξέρω για τι ακριβώς συζητάµε. Συζη-
τάµε για επικοινωνία και µικροπολιτική και θα σας εξηγήσω σε
λίγο γιατί.

Θέλω να επαναλάβω ακόµα µία φορά τη θέση την οποία εξέ-
φρασε και ο Πρόεδρός µας σήµερα το πρωί. Το κράτος οφείλει
να σταθεί έµπρακτα στις οικογένειες των ηρώων που η θυσία
τους θα µνηµονεύεται εις το διηνεκές. Πρέπει να βοηθήσουµε και
να σταθούµε στο πλευρό των οικογενειών. Πρώτον, δεν ακού-
στηκε κάτι γι’ αυτό σήµερα. Ελπίζω να γίνει πράξη.

Δεύτερον, θυµίζω για άλλη µια φορά από χθες το απόγευµα
την ξεκάθαρη θέση της Ελληνικής Λύσης ότι απαιτήσαµε από την
Κυβέρνηση την κήρυξη εθνικού πένθους. Δεν ήταν παράνοµοι µε-
τανάστες, οι οποίοι δυστυχώς πνίγηκαν σε διεθνή ύδατα, αλλά
ήταν Έλληνες πολίτες που έπεσαν στο καθήκον και έπρεπε να
έχει ανακηρυχθεί τριήµερο εθνικό πένθος. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.

Κύριε Χατζηδάκη, ο πρέσβης της Πολωνίας σήµερα έβαλε µε-
σίστια τη σηµαία της χώρας του σε ένδειξη πένθους για τον θά-
νατο των δύο πιλότων µας, όπως επίσης µεσίστια είναι και η ση-
µαία στην πρεσβεία του Ηνωµένου Βασιλείου. Ορίστε! Όλοι, πλην
της Ελλάδος, πλην του ελληνικού κράτους που αρκέστηκε σε
στρατιωτικό πένθος και όχι σε εθνικό πένθος. Ξαναλέω ότι αυτή
την ώρα που µιλάµε, έξω άλλοι δύο συνέλληνες έχασαν τη ζωή
τους. Κάηκαν ζωντανοί! Απανθρακώθηκαν! Κι εµείς εδώ τι συζη-
τάµε;

Να σας ρωτήσω κάτι, κύριε Υπουργέ; Υπάρχει σώφρον πολι-
τικό ον που να µην ψηφίσει έστω και ένα ευρώ να πάρει αύξηση
ένας δηµόσιος υπάλληλος, ένας Έλληνας πολίτης; Όχι. Αυτό
είναι κάτι άλλο. Μην πάτε να παρουσιάσετε τα πάντα επικοινω-
νιακά και να βγείτε αύριο µε πρωτοσέλιδα: «Καταψήφισαν», «Οι
χαζοί καταψήφισαν, οι έξυπνοι νοµοθετούν». Μα, φυσικά και θα
υπερψηφιστούν οι επιµέρους διατάξεις αυτές, αλλά εδώ µιλάµε
για µία συνολική πολιτική της Κυβέρνησης, ένα αποτυχηµένο οι-
κονοµικό µοντέλο το οποίο έχει οδηγήσει τη χώρα στη χρεοκο-
πία. Γι’ αυτό κουβεντιάζουµε για την επί της αρχής συζήτηση. Τι
συζητάµε; Συζητάµε το πώς κινείται η Κυβέρνηση. Λέµε ότι η Κυ-
βέρνηση δεν δίνει λύση στο αίτιο. Προσπαθεί να απαλύνει λίγο
τον πόνο που προκαλεί η λάθος πολιτική. Άρα µε όλα αυτά που
κάνετε δεν λύνετε το πρόβληµα. Απαλύνετε κάπως τις συνέπειες
που βιώνει στο πετσί του η Ελληνίδα και ο Έλληνας.

Εκεί, λοιπόν, έγκειται η δική µας διαφορά, στην πολιτική και θα
πούµε «όχι» στην πολιτική. Όµως, στο επιµέρους άρθρο φυσικά
θα πούµε «ναι», έστω κι αν είναι ψίχουλα. Ο κ. Βορίδης έρχεται,
κάνει τη φασαρία του –εννοώ την πολιτική φασαρία- και φεύγει.
Είναι ψίχουλα! Ναι, φυσικά είναι ψίχουλα! Όταν ένα δισεκατοµ-
µύριο σκορπάει η Κυβέρνηση, γιατί τόσο κοστίζουν οι τριάντα
επτά ανεξάρτητες αρχές και οι χιλιάδες µετακλητοί που έχει η
Κυβέρνηση και όλα τα κόµµατα της εξουσίας αφού έχετε θρέψει
αυτό το δηµόσιο τέρας, ναι, τα 40 ευρώ καθαρά στην τσέπη του
Έλληνα είναι ψίχουλα! Ψίχουλα είναι! Ένα δισεκατοµµύριο κο-
στίζουν οι τριάντα επτά ανεξάρτητες αρχές! 

Διαφωνούµε, λοιπόν, µε την οικονοµική πολιτική σας, το µο-
ντέλο αυτό. Δεν µπορούµε, όµως, να στερήσουµε ούτε ένα ευρώ
από την Ελληνίδα και από τον Έλληνα.

Το θέµα είναι πώς θα ενισχύσουµε, κύριε Υπουργέ, το πραγµα-
τικό εισόδηµα της ελληνικής οικογένειας, όταν στον πληθωρισµό
τροφίµων είµαστε στη δέκατη θέση στον κόσµο.

Ξαναλέω ότι στην Ελλάδα ασχολούµαστε µε τα συµπτώµατα
και όχι µε τα αίτια του κακού. Λέτε ότι µειώνεται ο ΕΝΦΙΑ 10%
και πρέπει ο άλλος να ασφαλίσει το σπίτι του σε µία εταιρεία ιδιω-
τική. Ουσιαστικά τι κάνετε; Χρηµατοδοτείτε τις ασφαλιστικές
εταιρείες µέσα από τον ΕΝΦΙΑ. Αυτό κάνετε. Δηλαδή 100 θα πλή-
ρωνα, 100 πληρώνω, αλλά αντί να πληρώσω τον ΕΝΦΙΑ, ασφα-
λίζω το σπίτι µου. Δεν γλιτώνει κάτι ο άλλος. Θα µου πείτε ότι
τουλάχιστον θα ασφαλίσει το σπίτι του.

Μια ερώτηση, κύριε Υπουργέ, µε όλη την καλή διάθεση και εάν
κάνουµε λάθος θέλουµε να µας το πείτε. Το 2022 είχαµε πληθω-
ρισµό πάνω από 9%. Το 2022 µε 9% πληθωρισµό ως κυβέρνηση
δώσατε κάτι στους ανθρώπους αυτούς, κάποια αύξηση; Όχι. Άρα
υπέστησαν ζηµία αυτοί οι άνθρωποι. 

Το 2023 λέτε τώρα ότι µε τις αυξήσεις που δίνετε, µε τις µει-
ώσεις φόρων, µε όλα αυτά, δίνετε συνολικά µία αύξηση 10,5%.

Ερώτηση: Αυτό, κύριε Χατζηδάκη, δεν καλύπτει σε καµµία πε-
ρίπτωση τον σωρευτικό πληθωρισµό της περιόδου 2022 - 2023.
Άρα επί της ουσίας αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν κάποιο όφελος
το οποίο µπορούµε να το χαρακτηρίσουµε αύξηση. Απλά µειώνει
τη χασούρα τους. Εκεί που θα έχαναν 10, θα χάσουν τώρα 3.
Πάλι χασούρα έχουν, πάλι χαµένοι βγαίνουν. Αν έχετε µια άλλη
άποψη επ’ αυτού µπορείτε να µας την πείτε.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία. Για άλλη µια φορά κυριολε-
κτικά η Κυβέρνηση µας εκβιάζει. Εγώ εξεπλάγην µε την κ. Κων-
σταντοπούλου. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι δεν το γνωρίζει, ότι
και η ίδια είναι εγκλωβισµένη, όπως και όλα τα πολιτικά κόµµατα.
Δεν µπορούµε να βγούµε να πούµε και εµείς ότι την πρώτη διά-
ταξη της τροπολογίας θα την ψηφίσουµε, τη δεύτερη θα την ψη-
φίσουµε, την τρίτη την καταψηφίζουµε, γιατί οι τροπολογίες πολύ
απλά ψηφίζονται στο σύνολό τους. Είναι αυτό το εκβιαστικό, απα-
ράδεκτο πολιτικά, που κάνει η Κυβέρνηση για να µπλοκάρει τα
κόµµατα, να τα παγιδεύει. Δεν µπορούµε να ψηφίσουµε. Βεβαίως
η τροπολογία έχει εξαιρετικές διατάξεις. Προφανώς και τις δια-
τάξεις των άρθρων 6 και 7 για απαλλαγή για τρία έτη από τον
ΕΝΦΙΑ για τις περιοχές όπου εκδηλώθηκαν πυρκαγιές θέλουµε
να την υπερψηφίσουµε. Προφανώς. Δεν είµαστε ανόητοι. Προ-
φανώς και θέλουµε να την ψηφίσουµε. Προφανώς και θα ψηφί-
σουµε τη µεταβίβαση της πλειοψηφίας των µετοχών της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο στο ελληνικό δηµόσιο. Ναι,
αλλά η τροπολογία αυτή έχει και άλλα «πραγµατάκια» από πίσω
τα οποία εµείς δεν θέλουµε να τα ψηφίσουµε.

Τι δεν θέλει να ψηφίσει η Ελληνική Λύση; Δεν θέλει να ψηφίσει,
για παράδειγµα, αυτή τη φωτογραφική κατά παραγγελία ρύθ-
µιση, την απαράδεκτη για το ξεπούληµα του διεθνούς αερολι-
µένα Αθηνών, που εισάγει µάλιστα ένα νέο µοντέλο ιδιωτικοποίη-
σης. Και ακούστε τώρα: Μια τόσο σηµαντική διάταξη έρχεται για
ψήφιση στη Βουλή ως µια µικρή διάταξη µέσα σε µία τροπολογία,
ενώ θα έπρεπε να µιλάµε νύχτα - µέρα για τρεις µέρες γι’ αυτό
το θέµα. Το φέρνετε πάλι τα λεφτά, στα πονηρά. Και εµείς τώρα
καλούµαστε µε όλα αυτά να πούµε «ναι», «όχι», «παρών». Αν ψη-
φίσεις «όχι», θα βγει το σύστηµα το επικοινωνιακό της Κυβέρνη-
σης και θα πει: «Όχι ψήφισε η Ελληνική Λύση στο να µην πλη-
ρώνουν ΕΝΦΙΑ οι πυρόπληκτοι!».

Έτσι, λοιπόν, παγιδεύετε τα κόµµατα. Δώστε µας τη δυνατό-
τητα να ψηφίζουµε µία µία τις διατάξεις στις τροπολογίες. Στα-
µατήστε τα επικοινωνιακά παιχνίδια. Δεν είναι έτσι, κυρία
Πρόεδρε. Ισχύει τελικά αυτό που σας είπα. Πάλι µας παγιδεύουν.
Θέλουµε να ψηφίσουµε για τον ΕΝΦΙΑ στις πυρόπληκτες περιο-
χές, θέλουµε να ψηφίσουµε τη διάταξη για την ΕΥΔΑΠ και την
ΕΥΑΘ, αλλά µας έχουν µέσα και το ξεπούληµα του αεροδροµίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος». Και τι θα ψηφίσουµε εµείς; 

Σε ό,τι αφορά την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ µην το παίζετε και πρω-
τοπαλίκαρα της επιτυχίας τώρα! Το Σ.τ.Ε. αποφάσισε και ακο-
λουθείτε πιστά. Είστε υποχρεωµένοι να το κάνετε. Είπαµε ότι και
η επικοινωνία έχει ένα όριο!

Και κλείνω µε το αίτηµα που καταθέσαµε σήµερα ως Ελληνική
Λύση προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, τον κ. Κων-
σταντίνο Τασούλα, µε θέµα: «Ψήφισµα της Βουλής των Ελλήνων
υπέρ του άδικα φυλακισµένου οµογενή δηµάρχου Χειµάρρας
Φρέντι Μπελέρη». Πρέπει να κάνουµε και εµείς τα αυτονόητα. Το
καταθέσαµε σήµερα και ζητάµε αύριο στη Διάσκεψη των Προ-
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έδρων να ληφθεί έγγραφη απόφαση σε ειδική ηµερήσια διάταξη
κατά το άρθρο 51 παράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής.
Να κάνουµε ως Βουλή των Ελλήνων το αυτονόητο για τον φυλα-
κισµένο Μπελέρη. Να µην πω πού είναι η µυστική διπλωµατία
σας, που επικαλούνταν χθες απαντώντας στον κ. Βελόπουλο ο κ.
Βορίδης! Απερρίφθη το αίτηµα αποφυλάκισης του κ. Μπελέρη
πάλι. Χαιρετίσµατα σας λέω! Αυτό το ψήφισµα πρέπει αύριο να
περάσει και να έρθει στη Βουλή των Ελλήνων.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώνουµε τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας,
τον κ. Καζαµία, και στη συνέχεια µε τον κ. Τσιάρα της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Παράκληση προς όλους: Υπάρχει η δυνατότητα να ολοκληρω-
θεί η συζήτηση και η ψήφιση του νοµοσχεδίου σήµερα. Απλά ό-
πως καταλαβαίνετε πρέπει να έχουµε έναν αυτοπεριορισµό στον
χρόνο. Νοµίζω ότι µπορούµε να το κάνουµε όλοι εκφράζοντας
συγχρόνως τα επιχειρήµατά µας εντός του προβλεπόµενου χρό-
νου µε τη µικρή ανοχή που πρέπει να δείχνει το Προεδρείο. Πα-
ρακαλώ, όµως, να µην έρχεται σε δύσκολη θέση το Προεδρείο.
Απευθύνοµαι προς όλους.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να χρησιµο-

ποιήσω και τα τρίλεπτα που δικαιούµαι. Θα µείνω στα δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με βάση το σχετικό

άρθρο θα σας δώσω εννέα λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω τα ειλι-

κρινή συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των δύο πιλότων, του
σµηναγού Χρήστου Μουλά και του ανθυποσµηναγού Περικλή
Στεφανίδη, που έχασαν τη ζωή τους παλεύοντας ηρωικά µε τις
φλόγες. Μας θλίβει το γεγονός ότι µε την προφανή ανεπάρκεια
σύγχρονων εναέριων µέσων πυρόσβεσης και του απαιτούµενου
προσωπικού έχουµε αρχίσει από χθες να θρηνούµε τα πρώτα θύ-
µατα των πυρκαγιών του φετινού καλοκαιριού. Έχουµε και τους
δύο κτηνοτρόφους, έχουµε σήµερα και τη γυναίκα που ήταν
εγκλωβισµένη σε τροχόσπιτο, οπότε ο αριθµός των θυµάτων αυ-
ξάνεται και ευχόµαστε να µην υπάρχουν άλλα.

Πρέπει εδώ να πω και στην παρατήρηση του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος νωρίτερα ότι δεν
είναι αυτή σήµερα η πρώτη µέρα στην οποία η Πλεύση Ελευθε-
ρίας αναφέρεται στο θέµα των πυρκαγιών. Απ’ ό,τι φαίνεται δεν
άκουσε χθες καλά την οµιλία της επικεφαλής µας.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέσει µια πρώτη επίκαιρη ερώ-
τηση στις 17 Ιουλίου για το θέµα αυτό, έχει υποβάλει ξανά ερώ-
τηση στις 24 Ιουλίου και η κ. Κωνσταντοπούλου σε κάθε οµιλία
της, συµπεριλαµβανοµένων και των χθεσινών παρεµβάσεών της,
αναφέρθηκε σε αυτό το θέµα. Απ’ ό,τι φαίνεται, όµως, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος δεν
πρέπει να ήταν στην Αίθουσα. Δεν τον βλέπω και τώρα στην Αί-
θουσα.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, το
οποίο καλούµαστε να συζητήσουµε, θα ήθελα να εκθέσω εν συ-
ντοµία τις απόψεις της Πλεύσης Ελευθερίας για την κεντρική λο-
γική του και για τη σηµασία που έχει στο πλαίσιο της ευρύτερης
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης.

Κατ’ αρχάς ο ρόλος του νοµοσχεδίου είναι φαινοµενικά ανα-
διανεµητικός. Δηλαδή υποτίθεται πως αναδιανέµει ποσά κυρίως
µέσω µισθολογικών αυξήσεων, φοροαπαλλαγών, επιδοµάτων,
για να πετύχει υποτίθεται δύο σκοπούς: να ενισχύσει το εισόδηµα
των µεσαίων και ασθενέστερων κοινωνικών στρωµάτων µπροστά
στη ραγδαία αύξηση του πληθωρισµού την προηγούµενη διετία
και, δεύτερον, να µοιράσει πιο δίκαια την οικονοµική ανάπτυξη
που είχαµε πέρσι και φέτος.

Ως προς αυτούς τους βασικούς σκοπούς του, θεωρούµε ότι
το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν πετυχαίνει τους σκοπούς του, αλλά
κάνει το ακριβώς αντίθετο. Όχι µόνο δεν αναδιανέµει εθνικό ει-
σόδηµα προς τα µεσαία και ασθενέστερα στρώµατα, αλλά έρχε-
ται να παραστήσει πως κάνει κάποια αναδιανοµή προς τα κάτω,

για να κρύψει µια µεγαλύτερη πραγµατική αναδιανοµή που λαµ-
βάνει χώρα προς τα πάνω και που έγινε τα προηγούµενα χρόνια. 

Πώς πραγµατοποιείται αυτό; Σύµφωνα µε την κοστολόγηση
που παρουσιάζει, η Κυβέρνηση µοιράζει 1,1 δισεκατοµµύρια κά-
θε χρόνο για τα επόµενα τέσσερα χρόνια, δηλαδή περίπου το
0,5% του εθνικού εισοδήµατος. Η Κυβέρνηση λέει επίσης πως το
νοµοσχέδιο αυτό αναδιανέµει τα µισά, το 50% από τα χρήµατα
τα οποία υποσχέθηκε και σχεδιάζει να αναδιανείµει την επόµενη
τετραετία. Με άλλα λόγια το πρόγραµµά της είναι να αναδιανείµει
2 και κάτι δισεκατοµµύρια τον χρόνο ή αλλιώς 1% του ΑΕΠ. Πέρσι
όµως η ελληνική οικονοµία αναπτύχθηκε κατά 5,9%, δηλαδή
υπήρξε αύξηση σχεδόν 6% του ΑΕΠ. Με άλλα λόγια από το 6%
της περσινής ανάπτυξης η Κυβέρνηση µοιράζει µόνο το 1% στα
µεσαία και ασθενέστερα στρώµατα και αφήνει το υπόλοιπο 5%
να τα µοιραστούν οι εύπορες κοινωνικές τάξεις, οι ολιγάρχες, οι
τραπεζίτες, οι offshore επιχειρήσεις, τα golden boys και οι άλλοι
ταξικοί φίλοι της. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι αυτά που µοιράζετε µε
το νοµοσχέδιο είναι φιλοδωρήµατα, για να κρύψετε στην πρα-
γµατικότητα τη βαθιά ταξική πολιτική σας.

Αλλά ας δούµε τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, µέσα από ένα
άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα. Δίνετε έµφαση στις πολυδια-
φηµισµένες αυξήσεις σας στους δηµόσιους υπαλλήλους που
φτάνουν το 10,5%, όπως λέτε. Το παρουσιάζετε αυτό ως µεγάλη
γενναιοδωρία εκ µέρους του Υπουργείου Οικονοµικών. Όµως οι
ίδιοι οι οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας και στην επιτροπή και σή-
µερα είπαν στη συζήτηση που είχαµε ότι αυτές είναι οι πρώτες
µισθολογικές αυξήσεις στους δηµόσιους υπαλλήλους εδώ και
δεκατέσσερα χρόνια. Και το διαφηµίζετε αυτό ως επίτευγµα. Από
το 2009 όµως µέχρι τώρα ο πληθωρισµός αυξήθηκε συσσωρευ-
τικά κατά 22%. Με άλλα λόγια, το γενναιόδωρο πακέτο αυξήσεων
που δίνετε µόνο στους δηµοσίους υπαλλήλους δεν ενισχύει το
εισόδηµά τους ούτε κατά το µισό της αγοραστικής δύναµης που
αυτοί έχασαν από τα πρώτα χρόνια της κρίσης.

Ο Υφυπουργός κ. Πετραλιάς είπε: «Δεν καλύπτουµε πλήρως
τις απώλειες δεκατεσσάρων ετών. Καλύπτουµε ένα µεγάλο µέ-
ρος». Εµείς λέµε: όχι, καλύπτετε ένα µικρό µέρος, κάτω από το
µισό.

Εδώ πρέπει να σχολιάσω όσα είπε ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας που µίλησε σήµερα το πρωί για αυξήσεις στο -µε τα
δικά του λόγια- «πραγµατικό εισόδηµα» -έτσι είπε, ότι αυξάνεται
το πραγµατικό εισόδηµα-, διότι φαίνεται πως έχετε ένα σοβαρό
θέµα µε την οικονοµική γλώσσα που χρησιµοποιείτε. Στην οικο-
νοµία πραγµατικό εισόδηµα είναι ό,τι µένει από την αφαίρεση του
πληθωρισµού και ονοµαστικό είναι αυτό από το οποίο δεν αφαι-
ρείται ο πληθωρισµός. Όταν δίνετε αυξήσεις στους δηµόσιους
υπαλλήλους για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια,
όπως λέτε, και ο πληθωρισµός την περίοδο αυτή είναι κοντά στο
22%, τότε το πραγµατικό εισόδηµά τους δεν αυξάνεται, αλλά πα-
ραµένει σοβαρά µειωµένο, κάτω από τον πληθωρισµό, σχεδόν
κατά 11%.

Στην πραγµατικότητα η αναδιανοµή που πραγµατοποιείτε µε
την πολιτική σας είναι αναδιανοµή προς τα πάνω. Πώς το πετυ-
χαίνετε αυτό; Με τον υψηλό πληθωρισµό, ο οποίος ανεβάζει το
κόστος των προϊόντων στα σουπερµάρκετ, στα τρόφιµα, στο
ρεύµα και µετά επιστρέφετε πίσω µε αυξήσεις και φοροαπαλλα-
γές πολύ κατώτερες του πληθωρισµού ένα µέρος από αυτά που
εισέπραξαν µέσα από τις δυνάµεις της αγοράς οι ταξικοί φίλοι
σας. Και µετά ζητάτε και τα ρέστα από τους πολίτες, δηλαδή να
σας χειροκροτήσουν γιατί τους επιστρέφετε ένα µικρό µέρος
πίσω και λέτε ότι κάνετε υπεύθυνη δηµοσιονοµική πολιτική και
ότι δεν έχετε να µοιράσετε άλλα! 

Αλλά πέρα από το πρόβληµα που έχετε µε τη χρήση της ορο-
λογίας, επικαλείστε και στοιχεία που δεν είναι απολύτως ακριβή.
Ο κ. Χατζηδάκης ισχυρίστηκε στην οµιλία του νωρίτερα ότι, σύµ-
φωνα µε στοιχεία της EUROSTAT, οι ανισότητες στην Ελλάδα
έχουν µειωθεί. Ανέτρεξα, λοιπόν, στα στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκεί φαίνεται πως ο
λόγος του πλουσιότερου 20% σε σχέση µε το υπόλοιπο, δηλαδή
το φτωχότερο 20%,…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Της Κοµισιόν είπα.
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Της Κοµισιόν, εντάξει. Κι εγώ σας
λέω της EUROSTAT, που είναι η Στατιστική Υπηρεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Σε σχέση, λοιπόν, µε το φτωχότερο 20% βρίσκεται σήµερα λίγο
πιο πάνω από ό,τι ήταν στο τέλος του ‘19. Δηλαδή οι ανισότητες
δεν έχουν µειωθεί, σύµφωνα µε αυτά τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η χώρα µας επιπλέον είναι εικοστή δεύτερη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση των «27» στις οικονοµικές ανισότητες, κύριε Χατζηδάκη. 

Καταθέτω αυτά τα στοιχεία στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί τώρα η Κυβέρνηση αναδιανέµει το 1% του ΑΕΠ τη στιγµή
που είχε πέρυσι ανάπτυξη στο 5,9% και πληθωρισµό στο 1,7%;
Ο λόγος είναι απλός. Το είπαµε και στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις. Η τετραετία που µας έρχεται είναι τετραετία λιτότητας, διότι
η οικονοµία µας επιστρέφει στα µατωµένα πλεονάσµατα. Αυτό
έχει επιδεινωθεί περισσότερο από το γεγονός ότι αποφασίσατε
να πληρώσετε πρόωρα, όπως δήλωσε ο Πρωθυπουργός στη συ-
νέντευξή του στο «BLOOMBERG» στις 4 Ιουλίου, εξοφλήσεις 5
δισεκατοµµυρίων από το δηµόσιο χρέος για τα επόµενα δύο χρό-
νια, οι οποίες συµβάλλουν υποτίθεται στη ραγδαία µείωσή του.
Κατά τη γνώµη µας αυτά τα χρήµατα έπρεπε να διατεθούν για
την µεγαλύτερη ανακούφιση των µεσαίων και ασθενέστερων
στρωµάτων. Είναι αυτό που δεν κάνατε και είναι αυτός ο λόγος
για τον οποίο µοιράζετε τόσο λίγα, φιλοδωρήµατα στην ουσία.

Δύο τελευταία σχόλια σχετικά µε το Market Pass. Το Market
Pass το διαφηµίζετε ως µία γενναιόδωρη συµπαράσταση της Κυ-
βέρνησης προς τις ασθενέστερες κοινωνικές οµάδες. Στην πρα-
γµατικότητα είναι µια επιδότηση των σουπερµάρκετ. Δίνετε
χρήµατα για να µπορούν οι πολίτες που δεν έχουν την οικονοµική
δυνατότητα να αγοράζουν προϊόντα σε υπερτιµηµένες τιµές,
όπως γνωρίζουµε, αν κάνετε οποιαδήποτε σύγκριση µε τις τιµές
αντίστοιχων προϊόντων σε σουπερµάρκετ της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Έτσι κρατάτε το καρτέλ των σουπερµάρκετ ευχαριστηµένο.

Επίσης θα ήθελα να πω ότι όσον αφορά το Youth Pass µοιρά-
ζετε 150 ευρώ σε Youth Pass. Η Ελλάδα είναι η δεύτερη χώρα
στην Ευρώπη στην ανεργία νέων κάτω από είκοσι πέντε ετών και,
σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΑΕΔ, πάνω από εκατό χιλιάδες νέοι
πτυχιούχοι έφυγαν από τη χώρα το 2020 και το 2021. Δηλαδή το
brain drain συνεχίζεται και σήµερα που επικαλείστε ότι κάνετε
προσπάθεια για να κρατήσετε αυτούς τους µορφωµένους νέους
πίσω. 

Ψηφίζουµε λοιπόν «παρών» στο νοµοσχέδιο. Θέλουµε µε τον
τρόπο αυτόν να κρατήσουµε τις αποστάσεις µας και να εκφρά-
σουµε τη διαφωνία µας απέναντι στη συνολική οικονοµική και κοι-
νωνική φιλοσοφία που το διέπει. Αφ’ ετέρου είµαστε πρόθυµοι
να δεχτούµε κάποια άρθρα που ανακουφίζουν έστω και ανεπαρ-
κώς, κατά τη γνώµη µας, τις σοβαρές επιπτώσεις του υψηλού κό-
στους ζωής στα ευάλωτα και ασθενέστερα κοινωνικά στρώµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρας και να ετοιµάζονται οι Βουλευτές
κ. Κτενά, ο κ. Χαρίτσης, ο κ. Μαρκογιαννάκης και ο κ. Γιόγιακας,
που θα ακολουθήσουν. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Τσιάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τη

σηµερινή συνεδρίαση τη σκιάζει το τραγικό γεγονός της απώ-
λειας των δύο πιλότων της Πολεµικής Αεροπορίας σε µια στιγµή
προσωπικής αυταπάρνησης και τέλεσης καθήκοντος. Είναι δύο
άνθρωποι για τους οποίους φαντάζοµαι ότι η µνήµη της ελληνι-
κής πολιτείας θα τους έχει πάντα ως αναφορά και θα εστιάζει
στο γεγονός ότι σε δύσκολες συνθήκες υπήρχαν άνθρωποι που
µε ηρωισµό προκειµένου να διευκολύνουν τη ζωή των συνανθρώ-

πων τους έδωσαν ακόµη και την ίδια τους τη ζωή. Και είναι γεγο-
νός ότι η πολιτεία πιστεύω θα σταθεί µε κάθε τρόπο δίπλα στις
οικογένειές τους και θα δώσει τη δυνατότητα ουσιαστικά να απο-
τελέσουν ένα σηµείο µνήµης και απόδοσης τιµής. Είναι η ελάχι-
στη υποχρέωση την οποία οφείλουµε όλοι και στη µνήµη τους,
αλλά και στις οικογένειές τους.

Χθες κατά την τοποθέτησή µου στο νοµοσχέδιο που αφορούσε
στη δυνατότητα τού να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού είχα
κάνει µια εκτενή αναφορά σε σχέση µε τη µεγάλη συζήτηση που
γίνεται για τις πυρκαγιές και νοµίζω ότι η προσέγγιση από πολ-
λούς εκ των συναδέλφων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης εξα-
κολουθεί να είναι σε λάθος κατεύθυνση. Διότι είναι ένα ζήτηµα
το οποίο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µε το βλέµµα στο µέλλον
και µε δεδοµένο ότι όσο περνάνε τα χρόνια, η κλιµατική αλλαγή
και αυτά τα φαινόµενα θα παίρνουν όλο και µεγαλύτερη διά-
σταση και θα έχουµε όλο και µεγαλύτερο βαθµό δυσκολίας στην
αντιµετώπισή τους. Μάλιστα αν δει κανείς το τι συµβαίνει στις
χώρες του ευρωπαϊκού Νότου -αρκεί να ανατρέξει στο διαδίκτυο-
είµαι βέβαιος ότι θα αντικρίσει εικόνες αντίστοιχες µε αυτές της
Ελλάδος και µια πραγµατικότητα η οποία δηµιουργεί ακριβώς τις
ίδιες δυσκολίες, ακριβώς τα ίδια ερωτηµατικά, αλλά και βεβαίως
σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό την αίσθηση ότι όλοι µαζί πρέπει να
συνεργαστούµε ούτως ώστε να γίνει ένα πραγµατικό βήµα στην
αντιµετώπιση όλων αυτών των φαινοµένων των πυρκαγιών.

Ωστόσο το σηµερινό νοµοσχέδιο από την άλλη πλευρά δηµι-
ούργησε από µόνο του έναν πραγµατικό λόγο να υπάρξει µια ζω-
ντανή συζήτηση, αλλά δυστυχώς όχι για την ακριβή ουσία του
νοµοσχεδίου. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πρέπει κάτι
να εκτιµήσει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα σε σχέση µε τη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου που αφορά στην ενίσχυση του εισοδήµα-
τος των µισθωτών, των συνταξιούχων, των νέων, των οικογενειών,
κατ’ αρχάς θα έπρεπε να κρίνει τη συνέπεια της Κυβέρνησης.
Πόσες φορές, αλήθεια, κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση και
µετά ήρθαν έναν µήνα µετά τις εκλογές για να ψηφίσουν το 50%
όσων είχαν εξαγγείλει; Είναι ένα ερώτηµα το οποίο νοµίζω ότι
πρέπει να το απαντήσουµε κάποια στιγµή. Και δεν το λέω µε τη
λογική ότι ενδεχοµένως τα µέτρα αυτά θα έπρεπε να είναι ακόµα
πιο τολµηρά ή ακόµη πιο γενναία. Αυτή είναι µια άλλη συζήτηση.
Είναι όµως γεγονός ότι αυτή τη στιγµή, σε ένα παράδειγµα το
οποίο προφανώς δεν έχουµε καταγράψει στη µεταπολιτευτική
πολιτική ιστορία της Ελλάδος, µια κυβέρνηση έρχεται έναν µήνα
µετά τις εκλογές και υλοποιεί, νοµοθετώντας φυσικά, το 50%
όσων έχει εξαγγείλει. Κι έρχονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και ουσιαστικά θέτουν ζητήµατα για το αν θα έπρεπε να είναι
προς τη µία κατεύθυνση, προς την άλλη κατεύθυνση τα µέτρα,
αν θα έπρεπε να είναι πιο γενναία. 

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η εποχή επιτέλους
ή η χρονική στιγµή που πρέπει να βρεθούµε στο πεδίο της ρεα-
λιστικής πολιτικής; Ξέρετε, οι ευχές, οι προσδοκίες, αυτό που
πραγµατικά επιθυµούµε πιθανότατα είναι πολύ µεγαλύτερα από
αυτά τα οποία µπορούµε να κάνουµε. Αλλά δεν πρέπει να κρατή-
σουµε ουσιαστικά σταθερά το τιµόνι της οικονοµίας της χώρας
για τα επόµενα χρόνια, προκειµένου να καταφέρουµε να κάνουµε
τα απαραίτητα βήµατα και ανάπτυξης και εξυγίανσης και σταθε-
ρότητας, τα οποία κατά γενική οµολογία είναι αναγκαία, προκει-
µένου να µην ξαναβρεθούµε στη θέση που βρεθήκαµε το 2010;
Νοµίζω ότι είναι πολύ απλά και κοινά ερωτήµατα. 

Ακούσαµε πολιτικούς αρχηγούς, αξιότιµους συναδέλφους να
λένε ότι η Κυβέρνηση έχει ρηµάξει τον κόσµο, ότι έχει φέρει µε-
γάλο κακό, έχει φέρει µεγάλη φτώχεια. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ξέρετε σε ποιο χρονικό σηµείο βρισκόµαστε; Έναν µήνα
µετά τις εθνικές εκλογές. Αν συνέβαιναν αλήθεια όλα αυτά οι Έλ-
ληνες πολίτες θα δίνουν 40% - 41% στη σηµερινή Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας;

Κάποια στιγµή νοµίζω ότι πρέπει να συναντηθούµε µε την πρα-
γµατικότητα. Αν απλά θέλουµε να έχουµε µια αντιπολιτευτική ρη-
τορική, είναι κατανοητό, αλλά τουλάχιστον αυτά τα οποία
ακούγονται κάθε φορά ως επιχειρήµατα θα πρέπει να έχουν µια
λογική που αφορά στην ίδια την πραγµατικότητα. 

Τι θα µπορούσα να διακρίνω, µιας και τα περισσότερα εκ του
νοµοσχεδίου προφανώς έχουν αναδειχθεί και µέσα από τις αγο-
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ρεύσεις των κυρίων Υπουργών, του Υπουργού του κ. Χατζηδάκη,
αλλά βεβαίως και µέσα από τις αγορεύσεις πολλών εκ των συνα-
δέλφων, του εισηγητή και πολλών άλλων συναδέλφων από τη
Νέα Δηµοκρατία; 

Αυτό που πρέπει να κρατήσει κανείς είναι ότι για πρώτη φορά
επιτέλους βάζουµε ένα οριστικό τέλος σε όλες αυτές τις ανέξο-
δες υποσχέσεις που ταλαιπώρησαν την ελληνική κοινωνία και ει-
δικά, σε προεκλογικές περιόδους. Και µιλάω φυσικά για το ελλη-
νικό δηµοσιονοµικό συµβούλιο το οποίο θα κοστολογεί τα προ-
γράµµατα των κοµµάτων και θα µπορούµε πλέον να βρισκόµαστε
αντιµέτωποι -χρησιµοποιώ πρώτο πληθυντικό πρόσωπο- µε φαι-
νόµενα τύπου προγράµµατος Θεσσαλονίκης και τόσα άλλα, τα
οποία γεννούσαν προσδοκίες στην ελληνική κοινωνία, αλλά δεν
είχαν καµία απολύτως σχέση µε την πραγµατικότητα. Ούτε βε-
βαίως µε αυτές τις εύκολες, ανέξοδες υποσχέσεις που κάθε
φορά δηµιουργούν θέµατα ή ζητήµατα προβληµατισµού στην ελ-
ληνική κοινωνία και οι οποίες, όπως ξέρετε πολύ καλά, καταντούν
να είναι λευκές επιταγές, χωρίς ποτέ να υλοποιούνται ως πολιτι-
κές ή ως πρακτική την επόµενη µέρα ακριβώς µετά τις εκλογές.

Και βεβαίως αυτό που ήταν πολύ ενδιαφέρον κατά τη διάρκεια
της συζήτησης ήταν η επίκληση κυρίως από την πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης για την τροπολογία που αφορά στην εκ
νέου επιστροφή της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο ελληνικό δηµόσιο. 

Και πραγµατικά είναι να απορεί κανείς και να αναρωτιέται αν η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση µπορεί να ασκεί οποιουδήποτε είδους
κριτική, τουλάχιστον σε ένα ζήτηµα το οποίο είχε κάνει σηµαία
προεκλογικά, δηµιουργώντας θέµατα και ζητήµατα εκεί που πρα-
γµατικά δεν υπήρχαν, και µάλιστα όταν η ίδια µέσα από τις δικές
της πολιτικές φρόντισε ώστε οι συγκεκριµένοι οργανισµοί ύδρευ-
σης στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη να περιέλθουν στην αρµο-
διότητα του Υπερταµείου.

Πέραν όµως όλων αυτών, και εδώ στην πραγµατικότητα υπάρ-
χει µια συνάντηση µιας προεκλογικής δέσµευσης του Πρωθυ-
πουργού της χώρας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε αυτό που
τελικά έρχεται να νοµοθετήσει η Κυβέρνηση σήµερα. Και αν πρέ-
πει ή µπορούν να δουν και να κρίνουν στο συγκεκριµένο πεδίο οι
Έλληνες πολίτες κάτι, αυτό είναι ακριβώς -και θα το επαναλάβω-
ότι σε µια από τις πολύ λίγες φορές από τη Μεταπολίτευση και
µετά µια Κυβέρνηση έρχεται σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα να
υλοποιήσει το µεγαλύτερο µέρος των προεκλογικών της δεσµεύ-
σεων. 

Κοιτάξτε, είναι κατανοητή η προσπάθεια να ετεροπροσδιορίσει
κανείς τη συζήτηση, γιατί σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό και οι πο-
λιτικοί αρχηγοί, αλλά και πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
προσπάθησαν να θέσουν πολλά άλλα ζητήµατα. 

Όταν όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες
που µας παρακολουθούν αναρωτιούνται γιατί κανείς δεν έρχεται
να ψηφίσει αυτονόητες αυξήσεις των µισθών και των συντάξεων,
αυτονόητες φοροελαφρύνσεις, σηµαντικές ενισχύσεις για τους
νέους ή εν πάση περιπτώσει, συγκεκριµένες διατάξεις που κατά
γενική οµολογία, για άλλους λιγότερο αλλά για άλλους περισσό-
τερο, είναι σηµαντικές και συµβάλλουν ειδικά αυτή τη δύσκολη
χρονική στιγµή προκειµένου να δοθεί µια οικονοµική ανάσα σε
ένα πολύ µεγάλο µέρος του πληθυσµού, να είστε βέβαιοι ότι
αυτό είναι σηµείο κριτικής για τους Έλληνες πολίτες και βεβαίως,
είναι ένα σηµείο το οποίο προφανώς θα ακολουθεί και θα δια-
µορφώνει την άποψή τους για τα πολλά επόµενα χρόνια. 

Η Κυβέρνηση δεν κινείται ούτε στον χώρο της αυταπάτης ούτε
στον χώρο της ουτοπίας ούτε πολύ περισσότερο, στον χώρο των
γνωστών ανέξοδων υποσχέσεων. Κινείται στον χώρο της πραγµα-
τικής, ρεαλιστικής πολιτικής, κινείται σε µια φιλοσοφία η οποία
δεν είχε υιοθετηθεί για πάρα πολλά χρόνια από τη Μεταπολί-
τευση και µετά, που επιτέλους µια Κυβέρνηση µπορεί να συνα-
ντιέται µε τις δικές της υποσχέσεις και µε µια πραγµατικότητα
που θέλουν και επιθυµούν οι Έλληνες πολίτες, κινείται σε έναν
δρόµο που όλοι πιστεύουµε, θέλουµε και ελπίζουµε ότι το επό-
µενο χρονικό διάστηµα θα δώσει για άλλη µια φορά την ευκαιρία
στους Έλληνες πολίτες να διαπιστώσουν το θετικό έργο και
αυτής της Κυβέρνησης και αυτού του Πρωθυπουργού σε µια
προσπάθεια να κάνουµε καλύτερη τη ζωή των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο για µια παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας,
η κ. Κωνσταντοπούλου.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η παρέµβασή µου αφορά τη διαδικασία. Ολοκληρώθηκαν οι

παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, η ώρα είναι
22.00’, υπάρχουν τριάντα πέντε οµιλητές στον κατάλογο που ση-
µαίνει τέσσερις ώρες, αν τηρηθεί ο χρόνος αυστηρά, και µε τη
δευτερολογία των ειδικών αγορητών που θα διαρκέσει άλλη µία
ώρα, αν τηρηθεί το οκτάλεπτο αυστηρά, φτάνουµε στις πέντε
ώρες. Αυτό σηµαίνει ότι υπό τις επιεικέστερες συνθήκες -η ώρα
είναι 21.45’- η συζήτηση θα τελείωσε στις 3.00’ το πρωί και η ψή-
φιση θα γίνει στις 3.00’, στις 3.30’, στις 4.00’, σε µια άδεια Βουλή.

Βλέπετε ότι η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα είναι ολόκληρη εδώ
και είναι η µοναδική Κοινοβουλευτική Οµάδα που είναι ολόκληρη
εδώ. Προτείνουµε να διακοπεί η συζήτηση για αύριο. Δεν µπορεί
η Βουλή να συζητάει κατ’ αυτόν τον τρόπο ούτε να νοµοθετεί στις
3.00’ το πρωί. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται κατ’ αυτόν τον
τρόπο ως τόσο σηµαντικό και σοβαρό δεν µπορεί να αντιµετωπί-
ζεται τελικά ως ένα νοµοσχέδιο που θα ψηφιστεί ξηµερώµατα σε
µια άδεια Βουλή. 

Η πρότασή µου λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, προς το Προεδρείο
είναι να ληφθεί µια απόφαση νηφαλιότητας, να πάνε και οι υπάλ-
ληλοι της Βουλής να ξεκουραστούν, γιατί είναι στο πόδι από το
πρωί. Έχετε κατά νου, απ’ όσο ξέρω, να ξεκίνησε στις 10.00’ το
πρωί άλλη νοµοθετική εργασία. Δεν µπορούν αυτά τα πράγµατα
να γίνουν κατ’ αυτόν τον τρόπο. Είναι και η µέρα βαριά και δύ-
σκολη. Υπάρχει πένθος βαρύ, υπάρχει αγωνία και εµείς ως εκ-
πρόσωποι των πολιτών αγωνιούµε και θέλουµε να ενηµερωθούµε
πληρέστερα. Την ίδια ώρα αντιλαµβανόµαστε το καθήκον του να
είµαστε στη Βουλή, όταν η Βουλή νοµοθετεί. Το αισθανόµαστε
αυτό το καθήκον. Πρέπει να παρθεί µια απόφαση λογικής. 

Απευθύνοµαι λοιπόν και στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και
στην Κυβέρνηση και στο Προεδρείο να ληφθεί µια απόφαση δια-
κοπής της συνεδρίασης τώρα που είναι 22.00’ και συνεδριάζουµε
δώδεκα ώρες από το πρωί και να επανέλθουµε αύριο το πρωί
στις εννέα ή στις δέκα, όποια ώρα κρίνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ για την παρέµβασή σας.
Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω ότι δεν είναι καθόλου ευχάρι-

στο σε κανένα Προεδρείο να βλέπει διαγραφές Βουλευτών που
έχουν ζητήσει νωρίτερα να µιλήσουν, αλλά λόγω υπερβάσεων
των χρόνων από πάρα πολλούς, δυστυχώς έχουν ταλαιπωρηθεί
πάρα πολλές ώρες µέσα στην Αίθουσα. 

Βεβαίως ποτέ δεν θα επιτρέψουµε να γίνει οποιαδήποτε ψή-
φιση νοµοσχεδίου αργά τα µεσάνυχτα, δεν υπάρχει λόγος γι’
αυτό. Υπάρχει προγραµµατισµός που ξέρετε ότι συνήθως φτάνει
µέχρι τη 1.00’ το βράδυ, αυτό είναι κάτι σύνηθες. Σε κάθε περί-
πτωση να µιλήσουν λίγοι Βουλευτές τώρα που έχουν τον λόγο
και το Προεδρείο θα απαντήσει στο θέµα στο οποίο θέσατε.

Ευχαριστώ.
Η κ. Κτενά έχει τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη στιγµή που η χώρα καίγεται

κυριολεκτικά απ’ άκρη σε άκρη και αποκαλύπτεται µε τον πιο τρα-
γικό τρόπο η γύµνια του επιτελικού κράτους, τη στιγµή που θρη-
νούµε νεκρούς από τις πυρκαγιές, τη στιγµή που προετοιµάζεται
το έδαφος για οδυνηρούς συµβιβασµούς στο Αιγαίο, κάτω από
τη βαριά σκιά της ιµπεριαλιστικής σύγκρουσης στο έδαφος της
Ουκρανίας, αυτήν τη στιγµή τη µία µέρα η Κυβέρνηση ψαρεύει
στα θολά νερά της λίµνης ψήφων που διαθέτουν οι οµογενείς και
την άλλη, σήµερα, µοιράζει χάντρες και καθρεφτάκια στους ιθα-
γενείς. 

Διότι πώς αλλιώς µπορούν να χαρακτηριστούν τα ψίχουλα που
δίνονται στους εργαζόµενους, του δηµόσιου τοµέα κυρίως, όταν
όχι µόνο δεν αναπληρώνουν τις απώλειες του 2009, αλλά δεν κα-
λύπτουν ούτε καν τον καλπάζοντα ή επίµονο πληθωρισµό, ανά-
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λογα µε το πώς το βλέπει κανείς. Διότι µπορεί να είναι επίµονος
για την Κυβέρνηση, αλλά για τη λαϊκή οικογένεια καλπάζει. 

Παραδείγµατος χάριν, ένας νεοδιόριστος εκπαιδευτικός χωρίς
παιδιά, το 2009, λάµβανε καθαρά 1.180 ευρώ. Με τις προτεινό-
µενες ρυθµίσεις θα πάρει 873, 300 ευρώ λιγότερα, και µόλις 42
ευρώ περισσότερα απ’ όσα παίρνει ήδη. Ούτε έναν καφέ δηλαδή,
ούτε έναν καφέ τη µέρα. Αυτή είναι η επιβράβευση σε αυτούς
που στήριξαν και στηρίζουν τα σχολειά µας, χωρίς µέσα, στην
κατά τα άλλα ψηφιακή εποχή, χωρίς υποδοµές, µε µια βαλίτσα
στο χέρι ή τρέχοντας από σχολειό σε σχολειό.

Άλλο: Οι ετήσιες αποδοχές των καθηγητών στα πανεπιστήµια.
Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις τους δίνουν αύξηση 4% µε 5%, µε
τον πληθωρισµό βέβαια να τρέχει πάνω από 10%, όταν το εισό-
δηµά τους µαζί µε τις εισφορές που επιβλήθηκαν από το 2009
έχει µειωθεί κατά 40%. Κόπτεσθε για την αριστεία και το brain
gain. Την ίδια στιγµή ένας επίκουρος έχει απωλέσει τουλάχιστον
10% από το εισόδηµά του σε σχέση µε το 2009 χωρίς τον πλη-
θωρισµό, ενώ οι συµβασιούχοι -το νέο αίµα, που πάνω του στη-
ρίζεται σχεδόν το µισό έργο στα πανεπιστήµια- αµείβονται µε
εξευτελιστικούς µισθούς κατά πολύ λιγότερο και δεν ξέρουν πού
θα βρουν και δουλειά την επόµενη χρονιά. 

Και δεν δίνετε αυξήσεις στον µισθό, επιδόµατα δίνετε. Η γνω-
στή τακτική να κόβετε και να ράβετε τον µισθό, ενώ διατηρείτε
απαράδεκτα χαµηλά τις συντάξεις. Μα βέβαια εδώ φέρνετε από
την πίσω πόρτα δουλειά µέχρι τα εβδοµήντα τέσσερα µε το
άρθρο 61, η ενεργός γήρανση σε πλήρη εξέλιξη. Αυξήσεις στις
συντάξεις θα δίνατε; Και βέβαια ούτε λόγος για επαναφορά του
κλεµµένου µισθολογικού κλιµακίου το παγωµένο 2016-2017 που
κόπηκε µε τον ν.4354/2015. Γι’ αυτό και θα καταψηφίσουµε τα
σχετικά άρθρα 29 και 35.

Αλλά η µεγαλύτερη λαθροχειρία, ξέρετε, στο θέµα των αµοι-
βών των πανεπιστηµιακών είναι άλλη: Με την αναδροµική εφαρ-
µογή από τον Οκτώβρη του 2023 η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι
ευθυγραµµίζεται µε τη σχετική απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Καµµία σχέση ωστόσο δεν έχουν τα ποσά αυτά που
δίνετε µε αυτά που έχουν εκδικαστεί. Αυτό που επιδιώκετε είναι
να κλείσει το ζήτηµα των µνηµονιακών απωλειών όπως-όπως.
Λέτε στους πανεπιστηµιακούς: «Χάσατε ό,τι χάσατε, πάρτε τώρα
αυτά και πατσίζουµε, και αν θέλετε να βγάλετε λεφτά στηρίξτε
και ενισχύστε την επιχειρηµατική δραστηριότητα του πανεπιστη-
µίου».

Διότι στο πανεπιστήµιο - επιχείρηση που όλοι σας έχετε χτίσει
όλα αυτά τα χρόνια, όλοι όσοι έχετε κυβερνήσει, τα µέλη ΔΕΠ
µπορούν να έχουν πρόσθετα έσοδα και µάλιστα χωρίς ταβάνι,
µετά την επιστολή της Υπουργού Παιδείας πέρυσι προς τους κα-
θηγητές, προς το ΔΕΠ, ανάλογα µε το πόσο καλοί επιχειρηµατίες
είναι, µε ό,τι σηµαίνει όµως αυτό για την ποιότητα της εκπαίδευ-
σης, τα κριτήρια ανάπτυξης, της έρευνας και φυσικά την κατη-
γοριοποίηση των εργαζοµένων. 

Μιλώντας για κατηγοριοποίηση, γιατί διατηρείτε τη διάκριση
µεταξύ των µελών ΔΕΠ πανεπιστηµίων και ΑΣΠΑΙΤΕ; Με δική σας
ευθύνη, ολωνών σας ευθύνη παραµένει η ΑΣΠΑΙΤΕ το µόνο ΤΕΙ
µέσα σε ένα θολό καθεστώς γιατί δεν έχουν τελειώσει ακόµα τα
παζάρια για το ποιος επιχειρηµατίας θα βάλει στο χέρι το φιλέτο
της ΑΣΠΑΙΤΕ. 

Γιατί διατηρείτε και διευρύνετε τη διάκριση ανάµεσα στους
ερευνητές των ερευνητικών κέντρων και τα µέλη ΔΕΠ των πανε-
πιστηµίων; Την ίδια στιγµή βέβαια που όλοι όσοι έχετε κυβερνή-
σει εδώ µέσα αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
συµφωνείτε και προωθείτε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και τον λεγόµενο «ενιαίο χώρο εκπαίδευσης και έρευνας».
Είναι ενιαίος ο χώρος για τους επιχειρηµατίες, αλλά κατακερµα-
τισµένος για τους εργαζόµενους. 

Βέβαια δεν σας ξέφυγε ούτε πολιτισµός. Στο άρθρο 16 διατη-
ρείτε το εξευτελιστικό καθεστώς των τιµητικών συντάξεων, τριά-
ντα τον αριθµό, κατά δέκα αυξηµένες, τριάντα όπως ήταν και
παλαιότερα, για όλους τους κλάδους καλλιτεχνών. Ούτε καν µία
σύνταξη ανά κλάδο, είναι περισσότεροι κλάδοι, και µε αύξηση
των κρατήσεων από 4% στα 6%, σύνολο 56 ευρώ αύξηση, µε τον
πληθωρισµό να τρέχει στο 12% σύµφωνα µε τα τελευταία στοι-
χεία, σε συντάξεις τώρα όλα αυτά της τάξεως των 700 και 800

ευρώ. Και αφαιρείτε και το ελάχιστο όριο των 1.000 ευρώ. Τέτοια
φροντίδα για τον πολιτισµό, τόσο αποτιµάτε την προσφορά των
καλλιτεχνών. 

Για µας, ξέρετε, οι καλλιτέχνες και λογοτέχνες δεν παράγουν
εµπορεύµατα, αλλά δηµιουργούν πολιτισµικές αξίες. Συνδιαµορ-
φώνουν τον σύγχρονο πολιτισµό και αφήνουν αναντικατάστατη
παρακαταθήκη στην κοινωνία. Δεν αξίζουν τέτοια µεταχείριση. 

Για να συνοψίσουµε, µε το νοµοσχέδιο αυτό δίνετε ψίχουλα
τώρα, για να τα πάρετε πίσω από άλλη τσέπη µε το φορολογικό
που έχετε πει ότι θα φέρετε. Μας λέτε ανερυθρίαστα: «Ναι, είναι
λίγα, αλλά τα δίνουµε και να, τηρούµε τις προεκλογικές µας δε-
σµεύσεις». 

Ξέρετε, δεν είµαστε εµείς που θα σας κατηγορήσουµε για ασυ-
νέπεια. Είστε απολύτως συνεπείς προς τις δεσµεύσεις µας απέ-
ναντι στο κεφάλαιο, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και εννοώ
τα προαπαιτούµενα του ταµείου ανάκαµψης, τα µατωµένα πλεο-
νάσµατα, τη θωράκιση τραπεζών και την επενδυτική βαθµίδα, να-
τοϊκούς τους εξοπλισµούς, διευθετήσεις στο Αιγαίο, εµπλοκή της
χώρας πιο βαθιά στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς. Και σε
αυτά συγκλίνουν και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα. Και γι’ αυτό πε-
ριορίζονται σήµερα στο να ζητάνε κάτι τις παραπάνω από εδώ
και κάτι τις διαφορετικό από εκεί. 

Ακούστε, στις διατάξεις που επιστρέφουν στους εργαζόµενους
ένα ελάχιστο µέρος από τον πλούτο που παράγουν θα ψηφί-
σουµε «παρών» και ψηφίζουµε «παρών» ακριβώς επειδή είναι ψί-
χουλα, αλλά δεν θέλουµε να σταθούµε απέναντι. 

Όµως, όπως έχει πει ο Μπρεχτ: «Καλή η µπουκιά, µε το καρ-
βέλι τι γίνεται;». Εµείς λοιπόν θα συνεχίσουµε να διεκδικούµε
ολόκληρο το καρβέλι, µια διεκδίκηση που αποκτά νόηµα και προ-
οπτική µόνο σε σύγκρουση µε τη λογική των χαµηλών απαιτή-
σεων, µόνο σε σύγκρουση µε ένα κράτος εχθρικό, που λογα-
ριάζει ως κόστος τις ανάγκες των πολλών και όφελος τα κέρδη
των λίγων και αφήνει τον λαό απροστάτευτο απέναντι σε φυσικά
φαινόµενα, σε καταστροφές και εργοδότες. 

Τα τραγικά γεγονότα των τελευταίων ηµερών φωνάζουν: Μόνο
ο λαός σώζει τον λαό. Μαζί µε το ΚΚΕ στον δρόµο της ανατρο-
πής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μαρκογιαννάκης Αλέξανδρος από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Γιόγιακας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι για πρώτη φορά ενώ-

πιόν σας στην Αίθουσα της Ολοµέλειας, στο Βήµα του οµιλητή,
και δυστυχώς η πρώτη αυτή τη φορά έµελλε να σκιαστεί από τις
βαριές συνθήκες της χθεσινής τραγωδίας µε τον χαµό των δύο
γενναίων πιλότων του Καναντέρ στην Εύβοια. Οι σκέψεις και τα
συναισθήµατά µου, όπως και όλων µας φαντάζοµαι στην Αίθουσα
αυτή, είναι µε τους συγγενείς των δύο ηρώων, που εξετέλεσαν
το καθήκον τους µε τίµηµα την ίδια τους τη ζωή. 

Η συµπαράσταση και τα συλλυπητήρια όλων µας στον πόνο
των οικείων τους είναι το ελάχιστο από µέρους µας και από µέ-
ρους της πολιτείας. Το µυαλό µας συνεχίζει να είναι σε όλους
τους γενναίους άνδρες και τις γενναίες γυναίκες της Πυροσβε-
στικής, της Πολιτικής Προστασίας, του Λιµενικού, τους εθελο-
ντές που πολεµούν για να σώζουν ζωές και περιουσίες. 

Επανερχόµενος όµως στην ηµερησία διάταξη της Ολοµέλειάς
µας και στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, το οποίο συζητάµε σήµερα, θα ήθελα να ξεκι-
νήσω από τον τίτλο του: «Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθω-
τών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας - συνταξιοδο-
τικές ρυθµίσεις». 

Είναι ένας τίτλος µε θετικό πρόσηµο για τους πολίτες, καθώς
οι εποχές που τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, που από τον τίτλο τους και µόνο σκορπού-
σαν φόβο και ανασφάλεια, έχουν περάσει ανεπιστρεπτί. Και αυτό
είναι ήδη ένα µεγάλο κέρδος, που οφείλεται στην προηγούµενη
θητεία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Διότι ο τίτλος
του σηµερινού νοµοσχεδίου δεν είναι καθόλου ένας επικοινωνια-
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κός ευφηµισµός, είναι ακριβής και µετρήσιµος. Τον υποστηρίζει
απολύτως το περιεχόµενο των προτεινόµενων διατάξεων.

Ένα προς ένα τα άρθρα αυτού του σχεδίου νόµου έρχονται να
προσθέσουν στο εισόδηµα των πολιτών, έρχονται να αποκατα-
στήσουν αδικίες των προηγούµενων ετών, έρχονται να ενισχύ-
σουν το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων και των Ελληνίδων. Όµως
ας πάρουµε ένα προς ένα τα βασικά σηµεία στο σύντοµο χρόνο
που µου διατίθεται. 

Η πρώτη σηµαντική παρέµβαση είναι η παρέµβαση ενίσχυσης
εισοδηµάτων που έχει να κάνει µε έναν από τους πιο επιβαρυµέ-
νους κλάδους εργαζοµένων τις τελευταίες δεκαετίες, τους δη-
µοσίους υπαλλήλους. Σχεδόν εξακόσιες πενήντα χιλιάδες
υπάλληλοι του ελληνικού κράτους, είτε του ενιαίου µισθολογίου
είτε των ειδικών µισθολογίων για περισσότερο από δεκατέσσερα
χρόνια έβλεπαν τους µισθούς τους αρχικά να περικόπτονται µέσα
στη δηµοσιονοµική κρίση και στη συνέχεια να παραµένουν καθη-
λωµένοι χωρίς ουσιαστικές αυξήσεις. 

Κι αυτό πλέον αλλάζει. Με το νοµοσχέδιο, το οποίο καλούµα-
στε να ψηφίσουµε δίνονται για πρώτη φορά ουσιαστικές αυξή-
σεις στους µισθούς και τα επιδόµατα τους. Μια εποχή τελειώνει
για τους δηµοσίους υπαλλήλους της χώρας µας και µια άλλη,
πολύ πιο θετική και αισιόδοξη αρχίζει. Δεν θα απαριθµήσω εξα-
ντλητικά τα µέτρα, εξάλλου δεν υπάρχει ο χρόνος. Θα σταθώ συ-
νοπτικά στα κυριότερα. 

Για όλους τους υπαλλήλους έχουµε οριζόντια αύξηση κατά 70
ευρώ το µήνα, µέτρο που φυσικά ευνοεί κυρίως τους χαµηλόµι-
σθους και ευθυγραµµίζεται µε τις αυξήσεις που έχουν δοθεί στον
κατώτατο µισθό στον ιδιωτικό τοµέα. Αντίστοιχης σηµασίας είναι
και η αύξηση του οικογενειακού επιδόµατος κατά 50 ευρώ το
µήνα, ενώ κρίνω πολύ θετικά και την αύξηση κατά 10% του επι-
δόµατος θέσης ευθύνης. Το τελευταίο αυτό µέτρο είναι απαραί-
τητο για ένα σύστηµα που θέλει να είναι αξιοκρατικό και να
παρέχει ουσιαστικά κίνητρα σε όσους σηκώνουν περισσότερα
βάρη και ευθύνες. Μαζί µε τα επιµέρους µέτρα για τους πανεπι-
στηµιακούς, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας, το µέσο όφελος για κάθε δηµόσιο υπάλληλο
φτάνει τα περίπου 1.300 ευρώ µεικτά και χωρίς βεβαίως σε αυτό
να συνυπολογίσουµε τις φοροελαφρύνσεις τις οποίες νοµοθέ-
τησε η Κυβέρνηση στην προηγούµενη θητεία της. 

Προσθέτοντας όλα αυτά, το µέσο όφελος ανά δηµόσιο υπάλ-
ληλο φτάνει σε ετήσια βάση να είναι υψηλότερο του ενός πλέον
µισθού, πάντα µεσοσταθµικά. Και λέω µεσοσταθµικά γιατί υπάρ-
χουν και κατηγορίες οι οποίες δικαίως θα δουν υψηλότερες ανα-
λογικά αυξήσεις, όπως οι χαµηλόµισθοι, οι οικογενειάρχες αλλά
και οι καθηγητές πανεπιστηµίων. 

Στέκοµαι ιδιαίτερα στα µέλη ΔΕΠ των πανεπιστηµίων µας γιατί
η αναβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου περνάει πρώτα από
τη µισθολογική ενίσχυση του επιστηµονικού και διδακτικού προ-
σωπικού και η Κυβέρνηση αποδεικνύει στην πράξη ότι είναι µέσα
στις προτεραιότητές της. 

Φεύγοντας από το κοµµάτι των δηµοσίων υπαλλήλων, βλέ-
πουµε ότι πρόνοιες του νοµοσχεδίου αγκαλιάζουν και πλήθος
άλλων κοινωνικών οµάδων µε θετικά µέτρα είτε προστασίας είτε
ενίσχυσης του εισοδήµατός τους. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει να στηρίζει, παρά την αποκλιµάκωση
του πληθωρισµού την καταναλωτική δύναµη των νοικοκυριών µε
την επέκταση του Market Pass µέχρι τον Οκτώβρη. Το ίδιο συµ-
βαίνει και µε το Youth Pass. Διακόσιες χιλιάδες νέοι δεκαοχτώ
και δεκαεννιά ετών θα λάβουν τον Σεπτέµβριο την ενίσχυση των
150 ευρώ. 

Παραµένοντας στο πεδίο της ενίσχυσης της νέας γενιάς, συ-
µπεριλαµβάνω εδώ και την νέα διάταξη µε την οποία διπλασιάζε-
ται το ύψος της χρηµατοδότησης στις ΔΥΠΑ για το πρόγραµµα
«Σπίτι µου». Είναι ένα από τα πιο σηµαντικά µέτρα για τη στήριξη
ανθρώπων της δικής µου γενιάς και ειδικά µέσα στο ζοφερό πλαί-
σιο της δηµογραφικής κρίσης που περνάµε ως χώρα και ως κοι-
νωνία. 

Και παρά τις κορώνες και τις ανέξοδες πλειοδοσίες που ακού-
γονται δεξιά και αριστερά, το µέτρο αυτό αποδεικνύεται το µόνο
ρεαλιστικό και άµεσα εφαρµόσιµο. Γι’ αυτό άλλωστε και η επιτυ-
χία του µας οδηγεί σε τόσο σύντοµο διάστηµα στον διπλασιασµό

των διαθέσιµων πόρων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα σταθώ στην πο-

λιτική ουσία του νοµοθετήµατος που έχουµε σήµερα ανάµεσά
µας, καθώς πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου το οποίο υλοποιεί
άµεσα σχεδόν το 50% των προεκλογικών µας εξαγγελιών για την
ενίσχυση των εισοδηµάτων των πολιτών. Φέρνει τους δηµοσίους
υπαλλήλους στη µεταµνηµονιακή εποχή, δίνοντάς τους τις πρώ-
τες αυξήσεις µετά από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια. Συνεχίζει
να στηρίζει τα νοικοκυριά και τους νέους ανθρώπους απέναντι
στο κύµα της ακρίβειας, ενισχύει τη δηµογραφική πολιτική της
χώρας µε πρακτικό και αποτελεσµατικό τρόπο. Και όλα αυτά
χωρίς καµία απειλή για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της εθνι-
κής οικονοµίας. 

Αντιθέτως, µοιράζουµε µε δικαιοσύνη και ασφάλεια, τα οφέλη
της ανάπτυξης, θέτοντας στόχους κοινωνικής δικαιοσύνης και
περαιτέρω ανάπτυξης της εθνικής οικονοµίας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους η υπερψήφιση του είναι ένα θε-
τικό γεγονός, πρώτα από όλα όµως για τους πολίτες και τελικά
για το συλλογικό συµφέρον της εθνικής οικονοµίας. Σε αυτό
ακριβώς το πνεύµα, δυσκολεύοµαι να καταλάβω πώς θα µπο-
ρούσε κάποιος να καταψηφίσει τις θετικές διατάξεις αυτού του
νοµοσχεδίου έστω και κατ’ άρθρον, ακόµη κι αν έχει αντιρρήσεις
επί της αρχής.

Χθες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε ένα σηµαντικό βήµα
µε την ψήφιση ευρείας πλειοψηφίας του νόµου πλέον, που έφερε
το Υπουργείο Εσωτερικών για την άρση των περιορισµών στην
ψήφο των αποδήµων. 

Και πιστέψτε µε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίως της
Αντιπολίτευσης, σας µιλά ένας νέος άνθρωπος. Κανείς µα κανείς
δεν θα σας κατηγορήσει ότι είστε λιγότερο καλή αντιπολίτευση
εάν ψηφίσετε θετικά σε ό,τι αντικειµενικά σωστό έρχεται σε αυτό
το Κοινοβούλιο. Σας µιλάω µετά λόγου γνώσεως και δίπλα στη
νέα αρχή που γίνεται σιγά σιγά για τη στήριξη του εισοδήµατος
των πολιτών, ας κάνουµε κι εµείς εδώ µια νέα αρχή στο πώς αξιο-
λογούµε το νοµοθετικό έργο του Σώµατος. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και τώρα από τη
Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γιόγιακας που διακρίνεται για την ταχύτητά
του και ακολουθεί ο κ. Λιούτας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κατ’ αρχάς µια παραγω-
γική κοινοβουλευτική περίοδο και καλή δύναµη στους νεότερους
αλλά και στους παλαιότερους συναδέλφους. 

Σήµερα όλη η χώρα θρηνεί τους δύο πιλότους µας που χάθη-
καν δίνοντας τον καλύτερο εαυτό τους για να προστατεύσουν
ανθρώπινες ζωές, περιουσίες αλλά και να σώσουν τα δάση µας
από µεγαλύτερη καταστροφή. Στη θυσία τους τιµούµε και ανα-
γνωρίζουµε τον επαγγελµατισµό, την αυταπάρνηση και το θάρ-
ρος όλων όσοι δίνουν τη µάχη στα πολλά δύσκολα µέτωπα των
πυρκαγιών. 

Η σκέψη µας τούτες τις ηµέρες είναι σε αυτούς και στους δι-
κούς τους ανθρώπους και η ευχή µας είναι να µη θρηνήσουµε
άλλες απώλειες. Όµως άλλοι τρεις άνθρωποι, όπως πληροφορη-
θήκαµε, έχουν χάσει τη ζωή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν θέλαµε να χαρακτηρίσουµε
τη νοµοθετική πρωτοβουλία που συζητάµε σήµερα µε τρεις λέ-
ξεις, αυτές θα µπορούσαν να είναι πρώτον αµεσότητα, δεύτερον
ειλικρίνεια και τρίτον συνέχεια. 

Αµεσότητα γιατί µόλις ένα µήνα µετά τις εκλογές του Ιουνίου
και σε λιγότερο από είκοσι ηµέρες από την παροχή ψήφου εµπι-
στοσύνης, εισάγονται προς ψήφιση κοµβικές εξαγγελίες του κυ-
βερνητικού προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ειλικρίνεια, γιατί αυτά που γίνονται είναι αυτά που υποσχεθή-
καµε, αλλά και γιατί κόντρα στο κύµα της πλειοδοσίας είπαµε
από την πρώτη στιγµή ότι δεν θα ρισκάρουµε τη δηµοσιονοµική
σταθερότητα που καταφέραµε µε τόση προσπάθεια όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Συνέπεια γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πιάνει το
νήµα των πολιτικών της από εκεί που το άφησε µε την ίδια φιλο-
σοφία µε κοινές προτεραιότητες. 
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Ανάπτυξη για ενίσχυση του εισοδήµατος και στήριξη των πιο
αδύναµων µε δηµοσιονοµική υπευθυνότητα. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνει ένα
καθαρό στίγµα της οικονοµικής πολιτικής σε αυτή τη δεύτερη θη-
τεία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Προσωπικά θα ήθελα να σταθώ σε τρεις περιοχές, σε τρία
πεδία που καλύπτουν µερικές από τις πιο χαρακτηριστικές προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου. 

Είναι πρώτα απ’ όλα η πρόθεση να στηριχθεί η οικογένεια και
οι νέοι που θέλουν να κάνουν οικογένεια. Με τον διπλασιασµό
της χρηµατοδότησης για το πρόγραµµα «Σπίτι µου», αφού σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που έδωσε στη δηµοσιότητα, η ΔΥΠΑ έχει
φτάσει ήδη κοντά στον αρχικό στόχο της κάλυψης των πέντε χι-
λιάδων δικαιούχων µε αύξηση κατά 1.000 ευρώ του αφορολόγη-
του για όσους έχουν εξαρτώµενα τέκνα, αλλά και µε την οικο-
νοµική ενίσχυση των νέων δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών για την
αγορά προϊόντων και υπηρεσιών στους τοµείς του πολιτισµού,
του τουρισµού και των µεταφορών.

Ένα δεύτερο πεδίο είναι η στήριξη των πιο αδύναµων συµπο-
λιτών µας µε τη µόνιµη, δηλαδή οριστική απαλλαγή των πρώην
δικαιούχων του ΕΚΑΣ από τα έξοδα που τους αναλογούν για την
αγορά φαρµάκων, µε το άνοιγµα των προϋποθέσεων ένταξης στο
Πρόγραµµα Απασχόλησης ανέργων ηλικίας πενήντα πέντε ετών
και άνω, καθώς απαλείφεται ο όρος της «µακροχρόνιας ανερ-
γίας», ενώ ανοίγει ο δρόµος, ώστε να µπορούν να ενταχθούν
άνεργοι από εξήντα επτά έως και εβδοµήντα τεσσάρων χρόνων
που δεν έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο για να θεµε-
λιώσουν συνταξιοδοτικά δικαιώµατα, µε παράταση του Market
Pass για τρεις µήνες, µέχρι και τον Οκτώβριο, αλλά και του καλα-
θιού του νοικοκυριού έως το τέλος του χρόνου. Είναι δύο µέτρα
που ανακούφισαν εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας από το
κύµα ακρίβειας που έφερε η εισαγόµενη πληθωριστική κρίση.

Μαζί µε τα µέτρα αυτά διατηρείται το πλαφόν στο περιθώριο
µικτού κέρδους για απαραίτητα σε ένα νοικοκυριό ήδη, στα οποία
για πρώτη φορά εντάσσονται και τα σχολικά είδη.

Η τρίτη κατηγορία διατάξεων αφορά ασφαλώς στην αύξηση
των αποδοχών των δηµοσίων υπαλλήλων, την πρώτη ύστερα από
δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια, η οποία σε συνδυασµό µε µια
σειρά άλλων µέτρων αντιστοιχεί σε έναν ή και περισσότερο επι-
πλέον µισθό για κάθε δηµόσιο υπάλληλο. Σε αυτές τις αυξήσεις
δίνεται έµφαση στους χαµηλόµισθους, αυτούς που έχουν εξαρ-
τώµενα τέκνα και σε όσους υπηρετούν σε θέσεις ευθύνης.

Ειδική πρόνοια λαµβάνεται για κατηγορίες, όπως αυτοί που
υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας και
το επιστηµονικό προσωπικό των πανεπιστηµίων και άλλων φο-
ρέων, σε συµµόρφωση µε τη νοµολογία του Σ.τ.Ε..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό καλύ-
πτεται, όπως είναι γνωστό, περίπου ο µισός προϋπολογισµός του
οικονοµικού προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς,
θα υπάρχει και συνέχεια, πάντα στην κατεύθυνση της τόνωσης
του εισοδήµατος, τόσο µε οριζόντια όσο και µε στοχευµένα
µέτρα.

Να θυµίσουµε ότι στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα περιλαµβά-
νονται πρόσθετα δηµοσιονοµικά µέτρα, όπως η µείωση των τε-
κµηρίων διαβίωσης, η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος κατά 8%, η σταδιακή κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος και η σταδιακή µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%.
Επίσης, η αύξηση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και τους αγρότες από τους τέσσερις στους
εννιά µήνες, αλλά και το νέο µόνιµο πρόγραµµα δέκα χιλιάδων
νέων θέσεων εργασίας για τους νέους µας. Είναι µέτρα που θα
υλοποιηθούν χωρίς να βάλουν σε κίνδυνο τον µεσοπρόθεσµο
στόχο για πρωτογενές πλεόνασµα στο επίπεδο του 2%.

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε αυτά
που µπορούµε και κάνουµε αυτά που λέµε. Και αυτή την τετραε-
τία θα πορευθούµε µε ρεαλισµό, µε υπευθυνότητα και ειλικρίνεια.
Αυτές οι αρχές εκτιµήθηκαν, άλλωστε, από τους πολίτες που µας
εµπιστεύτηκαν στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου και οι
οποίοι µε την ψήφο τους είπαν ότι οι εποχές της ανευθυνότητας,
της πλειοδοσίας και των µαγικών συνταγών πρέπει να παρέλθουν
οριστικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιόγιακα. Ακολουθεί ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Θεοχάρης
Θεοχάρης και µετά να ετοιµάζονται οι συνάδελφοι Πούλου Πα-
ναγιού, Γερουλάνος Παύλος, Φερχάτ Οζγκιούρ και Σταρακά Χρι-
στίνα. Ευχαριστώ.

Κύριε Θεοχάρη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι περασµένη ώρα και έχει γίνει εκτεταµένη συζήτηση και

συνεπώς, θα προσπαθήσω να µαζέψω κάποια κοµµάτια της κρι-
τικής. Συγχωρείστε µε, αλλά ακούστηκαν πάρα πολλά θέµατα και
η κριτική που ακούστηκε εν πολλοίς µάλλον είναι λίγο θολή. Είναι
δύσκολη η θέση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και συνεπώς,
ψάχνουν να βρουν λόγους για τους οποίους θα πρέπει να µην
ψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο, νοµοσχέδιο όµως που έχει µόνο
θετικές διατάξεις για τους πολίτες. Γι’ αυτό και ακούσαµε τα
πάντα και τα ανάποδά τους.

Και υπό αυτή την έννοια, νιώθω και λίγο σαν σαιξπηρικός
ήρωας εκεί πέρα, τον Κλαύδιο και την Ηρώ του «Πολύ κακό για
το τίποτα». Γυρίζουµε γύρω-γύρω, αλλά τελικά, στην πραγµατι-
κότητα, δεν λέµε τίποτα. Λέµε πως µε αυτό το νοµοσχέδιο κατέ-
στρεψε το φιλελεύθερο προφίλ της η Νέα Δηµοκρατία και το
φιλελεύθερο προφίλ του ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χατζη-
δάκης και συγχρόνως, ότι δεν ακολουθούµε τον δρόµο της σο-
σιαλδηµοκρατίας και ότι στην πραγµατικότητα είναι νεοφιλελεύ-
θερο αυτό το νοµοσχέδιο.

Δεν µπορούν να ισχύουν όλα, έτσι; Είχαµε τον τραγέλαφο του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ξέρω καν πώς ο εισηγητής κ. Μαµουλάκης άλλα µας
είπε, ότι θα ψηφίσει επί της αρχής το νοµοσχέδιο και τελικά, άλ-
λαξε άποψη. Καρατοµήθηκε, ας το πούµε, η γραµµή και άλλαξε,
έγινε κωλοτούµπα και στη γραµµή ο ΣΥΡΙΖΑ και ξαφνικά, δεν το
ψηφίζει επί της αρχής.

Έχουµε τον τραγέλαφο του ΠΑΣΟΚ, που ψηφίζει όλα τα θετικά
άρθρα, δηλαδή όλα, αλλά δεν ψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέ-
διο.

Δυστυχώς, δεν έχετε συνειδητοποιήσει ποιο είναι το νόηµα της
πρόσφατης ψήφου του ελληνικού λαού και αυτό είναι το πιο λυ-
πηρό. Ο ελληνικός λαός ζητάει υπεύθυνη Αντιπολίτευση και το
ΠΑΣΟΚ σε κάποιον βαθµό το επιβράβευσε, ακριβώς επειδή
άσκησε σε κάποιον βαθµό υπεύθυνη αντιπολίτευση. Δηλαδή, πα-
ρόλες τις αντιρρήσεις που εξέφραζε, τελικά ψήφιζε, όταν το νο-
µοσχέδιο ήταν υπέρ της κοινωνίας και τώρα σύρεται σε µια
στείρα αντιπολιτευτική στάση, ένα στείρο «όχι». Μπορούσατε να
εκφράσετε αντιρρήσεις και τελικά, να ψηφίσετε και τις αυξήσεις
και όλα και ουσιαστικά και επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Όµως,
λέτε «όχι» για να πείτε «όχι». Αυτό, στην πραγµατικότητα, είναι
στάση και αυτό, δυστυχώς, δεν οδηγεί πουθενά. Μακάρι να αλ-
λάξετε στάση όχι για µας, αλλά για σας. Εµείς θα είµαστε και θα
συνεχίσουµε σε αυτή την πορεία, στην οποία µας έταξε ο ελλη-
νικός λαός, γιατί το πρόγραµµά µας αυτό υλοποιούµε και το υλο-
ποιούµε µε πίστη και το υλοποιούµε ρητά, όπως το υποσχεθή-
καµε στον ελληνικό λαό.

Και εδώ, αν θέλετε, είναι και η απάντηση και στην κ. Κωνστα-
ντοπούλου, η οποία είπε ότι, αν αυτό το µίζερο -στην πραγµατι-
κότητα, δεν χρησιµοποίησε αυτή τη λέξη, αλλά νοµίζω ότι αυτό
είναι που εννοούσε- πρόγραµµα είναι το 50% του προγράµµατος
της Νέας Δηµοκρατίας, τότε οποία καταστροφή και αυτό θα
έπρεπε να µας θλίβει εµάς, στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας.

Δεν µας θλίβει, κυρία Κωνσταντοπούλου, γιατί αυτό είναι το
δείγµα της ωριµότητας του ελληνικού λαού. Είχε µπροστά του ο
ελληνικός λαός ένα πρόγραµµα 9,1 δισεκατοµµυρίων και απένα-
ντι είχε προγράµµατα των 83 δισεκατοµµυρίων και επέλεξε τα 9
δισεκατοµµύρια. Επέλεξε, λοιπόν, µια συνετή, δηµοσιονοµικά
ορθή πορεία, η οποία ανακουφίζει µέσα στο πλαίσιο των δυνα-
τοτήτων της ελληνικής οικονοµίας.

Όλα αυτά ακούσαµε και ακούσαµε για καταστροφή για το
χρέος, το χρέος που είµαστε πρωταθλήτρια στη µείωσή του µε
22%, ότι είχαµε ένα τεράστιο έλλειµµα, ενώ ήρθε το 2022 να
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έχουµε πλεόνασµα, µια χρονιά νωρίτερα από τις εκτιµήσεις και
από την υποχρέωσή µας, ότι έχουµε πρόβληµα ανάπτυξης, όταν
πήραµε την ανάπτυξη από το ένα τέταρτο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και το πήγαµε στο υπερδιπλάσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ότι οι εξαγωγές έχουν πρόβληµα, όταν πάµε από ρεκόρ σε
ρεκόρ.

Είναι, συνεπώς, µια κριτική η οποία δεν εδράζεται σε καµµία
πραγµατικότητα. Αυτό τιµώρησε ο ελληνικός λαός και τιµώρησε,
βέβαια, τη σιγουριά σας ότι το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν θα υλοποιηθεί και δεν µπορεί να υλοποιηθεί.

Σήµερα γυρίζουµε το νερό, το οποίο το ιδιωτικοποίησε στους
Γερµανούς ο ΣΥΡΙΖΑ, και το παίρνουµε πίσω µε έναν νόµο και
ένα άρθρο, όπως θα έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και σηκώθηκε ο κ. Φάµελ-
λος και είπε να ζητήσουµε συγγνώµη, επειδή παίρνουµε πίσω και
αντιστρέφουµε την καταστροφική πολιτική, κόντρα στις αποφά-
σεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, του ΣΥΡΙΖΑ, κόντρα σε
αυτές τις αποφάσεις που έδωσε στο Υπερταµείο. Άλλοι πρέπει
να ζητήσουν συγγνώµη, όχι η Νέα Δηµοκρατία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχραστώ πολύ περισ-
σότερο τον χρόνο, γιατί πραγµατικά ο χρόνος σήµερα είναι πάρα
πολύ δύσκολος και πρέπει να ακούσουµε και τους υπόλοιπους
οµιλητές. Θα πω δυο λόγια. Πρώτον, θα µιλήσω για αυτό το θέµα
των συνταξιούχων που σηκώνει και ξανά σηκώνει το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. Η δυνατότητα σε ανθρώπους, οι οποίοι,
δυστυχώς, στα εξήντα επτά τους δεν έχουν συµπληρώσει ένσηµα
και συνεπώς παίρνουν προνοιακά επιδόµατα, η δυνατότητά τους
µε προγράµµατα του ΟΑΕΔ να συµπληρώσουν αυτά τα ένσηµα
για να ζήσουν µια υπόλοιπη ζωή αξιοπρέπειας, θα έπρεπε να ψη-
φιστεί από το ΚΚΕ πρώτο. Αντί για αυτό, δεν την ψηφίζετε. Γιατί;
Διότι προτιµάτε να ζουν σε µια µορφή ανέχειας µπας και έρθει η
πολυπόθητη επανάσταση. Αυτό δηλαδή που ακούστηκε παλιό-
τερα από την κ. Αχτσιόγλου, ότι η κανονικότητα δεν συµφέρει την
Αριστερά. Αυτό το βλέπουµε σήµερα. Και θα το δούµε να υλο-
ποιείται µε την ψήφο σας. Έχετε τον χρόνο να το αλλάξετε. 

Έξι σχέδια -τα ανέφερα και στην επιτροπή- υπηρετεί αυτό το
νοµοσχέδιο, πολυσχιδές. Είναι ένα σχέδιο στήριξης τους εισοδή-
µατος των δηµοσίων υπαλλήλων. Μας έλεγε το ΠΑΣΟΚ προεκλο-
γικά: «Πώς θα στηρίξετε; Με νόµους θα βγάλετε τον µέσο µισθό
να ανέβει;». Θα ανέβει των δηµοσίων υπαλλήλων. Θα συνεχίσει
να ανεβαίνει ο κατώτατος. Θα πέσει η ανεργία, όπως πέφτει µε
τις πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας, και θα αρχίσουν οι τριετίες
να έρχονται. Και θα µειώσουµε τις εισφορές. Έτσι ανεβαίνει ο
µέσος µισθός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σχέδιο στήριξης δεύτερο της οικογένειας και των νέων, και µι-
σθολογικά και µε το Youth Pass και µε το αφορολόγητο. Είναι
µέτρα τα οποία στηρίζουν τους νέους και στηρίζουν την οικογέ-
νεια στην πράξη. Είναι µέτρα στήριξης της περιουσίας σε αυτές
τις δύσκολες στιγµές που έχουµε, δυστυχώς, νεκρούς. Όλοι µας
θλιβόµαστε µε αυτό, όλοι µας ενώνουµε τις φωνές. Κανένας δεν
ανέβηκε σε αυτό το Βήµα και δεν το είπε. Το λέω και εγώ φυσικά
µε τη σειρά µου. Και ελπίζω να σταµατήσει η συζήτηση για το αν
είναι υπέρτατη αξία η ανθρώπινη ζωή, τώρα που χάνουµε κάποι-
ους ανθρώπους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, συντοµεύεστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµι-
κών): Στηρίζουµε, λοιπόν, την περιουσία µέσω αυτών των κινή-
τρων ώστε η περιουσία των Ελλήνων πολιτών να είναι ασφαλισ-
µένη. Στηρίζουµε τους ευάλωτους. 

Τέταρτο σχέδιο στήριξης, στηρίζουµε στους ευάλωτους και µε
το ΕΚΑΣ, και όσοι έχασαν το ΕΚΑΣ να µην πληρώνουν φαρµακευ-
τική δαπάνη, και µε το Market Pass. Στηρίζουµε την αποτελεσµα-
τικότητα του δηµοσίου, διότι δίνουµε αύξηση του επιδόµατος
θέσης ευθύνης που µαζί µε την αξιολόγηση είναι το δίπτυχο της
αύξησης της αποτελεσµατικότητας. Αλλά και η αύξηση του εισα-
γωγικού µισθού θα φέρει ανθρώπους µε περισσότερα προσόντα
στο δηµόσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Θεοχάρη, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµι-
κών): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Στηρίζουµε, τέλος πάντων, την εµπιστοσύνη στην πολιτική και
στο πολιτικό σύστηµα. Διότι όταν ένα κόµµα, όπως η Νέα Δηµο-
κρατία που κυβερνάει, φέρνει στο πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και υλοποιεί το 50% του προγράµµατός του,
όταν µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο βάζουµε, επιτέλους, τη δυνα-
τότητα των κοµµάτων να κοστολογούν τα προγράµµατά τους και
έτσι να σταµατήσουµε να έχουµε µια άχαρη συζήτηση περί του
κόστους -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ας σταµατήσει
αυτή η κουβέντα περί µεθοδολογίας. Δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα στη µεθοδολογία. Το έδωσα το παράδειγµα και στην επι-
τροπή. Όταν λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι 10% θα δώσει αύξηση στους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, 10% επί 13 δισεκατοµµύρια
ευρώ µισθολογικό κονδύλι, είναι 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή
είναι η µεθοδολογία που θα σας δίνει το Δηµοσιονοµικό Συµβού-
λιο. Δεν είναι καµµία µεθοδολογία να υπολογίσουµε την ιδιοστρο-
φορµή του µνηµονίου και θα πρέπει εδώ πέρα να καθόµαστε να
συζητάµε επί ώρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Είναι απλά τα πράγµατα. Όποιος θέλει να τα ψηφίσει, τα ψη-
φίζει. Όποιος δεν το ψηφίζει, σηµαίνει ότι δεν δίνει αυτά τα 4,4
δισεκατοµµύρια ευρώ στον ελληνικό λαό. Οι συνταξιούχοι, οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι, όλοι οι ωφεληµένοι, οι νέοι θα το θυµούνται
και να είστε σίγουροι πως θα θυµούνται τη στάση σας σήµερα
στην ψήφιση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, για να ξέ-
ρουµε, ο µέσος χρόνος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δυστυχώς, έχει προ-
ηγηθεί από το πρωί µια υπέρβαση των χρόνων από όλους. Και
βεβαίως είναι κάτι που θα το δούµε όλοι συνολικά. Εγώ συµφωνώ
απολύτως µαζί σας. Και νοµίζω ότι ο καθένας αξιολογείται και
κρίνεται από όσους µας ακούν για τον αυτοπεριορισµό του. Σε
κάθε περίπτωση δεν είναι ζήτηµα αυτής της στιγµής. 

Έχει ζητήσει για ένα λεπτό, φαντάζοµαι, τον λόγο η κ. Κωνστα-
ντοπούλου. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην παρέµβασή του ο κ. Θεοχάρης έκανε µια ερµηνεία της

ψήφου του ελληνικού λαού. Και τον άκουσα, µε έκπληξη, να λέει
ότι το γεγονός πως το 40% των ψηφισάντων ψήφισαν τη Νέα Δη-
µοκρατία σηµαίνει -αυτό είπε- ότι επέλεξαν το πρόγραµµα το
οποίο σήµερα ψηφίζεται. Θα ήθελα να απαντήσω στην Κυβέρ-
νηση. Ελπίζω ότι αυτή η αλαζονική τοποθέτηση που ακούσαµε,
εκφράζει µόνο το συγκεκριµένο κυβερνητικό πρόσωπο και όχι
την Κυβέρνηση. Ελπίζω! Θα το δούµε. 

Θα ήθελα, όµως, να σας απαντήσω ότι δεν θα πρέπει καθόλου
να θεωρείτε ότι το αποτέλεσµα των εκλογών, που πράγµατι
έδωσε αυτό το ποσοστό στο κόµµα σας και πράγµατι επιτρέπει
να κυβερνάτε, αποτελεί µια παραίτηση των Ελλήνων πολιτών από
τις ελπίδες τους, ότι αποτελεί έναν συµβιβασµό για συνθήκες πε-
ριστολής και προσβολής της αξιοπρέπειάς τους, της αξιοπρε-
πούς διαβίωσης, των δικαιωµάτων τους των θεµελιωδών, τα ο-
ποία είναι απολύτως κατοχυρωµένα και απαραβίαστα.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ο ελληνικός λαός δεν παραιτήθηκε.
Οι Έλληνες πολίτες δεν παραιτούνται. Και εµείς θα είµαστε εδώ
για να σας το θυµίζουµε, για να σας λέµε, ναι, ότι αυτά τα οποία
φέρνετε είναι πενιχρά. Η λέξη «µίζερα» ήταν δική σας, και ίσως
κάτι σηµαίνει. Οι δικές µου λέξεις ήταν «πενιχρά» και «µηδαµινά»,
γιατί ξέρω τι σηµαίνει στην πραγµατικότητα των Ελλήνων πολιτών
και των Ελληνίδων. Και καθόλου µην αντιµετωπίζεται τη διακυ-
βέρνησή σας…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχετε βάλει το
χρονόµετρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
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ρακαλώ, συγγνώµη που διακόπτω…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα µακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω ζητήσει
ούτε δευτερολογία. Έχω το δικαίωµα του πενταλέπτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,
είναι καταγεγραµµένο το πόσο έχει µιλήσει ο καθένας. Καλό είναι
να αυτοπεριοριστούµε όλοι. Καταλαβαίνετε την ιδιαίτερη συν-
θήκη της σηµερινής συνεδρίασης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ζήτησα δι’ ολίγον τον λόγο. Θα
µπορούσαµε να πω και: Δώστε µου την δευτερολογία µου. Δεν
κάνω αυτό. Για πάρα πολύ λίγο κάνω αυτή τη διευκρίνιση, για να
είναι κατανοητό ότι η δική µας θέση είναι ότι θα υπερασπιστούµε
αυτά τα οποία οι Έλληνες πολίτες και οι Ελληνίδες πολίτες αξί-
ζουν και αυτά τα οποία συνεχίζουν να διεκδικούν και ελπίζουν.
Να µην ερµηνεύετε το αποτέλεσµα των εκλογών ως παραίτηση. 

Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα -και τώρα απευθύνοµαι
σε εσάς και σε όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες- µία πρόταση
διαδικαστική πριν από σαράντα πέντε λεπτά. Σας είπα ότι δεν
είναι δυνατόν να συνεχίζεται η συνεδρίαση µέχρι τις πρώτες µε-
ταµεσονύκτιες ώρες. Είναι προσβλητικό και για την Βουλή και για
αυτά που συζητάµε, που εσείς τα παρουσιάζετε και ως εξαιρετικά
σηµαντικά. Δεν µπορεί να νοµοθετεί η Βουλή στη µία, στις δύο,
στις τρεις η ώρα το πρωί. Δεν µπορεί να νοµοθετεί σε άδεια
έδρανα. Και για αυτό πρότεινα και παρακαλώ…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, αν

µου επιτρέπετε, έχει ακουστεί αυτό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η Βουλή έχει συνε-

δριάσει πάρα πολλές φορές µέχρι τη µία και τις δύο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στη Διάσκεψη µπο-

ρούµε να το ξαναδούµε. Σίγουρα αυτό υπάρχει. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αν θέλετε επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω γιατί καταλα-
βαίνω ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά επαναλαµβά-
νετε αυτό που είπατε νωρίτερα. Το καταλαβαίνω αλλά δεν προ-
σθέτετε κάτι καινούργιο στη συζήτηση. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Αυτό που είπα νωρίτερα ήταν µια πρόταση επί της διαδι-
κασίας για την οποία επιφυλαχθήκατε να απαντήσετε. Έχει φτάσει
22.30’ και δεν έχει καµµία Κοινοβουλευτική Οµάδα πάρει θέση στη
πρόταση να διακόψουµε για αύριο και να συνεδριάσουµε κανο-
νικά αύριο το πρωί συνεχίζοντας. Δεν έχετε απαντήσει. Θεωρώ
ότι θα πρέπει αυτό να απαντηθεί και θα πρέπει να πάρουµε µια
απόφαση υπεύθυνη. Ξαναλέω, είναι η µέρα φορτισµένη, υπάρχει
πένθος, υπάρχει αγωνία, δεν είναι λογικό να συνεχίζετε µε αυτούς
τους όρους η συζήτηση. Αυτό είναι που προτείνω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, κυρία Πρό-

εδρε.
Να απαντήσω επί του θέµατος που θέσατε. Η Ολοµέλεια πάρα

πολλές φορές έχει συνεδριάσει µέχρι τη µια και µέχρι τις δυο η
ώρα. Δυστυχώς σήµερα υπήρχε υπέρβαση στο χρόνο από πάρα
πολλούς και είµαστε αυτή τη στιγµή σε αυτό το σηµείο. Αλλά
είναι ένα σηµείο στο οποίο µπορεί να ολοκληρωθεί η συνεδρίαση.
Αυτό διαβλέπουµε από τους Βουλευτές οι οποίοι έχουν αποµεί-
νει. Σε κάθε περίπτωση αν δούµε ότι δεν µπορεί να συµβεί αυτό
µέσα στους χρόνους που προανέφερα θα ανακοινωθεί εγκαίρως.
Αλλά είναι ακόµα αρκετά νωρίς για να το πούµε αυτό. Πάντως
θυµίζω ότι έχει γίνει συνεδρίαση µέχρι τη µια και µέχρι τις δυο.
Πάντως στη Διάσκεψη των Προέδρων µπορούµε να δούµε οτιδή-
ποτε άλλο θέλετε για να το έχουµε ως κανόνα από εδώ και πέρα. 

Θα παρακαλέσω όλους να µπορέσουµε να έχουµε τον αυτο-
προσδιορισµό που νοµίζω γίνεται κατανοητός. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µισό λεπτό µόνο, παρα-
καλώ. 

Παρακαλώ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι πρέπει να τηρούµε
τον χρόνο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να λέτε και κανένα όχι. Θέλει να κάνει
σόου ο κ. Θεοχάρης. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµι-
κών): Μακριά από εµάς οποιαδήποτε µορφή αλαζονείας. Σας
διαβεβαιώ, κυρία Κωνσταντοπούλου. Είναι απλή ερµηνεία της δη-
µοκρατίας να πιστεύει κάποιος πως οι ψηφοφόροι του ψήφισαν
το κόµµα για το πρόγραµµα το οποίο παρουσίασε. Δεν είπαµε τί-
ποτα παραπάνω από αυτό. Πραγµατικά παρουσιάσαµε ένα πρό-
γραµµα. Το θέσαµε υπ’ όψιν του ελληνικού λαού. Ήταν κοστολο-
γηµένο και επέλεξε τη Νέα Δηµοκρατία να κυβερνήσει για να υλο-
ποιήσει αυτό το πρόγραµµα. Αυτή είναι βασική δηµοκρατική
αρχή τώρα. 

Αυτό σηµαίνει ότι ο ελληνικός λαός δεν έχει ελπίδες όπως
εσείς θέλετε να παρουσιάσετε ότι εµείς πιστεύουµε; Βεβαίως
έχει ελπίδες. Και οι ελπίδες του είναι απωθηµένες στη Νέα Δη-
µοκρατία. Εµείς εκφράζουµε αυτού του είδους τις ελπίδες. Και
εδώ είναι η διαφορά της πολιτικής φιλοσοφίας της δικής µας και
της δικής σας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μας κάνει προπαγάνδα τώρα; Να πάρω
κι εγώ τον λόγο; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµι-
κών): Και η διαφορά είναι ότι ο ελληνικός λαός δεν περιµένει
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να δίνει συνέχεια δι-
σεκατοµµύρια επί δισεκατοµµυρίων. Περιµένει να φτιάξει τέτοιο
περιβάλλον που η ανάπτυξη να του επιτρέψει να υλοποιήσει τα
όνειρά του και τις ελπίδες του στηριγµένος στις δικές του δυνά-
µεις. Και αυτό προσφέρει η Νέα Δηµοκρατία σε όλες τις Ελληνί-
δες και σε όλους τους Έλληνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν τα τέσσερα
ονόµατα των συναδέλφων που ανέφερα αδίκησα τον κ. Λιούτα ο
οποίος προηγούνταν.

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο. Θα ακολουθήσουν τα τέσσερα
ονόµατα όπως τα ανέφερα πριν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού περάσω στο κύριο µέ-

ρος της οµιλίας µου θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να εκ-
φράσω τη βαθιά µου λύπη και οδύνη για το χαµό των άξιων πιλό-
των µας, των άξιων παλικαριών µας που έχασαν τη ζωή τους εν
ώρα καθήκοντος κατά την κατάσβεση της πυρκαγιάς στην Εύ-
βοια. Θερµά συλλυπητήρια στις οικογένειές τους και στους δι-
κούς τους ανθρώπους. Η πατρίδα µας θρηνεί. Τα λόγια σε
τέτοιες στιγµές είναι πάρα πολύ φτωχά για να περιγράψουν το
µέγεθος της τραγωδίας. 

Θα ήθελα επίσης από το Βήµα της Ολοµέλειας να τονίσω ότι
είναι απέραντη η ευγνωµοσύνη µας προς όλες τις γυναίκες και
τους άντρες της Πυροσβεστικής, της Ελληνικής Αστυνοµίας,
όλων των Σωµάτων Ασφαλείας, του λιµενικού, των Ενόπλων Δυ-
νάµεών µας προς τους εθελοντές και σε όλους όσους µε κίνδυνο
της ζωής τους συµβάλλουν στην προστασία της ανθρώπινης
ζωής, των σπιτιών και της περιουσίας. 

Εκφράζω ασφαλώς και τη βαθιά µου και µεγάλη συµπαρά-
σταση προς όλους τους συµπολίτες µας που δοκιµάζονται αυτές
τις ηµέρες από τις φωτιές. Είναι µεγάλο χρέος µας και καθήκον,
το οποίο υπηρετούµε αταλάντευτα µε όλες µας τις δυνάµεις, να
αγωνιζόµαστε για την προστασία της ανθρώπινης ζωής, την προ-
στασία του περιβάλλοντος, της χλωρίδας και της πανίδας, των
σπιτιών και των περιουσιών των συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι, ερχόµενος στη συζήτηση για το νοµοσχέδιό
µας θα ήθελα να τονίσω ότι το νοµοθετικό µας έργο λειτούργησε,
λειτουργεί και θα συνεχίσει να λειτουργεί προς απόδειξη των
ιερών δεσµών εµπιστοσύνης που µας συνδέουν µε την ελληνική
κοινωνία. Δεσµοί εµπιστοσύνης που οδήγησαν σε µία ισχυρή
εντολή διακυβέρνησης στη Νέα Δηµοκρατία και στον Κυριάκο
Μητσοτάκη στις πρόσφατες εκλογές. Η τιµή και η ευθύνη που
συνεπάγεται η σηµαντική αυτή ψήφος εµπιστοσύνης των Ελλή-
νων γεµίζει όλους µας µε την αντίστοιχη µεγάλη ευθύνη να αγω-
νιζόµαστε για την πατρίδα, την ελληνική κοινωνία, τις τοπικές
κοινωνίες µε όλες µας τις δυνάµεις για την ανάπτυξη και για την
πρόοδο όλων των συµπολιτών µας κάθε ηλικίας χωρίς διαχωρι-
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σµούς και χωρίς αποστάσεις. 
Με το σηµερινό µας νοµοσχέδιο συνεχίζει να αποδεικνύεται η

µεγάλη αξιοπιστία του Πρωθυπουργού µας του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Ο λόγος µας ταυτίζεται µε τις πράξεις και µε τα αποτελέ-
σµατα. Στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου µας εµπεριέχεται επί
της ουσίας το 50% των προεκλογικών οικονοµικών δεσµεύσεων.
Έχει µεσολαβήσει µόλις ένας µήνας από τις δεύτερες εκλογές
και είµαστε εδώ για να εκπληρώνουµε τις υποσχέσεις µας προς
τον ελληνικό λαό. Πρόκειται για οικονοµικές δεσµεύσεις που ανα-
γνωρίζουν προβλήµατα και δίνουν λύσεις πάντοτε στηρίζοντας,
πάντοτε επιδιώκοντας όλοι οι συµπολίτες µας οι οικογένειές
τους, οι συνταξιούχοι µας και όλοι ανεξαρτήτως να ζουν πολύ
καλύτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι για πρώτη φορά µετά από δεκα-
τέσσερα χρόνια έρχονται σηµαντικές αυξήσεις στους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων. Από την 1η Ιανουαρίου του 2024 αυ-
ξάνονται οι µισθοί των εξακοσίων εξήντα τριών χιλιάδων δηµο-
σίων υπαλλήλων µας. Επιπρόσθετα, επιπλέον ευνοηµένοι θα είναι
οι χαµηλόµισθοι δηµόσιοι υπάλληλοι µε παιδιά, όσοι κατέχουν
θέσεις ευθύνης, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σω-
µάτων Ασφαλείας και φυσικά οι πανεπιστηµιακοί µας. 

Πιο συγκεκριµένα αναφορικά µε τις αυξήσεις στα µισθολόγια
των δηµοσίων υπαλλήλων προβλέπεται οριζόντια αύξηση κατά
70 ευρώ τον µήνα για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους τόσο
του ενιαίου όσο και των ειδικών µισθολογίων. Αύξηση της οικο-
γενειακής παροχής κατά 20 ως 50 ευρώ το µήνα ανάλογα µε τον
αριθµό των παιδιών. Αύξηση κατά 30% του επιδόµατος θέσης ευ-
θύνης. Αύξηση των επιδοµάτων παραµεθορίου ιδιαίτερων συν-
θηκών εργασίας για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας καθώς και των εξόδων διανυκτέρευσης και
χιλιοµετρικής αποζηµιώσεις για όλους τους υπαλλήλους. Επι-
πλέον, αυτών των παρεµβάσεων πολύ ευεργετικές ρυθµίσεις
είναι η αύξηση του αφορολόγητου για τους φορολογούµενους
µε εξαρτώµενα τέκνα, η παράταση του Market Pass καθώς και η
θέσπιση του Youth Pass ύψους 150 ευρώ για τους νέους δεκαο-
κτώ και δεκαεννέα ετών. H µόνιµη απαλλαγή από τη συµµετοχή
στη δαπάνη της αγοράς φαρµάκων για τους δικαιούχους του
ΕΚΑΣ, η µείωση κατά 10% του ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες που ασφα-
λίζονται για σεισµό πυρκαγιά και πληµµύρες και η αύξηση κατά
7,75% σε συντάξεις εννιάµισι χιλιάδων δικαιούχων της ειδικής κα-
τηγορίας «µικρό δηµόσιο» του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Αυτές οι παρεµβάσεις οι οποίες σαφώς και δεν αποτελούν την
πλήρη και εξαντλητική λίστα όσων ιδιαιτέρως σηµαντικών θεσπί-
ζονται µε το παρόν νοµοσχέδιο έρχονται και υπηρετούν τους βα-
σικούς µας στόχους οι οποίοι είναι η στήριξη της ελληνικής
κοινωνίας ολόκληρου του κόσµου της εργασίας και η βαθιά ευ-
γνωµοσύνη του κράτους για την εργασία που προσφέρουν. 

Κυρίες και κύριοι, παράλληλα θα ήθελα ιδιαιτέρως να σταθώ
και στη διάταξη που ορίζει το διπλασιασµό του ύψους της χρη-
µατοδότησης της δηµόσιας υπηρεσίας απασχόλησης κατά 375
εκατοµµύρια ευρώ για το πρόγραµµα «Σπίτι µου». Το πρόγραµµα
«Σπίτι µου» στις νέες και στους νέους µας ενέπνευσε κύµα αισιο-
δοξίας και αποτέλεσε µία βασική απόδειξη ότι η πολιτεία στέκεται
στο πλευρό τους. Δεν υπάρχει τίποτε πιο σηµαντικό από µία πο-
λιτική που εµπνέει ελπίδα και αισιοδοξία και η οποία ταυτόχρονα
παράγει αποτελέσµατα, από µία πολιτική που βοηθάει και στηρί-
ζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στόχευση και οι στόχοι του
παρόντος νοµοσχεδίου αφορούν γενναία την επιβράβευση της
µισθωτής εργασίας στο δηµόσιο και την ενίσχυση του διαθέσιµου
εισοδήµατος όλων των συµπολιτών µας. Οι στόχοι αυτοί είναι
πάρα πολύ σηµαντικοί καθώς συνδέονται µε τον απώτερο σκοπό
της ενίσχυσης της ευηµερίας της κοινωνίας µας. 

Η αύξηση του αφορολογήτου, η ειδική µνεία στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και τους πανεπιστηµιακούς µας, η διαρκής στόχευση για
την ευηµερία όλων των συνταξιούχων µας και η θέση µας πά-
ντοτε και σταθερά δίπλα στα νέα παιδιά και στους νέους ανθρώ-
πους συνιστούν την έµπρακτη τοποθέτησή µας που δεν είναι
άλλη από αυτή που µας οδηγεί δίπλα σε όλους τους πολίτες. 

Αγωνιζόµαστε για όλους και η ηχηρή απάντηση της κοινωνίας
είναι η δυνατή εντολή που έδωσε στη Νέα Δηµοκρατία και στον

Κυριάκο Μητσοτάκη που συνιστά την αποδοχή και την αντίληψη
ότι ο αγώνας δίνεται για κάθε συµπολίτη µας. Συνεχίζουµε όλοι
µαζί κάνοντας τοµές, δίνοντας λύσεις, πάντα µε ορθολογισµό, µε
συναίσθηση και µε ρεαλισµό, απαντώντας πάντοτε στις σύγχρο-
νες προκλήσεις για το καλό της οικονοµίας, της κοινωνίας και της
πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου.

Tον λόγο τώρα έχει η κ. Παναγιού Πούλου και ακολουθεί ο κ.
Γερουλάνος. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνουµε όλοι ότι επικρα-
τεί αναστάτωση στην κοινωνία και εκφράζεται µε µεγάλη ανησυ-
χία για την καταστροφή του περιβάλλοντος και των περιουσιών
των πολιτών από τις συνεχιζόµενες πυρκαγιές, αλλά και µε βαθιά
οδύνη για τον άδικο χαµό των δύο πιλότων µας χθες στην Κάρυ-
στο, καθώς και του κτηνοτρόφου που εγκλωβίστηκε στην ίδια πε-
ριοχή, καθώς επίσης και των δύο νεκρών σήµερα από τις φωτιές
στη Μαγνησία.

Αποτελεί τελικά η ανθρώπινη ζωή απόλυτη προτεραιότητα;
Διότι αν πράγµατι αποτελεί, θα έπρεπε να έχουν γίνει από την πο-
λιτεία όλες οι αναγκαίες πρόδροµες ενέργειες για την προστασία
της, µεταξύ άλλων οι πέντε χιλιάδες εποχικοί δασοπυροσβέστες,
αλλά και οι τρεισήµισι χιλιάδες πυροσβέστες θα έπρεπε να είναι
στις θέσεις τους, αλλά και να είχαν συµπληρωθεί και εκσυγχρο-
νιστεί οι υποδοµές και ο εξοπλισµός µας από τα 2 δισεκατοµµύ-
ρια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για την Πολιτική
Προστασία, που δυστυχώς δεν έχετε αξιοποιήσει, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, γιατί αν αποτελούσε προτεραιότητα, οι πιλότοι µας
δεν θα έκαναν εξαντλητικές βάρδιες ούτε θα πετούσαν µε απαρ-
χαιωµένα αεροσκάφη ηλικίας σαράντα ετών και ούτε θα είχε
αφαιρεθεί η συντήρησή τους από την ΕΑΒ και το έµπειρο προ-
σωπικό της τον Φεβρουάριο του 2023 για να δοθεί µε απευθείας
ανάθεση σε γαλλική εταιρεία που έχει κατηγορηθεί από τη BidAir
για τεχνική ανεπάρκεια, όπως αποκαλύπτει και σηµερινό δηµοσί-
ευµα της «Εφηµερίδας των Συντακτών». Σχετική ερώτηση είχαµε
καταθέσει ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µε πρωτοβουλία
του Βουλευτή Γιώργου Τσίπρα έγκαιρα, τον Μάρτιο του 2023,
αλλά δεν λάβαµε καµία απάντηση από τον πρώην Υπουργό κ. Πα-
ναγιωτόπουλο.

Απαιτούµε έστω και σήµερα µια απάντηση από την Κυβέρνηση
γιατί παραµένει αναξιοποίητο το πυροσβεστικό αεροσκάφος
στην ΕΑΒ και πόσα αεροσκάφη είναι αυτήν τη στιγµή στη Γαλλία
για επισκευή. Τελικά για ποια έγκαιρη προετοιµασία µιλά ο κ. Μη-
τσοτάκης; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ωστόσο, πρέπει να µπει ένα τέλος σε αυτήν τη δυστοπία. Δυό-
µισι εκατοµµύρια στρέµµατα, χιλιάδες σπίτια, καθώς και χιλιάδες
δέντρα και καλλιεργήσιµες εκτάσεις έχουν γίνει στάχτη από το
2019. Τα περιθώρια έχουν στενέψει επικίνδυνα. Ας ακούσουµε το
καµπανάκι που κρούουν οι επιστήµονες όπως ο κ. Λέκκας, οι
οποίοι µας προειδοποιούν ότι αν συνεχιστεί η συστηµατική κατα-
στροφή µε ανεξέλεγκτες πυρκαγιές κάθε καλοκαίρι, περιοχές
όπως η Αττική σύντοµα θα ερηµοποιηθούν. Δεν µπορεί να υπάρ-
ξει εφησυχασµός από κανέναν και κυρίως από την Κυβέρνηση
και γι’ αυτό επείγει να αναλάβει την πρωτοβουλία και να εργα-
στούµε µε διακοµµατική συναίνεση στο πεδίο αυτό, αλλά και για
τη δηµιουργία µιας αρµόδιας ισχυρής εθνικής αρχής, όπως έχει
προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ, στον τοµέα της πρόληψης και της έγκαιρης
αντιµετώπισης των φυσικών καταστροφών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας περάσουµε τώρα στο νοµο-
σχέδιο. Η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι έρχεται σήµερα να εφαρ-
µόσει κατά 50% τις προεκλογικές της δεσµεύσεις, αν και µακάρι
αυτό να συνέβαινε ήδη στην προηγούµενη θητεία της, µε αυξή-
σεις σε µισθούς και συντάξεις, επικαλούµενη τον διαθέσιµο δη-
µοσιονοµικό χώρο. Όµως, αν δεν προσδιοριστεί ποιος είναι ακρι-
βώς αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος, δεν µπορεί κανείς από εµάς
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να εκφράσει θετική ή αρνητική θέση. 
Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, συµπεριλαµβάνετε στον διαθέσιµο

δηµοσιονοµικό χώρο σας τη φορολόγηση των υπερκερδών των
παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά και των διυλιστηρίων; Η
απάντηση είναι όχι. Δεν απλώσατε χέρι στα υπερκέρδη των πα-
ρόχων που ανήλθαν από τον Ιούλιο του 2021 έως τον Ιούλιο του
2022 σε 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε την έκθεση της
ΡΑΕ. Ακόµη µια κούφια υπόσχεση του κ. Μητσοτάκη για 90% φο-
ρολόγησή τους, αφού εισπράξατε µόνο το εξευτελιστικό ποσό
των 340 εκατοµµυρίων ευρώ από το αγαπηµένο σας καρτέλ της
ηλεκτρικής ενέργειας. Ούτε απλώσατε χέρι στα υπερκέρδη από
τον Αύγουστο του 2022 ως σήµερα µετά τη δήθεν κατάργηση της
ρήτρας αναπροσαρµογής, δηµιουργώντας νέα υπερκέρδη που
µόνο για το δίµηνο Σεπτεµβρίου - Οκτωβρίου του 2022 ήταν 1 δι-
σεκατοµµύριο, αλλά ούτε τολµήσατε να αγγίξετε ουσιαστικά και
τα υπερκέρδη των δύο διυλιστηρίων που έφτασαν το 2022 τα 3
δισεκατοµµύρια, αφού τα φορολογήσατε στον συντελεστή του
33%, στον χαµηλότερο που πρότεινε η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και αυτά συµπληρώνονται βέβαια από την έλλειψη ελέγχων για
την αισχροκέρδεια στον τοµέα των τροφίµων από την πανδηµία
µέχρι σήµερα. Το ανεξέλεγκτο «ράλι» των τιµών µε 12,2% πλη-
θωρισµό στα τρόφιµα τον Ιούνιο και η µεγαλύτερη άνοδος των
τιµών τους στην Ευρώπη τον ίδιο µήνα δηµιούργησαν απροσδιό-
ριστα υπερκέρδη σε εταιρείες του κλάδου και τις αλυσίδες των
σουπερµάρκετ. 

Κύριοι Υπουργοί, δεν µειώνουν όλα αυτά τα φορολογικά «άβα-
τα» τον διαθέσιµο δηµοσιονοµικό σας χώρο; Φυσικά και τον µει-
ώνουν, µειώνοντας αντίστοιχα και τα περιθώρια για ουσιαστική
στήριξη της κοινωνίας, γιατί ναι µεν η Κυβέρνηση έρχεται τώρα
να εφαρµόσει τις εξαγγελίες της, αλλά ουσιαστικά δίνει αυξήσεις
- «ψίχουλα» στους εργαζόµενους, τους µισθωτούς και τους συ-
νταξιούχους, αυξήσεις που όχι µόνο δεν καλύπτουν τις ανάγκες
του κόστους διαβίωσης των πολιτών, αλλά οδηγούν µεγάλα τµή-
µατα του πληθυσµού σε περαιτέρω φτωχοποίηση. Γι’ αυτό οι κο-
στολογηµένες προεκλογικές θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία εξακολουθούν να είναι επίκαιρες.

Πρέπει, κύριοι της Κυβέρνησης, να νοµοθετήσετε, γιατί οφεί-
λετε πολύ περισσότερα στους πολίτες. Οφείλετε κατ’ αρχάς
στους µισθωτούς του δηµοσίου που εδώ και δεκατέσσερα χρόνια
δεν έχουν δει καµία αύξηση στους µισθούς τους, παρά τις εξαγ-
γελίες του κ. Μητσοτάκη το 2019 για αυξήσεις διπλάσιες του
ρυθµού ανάπτυξης. Και ας µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Δεν
φέρατε κανένα νέο µισθολόγιο στο δηµόσιο, όπως παραπλανη-
τικά λέτε, αλλά ένα µικρό επίδοµα ουσιαστικά, αφού η καθαρή
αύξηση στον βασικό µισθό είναι µόλις 40 ευρώ τον µήνα. 

Επίσης, η Κυβέρνησή σας οφείλει στους συνταξιούχους, τους
οποίους εξαπατήσατε µε τα αναδροµικά και µε τη γνωστή διαβε-
βαίωση Πέτσα ότι δεν χρειάζεται να προσφύγουν όλοι οι δικαιού-
χοι στο Συµβούλιο της Επικρατείας γιατί θα τα λάβουν έτσι κι
αλλιώς. Εµείς ζητούµε αναδροµικά σε τρεις δόσεις επιστροφή
της δέκατης τρίτης σύνταξης και αυξήσεις για όλους, ανεξαρτή-
τως προσωπικής διαφοράς. 

Οφείλει η Κυβέρνηση και στα νοικοκυριά που φτωχοποιούνται.
Η θέση µας για 10.000 ευρώ αφορολόγητο όριο θα ήταν πραγµα-
τικά σηµαντική ενίσχυση, αλλά εσείς την αρνείστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία, κυρία
Πούλου. Απόλυτα τηρούµε τα επτά λεπτά. Για όλους θα ισχύσει
αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα εξαντλή-
σετε την αυστηρότητά σας σε εµένα;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κάντε µία κατάληξη.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μίλησε δύο φορές τον χρόνο του ο

…
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας,

όπως τη δείξατε σε όλους τους προηγούµενους οµιλητές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε, κυρία

Πούλου, και θα πω εγώ πώς θα εκτελεστεί η διαδικασία.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Οφείλει, λοιπόν, ακόµη στους
αγρότες που βλέπουν ότι δεν µπορούν να ανταποκριθούν στο κό-
στος παραγωγής και άρα ουσιαστική λύση θα ήταν η κατάργηση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης.

Θα ήθελα να αναφερθώ και στους αµπελοκαλλιεργητές της
Βοιωτίας, της Πελοποννήσου και όλης της Ελλάδας που αυτήν
τη στιγµή έχουν κατεστραµµένες καλλιέργειες από τον περονό-
σπορο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα λέτε σε άλλη ευ-
καιρία.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γερουλάνο,

σας παρακαλώ. Τη διαδικασία τη ρυθµίζει ο Κανονισµός και ο
Προεδρεύων. Τελεία.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με
συγχωρείτε, είστε άδικος, αλλά θα τελειώσω.

Οφείλει η Κυβέρνηση –τα λέω επιγραµµατικά- στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, οφείλει ακόµη στους νέους και τις νέες, αλλά
οφείλει και στους πολλούς συµπολίτες µας που αντιµετωπίζουν
τη λαίλαπα των κόκκινων δανείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να είστε καλά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ήξερα ότι η αλλαγή του Προ-

εδρείου δεν θα ήταν κάτι καλό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε! Εγώ κοίταξα

τους χρόνους πριν αναλάβω.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Εγκαταλείπω εδώ. Ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ ότι ήσασταν άδικος απέναντί
µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Εξηγούµαι για
να µην παρεξηγούµαι. Είναι πάνω από είκοσι ακόµα οι οµιλητές.
Ο Κανονισµός είναι γνωστός σε όλους.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τώρα το ανακαλύψατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κανονισµός λέει

επτά λεπτά. Πρέπει να σεβαστούµε τους οµιλητές και έπρεπε να
γίνει από το πρωί. Εγώ πάντως κάθε φορά διευθύνω µε αυτό τον
τρόπο. Υπάρχει ανοχή όταν υπάρχει λογική…

(Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
…όταν υπάρχει χρόνος, όταν δεν θα πάµε µέχρι το πρωί. Τα

κατανοούµε. Πολλοί εκ των παλαιών µε γνωρίζετε και ξέρετε ότι
όταν υπάρχει δυνατότητα, δεν υπάρχει από το Προεδρείο κανένα
εµπόδιο. Τώρα όµως είναι πολλοί ακόµα που πρόκειται να µιλή-
σουν. Στα έξι λεπτά γίνεται η προειδοποίηση -αυτό είναι το πρώτο
µήνυµα- και στα επτά λεπτά σταµατάµε. Επειδή όσοι πρόκειται
να µιλήσετε είστε εντός της Αιθούσης ή όσοι θα µιλήσουν και δεν
είναι εντός, σίγουρα µας ακούν, σας παρακαλώ θερµά προσαρ-
µόσετε την οµιλία σας στα επτά λεπτά, τα οποία πρέπει να εφαρ-
µοστούν αλλιώς δεν τελειώνουµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γερουλάνος για επτά λεπτά προφανώς.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα σας το πω

απλά. Εγώ δεν θα µιλήσω, αν αφότου έχει µιλήσει ο κάθε Υπουρ-
γός δύο φορές το χρόνο του, δεν αφήνετε τους Βουλευτές που
περιµένουν µε τόση υποµονή ούτε ένα λεπτό παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γερουλάνο,
εσείς τι θέλετε; 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν έχω κανένα πρόβληµα να µην µι-
λήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε; Να µην
εφαρµόσω τον Κανονισµό; Θέλετε να σας διαβάσω τους χρό-
νους; 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν έχω κανένα πρόβληµα να µην µι-
λήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακολουθούσατε
από το πρωί; Οι περισσότεροι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχουν µιλήσει κάτω από τα έξι λεπτά…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μην αγωνιάτε…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): …πεντέµισι, εξίµισι
και υπήρξαν και κάποιοι που το υπερέβησαν. 

(Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µην αγωνιάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε, λοιπόν,

κύριε Γερουλάνο; 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μη σας νοιάζει καθόλου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε; Να µιλή-

σετε δεκαπέντε λεπτά, είκοσι; 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας καταθέτω την οµιλία µου, άµα

θέλετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν θέλω εγώ.

Σας καλώ να µιλήσετε για επτά λεπτά, όπως καλώ όλους. Δεν κα-
τάλαβα, εξαίρεση ζητάτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Καµιά, αλλά όταν ένας Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν δεν θέλετε εξαί-

ρεση, ελάτε να µιλήσετε για επτά λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όµως όταν ένας Υπουργός µιλάει

δύο φορές τον χρόνο του και δεν µπορεί ένας Βουλευτής να πε-
ράσει κατά ένα λεπτό την οµιλία του. Κρατάτε δύο µέτρα και δύο
σταθµά και τα κρατάτε την ώρα που αρχίζουν και µιλούν οι Βου-
λευτές. Αυτό εγώ δεν το δέχοµαι και σας καταθέτω την οµιλία
µου και την αφήνω εδώ στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Ελάτε να µι-
λήσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γερουλάνο, µην

δηµιουργείτε θέµα χωρίς θέµα. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Το θέµα υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ελάτε να µιλήσετε

επτά λεπτά όπως όλοι οι συνάδελφοι. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ο κ. Θεοχάρης µίλησε δέκα λεπτά

παραπάνω απ’ ό,τι έπρεπε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ διευθύνω αυτή

τη στιγµή και λέγοµαι Μπούρας. Όποιος Πρόεδρος είναι έχει την
προσωπική του ευθύνη και διαδροµή. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Να υπάρχει συνέπεια. Δεν ζητάµε τί-
ποτε άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχει συνέπεια και
υπάρχει και λογική. Και αν θέλετε εσείς να µιλήσετε παραπάνω
και ο κάποιος να µη µιλήσει ή να µιλήσει τα χαράµατα, τότε δεν
ξέρω αν αυτό είναι λογική. Λοιπόν έχετε τον λόγο και τον χρόνο…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας λέω, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω
καµµιά αγωνία να µιλήσω. Μπορώ να καταθέσω την οµιλία µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Αυτό είναι
µία όχι τόσο καλή µεθοδολογία, ότι τάχα δηλαδή…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν έχω πρόβληµα να το κάνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό ονοµάζεται εκ-

βιασµός. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Συγνώµη, στις 11 αγωνιάτε για τον

χρόνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν αγωνιώ εγώ για

το χρόνο, αγωνιούν άλλοι είκοσι συνάδελφοι οι οποίοι πρέπει να
µιλήσουν και στο τέλος θέλουν και δευτερολογία οι εισηγητές
και πρέπει να κλείσει. Ξέρετε τι ώρα θα πάµε; 

Μη χάνουµε χρόνο. Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια θε-

µελιώδης διαφορά µας -και φαίνεται αυτή την ώρα- µε τη Νέα
Δηµοκρατία είναι πώς αντιλαµβανόµαστε την αξιοπρέπεια και
άρα τον τρόπο που θέλουµε να την και άρα να µας αντιµετωπίζει
το κράτος. 

Η Νέα Δηµοκρατία αναλαµβάνει την αξιοπρέπεια µε όρους
αποκλειστικά κοινωνικούς. Εµείς, το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νηµα, µε όρους κοινωνικούς και οικονοµικούς. Και ποια είναι η
διαφορά; Όταν βλέπεις την αξιοπρέπεια µε όρους µόνο κοινωνι-
κούς, ενεργοποιούνται τα ένστικτά σου µόνο όταν κάποιος την
έχει χάσει. 

Πόσες και πόσοι από εσάς δεν έχουν χειροκροτήσει, δεν έχουν
υποστηρίξει, δεν έχουν νοµοθετήσει υπέρ οργανισµών που µα-
ζεύουν χρήµατα για τους αστέγους, για τους τοξικοεξαρτηµέ-
νους, για τα ασυνόδευτα παιδιά και πολύ καλά κάνετε; 

Χειροκροτούµε και εµείς, συµµετέχουµε σε τέτοιες προσπά-
θειες και εµείς, ψηφίζουµε τέτοια νοµοσχέδια και εµείς. Είναι
προσπάθειες που για εµάς ενισχύουν την κοινωνική συνοχή και
για εσάς τη διατήρηση -πώς να το πω µε όρους που καταλαβαί-
νετε- της κοινωνικής κανονικότητας. Ωραία λέξη και της µόδας η
λέξη «κανονικότητα». Πιο ακριβής λέξη θα ήταν βέβαια της κοι-
νωνικής προβλεψιµότητας, διότι αυτό που σας απασχολεί είναι
να µην ταράζεται το βασικό ολιγαρχικό µοντέλο σας ανάπτυξης,
αλλά αυτό είναι µια άλλη συζήτηση για άλλη ευκαιρία. 

Ας επιστρέψουµε όµως στην αξιοπρέπεια µε όρους οικονοµι-
κούς, διότι αυτό είναι που µας χωρίζει. Ο όρος «οικονοµική αξιο-
πρέπεια» είναι εύπλαστος, διότι ταυτίζεται µε ένα συναίσθηµα,
αυτό της ασφάλειας, της σιγουριάς. Κι ενώ όλοι οι οικονοµολόγοι
αναγνωρίζουν, σέβονται και αναλύουν αυτό το συναίσθηµα, λίγοι
τολµούν να το ποσοτικοποιήσουν, ενώ αντίθετα πολιτικά έχει τε-
ράστια αξία.

Σε ένα νοικοκυριό, όπως και σε µια επιχείρηση, σιγουριά ση-
µαίνει ότι µπορώ, ότι νιώθω ότι µπορώ, µπορώ να αντεπεξέλθω
στις καθηµερινές µου ανάγκες και µπορώ να προγραµµατίσουν
το µέλλον µου. Είναι το συναίσθηµα που µε κάνει να νιώθω ικανή
ή ικανός, ότι πιστεύω δηλαδή ότι έχω αξία και ότι η αξία µου ανα-
γνωρίζεται, όταν δηλαδή πιστεύω ότι η γνώση, το ταλέντο και η
δεξιότητά µου µου δίνουν τη δυνατότητα να ζήσω τη ζωή µου και
να προοδεύσω. 

Και εδώ εστιάζεται η βασική µας διαφορά µεταξύ των pass που
πρεσβεύετε εσείς και της µείωσης των φόρων που εµείς αντιπρο-
τείναµε. Μαζέψατε 4 δισεκατοµµύρια που δεν είχατε προϋπολο-
γίσει. Τι τα κάνει κανείς; Τα µοιράζει µε pass ή µειώνει τους
φόρους; Πώς υπηρετούµε καλύτερα την ασφάλεια και την αξιο-
πρέπεια ενός πολίτη που θέλει να προοδεύσει; 

Το pass είναι µία πραγµατική εκδήλωση ενδιαφέροντος της
Κυβέρνησης σε εκείνους που έχασαν την αξιοπρέπειά τους. Η
µείωση του ΦΠΑ όµως είναι προσπάθεια µιας κυβέρνησης να ισο-
σκελίσει την αισχροκέρδεια της αγοράς για να νιώσει ο πολίτης
ότι βγαίνει, ώστε να µην νιώσει ποτέ ο πολίτης ότι δεν µπορεί ή
ότι δεν έχει την ικανότητα, ένας τρόπος να συνεχίσει να νιώθει
σιγουριά σε δύσκολες συνθήκες.

Να το κάνω λιανά; Η µείωση του φόρου κάνει τον πολίτη να
νιώθει ότι µπορεί να αντεπεξέλθει, µπορεί να σταθεί στα πόδια
του και να χτίσει. Η διατήρηση ενός φόρου που συσσωρεύει χρή-
µατα, τα οποία ξαναµοιράζει µε pass η κυβέρνηση είναι ο τρόπος
να κάνεις τον πολίτη να νιώθει ανασφάλεια, ότι δεν µπορεί, αλλά
ευτυχώς υπάρχει ένα κράτος «πατερούλης», µια κυβέρνηση «πα-
τερούλης» που θα έρθει να τον σώσει. 

Είναι ο πιο ασφαλής τρόπος να µαζέψεις ψήφους. Σαφώς,
αλλά είναι και ο πιο άµεσος τρόπος να σπάσεις την κοινωνική αυ-
τοπεποίθηση. Και γιατί µας ενδιαφέρει η κοινωνική αυτοπεποί-
θηση; Διότι είναι η µόνη συνθήκη που οδηγεί σε πραγµατική
ανάπτυξη και πραγµατική πρόοδο. 

Την οικονοµία µπορείς να την αναπτύξεις είτε µε κατανάλωση
είτε αυξάνοντας τη δυνατότητα και τη διάθεση των πολιτών να
επενδύσουν στο ατοµικό και συλλογικό µας µέλλον. Για να αυξή-
σεις την κατανάλωση τα pass είναι µια χαρά. Δουλεύουν και µά-
λιστα κάποιοι θα πούνε ότι είναι πολύ πιο στοχευµένα µέτρα γιατί
πάνε κατευθείαν στην πηγή του προβλήµατος. 

Για να αυξήσεις, όµως, τη διάθεση κάποιας ή κάποιου να επεν-
δύσει στο µέλλον του, πρέπει να νιώθει σιγουριά και αυτό θέλει
άλλη πολιτική προσέγγιση και οδηγεί σε άλλο παραγωγικό µο-
ντέλο, σαφώς πιο στέρεο και αειφόρο από αυτό το οποίο έχουµε
σήµερα. Διότι η ανάπτυξη τελειώνει όταν σωθούν τα pass, αλλά
η ανάπτυξη δεν τελειώνει όταν τελειώσουν οι επενδύσεις, γιατί
συνεχίζουν να παράγουν. 

Είναι ένα µοντέλο που βασίζεται σε πολίτες µε αυτοπεποίθηση,
που στέκουν γερά στα πόδια τους, που ονειρεύονται ένα καλύ-
τερο µέλλον και το χτίζουν µε τις δικές τους δυνάµεις, ιδανικά µε
τη βοήθεια µίας ευνοµούµενης πολιτείας που µας αντιµετωπίζει
όλους ως ίσους και ένα κοινωνικό κράτος που µας σέβεται όλους,
καµµία απολύτως σχέση µε αυτό το οποίο χτίζει την τελευταία
τετραετία η Νέα Δηµοκρατία. Και αυτό δεν είναι θέµα κορωνοϊού,
είναι θέµα πολιτικής και ιδεολογικής ιδιοσυγκρασίας. 

Πριν κλείσω οφείλω τρεις απαντήσεις σε ερωτήσεις οι οποίες
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µας επαναλαµβάνονται συνέχεια και από τους εκπροσώπους της
Νέας Δηµοκρατίας αλλά και από τα κανάλια που καµµιά φορά
κάνουν τη δική σας τη δουλειά. 

Μας λένε, λοιπόν, από τη Νέα Δηµοκρατία: «Μα εκεί που µει-
ώθηκε ο ΦΠΑ, αυξήθηκε ο πληθωρισµός». Και τι σας λέει εσάς
ότι ο πληθωρισµός δεν µένει στα τρόφιµα ή στα ακτοπλοϊκά εισι-
τήρια, ακριβώς επειδή εσείς δώσατε pass γι’ αυτά τα προϊόντα;
Να το ρωτήσω διαφορετικά. Σε ποια προϊόντα που έχετε δώσει
pass έχουν πέσει οι τιµές; Δεν θα βρείτε κανένα. 

Δεύτερη ερώτηση που µας κάνετε: Αν διαφωνείτε µε τα pass
γιατί τα ψηφίζετε; Διότι καθυστερήσατε τόσο πολύ να πάρετε
µέτρα για την ακρίβεια, να κάνετε δηλαδή ελέγχους σε όλους
τους κρίκους της εφοδιαστικής αλυσίδας, που σήµερα πια η ακρί-
βεια δεν θίγει µόνο την αξιοπρέπεια του πολίτη, αλλά και τη δυ-
νατότητά του για επιβίωση. 

Με λόγια επίκαιρα, µας ζητάτε να σβήσουµε µία φωτιά που
εσείς ανάψατε µε τις καθυστερήσεις σας. Τι θα κάνουµε εµείς;
Θα κοιτάµε και θα τσακωνόµαστε για το πόσο δάσος να σώ-
σουµε; Όχι. Παίρνουµε και εµείς τον κουβά και πάµε και σβή-
νουµε εκεί που υπάρχουν οι φλόγες. Γι’ αυτό δεν ψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο επί της αρχής, αλλά βεβαίως ψηφίζουµε κάποια πρά-
γµατα που ελαφρύνουν τον πόνο των συµπολιτών µας. 

Τρίτη ερώτηση και τελευταία: «Μα, αν αυτό που κάνουµε είναι
τόσο κακό…» -λέτε εσείς- «…γιατί µας ψήφισαν οι πολίτες στις
τελευταίες εκλογές;».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ είναι για εµάς στο ΠΑΣΟΚ η ουσία. Διότι ο κόσµος σάς

συγκρίνει µε ένα κόµµα που δεν έχει πολύ διαφορετική άποψη
για την αξιοπρέπεια και το κράτος-πατερούλη. Αρνείται να κατα-
λάβει ότι η δηµιουργία είναι βασική ανάγκη και δικαίωµα του αν-
θρώπου, όπως είναι η ασφάλεια και η πρόοδος. Και συγκρίνουν
οι πολίτες µεταξύ των δύο σας σε µία εποχή που τους έχετε πεί-
σει ότι δεν υπάρχει τρίτη επιλογή. Αυτό βολεύει όλους, διότι έτσι
νοιώθει ο πολίτης ότι πρέπει να συµπράξει µε έναν από τους δυο
σας, ώστε κάποιος να τον προσέξει προσωπικά και συγκεκριµένα,
ότι δεν υπάρχουν κόµµατα που ενδιαφέρονται για την Ελλάδα
ολόκληρη και για την επιβίωση κάθε πολίτη. Ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου πολύ επιτυχηµένα το είχε πει αυτό «πελατειακό καπιταλι-
σµό» και δυστυχώς, το υπηρέτησε και ο αντίπαλός µας στα
αριστερά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Γερουλάνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Βεβαίως. Δεν θα χρειαστώ ούτε µισό
λεπτό.

Αν ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι χρυσός χορηγός της Νέας Δηµοκρατίας, το λέει διότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ βοήθησε να στρωθεί ένα γήπεδο στο οποίο πάντα θα παίζει
και θα χάνει.

Δική µας δουλειά είναι να πάρουµε την ελληνική κοινωνία µα-
κριά από αυτό το γήπεδο της ανασφάλειας και του κράτους-πα-
τερούλη και να το γυρίσουµε πίσω σε αυτό της αυτοπεποίθησης
και της αξιοπρέπειας, εκεί που το κράτος είναι αρωγός όχι «α-
φού», αλλά ώστε καµµία Ελληνίδα και κανένας Έλληνας να µη
χάσει την αξιοπρέπειά του, εκεί που θα νοιώθουµε όλοι σιγουριά
να επενδύσουµε στο µέλλον µας, στο µέλλον των παιδιών µας
και στο µέλλον της πατρίδας µας. Και εµείς στο ΠΑΣΟΚ αυτό θα
κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Φερχάτ Οζ-
γκιούρ, για επτά λεπτά. 

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, αρχικά θα ήθελα να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπη-
τήρια στις οικογένειες των πιλότων που µε κόστος την ίδια τους
τη ζωή κατέβαλαν τα αδύνατα δυνατά, προκειµένου να δώσουν
τη µάχη µε τις φλόγες.

Καθώς είναι η πρώτη µου οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο, επι-
τρέψτε µου να απευθύνω ένα µεγάλο «ευχαριστώ» στον κόσµο
που µε εξέλεξε. Με αίσθηµα ευθύνης απέναντι στους πολίτες της
Ροδόπης δεσµεύοµαι να αξιοποιήσω όλες τις δυνατότητες που
µου δίνει η παρουσία µου στο Κοινοβούλιο ώστε να τους εκπρο-
σωπήσω ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας επάξια. Στόχος
µου είναι να µεταφέρω τους προβληµατισµούς και τα ζητήµατα
που απασχολούν όχι µόνο τους κατοίκους του Νοµού Ροδόπης,
αλλά και να στηρίξω µε όλες µου τις δυνάµεις τους πολίτες και
µέσω της συµµετοχής µου στους κοινωνικούς αγώνες, καθώς η
µάχη για την επίλυση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο λαός
µας δίνεται µέσα, αλλά και έξω από τη Βουλή. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών που συζητούµε
σήµερα άπτεται για µία ακόµα φορά δεκάδων διαφορετικών θε-
µάτων. Επιτρέψτε µου, χωρίς να είµαι οικονοµολόγος, να προ-
σπαθήσω να θέσω τα ερωτήµατα που µπορεί να απασχολήσουν
τον µέσο πολίτη που αναζητά µε αγωνία τις λύσεις στα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει, τα οποία αδυνατεί να λύσει η Κυβέρ-
νηση. 

Ο βαρύγδουπος τίτλος που δόθηκε στο παρόν νοµοσχέδιο:
«Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οικο-
γένειας, της εργασίας…», κ.λπ., κ.λπ., δυστυχώς, δεν επιτυγχά-
νεται µε τις νοµοθετικές παρεµβάσεις, αλλά αποτελεί για ακόµα
µία φορά επικοινωνιακή κίνηση εντυπωσιασµού από την πλευρά
της Κυβέρνησης. Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019
παρέλαβε από την προηγούµενη Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το µε-
γαλύτερο αποθεµατικό που έχει παραλάβει ποτέ κυβέρνηση του
τόπου. Το γεγονός αυτό έδωσε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση
να αξιοποιήσει αυτή τη δηµοσιονοµική ευχέρεια σε ένα απόλυτα
θετικό γι’ αυτή οικονοµικό περιβάλλον, χωρίς ωστόσο να θέσει
ως προτεραιότητα την αποκατάσταση των αδικιών και των προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζουν οι πολίτες και να διορθώσει τα
λάθη που η ίδια προκάλεσε και οδήγησε τη χώρα σε χρεοκοπία. 

Να υπενθυµίσω εδώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε δύσκολες συνθήκες
ήταν εν τέλει αυτός που έβγαλε τη χώρα από τη χρεοκοπία, ρύθ-
µισε το χρέος, έβγαλε τη χώρα στις αγορές και άφησε αποθεµα-
τικό. Αυτή τη συνθήκη δεν την εκµεταλλεύτηκε η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και δεν φρόντισε καν να στηρίξει τους εργα-
ζόµενους που στήριξαν τη χώρα µας στις στιγµές κρίσης που πε-
ράσαµε. Δεν ενέταξε στα βαρέα και ανθυγιεινά τους νοσηλευτές,
τους εργαζόµενους στα νοσοκοµεία, τους πυροσβέστες, παρ’ ότι
χαιρετίζει τον ηρωισµό τους στις δύσκολες ώρες που περνά η
χώρα µας. Αντίθετα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αφήνει
την Πυροσβεστική µε τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες κενές θέ-
σεις, µε οχήµατα που ξεπερνούν τη δεκαετία και µε µειωµένα εγ-
γεγραµµένα κονδύλια για τη µισθοδοσία του προσωπικού κατά
7,5 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρυσι. Η Κυβέρνηση δεν
θέλει να έχουµε περισσότερους πυροσβέστες. Δεν θέλει να
έχουµε περισσότερα εναέρια µέσα. Δεν θέλει να έχουµε περισ-
σότερους γιατρούς και νοσηλευτές. Δεν θέλει ενισχυµένο το
ΕΣΥ, καθώς το θεωρεί πολυτέλεια, σύµφωνα µε δήλωση κορυ-
φαίου στελέχους της Κυβέρνησης. Δεν θέλει να έχουµε περισ-
σότερες ΜΕΘ, αφού σύµφωνα µε δήλωση άλλου κορυφαίου
στελέχους της θα έχουµε και περισσότερους νεκρούς. Όλα αυτά
θα µπορούσε η Κυβέρνηση να τα κάνει, αλλά δεν το επιθυµεί
καθώς δεν αποτελεί πολιτική επιλογή γι’ αυτήν.

Η σηµερινή συζήτηση περί µέτρων ενίσχυσης είναι απόρροια
ενός µεγάλου πλεονάσµατος. Έχουν καταγραφεί 2,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ πλεονάσµατα του προϋπολογισµού µόνο για το
πρώτο εξάµηνο του τρέχοντος έτους, πλεόνασµα που προέρχε-
ται από την υπερφορολόγηση των πολιτών, καθώς συνεχίζεται η
αφαίµαξη των πολιτών µέσω της έµµεσης φορολογίας. Και αν κά-
ποιος έχει αντίρρηση, ας δει τα στοιχεία της ΑΑΔΕ. Από το 2015
έως το 2019 δεν είχαµε την αύξηση των φορολογικών εσόδων
που είχαµε το 2022 και το 2023. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της
ΑΑΔΕ, το 2022 σε σχέση µε το 2021 είχαµε 7,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ παραπάνω εισπράξεις από φόρους, από τα οποία τα 4,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ είναι από έµµεσους φόρους. 

Υπάρχει, λοιπόν, ο δηµοσιονοµικός χώρος για µειώσεις της
βάρβαρης µνηµονιακής έµµεσης φορολογίας και η Κυβέρνηση
θα µπορούσε να τη µειώσει. Για παράδειγµα, υιοθετώντας την
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πρόταση για µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, θα ανακουφιζόταν
πλήθος νοικοκυριών στη χώρα από την ανεξέλεγκτη ακρίβεια και
την ανυπαρξία ελέγχων, όπως και υιοθετώντας την πρόταση που
ακόµα και δικά της στελέχη έχουν αποδεχθεί κατά καιρούς για
µείωση του ΦΠΑ και του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, για την κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο που λόγω της ύπαρξης των συστηµάτων εισ-
ροών - εκροών στα πρατήρια θα περνούσε στον καταναλωτή αµέ-
σως.

Όλα αυτά θα µπορούσε η Κυβέρνηση να τα κάνει, αλλά δεν το
επιθυµεί, καθώς δεν αποτελεί πολιτική της επιλογή. 

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας παρεµβαίνει στον ΕΝΦΙΑ επιλέγοντας να τον µειώσει
κατά 10% για όσους ασφαλίζουν τα σπίτια τους. Με έναν απλό
υπολογισµό και γνωρίζοντας το ύψος των ασφαλίστρων για φυ-
σικές καταστροφές, το µέτρο είναι ευνοϊκό µόνο για τις µεγάλες
περιουσίες και ασύµφορο για τις µεσαίες και τις χαµηλές. Αξίζει
να αναρωτηθεί κάποιος στον Νοµό Ροδόπης, για παράδειγµα,
πόσοι και ποιοι θα κάνουν χρήση αυτού του µέτρου. Αφορά σε
αυτούς που οι περιουσίες τους βρίσκονται στις ορεινές δυσπρό-
σιτες περιοχές; Αφορά σε αυτούς που αγωνίζονται για να τα βγά-
λουν πέρα; Αφορά στους ανθρώπους που δεν µπορούν να
καλύψουν τις ασφαλιστικές τους εισφορές και τους καλείτε να
πληρώσουν ένα τέτοιο µέτρο; Αφορά σε αυτούς που αντί να µει-
ωθεί ο ΕΝΦΙΑ, θα επιβαρυνθούν από το ασφάλιστρο του σπιτιού; 

Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους υπολογί-
ζεται πως οι ετήσιες απώλειες εσόδων από τη µείωση του ΕΝΦΙΑ
για τα έτη 2024, 2025, 2026 και 2027 θα ανέλθουν περίπου στο
ποσό των 26 εκατοµµυρίων ευρώ, 34 εκατοµµυρίων ευρώ, 42
εκατοµµυρίων ευρώ και των 50 εκατοµµυρίων ευρώ αντίστοιχα.
Τα ποσά αυτά θα µπορούσαν να διατεθούν για την ενίσχυση συ-
γκεκριµένων περιοχών της χώρας µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά,
όπως είναι η ακριτική, νησιωτική ή δύσβατη περιοχή της χώρας
µας, ώστε να θεσπιστεί απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για την πρώτη
κατοικία, µέτρο που θα µπορούσε να επεκταθεί πανελλαδικά
ώστε να ευνοηθούν σε σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ και οι µικρές περιου-
σίες.

Όλα αυτά θα µπορούσε η Κυβέρνηση να τα κάνει, αλλά όπως
προείπα δεν το επιθυµεί, καθώς δεν αποτελεί πολιτική της επι-
λογή. 

Κλείνοντας, θέλω να σηµειώσω πως ανατρέχοντας στα εξήντα
τέσσερα άρθρα και στις εκατόν ενενήντα µία συνολικά σελίδες
των εγγράφων που κατατέθηκαν, δεν βρήκα παρ’ όλο τον τίτλο
περί ενίσχυσης του εισοδήµατος ούτε µία παράγραφο που να
αφορούσε στην ενίσχυση του αγροτικού κόσµου, στη ρύθµιση
των αγροτικών χρεών, στην έγκαιρη καταβολή αποζηµιώσεων για
καλλιέργειες που επλήγησαν, στην προστασία της πρώτης κατοι-
κίας και της αγροτικής γης από πλειστηριασµούς, στην επιδό-
τηση στα λιπάσµατα, στη χορήγηση µικροπιστώσεων και τόσα
άλλα που θα µπορέσουν πράγµατι να ενισχύσουν µόνιµα το ει-
σόδηµα των πολιτών, χωρίς να έχουν τη µορφή κάποιου µηνιαίου
pass µε ηµεροµηνία λήξης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Χριστίνα Σταρακά.
Ακολουθεί ο κ. Κουλκουδίνας, η κ. Φωτίου, στη συνέχεια ο κ.

Βεσυρόπουλος, ο κ. Νικητιάδης, κ.λπ..
Ορίστε, κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τριήµερο πένθος από εχθές στις

Ένοπλες Δυνάµεις. Το πένθος, όµως, τελικά είναι εθνικό, πανε-
θνικό θα έλεγα, γιατί κυριαρχεί στις καρδιές όλων µας. Ας είναι
ελαφρύ το χώµα που θα σκεπάσει τους δύο ήρωες, τον σµηναγό
Χρήστο Μουλά και τον ανθυποσµηναγό Περικλή Στεφανίδη. Μα-
κάρι ο δικός µας πόνος να µπορούσε να απαλύνει έστω και λίγο
την ανείπωτη οδύνη των οικογενειών τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα έχει για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έναν και
µόνο λόγο ύπαρξης, την επικοινωνία. Αυτή άλλωστε ήταν και είναι
η σταθερή, µοναδική τους έννοια, να ισχυριστούν εν προκειµένω
ότι µε το νοµοσχέδιο καλύπτουν το 50% των δεσµεύσεων του
προεκλογικού τους προγράµµατος. Δεν µας λένε, όµως, ποιου
προγράµµατος. Μιλάνε γι’ αυτό που ο κ. Χατζηδάκης κοστολο-
γούσε σε 8,9 δισεκατοµµύρια ευρώ σε βάθος τετραετίας ή αυτό
που ο κ. Σκυλακάκης κοστολογούσε σε 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο;

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ασ-
χολείται για µια ακόµα φορά µε την επικοινωνία, όταν εµείς ασχο-
λούµαστε µε την κοινωνία. Εκείνοι βαυκαλίζονται για το 50% των
προεκλογικών τους δεσµεύσεων. Εµείς θα ανησυχούσαµε πρα-
γµατικά για το πώς θα καλύπταµε το 50%, αν είναι δυνατόν και
το 100% των πραγµατικών απωλειών της αγοραστικής δύναµης
των εκατοµµυρίων συµπολιτών µας. 

Τι θα έκανε, όµως, συγκεκριµένα µία κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
για τον προϋπολογισµό του κάθε νοικοκυριού; Τέσσερις ολοκλη-
ρωµένες πολιτικές: 

Πρώτον, ολοκληρωµένο πλαίσιο για την ενίσχυση της αγορα-
στικής δύναµης των πολιτών και ιδιαίτερα των χαµηλών και µε-
σαίων εισοδηµάτων. Αυτό που δεν κάνει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Το λέµε εδώ και καιρό και πιστεύουµε και επιµέ-
νουµε σε αυτό. 

Θα σταθώ σε δύο βασικές αρχές που τις είπε και ο Πρόεδρός
µας και οι συνάδελφοι της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας: Πρώ-
τον, µε µείωση του ΦΠΑ σε βασικά είδη ευρείας κατανάλωσης
για όσο διαρκεί η κρίση. Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Αξιοποιώντας
τα έσοδα του κράτους από τους έµµεσους φόρους. Δεύτερον,
στο οποίο επιµένουµε και το λέµε, είναι οι εκατόν είκοσι δόσεις
για χρέη σε ΕΦΚΑ και εφορία, καθώς και κούρεµα της τάξης του
30% για όλους όσοι είναι συνεπείς. 

Δεύτερον, µε ολοκληρωτικό πόλεµο στην ακρίβεια, αυτό που
πάλι δεν κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά το έκα-
ναν πάρα πολλές φορές οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ στο παρελ-
θόν. Πώς µπορεί να επιτευχθεί αυτό; Με πλήρη ενεργοποίηση
από την πρώτη στιγµή όλων των ελεγκτικών µηχανισµών του κρά-
τους και της Επιτροπής Ανταγωνισµού απέναντι στην αθέµιτη αι-
σχροκέρδεια και κερδοσκοπία. Κανένα pass δεν σκοτώνει την
αισχροκέρδεια, αλλά πάνω απ’ όλα, συναδέλφισσες και συνάδελ-
φοι, κανένα pass δεν µπορεί να προσδώσει την αξιοπρέπεια, η
οποία είναι στο DNA της κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα. 

Πού πρέπει τελικά να φτάσουν τα τρόφιµα και τα καύσιµα για
να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η
κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο; Μόνο οι έλεγχοι πρα-
γµατικά στην εφοδιαστική αλυσίδα µπορούν να βοηθήσουν. Και
έρχεστε και τους θυµάστε σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο, όταν
δύο χρόνια τώρα γίνεται πάρτι αισχροκέρδειας στην πλάτη των
Ελλήνων.

Τρίτον, ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση στο στάτους και το µι-
σθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων. Ούτε αυτό το κάνει η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς πάνω από όλα θα ξεκι-
νούσαµε από την αξιοκρατική επιλογή προϊσταµένων σε όλες τις
βαθµίδες του δηµοσίου, όχι το κοµµατικό παζάρι που συνεχίζεται
αµείωτο από την Κυβέρνηση µέχρι σήµερα και θα προχωρού-
σαµε µε ένα µισθολόγιο πραγµατικά ενιαίο, που και αίρει τις αδι-
κίες και πριµοδοτεί την παραγωγικότητα και καλύπτει πραγµατικά
τις απώλειες εισοδηµάτων από την ακρίβεια. Τίποτα από αυτά
δεν κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Και, τέταρτον, ολοκληρωµένη πολιτική για το δηµογραφικό.
Εµείς ήδη από το 2018, επί αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά ακόµη,
έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου για µία εθνική δηµογραφική
πολιτική και σήµερα επιµένουµε πως θεµελιώδη βήµατα για µία
απαρχή συνολικής λύσης στο δηµογραφικό µπορούσε να γίνει
µε το να βοηθήσουµε τους νέους και τις νέες να πατήσουν στα
δικά τους πόδια, µε επιδότηση εργοδοτικών εισφορών για την
πρόσληψή τους µε πλήρη απασχόληση, µε το να εγγυηθούµε σε
κάθε οικογένεια ότι κανένα παιδί δεν θα µείνει εκτός παιδικών
σταθµών και µε το να ανακουφίσουµε, αποφασιστικά, οικονοµικά
τον οικογενειακό τους προϋπολογισµό µε πραγµατική δωρεάν
και ποιοτική δηµόσια παιδεία σε όλα τα επίπεδα, καθώς ακόµα
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και µε µείωση των φορολογικών συντελεστών για τις οικογένειες
µε παιδιά και φυσικά, βοηθώντας τις νέες οικογένειες να βρουν
αξιοπρεπές σπίτι µε χαµηλό ενοίκιο για να στεγάσουν τα όνειρά
τους. 

Δεν σας κρύβω ότι µου έκαναν πολύ άσχηµη εντύπωση οι
αστεϊσµοί του Πρωθυπουργού κατά τη διάρκεια ακόµη των προ-
γραµµατικών δηλώσεων του Προέδρου µας, του Νίκου του Αν-
δρουλάκη, που συνεχίστηκαν και σήµερα για τη δηµιουργία
δεξαµενής εκατόν πενήντα χιλιάδων νέων και επισκευασµένων
κατοικιών που θα διατίθενται µε χαµηλό ενοίκιο σε νέους. Δεί-
χνετε ότι µάλλον δεν έχετε συναίσθηση του δηµογραφικού προ-
βλήµατος. 

Αυτό, όµως, συνάδελφοι, δεν µε παραξενεύει γιατί γελούσατε
και πριν δεκαπέντε χρόνια όταν µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα
είχε ειπωθεί η έκφραση πράσινη ανάπτυξη. Και τότε ο κ. Γιώργος
Παπανδρέου σάς απάντησε: «Γελάτε γιατί δεν είστε αποκοµµένοι
από τη διεθνή πραγµατικότητα». Και σήµερα, όµως, αποκοµµένοι
είστε και όχι µόνο από τη διεθνή, αλλά και από την εγχώρια πρα-
γµατικότητα. Και µπορεί η ανυπαρξία της αξιωµατικής αντιπολί-
τευσης τα προηγούµενα χρόνια να σας έδωσε πάλι τη νίκη, αλλά
το ΠΑΣΟΚ είναι πλέον εδώ για να εγγυηθεί µε σοβαρή, υπεύθυνη
αντιπολίτευση την επόµενη ηµέρα διακυβέρνησης του τόπου.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τη συνολική απουσία λογικής συνοχής
και πολιτικής του νοµοσχεδίου, στηρίζουµε στα επιµέρους όσο
αποσπασµατικά και αν είναι, αλλά το κυριότερο, αγαπητοί συνά-
δελφοι, οικοδοµούµε την ολοκληρωµένη προγραµµατική πρό-
ταση που έχει ανάγκη η χώρα µας και η κοινωνία µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.

Σπυρίδων Κουλκουδίνας για επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να καταθέσω την προσωπική µου οδύνη για τους πιλότους που
έπεσαν µε ηρωισµό και αυτοθυσία. Οδύνη και βαθύς πόνος για
δύο νέα παιδιά που έδωσαν την τελευταία τους µάχη για την πα-
τρίδα πάνω από τα πύρινα µέτωπα. Ο ηρωισµός και η αυταπάρ-
νησή τους την ώρα του καθήκοντος µας συγκλόνισαν.

Το έθνος τους ευγνωµονεί. Εύχοµαι δύναµη και κουράγιο στις
οικογένειές τους. Όλη η Ελλάδα από χθες φωνάζει: «Αθάνατοι!».
Και είναι πράγµατι αθάνατοι οι δύο χειριστές του µοιραίου κανα-
ντέρ, ο σµηναγός Χρήστος Μουλάς, 34 ετών και ο συγκυβερνή-
της του, ανθυποσµηναγός Περικλής Στεφανίδης, 27 ετών. Κανείς
µας δεν πρέπει να ξεχάσει τη θυσία τους. Κανείς µας δεν πρέπει
να ξεχάσει τα ονόµατά τους.

Χρήστο και Περικλή, δεν θα σας ξεχάσουµε ποτέ!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το πρώτο οι-

κονοµικό νοµοσχέδιο της νέας Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Συνεπής στις προεκλογικές της δεσµεύσεις η Κυβέρνη-
ση έρχεται να κάνει πράξη άµεσα το µεγαλύτερο ποσοστό όσων
είχε υποσχεθεί προεκλογικά, µε βήµατα σταθερά και µετρηµένα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να ενισχύσει τα εισοδήµατα
σε µισθωτούς, νέους, συνταξιούχους και οικογένειες. Σταθερά,
καθορίζοντας παρεµβάσεις ύψους 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ
τον χρόνο, δηλαδή 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επόµενη τε-
τραετία επιπλέον των 385 εκατοµµυρίων ευρώ, που είναι το όφε-
λος από τις ρυθµίσεις που θα ισχύσουν από φέτος.

Άκουσα πολλούς συναδέλφους να χαρακτηρίζουν ως «ψί-
χουλα» όσα σήµερα ψηφίζουµε. Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν καταλάβατε ακόµη ότι αυτό το οποίο γνωρίζουν οι
Έλληνες πολίτες είναι πως αυτή η Κυβέρνηση δεν τάζει τα πάντα,
δεν δίνει τα πάντα; Δεν το κάναµε προεκλογικά και δεν θα το κά-
νουµε µετεκλογικά. Η Κυβέρνηση δίνει µόνο αυτά τα οποία έχει,
αυτά που έχει πετύχει δηµοσιονοµικά µε την οικονοµική πολιτική
της προηγούµενης τετραετίας, µίας τετραετίας στην οποία κάτω
από αντίξοες οικονοµικές συνθήκες κανένας πολίτης δεν έµεινε
µόνος. Αντίθετα, ένιωσαν όλοι οι Έλληνες πολίτες πως υπάρχει
κράτος. Στηρίχθηκαν οικονοµικά όλοι και παράλληλα δηµιουργή-
θηκε η δηµοσιονοµική δυνατότητα στο ξεκίνηµα της νέας µας θη-
τείας να υλοποιούµε άµεσα τις σηµερινές παρεµβάσεις, παρεµ-

βάσεις που δεν θέτουν σε κίνδυνο τη δηµοσιονοµική πορεία της
χώρας.

Τι προβλέπει, λοιπόν, το σηµερινό σχέδιο νόµου; Για πρώτη
φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια αύξηση των µισθών όλων -
το τονίζω, όλων- των δηµοσίων υπαλλήλων από 1-1-2024, ανε-
ξαρτήτως επιπέδου εκπαίδευσης, προϋπηρεσίας και οικογενεια-
κής κατάστασης. Μιλώντας µε αριθµούς, πρόκειται για εξακόσι-
ους εξήντα τρεις χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους άµεσα ωφε-
λούµενους. Ιδιαίτερα ευνοηµένοι, δε, θα είναι οι χαµηλόµισθοι
δηµόσιοι υπάλληλοι µε παιδιά, όσοι κατέχουν θέσεις ευθύνης, τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας και
οι πανεπιστηµιακοί.

Πιο συγκεκριµένα, προβλέπεται οριζόντια αύξηση κατά 70
ευρώ τον µήνα για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, αύξηση
της οικογενειακής παροχής κατά 20 έως 50 ευρώ τον µήνα ανά-
λογα µε τον αριθµό των παιδιών και αύξηση κατά 30% του επι-
δόµατος ευθύνης. Τα παραπάνω µεταφράζονται ως µέσο ετήσιο
όφελος για κάθε δηµόσιο υπάλληλο σε επιπλέον έως και 1.292
ευρώ µεικτά. Εάν, δε, συνυπολογιστούν και οι επιπλέον αυξήσεις
και οι απαλλαγές που εφαρµόζονται από φέτος, όπως η κατάρ-
γηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, τότε µιλάµε για µέσο
ετήσιο όφελος του ενός και πλέον µισθού για κάθε δηµόσιο υπάλ-
ληλο, αύξηση δηλαδή 2.084 ευρώ µεικτά. Να σηµειώσω ότι οι δα-
πάνες για τις παρεµβάσεις που αφορούν στο τρέχον έτος θα
καλυφθούν από συµπληρωµατικό προϋπολογισµό που κατατίθε-
ται µε το παρόν νοµοσχέδιο και είναι ύψους 700 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Οµοίως τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας θα δουν επιπλέον αύξηση κατά 30% των επιδοµάτων
παραµεθορίου για είκοσι µία χιλιάδες διακόσια στελέχη, αύξηση
κατά 15 ευρώ των επιδοµάτων ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας για
εκατόν δώδεκα χιλιάδες στελέχη έγγαµα ή µε παιδιά και αύξηση
των εξόδων διανυκτέρευσης και χιλιοµετρικής αποζηµίωσης για
όλους τους υπαλλήλους.

Κλείνοντας µε τους δηµοσίους υπαλλήλους, τα µέλη των ΔΕΠ,
δηλαδή του διδακτικού εκπαιδευτικού προσωπικού, θα είναι τα
πλέον ωφεληµένα καθώς πέραν των παραπάνω αυξήσεων θα
δουν επιπλέον αύξηση στις αποδοχές τους δωδεκάµισι χιλιάδες
δικαιούχοι µέλη ΔΕΠ, µε αναπροσαρµογή του µισθολογίου τους
η οποία θα έχει αναδροµική ισχύ από 7-10-2022, εφαρµόζοντας
σχετικές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Μέσω της
θέσπισης επίσης ειδικού επιδόµατος βιβλιοθήκης θα λαµβάνουν
ενίσχυση της τάξεως των 100 έως 200 ευρώ τον µήνα αναλόγως
την εκπαιδευτική βαθµίδα. Αξίζει να σηµειωθεί πως για όλους
τους ανωτέρω στο συνολικό θα πρέπει να συνυπολογιστεί και η
αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παρεµβάσεις που συζητάµε
σήµερα αφορούν το σύνολο της κοινωνίας, παρεµβάσεις όπως
η παράταση του µέτρου του Market Pass για ακόµα τρεις µήνες,
από τον Αύγουστο ως τον Οκτώβριο, και η θέσπιση από φέτος
του Youth Pass, ένα επίδοµα ύψους 150 ευρώ για νέους δεκαο-
κτώ και δεκαεννέα ετών. Το Market Pass είναι ένα µέτρο που, αν
και κατακρίθηκε και χαρακτηρίστηκε και πάλι ως «ψίχουλα» από
τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στην πρα-
γµατικότητα αποδείχθηκε µέτρο - ανάσα στα επιβαρυµένα από
την ακρίβεια νοικοκυριά. Η ακρίβεια δεν ήταν µόνο εγχώρια, ήταν
παγκόσµια, το γνωρίζετε καλά. Μιλάµε, λοιπόν, για δύο µέτρα
που ξεκάθαρα στοχεύουν στην ενίσχυση των οικογενειών των
νέων, αλλά και της αγοράς του τουρισµού και των µεταφορών.

Από το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν λείπουν παρεµβάσεις και για
τους συνταξιούχους καθώς απαλλάσσονται µόνιµα από τη συµ-
µετοχή στη δαπάνη αγοράς φαρµάκων οι περίπου διακόσιες χι-
λιάδες πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ και αυξάνονται κατά 7,75% οι
συντάξεις εννιάµισι χιλιάδων δικαιούχων της ειδικής κατηγορίας
«µικρό δηµόσιο».

Επιπροσθέτως, έχουµε στοχευµένες παρεµβάσεις, όπως τον
διπλασιασµό της χρηµατοδότησης για το πρόγραµµα «Σπίτι µου»,
ένα µέτρο που αφορά τη γενιά µου,…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

1922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι ένα λεπτό. Κλεί-
στε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Επίσης, πρόβλεψη για απονοµή
ανώτερου µισθολογικού κλιµακίου σε έµµισθους δικηγόρους του
δηµοσίου µε µεταπτυχιακές και διδακτορικές σπουδές, όπως
ισχύει και για τους λοιπούς δηµοσίους υπαλλήλους.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φετινή διπλή εκλογική
αναµέτρηση έδειξε πόσο αναγκαίο είναι το να απευθυνόµαστε
στους πολίτες λέγοντάς τους την αλήθεια, εξηγώντας τους πώς
θα κάνουµε πράξη αυτά τα οποία υποσχόµαστε, αποδεικνύοντας
ότι όσα λέµε είναι κοστολογηµένα και είναι εφικτά να γίνουν. Γι’
αυτό και η ποσοτικοποίηση των προγραµµάτων των πολιτικών
κοµµάτων από το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο είναι απα-
ραίτητη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ:…ώστε να τελειώνουµε µία και

καλή µε τον λαϊκισµό και ο πολιτικός διάλογος να γίνεται πλέον
σε καθεστώς αλήθειας και διαφάνειας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεανώ Φωτίου
για επτά λεπτά και αµέσως µετά ο κ. Βεσυρόπουλος. 

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταθέτω κι

εγώ τα αισθήµατά µου οργής και θλίψης για ό,τι συµβαίνει στη
χώρα µας αυτές τις µέρες, αλλά και στέλνω και τα συλλυπητήριά
µου στις οικογένειες των θυµάτων και βεβαίως και στις οικογέ-
νειες των δύο πιλότων που έχασαν τη ζωή τους στη µάχη µε τη
φωτιά και που αξίζουν κάθε ευγνωµοσύνη.

Η Κυβέρνηση τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο εµφανίζεται να ενι-
σχύει τα εισοδήµατα των συνταξιούχων και των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, ενώ όλοι ξέρουµε ότι οι αυξήσεις που τους δίνει δεν
καλύπτουν τον πληθωρισµό. Όλοι ξέρουµε ότι είµαστε τέταρτη
χειρότερη χώρα σε σχέση µε την αγοραστική δύναµη που έχουν
τα εισοδήµατά µας. Γι’ αυτό εµείς επαναφέρουµε: άµεση αύξηση
10% στους µισθούς όλων των δηµοσίων υπαλλήλων, θέσπιση µη-
χανισµού ετήσιας τιµαριθµικής προσαρµογής και αφορολόγητο
όριο στα 10.000 ευρώ.

Όσον αφορά στους συνταξιούχους, που συνεχώς εµπαίζετε,
απαιτούµε να τους δοθούν τα αναδροµικά τους σε τρεις ετήσιες
δόσεις, να επαναφέρετε τη 13η σύνταξη και να χορηγήσετε σε
όλους τη νόµιµη αύξηση ανεξαρτήτως προσωπικής διαφοράς.

Τέλος, όλα τα µέτρα που παίρνετε για την αντιµετώπιση της
ακρίβειας ελάχιστα ελαφρύνουν το κόστος ζωής και δεν αντιµε-
τωπίζουν, βέβαια, την αισχροκέρδεια. Γι’ αυτό προτείνουµε ανώ-
τατο συντελεστή κέρδους 5% στην ενέργεια, µείωση ειδικού
φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και την κατάργησή του στο
αγροτικό πετρέλαιο, µείωση ΦΠΑ στα τρόφιµα στο 6% και µηδε-
νικό για τα είδη πρώτης ανάγκης.

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ στην τροποποίηση του προγράµµα-
τος «Σπίτι µου», γιατί εδώ γίνεται µία µεγάλη εξαπάτηση των
νέων. Υπενθυµίζω ότι το πρόγραµµα δανείων για νέους «Σπίτι
µου» το ψήφισε µόνη της η Νέα Δηµοκρατία στις 20-12-2022 και
κανένα άλλο κόµµα πλην της Νέας Δηµοκρατίας δεν ψήφισε αυτό
το πρόγραµµα. Για ποιον λόγο, έξι µήνες πριν; 

Διότι εµπλέκει τους νέους σε δάνεια που θα αποπληρώνουν
µία ζωή, ακόµη και τριάντα χρόνια. Διότι πρέπει να διαθέτουν από
την τσέπη τους το 10% της αξίας του σπιτιού και για να πάρουν
ένα σπίτι που µπορεί να τους εξυπηρετεί σε βάθος χρόνου, πρέ-
πει να προσθέσουν ακόµα περισσότερα χρήµατα ή να πάρουν
συµπληρωµατικό δάνειο. Θα φανεί αυτό, µόλις κάνουµε εκκαθά-
ριση του τι κάνετε.

Άρα, αφορά σε νέους που έχουν µόνιµη και σταθερή δουλειά
ή και ασφάλεια από το οικογενειακό τους περιβάλλον, αλλιώς κιν-
δυνεύουν πολύ σύντοµα να δουν το δάνειό τους να κοκκινίζει και
µιας και έχετε εν ισχύ τον πτωχευτικό σας νόµο, να το χάνουν. 

Μήπως µε τις νέες διατάξεις καλυτερεύετε αυτό το πρόγραµ-
µα; Όχι καθόλου, το χειροτερεύετε. Διότι πρώτον, διευκρινίζετε
ότι το κατώτερο ετήσιο εισόδηµα των 10.000 ευρώ µπορεί να
αναφέρεται σε πραγµατικό ή τεκµαρτό. Εκ πρώτης όψεως αυτό

φαίνεται ότι ανοίγει το πρόγραµµα και σε δικαιούχους χαµηλό-
τερων πραγµατικών εισοδηµάτων. Στην πραγµατικότητα, όµως,
το τεκµαρτό χτίζεται από την ιδιοκατοίκηση, από τις επιχειρηµα-
τικές παροχές, δηλαδή κουπόνια, και σαφώς κατευθύνει τα δά-
νεια σε όσους µπορούν πια να εγγυηθούν την αποπληρωµή του
δανείου τους µέσω της υφιστάµενης περιουσίας τους, κινητής ή
ακίνητης. Αυτό κάνετε αυτή τη στιγµή. 

Δεύτερον, δίνετε τη δυνατότητα διπλασιασµού του αριθµού
των δανείων, αλλά σε κάθε περίπτωση τα δέκα χιλιάδες δάνεια
δεν καλύπτουν ούτε έναν στους δέκα νέους οι οποίοι βρίσκονται
σε αυτήν την κατάσταση. Δεν µας λέτε, πόσοι είναι οι νέοι που
δεν µπορούν να εγκαταλείψουν το παιδικό τους δωµάτιο για να
κάνουν δικό τους νοικοκυριό; 

Τρίτον, αυξάνεται η µέγιστη επιτρεπτή επιφάνεια του ακινήτου
µε βοηθητικές επιφάνειες, δηλαδή αποθήκες, θέσεις πάρκινγκ
κ.λπ. που χαρακτηρίζονται ως παραρτήµατα ή παρακολουθή-
µατα, όµως αυτά, όπως ξέρουν όλοι οι µηχανικοί σε αυτή την Αί-
θουσα, συχνά είναι αποτέλεσµα αυθαίρετης δόµησης. Αυτό
κάνετε, νοµιµοποιείτε και την αυθαίρετη δόµηση.

Τέταρτον, ενώ απαγορεύετε την ενοικίαση του ακινήτου όσο
διαρκεί το δάνειο, ανοίγετε ένα τεράστιο παράθυρο, για να µην
πω µία πύλη, που επιτρέπει τη µίσθωση, δηλαδή το να το νοικιά-
ζει, µετά από άδεια της ειδικής επιτροπής της ΔΥΠΑ, χωρίς να
προβλέπετε κανέναν ελεγκτικό µηχανισµό για αδήλωτα νοίκια.
Έτσι δηµιουργείτε και τώρα, όπως και επί ΟΕΚ, το υπόβαθρο δια-
πλοκής και ρουσφετιών, ώστε να παίρνουν τα σπίτια πρόσωπα
χωρίς πραγµατική ανάγκη ιδιοκατοίκησης, αλλά προς εκµετάλ-
λευση. Το ξέρετε πολύ καλά και γι’ αυτό βάλατε αυτή την ιστορία,
γιατί ακριβώς όλες αυτές οι τροποποιήσεις που κάνετε δίνουν το
δικαίωµα σε αυτούς που έχουν ιδιοκατοίκηση πλέον να διεκδι-
κούν µέσω του τεκµαρτού τα δάνεια αυτά. Τέτοια απατεωνιά
προς τους νέους. 

Η στεγαστική αποκατάσταση των νέων δεν µπορεί να γίνει µε
τέτοια µέτρα. Εµείς εδώ και δύο χρόνια µέσω του Αλέξη Τσίπρα
έχουµε ανακοινώσει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα που περι-
λαµβάνει πρώτον, διπλασιασµό της υφιστάµενης επιδότησης
ενοικίου για τετρακόσιες χιλιάδες νέους είκοσι πέντε έως σαρά-
ντα τεσσάρων ετών, δηλαδή 140 ευρώ τον µήνα για το µεµονω-
µένο άτοµο έως 350 ευρώ τον µήνα για οικογένεια µε δύο παιδιά.
Έτσι λύνεται, εν µέρει, αυτή τη στιγµή το πρόβληµα, όχι µε τα
δέκα χιλιάδες δάνεια.

Έλεγχος δραστηριότητα του Airbnb. Μούγγα γι’ αυτό. Kανείς
δεν µιλάει γι’ αυτό. Aυτό, όµως, έχει δηµιουργήσει τη φούσκα
ακινήτων και ενώ πέφτουν εντελώς κάθετα τα νοίκια και οι αξίες
ακινήτων σε όλη την Ευρώπη, εδώ ανεβαίνουν. Πώς γίνεται αυτό
το θαύµα; Εσείς το καταφέρατε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό.
Λοιπόν, εµείς λέµε να απαγορεύεται στα νοµικά πρόσωπα και

να επιτρέπεται σε φυσικά πρόσωπα δύο ως τρία ακίνητα ανά ιδιο-
κτήτη ή διαχειριστή. 

Τρίτον, δηµιουργία τράπεζας στέγης, δηλαδή αποθέµατος κα-
τοικιών που θα δίνονται προς αγορά ή ενοικίαση µε κοινωνικούς
όρους. Είναι η νέα κοινωνική κατοικία που προτείνουµε. Είναι ανε-
κµετάλλευτα κτήρια του δηµοσίου, των δήµων, της Εκκλησίας και
µη κερδοσκοπικών νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, κενά
εγκαταλελειµµένα κτήρια ιδιωτών που θα δοθούν προς αγορά ή
ενοικίαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Φω-
τίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω.
Κυρίως, όµως, η δική µας καινοτοµία είναι η εξής. Λέµε στους

ιδιοκτήτες που νοικιάζουν σήµερα τα σπίτια τους να τα διαθέσουν
στο κράτος για πέντε ή οκτώ χρόνια, µε ένα ελκυστικό πακέτο το
οποίο θα τους λέει πρώτον, ότι θα έχουν µειωµένες τιµές χάρη
σε ένα πακέτο µε φοροελαφρύνσεις, εξασφάλιση καταβολής δώ-
δεκα ενοικίων τον χρόνο, ενεργειακή αναβάθµιση, εγγύηση
καλής κατάστασης και ανακαίνιση µετά από τη λήξη της περιό-
δου διάθεσης, πυρασφάλεια και νοµική κάλυψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1923



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Απόστολος Βεσυρόπου-
λος και στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Οικονο-
µικών κ. Πετραλιάς.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την

ανάγκη να αποτίσω φόρο τιµής από το Βήµα της Βουλής στους
δύο πιλότους του πυροσβεστικού αεροπλάνου που έπεσαν στο
καθήκον. Οφείλουµε να τιµήσουµε τη µνήµη τους, να κρατή-
σουµε για πάντα στη µνήµη και στην καρδιά µας αυτό το ισχυρό
µήνυµα θυσίας και προσφοράς που εξέπεµψαν µε το θάρρος και
την αυταπάρνησή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις πρόσφατες εκλογικές ανα-
µετρήσεις του Μαΐου και του Ιουνίου οι Έλληνες πολίτες επιβρά-
βευσαν το έργο, τη συνέπεια και τη σοβαρότητα της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη και αποδοκίµασαν τον λαϊκισµό, την το-
ξικότητα, τον διχαστικό και ακραίο λόγο.

Κατά την πρώτη τετραετία διακυβέρνησης της χώρας η κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τίµησε έµπρακτα τη σχέση ειλι-
κρίνειας και εµπιστοσύνης που δηµιούργησε µε τους Έλληνες
πολίτες, µία σχέση που χτίστηκε µέσα από την υλοποίηση των
προγραµµατικών της δεσµεύσεων την προηγούµενη τετραετία.
Η συνέπεια λόγων και έργων συνεχίζει να χαρακτηρίζει και τη νέα
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την έναρξη της θη-
τείας της, τόσο µε το πρώτο νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε εχθές,
το οποίο κατήργησε όλους τους περιορισµούς που ίσχυαν για
την ψήφο των Ελλήνων πολιτών από το εξωτερικό, οι οποίοι είναι
ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους όσο και µε το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών που έρχεται σήµερα
προς συζήτηση και ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής, ένα νο-
µοσχέδιο που θέτει σε φάση υλοποίησης σχεδόν το 50% των βα-
σικών προεκλογικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρατίας, αυτών
που ενέκρινε µε την ψήφο της η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνονται µέτρα και δράσεις µε
αναµφισβήτητα θετικό κοινωνικό πρόσηµο, όπως η αύξηση για
πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια των µισθών των δη-
µοσίων υπαλλήλων. 

Οι παρεµβάσεις στις απολαβές των δηµοσίων υπαλλήλων αφο-
ρούν στα εξής: οριζόντια αύξηση κατά 70 ευρώ τον µήνα για
όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους τόσο του ενιαίου όσο και των
ειδικών µισθολογίων, αύξηση οικογενειακής παροχής κατά 20 µε
50 ευρώ τον µήνα, ανάλογα µε τον αριθµό των παιδιών, αύξηση
κατά 30% του επιδόµατος θέσης ευθύνης, αύξηση των επιδοµά-
των παραµεθορίου, ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας για τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, κα-
θώς και των εξόδων διανυκτέρευσης και χιλιοµετρικής αποζηµίω-
σης για όλους τους υπαλλήλους. Και πέραν των όσων προανέ-
φερα, αυξήσεις στις αποδοχές των πανεπιστηµιακών κατ’ εφαρ-
µογή σχετικών αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας και
µέσω της θέσπισης επιδόµατος βιβλιοθήκης. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά πρακτικά; Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις επι-
πλέον αυξήσεις ή απαλλαγές που εφαρµόζονται από τις αρχές
του 2023, όπως η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης,
η κατάργηση ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας
Δηµοσίων Υπαλλήλων, η διευθέτηση µισθολογικών αιτηµάτων
των Ενόπλων Δυνάµεων και η αύξηση του αφορολογήτου κατά
1.000 ευρώ για κάθε παιδί, το µέσο ετήσιο όφελος για κάθε δη-
µόσιο υπάλληλο ανέρχεται στα 1.476 ευρώ. Με όλες αυτές τις
παρεµβάσεις µας δηλαδή, ο κάθε δηµόσιος υπάλληλος ωφελεί-
ται µε έναν επιπλέον µισθό.

Επιπρόσθετα, πέραν των όσων προανέφερα, τα µέλη ΔΕΠ θα
δουν πρόσθετες αυξήσεις που αγγίζουν µεσοσταθµικά το 10%
καθώς αναπροσαρµόζεται αναδροµικά το µισθολόγιο τους από
τον Οκτώβριο του 2022 και παράλληλα, θεσπίζεται ειδικό επίδοµα
βιβλιοθήκης ύψους 100 µε 200 ευρώ τον µήνα αναλόγως της εκ-
παιδευτικής βαθµίδας.

Ιδιαίτερα ωφεληµένοι από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι
και όσοι υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφα-
λείας, καθώς θα δουν πέντε διαφορετικές αυξήσεις, στις οποίες

ενδεικτικά περιλαµβάνονται τα επιδόµατα παραµεθορίου και τα
επιδόµατα ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνο-
νται επίσης οι εξής ευεργετικές διατάξεις: Πρώτον, η παράταση
έως τον Οκτώβριο του Market Pass για να στηριχθούν οι οικονο-
µικά ευάλωτοι συµπολίτες µας. Μάλιστα, παράλληλα κατατίθεται
και συµπληρωµατικός προϋπολογισµός ύψους 700 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για το 2023, προκειµένου να καλυφθούν οι δαπάνες
που συνδέονται µε το σύνολο των ενισχύσεων που περιλαµβάνο-
νται στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Δεύτερον, η αύξηση κατά 1.000 ευρώ του αφορολόγητου
ορίου για τους φορολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα µέσω
της αναπροσαρµογής της έκπτωσης φόρου. Σε πρακτικό επίπεδο
για µία οικογένεια µε δύο παιδιά αυτό συνεπάγεται όφελος
ύψους 220 ευρώ σε ετήσια βάση. 

Τρίτον, η µόνιµη απαλλαγή από τη συµµετοχή στη δαπάνη αγο-
ράς φαρµάκων για τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ. 

Τέταρτον, η καθιέρωση του Youth Pass για τους νέους 18 και
19 ετών, οι οποίοι από φέτος θα λαµβάνουν 150 ευρώ σε ψη-
φιακή χρεωστική κάρτα για την πραγµατοποίηση αγορών ή τη
λήψη υπηρεσιών από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στους τοµείς του πολιτισµού, του τουρισµού και των µεταφορών. 

Στο νοµοσχέδιο έχουν συµπεριληφθεί και πρόσθετες ρυθµί-
σεις που αφορούν σε ουσιαστικές παρεµβάσεις στήριξης της κοι-
νωνίας καθώς και φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Αναφέροµαι στη µείωση κατά 10% του ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες
που ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρες µε τη
σαφή πρόβλεψη ότι η ασφάλιση πρέπει να καλύπτει το σύνολο
του κόστους ανακατασκευής του ακινήτου, το οποίο δεν µπορεί
να είναι χαµηλότερο από 1.000 ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο. 

Ιδιαίτερης σηµασίας ωστόσο είναι η διάταξη µε την οποία δι-
πλασιάζεται η χρηµατοδότηση κατά 375 εκατοµµύρια ευρώ για
το πρόγραµµα «Σπίτι µου», που στοχεύει στη στήριξη νέων αν-
θρώπων και στην αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος
µε τη χορήγηση δανείων µε ευνοϊκούς όρους. Μέσω του προ-
γράµµατος αυτού έχουν ήδη δοθεί είκοσι µία χιλιάδες εκατόν
τριάντα δύο προεγκρίσεις, ενώ έχουν ήδη εγκριθεί τέσσερις χι-
λιάδες εξακόσια σαράντα τέσσερα δάνεια, για τα οποία έχει βρε-
θεί σπίτι. Εφόσον τα νούµερα µιλούν από µόνα τους, µε τη διά-
ταξη που συζητάµε προχωράµε σε πρόσθετη στήριξη του προ-
γράµµατος κατά 375 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη συνεχίζει να προχωρά και να κοιτά µπροστά. Συνεχίζει
να στηρίζει την κοινωνική συνοχή, προωθώντας µεγάλες και γεν-
ναίες µεταρρυθµίσεις, που βελτιώνουν ακόµα περισσότερο την
εικόνα της χώρας. 

Τα δύο αυτά πρώτα νοµοσχέδια της νέας κυβερνητικής θη-
τείας αποτελούν µόνο την αρχή. Η Ελλάδα συνεχίζει να προχωρά
σταθερά, τολµηρά και µόνο µπροστά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
τη συνέπεια στο χρόνο, κύριε Βεσυρόπουλε. 

Καλώ στο Βήµα τον Υφυπουργό κ. Αθανάσιο Πετραλιά για
εννέα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρειαστεί λιγότερο.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω εκ-
φράζοντας τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των πι-
λότων µας, που όπως ανέφερε και ο Πρωθυπουργός έδωσαν τη
ζωή τους σώζοντας ζωές, καθώς και στα θύµατα των πυρκαγιών,
που δυστυχώς είναι ακόµη σε εξέλιξη. Ο θρήνος όλων µας είναι
βαθύς και το καθήκον µας είναι να συνεχίσουµε µε όλες µας τις
δυνάµεις τον αγώνα για την προστασία των συνανθρώπων µας
απέναντι στις καταστροφικές δυνάµεις της φύσης. 

Κατόπιν των ανωτέρω γεγονότων θα ήθελα να περιοριστώ την
εισήγησή µου επί του νοµοσχεδίου στα πιο απαραίτητα. Κατ’
αρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω τόσο τους φορείς όσο και τους
εισηγητές όλων των κοµµάτων για την αναλυτική και εποικοδο-
µητική συζήτηση που διεξήχθη τις προηγούµενες ηµέρες στην
επιτροπή. 

1924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Νοµίζω, κοινός τόπος είναι ότι το νοµοσχέδιο κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση µε θετικές δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις.
Είναι αλήθεια ότι δεν µπορεί να καλύψει όλα τα διαχρονικά αιτή-
µατα των φορέων ούτε να αναπληρώσει όλες τις απώλειες των
µνηµονιακών ετών. 

Ωστόσο δίδει σηµαντικές ενισχύσεις στις οικογένειες µε παι-
διά, στους δηµοσίους υπαλλήλους, στους νέους και σε ευάλωτες
οµάδες του πληθυσµού, προσπαθώντας να κατανείµει, µε κατά
το δυνατόν βέλτιστο τρόπο, τους δεδοµένους δηµοσιονοµικούς
πόρους, εντός πάντα των στόχων που έχουν τεθεί στο πρό-
γραµµα σταθερότητας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, προχωρούµε σε συνολικές
δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ
εντός της τετραετίας 2024 - 2027 και σε επιπλέον παρεµβάσεις
385 εκατοµµύρια ευρώ για το τρέχον έτος, πέραν της επέκτασης
κατά 375 εκατοµµύρια ευρώ των δανείων του προγράµµατος
«Σπίτι µου», το οποίο είναι χρηµατοοικονοµική συναλλαγή. 

Οι παρεµβάσεις µε τον σηµαντικότερο δηµοσιονοµικό αντί-
κτυπο είναι αυτές που αφορούν στις αυξήσεις στους µισθούς του
δηµοσίου τοµέα και είναι συνολικά έξι. Κακώς αποµονώνεται
µόνο η µία, που είναι τα 70 ευρώ, η οριζόντια αύξηση. Υπάρχουν
έξι ρυθµίσεις. Να πούµε ότι τα 70 ευρώ, σύµφωνα µε τα στοιχεία
της Ενιαίας Αρχής Πληρωµής του Σεπτεµβρίου του 2022, αφο-
ρούν σε εξακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες εξακόσιους εξήντα
τρεις δηµοσίους υπαλλήλους µε ετήσια δαπάνη 557 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Επίσης τριακόσιες τριάντα τέσσερις χιλιάδες εκατόν είκοσι
επτά δηµόσιοι υπάλληλοι, δηλαδή το 50,3% θα λάβουν αύξηση
και της οικογενειακής παροχής, που έχουν τέκνα. Η ετήσια δα-
πάνη ανέρχεται σε 155 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυξάνεται επίσης κατά 30% το επίδοµα θέσης ευθύνης. Αφορά
εξήντα τέσσερις χιλιάδες εξακόσιους εβδοµήντα οκτώ δηµοσί-
ους υπαλλήλους, µε ετήσια δαπάνη 51,6 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυξάνεται για τους ένστολους κατά 30% το επίδοµα παραµε-
θορίου σε οµάδες προκαλύψεως και στα σύνορα µε την Τουρκία.
Η αύξηση αυτή αφορά σε είκοσι µία χιλιάδες εκατόν ογδόντα
πέντε στελέχη, µε δαπάνη 7,7 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επιπλέον, αναπροσαρµόζεται για τους ένστολους η προσαύ-
ξηση του επιδόµατος ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας. Το µέτρο
αφορά εκατόν δώδεκα χιλιάδες στελέχη, που είναι είτε έγγαµα
είτε έχουν τέκνα από τα εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες και η ετή-
σια δαπάνη ανέρχεται σε 20,2 εκατοµµύρια ευρώ.

Έκτον, αναπροσαρµόζεται αναδροµικά από 7-10-2022 το µι-
σθολόγιο των µελών ΔΕΠ µε µεσοσταθµική αύξηση 10%, επι-
πλέον των ανωτέρω αυξήσεων. Η µεσοσταθµική αύξηση 10%
βγαίνει 5% του βασικού µισθού συν επίδοµα βιβλιοθήκης. Αφορά
δωδεκάµισι χιλιάδες ωφελούµενους και η ετήσια δαπάνη ανέρ-
χεται σε 40,5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Οι παρεµβάσεις στο µισθολόγιο ανέρχονται συνολικά σε 857
εκατοµµύρια ευρώ µεικτά ή 530 εκατοµµύρια ευρώ καθαρά. Να
πούµε ότι και οι ασφαλιστικές εισφορές αποτελούν όφελος των
δηµοσίων υπαλλήλων, καθώς τους αυξάνουν τα συντάξιµα. Ωφε-
λούνται όλοι οι εξακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι. Αν διαιρέσουµε 857 εκατοµµύρια ευρώ µε εξακόσιες
εξήντα τρεις χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι βγαίνει 1.292 τον
χρόνο ή 108 ευρώ τον µήνα. 

Αν προσθέσουµε και τα άλλα µέτρα που ισχύουν από 1-1-2023
προς όφελος των δηµοσίων υπαλλήλων -τα έχουµε αναφέρει, κα-
τάργηση εισφοράς αλληλεγγύης, κατάργηση 1% εισφοράς υπέρ
ταµείου πρόνοιας δηµοσίων υπαλλήλων, αύξηση ειδικού µισθο-
λογίου ιατρών ΕΣΥ, διευθέτηση των συλλογικών θεµάτων των
ενόπλων δυνάµεων- άλλα 525 εκατοµµύρια συν 857, ίσον 1,382
δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό διά 663.000, ίσον 2.084 ευρώ µεικτά
τον χρόνο ή 1.476 ευρώ καθαρά τον χρόνο, µεσοσταθµικά πάντα,
για τους δηµοσίους υπαλλήλους ή αν θέλετε 123 ευρώ τον µήνα
καθαρά, µεσοσταθµικά για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Αυτό
είναι αύξηση 10,5%. Αν διαιρέσουµε 1,383 µε 13,1 δισ. που είναι
το κόστος του µισθολογίου βγαίνει 10,5% αύξηση ετησίως.

Είναι οι πρώτες αυξήσεις που δίνονται στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους µετά από δεκατέσσερα χρόνια. Δεν καλύπτουν τις απώ-
λειες δεκατεσσάρων ετών συν του πληθωρισµού, καλύπτουν

όµως, µεγάλο µέρος αυτών, εντός των δηµοσιονοµικών δυνατο-
τήτων µας. 

Πέρα από τις ρυθµίσεις µε τις αυξήσεις στους µισθούς του
προσωπικού δηµοσίου τοµέα, µε το Β’ µέρος εισάγονται ρυθµί-
σεις για αναπροσαρµογή συντάξεων: εννιάµισι χιλιάδες συνταξι-
ούχοι του µικρού δηµοσίου, του ΓΛΚ, το κόστος 54,7 εκατοµ-
µύρια ευρώ για φέτος. Αυξάνουµε το αφορολόγητο κατά 1.000
ευρώ για φορολογούµενους φυσικά πρόσωπα µε εξαρτώµενα
τέκνα, κόστος 135 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. Μείωση ΕΝΦΙΑ
για κατοικίες που ασφαλίζονται έναντι φυσικών καταστροφών,
κόστος 30 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Επιπλέον µέτρα οικονοµικής στήριξης: Επέκταση του Market
Pass µε 251 εκατοµµύρια ευρώ κόστος για φέτος, Το Youth Pass
µε κόστος 30 εκατοµµύρια ευρώ για φέτος και µονιµοποίηση πλή-
ρους απαλλαγής δικαιούχων ΕΚΑΣ µε κόστος 38 εκατοµµύρια
ευρώ για φέτος. 

Εισάγεται, επίσης, συµπληρωµατικός προϋπολογισµός 700
εκατοµµύρια ευρώ για να καλύψει, ακριβώς, τις ανωτέρω δαπά-
νες για φέτος συν τις αυτοδιοικητικές εκλογές, επειδή είχαµε δύο
γύρους εθνικών εκλογών, και επιπλέον τις δαπάνες του Υπουρ-
γείου Υγείας κατά κύριο λόγο και κάποια αιτήµατα φορέων για
την ενεργειακή κρίση, κυρίως συγκοινωνιακοί φορείς και δήµοι. 

Βασική προτεραιότητα της πολιτικής µας είναι η στήριξη της
οικογένειας και των ασθενέστερων. Γι’ αυτό διπλασιάζουµε και
το πρόγραµµα «Σπίτι µου», µε επιπλέον 375 εκατοµµύρια ευρώ
και η συνολική χρηµατοδότηση ανέρχεται σε 750 εκατοµµύρια
ευρώ. Και δίνεται χορήγηση για τη στήριξη του τουριστικού προ-
ϊόντος της βόρειας Εύβοιας µε κόστος περίπου 4 εκατοµµύρια
ευρώ.

Σε όλες τις διατάξεις που ανέφερα µε το παρόν νοµοσχέδιο,
προσέξατε ότι γίνεται αναφορά στη δηµοσιονοµική επίπτωση.
Σας είπα µόνο νούµερα που έχουµε στον κρατικό προϋπολογι-
σµό. 

Θέλουµε, λοιπόν, να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς και ακριβείς
απέναντι στους πολίτες για το τι υποσχόµαστε και τι υλοποιούµε.
Έτσι στην κατεύθυνση ενίσχυσης της διαφάνειας και της λογο-
δοσίας των πολιτικών κοµµάτων προς όφελος της ενηµέρωσης
των πολιτών, αλλά και της δηµοσιονοµικής ισορροπίας, θεσµο-
θετείται µε το άρθρο 48 η δυνατότητα ποσοτικοποίησης του δη-
µοσιονοµικού αντικτύπου των προγραµµάτων των πολιτικών
κοµµάτων από το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο. Πρέπει
όλα τα µέτρα να είναι ποσοτικοποιηµένα για να µην ξαναζήσει η
χώρα αυτά που έζησε επί δώδεκα χρόνια. 

Συνοψίζοντας, το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα εστιάζει
στην τροποποίηση συνταξιοδοτικών µισθολογικών και φορολογι-
κών διατάξεων για την ενίσχυση του πραγµατικού εισοδήµατος
και την εφαρµογή µέτρων οικονοµικού χαρακτήρα προς περαι-
τέρω στήριξη των πολιτών. Υπηρετεί έναν από τους βασικούς µας
στόχους, µία προεκλογική δέσµευση µας, όπως την διατύπωσε
και ο Πρωθυπουργός για βελτίωση των µισθών κατά τη διάρκεια
της επόµενης τετραετίας. 

Το νοµοσχέδιο δίνει το στίγµα της πολιτικής µας, η οποία προ-
τάσσει την κοινωνική συνοχή και τη µείωση ανισοτήτων, δίχως να
θέτει σε κίνδυνο τη δηµοσιονοµική ισορροπία της χώρας και
δίχως να υπερβαίνει τις αντοχές µας. 

Προχωράµε σταθερά και υπεύθυνα στην υλοποίηση του προ-
γράµµατός µας, επενδύοντας στα σηµαντικά βήµατα που έγιναν
την περασµένη τετραετία, µε στόχο µία οικονοµία που θα ανα-
πτύσσεται γρήγορα προς όφελος των πολιτών. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα για τη συνέπεια στον χρόνο που δι-
ευκολύνει και τον Προεδρεύοντα.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής τον κ. Γεώργιο Νικητιάδη για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, επανέρχοµαι

µετά από τέσσερις δηµόσιες τοποθετήσεις µου, η µία εξ αυτών
από αυτό εδώ το Βήµα πριν από λίγες ηµέρες, στο δράµα που
συνεχίζει να διαδραµατίζεται στη Ρόδο. Φαίνεται να µιλάµε σε
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ώτα µη ακουόντων, φαίνεται η φωνή µας να είναι φωνή βοώντος
εν τη ερήµω. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι της Κυβέρνησης, εγκα-
ταλείψατε τη Ρόδο. Αφήσατε το νησί του ήλιου να γίνει νησί των
πυρκαγιών. Είναι η ένατη ηµέρα σήµερα. Σήµερα κήρυξαν τη
Ρόδο σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης µετά από εννιά ηµέρες
και αύριο µπαίνουµε στη δέκατη ηµέρα και το νησί συνεχίζει να
καίγεται.

Απευθύναµε έκκληση από αυτό εδώ το Βήµα στον Πρωθυ-
πουργό πριν από τρεις µέρες να στείλουµε αεροπλάνα πέντε, έξι
µαζί ταυτοχρόνως, αλλά τίποτα. Είπαµε για καναντέρ. Δεν θα
υποδείξουµε εµείς τον τύπο των αεροπλάνων. Κάποιοι λένε ότι
αυτά τα αεροσκάφη δεν είναι ικανά, σε κάποιες περιπτώσεις. Το
αν βρεθούν µεγαλύτερα είναι  δική σας υπόθεση, θα σας πουν οι
δικοί σας αρµόδιοι τι πρέπει να σταλεί. Εµάς µας ενδιαφέρει να
σβήσει η φωτιά. 

Η αυταπάρνηση, ο ηρωισµός του λαού της Ρόδου συνεχίζεται.
Και αυτή τη στιγµή είναι απίστευτο το τι έχει γίνει και πως όλοι οι
Ροδίτες και οι Ροδίτισσες έτρεξαν και συνέχισαν να τρέχουν για
να προλάβουν ότι µπορούν. Και θα επαναλάβω αυτό που είπα,
ότι αν υπάρχει Νόµπελ εθελοντισµού θα πρέπει να δοθεί στους
πολίτες. 

Τα πλήγµατα δυστυχώς, φαίνεται θα είναι οδυνηρά. Καµένη
γη, χιλιάδες στρέµµατα περιουσίας, κατεστραµµένα σπίτια, ξε-
νοδοχεία, χιλιάδες ακυρώσεις. Κύριε Θεοχάρη ήσασταν Υπουρ-
γός Τουρισµού. Εχθές πληροφορήθηκα ότι η «TUI» ακύρωσε
µέχρι 11 Αυγούστου όλες τις πτήσεις στη Ρόδο για σαράντα ένα
ξενοδοχεία. Ξέρετε πολύ καλά τι µπορεί να σηµαίνει αυτό αν ακο-
λουθήσουν και άλλοι tour operators. 

Για να κλείσω, θα µας δώσει κάποιος κάποια εξήγηση για ποιο
λόγο έπρεπε να τραβήξει αυτό το δράµα τόσες ηµέρες και πόσο
ακόµη θα τραβήξει; 

Είπε κάτι ο κ. Μπρατάκος, Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουρ-
γώ µέρες τώρα; Ο κ. Τριαντόπουλος ο Υφυπουργός; Συµµετέ-
χουν σε κάποια συντονιστικά όργανα που δεν γνωρίζουµε πώς
λειτουργούν και ποιος τα συγκρότησε. Δεν έχουµε ακούσει κου-
βέντα, δηµόσια δήλωση από αυτούς τους κυβερνητικούς υπευ-
θύνους στη Ρόδο. Δεν ενηµερώνουν τον Πρωθυπουργό για το τι
γίνεται και έρχεται εδώ Πρωθυπουργός και συνεχίζει για όλες τις
πυρκαγιές να αναφέρεται στη µανία της φύσης και στην κλιµα-
τική αλλαγή; 

Όχι, δεν δεχόµαστε ότι η κλιµατική αλλαγή σώνει και καλά είναι
αυτή που προκάλεσε αυτή τη µεγάλη φωτιά στη Ρόδο από τη
δεύτερη µέρα, εάν είχαµε στείλει αεροσκάφη να κατασβεστεί. 

Και πάω στο νοµοσχέδιο. Κύριε Θεοχάρη -και απευθύνοµαι και
στον κ. Βορίδη που δεν είναι εδώ- θα πρέπει από το ΠΑΣΟΚ να
σας κάνουµε ένα σεµινάριο για το τι σηµαίνει ψήφιση επί της
αρχής και τι επί των άρθρων. 

Είναι σαφές ότι µπορεί να µην ψηφίσεις επί της αρχής επειδή
δεν συµφωνεί η ιδεολογική σου στρατηγική διαφοροποίηση ενώ
υπάρχουν άρθρα τα οποία κάνουν κάποιο καλό, προσφέρουν κάτι
και αυτά µπορεί να τα ψηφίσεις. 

Εσείς ξέρετε τι θέλατε; Να µην ψηφίσουµε τα άρθρα για να
µας καταγγείλετε ότι δεν παρακολουθούµε τα µέτρα που είναι
υπέρ του λαού, αλλά δυστυχώς, η πολιτική σας τελικά, µε όλα
αυτά τα ψίχουλα τα διαρκή, µε αυτά τα pass µου θυµίζει αυτό
που λένε οι Κύπριοι -κι αυτό θέλετε τελικά, να κάνουµε οι Έλλη-
νες- πως ό,τι πάρουµε καλό είναι. Διότι περί αυτού πρόκειται. 

Το ιδιωτικό χρέος 370 δισεκατοµµύρια ευρώ νοµίζετε ότι αν
δεν το ρυθµίσετε, θα µπορεί ο κόσµος να ανταποκρίνεται µε τα
οποία pass δίνετε; Τα κόκκινα δάνεια; Δεν µπορεί ο κόσµος να
ανταποκριθεί. Επιτέλους, ακούστε κάποιες προτάσεις.

Ειδικότερα στο σχετικό νοµοσχέδιο στο άρθρο 54 -και αναφέ-
ροµαι στο κοµµάτι της ανάπτυξης- υπάρχει αναφορά στο περι-
θώριο µικτού κέρδους και τίθεται µπλόκο εάν αυτό υπερβαίνει
µία µονάδα από τώρα και στο εξής, µε βάση την 31 Δεκεµβρίου
του 2021. Παίρνουµε δηλαδή, το µεικτό περιθώριο κέρδους που
υπήρχε 31 Δεκεµβρίου του 2021 και µπορεί να αυξηθεί µόνο κατά
µία µονάδα µέχρι τέλος του 2023. 

Πώς θα το ελέγξετε αυτό; Αναρωτιέµαι κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πώς θα ελέγξουµε την τιµή αγοράς για να βρούµε ποιο

είναι το κέρδος και να µπλοκάρουµε το περιθώριο κέρδους. Διότι
η τιµή αγοράς αν είναι από µία εταιρεία στο εξωτερικό, πώς θα
βρείτε εσείς το κόστος που απαιτήθηκε και πώς θα βρείτε εσείς
τι εκπτώσεις έχουν γίνει και πως θα βρείτε εσείς στο εσωτερικό
αν όταν πωλήθηκε το προϊόν δόθηκαν και παροχές για να ανέβει
ένα κατασκεύασµα σε ανώτερο ράφι, δόθηκαν παροχές για δι-
ευκόλυνση µεταφοράς. Δηλαδή, παροχές που µειώνουν στην
ουσία την αγορά του προϊόντος, αλλά που δεν φαίνεται, διότι
αυτός που το πουλάει το εµφανίζει µεγαλύτερο. Μακάρι να έχετε
τους µηχανισµούς να το ελέγξετε. Εµείς το ευχόµαστε. 

Το περίφηµο «καλάθι», που τώρα επεκτείνεται και στους µαθη-
τές, το χειροκροτούµε. Σωστό είναι. Έχετε, όµως, επικοινωνήσει
µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού για να δούµε τις απόψεις της; Να
δούµε για όλα αυτά τα «καλάθια», ποιες είναι οι θέσεις της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού; Για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό κάνετε
δεύτερη απόπειρα. Δύο χρόνια έξι χιλιάδες διακόσιες πενήντα
τέσσερις ρυθµίσεις, ενώ είναι εκατοµµύρια αυτά που µπορούν
να ρυθµιστούν. 

Έµµισθοι δικηγόροι. Ξέρετε τι τραβάνε οι έµµισθοι δικηγόροι
που απασχολούνται στο δηµόσιο; Και τους εξαιρούν; 

Τέλος, το επίδοµα παραµεθορίου ορθώς το δίνετε στους εν-
στόλους, αλλά κάποια στιγµή υπάρχουν εκπαιδευτικοί που είναι
επίσης στην παραµεθόριο. Υπάρχουν υγειονοµικοί που είναι επί-
σης στην παραµεθόριο. Πρέπει και σ’ αυτούς να δοθεί κάποια
στιγµή αυτό το επίδοµα. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι αυτά τα µέτρα να
απαλύνουν κάπως τον ελληνικό λαό. Φοβάµαι, όµως, ότι οι δια-
φοροποιήσεις µας επί της αρχής που σχετίζονται µε το παραγω-
γικό µοντέλο µε το πώς αναπτύσσεται η οικονοµία δεν θα φέρει
αποτελέσµατα και λυπάµαι γι’ αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, τι θέλετε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ, επί της
διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επί της διαδικασίας
έχετε τον λόγο, για ένα λεπτό, όµως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να µας ενηµερώσετε για το εξής. Έχω κάνει δύο
φορές επί του προκατόχου σας στην Έδρα µία πρόταση να δια-
κοπεί τη διαδικασία. Την πρώτη φορά την έκανα στις 21.45’, στη
συνέχεια στις 22.30’. Έκτοτε περιµένουµε να έχουµε µία ενηµέ-
ρωση για το ποια είναι η πρόθεση επί της ηµερήσιας διάταξης
και της συζήτησης, καθώς και για το ποια είναι η πρόθεση των
υπολοίπων Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Η πρόταση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας είναι να διακοπεί η διαδικασία και να συνεχιστεί το πρωί.
Αυτή τη στιγµή συζητάµε σε µία άδεια Αίθουσα. Οι υπάλληλοι
είναι εξουθενωµένοι και θα πρέπει να έρθουν πάλι το πρωί.

Τριάντα δευτερόλεπτα ακόµη θα χρειαστώ.
Οι Βουλευτές καταλήγουν να µιλούν µεταµεσονυκτίως και

αυτή τη στιγµή, µε βάση τον υπολογισµό, δεν πρόκειται να τελει-
ώσει η συζήτηση, ακόµη και αν όλοι τηρήσουν τον χρόνο επακρι-
βώς, πριν από τις 03.00’.

Άρα, θα ήθελα παρακαλώ να µας ενηµερώσετε: Η πρόθεσή
σας είναι να γίνει ψήφιση στις 3.00’ ή θα διακόψουµε για αύριο,
να γίνει σε σωστές συνθήκες;

Και δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, αποδέχεστε ότι θα γίνει ψήφιση
σε άδεια Βουλή; Ποια είναι η πρόθεσή σας; Διότι είναι βέβαιο ότι
στις 03.00’ θα είναι πολύ λιγότεροι Βουλευτές από ό,τι αυτή τη
στιγµή. Εµείς είµαστε, όπως βλέπετε, όλοι εδώ αδιαλείπτως. Ποια
είναι η πρόθεσή σας σε σχέση µε τη διαδικασία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας απαντώ, πρώτον,
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ότι και στη Διάσκεψη των Προέδρων, όπου µετέχετε, λήφθηκε η
απόφαση, η οποία ήρθε στην Ολοµέλεια. Ανακοινώθηκε το πρωί.
Και λέει ο Προεδρεύων πάντα: Το Σώµα συµφωνεί; Το σώµα συ-
νεφώνησε ότι η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων είναι
εν συνόλω και θα ολοκληρωθεί σε µία συνεδρίαση. Και δεν είναι
η πρώτη φορά που θα πάµε µέχρι τις 03.00’. Νοµίζω ότι και µε τη
δική σας Προεδρία πηγαίναµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εν πάση περιπτώσει,
έχω και εγώ µία θύµηση στο µυαλό µου! Κάτι θυµάµαι και εγώ!

Δεύτερον, ως προς το δεύτερο ερώτηµά σας, η διαδικασία συ-
νεχίζεται, όταν δεν τίθεται ονοµαστική ψηφοφορία. Η ψηφοφορία
γίνεται σύµφωνα µε την αρχή της δεδηλωµένης και ψηφίζουν οι
εισηγητές των κοµµάτων. Αυτή είναι η διαδικασία την οποία ακο-
λουθεί πάγια η Βουλή εδώ και χρόνια.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορώ να έχω για µισό λεπτό τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην το συνεχίσουµε
αυτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πάµε πιο πίσω τον
χρόνο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για µισό λεπτό, δεν θα πάρω ούτε µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κατ’ αρχάς, επί Προεδρίας µου δεν έγινε τέτοιο πράγµα.
Μόνον Προεδρεύοντος άλλου, αφού κατέβηκα από την Έδρα,
διότι διαφώνησα µε την ψήφιση των µνηµονίων. Ένα το κρατού-
µενο.

Δεύτερον, αυτή τη στιγµή υπάρχει κάποιος λόγος για να εφαρ-
µοστεί µία τέτοια διαδικασία την ώρα που καίγεται όλη η χώρα;
Εµείς λέµε να εφαρµοστεί το σώφρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει αποφασίσει το
Σώµα το πρωί, στην έναρξη της συνεδρίασης, ότι η συζήτηση
είναι ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων θα γίνει σε µία συ-
νεδρίαση, η οποία δεν έχει αρχή και τέλος, εννοώντας ώρες συ-
γκεκριµένες. Και δεν είναι η πρώτη φορά. Εγώ προσωπικά τυχαί-
νει πολλές φορές να κλείνω τις περισσότερες συνεδριάσεις όλα
τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια και να φτάνω και µέχρι τις
03.00’.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, καταγράφουµε απλώς,
πρώτον, την αντίθεσή µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Είπατε την
άποψή σας, κατεγράφη. Υπάρχει η πρωινή απόφαση της Ολοµέ-
λειας και συνεχίζουµε, αν επιτρέπεται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καταγράφουµε την αντίθεσή µας και δεύτερον, κατα-
γράφουµε και την αντίθεσή µας στην ψηφοφορία ελλείψει απαρ-
τίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Βρούτσης για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω και εγώ µε τη σειρά

µου τα βαθιά µου συλλυπητήρια, τη θλίψη και την οδύνη για τον
αδόκητο χαµό των αξιωµατικών της Πολεµικής µας Αεροπορίας,
αλλά και των θυµάτων από την πυρκαγιά.

Θέλω να ξεκινήσω µε κάτι το οποίο θεωρώ ότι είναι βάσιµο για
τη συζήτηση η οποία διεξάγεται για ένα νοµοσχέδιο από τα
πρώτα της Κυβέρνησης, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει κοινωνική,
αναπτυξιακή, αλλά και βαθιά δηµοκρατική διάσταση, όπως θα
εξηγήσω.

Ως Πρόεδρος της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέ-
σεων, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα, τους Βουλευτές του εθνικού
Κοινοβουλίου, ότι αυτό το νοµοσχέδιο συζητήθηκε στη Διαρκή
Επιτροπή µε απόλυτη άνεση χρόνου. Μίλησαν όλοι οι εισηγητές
και οι αγορητές χωρίς περιορισµό χρόνου, µίλησαν όσοι Βουλευ-

τές ήθελαν από την επιτροπή, αλλά και εκτός επιτροπής και µί-
λησαν πέρα από τους δέκα φορείς που προβλέπει ο Κανονισµός,
δεκαέξι φορείς -και αυτοί µε απόλυτη άνεση χρόνου- και κατέθε-
σαν την άποψή τους.

Άρα, το επιχείρηµα το οποίο άκουσα εδώ από την αρχή όλη
µέρα σήµερα στην Ολοµέλεια, ότι πρόκειται για ένα βιαστικό,
πρόχειρο νοµοσχέδιο καταρρίπτεται πλήρως. Το νοµοσχέδιο έχει
ακολουθήσει τη διαδικασία και της διαβούλευσης και της κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας της επιτροπής µε απόλυτη άνεση χρό-
νου.

Επί της ουσίας τώρα, στη διαδικασία της επιτροπής, η κρίσιµη
φωνή, κύριε Κουκουλόπουλε -που ήσασταν και εσείς παρών- στη
διαδικασία της εκπροσώπησης των φορέων, όλοι οι φορείς στο
σύνολό τους είχαν θετικό πρόσηµο στην τοποθέτησή τους, παρά
τις όποιες ενστάσεις είχαν περί περισσότερων που θα µπορού-
σαν να δοθούν.

Ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε µία αίσθηση ότι πρέπει
περισσότερα να δώσει το κράτος σε µισθούς δηµοσίων υπαλλή-
λων κατ’ εξοχήν ή άλλα ζητήµατα τα οποία έβαζαν, όλοι, µα όλοι
οι θεσµικοί φορείς ήταν θετικά διακείµενοι στο νοµοσχέδιο.

Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέδιο έχει συζητηθεί, έχει περάσει µέσα
από την κοινωνική διαβούλευση και έχει πάρει και θετικό πρό-
σηµο από τις τοποθετήσεις της ίδιας της κοινωνίας διά µέσου
των θεσµικών φορέων.

Άλλη κριτική η οποία ακούστηκε είναι ότι το νοµοσχέδιο αυτό
φέρνει ψίχουλα, κύριε Νικητιάδη, όπως είπατε λίγο πριν. Το είπαν
και άλλοι συνάδελφοί σας και από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
και από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ψίχουλα! Αλήθεια, ψίχουλα;

Να δούµε λίγο την πραγµατικότητα. Εκλογές είχαµε λίγες
εβδοµάδες πριν. Η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά παρουσίασε
ένα κυβερνητικό πρόγραµµα το οποίο περιείχε ακριβώς τη δέσµη
των µέτρων των οικονοµικών, των κοινωνικών, των µεταρρυθµί-
σεων που θα κάνει και ανάµεσά τους είχε και τις δηµοσιονοµικές
παρεµβάσεις, όπως είναι αυτές που περιλαµβάνονται στο νοµο-
σχέδιο.

Μίλησε η Νέα Δηµοκρατία για παρεµβάσεις περίπου 9,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ στο σύνολο της τετραετίας, κοστολογηµένες,
στοχευµένες και ποσοτικοποιηµένες. Από αυτές τις παρεµβάσεις
σήµερα έρχονται τα 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα µέτρα τα
οποία έρχονται σήµερα τα βάλαµε στην προεκλογική ατζέντα.
Εγώ, προσωπικά, τα έλεγα στις Κυκλάδες στις προεκλογικές µου
οµιλίες. Και τα λέγαµε και όλοι εµείς, οι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ότι ακριβώς θα αυξήσουµε τους µισθούς των δη-
µοσίων υπαλλήλων, συγκεκριµένα ποσά, ότι θα κάνουµε την πα-
ρέµβασή µας για το ΕΚΑΣ και όλα τα υπόλοιπα τα οποία περι-
γράφονται εδώ.

Ο ελληνικός λαός αυτά ψήφισε. Αυτές τις παρεµβάσεις ψήφισε
ο ελληνικός λαός.

Και εδώ έρχεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τεκµηριωθεί
γιατί αυτό το νοµοσχέδιο είναι τριών διαστάσεων: Είναι αναπτυ-
ξιακό, είναι κοινωνικό, είναι και βαθιά δηµοκρατικό.

Ακούστε: Η κοινωνική διάσταση έχει να κάνει µε το περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου, κύριε Πετραλιά. Η κοινωνική διάσταση
έχει να κάνει µε το ότι έρχεται να δώσει σήµερα 10,5% µεσοσταθ-
µικά σε εξακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους
περίπου τα συγκεκριµένα χρήµατα. Είναι ένας µισθός µεσοσταθ-
µικά ετήσια στους δηµοσίους υπαλλήλους µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια. Έρχεται να δώσει το επίδοµα θέσης ευθύνης. Είναι
δική µας πολιτική στάση, έτσι ώστε να κινητροδοτήσουµε να
υπάρχει κάποιος σε µία θέση προϊσταµένου, διευθυντή, γενικού
διευθυντή. Νοµίζω ότι είναι από τα αυτονόητα στη δηµόσια διοί-
κηση για όσους τη γνωρίζουν και πρέπει να τη δούµε να βελτιώ-
νεται, να µπει κάποιος και να λέει «ναι, θέλω να προαχθώ, αλλά
να είµαι αποτελεσµατικός και να έχω τα κίνητρα εκείνα, ώστε να
σταθώ στις θέσεις ευθύνης».

Έρχεται και παρεµβαίνει σε άλλα ζητήµατα τα οποία έχουν να
κάνουν µε το ΕΚΑΣ σε αυτούς που κόπηκε το ΕΚΑΣ να δώσουµε
δωρεάν τα φάρµακα πλέον όχι κάθε χρόνο, αλλά µόνιµο µέτρο.

Έρχεται και φέρνει άλλα µέτρα που αφορούν στους νέους µε
το Youth Pass, µε το Food Pass, όλα αυτά τα οποία είναι κοινω-
νικά.
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Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, το κοινωνικό, έρχεται και το αναπτυ-
ξιακό. Μα, θα µου πει κάποιος –κύριε Μπαραλιάκο, που τα είπατε
πάρα πολύ ωραία, εξαιρετικά στην εισήγησή σας, και δεν µπορώ
να επεκταθώ εγώ γιατί δεν έχω και τον χρόνο- πού είναι το ανα-
πτυξιακό; Το αναπτυξιακό κρύβεται ακριβώς στο περιεχόµενο
του νοµοσχεδίου. Προσέξτε! Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µε µία
κοστολόγηση συγκεκριµένη που δεν θίγει τη δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση. Συγκεκριµένα -έτσι γιατί πρέπει να γνωρίζουµε ορισµένα
πράγµατα και να ακούγονται- σήµερα η χώρα µας προχωράει µε
έναν ρυθµό ανάπτυξης 2,4%, διπλάσιο από την Ευρωζώνη. Και
την ίδια στιγµή που δίνονται αυτά τα µέτρα -ακούστε το- σε µία
προοπτική τετραετίας µε 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε 1,1 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ανά έτος, θα έχουµε 1,1% πλεόνασµα το 2023,
2,1% πλεόνασµα το 2024, 2,3% πλεόνασµα ως ποσοστό του ΑΕΠ
το 2025 και 2,5% το 2026. Απόλυτα ισορροπηµένη η δηµοσιονο-
µική πορεία της χώρας µας. Και το αναπτυξιακό βρίσκεται στο
µήνυµα που φεύγει και στο εξωτερικό και στους επενδυτές και
στις αγορές, ότι αυτή η χώρα προοδεύει και πηγαίνει σε σταθερή
τροχιά προόδου και ανάπτυξης, δεν κινδυνεύει να πέσει σε δη-
µοσιονοµικό εκτροχιασµό, έχει µία Κυβέρνηση, η οποία έχει σο-
βαρότητα, έχει ευθύνη, έχει συνέπεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και εδώ έρχεται να συνδεθεί το τρίτο, το δηµοκρατικό. Θεωρώ
ότι αυτό το πρώτο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης δίνει οξυγόνο
στη δηµοκρατία. Και δίνει οξυγόνο στη δηµοκρατία γιατί πυλώ-
νας της δηµοκρατίας είναι τα κόµµατα. Και αυτό που κρίνεται
χρόνια τώρα είναι η αξιοπιστία των κοµµάτων όταν γίνονται κυ-
βέρνηση. Να, λοιπόν, ποια είναι η αξιοπιστία, η συνέπεια και η
εµπιστοσύνη, αυτή που ενέκρινε ο ελληνικός λαός προεκλογικά,
τη Νέα Δηµοκρατία, και της έδωσε την πλειοψηφία να κυβερνήσει
σήµερα. Και σήµερα πάλι έρχεται το πολιτικό κόµµα που δεσµεύ-
τηκε προεκλογικά για κάποια συγκεκριµένα πράγµατα και µε από-
λυτη συνέπεια εφαρµόζει το 50% περίπου σε επίπεδο οικονο-
µικών πόρων σε δηµοσιονοµική παρέµβαση για αυτά που δεσµεύ-
τηκε προεκλογικά. Είναι αυτό κάτι το οποίο οξυγονώνει τη δηµο-
κρατία σε επίπεδο εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι συνολικά
στο πολιτικό σύστηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όµως!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω την παρέµβασή µου µε ένα τε-

λευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε µία τελεία, γιατί

το τελευταίο που λέτε µπορεί να έχει πολλές αναφορές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Το κορυφαίο, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, από όλο αυτό το νοµοσχέδιο είναι το άρθρο 48. Είναι η
δηµιουργία της Ελληνικής Επιτροπής Δηµοσιονοµικού Συµβου-
λίου, το οποίο θα κρίνει κάθε φορά από εδώ και πέρα ποσοτικο-
ποιηµένα και επιστηµονικά τεκµηριωµένα τις προτάσεις των
κοµµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Βρού-
τση, µην µε δυσκολεύετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Έκλεισα.
Να σκεφτούµε µόνο πώς θα ήταν η Ελλάδα εάν είχαµε κάνει

αυτό το συµβούλιο χρόνια πριν. Δεν θα υπήρχαν αποκλίσεις και
θα έβλεπαν όλοι στον καθρέφτη τις προτάσεις τις οποίες κά-
νουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε αντιληπτό. Ευ-
χαριστούµε, κύριε Βρούτση.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Παναγιώτης Δουδωνής για επτά λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα σκοπό να αναφερθώ στην

τοποθέτησή µου µόνο σε ζητήµατα που αφορούν στον κοινοβου-
λευτικό τοµέα ευθύνης µου που είναι ο τοµέας της δηµόσιας δι-
οίκησης και του καθεστώτος των δηµοσίων υπαλλήλων. Οφείλω,
ωστόσο, να αναφερθώ σε κάποια πράγµατα τα οποία ακούστη-
καν σε αυτήν την Αίθουσα κατά την παρούσα συνεδρίαση.

Ακούσαµε τον κ. Βορίδη πριν από µερικές ώρες να λέει ότι δεν
µπορεί να αντιληφθεί τη στάση µας σε σχέση µε το ζήτηµα του

επί της αρχής του νοµοσχεδίου και επί των άρθρων. Προφανώς
ο κ. Βορίδης δεν αναρωτιέται, γιατί είναι έγκριτος νοµικός, προ-
σπαθεί, όµως, µε ένα επιχείρηµα σοφιστείας να δείξει ότι δεν κα-
ταλαβαίνει κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ καθαρό. Και είναι πολύ
καθαρό για όλους όσοι γνωρίζουν το αντικείµενο. Τι σηµαίνει η
στάση µας; Σηµαίνει ότι διαφωνούµε µε τη φιλοσοφία του νοµο-
σχεδίου, αλλά συµφωνούµε µε διατάξεις θεωρώντας τες ανεπαρ-
κείς. Όταν συµφωνείς µε διατάξεις, αλλά τις θεωρείς ανεπαρκείς
στη µεγάλη τους εικόνα, ψηφίζεις τις διατάξεις, αλλά επί της
αρχής καταψηφίζεις. Τι το περίεργο δηλαδή;

Και άκουσα τον Πρωθυπουργό, επίσης, να λέει ότι καταψηφί-
ζουµε την αύξηση στου δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι απολύτως
ψευδές, και θα το δείτε κατά την ψηφοφορία. Την υπερψηφί-
ζουµε την αύξηση. Όπως και την αύξηση του αφορολόγητου,
όπως και το Market Pass.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):
Όλα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν είναι όλα. Άκουσα και αυτό
από τον κ. Βορίδη. Επειδή είπατε «όλα», επαναλαµβάνοντας ένα
επιχείρηµα του κ. Βορίδη. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Να µας πείτε τι δεν
ψηφίζετε, για να καταλάβουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Θα σας πει ο αρµόδιος ειδικός
αγορητής µας, ο κ. Κουκουλόπουλος, και θα δείτε εκείνη την ώρα
ότι πρόκειται για περίπου τις µισές διατάξεις. Σας είπα, λοιπόν,
σε σχέση µε τα κεφαλαιώδη ζητήµατα που τέθηκαν ως, τάχα, ζη-
τήµατα στα οποία δεν υπερψηφίζουµε, ότι αυτά τα ζητήµατα θα
τα υπερψηφίσουµε, και επειδή ακριβώς τα θεωρούµε ανεπαρκή
ως µέτρα -ότι χρειάζονται και άλλα δηλαδή- επί της αρχής κατα-
ψηφίζουµε. Αν τώρα κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε, είναι δικό
σας πρόβληµα. Και νοµίζω ότι ο καθένας δίνει λόγο στον ελληνικό
λαό για τη συνέπειά του και βέβαια για την αντιληπτική του δύ-
ναµη, σε σχέση µε τη στάση ενός κόµµατος της αντιπολίτευσης.
Διότι εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως πολύ σωστά επι-
σήµανε ο Πρόεδρός µας, δεν επιδιώκετε συναινέσεις, ούτε επι-
διώκετε µια κοινή συνισταµένη µεταξύ των δυνάµεων των δηµο-
κρατικών του Κοινοβουλίου του συνταγµατικού τόξου. Εσείς επι-
διώκετε συµπολιτευόµενη αντιπολίτευση. Ε, λοιπόν δεν θα την
έχετε! Να είναι σαφές αυτό. 

Άκουσα τον κ. Βορίδη να κάνει αναλογίες µε την περίπτωση
της ψήφου των αποδήµων Ελλήνων, των εκτός επικρατείας εκλο-
γέων. Είναι απαράδεκτο. Είναι απαράδεκτο να συγχέεται ένα ζή-
τηµα για το οποίο το Σύνταγµα απαιτεί αυξηµένη πλειοψηφία µε
ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο απαιτείται η συνήθης πλειοψηφία.
Έχετε πρόβληµα σε σχέση µε την πλειοψηφία σας; Γιατί σας
απασχολούν τόσο πολύ αυτά τα ζητήµατα; Σας απασχολούν γιατί
θέλετε µέσω φίλιων µέσων να δηµιουργήσετε µια στρεβλή ει-
κόνα. Η εικόνα, λοιπόν, η ακριβής και η σαφής είναι ότι εµείς αυτά
τα κρίσιµα ζητήµατα, θεωρώντας ανεπαρκείς τις παρεµβάσεις
σας, θα τα ψηφίσουµε. Και γιατί τις θεωρούµε ανεπαρκείς; Διότι
όταν ο πληθωρισµός τόσο καιρό έχει οδηγηθεί στην κατάσταση
που έχει οδηγηθεί, καλπάζοντας, και εσείς δίνετε ένα επίδοµα
οριζόντιο που σε καθαρά χρήµατα είναι 45 ευρώ, δεν θεωρούµε
ότι είναι αρκετό. Δεν θεωρούµε ότι είναι αρκετό για τους δηµο-
σίους υπαλλήλους αυτό. Θεωρούµε ότι χρειάζονται και αξίζουν
πολύ περισσότερα, και το έχουµε πει και στο πρόγραµµά µας.
Μιλάµε για αυξήσεις στο ύψος του πληθωρισµού του 2022. Μην
τα επαναλαµβάνουµε. Το αναλύσατε και το διαβάσατε εξαντλη-
τικά. Ξεχάσατε, βέβαια, το ενδεχόµενο να διαβάσουµε και εµείς
το δικό σας προεκλογικό πρόγραµµα, όπως και το πρόγραµµα
του 2019. Αυτό δεν πήγε πολύ καλά για εσάς, αλλά, εν πάση πε-
ριπτώσει!

Και τώρα να πάµε στην έννοια της οικογενειακής παροχής. Για
τους δηµοσίους υπαλλήλους αυξάνεται κατά 20 ευρώ για το
πρώτο παιδί και 50 ευρώ για κάθε παιδί. Μα, είναι αυτά επαρκή
χρήµατα -µαζί θα πω µε την αύξηση του αφορολόγητου ορίου-
για να πούµε ότι λύνουµε το πρόβληµα ή ότι το αντιµετωπίζουµε
επαρκώς ή ότι, εν πάση περιπτώσει, αυτό θα επιδράσει ουσιωδώς
στην απόφαση των δηµοσίων υπαλλήλων, των νέων δηµοσίων
υπαλλήλων, να κάνουν οικογένεια, να λυθεί ή να αντιµετωπιστεί,
έστω κατά ένα µικρό µέρος, το δηµογραφικό µε 20 και µε 50
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ευρώ; Θέλω να είµαστε ειλικρινείς.
Να είµαστε ειλικρινείς και σε σχέση µε το τι συνιστά αυτό το

µέτρο και αυτά τα µέτρα. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι αποτελούν
υλοποίηση των προεκλογικών του δεσµεύσεων. Πόσες φορές
από τον Γενάρη του 2023 και στην προεκλογική συγκέντρωση
της Νέας Δηµοκρατίας τον Ιούνιο του 2023 -δύο ηµέρες πριν τις
εκλογές- δεν έλεγε ότι αρχές του 2024 θα έχουµε νέο µισθολό-
γιο; Είναι αυτό νέο µισθολόγιο; Έχουµε νέες αρχές; Έχουµε νέες
αντιλήψεις; Έχουµε νέα δεδοµένα; Δεν εισάγετε νέο µισθολόγια.
Και αν εισάγατε, θα έπρεπε να είχατε µιλήσει µε τους φορείς. Δεν
µιλήσατε. Μιλήσατε µόνο κατά το στάδιο της επιτροπής, όπως
επιβάλλει ο Κανονισµός. 

Να αναφερθώ, βέβαια και στο επίδοµα της θέσης ευθύνης.
Εµείς συµφωνούµε ότι οι θέσεις ευθύνης ή αυξηµένης ευθύνης
πρέπει να συνοδεύονται και µε µία παραπάνω αµοιβή. Όµως, πώς
έχουν επιλεγεί οι προϊστάµενοι; Απουσιάζει οποιαδήποτε ρύθ-
µιση για την επιλογή των προϊσταµένων. Οι περισσότεροι είναι
µε ανάθεση ή µε τοποθέτησης µετακλητών. Το 40% των προϊστα-
µένων στο δηµόσιο είναι µε τοποθετήσεις ή µε ανάθεση. Και
αυτοί, σε σχέση µε το πρόγραµµά σας για την αξιολόγηση που
θα µας το φέρετε από τον Σεπτέµβρη, θα κρίνουν τους υπολοί-
πους; Να είµαστε λίγο ουσιαστικοί.

Χρωστάµε κάτι πολύ παραπάνω σε αυτούς πεντακόσιους εξή-
ντα χιλιάδες ανθρώπους οι οποίοι κράτησαν τη χώρα όρθια. Χρω-
στάµε κάτι πολύ παραπάνω σε αυτούς τους ανθρώπους στους
οποίους πρώτα στραφήκαµε όταν η χώρα πέρναγε µία κρίση. Και
χρωστάµε παραπάνω σε αυτούς τους ανθρώπους γιατί εξακο-
λουθούν να κρατάνε τη χώρα όρθια. 

Και κάτι τελευταίο. Αυτές οι αλλαγές δεν συνιστούν πολυδιά-
στατο εκσυγχρονισµό. Όντας µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της παράταξης που έχει συνδεθεί µε τις µεγάλες µεταρρυθ-
µίσεις της χώρας οφείλω να σας το πω. Δεν συνιστούν πολυδιά-
στατο εκσυγχρονισµό γιατί δεν είναι µεταρρύθµιση. Είναι επιδο-
µατική πολιτική και µέτρα εµβαλωµατικού χαρακτήρα. Εκσυγ-
χρονισµός χωρίς µεταρρυθµίσεις αλλά µόνο µε µέτρα εµβαλω-
µατικού χαρακτήρα δεν νοείται, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης. 

Η ώρα είναι περασµένη. Καταλαβαίνω ότι δεν µπορούµε να
υπερβούµε τον χρόνο αλλά θεωρήστε τις παρατηρήσεις µας
αυτές ειλικρινείς. Αντίθετα µε τη στάση σας που είναι απολύτως
υποκριτική. Να είστε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Δουδωνή για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας στην ίδια περιφέρεια µε µένα, στη Δυτική Αττική, ο
κ. Χρήστος Τσοκάνης. Χωρίς µεροληψία, για επτά λεπτά, κύριε
Τσοκάνη. Μη θεωρηθεί ότι είµαστε συντοπίτες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Είδα το παλιό να πλησιάζει, αλλά ερχόταν σαν νέο. Σερνόταν

πάνω σε καινούρια δεκανίκια και βρωµούσε σαπίλα που δεν είχα
ξαναµυρίσει ποτέ». Απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό και του
λέµε: «Ξεσηκώσου. Μη σκύβεις το κεφάλι. Είτε µε κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ είτε µε ΠΑΣΟΚ είτε µε Νέα Δηµοκρατία, η επίθεση που θα
δέχεσαι στα δικαιώµατά σου θα είναι κάθε µέρα που περνάει και
µεγαλύτερη». 

Δεν υπάρχει κλιµατική κρίση. Την κρίση στις ζωές µας την
γεννά ο καπιταλισµός, το πιο άδικο, το πιο διεφθαρµένο, το πιο
σκληρό σύστηµα που έχει γνωρίσει η ανθρωπότητα, που έχει
φάει τα ψωµιά του και έχει έρθει η ώρα να ανατραπεί µε τον ορ-
γανωµένο λαό µπροστά και το ΚΚΕ καθοδηγητή. Το κόµµα µας
ένα πράγµα έχει να σας πει σε όλους εσάς που το παίζετε θλιµ-
µένες χήρες για τον θάνατο τόσων ανθρώπων συµπολιτών µας
που έδωσαν τη ζωή τους πάνω στο καθήκον. Σήµερα αποφασίστε
τη µονιµοποίηση όλου του προσωπικού των συµβασιούχων που
δουλεύει στην Πυροσβεστική Υπηρεσία. Σήµερα κάντε αορίστου
και τους πενταετείς και τους επταετείς. Σήµερα αυξήστε 30% τον
µισθό όλων των πυροσβεστών. Σήµερα εξοπλίστε µε Καναντέρ
κι όχι µε ένα Ραφάλ που όλοι µαζί ψηφίσατε, χειροκροτήσατε και
εγκρίνατε αφού σας τράβηξε το αυτάκι το ΝΑΤΟ σε αυτή εδώ

την Αίθουσα. Ενισχύστε µε Καναντέρ την πατρίδα µας προκειµέ-
νου να µην θρηνούµε νέους που δίνουν τη ζωή τους πάνω στο
καθήκον και να προστατεύεται η περιουσία του λαού. Αλλά δεν
θα τα ψηφίσετε γιατί όλα αυτά είναι κόστος για το κεφάλαιο. 

Καλά, δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε όλοι εσείς να δέχεστε και
οι κύριοι της Κυβέρνησης να λέτε ότι θα κοστολογούνται τα προ-
γράµµατα; Κύριοι, ποιος θα σας θα σας το κοστολογήσει; Το κε-
φάλαιο, οι πολυεθνικές, η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ.

Εµείς απολογούµαστε µόνο στον ελληνικό λαό, στην εργατική
τάξη της πατρίδας µας και της λέµε όσο είναι το ΚΚΕ δυνατό
µέσα και έξω από τη Βουλή θα είναι µπροστάρης των αγώνων για
να ξηµερώσουν καλύτερες µέρες στην πατρίδα µας. Το ένα ψέµα
διαδέχεται το άλλο. Το νοµοσχέδιο τι θέλει να µας πει; Βαφτίζει
τα φύκια, µεταξωτές κορδέλες. Δεν λύνει κανένα πρόβληµα. Για
να δούµε στην κυριολεξία σήµερα δίνει πουθενά απάντηση; Αν
ήθελε να δώσει απάντηση θα έφερνε τις 12.000 ευρώ αφορολό-
γητο για µισθωτούς συνταξιούχους και όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, θα προστάτευε τους µικρούς αυτοαπασχολού-
µενους. Θα καθιέρωνε την περίοδο του Αυγούστου µέρα ανάπαυ-
σης για όλα τα επαγγέλµατα. Δε θα ήταν έτοιµη η Κυβέρνηση να
ξεκινήσει ένα νέο ανελέητο φοροκυνηγητό στους µικρούς επαγ-
γελµατίες προκειµένου να µεγαλώσει το κοµµάτι της πίτας για το
µεγάλο κεφάλαιο. Γιατί αυτό είναι το σχέδιό σας.

Προειδοποιούµε και τον ελληνικό λαό και τους µικρούς αυτο-
απασχολούµενους. Πάτε και γράφετε και βάζετε πρόστιµα για βι-
βλία καπνού τη στιγµή που καίγεται όλη η Ελλάδα στους µικρούς
αυτοαπασχολούµενους, τη στιγµή που έχετε κάνει κάρβουνο τα
όνειρα τόσων και τόσων νέων εργαζοµένων και συνταξιούχων.
Πάτε και βάζετε πρόστιµο για µία απόδειξη και καταγγέλλετε
τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους για τη φοροδιαφυγή τη στι-
γµή που δουλεύουν ήλιο µε νύχτα µέσα στα µικροµάγαζα τους
για να καλύψουν όλες αυτές τις υποχρεώσεις που εσείς έχετε
επιβάλλει για να µπορούν να ανταποκριθούν στο πλαίσιο του
ανταγωνισµού µε το µεγάλο κεφάλαιο και να καλύψουν τις ανά-
γκες της ενεργειακής φτώχειας που έχετε επιβάλλει εσείς και το
υψηλό κόστος συντήρησης των καταστηµάτων τους. 

Εµείς θα βρεθούµε στην πρώτη γραµµή του αγώνα και λέµε
στον λαό «ξεσηκώσου». Να τι έγινε τώρα µε τις φωτιές. Για να τα
δει ο ελληνικός λαός, να βάλει λίγο µυαλό και να καταλάβει και
ποιος είναι µε την πλευρά του. Ξέρετε τέτοια σηµαντικά γεγονότα
είναι πολύ θλιβερά αλλά µας βοηθάνε να βγάλουµε σηµαντικά
συµπεράσµατα. Όλα τα κανάλια, όλες οι τηλεοράσεις, όλα τα
µέσα κοινωνικής δικτύωσης και όλοι σας λέγατε που πήγαν και
πως αξιοποιήθηκαν τα λεφτά που δώσατε στους δήµους. Να σας
πούµε κάτι. Λέτε ψέµατα. Τα λεφτά που δόθηκαν στους δήµους
δόθηκαν όχι για να πάρουν µέτρα για τη δασοπροστασία ή για
τη δασοπυρόσβεση ή για την αποψίλωση των δασών αλλά για
την αποψίλωση του οικιστικού ιστού και να πάτε εσείς να ψάξετε
να βρείτε πώς και αν αξιοποιήθηκαν τα λεφτά. Αλλά για τον
αστικό ιστό και όχι για τα δάση. Αλήθεια τι µέτρα υποδοµής, τι
µέτρα δασοπροστασίας και δασοπυρόσβεσης πάρθηκαν το προ-
ηγούµενο διάστηµα; Τι µέτρα παίρνονται σήµερα για τις πληµµύ-
ρες που θα έρθουν. 

Έρχοµαι από µία πυριτιδαποθήκη να εκπροσωπήσω λαό που
ζει στα όρια της φτώχειας, της ανέχειας και µέσα στον κίνδυνο
από την περιοχή του Θριασίου, του Ασπροπύργου της Δυτικής
Αττικής. Και ξέρετε εκεί οι φωτιές είναι σύνηθες φαινόµενο. Είναι
φωτιές από τη «FASOPLAST», είναι φωτιές από την «POLYECO»,
τη µονάδα επεξεργασίας τοξικών αποβλήτων, είναι φωτιές που
βλέπουµε να υψώνονται µέχρι τον ήλιο και µέχρι το φεγγάρι από
τα διυλιστήρια, είναι από τη χωµατερή είναι και από παραβατικές
οµάδες στις οποίες εσείς κάνετε πλάτη. Είδαµε και τον τελευταίο
πνεύµονα δάσους να καταστρέφεται µε δικές σας ευθύνες. Ούτε
ένα µέτρο δεν πάρθηκε για να προστατευτεί ο ορεινός όγκος από
τα Δερβενοχώρια µέχρι τη Μάνδρα. 

Παρακολουθούσε το κόµµα µας από την πρώτη στιγµή όλη την
εξέλιξη της φωτιάς µε παρεµβάσεις που κάναµε προσπαθήσαµε
να αφυπνίσουµε ό,τι υπήρχε όρθιο στην κρατική µηχανή. Και σή-
µερα ξέρετε τι κάνει η Κυβέρνηση µε την ανοχή και όλων των
άλλων κοµµάτων; Ό,τι και να σας λένε εδώ µέσα ελληνικέ λαέ
είναι πολύ καλά προετοιµασµένοι από επικοινωνιολόγους και δα-
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σκάλους για να σε ξεγελάνε. Γι’ αυτό µην ξεγελιέσαι. Στα καµένα
της Μάνδρας, στα καµένα στο Τσακάλι όπου οι άνθρωποι κοιµού-
νται πάνω στις αυλές τους, πάνω στα µπαλκόνια τους και τις τα-
ράτσες δεν έχει πάει ούτε ένα κοντέινερ για να κοιµηθούν ως
άνθρωποι. Εκείνο που λέτε είναι ότι δεν κινδυνεύουν από κλοπές.
Πού; Στη νούµερο ένα παραβατική περιοχή της Ελλάδας. Και τα
σπίτια τους; Θέλετε να έρθετε όλοι µαζί να τα δούµε; Τα σπίτια
τους είναι κατακόκκινα καµένα και τα χαρακτήρισε κίτρινα η επι-
τροπή που πέρασε την περασµένη βδοµάδα. Είστε επιεικώς απα-
ράδεκτοι. Εµείς και σας καταγγέλλουµε και σας ξεσκεπάζουµε
και θα µας βρείτε και µπροστά στην πρώτη γραµµή του αγώνα. 

Και το τελευταίο. Θέλετε να χαρακτηρίσετε δασικά τα σπίτια
όλων εκείνων των Ελλήνων τα οποία κάηκαν µόνο και µόνο για
να γλιτώσετε τις αποζηµιώσεις. Θέλετε να χαρακτηρίσετε δασι-
κές τις περιοχές αυτές. Αυτή την πληροφορία έχουµε σήµερα.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Στις παρυφές των πόλεων ζουν
Έλληνες οµογενείς από την πρώην Σοβιετική Ένωση. Πόντιοι που
τους χτυπάτε όλοι την πλάτη, αλλά τους έχετε εγκαταλείψει όλο
το προηγούµενο διάστηµα στις τύχες τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Τους βάλατε τα πρόστιµα µε τις πολε-
οδοµίες, τα πρόστιµα µε το ΙΚΑ, µε τις εφορίες. Και σήµερα δεν
τους αναγνωρίζετε ούτε την αποζηµίωση των καµένων. Καµµία
Κυβέρνηση έως και σήµερα δεν έκανε χρήση του νόµου 2790 που
προέβλεπε τη δωρεάν υποστήριξη όλων αυτών των πληθυσµών. 

Εµείς λέµε στον λαό: «Λαέ, όταν βρίσκεσαι µπροστά στο έγκ-
ληµα και στην αδικία, έχεις δύο δρόµους, ή την υποταγή ή τον
ξεσηκωµό». Σε αυτόν τον ξεσηκωµό, την οργανωµένη πάλη και
τον αγώνα σε καλεί το ΚΚΕ, γιατί µόνο ο λαός σώζει τον λαό στον
δρόµο της ανατροπής µε ισχυρό ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από την ορµή παρα-
σύρατε και τον χρόνο, κύριε Τσοκάνη. Σας είπα στην αρχή ότι θα
θεωρηθεί ότι µεροληπτώ υπέρ της δυτικής Αττικής. Απλά φρο-
ντίζουµε τη δυτική Αττική πολλά χρόνια τώρα.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανά-
σιος Καββαδάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα και η

οικογένεια της Πολεµικής Αεροπορίας, από την οποία προέρχο-
µαι, θρηνεί από χθες δύο ήρωες, τον σµηναγό Χρήστο Μουλά και
τον ανθυποσµηναγό Περικλή Στεφανίδη που έδωσαν τη ζωή τους
εν ώρα υπηρεσίας. Εκφράζουµε τα θερµά και ειλικρινή συλλυπη-
τήρια στις οικογένειες και τους οικείους τους. Η ευγνωµοσύνη
µας θα είναι παντοτινή και η µνήµη τους αθάνατη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν προεκλογικά µιλούσαµε
στους πολίτες ως υποψήφιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
ξέραµε ότι κρατούσαµε στα χέρια µας ένα ισχυρό χαρτί, το πρό-
γραµµα διακυβέρνησης της παράταξής µας µε κοστολογηµένα
µέτρα ύψους 9,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ και µε στόχο να συνεχι-
στεί η πολιτική µείωσης των φόρων και ενίσχυσης των εισοδηµά-
των. Οι πολίτες ενέκριναν το πρόγραµµά µας διότι ήξεραν ότι
έχουν να κάνουν µε µια αξιόπιστη Κυβέρνηση που κρατά τις δε-
σµεύσεις της. Ήξεραν πως ό,τι είπαµε το κάναµε, γι’ αυτό και πεί-
στηκαν πως ό,τι υποσχεθούµε από εδώ και εµπρός θα γίνει
πράξη. 

Αυτό που δεν ήξεραν ήταν ότι το 50% αυτών των προεκλογικών
υποσχέσεων θα γίνονταν νόµος του κράτους µόλις ένα µήνα µετά
τις εκλογές. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριά-
κου Μητσοτάκη συνεχίζει στο δρόµο της συνέπειας και της απο-
τελεσµατικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική µείωσης των φόρων
και η ενίσχυση της αναπτυξιακής διαδικασίας αποδίδει και σε
αυτή την κατεύθυνση είναι και το δεύτερο νοµοσχέδιο αυτής της
Κυβέρνησης. Πρόκειται για τον πυρήνα των βασικών προεκλογι-
κών εξαγγελιών µε µέτρα συνολικού ύψους 4,4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για τα επόµενα τέσσερα χρόνια. 

Πρώτο και σηµαντικότερο µέτρο είναι η οριζόντια αύξηση κατά
70 ευρώ σε εξακόσιες εξήντα τρεις χιλιάδες δηµοσίους υπαλλή-
λους από την 1η Ιανουαρίου του 2024 και αυτό γίνεται για πρώτη
φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια. Πρόκειται µεσοσταθµικά

για περίπου έναν επιπλέον µισθό το χρόνο, ενώ επιπλέον αυξή-
σεις θα δουν όσοι έχουν παιδιά. 

Επίσης, αυξάνεται το επίδοµα ευθύνης κατά 30%, τα επιδό-
µατα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, καθώς και οι αποδοχές των πανεπιστηµιακών. 

Δεύτερο µέτρο: Η αύξηση κατά 1.000 ευρώ του αφορολόγη-
του για φορολογούµενους µε παιδιά. Υπολογίζεται ότι το όφελος
για µια οικογένεια µε δύο παιδιά µεταφράζεται σε µείωση φόρου
κατά 220 ευρώ. 

Τρίτον, παρατείνεται έως τον Οκτώβρη η ισχύς του market
pass µε τα ίδια εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια που θα
υπολογιστούν µε βάση τα εισοδήµατα του 2022. Μάλιστα, όσοι
είχαν υποβάλει αίτηση την προηγούµενη φορά δεν θα υποβάλουν
νέα, θα εξεταστεί αυτοµάτως και θα τους πιστωθούν τα σχετικά
ποσά της ενίσχυσης. 

Τέταρτον, καθιερώνεται από φέτος το youth pass για τους
νέους δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών οι οποίοι θα λαµβάνουν 150
ευρώ σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα για αγορές ή υπηρεσίες
στους τοµείς του πολιτισµού, του τουρισµού και των µεταφορών.

Πέµπτον, θεσπίζεται η µόνιµη απαλλαγή από τη δαπάνη αγο-
ράς φαρµάκων για διακόσιες χιλιάδες πρώην δικαιούχους του
ΕΚΑΣ. 

Έκτον, µειώνεται κατά 10% o ENΦΙΑ για τις κατοικίες που
ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρα.

Έβδοµον, διπλασιάζεται το ύψος της χρηµατοδότησης για το
πρόγραµµα «Σπίτι µου» που περιλαµβάνει χαµηλότοκα στεγα-
στικά δάνεια για τους νέους. Μάλιστα, θεσπίζεται πρόσθετη χρη-
µατοδότηση 375 εκατοµµυρίων ευρώ για να καλυφθούν πέντε
χιλιάδες δικαιούχοι επιπλέον των σχεδόν πέντε χιλιάδων που
έχουν ήδη κάνει αίτηση. 

Όγδοον: Παρατείνονται οι συµβάσεις του προσωπικού που ερ-
γάζεται στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά µε στόχο την ενίσχυση της
ναυπηγικής και αµυντικής µας βιοµηχανίας για διευκόλυνση της
ολοκλήρωσης της συντήρησης και υποστήριξης των υποβρυχίων
του Πολεµικού Ναυτικού. 

Ιδιαίτερη µνεία αξίζει στη διάταξη για την κοστολόγηση των
προγραµµάτων των κοµµάτων από το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό
Συµβούλιο που στοχεύει στην ενίσχυση της αξιοπιστίας της πο-
λιτικής. 

Η ελληνική κοινωνία έχει απορρίψει υποσχέσεις χωρίς αντίκρι-
σµα, ανεδαφικές εξαγγελίες που δεν γίνονται πράξη. Καιρός
είναι, λοιπόν, όλα τα κόµµατα να προσαρµοστούν σε αυτή την
πραγµατικότητα και ό,τι εξαγγέλλουν να συνοδεύεται πλέον από
κοστολόγηση, να είναι δηλαδή ρεαλιστικό και υλοποιήσιµο.

Θετικές είναι και οι διατάξεις του Υπουργείου Ανάπτυξης πρώ-
τον, για την περιστολή φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας και
δεύτερον, για το Παρατηρητήριο Τιµών στα προϊόντα που περι-
λαµβάνονται στο Καλάθι του Νοικοκυριού, καθώς και η επέκταση
του µέτρου έως 31-12-2023, δύο διατάξεις πολύ σηµαντικές για
την προστασία του καταναλωτή και τον έλεγχο του πληθωρισµού. 

Δυο λόγια για την πολύ σηµαντική υπουργική τροπολογία που
κατατέθηκε και που µεταξύ άλλων αφορά σε µια κορυφαία δέ-
σµευση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, την επιστροφή
των µετοχών της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο στο
δηµόσιο. Αυτό το λέω για να κλείσουν οριστικά τα στόµατα όσων
επέµεναν να µιλούν για δήθεν ιδιωτικοποίηση του νερού, οι οποίοι
µάλιστα είναι οι ίδιοι που είχαν εξαρχής παραδώσει τις δύο δη-
µόσιες εταιρείες στο Υπερταµείο. Το νερό είναι φυσικό δηµόσιο
κοινωνικό αγαθό, δεν ιδιωτικοποιείται, δεν πωλείται. Το λέγαµε
προεκλογικά, το λέµε και σήµερα και αυτό κατοχυρώνεται ορι-
στικά και αµετάκλητα από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Τέλος, οφείλω να εξάρω τις διατάξεις της τροπολογίας που
αφορούν την αυτονόητη απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τρία χρό-
νια στις περιοχές που επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκα-
γιές του Ιουλίου, καθώς και άλλα επείγοντα µέτρα για την
προστασία των θέσεων εργασίας και σε αυτές τις περιοχές και
όπου αλλού υπήρξαν φυσικές καταστροφές. Είναι µέτρα απαραί-
τητα, αν θέλουµε να θέσουµε τον θεµέλιο λίθο για την ανάταξη
των περιοχών αυτών, για να διασφαλίσουµε ότι θα υπάρξει επό-
µενη µέρα για τους ανθρώπους που οι περιουσίες και οι επιχει-
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ρήσεις τους καταστράφηκαν από τη µανία της φύσης. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συνεχίζει τον

δρόµο της συνέπειας και της αξιοπιστίας. Όπως είπε Υπουργός
Οικονοµικών, είπαµε λίγα για να τα κάνουµε όλα. Η Ελλάδα προ-
χωρά σταθερά και τολµηρά µπροστά µε νέα Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας και Κυριάκου Μητσοτάκη, µε αλλαγές, µε µεταρ-
ρυθµίσεις, µε αλήθεια και µε τα µάτια στραµµένα στο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ για τη
συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστά-
σιος Μπαρτζώκας για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
θα ήθελα να ξεκινήσω κι εγώ εκφράζοντας τα ειλικρινή µου συλ-
λυπητήρια στις οικογένειες των δύο πιλότων που έχασαν χθες τη
ζωή τους εν ώρα καθήκοντος. Επειδή έτυχε να υπηρετήσω στην
Ελληνική Αεροπορία και έτυχε να γνωρίσω κάποιους από τους
ανθρώπους που πετάνε, τους πιλότους µας, έχει µείνει έντονα
στη µνήµη µου, στο µυαλό µου η φλόγα που έχουν µέσα τους,
το πάθος που έχουν µέσα τους γι’ αυτό το οποίο κάνουν. Η
ηρωική τους, λοιπόν, θυσία θα µείνει για πάντα ανεξίτηλη στον
χρόνο και στη µνήµη µας.

Έρχοµαι στο θέµα της σηµερινής συζήτησης. Το πρώτο νοµο-
σχέδιο που υπερψηφίσαµε χθες έστειλε ένα ηχηρό µήνυµα στή-
ριξης σε όλους τους Έλληνες, σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του
πλανήτη. Το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει το επόµενο βήµα, κάνει
πραγµατικότητα τις ουσιαστικές οικονοµικές εξαγγελίες της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο ελληνικός λαός υπερψήφισε πανηγυρικά στις τελευταίες
εθνικές εκλογές αναγνωρίζοντας ότι η Κυβέρνηση µε Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη διακρίνεται για τη συνέπεια
λόγων και πράξεων, µια αρετή που σπανίζει στη σύγχρονη πολι-
τική ιστορία της Ελλάδας. Αυτή η σταθερή προσήλωση στις δε-
σµεύσεις µας συνεχίζεται και σήµερα. 

Μόλις ένα µήνα µετά τις εθνικές εκλογές βρισκόµαστε στο Κοι-
νοβούλιο να συζητάµε και να ψηφίζουµε τα µισά από τα µέτρα
οικονοµικής στήριξης που είχε εξαγγείλει η Νέα Δηµοκρατία προ-
εκλογικά. Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, πλήρως η προεκλογική στάση
της Νέας Δηµοκρατίας, που έκανε λόγο για κοστολογηµένο πρό-
γραµµα που δεν θα εκτρέψει τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, σήµερα ότι από την πρώτη στιγµή µπο-
ρούµε και εφαρµόζουµε όλα τα µέτρα που είχαµε εξαγγείλει,
γιατί δεν ήταν λόγια του αέρα, δεν ήταν κενές υποσχέσεις, δεν
ήταν έπεα πτερόεντα. Σε συνθήκες που κανείς ποτέ δεν περίµενε,
η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αντιµετώπισε τα προηγού-
µενα χρόνια κάθε είδους κρίση που θα µπορούσε να αντιµετωπι-
στεί, υγειονοµική, οικονοµική και εξωτερική. Και παρ’ όλα αυτά η
κυβερνητική πολιτική δεν σταµάτησε ποτέ να δείχνει το αληθινό
της κοινωνικό πρόσωπο. 

Για άλλη µια φορά δίνονται χρήµατα στην ελληνική οικονοµία
χωρίς να επιλέγουµε την αφαίµαξη, την υπερφορολόγηση των
πολιτών και των επιχειρήσεων. Δεν κάνουµε σε καµµία περίπτωση
-ούτε το κάναµε- πολιτική µιζέριας. 

Τα οικονοµικά µέτρα που ψηφίζουµε σήµερα είναι το αποτέλε-
σµα µιας στοχευµένης οικονοµικής πολιτικής, που έφερε ανά-
πτυξη, έφερε µείωση της ανεργίας και οδήγησε τη χώρα στο
κατώφλι της επενδυτικής βαθµίδας. 

Δεν είναι απλό αυτό το οποίο κατάφερε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια. Τους καρπούς,
λοιπόν, αυτής της προσεγµένα σχεδιασµένης πολιτικής µπο-
ρούµε σήµερα και γευόµαστε, για να δώσουµε και πάλι τόνωση
σε όλους τους πολίτες, σε όλη τη χώρα. 

Σήµερα, λοιπόν, ψηφίζουµε ρυθµίσεις που θα ενισχύσουν την
ελληνική οικονοµία µε 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ τα επόµενα τέσ-
σερα χρόνια, χρήµατα που αυξάνουν αισθητά το εισόδηµα των
πολιτών, και που σε συνδυασµό µε τη σταθερή µείωση των
φόρων και την αύξηση των συντάξεων, που ήδη εφαρµόζονται,
βελτιώνουν το βιοτικό επίπεδο για όλους. 

Για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια έχουµε αύξηση
του µισθού για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, που στα χρό-
νια της κρίσης βίωσαν µεγάλη και απότοµη περικοπή στο εισό-
δηµά τους, µε έµφαση στους χαµηλόµισθους µε παιδιά, αλλά και
τα στελέχη των Σωµάτων Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Συνεχίζουµε να στηρίζουµε τα νοικοκυριά που βάλλονται από
τις αυξήσεις, είναι αλήθεια, στα βασικά είδη. Το market pass πα-
ραµένει για τους µήνες µέχρι τον Οκτώβριο, για να δώσει µια
ανάσα στις οικογένειες στα καθηµερινά τους έξοδα. Δίνουµε σε
διακόσιες χιλιάδες νέες και νέους το youth pass, µια χρεωστική
κάρτα που τους δίνει πρόσβαση σε πολιτιστικά δρώµενα, τουρι-
στικά και µεταφορές. 

Απαλλάσσονται εντελώς και µόνιµα διακόσιες χιλιάδες πολίτες,
πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ, από τη συµµετοχή τους στα φάρ-
µακα. Στηρίζουµε τους νέους και επενδύουµε σε µια δίκαιη στε-
γαστική πολιτική, µε τον διπλασιασµό της χρηµατοδότησης της
ΔΥΠΑ για το πρόγραµµα «Σπίτι µου». 

Με τροπολογία που κατατέθηκε, ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ επιστρέ-
φουν στο ελληνικό δηµόσιο. Για άλλη µια φορά, λοιπόν, διαψεύ-
δονται οι Κασσάνδρες και οι ανυπόστατες κατηγορίες από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Θυµάµαι προεκλογικά, πριν κάποιους
µήνες, που έγινε τεράστια κουβέντα µε πολλά fake news. Το νερό
δεν ιδιωτικοποιείται. Αντίθετα, είναι και θα παραµείνει στον
έλεγχο του κράτους. 

Πέραν, λοιπόν, όλων αυτών των σηµαντικών ρυθµίσεων, θα
ήθελα να σταθώ σε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν αυτές τις
µέρες. Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός βρισκόµαστε, δυστυχώς,
ουσιαστικά σε µια εµπόλεµη κατάσταση. Είναι αξιοθαύµαστη η
προσφορά των πυροσβεστών, των αστυνοµικών, των εθελοντών
και γενικώς όλων όσοι συµµετέχουν στη διαδικασία της δασοπυ-
ρόσβεσης. Ως πολιτεία τους οφείλουµε ευγνωµοσύνη και έµπρα-
κτη υποστήριξη. 

Η χθεσινή απώλεια των δύο πιλότων µας, µας έχει συγκλονίσει
όλους και µας έκανε να συνειδητοποιήσουµε πόσο σκληρή, πόσο
επικίνδυνη είναι τελικά αυτή η καθηµερινή µάχη για όλους αυ-
τούς τους ανθρώπους, τους ένστολους, που µέρες τώρα κάθε
χρόνο –και, δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια τέτοια περίοδο, τα
καλοκαίρια µας- είναι στην πρώτη γραµµή. 

Αντιµετωπίζουµε ένα άγριο κλιµατικό περιβάλλον που µας δεί-
χνει το πιο δύσκολο πρόσωπό του. Παρ’ όλα αυτά το κράτος στέ-
κεται στο ύψος των περιστάσεων. Για άλλη µια φορά η προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής είναι και πρέπει να είναι προτεραι-
ότητά µας. Αν κάτι έχει αποδείξει αυτή η Κυβέρνηση είναι ότι
προσαρµόζεται στις συνθήκες και ανταποκρίνεται άµεσα στις
ανάγκες. 

Ήδη µε σηµερινή διάταξη µπαίνουν σε αναστολή και λαµβά-
νουν έκτακτο επίδοµα οι εργαζόµενοι που απασχολούνται σε επι-
χειρήσεις οι οποίες έχουν πληγεί από τις πυρκαγιές. Η Κυβέρ-
νηση και όλος ο κρατικός µηχανισµός βρίσκονται διαρκώς δίπλα
στους πολίτες, ιδίως σε αυτές τις δύσκολες στιγµές, γιατί οι πο-
λίτες είναι η καρδιά της πολιτικής µας. Η Κυβέρνηση λειτουργεί
µε κοινωνική δικαιοσύνη, µε όραµα για µια καλύτερη Ελλάδα, για
όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Μπαρτζώκα για την οικονοµία του χρόνου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο -για κάποιους λόγους που µου εξη-
γήθηκαν- στον κ. Μπιµπίλα, µε την έγκρισή σας.

Ο κ. Μπιµπίλας, Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας, έχει τον
λόγο για επτά λεπτά και αµέσως µετά ο κ. Σταµάτης, ο οποίος
έλειπε από την Αίθουσα την ώρα που ήταν να εκφωνηθεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Θα είµαι πιο σύντοµος από τα επτά
λεπτά.

Αφού πω και εγώ µε τη σειρά µου ότι είµαστε όλοι πολύ κατα-
βεβληµένοι για όλα αυτά που συµβαίνουν στη χώρα µας αυτή τη
στιγµή, ψυχικά καταβεβληµένοι, όµως είµαστε εδώ επί των επάλ-
ξεων για να συζητάµε γι’ αυτά που πρέπει. 

Δεν θα σας απασχολήσω επί µακρόν. Θα µείνω µόνο στο θέµα
των συνταξιούχων που δεν έχουν συµπληρώσει τα απαραίτητα
ένσηµα για να συνταξιοδοτηθούν. Θεωρείτε ηθικό να επιβάλλετε
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σε κάποιον που έχει περάσει το εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλι-
κίας του να καταπονείται και σε ποια δουλειά, αφού δεν θα µπο-
ρεί πουθενά να προσληφθεί; Κανείς δεν θα τον παίρνει, αφού
προτιµούν όλοι τους νεότερους. Κανείς, λοιπόν, δεν θα µπορεί
να τον προσλαµβάνει λόγω του προχωρηµένου της ηλικίας του. 

Ξέρετε πόσοι από αυτούς που έχουν συµπληρώσει τα συντά-
ξιµα έχουν ήδη φύγει από τη ζωή και δεν πρόλαβαν να πάρουν
ποτέ τη σύνταξή τους ή πόσοι την παίρνουν για ελάχιστο διά-
στηµα και ζουν για λίγο για δύο, τρία χρόνια και µετά χάνονται;
Αυτών οι καταβολές δεν είναι ένα ικανοποιητικό έσοδο για να
µπορούν να χρηµατοδοτηθούν οι συντάξεις αυτών που ζουν και
δεν πρόλαβαν ή δεν µπόρεσαν να απαιτήσουν τα ένσηµά τους
από αυτούς που τους επέβαλαν για χρόνια ολόκληρα µαύρη ερ-
γασία; 

Αυτό ισχύει και εν πολλοίς και στο δικό µας τον κλάδο, τον καλ-
λιτεχνικό. Γι’ αυτό επιµένω σε όλες τις οµιλίες για τον αυτεπάγ-
γελτο έλεγχο σε όλους τους τοµείς της δουλειάς των καλλιτεχ-
νών, όπως και σε όλες τις δουλειές, χωρίς να χρειάζεται προσω-
πική καταγγελία. Έλεγχος παντού και έτσι θα αυξηθούν τα έσοδα
του κράτους. 

Ξέρετε πόσες ανασφάλιστες πρόβες γίνονται τα τελευταία εί-
κοσι χρόνια των µνηµονίων και του κορωνοϊού; Όλες σχεδόν οι
παραστάσεις έχουν ανέβει µαγικά -υποτίθεται- την ηµέρα της
πρεµιέρας. Κανείς δεν είχε βάλει ένσηµα για τους δυο-τρεις
µήνες των προβών. Ξέρετε πόσοι έχασαν εξαιτίας αυτής της πρα-
κτικής και τις συντάξεις τους οι µεγαλύτεροι και τα επιδόµατα
ανεργίας και τα εποχικά επιδόµατα, οι νεότεροι; Ας θεσµοθετη-
θεί, λοιπόν, ο αυτεπάγγελτος έλεγχος.

Και θα σταθώ τώρα στις συντάξεις που ορθώς δίνονται χρόνια
τώρα ως τιµητικές. Αυτός ο αριθµός των τιµητικών συντάξεων,
που βάσει του άρθρου 16 είναι µόνο τριάντα, θα πρέπει να ξανα-
συζητηθεί, γιατί το τριάντα είναι πάρα πολύ λίγο και δίνεται κατ’
έτος. Έχετε δει ότι αυτά θα κατανέµονται σε πάνω από τριάντα
κατηγορίες καλλιτεχνών; Δηλαδή ούτε ένας ανά κατηγορία; Δεν
το θεωρείτε λίγο; 

Γνωρίζω ότι δεκάδες αιτήσεις κάθε έτος απορρίπτονται. Οι άν-
θρωποι αυτοί είναι ευάλωτοι. Δεν θα προλάβουν οι περισσότεροι
να ενισχυθούν ποτέ από το κράτος. Είναι πολλοί, δυστυχώς. Του-
λάχιστον ας αυξήσουµε τον αριθµό και ας ορίσουµε πόσοι ανά
κατηγορία θα µπορούν να παίρνουν αυτό το τιµητικό επίδοµα,
γιατί ας πούµε ο κλάδος των ηθοποιών είναι δέκα χιλιάδες άν-
θρωποι. Ένας άλλος κλάδος, επί παραδείγµατι, των ανθρώπων
που κάνουν κουκλοθέατρο είναι πάρα πολύ λίγοι.

Επίσης, ένα άλλο µεγάλο θέµα για µας τους καλλιτέχνες µετά
την ενοποίηση όλων στον ΕΦΚΑ είναι ότι αυτοί που έχουν µπλο-
κάκι, δηλαδή δελτίο παροχής υπηρεσιών, µε ειδική διάταξη όµως
που τους εντάσσει στην εξαρτηµένη εργασία αφού έβαζαν έν-
σηµα του ΙΚΑ, βρέθηκαν εξαίφνης να αντιµετωπίζονται από τον
ΟΑΕΔ ως ελεύθεροι επαγγελµατίες και να χάνουν τα επιδόµατα
ανεργίας και τα εποχικά επιδόµατα. Έχουµε κάνει ερώτηµα στο
Υπουργείο Εργασίας και από το ΣΕΗ και από την ΠΟΘΑ και πε-
ριµένουµε απάντηση µε εγκύκλιο που θα διορθώνει αυτή τη µε-
γάλη αδικία. 

Επίσης, η ενίσχυση των νέων ανθρώπων δεκαοκτώ και δεκαεν-
νέα ετών µε την ψηφιακή κάρτα των 150 ευρώ µοιάζει λίγο σαν
να είναι ένα µικρό κερασάκι σε µια τούρτα που λιώνει. Δεν ενι-
σχύεται έτσι µε θεαµατικό τρόπο ο πολιτισµός. Ο πολιτισµός
χρειάζεται γενναίες επιδοτήσεις και επιχορηγήσεις, για να πάνε
οι τέχνες µπροστά. Ο πολιτισµός είναι ο καθρέφτης µιας χώρας
και αυτές τις µέρες βρίσκεται σε απόλυτη µιζέρια. Δίνονται µι-
κρές επιδοτήσεις που δεν επαρκούν για τίποτα. Το ποσόν που
εµπεριέχει η ψηφιακή αυτή κάρτα στους νέους λέτε να πάει προς
τις τέχνες ή, κυρίως, προς τον τουρισµό ή για αγορά εισιτηρίων
µεταφοράς; Δυστυχώς, µε τα 150 ευρώ ετησίως δεν µένουν οι
νέοι στην πατρίδα µας. Θα φύγουν και οι τελευταίοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ που µε προτάξατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για την πολύ µεγάλη οικονοµία του χρόνου.
Καλώ τώρα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιώργο

Σταµάτη για επτά λεπτά. 

Στη συνέχεια ακολουθεί ο κ. Μιχαηλίδης, η κ. Καραγεωργο-
πούλου Ελένη από την Πλεύση Ελευθερίας, ο κ. Παπασωτηρίου
Σταύρος, ο κ. Παπαναστάσης και πάει λέγοντας. Μετά θα δούµε.
Είναι ο κ. Στύλιος και δυο-τρεις ακόµα. Έχουµε και δευτερολο-
γίες. Εδώ θα είµαστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, δεν έχουµε δευτερολογίες,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όποιος θέλει.
Τον λόγο, λοιπόν, έχει τώρα ο κ. Σταµάτης, πιστεύοντας ότι

«ουκ εν τω πολλώ το ευ». 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο νοµίζω ότι είναι και τιµή

µου που προεδρεύετε εσείς. Δεν ξεχνάω ότι πριν από δέκα χρό-
νια στα δύσκολα χρόνια της οικονοµικής κρίσης µε πολλές και-
νοτόµες δράσεις στεκόµασταν δίπλα στους ευάλωτους πολίτες
στην Ελευσίνα, στα Μέγαρα και ούτω καθεξής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πάω λίγο τον
χρόνο πίσω, αν ο ελληνικός λαός είχε αποφασίσει να δώσει ένα
άλλο αποτέλεσµα και να είχε τον ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία. Σήµερα,
λοιπόν, θα ερχόταν ο ΣΥΡΙΖΑ, θα ψηφίζαµε στη Βουλή το πρό-
γραµµά του, θα χαιρόντουσαν οι Έλληνες γιατί θα τους έδινε αυ-
ξήσεις και την επόµενη µέρα θα ερχόταν ένα νοµοσχέδιο µε το
οποίο η βενζίνη θα είχε πάει 3 ευρώ, όλα τα προϊόντα θα είχαν
αυξηθεί και θα είχε ξεζουµίσει για ακόµα µία φορά τη µεσαία
τάξη.

Κοινωνική πολιτική, ευτυχώς ή δυστυχώς, δεν γίνεται έτσι. Γί-
νεται µε πρόγραµµα. Η κοινωνική πολιτική στη χώρα µας απέ-
δειξε ότι µόνο µέσω των επενδύσεων µπορεί να επιφέρει –κύριοι
του ΚΚΕ, είµαστε και εµείς άνθρωποι του λαού, δεν είστε µόνο
εσείς- ανάπτυξη µέσω της κοινωνίας. 

Κι επειδή έχουµε την κακιά Δεξιά, όπως πολλές φορές ακούµε,
ας πούµε, κύριε Υπουργέ, τι κάνει η κακιά Δεξιά. Εξακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι θα πάρουν αυτό που θα
έπρεπε να έχουν πάρει τόσα χρόνια, το οποίο δεν είχε καταστεί
δυνατόν να γίνει και λόγω της οικονοµικής κρίσης και λόγω του
ότι η κυβέρνηση η προηγούµενη του ΣΥΡΙΖΑ δεν ήθελε να το
κάνει. Η κακιά Νέα Δηµοκρατία το κάνει µέσω του αφορολογήτου
1.000 ευρώ για κάθε παιδί που αφορά σχεδόν ενάµισι εκατοµµύ-
ριο συµπολίτες µας. Αυτό για ποιους γίνεται; Γίνεται για τους λί-
γους ή γίνεται για τους πολλούς;

Και ξεχνάτε κάτι που είναι πολύ σηµαντικό. Η προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε θεσπίσει το επίδοµα γέννησης, η προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε αυξήσει τις θέσεις στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς και όλα αυτά έρχονται για να ενισχύσουν την οικογένεια,
την οποία πολλοί επαίρονται ότι προστατεύουν, αλλά επί της ου-
σίας µε δογµατικές αντιλήψεις µπορούν µόνο να την καταστρέ-
ψουν. Και χαιρόµαστε πλέον που ζούµε σε µια ανοιχτή κοινωνία
και ο καθένας µπορεί να αυτοδιαθέτει και το σώµα του και την
ψυχή του όπως θέλει και να κάνει την οικογένεια που ίδιος επιλέ-
γει. Το κράτος είναι υποχρεωµένο να στηρίζει την οποιαδήποτε
οικογένεια. 

Και επιτρέψτε µου να σας πω, ερχόµενος σε αυτό το νοµοσχέ-
διο –και να δώσω συγχαρητήρια στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου- ότι αυτό είναι το πρώτο πράγµα που ψηφίζεται. Θα επα-
κολουθήσουν κι άλλα πράγµατα που δεν ψηφίζονται, όπως το 8%
αύξηση στο ελάχιστα εγγυηµένο επίδοµα που θα έρθει µε ΚΥΑ,
το οποίο δεν το παίρνουν οι πλούσιοι συµπολίτες µας αλλά το
παίρνουν διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας που επί ΣΥΡΙΖΑ
ήταν διακόσιες πενήντα χιλιάδες. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε επιλέξει να
τους διασυνδέσει µε την εργασία. Και ξέρετε γιατί; Διότι τους
ήθελε δέσµιους στα επιδόµατα. 

Προηγουµένως µια συνάδελφος, εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
είπε ότι έχουµε το πρόγραµµα «Σπίτι µου». Θέλει να στερήσουµε
από τους ανθρώπους να φτιάξουν το σπίτι, αλλά θέλει να ζουν
µε ένα επίδοµα στέγασης. Δεν θέλει αυτή η κατηγορία των συ-
µπολιτών µας να αποκτήσει το δικό της σπίτι, να κάνει τη δική της
οικογένεια αλλά να είναι στηριζόµενη από το κράτος µε ένα επί-
δοµα. 

Και επιτρέψτε µου να σας πω ότι το επάρατο και κακό Ταµείο
Ανάκαµψης έχει µέσα 166 εκατοµµύρια, για όσους δεν το γνωρί-
ζουν, για τους ωφελούµενους του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
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δήµατος. Αυτό είναι για τους πολλούς ή είναι για τους λίγους;
Προφανώς είναι για τους ανθρώπους που είναι στα όρια της φτώ-
χειας, να εκπαιδευτούν, να επανεκπαιδευτούν και να διασυνδε-
θούν καλύτερα µε την εργασία. 

Αυτά σας τα αναφέρω για να δείτε ότι η Κυβέρνηση και πριν
και µετά έχει ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο, το οποίο όµως έχει
έναν κοινό παρονοµαστή. Πάµε µε αυτά που έχουµε στα ταµεία,
αυτά που βγαίνουν από την ανάπτυξη και όχι αυτά που βγαίνουν
από την υπερφορολόγηση.

Κι επειδή είναι εδώ και κάποιοι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ, θέλω
να σας πω κάτι και για τις εκατόν πενήντα χιλιάδες κοινωνικές κα-
τοικίες, Το έχουµε ακούσει τριακόσιες χιλιάδες φορές. Η Ελλάδα
επέλεξε στο Ταµείο Ανάκαµψης να βάλει εκατό κατοικίες, εβδο-
µήντα στην Αθήνα και τριάντα στη Θεσσαλονίκη. Ξέρετε γιατί;
Διότι  πρέπει να κάνουµε ένα πιλοτικό πρόγραµµα για να δούµε
πώς θα δουλέψει ο θεσµός της κοινωνικής κατοικίας στην Ελ-
λάδα µετά το κλείσιµο του ΟΕΚ το 2012. Και ποια κοινωνική κα-
τοικία θέλουµε; Πρέπει να µας πείτε. Αυτή που φτιάχνεις το σπίτι;
Αυτή που πληρώνεις το ενοίκιο; Αυτή που ο ευάλωτος συµπολί-
της µας δίνει κάτι και είναι ένα µέσο ένταξής του στην κοινωνία;
Και στο τέλος της ηµέρας υπάρχουν αυτά τα διαµερίσµατα; Και
ξέρετε πολύ καλά, γιατί ο κ. Ανδρουλάκης ήταν και πρώην Ευρω-
βουλευτής, ότι το Ταµείο Ανάκαµψης δεν είναι ΕΣΠΑ. Έχει άλ-
λους κανόνες και πρέπει να πετυχαίνεις τους στόχους. Άρα, εµείς
κάναµε ένα πρόγραµµα και ο νυν Υπουργός Οικονοµικών και
πρώην Εργασίας θεσµοθέτησε στη χώρα µας τον νόµο περί κοι-
νωνικής κατοικίας. 

Γιατί τα λέµε αυτά; Τα λέµε για να δείτε ότι την κοινωνική πο-
λιτική, όταν θες να τη φτιάξεις, πρέπει να τη φτιάξεις µε πολύ συ-
γκεκριµένους κανόνες, µε πολύ συγκεκριµένα χρήµατα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η κοινωνική πολιτική στη χώρα µας πα-
ραδοσιακά γινόταν και γίνεται - ευελπιστούµε το µοντέλο να αλ-
λάξει µέσω της ανάπτυξης- από τα λεφτά των Ελλήνων φορολο-
γουµένων. Και εδώ πρέπει να είµαστε πολύ ειλικρινείς στον ελ-
ληνικό λαό. Νοµίζω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο µας δείχνει ότι
ένα υπεύθυνο κόµµα πηγαίνοντας προς τις εκλογές είπε την αλή-
θεια στους πολίτες, οι πολίτες το εµπιστεύτηκαν και έρχεται σή-
µερα να δώσει το στίγµα του µε αυτό το νοµοσχέδιο, έχοντας τα
χρήµατα στα ταµεία όχι από την υπερφορολόγηση των Ελλήνων
πολιτών, αλλά µέσω της ανάπτυξης. 

Φαίνεται, δυστυχώς, για κάποιους, ότι η ιστορία έχει αλλάξει
και η κοινωνική πολιτική πλέον στη χώρα µας δεν αποτελεί πα-
ράδοση της Αριστεράς, αλλά της κεντροδεξιάς. Και ως γνωστόν,
ακόµα και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα που αφορά τους ευά-
λωτους συµπολίτες µας, στην Ευρώπη θεσπίστηκε από τους χρι-
στιανοδηµοκράτες. Έτσι θα προχωρήσουµε, µε τέτοιου είδους
πολιτικές όχι µε φωνές αλλά µε συγκεκριµένο πρόγραµµα, ώστε
οι συµπολίτες µας και κυρίως οι πιο ευάλωτοι, να µπορούν να
στηριχτούν. Νοµίζω ότι το στίγµα της Κυβέρνησης και του Πρω-
θυπουργού σε αυτό το νοµοσχέδιο δείχνει το τι θα επακολουθή-
σει γι’ αυτές τις οµάδες τα επόµενα τέσσερα χρόνια.

Όσον αφορά κάτι τελευταίο, επιτρέψτε µου να πω κάτι ως Γε-
νικός Γραµµατέας Πρόνοιας που ήµουν. Οι δηµόσιοι υπάλληλοι
στη χώρα µας είναι αξιόλογοι και πρέπει να τους στηρίξουµε µι-
σθολογικά και να τους δώσουµε τη δυνατότητα να εξελιχθούν
ακόµα περισσότερο. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση αυτή µέσω του
Υπουργού Εσωτερικών τα επόµενα χρόνια θα το κάνει, για να τι-
µήσει αυτούς τους ανθρώπους που όχι µόνο στήριξαν την πε-
ρίοδο του κορωνοϊού, αλλά που στηρίζουν τη χώρα κάθε µέρα,
διότι το κράτος είµαστε εµείς. Εννοώ τους πολίτες, όχι τη Νέα
Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
την οικονοµία του χρόνου και για την ακρίβεια. 

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Σταύρο Μιχαηλίδη για επτά λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε τραγικές

µέρες για άλλη µία φορά στην Ελλάδα. Καίγεται για άλλη µία
φορά, καίγονται συµπολίτες µας, χάνονται από τις φωτιές είτε

στην κατάσβεση ή ως θύµατα. Πολύ φοβούµαι ότι αυτό το τρα-
γικό φαινόµενο αντιµετωπίζεται πια ως φαινόµενο ρουτίνας. Καλ-
λιεργείται η άποψη ότι έτσι είναι τα πράγµατα, καλοκαίρι έχουµε,
κλιµατική αλλαγή έχουµε, ασυνήθιστα υψηλές θερµοκρασίες
έχουµε, θα έχουµε και φωτιές. 

Τα γεγονότα και οι απίστευτες καταστροφές που βιώνουµε
αυτά τα χρόνια αποδεικνύουν ότι τα πράγµατα δεν σχεδιάζονται
σωστά. Δεν εξηγείται διαφορετικά ότι η µία καταστροφική πυρ-
καγιά διαδέχεται την άλλη, προκαλώντας απίστευτη οδύνη, απελ-
πισία και απογοήτευση. Είναι ολοφάνερο ότι όπου πιεστεί το
διοικητικό σας σύστηµα ο επιτελικός σχεδιασµός για τον οποίο
επαίρεται η Κυβέρνηση σπάει σαν γυάλινη, παγωµένη επιφάνεια
λίµνης. Αποκαλύπτεται χάος και διάλυση, είτε αυτό είναι οι σιδη-
ρόδροµοι είτε είναι η διακοµιδή ασθενών είτε η διάσωση στην
ανοιχτή θάλασσα. Σταµατώ εδώ για να µην αναφερθώ σε άλλα
ζητήµατα που άπτονται ευαίσθητων εθνικών θεµάτων.

Δύο άνθρωποι, δύο αξιωµατικοί χάθηκαν πάλι στο καθήκον και
άλλοι τρεις απ’ ό,τι µάθαµε ως θύµατα αυτής της λαίλαπας. Οι-
κογένειες πληµµυρίζουν πάλι από θλίψη και πόνο και όσο είναι
στην επικαιρότητα αυτή η τραγωδία θα πλανάται από δηλώσεις
υποψία ελπίδας. Είναι όµως βέβαιο ότι οι  χαροκαµένες µανάδες,
σύζυγοι και παιδιά γρήγορα θα νιώσουν τη µοναξιά, την εγκατά-
λειψη και το τέρας της γραφειοκρατίας στην προσπάθειά τους
να σταθούν στα πόδια τους και να µεγαλώσουν τα ορφανά παιδιά
τους. 

Είναι επίσης βέβαιο ότι θα εκδοθεί πόρισµα από την επιτροπή
διερεύνησης. Το θέµα είναι ότι αυτά που πρέπει, δεν θα κατα-
γραφούν. Δεν θα καταγραφούν οι κυβερνητικές ευθύνες, δεν θα
καταγραφούν προβλήµατα στο πρόγραµµα προµηθειών και συ-
ντήρησης από τους περιορισµούς κονδυλίων, δεν θα καταγραφεί
ούτε θα ειπωθεί αν επιβαρύνονται υπέρµετρα χειριστές, πληρώ-
µατα και τεχνικοί εδάφους κάποιες φορές µόνο και µόνο για επι-
κοινωνιακούς λόγους και για αποφυγή πολιτικού κόστους. 

Επιτρέψτε µου ένα σχόλιο µε την ιδιότητα του πάλαι ποτέ αε-
ροπόρου: Αν µπείτε, κύριοι της πολιτικής προστασίας, στον θά-
λαµο διακυβέρνησης ενός CL215 όπως αυτό που κατέπεσε τώρα,
ιδιαίτερα σε πτήση πυρόσβεσης µε συνθήκες των σηµερινών και
χθεσινών πυρκαγιών, ίσως καταλάβετε τι σηµαίνει αυτοθυσία,
µαρτύριο, ανθυγιεινή εργασία, τόλµη, πατριωτισµός και καθήκον,
αλλά, βεβαίως, και τι σηµαίνει πληµµελής διαχείριση τόσο µεγά-
λων καταστροφών. Κλείνω αυτό το θέµα εδώ µε τη διαβεβαίωση
ότι θα επανέλθουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποια σχόλια τώρα αναφορικά
µε το νοµοσχέδιο που σήµερα εξετάζουµε. Θα µπω χωρίς πολλά
σχόλια στις παρατηρήσεις µου, µια και από πλευράς των Βου-
λευτών του κόµµατός µας έχει ειπωθεί ό,τι επιβάλλεται.

Μου δίνεται η ευκαιρία να υπενθυµίσω στον κύριο Υπουργό
των Οικονοµικών δύο, τρία πράγµατα ταπεινά αλλά µε ιδιαίτερη
σηµασία, κύριε Θεοχάρη, για τους κατοίκους της παραµεθορίου,
τους κατοίκους των νησιών του βορειοανατολικού Αιγαίου. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε καλά την οικονο-
µική κατάσταση των νησιών της περιοχής σε σύγκριση µε άλλες
περιοχές της Ελλάδας εκ του γεγονότος ότι δεν τους έχει δοθεί
κανένα ουσιαστικό κίνητρο για ανάπτυξη. Με άλλα λόγια η οικο-
νοµική ζωή ιδιαίτερα στον τόπο µου, τη Χίο, κινείται εκ των ενό-
ντων. Την τουριστική κίνηση δηµιουργούν, κυρίως, οι οµογενείς
που µας επισκέπτονται το καλοκαίρι και οι γείτονες από την απέ-
ναντι πλευρά. Περιηγητές, κύριε Υπουργέ, από τρίτες χώρες ή
από την Ευρώπη δεν υπάρχει ούτε ένας. Είναι το απόλυτο µηδέν.
Είναι γνωστό ότι η κατάσταση επιδεινώνεται από την εσωστρέ-
φεια και τη στασιµότητα που προκάλεσε και συντηρεί το µετανα-
στευτικό, ο πληθωρισµός κ.λπ.. Αυτά τα προβλήµατα οφείλετε να
τα λαµβάνετε υπ’ όψιν. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας πω µόνο δύο, τρία παραδείγµατα γιατί
τελειώνει ο χρόνος µου και δεν θέλω να τον υπερβώ.

Πρώτο παράδειγµα που έχει τεθεί από τους κατοίκους και τους
υπαλλήλους της περιοχής µας: Δίνετε -και πολύ σωστά δίνετε-
στους ένστολους αυτό το επίδοµα, αυτή την αύξηση, που εσείς
λέτε την ονοµάζετε 30%. Ναι, στα 100 ευρώ, 30 ευρώ είναι 30%.
Γιατί δεν το δίνετε και σε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους
αυτής της περιοχής; Τον χρόνο κοστίζει 300 µε 350 ευρώ. Είναι
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όσο ένα εισιτήριο µετ’ επιστροφής για να πάνε κάποιοι που υπη-
ρετούν σε αυτά τα ακριτικά νησιά να δουν τους γονείς τους.

Ένα άλλο θέµα, το οποίο τίθεται πάλι γι’ αυτή την περιοχή είναι
το εξής: Δίνετε το επίδοµα βιβλιοθήκης µόνο στους καθηγητές
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Ξέρετε ότι αυτό το επίδοµα το
έπαιρναν και οι εκπαιδευτικοί της δευτεροβάθµιας και της πρω-
τοβάθµιας και ήταν σηµαντικό βοήθηµα το οποίο κόπηκε λόγω
της κρίσης το 2011; Ερωτώ: Γιατί δεν το δίνετε στην παραµεθό-
ρια αυτή περιοχή και στους εκπαιδευτικούς των άλλων βαθµίδων
της εκπαίδευσης; Έχετε στο µυαλό σας εκπαίδευση δύο ταχυ-
τήτων; 

Και τελειώνω µε το εξής: Έχετε υπ’ όψιν σας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ότι στη µέση του Αιγαίου βρίσκεται
ένα νησί, το νησί των ηρωικών Ψαρών που βρίσκεται κοντά στον
25ο µεσηµβρινό παράλληλο. Το τονίζω αυτό για τον 25ο µεσηµ-
βρινό παράλληλο, διότι θα το δούµε πολύ γρήγορα µπροστά µας
όταν αρχίσουν να έρχονται θέµατα εθνικού ενδιαφέροντος στη
Βουλή.

Ξέρετε πόσους µονίµους κατοίκους έχουν τα Ψαρά, κύριε Θε-
οχάρη; Εκατόν πενήντα µε εκατόν ογδόντα άτοµα. Το ίδιο ισχύει
και για τις Οινούσσες ανατολικά της Χίου µε περίπου εκατόν πε-
νήντα άτοµα. Ο µέσος όρος ηλικίας είναι πάνω από εβδοµήντα
έτη. Τους έχετε µε 24% ΦΠΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι ένα λεπτό. Ολο-

κληρώστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ξέρετε πόσα µαζεύετε ως Υπουργός;

Περίπου 200 ευρώ την ηµέρα. Με 200 ευρώ την ηµέρα τούς έχετε
εκεί και προσπαθούµε να τους κρατήσουµε µε νύχια και µε δό-
ντια. Θα καταλάβετε την αξία τους αν σηκωθούν και αυτοί οι εκα-
τόν ογδόντα άνθρωποι και φύγουν.

Και ένα τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το προηγούµενο ήταν

το τελευταίο. Ας µην πάµε σε νέο τελευταίο. Σας παρακαλώ,
κύριε Μιχαηλίδη, κλείστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ένα λεπτό µόνο. Σας παρακαλώ. Πα-
ντού δώσατε δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μία πρόταση πείτε
µόνο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ακούστε και για τους ναυτικούς.
Έναν νέο ναυτικό, κύριε Υπουργέ, που γυρίζει στην πατρίδα

του να ξεκουραστεί τρεις, τέσσερις µήνες τον υποχρεώνετε από
αυτά που έχει φέρει -µια και µιλάτε για νοµοσχέδιο για τους
νέους- να χαλάσει µέσω της πιστωτικής κάρτας το 30%. Σε τέσ-
σερις µήνες ένας καπετάνιος που είναι είκοσι οκτώ, τριάντα χρο-
νών και είναι ελεύθερος µπορεί να χαλάσει δεκαπέντε ή είκοσι
χιλιάρικα; Δεν µπορεί να τα χαλάσεις γιατί µπορείς µόνο να ξο-
δέψεις σε ρύζια, µακαρόνια και ρούχα. Δεν θα τα χαλάσει. Τι κά-
νετε επειδή δεν µπορεί να τα χαλάσει; Του επιβάλλετε πρόστιµο
22%. Αυτή είναι η έγνοια σας για τη νεολαία!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορείτε να υποβά-

λετε για το θέµα αυτό µια επίκαιρη ερώτηση ή γραπτή και θα πά-
ρετε απάντηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας
Ελένη Καραγεωργοπούλου στην Ανατολική Αττική, την οποία
υπηρέτησα και εγώ για πολλά χρόνια, πριν χωριστεί σε ανατολική
και δυτική, δηλαδή στο ενιαίο Υπόλοιπο Αττικής.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτή την ωραία άδεια αί-
θουσα, ενώ βοά ο ήχος της οδύνης από την τραγική απώλεια των
πιλότων µας αλλά και άλλων ανθρώπων, µέσα στην πληγή της
συνεχιζόµενης φυσικής καταστροφής και εγώ πραγµατικά νιώθω
την οδύνη αυτή σαν µαχαίρι που βαθαίνει την πληγή µας µε µένος
και οργή. 

Η θέση µας στο Κοινοβούλιο προσδίδει στον καθέναν από

εµάς έναν πολύ δύσκολο ρόλο ευθύνης απέναντι στην κοινωνία.
Οι λέξεις, οι τρόποι, τα έργα σε αυτόν τον χώρο έχουν ένα ειδικό
βάρος. Το νόηµα όλων µαζί οφείλει να δηµιουργεί ουσιαστική πα-
ρέµβαση στην κατεύθυνση της εξέλιξης των πραγµάτων για την
πρόοδο, την ευηµερία, τη βελτίωση συνθηκών ζωής, την ασφά-
λεια των πολιτών υπό το πρίσµα του σεβασµού της ζωής, όπως
οι θεµελιώδεις κανόνες του Συντάγµατος έχουν ορίσει. 

Και έρχοµαι στο προκείµενο: Στην απαρχή της κοινοβουλευτι-
κής περιόδου ο εξεταζόµενος νόµος αποτελεί ένα παράδειγµα
φαινοµενολογίας, µία άκρως επιφανειακή αλλά και υποκριτική
παρέµβαση στην καθηµερινή πραγµατική ζωή των Ελλήνων.

Φαίνεται πως απασχολεί την Κυβέρνηση η επιβράβευση των
Ελλήνων ιδιοκτητών µε µικρή φοροαπαλλαγή ΕΝΦΙΑ 10% σε πε-
ρίπτωση που ασφαλίσουν τα ακίνητά τους από τους κινδύνους
φυσικών καταστροφών, αποκαλώντας ο Υπουργός µάλιστα τη
σχετική ρύθµιση ως κίνητρο. 

Στην ακρόαση φορέων παρέστη η γενική διευθύντρια της Ένω-
σης Ασφαλιστικών Εταιρειών Ελλάδας κ. Παπασπυροπούλου.
Εξήγησε µε ποιον τρόπο θα διοχετεύονται οι πληροφορίες από
τις ασφαλιστικές εταιρείες στην ΑΑΔΕ σε σχέση µε τα ασφαλι-
σµένα ακίνητα, ώστε να παρέχονται οι εκπτώσεις που αναλογούν
στους φορολογούµενους. Εδώ πρέπει να εστιάσει κανείς στον
έµµεσο τρόπο µε τον οποίο για µία ακόµη φορά αναγορεύετε τις
θυγατρικές των τραπεζών εταιρείες σε συνεργάτες της Κυβέρ-
νησης, ρυθµιστές της οικονοµίας και της ηλεκτρονικής καταγρα-
φής της περιουσίας, προθερµαίνοντας το πεδίο των ακινήτων για
άσκηση νέας νοµοθετικής πολιτικής από θέση σηµαίνουσα του
ρόλου που τους απονέµετε στη διαρροή δεδοµένων της ιδιωτι-
κής σφαίρας των Ελλήνων προς τον ελεγκτικό µηχανισµό του
κράτους. Πρόκειται τελικά για προαίρεση ή µήπως εντέλει για
αρχική προαίρεση και µετά υποχρέωση; 

Στην ίδια αυτή θεµατική ενότητα της ασφάλισης κτηρίων µε
ιδιωτική πρωτοβουλία και αντάλλαγµα τη µείωση του ΕΝΦΙΑ απο-
κρύπτετε επιµελώς την έκθεση ΟΟΣΑ για βιώσιµη ανάπτυξη, που
ζητά να θεσµοθετηθεί και να εφαρµοστεί η ασφάλιση της ακίνη-
της περιουσίας υποχρεωτικά. Μάλιστα σηµειώνεται στην ίδια έκ-
θεση πως οι κρατικές αποζηµιώσεις για ζηµιές από φυσικές
καταστροφές στην Ελλάδα είναι πολύ υψηλές και η δηµιουργία
ασφαλίστρων θα ελαχιστοποιήσει τους οικονοµικούς κινδύνους. 

Ποιες είναι, λοιπόν, οι πραγµατικές προθέσεις σας; Με ποια
κριτήρια, επίσης, θα κατηγοριοποιηθούν τα ασφάλιστρα όταν στη
χώρα µας τα περισσότερα κτίσµατα είναι κατά κόρον µεγάλης
παλαιότητας και σε πολλές περιοχές, όπως στη Λαυρεωτική,
υπάρχουν πολλά διατηρητέα κτήρια και ιστορικά µνηµεία; Πάλι
οι ασφαλιστικές εταιρείες θα έχουν την εξουσία να κερδοσκο-
πούν σε βάρος των νοικοκυριών; Και όλο αυτό µε την κάλυψη της
πολιτείας, όπως συµβαίνει και µε την πρακτική των τραπεζών; Και
αποζητάτε συµµάχους σε πολιτικές νέας εξουθένωσης των Ελ-
λήνων στοχοποιώντας τους µόχθους και τους κόπους της ζωής
τους, τη στέγη, το δικαίωµα στην ιδιοκτησία, όπως ήδη συµβαίνει
µε την επαίσχυντη νοµοθεσία των νόµων περί αυθαιρέτων, που
στραγγαλίζουν τους ιδιοκτήτες απαγορεύοντας τις µεταβιβάσεις
ακινήτων αν προηγουµένως δεν έχει εκδοθεί η ηλεκτρονική ταυ-
τότητα κτηρίου, στην οποία πολύ φοβάµαι πως σκανδαλωδώς θα
προσθέσετε µία ακόµα υποχρέωση, αυτήν της ασφάλισης του
κτηρίου, εκβιάζοντας το αποτέλεσµα της µεταβίβασης από την
υποχρέωση και όχι από την προαίρεση τελικά της ασφάλισης.

Δεύτερο σηµείο στο οποίο εστιάζω στον νόµο στα λίγα λεπτά
που έχω την ευκαιρία και πρέπει να πω αυτά που σκέπτοµαι ως
χρήσιµα και παραγωγικά για τη συνέχεια του διαλόγου σε άλλη
χρονική στιγµή και µε αφορµή κάποιο άλλο νοµοσχέδιο θα υπο-
θέσω. 

Δικαίωµα στη στέγη και πρόγραµµα «Σπίτι µου». Σε ένα αβέ-
βαιο περιβάλλον, µε έναν καταιγισµό από νέες συνθήκες που µε-
ταβάλλουν διαρκώς τα οικονοµικά δεδοµένα στη χώρα πώς είναι
δυνατόν να σχεδιάσει ένας νέος άνθρωπος τη ζωή του στηριζό-
µενος στη φαινοµενικά διευκολυντική πολιτική των προνοµιακών
δανείων; Πώς µπορείτε να εξασφαλίσετε ότι ένας νέος εργαζό-
µενος θα έχει δουλειά και αύριο, θα έχει τις ίδιες απολαβές; Η
µέχρι και σήµερα αντιµετώπιση των τραπεζών σάς διαψεύδει. Η
εµπειρία έχει καταδείξει ότι οι πρώτοι που βιώνουν την αντανά-
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κλαση της βύθισης της οικονοµίας µε οποιονδήποτε τρόπο είναι
οι δανειολήπτες. Σε αυτούς δεν µετακυλίετε διαρκώς το βάρος
από την ενεργειακή κρίση, από την ιλιγγιώδη αύξηση των επιτο-
κίων; Τι έχετε πράξει για την προστασία τους όταν ολοένα και
κάθε µέρα, κάθε λεπτό που περνάει, περισσότεροι από την κα-
τηγορία των οφειλετών µπαίνουν στη λίστα των «κόκκινων δα-
νείων» εξαιτίας της άνευ προηγουµένου καταχρηστικής πρακτι-
κής των εταιρειών διαχείρισης δανείων και των δανειστριών τρα-
πεζών;

Πώς µπορεί κανείς να εµπιστευθεί την κυβερνητική σας πολι-
τική της δήθεν στήριξης όταν δεν µπορείτε να εγγυηθείτε τη δια-
τήρηση της περιουσίας που θα αποκτήσει ένας νέος άνθρωπος
χωρίς πραγµατική υποδοµή κράτους που εγγυάται κατά τους συ-
νταγµατικούς κανόνες την προστασία της ιδιοκτησίας; Η εν λόγω
διαδικασία σήµερα αφορά σε διεκπεραίωση τυπική, χωρίς ουσια-
στική σκοπιµότητα.

Τρίτο σηµείο. Ανάµεσα σε άλλα σκοπείτε δήθεν την ανακού-
φιση µιας µερίδας συνταξιούχων από απαλλαγές σε φαρµακευ-
τικές δαπάνες. Γιατί όχι σε µεγαλύτερη οµάδα συνταξιούχων
όταν είναι διαπιστωµένο ότι είναι αδύνατο να ανταποκριθούν στα
έξοδα της βασικής ανάγκης διαβίωσης, βιώνοντας καθηµερινά
τον εξευτελισµό από τις ατελείωτες ουρές αναµονής σε επιτρο-
πές, ΕΦΚΑ, δηµόσια νοσοκοµεία και ων ουκ έστιν αριθµός περι-
πτώσεων, ενδεικτικό της ολιγωρίας έως και της απουσίας του
κράτους πρόνοιας σε βάρος της αξιοπρέπειας και της ζωής; Αλή-
θεια, γνωρίζετε πόσοι ηλικιωµένοι µε παραπληγίες πεθαίνουν
αβοήθητοι γιατί οι επιτροπές που δήθεν αποφασίζουν για την
έγκριση των σχετικών επιδοµάτων δεν συνεδριάζουν παρά µετά
από χρόνια από την κατάθεση της σχετικής αίτησης, ώστε πλέον
οι αιτούντες έχουν αποβιώσει; 

Η ποιότητα ζωής στην οποία στοχεύει αυτό το σχέδιο νόµου
υπονοµεύεται από τη στάση σας συνολικά. Τα προσωρινά µέτρα
market pass, η αύξηση µισθού 70 ευρώ είναι παντελώς υποκρι-
τικό να θεωρείτε ότι συµβάλλουν στο κλίµα γαλήνης, εµπέδωσης
της ασφάλειας που παρέχει η οικονοµική ζωή ώστε να αντιµετω-
πιστεί το πρόβληµα της υπογεννητικότητας και κατ’ επέκταση το
δηµογραφικό. Γιατί πολύ απλά τα πραγµατικά παραδείγµατα
αναιρούν την εξαγγελθείσα ανακούφιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι συνεχιζόµενες αυξήσεις στην τροφική αλυ-

σίδα, στις τιµές της ενέργειας ανεξέλεγκτα, η ιλιγγιώδης αύξηση
των δόσεων των στεγαστικών δανείων και η παντελής απουσία
πρόβλεψης πολιτικής παρέµβασης στην ασυδοσία των τραπεζών
δεν αφήνουν καµµία αµφιβολία ότι η ολιγωρία σας είναι εκκωφα-
ντική και αυτό που εγκληµατικά εκτυλίσσεται σε βάρος της κοι-
νωνίας µε την ανοχή και την παράλειψη λήψης ειλικρινών µέτρων
παρέµβασης δεν µας επιτρέπει να συναινέσουµε στη µεθοδολο-
γία µε την οποία επιχειρείτε να προσεγγίσετε το πρόβληµα επι-
βίωσης των Ελλήνων. 

Δεν θα κουράσω άλλο το Σώµα µε περισσότερες παρατηρή-
σεις, αλλά η όλη θεώρηση του τρόπου αντιµετώπισης των ανα-
γκών για ριζική αλλαγή στην οικονοµία µάς βρίσκει ιδιαίτερα
προβληµατισµένους. Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια ανεπι-
τυχή προσπάθεια επίλυσης των προβληµάτων, σε µία εποχή που
απαιτεί περισσότερο από ποτέ να ενθαρρύνετε την κοινωνία, να
δώσετε αισιοδοξία µε κίνητρα και παροχές που θα ήταν ικανά να
δικαιολογούν εσάς να επιχαίρετε για όσα επικοινωνείτε ως δήθεν
επιτυχή και κατάλληλα µέτρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Σταύρος Παπασωτηρίου για επτά λεπτά. Και µένουν άλλοι τρεις
συνάδελφοι, ο κ. Παπαναστάσης, ο κ. Στύλιος και ο κ. Αποστο-
λάκης. Και µετά θα πάρουν για δευτερολογία ελάχιστα λεπτά
όποιοι εκ των ειδικών αγορητών ή εισηγητών το επιθυµούν. 

Ορίστε, κύριε Παπασωτηρίου, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η νέα
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιεί άµεσα τις µισές από
τις οικονοµικές της δεσµεύσεις, δεσµεύσεις κοστολογηµένες
προεκλογικά, µε ακρίβεια και διαφάνεια. Το λέω αυτό, γιατί η Νέα
Δηµοκρατία ήταν το µόνο κόµµα -ξαναλέω, το µοναδικό κόµµα-
που κατέθεσε στον ελληνικό λαό αναλυτικό πρόγραµµα τού τι θα
κάνει µετά τις εκλογές τεκµηριωµένα, µε πολύ συγκεκριµένα δη-
µοσιονοµικά στοιχεία, ένα πρόγραµµα φτιαγµένο µε τεχνοκρα-
τική επάρκεια, ειλικρίνεια και διαφάνεια. Το υπογραµµίζω, γιατί
η Νέα Δηµοκρατία αποτελεί τη µοναδική εξαίρεση και όχι τον κα-
νόνα ανάµεσα στα πολιτικά κόµµατα. Άλλωστε από τους υπολοί-
πους όσα ακούσαµε προεκλογικά ήταν είτε φανταστικές
υποσχέσεις είτε ακοστολόγητες προτάσεις είτε αλληλοαναιρού-
µενες εξαγγελίες.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ που µε
συνεχή «είπα ξείπα» άλλαζαν διαρκώς τους προϋπολογισµούς
των προγραµµάτων τους µόλις γινόταν η οποιαδήποτε κριτική η
οποία αποκάλυπτε τη γύµνια και την ανεπάρκεια της Αντιπολίτευ-
σης. Αυτή την παντελή έλλειψη αξιοπιστίας την έκρινε τελικά ο
ελληνικός λαός, ο οποίος τιµώρησε αυστηρά τους πονηρούς πο-
λιτευτές που κατέβηκαν στις εκλογές µε το σύστηµα «µε λένε
Ρίζο και όπως θέλω τα γυρίζω». Δεν είµαι όµως τόσο βέβαιος ότι
το µήνυµα των πολιτών έχει ληφθεί από όλους και πολύ περισ-
σότερο πως έχει γίνει κατανοητό.

Κύριε Υπουργέ, παρ’ όλα αυτά θέλω να ελπίζω ότι σήµερα θα
έχουµε µια συζήτηση διαφορετική από εκείνη της προεκλογικής
περιόδου. Μιλώντας µε την επιστηµονική µου ιδιότητα, αυτή του
οικονοµολόγου αλλά και του ανθρώπου ο οποίος διαχειρίστηκε
επί τριάµισι χρόνια δηµόσια οικονοµικά, θεωρώ πως ο µόνος τρό-
πος για να προσεγγίσουµε σοβαρά τέτοια θέµατα είναι µέσα από
ακριβείς και αξιόπιστους αριθµούς. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι πολύ
σηµαντική η θεσµοθέτηση µε το παρόν νοµοσχέδιο της κοστο-
λόγησης των προγραµµάτων των πολιτικών κοµµάτων από το Ελ-
ληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο, µια ανεξάρτητη διοικητική
αρχή. 

Πρόκειται φυσικά για µέτρο προαιρετικό, το οποίο θα βοηθήσει
τα κόµµατα που θα το υιοθετήσουν να συντάξουν πιο εµπεριστα-
τωµένα προεκλογικά προγράµµατα αλλά ταυτόχρονα αποτελεί
και κίνδυνο για τους κάθε λογής λαϊκιστές που πλέον θα εκτίθε-
νται δηµόσια και ανεπανόρθωτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη µιλά µε συγκεκριµένα νούµερα και κυρίως µε
έργα, θα ήθελα να σταθώ πρώτα απ’ όλα στις πρόσθετες εισο-
δηµατικές ενισχύσεις που έρχονται από 1-1-2024 µε την αύξηση
των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων και τη συνολική αναµόρ-
φωση του µισθολογίου τους κατά 700 εκατοµµύρια ευρώ, συµπε-
ριλαµβανοµένης της κάλυψης των ασφαλιστικών τους εισφορών. 

Το µέτρο αυτό το οποίο ισοδυναµεί µε ετήσια αύξηση των απο-
δοχών κατά 6,8% εντάσσεται στον φιλόδοξο στόχο που έθεσε ο
ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης προεκλογικά, την αύξηση δηλαδή
των µισθών δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα πάνω από 25% εντός
της επόµενης τετραετίας. Το παρόν νοµοσχέδιο µέσα από τις
προβλεπόµενες µισθολογικές ωριµάνσεις και για το δηµόσιο θα
οδηγήσει σε µέσους µισθούς ύψους 1.500 ευρώ έως το 2027. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, όχι µόνο δεν αµφιβάλλουµε για την υλοποίηση
του στόχου αυτού, αλλά µε βάση τα µεγάλα επιτεύγµατα της
προηγούµενης θητείας, είµαστε απολύτως βέβαιοι ότι θα επιτευ-
χθεί και µάλιστα, γρηγορότερα από το αναµενόµενο. 

Θυµίζω µερικές µόνο από τις πρόσφατες εισοδηµατικές ενι-
σχύσεις που έφερε η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας στους δηµοσίους υπαλλήλους, όπως είναι η κατάργηση
της εισφοράς αλληλεγγύης, η κατάργηση της ειδικής εισφοράς
1% υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων και βέβαια,
η αναπροσαρµογή του ειδικού µισθολογίου των είκοσι χιλιάδων
γιατρών του ΕΣΥ. 

Με την ίδια λογική του «τα είπαµε προεκλογικά, τα κάναµε άµε-
σα πράξη», το συζητούµενο νοµοσχέδιο συµπεριλαµβάνει σειρά
και άλλων οικονοµικών παροχών και ελαφρύνσεων, όπως είναι η
αύξηση από 1-1-2024 του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί που αφορά περισσότερους από ένα εκατοµµύρια
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τριακόσιες χιλιάδες φορολογούµενους, η µείωση του ΕΝΦΙΑ
κατά 10% για όσες κατοικίες ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά
και πληµµύρες, η θέσπιση από την 1η Σεπτέµβρη του Youth Pass
ύψους 150 ευρώ για νέους δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών, ενός
µόνιµου µέτρου που αφορά διακόσιες χιλιάδες νέους, η παρά-
ταση της ενίσχυσης του market pass για επιπλέον τρεις µήνες
µέχρι τον Οκτώβριο του 2023, η αύξηση του επιδόµατος ιδιαίτε-
ρων συνθηκών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σω-
µάτων Ασφαλείας που είναι έγγαµοι ή έχουν παιδιά, η αύξηση
κατά 30% του επιτηδεύµατος παραµεθορίου που αφορά πάνω
από είκοσι µία χιλιάδες στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, του Λι-
µενικού, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, καθώς και η οριστική απαλλαγή από τη συµµετοχή στη
δαπάνη φαρµάκων διακοσίων χιλιάδων πρώην δικαιούχων του
ΕΚΑΣ. 

Είναι σηµαντικό να επισηµάνουµε µε αυτήν την ευκαιρία και τη
συµµόρφωση του δηµοσίου µε τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις
που αφορούν το µισθολόγιο των µελών ΔΕΠ. Έτσι αναπροσαρ-
µόζονται αναδροµικά από 7-10-2022 οι αποδοχές όλων των κα-
θηγητών πανεπιστηµίων, οι οποίες λαµβάνουν πρόσθετες αυξή-
σεις, πέραν, δηλαδή, των αυξηµένων παροχών που περιλαµβάνει
το νέο µισθολόγιο. Έτσι θεσπίζεται ειδικό επίδοµα βιβλιοθήκης
µε συνολική µεσοσταθµική αύξηση αµοιβών κατά 10% για δωδε-
κάµισι χιλιάδες δικαιούχους. 

Πρόκειται για ουσιαστικές παρεµβάσεις υπέρ του διδακτικού
ερευνητικού προσωπικού της χώρας µας που έρχονται σε συνέ-
χεια πολιτικών ενίσχυσης της ακαδηµαϊκής κοινότητας, τις οποίες
εφάρµοσε η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Θυµίζω τις νέες ερευνητικές ευκαιρίες που δηµιουργήθηκαν σε
σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα, για την ανάπτυξη της τεχνολο-
γίας και της καινοτοµίας από τα ελληνικά πανεπιστήµια αλλά και
τις διεθνείς εκπαιδευτικές συνεργασίες τους που πλέον αποδί-
δουν νέα έσοδα και εξαιρετικές συνέργειες σε παγκόσµιο επί-
πεδο. 

Κύριε Υπουργέ, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, το σηµερινό
σχέδιο νόµου είναι µόνο η αρχή, ακολουθούν και άλλα σηµαντικά
µέτρα που θα νοµοθετηθούν στο άµεσο µέλλον, όπως το νέο φο-
ρολογικό πλαίσιο για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις επι-
χειρήσεις, η επέκταση του µπόνους παραγωγικότητας σε ολόκ-
ληρο το δηµόσιο αµέσως µετά την πιλοτική εφαρµογή του, η στα-
διακή κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλους µέχρι το
2027 και η µείωση των τεκµηρίων στη φορολόγηση των φυσικών
προσώπων.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κλείστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Να πω δυο λόγια για τους πιλό-

τους της Πολεµικής Αεροπορίας, τους πιλότους του Καναντέρ
που έπεσε χθες, οι οποίοι χάθηκαν εκτελώντας υπό αντίξοες συν-
θήκες το καθήκον τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Καλείται στο Βήµα τώρα ο Βουλευτής του Κοµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης, για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναλυτικά τις θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας

για το νοµοσχέδιο ανέπτυξε ήδη ο ειδικός αγορητής του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος, ο Μανώλης Συντυχάκης. Κατήγγειλε ότι τα
µέτρα που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο είναι µέτρα εξαπάτησης
της λαϊκής οικογένειας, ιδίως των νέων ανθρώπων, καλλιτεχνών,
λογοτεχνών, δηµοσίων υπαλλήλων, πανεπιστηµιακών και ερευ-
νητών, υπαξιωµατικών και αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων,
πυροσβεστών, προσωπικού Λιµενικού και Αστυνοµίας. 

Ειδικά γι’ αυτές τις τελευταίες κατηγορίες, τις Ένοπλες Δυνά-
µεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, τα περισσότερα άρθρα που έφτα-
σαν σήµερα εδώ αφορούν ελάχιστους και δεν ακουµπούν τις
προσδοκίες για επίλυση χρονιζόντων αιτηµάτων των αξιωµατικών
και υπαξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι ένα έργο που
το ξαναείδαν τον Φλεβάρη που µας πέρασε στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Άµυνας µε τον ωραίο τίτλο: «Μέριµνα υπέρ του προ-

σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων», που από τη µια η Κυβέρνηση
τούς καλλιεργούσε προσδοκίες -και ακόµα συνεχίζει να το κάνει-
και από την άλλη, µοίραζε χάντρες και καθρεφτάκια, τίποτε δη-
λαδή.

Ουσιαστικά τι θέλει; Θέλει να τους κρατήσει σε οµηρία και
µέσω αυτού να τους χειραγωγεί. Κάποια στιγµή όµως οι µάσκες
πέφτουν και αυτό το ξέρουν πάρα πολύ καλά τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι το µόνο κόµµα που
έχει αναλυτικές, επεξεργασµένες και δηµοσιοποιηµένες θέσεις
γι’ αυτούς τους ανθρώπους, για τους υπαξιωµατικούς και τους
αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και τις οικογένειές
τους. Κι αυτό το γνωρίζουν πολύ καλά στα στρατόπεδα. Είναι θέ-
σεις που η συντριπτική τους πλειοψηφία αποτελείται από τα αι-
τήµατα των ίδιων των συνδικαλιστικών τους σωµατείων, πρωτο-
βάθµιων και δευτεροβάθµιων. 

Το ΚΚΕ, έχει καταθέσει εκατοντάδες κοινοβουλευτικές ερωτή-
σεις για ζητήµατα που όλοι αυτοί διεκδικούν λύσεις διαχρονικά.
Όλα αυτά τα αιτήµατα η Κυβέρνηση τα προσπερνά απαξιωτικά.
Υποκριτικά σήµερα τούς λέει ότι τους νοιάζεται. Ψεύδεται ασύ-
στολα. 

Αν νοιάζεται, ας επαναφέρει τώρα τον δέκατο τρίτο και δέκατο
τέταρτο µισθό. Ας πληρώσει την υπερωριακή και νυκτερινή τους
απασχόληση. Ας αυξήσει τους µισθούς στους χαµηλόβαθµους
υπαξιωµατικούς και αξιωµατικούς. Ας κάνει δίκαιη τη µοριοδό-
τηση, όπου αυτή ρυθµίζει συνθήκες διαβίωσης, όπως είναι για
παράδειγµα η στέγαση στα στρατιωτικά οικήµατα. Ας τους δώσει
στολές και άρβυλα. Ούτε τέτοια δεν τους δίνει. Όσο κοστίζει µια
στολή στρατηγού κοστίζει και µια στολή υπαξιωµατικού. Μόνο
που ο στρατηγός αµείβεται µε χιλιάρικα και ο υπαξιωµατικός µε
κατοστάρικα. Εκεί τους σπρώχνουν. 

Λέει επίσης η Κυβέρνηση ότι θωρακίζει την Αστυνοµία, γιατί
νοιάζεται για την ασφάλεια του λαού. Αν νοιάζεται για τον λαό,
να καταργήσει τώρα το πλαίσιο αυτής της υπηρεσίας, που είναι
προσανατολισµένο στη λαϊκή καταστολή και τη βία. 

Ας γίνει µάθηµα η πρόσφατη ακύρωση στην πράξη της Πανε-
πιστηµιακής Αστυνοµίας. Την κατήργησαν οι κινητοποιήσεις των
φοιτητικών συλλόγων. 

Στην ίδια κυβερνητική µέριµνα για τον λαό εντάσσεται και η
χρήση του Λιµενικού Σώµατος. Νοιάζεται η Κυβέρνηση και εδώ
για τον λαό. Πώς νοιάζεται όµως; Νοιάζεται, επιτρέποντας στο
Λιµενικό Σώµα να τσακίζει τους ναυτεργάτες που διεκδικούν τα
δίκια τους κόντρα στους εφοπλιστές, που ήδη τούς έχει δώσει
φοροαπαλλαγές συνταγµατικά κατοχυρωµένες, πάµφθηνα καύ-
σιµα και βολικά για την κερδοφορία τους ακτοπλοϊκά εισιτήρια
που γονατίζουν όµως, είτε τους κατοίκους των νησιών είτε τους
τουρίστες. 

Ας µας πει επίσης η Κυβέρνηση τι µέτρα πήρε για να σταµατή-
σει τις βίαιες, απάνθρωπες και επικίνδυνες για τη ζωή ταλαιπω-
ρηµένων ανθρώπων επαναπροωθήσεις προσφύγων, τι µέτρα
παίρνει η Κυβέρνηση για να αποτρέπει τραγικά γεγονότα, όπως
η ενδεχόµενη ευθύνη του Λιµενικού στο ναυάγιο της Πύλου,
όπως διαβάζουµε σε ελληνικά και ξένα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης –γιατί δεν υπάρχουν και άλλα στοιχεία- µε εκατοντάδες πνι-
γµένα γυναικόπαιδα. Δεν κάνει τίποτα. Κι αυτό γιατί η πολιτική
της Κυβέρνησης και η πολιτική όλων όσοι τη στηρίζουν, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ αλλά και των άλλων κοµµάτων, στηρίζουν τον κανονισµό
του Δουβλίνου και την κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης –
Τουρκίας για το µεταναστευτικό-προσφυγικό από τον Μάη του
2016.

Η κορύφωση της κυβερνητικής υποκρισίας: Δεν µπορεί πλέον
η Κυβέρνηση να κρύψει τα αποκαΐδια του σάπιου κράτους της.
Έχει τεράστιες ευθύνες, όπως τεράστιες είναι και οι ευθύνες των
άλλων κοµµάτων που κυβέρνησαν, γιατί δεν έχουν πάρει ουσια-
στικά µέτρα για να λυθούν τα προβλήµατα πυροπροστασίας και
πυρόσβεσης. Αρνούνται να δεχτούν τις σχετικές προτάσεις του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος. 

Εµείς σµίγουµε τη φωνή µας µε τη φωνή των πυροσβεστών,
αναδεικνύουµε αδιάλειπτα τη µειωµένη χρηµατοδότηση από τον
κρατικό προϋπολογισµό, την υποστελέχωση υπηρεσιών, την
ύπαρξη διαφορετικών εργασιακών σχέσεων και τα λοιπά. 
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Επισηµαίνουµε συνεχώς τα προβλήµατα των Καναντέρ. Ξεπερ-
νούν τα σαράντα πέντε χρόνια πτητικού έργου. Αντιµετωπίζουν
ελλείψεις σε ανταλλακτικά. Επιβεβαιωθήκαµε µε τον πιο τραγικό
τρόπο χθες. Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση για όλα αυτά; Τίποτε απο-
λύτως. Επιδόµατα των 50 ευρώ, τριήµερα πένθη στις ένοπλες δυ-
νάµεις, συλλυπητήρια και µετά η βολική λήθη. 

Πού είναι ο δέκατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος µισθός των
πυροσβεστών; Πού είναι η ένταξη του επαγγέλµατός τους στα
βαρέα, ανθυγιεινά και επικίνδυνα; Αν αυτό ίσχυε, ο πυροσβέστης
που έχασε τη ζωή του προχθές στη Μακεδονία σήµερα ενδεχο-
µένως να ήταν µε την οικογένειά του. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, η Κυβέρνηση το τερµατίζει.
Παίρνει στρατιώτες -αν είναι δυνατόν- και πυροσβέστες αυτή την
περίοδο και τους βάζει οδηγούς στο ΕΚΑΒ. Αποδυναµώνει ακόµα
περισσότερο την πυροσβεστική υπηρεσία. 

Στα άρθρα τώρα του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, που ενδια-
φέρουν ένοπλες δυνάµεις και σώµατα ασφαλείας. Γίνεται ένα
τσουβάλιασµα ευεργετούµενων, όχι τυχαίων κατά την άποψή
µας. Βλέπουµε να οµογενοποιούνται ανασφάλιστοι αγωνιστές
της Εθνικής Αντίστασης -όπως τους αποκαλείτε- θύµατα τροµο-
κρατικών ενεργειών, δικαιούµενοι πολεµικής σύνταξης. 

Ποιοι είναι όλοι αυτοί; Είναι αυτοί που πολέµησαν στον Γράµµο
εναντίον του ηρωικού Δηµοκρατικού Στρατού; Είναι όσοι πολέ-
µησαν στα σύνορα της Ελλάδας που βρίσκονται όµως στην
Κορέα; Μήπως είναι οι άθλιοι πραξικοπηµατίες της Κύπρου του
1974; Τελικά ποιους θέλει η Κυβέρνηση να χρηµατοδοτήσει; Ας
το πει ανοιχτά. Εµείς αυτά τα θολά άρθρα τα καταψηφίζουµε.

Από όλα αυτά γίνεται φανερό ότι λαός και εργαζόµενοι δεν
πρέπει να εφησυχάζουν. Οι κοµµουνιστές και οι κοµµουνίστριες
είναι στην πρώτη γραµµή, σε µέγιστη ετοιµότητα και πρωτοπόρα
δράση σε όλα τα επίπεδα. Αυτό φάνηκε περίτρανα αυτές τις
µέρες στα διάφορα µέτωπα των καταστροφικών πυρκαγιών, µε
τους κοµµουνιστές να είναι αδιάλειπτα στην πρώτη γραµµή. 

Σήµερα, από την εξέλιξη των τοποθετήσεων, επιβεβαιώνεται η
θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι και σε αυτή τη Βουλή θα
είναι η µόνη λαϊκή εργατική αντιπολίτευση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τώρα τον

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στύλιο, ο οποίος αν και Ηπει-
ρώτης, θα µιλήσει λακωνικά. Ουκ εν τω πολλώ το ευ, αλλά εν τω
ευ το πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
προσπαθήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σκέψη όλων µας είναι στους
πιλότους µας που έπεσαν στο καθήκον. Τιµούµε τη θυσία τους
µε βαθιά ευγνωµοσύνη και έχουµε µε σεβασµό τα µάτια µας
στραµµένα στους πυροσβέστες µας, στα στελέχη των Σωµάτων
Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων, που δίνουν και αυτή τη
στιγµή τη µάχη µε τη φωτιά. 

Η κλιµατική κρίση είναι µια πραγµατικότητα, απειλεί τις ζωές,
τις περιουσίες, τον φυσικό πλούτο της πατρίδας µας. Είναι µια
µεγάλη δοκιµασία που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε. Απειλεί
και τον πρωτογενή τοµέα και την επισιτιστική του ασφάλεια. Η
Κυβέρνηση έχει σχέδιο και εργάζεται µε συνέπεια και αποφασι-
στικότητα για την εφαρµογή του. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ένα µήνα µετά τις εκλογές µε το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε σήµερα εκπληρώνουµε το 50% των προ-
εκλογικών µας δεσµεύσεων. Αυτό είναι πράξη συνέπειας απέ-
ναντι στους πολίτες. Η φράση «το είπαµε, το κάναµε» δεν είναι
σύνθηµα. Είναι η βάση στην οποία χτίζεται η σχέση εµπιστοσύνης
ανάµεσα στους πολίτες και την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπει αυξήσεις µισθών και συ-
ντάξεων, θεσπίζει επιδόµατα και κίνητρα αποδοτικότητας, εισάγει
διατάξεις για την καλύτερη οργάνωση και λειτουργία του κρά-
τους, θεσµοθετεί φοροελαφρύνσεις. Κυρίως όµως αποδεικνύει
πως µια φιλελεύθερη οικονοµική πολιτική, που προσελκύει επεν-
δύσεις και δηµιουργεί πλούτο, µπορεί να στηρίξει, πραγµατικά,
την κοινωνία και τα εισοδήµατα των πολιτών. 

Πιστεύουµε ότι στέρεη και σοβαρή κοινωνική πολιτική γίνεται
µόνο µέσα από τη δηµιουργία πλεονάσµατος µε την ορθολογική

και δίκαιη αναδιανοµή του, όχι µε υπερφορολόγηση της µεσαίας
τάξης, όχι µε δανεικά από τις επόµενες γενεές. Γι’ αυτό και η
πρόβλεψη για την κοστολόγηση των προγραµµάτων των κοµµά-
των είναι µια ουσιαστική θεσµική παρέµβαση. Μας φέρνει πιο
κοντά στην υπευθυνότητα, τη σοβαρότητα, τον ορθολογισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κόστος των παρεµβάσεων
του νοµοσχεδίου φτάνει το 1,1 δισ. ευρώ το χρόνο, σε βάθος τε-
τραετίας τα 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, χρήµατα που κατευθύνο-
νται στους νέους, στις οικογένειες, στους δηµόσιους υπαλλή-
λους, στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, στους πανεπιστηµιακούς, στους συνταξιούχους. 

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στον δηµόσιο τοµέα. Για πρώτη
φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι
θα δουν καθαρές αυξήσεις έως και 800 ευρώ τον χρόνο, χωρίς
αστερίσκους ή αποκλεισµούς. 

Εδώ όµως αξίζει να σηµειωθεί και κάτι άλλο εξίσου σηµαντικό
για µας. Η ανάγκη για µια αποτελεσµατική δηµόσια διοίκηση επι-
τυγχάνεται δίνοντας κίνητρα στους υπαλλήλους και το καταφέρ-
νουµε αυτό, το κάνουµε πράξη µε αύξηση κατά 30% του επιδό-
µατος θέσεων ευθύνης. Αυτή η πρωτοβουλία, όπως και η διάταξη
που καθιερώνει τη χρήση της ψηφιακής υπογραφής στους ελέγ-
χους της ΑΑΔΕ, δείχνουν στην κυριολεξία τι κράτος θέλουµε, ένα
κράτος σύγχρονο, ψηφιακό, µε θεσµούς, µε δοµές, µε διαφάνεια,
ένα κράτος αποτελεσµατικό.

Κυρίες και κύριοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο στηρίζεται η παι-
δεία, η οικογένεια, η πατρίδα. Στηρίζουµε τους νέους µας. Και
εξηγούµαι: Για την παιδεία δίνονται αυξήσεις που φτάνουν το
10% στους καθηγητές και ερευνητές των πανεπιστηµίων. Η ανα-
βάθµιση της παιδείας περνά µέσα από την οικονοµική στήριξη
και ενίσχυση των επιστηµόνων µας. 

Για την οικογένεια αυξάνεται το επίδοµα τέκνων. Αυξάνεται
κατά 1.000 ευρώ το αφορολόγητο ανά παιδί. 

Επεκτείνεται το Market Pass κατά τρεις µήνες και επεκτείνεται
και σε περισσότερα προϊόντα. 

Μειώνεται 10% ο ΕΝΦΙΑ για όσους ασφαλίζουν τα κτήριά τους. 
Οι πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ απαλλάσσονται από την ει-

σφορά στα φάρµακα. 
Δίνεται αύξηση άνω του 7% σε εννιάµισι χιλιάδες συνταξιού-

χους του µικρού δηµοσίου. 
Η στήριξη της οικογένειας είναι ένα βήµα για την αντιµετώπιση

του δηµογραφικού, αυτού του µεγάλου εθνικού ζητήµατος.
Θα αναφερθώ τώρα στην πατρίδα. Στηρίζουµε τις γυναίκες και

τους άνδρες των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφα-
λείας.

Δίνουµε αυξήσεις στα επιδόµατα παραµεθορίου και ιδιαίτερων
συνθηκών καθώς και µια σειρά από άλλες διατάξεις. 

Είπα ότι επενδύουµε στους νέους µας, διότι στέλνουµε ένα ξε-
κάθαρο µήνυµα, τους στηρίζουµε, να µείνουν εδώ στην Ελλάδα,
στην πατρίδα µας, να εργαστούν στον τόπο τους. Για τον σκοπό
αυτό διπλασιάζονται οι πόροι του προγράµµατος το «Σπίτι Μου»
και επιπλέον γίνεται µόνιµο το youth pass, ώστε διακόσιες χιλιά-
δες νέοι δεκαοχτώ έως δεκαεννέα ετών να λάβουν µέσα στο Σε-
πτέµβρη 150 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης µίλησε για την ενίσχυση των εισοδηµάτων των πολιτών,
ως ένα από τα στοιχήµατα αυτής της τετραετίας. Με αυτό το νο-
µοσχέδιο στηρίζονται τα εισοδήµατα χιλιάδων εργαζοµένων και
συνταξιούχων κι αυτό γίνεται µε τρόπο δηµοσιονοµικά υπεύθυνο.
Είναι µια πολιτική σύγχρονη και προοδευτική, µια αλλαγή κουλ-
τούρας και πολιτικής συµπεριφοράς, ένα ακόµα βήµα στη σύ-
γκλιση µας µε την Ευρώπη. 

Η Ελλάδα µπορεί να κοιτάζει το µέλλον µε αυτοπεποίθηση, µε
σιγουριά, µε αισιοδοξία, µε ελπίδα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό το ση-
µαντικό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Στύλιο, γιατί, πράγµατι, ήταν συνεπής στην οικονοµία του χρό-
νου.

Και ολοκληρώνουµε τον µακρύ κατάλογο των οµιλητών συνα-
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δέλφων µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
κ. Ευάγγελο Αποστολάκη για επτά λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θέλω να

εκφράσω τη βαθιά µου οδύνη για το τραγικό δυστύχηµα στην Κά-
ρυστο. Τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια και την αµέριστη συµπα-
ράστασή µου στην οικογένεια του Σµηναγού Χρήστου Μουλά και
του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη που έπεσαν εν ώρα κα-
θήκοντος. Επίσης τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στην οικογένεια
του άτυχου σαρανταενάχρονου κτηνοτρόφου από την Εύβοια
που χάθηκε στις φωτιές. Είναι αλήθεια ότι τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, οι γυναίκες και οι άντρες επιτελούν το καθήκον
τους µε αυταπάρνηση. 

Και θέλω να σας θυµίσω. Όπου η πολιτεία καλείται να αντιµε-
τωπίσει µια δύσκολη κατάσταση, επιστρατεύονται τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων. Στο προσφυγικό οι Ένοπλες Δυνάµεις,
στις φωτιές οι Ένοπλες Δυνάµεις, στο πρόγραµµα εµβολιασµού
οι Ένοπλες Δυνάµεις. Ακόµη και για τον αποχιονισµό της Αττικής
Οδού οι Ένοπλες Δυνάµεις. 

Κάποια στιγµή πρέπει έµπρακτα η πολιτεία να τους το αναγνω-
ρίσει. Ας πούµε, τα 600 ευρώ που δόθηκαν στα Σώµατα Ασφα-
λείας, θα πρέπει να δοθούν και στα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων επειδή µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο κατέλαβαν τουλάχι-
στον τις ίδιες προσπάθειες. Περιµένουµε, λοιπόν, το νέο µισθο-
λόγιο για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.

Αναφορικά µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών, θα ήθελα να σταθώ στα εξής σηµεία ειδικού ενδια-
φέροντος του Υπουργείου Άµυνας. Ξεκινάω µε το άρθρο 57.
Όπως γνωρίζετε, είναι ένα ζήτηµα που το είχα χειριστεί προσω-
πικά, αφορά στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά και στους εργαζόµε-
νους, αφορά το πρόγραµµα των υποβρυχίων του Πολεµικού
Ναυτικού και χάρη στο νόµο του 2014 έχουµε σήµερα υποβρύ-
χια. 

Συνεπώς, σήµερα προκύπτουν κάποια εύλογα ερωτήµατα.
Πρώτον, η µεταβίβαση των ναυπηγείων Σκαραµαγκά έχει ολο-
κληρωθεί, γιατί συνεχίζει το δηµόσιο, εν προκειµένω το Πολεµικό
Ναυτικό, να καλύπτει τις συµβάσεις και τους µισθούς των εργα-
ζοµένων; 

Δεύτερον, η µισθοδοσία των εργαζοµένων είναι περίπου στο 1
εκατοµµύριο ευρώ ανά µήνα. Τα υπόλοιπα 10 εκατοµµύρια ευρώ
καλύπτουν λειτουργικά έξοδα; Θέτω ένα ερώτηµα και περιµένω
απάντηση. Πόσο είναι το κόστος ενοικίασης του χώρου των ναυ-
πηγείων; Πότε θα προχωρήσει ο ιδιώτης στην πρόσληψη προσω-
πικού, ώστε να δηµιουργηθούν επιτέλους νέες θέσεις εργασίας; 

Θυµίζω ότι ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχαµε κατα-
θέσει και συνεχίζουµε να υποστηρίζουµε την τροπολογία για την
πρόσληψη των εργαζοµένων στο Πολεµικό Ναυτικό και στο Λι-
µενικό Σώµα για την περίπτωση που δεν απορροφηθούν από τη
νέα διοίκηση τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. 

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι η ολοκλήρωση των υποβρυχίων
έγινε µε τις προσπάθειες που κατέβαλε το προσωπικό του Πολε-
µικού Ναυτικού και το προσωπικό των ναυπηγείων Σκαραµαγκά.
Δεν πρέπει, λοιπόν, να τους ξεχνάµε.

Όµως δεν θα σταθώ µόνο σε αυτό το ζήτηµα. Η Νέα Δηµοκρα-
τία έταζε προεκλογικά ότι θα φέρει ένα νέο ειδικό µισθολόγιο για
τους ένστολους. Τι βλέπουµε στο νοµοσχέδιο; Βλέπουµε µια αύ-
ξηση των 15 ευρώ στο επίδοµα ειδικών συνθηκών εγγάµων και
στα 30 ευρώ στο επίδοµα παραµεθορίου. Δεν αφορούν στο σύ-
νολο του προσωπικού αλλά µόνο σε έγγαµους µε τέκνα ή χωρίς
και σε όσους είναι σε παραµεθόριες περιοχές. Ενώ οι συνθήκες
εργασίας είναι ίδιες για όλους, ο άτεκνος και ο άγαµος υφίστα-
νται διάκριση. 

Εν συνεχεία, επιτρέψτε µου να εστιάσω και στις θέσεις ευθύ-
νης. Η οριζόντια αύξηση του επιδόµατος θέσης ευθύνης διαµορ-
φώνεται στο 30% σε στρατιωτικούς και υπαλλήλους του δηµο-
σίου. Είναι µια µικρή αύξηση επειδή είναι ήδη χαµηλή η βάση
υπολογισµού του. Συνεπώς, δεν είναι επαρκής. 

Δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις συντάξεις των ανα-
πήρων πολέµου ειρηνικής περιόδου και αµάχου πληθυσµού. Το
άρθρο 3 προβλέπει αύξηση των συντάξεων, όµως µειώνεται δρα-

στικά ο συντελεστής καθορισµού της σύνταξης που σχετίζεται
µε το βασικό µισθό του ανθυπολοχαγού. 

Για παράδειγµα, η βασική σύνταξη αναπήρου µε ποσοστό ανα-
πηρίας 40% ανέρχεται σήµερα στο ποσό των 498 ευρώ. Η Κυ-
βέρνηση µε το παρόν σχέδιο νόµου µειώνει τον συντελεστή
υπολογισµού της σύνταξης και συνεπώς η σύνταξη θα αποτιµά-
ται στα 537 ευρώ. Άρα µιλάµε για µια αύξηση µόλις 39 ευρώ. Θα
πρέπει, λοιπόν, να παραµείνει ο βασικός συντελεστής και να χο-
ρηγηθούν οι πραγµατικές αυξήσεις, προσαρµοσµένες τιµαριθ-
µικά µε βάση τον πληθωρισµό. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι οι αµοιβές των καθηγητών στρατιωτι-
κών σχολών. Ενώ πληρούν τα ίδια ακαδηµαϊκά κριτήρια, υφίστα-
ται µισθολογική διάκριση µεταξύ των καθηγητών ΑΣΕΙ και των
καθηγητών ΑΕΙ. Η διαφορά στις αµοιβές τους φτάνει από 194
έως 337 ευρώ. Θα πρέπει να αρθεί αυτή η ανισότητα. 

Τέλος, στο άρθρο 6 παραλείπονται οι ναρκαλιευτές του Στρα-
τού Ξηράς, δηλαδή το πολιτικό και στρατιωτικό προσωπικό παρ’
όλο που έχουν και συνεχίζουν να αναγνωρίζουν διπλά εξάµηνα,
πληρώνοντας αντίστοιχες εισφορές, δεδοµένου ότι οι ένστολοι
ναρκαλιευτές είναι πάρα πολύ λίγοι. 

Οι µόνιµοι υπάλληλοι ναρκαλιευτές, δηλαδή, το πολιτικό προ-
σωπικό, ανέρχονται σήµερα σε µόλις επτά άτοµα σε όλη την επι-
κράτεια. Συνεπώς, η επιβάρυνση θα είναι ελάχιστη, αλλά θεωρώ
ότι πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη. 

Κλείνοντας, θα πω ότι πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν ότι
οι στρατιωτικοί ανήκουν στο χαµηλόµισθο προσωπικό του δηµο-
σίου, µε βάση τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Ουσιαστικά οι συνολικές αυξήσεις που θα δουν κυµαίνονται µε-
ταξύ 4% έως και 10%. Αυτά τα ποσοστά αύξησης δεν ανταποκρί-
νονται στις πραγµατικές οικονοµικές τους ανάγκες, δεδοµένου
ότι έχουν υποστεί ήδη µια σειρά µειώσεων που οφείλονται στις
άµεσες και έµµεσες περικοπές στον µισθό τους. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως ο πληθωρισµός είναι διψήφιος στα
βασικά είδη, όπως στα τρόφιµα και πρώτης ανάγκης, δηλαδή εκεί
που ξοδεύουν τον µισθό τους τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Θα πρέπει οι αυξήσεις να επιτυγχάνονται µε γνώµονα την
αυτόµατη ετήσια τιµαριθµική προσαρµογή. Αυτοί οι άνθρωποι
υπηρετούν την πατρίδα νύχτα µέρα µε αυταπάρνηση και όπου
χρειαστεί, δίνοντας ακόµα και τη ζωή τους, όπως στο πρόσφατο
δυστύχηµα µε το πυροσβεστικό αεροσκάφος. 

Συνεπώς, το ελάχιστο που θα πρέπει να γίνει είναι να αναγνω-
ρίζεται η προσφορά τους στην πατρίδα εµπράκτως και να αµεί-
βονται επαρκώς, να µπορούν να ζουν µε αξιοπρέπεια τις οικο-
γένειές τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για τη συνέπεια στο χρόνο. 
Πάµε στο τελευταίο στάδιο της διαδικασίας. Πολλοί εκ των ει-

σηγητών και ειδικών αγορητών δήλωσαν ότι δεν επιθυµούν δευ-
τερολογία. Εγώ όµως είµαι υποχρεωµένος -ξεκινώντας από το
τέλος, από τα µικρότερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα-
να ρωτήσω. Είδα πως θέλει να µιλήσει ο κ. Χουρδάκης. 

Παρακαλώ, κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-
λογία σας. Θα δώσω πέντε λεπτά για τη δευτερολογία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ό,τι και να δώσετε νοµίζω ότι δεν θα
το χρειαστώ.

Θα ήθελα να τονίσω ότι η εποπτεία ασκείται από τον Υπουργό
και όχι από το Υπουργείο. Σας παρακαλώ και προτείνω να το
διορθώσετε. Είναι στο άρθρο 1 για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ. Αν
δεν το ξέρετε εσείς, θα το ξέρουν οι σύµβουλοί σας.

Επίσης, στη µεταβατική αυτή διάταξη καλό θα είναι να υπάρχει
ρητή κατάργηση του άρθρου 197Α του ν.4389/2016 και όχι
απλώς µια γενικόλογη τοποθέτηση ότι ό,τι αντίθετο καταργείται.
Να σας θυµίσω ότι είναι διάταξη µε την οποία επιχειρήθηκε να
παρακαµφθεί η κρίση της Ολοµέλειας για το ότι το νερό είναι κοι-
νωνικό αγαθό, τελεί υπό τη διαχείριση αµιγώς κρατικής οντότη-
τας και όχι από οντότητα που θα στοχεύει στην επίτευξη κέρ-
δους.

Είµαστε πολύ χαρούµενοι που επιστρέφει και η ΕΥΑΘ και το
δηµόσιο αγαθό του νερού σε δηµόσιο έλεγχο. Θεωρούµε ότι
είναι µια µικρή νίκη ή µεγάλη νίκη της Πλεύσης Ελευθερίας και

1938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



των πολιτών, που από το 2014 και µε το δηµοψήφισµα που έγινε
στη Θεσσαλονίκη, µε συντριπτικό ποσοστό άνω του 90% δήλω-
σαν την αντίθεσή τους σε αυτό και για αυτόν τον λόγο, αυτό είναι
ένα από τα τέσσερα άρθρα της τροπολογίας που έφερε το
Υπουργείο Οικονοµικών, τα οποία η Πλεύση Ελευθερίας ψηφίζει
θετικά, ήτοι το 64, το 68, το 69 και το 70 στην καινούργια εκτύ-
πωση που µας φέρατε.

Αντίθετα, ψηφίζουµε αρνητικά στο 65 και στο 66 και δηλώ-
νουµε «παρών» στο 67 και στο 71.

Η ώρα είναι 1.52’ και είναι απορίας άξιο που διαδικαστικά θέ-
µατα που έθεσα σήµερα κατά τις 11.30’ φάνηκε ότι δεν ελήφθη-
σαν καθόλου υπ’ όψιν. Πολύ σύντοµα να πω ότι το διαδικαστικό
πρόβληµα µε παράλληλη λειτουργία της Ολοµέλειας και επιτρο-
πών αντιβαίνει τον Κανονισµό. Να ληφθεί υπ’ όψιν και να συζητη-
θεί στη Διάσκεψη των Προέδρων, να δίδεται µεγαλύτερη σηµα-
σία στους χρόνους προετοιµασίας για τα νοµοσχέδια, να µην
υπάρχει βιασύνη, να έχουµε τον χρόνο και τη δυνατότητα για µε-
γαλύτερες και περισσότερες συνεδριάσεις στις Διαρκείς Επιτρο-
πές, να µην έρχονται τροπολογίες, να ενηµερωνόµαστε, να, να,
να. Τίποτα από όλα αυτά δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν.

Αντίθετα, στις λίγες εβδοµάδες που συµµετέχω, ως Βουλευ-
τής, στο Κοινοβούλιο βλέπω ότι υπάρχει µια οµογενοποίηση συ-
µπεριφοράς µάλλον προσβλητική προς τον θεσµό. Όπου µας
συµφέρει επικαλούµαστε αποφάσεις της Διάσκεψης των Προ-
έδρων. Δηλαδή αναφέρθηκε ότι θα «συζητηθεί σε µία συνε-
δρίαση» και ως εκ τούτου «δεν µπορούµε να διακόψουµε» και
είµαστε ήδη δεκαεπτά ώρες και διατρέχουµε αυτή τη συνάντηση.
Όµως, όταν ζητάµε να τηρηθεί ο Κανονισµός και να µην υπάρχει
παράλληλη συνεδρίαση επιτροπών και Ολοµέλειας, αυτό δεν γί-
νεται δεκτό. Άρα, όπου και όπως µας συµφέρει.

Επίσης, µε έκπληξη -σας παρακαλώ, κύριε Θεοχάρη!- ακούω
να επαινούνται όλες αυτές τις µέρες όσοι ξεπερνούν τον χρόνο
µόνο για ένα, για δύο ή για τρία λεπτά, ένα στα πέντε, 20%, δύο
στα επτά, 28%, τρία στα δέκα, 30%. Αυτό δεν είναι για να λέµε
«µπράβο». Μπράβο να λέµε, όταν κάποιος τελειώσει, όπως τελεί-
ωσα εγώ το πρωί, στα δεκατριάµισι λεπτά αντί στα δεκαπέντε.

Αν, λοιπόν, εµείς δεν τηρούµε βασικούς κανόνες, πώς περιµέ-
νουµε από τους πολίτες να τηρούν κανόνες και να ακολουθούν
τους νόµους; Είµαστε απαράδεκτοι και βάζω το «είµαστε», παρ’
όλο που εγώ δεν είµαι, δεν ανήκω σε αυτή την κατηγορία, δεν
έχω υποστεί τον µιθριδατισµό από τον οποίο οι περισσότεροι από
εσάς διακατέχεστε.

Επίσης, ακούω: «Δεν πειράζει. Το ξανακάναµε µέχρι τις 2.00’,
µέχρι τις 3.00’». Προχθές, ο κ. Οικονόµου σε µια επιτροπή είπε:
«Κανένα πρόβληµα που αυτά τα δύο Μέρη Γ’ και Δ’ είναι άσχετα
και αναρµόδια η επιτροπή. Έχει ξαναγίνει». Και επειδή είναι η
πρώτη φορά; Ας είναι η τελευταία.

Ας αρχίσουµε να στεκόµαστε στο ύψος των περιστάσεων και
να λειτουργούµε µε τον τρόπο που πρέπει να λειτουργούµε.

Ενδεχοµένως, σας ακούγονται πολύ ακαδηµαϊκά αυτά, επειδή
είµαι καθηγητής, αλλά έτσι πρέπει να λειτουργούµε. Πρέπει να
είµαστε το παράδειγµα.

Έχω πάρα πολύ θυµό, και όλοι στην Πλεύση Ελευθερίας έχου-
µε θυµό για όλα αυτά που συµβαίνουν. Μέχρι τώρα έχετε συνη-
θίσει να διαγκωνίζονται οι Βουλευτές σε κορώνες, σε ακροατήριο
κοµµατικό που προσπαθούν να προσελκύσουν, µε εύηχα και ατα-
καδόρικα σχόλια. Σπανίως, όµως, χρήσιµα. Φτάνει!

Σας παρακαλώ, σας εκλιπαρώ, όταν γυρίσουµε όλοι από τις
θερινές διακοπές να συµφωνήσουµε σε έναν άλλο τρόπο λει-
τουργίας του Κοινοβουλίου, ο οποίος θα αρέσει και σε αυτούς
που µας ψηφίζουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε και για την οικονοµία του χρόνου.
Μόνο επειδή έχετε επαναλάβει τρεις φορές αυτό το θέµα της

παράλληλης συνεδρίασης…
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Και δέκα, µέχρι να µας απαντήσετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δέκα. Απλώς να σας

πω να διαβάσετε το άρθρο 36 παράγραφος 2 του Κανονισµού.
Απλώς όταν, όπως σήµερα, συζητείται σχέδιο νόµου του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών, µπορεί να συνεδριάζει η Μορφωτικών Υπο-
θέσεων. Διαβάστε το άρθρο 36 παράγραφος 2. Να το διαβάσω
εγώ να το ακούσετε; «Με εξαίρεση επείγουσα περίπτωση, οι συ-
νεδριάσεις των Διαρκών Επιτροπών δεν πρέπει να συµπίπτουν µε
συνεδριάσεις της Ολοµέλειας και του Τµήµατος διακοπής των
εργασιών της Βουλής, όταν συζητούνται θέµατα της αρµοδιότη-
τάς τους». Αυτό λέει η παράγραφος 2 του άρθρου 36.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Γίνεται επιδερµικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δηλαδή δεν θα µπο-

ρούσαµε να λειτουργούµε έτσι, και πιστέψτε µε εµένα που έχω
µια µακρά εµπειρία στη Βουλή ότι δεν θα ήταν δυνατόν. Βλέπετε:
Λίγες µέρες είστε εδώ και πόση δουλειά γίνεται! Και αν είναι δυ-
νατόν και φτάσαµε εδώ! Εσείς βάλατε τον χρόνο 1.52’ και εγώ
τώρα το βάζω 1.55’ και έχουµε ακόµα διαδικασία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κατ’ εξαίρεση, λοι-
πόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όµως, εν πάση περι-
πτώσει, υπάρχει ο Κανονισµός ο οποίος µας οδηγεί και µας κα-
θοδηγεί.

Τα άλλα τρία κόµµατα, τέσσερα και εσείς, τα επόµενα, δηλαδή
η Νίκη, η Ελληνική Λύση, οι Σπαρτιάτες και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος δήλωσαν ότι δεν επιθυµούν δευτερολογία. Δεν
ξέρω αν το ΠΑΣΟΚ επιθυµεί.

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δική σας
δευτερολογία.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι η τροπολογία, κύριε Πρό-
εδρε, για την οποία θέλω να πω ότι είναι ένα υπόδειγµα κακής
νοµοθέτησης, γιατί προφανώς, ως επείγουσα διάταξη, ψηφί-
ζουµε άπαξ και όχι τα ξεχωριστά άρθρα. Έτσι δεν είναι; Και βέ-
βαια, έχει µείζονες διατάξεις. Έχει η διάταξη για το αεροδρόµιο,
διάταξη για την επιστροφή ΕΥΑΘ - ΕΥΔΑΠ. Έχει διάταξη για
µέτρα στις πληγείσες από τις πυρκαγιές περιοχές. Έχει την πα-
ράταση της προθεσµίας των φορολογικών δηλώσεων, όπου θεω-
ρώ ότι συµβάλαµε µε την ερώτησή µου πριν από εννέα µέρες,
που ζητήσαµε αυτή την παράταση. Όλα αυτά είναι σε ένα άρθρο
όπου εκβιαστικά πρέπει κανείς να ψηφίσει ναι ή όχι. Προφανώς,
δεν µπορούµε να ψηφίσουµε ούτε ναι ούτε όχι για πολύ απλούς
λόγους.

Προφανώς, συµφωνούµε µε τα άρθρα για τους πληγέντες, για
τους πυρόπληκτους. Προφανώς, συµφωνούµε µε την παράταση
των φορολογικών δηλώσεων. Προφανώς, το ΠΑΣΟΚ συµφωνεί
µε την επιστροφή ΕΥΑΘ - ΕΥΔΑΠ. Είναι απολύτως καθαρή η
στάση µας, γιατί είµαστε το κόµµα που αναδείξαµε την παραχώ-
ρηση δέκα χιλιάδων εκατόν δεκαεννιά ακινήτων στο Υπερταµείο.
Εµείς το αναδείξαµε τον Σεπτέµβρη του 2018 και το επαναφέ-
ραµε πάρα πολλές φορές στην προηγούµενη Σύνοδο της Βουλής
για να υπάρξουν βελτιώσεις σε αυτόν τον τοµέα και δεν θα στα-
µατήσουµε να µαχόµαστε, γιατί είναι ζήτηµα αρχής, είναι ζήτηµα
καίρια αναπτυξιακό να επανέλθει η δηµόσια περιουσία στην Ελ-
λάδα. Ήταν µια από τις οδυνηρές συνέπειες του τρίτου µνηµο-
νίου η εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας στο Υπερταµείο και η
ίδια η σύσταση του Υπερταµείου.

Αντίστροφα το αεροδρόµιο για εµάς -θα το ξέρουν αρκετοί
στην Αίθουσα και πολύ περισσότεροι έξω από την Αίθουσα- έχει
έναν εµβληµατικό χαρακτήρα για το ΠΑΣΟΚ. Από τότε που µε τον
Ανδρέα Παπανδρέου έγινε επαναδιαπραγµάτευση µιας απαρά-
δεκτης αποικιακής σύµβασης παραχώρησης στους Γερµανούς,
το δηµόσιο όφελος έχει ανέλθει µέχρι σήµερα σε εκατοντάδες.
Ίσως έχει υπερβεί και το δισεκατοµµύριο λόγω της αυξηµένης
κίνησης του αεροδροµίου το δηµόσιο όφελος από τότε µέχρι
τώρα από την αλλαγή των συµβάσεων και συγκρουστήκαµε
έντονα µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όταν έκανε αλόγιστα και
εντελώς επιπόλαια µια παράταση σύµβασης, χωρίς να αξιοποιεί
τις δυνατότητες που η σύµβαση του 1995 είχε κάνει, την οποία
είχε καταγγείλει τότε σφοδρά και ο κ. Βορίδης, αλλά η Κυβέρ-
νηση θέλει σήµερα να αντιγράψει αυτό που έκανε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Προφανώς, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε, λοιπόν, αυτή τη διά-
ταξη.

Έτσι, λοιπόν, για να το πω συγκεκριµένα, κύριε Πρόεδρε, στην
τροπολογία που ψηφίζουµε, όπως έχει διαµορφωθεί τώρα, µε το
χαρτί που µόλις τώρα µας διανεµήθηκε, το άρθρο 64 προφανώς
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το υπερψηφίζουµε, είναι η επιστροφή της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ.
Στα άρθρα 65 και 66 ψηφίζουµε «όχι». Στα άρθρα 67, 68, 69 και
70 ψηφίζουµε «ναι». Και στο άρθρο 71 ψηφίζουµε «όχι».

Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι σήµερα η Κυβέρνηση ασχολήθηκε
-όχι οι παριστάµενοι Υφυπουργοί οµολογώ, και ευχαριστώ για την
αναγνώριση της δουλειάς που τόνισε και ο Πρόεδρος της επι-
τροπής, ο κ. Βρούτσης, ο οποίος έκανε, πραγµατικά, µια πολύ
καλή δουλειά, και συνυπογράφω και εγώ αυτή τη διαπίστωση,
στην επιτροπή µας, στο πλαίσιο του δυνατού των αρµοδιοτήτων
της επιτροπής-  ιδιαίτερα σήµερα µε µια αρρυθµία, µια έλλειψη
συντονισµού, όπως την είπε, που είχε η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Δεν ξέρω! Ίσως να οφείλεται στο ότι αιφνιδιάστηκε η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση από τη δικιά µας στάση και οδηγήθηκε
σε µια αλλαγή στάσης. 

Αιφνιδιάστηκε, όµως, µάλλον, και η Κυβέρνηση -να το µεταφέ-
ρετε στον Υπουργό και τον Πρωθυπουργό και τον κ. Βορίδη- και
πείτε τους να αποφασίσουν. Από τη µία µας καταλογίστηκε ότι
λέµε ναι σε όλα και ότι είναι µια αντίφαση µε την καταψήφιση επί
της αρχής και από την άλλη ότι δεν ψηφίζουµε τις αυξήσεις
στους δηµοσίους υπαλλήλους και το «market pass». Είναι µια πε-
ρίπτωση ισορροπίας, όπου περίπου τα µισά άρθρα τα ψηφίζουµε
και τα µισά άρθρα δεν τα ψηφίζουµε. Θα το δείτε αναλυτικά στην
ψηφοφορία. Και όσοι παρακολούθησαν τις τοποθετήσεις µας
από την επιτροπή µέχρι την Ολοµέλεια µπορούσαν εύκολα να κα-
ταλάβουν πού κρατούµε επιφυλάξεις µε «παρών», πού καταψη-
φίζουµε και πού υπερψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Κουκουλόπουλο για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τώρα τον λόγο έχει για πολύ λίγο, όπως µου έκανε νόηµα, ο

εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μαµουλάκης. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Και λόγω του προχωρηµένου της ώρας, θα προσπα-
θήσω να είµαι όσο πιο συνοπτικός γίνεται.

Θα επικεντρωθώ σε ένα και µόνο σκέλος που για εµάς είναι
κοµβικής και πρωτευούσης σηµασίας, κύριε Θεοχάρη και κύριε
Πετραλιά. Είναι αυτό το οποίο θέσαµε επί τάπητος σήµερα στη
διάρκεια της συζήτησης. Και λέω σήµερα διότι, δυστυχώς, ενώ
προφανώς το επεξεργάζεται η Κυβέρνηση επί ηµέρες, το ενέ-
κρυψε από τον ελληνικό λαό, και το Κοινοβούλιο κατ’ επέκταση.
Και αναφέροµαι φυσικά, κύριε Πρόεδρε, στην περίφηµη τροπο-
λογία, αυτή την απίστευτη τροπολογία ετερόκλητη µε οκτώ
άρθρα άσχετα µεταξύ των, που ουσιαστικά, όµως, ο ελέφαντας
στο δωµάτιο δεν είναι άλλος από την εκποίηση της µεγαλύτερης
πύλης εισόδου της χώρας µας, του µεγαλύτερου asset που δια-
θέτει το ελληνικό δηµόσιο αυτή τη στιγµή, που δεν είναι άλλο από
το Διεθνές Αεροδρόµιο Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος». 

Και το λέω αυτό, διότι πολύ έντεχνα -ο κ. Χατζηδάκης άλλωστε
είναι µετρ αυτών των νοµοτεχνικών κινήσεων- ενσωµάτωσε µέσα
σε µία τροπολογία θετικές ρυθµίσεις, το περίφηµο αυτό µε την
ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ. Άλλωστε µε δική µας τροπολογία διακριτή
το είχαµε θέσει επί τάπητος στο ελληνικό Κοινοβούλιο στην προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία. Δεν το απεδέχθει η κυβέρ-
νηση. Συρθήκατε διά των αποφάσεων του Σ.τ.Ε., αλλά και του
συµβουλίου συµµόρφωσης, του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Πιεστήκατε και ουσιαστικά αναγκαστήκατε προφανώς να αλλά-
ξετε πολιτική για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Έπρεπε να έρθει
το Συµβούλιο της Επικρατείας. Αυτό θα το κρίνει ο κόσµος.
Όµως, από εκεί και πέρα φυσικά οι παρατάσεις στις φορολογικές
δηλώσεις, όπως επίσης ζητήµατα που αφορούν τα εργασιακά θέ-
µατα και φυσικά τους πυρόπληκτους, είναι θέµατα στη σωστή κα-
τεύθυνση.

Αλλά υπάρχει ειδοποιός διαφορά, κύριε Πρόεδρε. Και πρέπει
επιτέλους αυτή η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης να σταµατήσει
το συντοµότερο δυνατό. Το ζήσαµε τέσσερα συναπτά έτη στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και εγώ προσωπικά, µε µεταµεσονύχτιες
τροπολογίες οι οποίες είναι κοµβικής σηµασίας. Ένα νοµοσχέδιο
θα έπρεπε να ήταν αυτό, η ιδιωτικοποίηση ή, τέλος πάντων, η εκ-
χώρηση µετοχών στο Χρηµατιστήριο Αθηνών του «Ελευθέριος
Βενιζέλος». Θα έπρεπε να είναι διακριτό νοµοσχέδιο που θα συ-
ζητείτο και θα ανταλλάσσαµε απόψεις, θα συζητούσαµε για τη

στρατηγική που επιθυµούµε, την αναπτυξιακή στρατηγική της
χώρας, και όχι να γίνεται εν κρυπτώ και ώρα δύο παρά το βράδυ
να συζητάµε για ένα τέτοιο ζήτηµα. Νοµίζω ότι υποτιµά κατ’
αρχάς τον ελληνικό λαό, αλλά και το σύνολο του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και των συναδέλφων του συµπολίτευσης ακόµα. Και
το λέω αυτό διότι τα στοιχεία είναι αµείλικτα. 

Μας είπε ο κ. Χατζηδάκης, µετά από µια πίεση βέβαια, το κα-
ταλαβαίνω -δεν το είπε στις επιτροπές, το είπε εδώ στην πρωτο-
λογία του, αν δεν κάνω λάθος- ότι ουσιαστικά το ασφαλιστικό
ταµείο εκ Καναδά ορµώµενο θα έχει πλέον εδώ στη χώρα µας το
51% των µετοχών του «Ελευθέριος Βενιζέλος». Εκεί φτάσαµε!
Και εν πάση περιπτώσει, δεν γνωρίζουµε καν ποιος θα στρατηγι-
κός σχεδιασµός υπάρχει. Δεν γνωρίζουµε καν την εκτίµηση των
ορκωτών γύρω από το τίµηµα το οποίο ενδεχοµένως θα προκύ-
ψει. Και όταν τα στοιχεία είναι αµείλικτα. Θα τα παραθέσω πάρα
πολύ σύντοµα. Εντός χρόνου θα είµαι, κύριε Πρόεδρε, ούτε ένα
δευτερόλεπτο δεν θα παρεκκλίνω. 

Όµως, τα στοιχεία είναι αµείλικτα. Και το λέω αυτό διότι µόνο
το 2019 -και το τονίζω αυτό- ήταν η χρονιά που προ-COVID, µία
καλή χρονιά -πολύ καλή θα έλεγα- αλλά νοµίζω ότι το µέλλον στη
χώρα όλοι πιστεύουµε και ελπίζουµε ότι θα είναι καλό και
ευοίωνο για τον ελληνικό τουρισµό και το προϊόν µας. Ήταν –
προσέξτε- 508 εκατοµµύρια ευρώ ο τζίρος, τα λειτουργικά
έσοδα. Ήταν 337 εκατοµµύρια ευρώ το «EBIDA» που για όσους
δεν γνωρίζουν είναι Earnings Before Interest, Depreciation and
Amortization. Και επίσης καθαρά έσοδα µόνο για τη χρονιά του
2019 ήταν 287 εκατοµµύρια ευρώ, στα οποία το ελληνικό δηµό-
σιο, οι Έλληνες πολίτες είχαµε 55% συµµετοχή, 30% και 25% ΤΑΙ-
ΠΕΔ και Υπερταµείο αντίστοιχα. Και τώρα τι συµβαίνει; Εκποιείται
το 30%. Αποµειώνετε, ταπεινώνετε τη συµµετοχή του ελληνικού
δηµοσίου στο ύψος του 25%. Γιατί; Το ερώτηµα είναι αµείλικτο
και παραµένει επί τάπητος. Γιατί; Για ποιον λόγο; 

Ο κ. Χατζηδάκης, µετρ των ιδιωτικοποιήσεων σε ΔΕΗ, σε Ολυ-
µπιακή –τα έχουµε δει στο παρελθόν-, εκποιούσε εταιρείες οι
οποίες είχαν πρόβληµα οικονοµικό. Εδώ; Στο φιλέτο; Στο καλύ-
τερο φιλέτο της χώρας; Και συζητάµε µια τέτοια περίπτωση µέσα
σε µια τροπολογία, σε ένα άρθρο, από το σύνολο οκτώ, σε µια
τροπολογία! Δεν τιµά κανέναν. Δεν περιποιεί τιµή για κανέναν,
πολλώ δε µάλλον για εσάς που νοµοθετείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω και µόνο αυτή η επιχειρηµατο-
λογία που εδράζεται σε ένα κοµβικό θέµα, τεκµαίρει στον από-
λυτο κοινοβουλευτικό βαθµό την άρνησή µας στο επί της αρχής
σκέλος. Και προφανώς –το είπε και ο συνάδελφος, ο κ. Κουκου-
λόπουλος- θέµατα που έχουν θετική χροιά για τους Έλληνες πο-
λίτες, πολλώ δε µάλλον τους δηµοσίους λειτουργούς, προφανώς
και θα µας βρουν και εµάς υπέρ. Αλλά επί της αρχής και µε τέτοιο
τρόπο νοµοθέτησης δεν µπορεί κανένας καλοπροαίρετος σε επί-
πεδο κοινοβουλευτικό να συµφωνεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κλείνουµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Ξε-

νοφώντα Μπαραλιάκο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Και εγώ σύντοµος θα είµαι.
Παρ’ όλο που ήρθαµε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο

στην Ολοµέλεια της Βουλής του Υπουργείου Οικονοµικών που
περιέχει µόνο θετικά µέτρα, και θετικά µέτρα ειδικά για την ελ-
ληνική κοινωνία, βρεθήκαµε για ακόµη µία φορά σε µια κακο-
γραµµένη παράσταση, ειδικά από την πλευρά της Αντιπο- λί-
τευσης. Διαφωνία για τη διαφωνία, που ενώ επί της αρχής δεν
συµφωνούν µε το νοµοσχέδιο, τελικά να ψηφίζουν τις θετικές δια-
τάξεις! Να δούµε πόσες θα είναι αυτές, γιατί το νοµοσχέδιο έχει
µόνο θετικές διατάξεις. 

Ακούσαµε, λοιπόν, «ασπιρίνες τα µέτρα», «κοροϊδία το youth
pass». Προφανώς δεν µιλάτε συχνά µε τους νέους µας, κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Ακούσαµε «µικρό το πρόγραµµα
«Σπίτι Μου»», «αβάντα στις ασφαλιστικές το κίνητρο της µείωσης
του ΕΝΦΙΑ». Τον ΕΝΦΙΑ που καταργήσατε προφανώς, κύριε συ-
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νάδελφε! Ή αναφέρεστε σε κάποιον άλλον ΕΝΦΙΑ! Εµείς πάντως
τον µειώσαµε 35% και τον µειώνουµε άλλο 10% µε αυτό το κίνη-
τρο που δίνουµε. Ακούσαµε «ψίχουλα η αύξηση των δηµοσίων
υπαλλήλων». Ο κ. Φάµελλος είπε και ξανά είπε «40 ευρώ τον
µήνα». Αλλά τελικά ένας µισθός τον χρόνο επιπλέον βγαίνει το
άθροισµα, µαζί µε τα υπόλοιπα µέτρα που έχουν ήδη θεσπιστεί.
Αυτά και άλλα πολλά ακούσαµε από τους καλούς συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης σήµερα στην Ολοµέλεια κατά τη συζήτηση
του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορείτε να χαρακτηρίσετε τη
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου της µεσαίας τάξης της χώρας
µας όπως θέλετε, αλλά πρέπει τουλάχιστον να παραδεχτείτε ότι
µε το καληµέρα αυτή η Κυβέρνηση έχει έτοιµο νοµοσχέδιο που
δίνει µετά από δεκατέσσερα χρόνια -µετά από δεκατέσσερα χρό-
νια!- αύξηση σε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, ενισχύει
τους νέους και προστατεύει τους ευάλωτους πολίτες. Δεν ισχυ-
ριζόµαστε ότι αυτές οι αυξήσεις λύνουν όλα τα προβλήµατα των
συµπολιτών µας αλλά γίνεται, τουλάχιστον, µια σηµαντική αρχή
βάσει των δεσµεύσεών µας απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Ας πούµε µερικές ακόµα αλήθειες τώρα που φτάσαµε στο κλεί-
σιµο της διαδικασίας της συζήτησης του νοµοσχεδίου. Παρου-
σιάσαµε ένα προεκλογικό πρόγραµµα κοστολογηµένο και
αξιόπιστο το οποίο υποσχόταν πολύ λιγότερα από αυτά που
έταζε η Αντιπολίτευση και ο κόσµος τελικά το επέλεξε. Θα µπο-
ρούσαµε να πούµε ότι η αλήθεια κέρδισε τον λαϊκισµό. Από τα
9,1 δισεκατοµµύρια ευρώ των προεκλογικών δεσµεύσεων, τα 4,4
δισεκατοµµύρια εµπεριέχονται στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο.
Δηλαδή, εφαρµόζουµε άµεσα σχεδόν το 50% των προεκλογικών
µας δεσµεύσεων. Το είπαµε και το κάναµε άµεσα παρά την αµ-
φισβήτηση που δεχτήκαµε κατ’ επανάληψη. 

Σε ό,τι αφορά σε κάποια άρθρα των τροπολογιών νοµίζω ότι η
παράταση χρόνου στις φορολογικές δηλώσεις είναι κοινά απο-
δεκτή από όλους µας. Ήταν αίτηµα, βέβαια, και των λογιστών.
Ακούσαµε κριτική και από την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ ειδικά από
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι ξέχασαν ότι είχαν στήσει
προεκλογική φιέστα πάνω στα υποτιθέµενα σενάρια και τα fake
news περί ιδιωτικοποίησης. Πήγατε να κοροϊδέψετε τον κόσµο.
Τον βγάλατε στις πλατείες. Κάνατε και συναυλίες. Μια συγγνώµη
γι’ αυτό από εσάς θα την περίµεναν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα καταγράφει ιστορικό
ρεκόρ εξαγωγών, µείωση της ανεργίας, αύξηση των µισθών, τι-

θασεύει το εθνικό χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ, αυξάνει τις επεν-
δύσεις και ενισχύει την ανταγωνιστικότητα. Στοιχεία αδιαµφισ-
βήτητα τα οποία αναγνωρίζουν και οι ευρωπαίοι εταίροι µας και
τα οποία δείχνουν πως η πατρίδα µας βαδίζει στον σωστό δρόµο.
Στοιχεία που οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αναγνώρισαν µε την
ψήφο τους. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο και όλα
τα θετικά µέτρα που περιέχει για την άµεση και έµµεση ενίσχυση
ολόκληρης της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Πριν κλείσουµε τη διαδικασία θα µου επιτρέψετε κι εµένα ως

Προεδρεύοντος να εξάρω τον ηρωισµό και την αυτοθυσία -όπως
όλοι εξάλλου του τονίσατε στις οµιλίες σας- του Σµηναγού Χρή-
στου Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, των
δύο αυτών ηρώων της Πολεµικής µας Αεροπορίας. Να εκφράσω
τα ειλικρινή συλλυπητήριά µου στους οικείους τους. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-
θρων, του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενί-
σχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οικογέ-
νειας και της εργασίας – Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις και άλλες
επείγουσες διατάξεις». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, 63 άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει, παρακαλώ να κλείσει το
σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οι-
κογένειας και της εργασίας - Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις και

άλλες επείγουσες διατάξεις
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
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Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 54 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 58 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
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ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 3/1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενίσχυση του εισοδήµατος
των µισθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας – Συ-
νταξιοδοτικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οι-
κογένειας και της εργασίας – Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις και
άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΗ ΣΥ-

ΝΤΑΞΙΟΔΟΤΙΚΩΝ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ
Άρθρο 3 Αναπροσαρµογή συντάξεων των προσώπων των περ.

α’, β’ και ε’  παρ. 3 άρθρου 4 ν. 4387/2016
Άρθρο 4 Συντάξιµος µισθός πολιτικών υπαλλήλων και λειτουρ-

γών - Προσθήκη άρθρου 9Α στο π.δ. 169/2007  
Άρθρο 5 Συντάξιµος µισθός στρατιωτικών - Προσθήκη άρθρου

34Α στο π.δ. 169/2007  
Άρθρο 6 Προσαύξηση για εξάµηνα πτητικά, καταδυτικά, αλε-

ξιπτωτιστή και υποβρύχιου καταστροφέα - Προσθήκη άρθρου
43Α στο π.δ. 169/2007

Άρθρο 7 Επίδοµα νόσου και ανικανότητας - Προσθήκη άρθρου
54Α στο π.δ. 169/2007

Άρθρο 8 Υπολογισµός της σύνταξης αναπήρων οπλιτών - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 88 π.δ. 168/2007

Άρθρο 9 Αξιωµατικοί, ανθυπασπιστές, πολιτικοί υπάλληλοι, δη-
µοτικοί και κοινοτικοί άρχοντες, εκκλησιαστικοί λειτουργοί, υπάλ-
ληλοι νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης και σιδηροδροµικοί υπάλληλοι - Τροπο-
ποίηση άρθρου 92 π.δ. 168/2007

Άρθρο 10 Υπολογισµός της πολεµικής σύνταξης των οικογε-
νειών των αξιωµατικών που δεν υπάγονται στο άρθρο 75 του Α.Ν.
1854/1951 - Τροποποίηση άρθρου 95 π.δ. 168/2007

Άρθρο 11 Επιδόµατα ανικανότητας - Τροποποίηση άρθρου 100
π.δ. 168/2007

Άρθρο 12 Ειδικά πρόσθετα επιδόµατα ανικανότητας βαριά
ανάπηρων πολέµου - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 101 π.δ.
168/2007

Άρθρο 13 Επιδόµατα φυµατικού ή νόσου - Τροποποίηση άρ-
θρου 102 π.δ. 168/2007

Άρθρο 14 Επίδοµα τυφλότητας η οποία δεν οφείλεται στην
υπηρεσία - Τροποποίηση άρθρου 103 π.δ. 168/2007

Άρθρο 15 Αποδοχές υπαξιωµατικών πολεµικής αποστρατείας
- Τροποποίηση άρθρου 166 π.δ. 168/2007

Άρθρο 16 Μηνιαία σύνταξη λογοτεχνών και καλλιτεχνών - Τρο-
ποποίηση άρθρου 1 ν. 3075/2002

Άρθρο 17 Αύξηση συντάξεων νέων ασφαλισµένων
Άρθρο 18 Απλοποίηση εξουσιοδοτήσεων για τους Φορείς Κοι-

νωνικής Ασφάλισης - Τροποποίηση παρ. 8 υποπαρ. ΙΑ.6. παρ. ΙΑ
άρθρου πρώτου ν. 4093/2012

Άρθρο 19 Τελικές - συµπληρωµατικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ

ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΥΞΗΣΗ ΜΙΣΘΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥΣ ΕΠΙΔΟΜΑΤΩΝ ΠΡΟΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ

Άρθρο 20 Αναπροσαρµογή βασικών µισθών
Άρθρο 21 Επανακαθορισµός οικογενειακής παροχής - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 άρθρου 15 ν. 4354/2015
Άρθρο 22 Αναπροσαρµογή επιδόµατος θέσης ευθύνης
Άρθρο 23 Ειδικό Επίδοµα Βιβλιοθήκης σε Ερευνητές και Ειδι-

κούς Λειτουργικούς Επιστήµονες - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
135 ν. 4472/2017

Άρθρο 24 Αναπροσαρµογή επιδόµατος ιδιαιτέρων συνθηκών
εργασίας - Τροποποίηση περ. Β’ άρθρου 127 ν. 4472/2017

Άρθρο 25 Αναπροσαρµογή επιδόµατος των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων και του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυ-
λακής, καθώς και της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσ-
βεστικού Σώµατος - Τροποποίηση περ. Ε’ άρθρου 127 ν. 4472/
2017

Άρθρο 26 Χιλιοµετρική αποζηµίωση - Τροποποίηση άρθρου 8
υποπαρ. Δ9 παρ. Δ’ άρθρου 2 ν. 4336/2015

Άρθρο 27 Έξοδα διανυκτέρευσης - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 10 και παρ. 1 άρθρου 19 υποπαρ. Δ9 παρ. Δ’ άρθρου 2 ν.
4336/2015

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΜΕΛΗ ΔΙ-
ΔΑΚΤΙΚΟΥ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ, ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙ-
ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩ-
ΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥΣ
ΕΝΤΕΤΑΛΜΕΝΟYΣ ΔΙΔΑΣΚΟΝΤΕΣ ΤΗΣ ΠΑΡ. 1 ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 3
ΤΟΥ Ν. 4957/2022 ΚΑΙ ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 173 ΤΟΥ Ν. 4957/2022

Άρθρο 28 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 29 Μισθολογική κατάταξη
Άρθρο 30 Χρόνος και τρόπος µισθολογικής εξέλιξης
Άρθρο 31 Βασικός µισθός
Άρθρο 32 Επιδόµατα
Άρθρο 33 Επιµέρους µισθολογικές ρυθµίσεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΜΕΛΗ ΔΙΔΑ-

ΚΤΙΚΟΥ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΡΓΑ-
ΣΤΗΡΙΑΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ
ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΔΙΔΑ-
ΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ
ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΕΚΚΛΗΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΕΚ-
ΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩ-
ΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ ΕΜΠΟΡΙΚΟΥ ΝΑΥΤΙΚΟΥ, ΤΑ ΜΕΛΗ
ΤΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΟ ΠΡΟΣΩ-
ΠΙΚΟ ΤΟΥ ΠΡΩΗΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ

Άρθρο 34 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 35 Μισθολογική κατάταξη
Άρθρο 36 Χρόνος και τρόπος µισθολογικής εξέλιξης
Άρθρο 37 Βασικός µισθός
Άρθρο 38 Επιδόµατα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΝΩΤΕΡΕΣ

ΣΧΟΛΕΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟ
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΟΥ Π.Δ. 407/1980 ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΠΟ-
ΔΟΧΩΝ

Άρθρο 39 Μισθολογικές ρυθµίσεις για τις Ανώτερες Σχολές
Τουριστικής Εκπαίδευσης και το επιστηµονικό προσωπικό του
π.δ. 407/1980

Άρθρο 40 Λοιπά θέµατα αποδοχών
Άρθρο 41 Διατηρούµενες διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 42 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ

ΠΟΛΙΤΩΝ ΚΑΙ ΤΗ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΩΝ ΠΟΛΙΤΩΝ
Άρθρο 43 Μείωση φόρου εισοδήµατος για φορολογουµένους

µε εξαρτώµενα τέκνα - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 Κώδικα
Φορολογίας Εισοδήµατος

Άρθρο 44 Μείωση Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων επί
ασφαλισµένων οικοδοµών - Προσθήκη παρ. 7Ζ στο άρθρο 3 του
ν. 4223/2013

Άρθρο 45 Απαλλαγή από συµµετοχή στη φαρµακευτική δα-
πάνη όσων έχουν στερηθεί το Επίδοµα Κοινωνικής Αλληλεγγύης
Συνταξιούχων  - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου δεύτερου ν.
4655/2020

Άρθρο 46 Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του αυξηµένου κό-
στους των νοικοκυριών λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη
τιµών καταναλωτή

Άρθρο 47 Υποστηρικτικά µέτρα των νέων ηλικίας δεκαοκτώ
(18) και δεκαεννέα (19) ετών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΗΜΟ-
ΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ

Άρθρο 48 Αρµοδιότητα δηµοσιονοµικού συµβουλίου για
έλεγχο οικονοµικών συνεπειών προγραµµάτων κοµµάτων - Τρο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1947



ποποίηση παρ. 5 άρθρου 2 ν. 4270/2014
Άρθρο 49 Εκτέλεση Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού

έτους 2023
Άρθρο 50 Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός οικο-

νοµικού έτους 2023
Άρθρο 51 Καθορισµός ανώτατου ορίου αναπροσαρµογής µι-

σθώµατος για µισθώσεις ακινήτων για τη στέγαση δηµοσίων υπη-
ρεσιών για το έτος 2023

Άρθρο 52 Επέκταση της απαλλαγής των τόκων των κρατικών
οµολόγων και εντόκων γραµµατίων του Ελληνικού Δηµοσίου από
τη φορολογία εισοδήµατος - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 47 και
παρ. 9 άρθρου 64 Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

Άρθρο 53 Χρήση ψηφιακής υπογραφής κατά τους ελέγχους
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων - Προσθήκη περ. ι)
στο άρθρο 3, τροποποίηση άρθρου 5 και προσθήκη παρ. 3 στο
άρθρο 6 του ν. 4987/2022

ΜΕΡΟΣ Ε’: ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ, ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ : ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥ-
ΞΗΣ

Άρθρο 54 Περιστολή φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας
Άρθρο 55 Παρατηρητήριο τιµών προϊόντων που είναι απαραί-

τητα για την αξιοπρεπή διαβίωση των νοικοκυριών «Καλάθι του
νοικοκυριού»

Άρθρο 56 Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του
τουρισµού της βόρειας Εύβοιας

Άρθρο 57 Ρύθµιση για την ολοκλήρωση εργασιών σε υποβρύ-
χια (Υ/Β) του Πολεµικού Ναυτικού - Τροποποίηση παρ. 8 και 9 άρ-
θρου 26 ν. 4258/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕ-
ΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Άρθρο 58 Δικαιούχοι του προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου» -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 ν. 5006/2022

Άρθρο 59 Βασικοί όροι του δανείου που χορηγείται στο πλαί-
σιο του προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου» - Τροποποίηση παρ.
2, 4 και 5 άρθρου 4 ν. 5006/2022

Άρθρο 60 Εξουσιοδοτική διάταξη για τη λειτουργία του προ-
γράµµατος δανείων «Σπίτι µου» - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 45
ν. 5006/2022

Άρθρο 61 Προγράµµατα απασχόλησης ανέργων ηλικίας πενή-
ντα πέντε (55) ετών και άνω - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 74 ν.
3863/2010

Άρθρο 62 Παράταση της σύµβασης παροχής υπηρεσιών φύ-
λαξης στα κτίρια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, της Επιθεώρησης Εργασίας και του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

Άρθρο 63 Ρύθµιση για το µεταφερόµενο στο Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας προσωπικό

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 64 Μεταβίβαση µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως και

Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και της Εταιρείας Ύδρευσης και
Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης από την Ελληνική Εταιρεία Συµµε-
τοχών και Περιουσίας στο Ελληνικό Δηµόσιο

Άρθρο 65 Ρυθµίσεις σχετικά µε την εισαγωγή της εταιρείας
Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε. στην Κύρια Αγορά του Χρη-
µατιστηρίου Αθηνών και τη διαγωνιστική διαδικασία για την ανά-
θεση της διαχείρισης και εκµετάλλευσης του Διεθνούς Αερολι-
µένα Αθηνών

Άρθρο 66 Παράταση απόσπασης για κάλυψη θέσεων στη Μό-
νιµη Ελληνική Αντιπροσωπεία στον Οργανισµό Οικονοµικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 211 ν.
4920/2022

Άρθρο 67 Απαλλαγή ταχυδροµικών υπηρεσιών από Φόρο Προ-
στιθέµενης Αξίας - Αντικατάσταση περ. α’ παρ. 1 άρθρου 22 Κώ-
δικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας

Άρθρο 68 Παράταση της προθεσµίας υποβολής των δηλώ-
σεων φορολογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους 2022 φυσι-
κών προσώπων και νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτήτων -
Τροποποι�ηση παρ. 85 και 86 άρθρου 72 Κώδικα Φορολογίας Ει-
σοδήµατος

Άρθρο 69 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-

των 2023, 2024 και 2025 για τα κτίσµατα µετά του αναλογούντος
οικοπέδου που ευρίσκονται σε πληγείσες περιοχές από τις πυρ-
καγιές Ιουλίου 2023 - Προσθήκη παρ. 7Η στο άρθρο 3 του ν.
4223/2013

Άρθρο 70 Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των
θέσεων εργασίας σε περιοχές που πλήττονται από πυρκαγιές ή
άλλες φυσικές καταστροφές - Προσθήκη άρθρου 6Α στον ν.
4797/2021

Άρθρο 71 Ρυθµίσεις για τις Επιτελικές Δοµές των Υπουργείων
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 72 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος είναι η συστηµατική ρύθµιση συνταξιο-
δοτικών και µισθολογικών θεµάτων, καθώς και η θέσπιση σειράς
µέτρων για την τόνωση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών
και την ενίσχυση της οικογένειας, της ανάπτυξης και της εργα-
σίας.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η τροποποίηση συνταξιοδοτι-
κών, µισθολογικών και φορολογικών διατάξεων, προς τον σκοπό
ενίσχυσης του πραγµατικού εισοδήµατος των πολιτών, καθώς και
η ανάληψη πρωτοβουλιών για την προστασία της οικογένειας,
της ανάπτυξης και της εργασίας.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ 

ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΗ ΣΥΝΤΑΞΙΟΔΟΤΙΚΩΝ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ 

Άρθρο 3
Αναπροσαρµογή συντάξεων των προσώπων 
των περ. α’, β’ και ε’ της παρ. 3 του άρθρου 4 

του ν. 4387/2016

1. Οι συντάξεις των προσώπων των περ. α’, β’ και ε’ της παρ. 3
του άρθρου 4 του ν. 4387/2016 (Α’ 85) αναπροσαρµόζονται από
την 1η Ιανουαρίου 2017, σύµφωνα µε τα άρθρα 9Α και 34Α του
π.δ. 169/2007 (Α’ 210), τα άρθρα 92, 94, 95, 157 και 166 του π.δ.
168/2007 (Α’ 209), τα άρθρα 14, 15, 16, 18 και 19 του ν. 4354/2015
(Α’ 176) και τα άρθρα 123 έως 161 του ν. 4472/2017 (Α’ 74). Αν
κατά την εκτέλεση της πράξης αναπροσαρµογής της σύνταξης,
σύµφωνα µε το παρόν, το συνολικό ποσό της αναπροσαρµοσµέ-
νης σύνταξης την 1η Ιανουαρίου 2017, στο οποίο συµπεριλαµβά-
νεται και το ποσό του τυχόν καταβαλλόµενου επιδόµατος
ανικανότητας, είναι µικρότερο από το συνολικό ποσό της κατα-
βαλλόµενης σύνταξης την 31η Δεκεµβρίου 2016, στο οποίο συ-
µπεριλαµβάνεται και το ποσό του τυχόν καταβαλλόµενου
επιδόµατος ανικανότητας, καθώς και της τυχόν καταβαλλόµενης
κατά την ηµεροµηνία αυτή προσωπικής διαφοράς, η προκύ-
πτουσα από την 1η Ιανουαρίου 2017 διαφορά διατηρείται ως
προσωπική και αµεταβίβαστη µέχρι την εξάλειψή της από την αύ-
ξηση της σύνταξης λόγω αλλαγής των συνταξιοδοτικών στοι-
χείων υπολογισµού της. 

2. α. Στα πρόσωπα, που κατά την εφαρµογή της παρ. 1 προκύ-
πτει προσωπική διαφορά, καταβάλλεται εφάπαξ οικονοµική ενί-
σχυση ποσού τριακοσίων (300) ευρώ. Αν κατά την αναπρο-
σαρµογή της παρ. 1 προκύπτει, από την 1η Ιανουαρίου 2017 έως
την 31η Δεκεµβρίου 2022, ποσό αναδροµικών που υπολείπεται
των τριακοσίων (300) ευρώ, καταβάλλεται εφάπαξ οικονοµική ενί-
σχυση µέχρι τη συµπλήρωση του ποσού αυτού. 

Εάν στη σύνταξη συµµετέχουν περισσότερα του ενός δι-
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καιούχα πρόσωπα, το ποσό της εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης
καταβάλλεται επιµεριζόµενο σύµφωνα µε τα καταβαλλόµενα σε
αυτά µερίδια σύνταξης.

β. Η εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση είναι αφορολόγητη, δεν κλη-
ρονοµείται, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, δεν υπολο-
γίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε
παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα, δεν κατάσχεται
στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
ή ειδικής διάταξης, δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένες οφειλές
προς το Δηµόσιο ή χρηµατοδοτικά ή πιστωτικά ιδρύµατα και κα-
ταβάλλεται ανεξαρτήτως της καταβολής κάθε άλλης σύνταξης ή
µισθού.

3. Από 1η Ιανουαρίου 2017, το άρθρο 2 του  ν. 3513/2006 (Α’
265), περί του συντάξιµου µισθού των πολιτικών υπαλλήλων και
η παρ. 11 του άρθρου 59 του π.δ. 169/2007, περί κρατήσεων για
συντάξεις, δεν έχουν εφαρµογή για τα πρόσωπα της παρ. 3 του
άρθρου 4 του ν. 4387/2016.

Άρθρο 4
Συντάξιµος µισθός πολιτικών υπαλλήλων και 

λειτουργών - Προσθήκη άρθρου 9Α στο π.δ. 169/2007

Στο π.δ. 169/2007 (Α’ 210) προστίθεται άρθρο 9Α ως εξής:
«Άρθρο 9Α

Συντάξιµος µισθός πολιτικών υπαλλήλων - 
λειτουργών που υπάγονται στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.

4387/2016

1. Για τους υπαλλήλους και λειτουργούς που υπάγονται στην
παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), ως µισθός µε βάση
τον οποίο κανονίζεται η σύνταξη, λαµβάνεται ποσοστό του µηνι-
αίου µισθού ενεργείας του µισθολογικού κλιµακίου ή του βαθµού
που έφερε και εµισθοδοτείτο ο υπάλληλος κατά την έξοδό του
από την υπηρεσία, όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που
ισχύουν κάθε φορά.

2. Για την εφαρµογή της παρ. 1 ως µισθός νοείται ο βασικός
µισθός ενεργείας του µισθολογικού κλιµακίου ή του βαθµού,
κατά την έξοδο από την υπηρεσία, µαζί µε την προσαύξηση του
επιδόµατος χρόνου υπηρεσίας, καθώς και:

α) για τους δικαστικούς λειτουργούς η πάγια αποζηµίωση της
παρ. 5 του άρθρου 30 του ν. 3205/2003           (Α’ 297), 

β) για το κύριο προσωπικό του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους η πάγια αποζηµίωση της παρ. 5 του άρθρου 33 του ν.
3205/2003, 

γ) για τους πολιτικούς δηµοσίους υπαλλήλους προϊσταµένους
οργανικών µονάδων, οποιουδήποτε επιπέδου, το είκοσι πέντε
τοις εκατό (25%) του ποσού του   επιδόµατος θέσης ευθύνης του
άρθρου 16 του  ν. 4354/2015 (Α’ 176), ανεξάρτητα εάν αποχω-
ρούν από τις θέσεις αυτές.

Στην περ. γ’ υπάγονται µόνο όσα από τα αναφερόµενα σε
αυτήν πρόσωπα έχουν ασκήσει τα καθήκοντα του Προϊσταµένου
Οργανικής Μονάδας, όχι κατά αναπλήρωση ή κατ’ ανάθεση, του-
λάχιστον για µία διετία, µετά την επιλογή τους για τη θέση αυτήν
από το αρµόδιο κατά περίπτωση όργανο. Αν τα ανωτέρω πρό-
σωπα έχουν συµπληρώσει την προβλεπόµενη διετία ως Προϊστά-
µενοι Οργανικών Μονάδων διαφορετικής βαθµίδας, καταβάλ-
λεται το επίδοµα θέσης που κατείχε ο υπάλληλος για περισσό-
τερο χρόνο. Επί συρροής αξιώσεων για υπολογισµό των εν λόγω
επιδοµάτων από δύο βαθµίδες, λαµβάνεται υπόψη µόνο το ποσό
που αντιστοιχεί στην ανώτερη βαθµίδα.»

Άρθρο 5
Συντάξιµος µισθός στρατιωτικών - 

Προσθήκη άρθρου 34Α στο π.δ. 169/2007  

Στο π.δ. 169/2007 (Α’ 210) προστίθεται άρθρο 34Α ως εξής: 

«Άρθρο 34Α
Συντάξιµος µισθός στρατιωτικών που υπάγονται 

στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016

1. Για τους στρατιωτικούς που υπάγονται στην παρ. 3 του άρ-
θρου 4 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), ως µισθός µε βάση τον οποίο
κανονίζεται η σύνταξη, λαµβάνεται ποσοστό του µηνιαίου µισθού
ενέργειας, που ορίζεται κάθε φορά από τις διατάξεις που ισχύουν
και που ανήκει στον βαθµό που έφερε και µε τον οποίο εµισθο-
δοτείτο ο στρατιωτικός κατά την έξοδό του από την υπηρεσία.

2. Για την εφαρµογή της παρ. 1, ως µισθός νοούνται ο βασικός
µισθός ενεργείας του βαθµού µε τον οποίον εµισθοδοτείτο κατά
την έξοδό του από την υπηρεσία, το επίδοµα ιδιαίτερων συνθη-
κών εργασίας της παρ. Β’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’
74), καθώς και το επίδοµα θέσης ευθύνης της παρ. Γ’ του ιδίου
άρθρου, όπως αυτά ορίζονται κάθε φορά από τις οικείες µισθο-
λογικές διατάξεις.»

Άρθρο 6
Προσαύξηση για εξάµηνα πτητικά, καταδυτικά, 
αλεξιπτωτιστή και υποβρύχιου καταστροφέα - 

Προσθήκη άρθρου 43Α στο π.δ. 169/2007

Στο π.δ. 169/2007 (Α’ 210) προστίθεται άρθρο 43Α ως εξής:

«Άρθρο 43Α
Προσαύξηση για εξάµηνα πτητικά, καταδυτικά, 

αλεξιπτωτιστή και υποβρύχιου καταστροφέα που 
υπάγονται στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016

Για τους υπαγόµενους στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/
2016 (Α’ 85) µε εξάµηνα πτητικά, καταδυτικά, αλεξιπτωτιστή και
υποβρύχιου καταστροφέα, ισχύουν τα εξής: 

1. Η µηνιαία σύνταξη κάθε δηµόσιου λειτουργού που αποµα-
κρύνεται από την υπηρεσία και διατέλεσε ως στρατιωτικός σε κα-
τάσταση πτητικής ενέργειας ή υπηρέτησε σε υποβρύχια,
προσαυξάνεται για όσους συµπλήρωσαν αντίστοιχα ένα (1) έως
είκοσι επτά (27) εξάµηνα πτητικής ενέργειας ή κατάδυσης σε πε-
ρίοδο ειρήνης, κατά µηδέν κόµµα τετρακόσια σαράντα τρία τοις
εκατό (0,443%), του µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού του
τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρ-
θρου 125 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), όπως αυτός ισχύει κάθε φορά,
για κάθε εξάµηνο από το πρώτο (1ο) µέχρι και το εικοστό έβδοµο
(27ο) και για όσους συµπλήρωσαν αντίστοιχα περισσότερα από
είκοσι οχτώ (28) εξάµηνα πτητικής ενέργειας ή κατάδυσης σε πε-
ρίοδο ειρήνης, κατά µηδέν κόµµα τετρακόσια σαράντα τρία τοις
εκατό (0,443%) του παραπάνω µισθού για κάθε εξάµηνο, από το
πρώτο (1ο) µέχρι και το εικοστό έβδοµο (27ο) και κατά µηδέν
κόµµα οχτακόσια ογδόντα επτά τοις εκατό (0,887%) για κάθε εξά-
µηνο πέρα από το εικοστό έβδοµο (27ο). 

Όσοι διατέλεσαν ως στρατιωτικοί σε κατάσταση πτητικής
ενέργειας ή υπηρεσίας σε µαχητικά αεροσκάφη σταθερών πτε-
ρύγων για τουλάχιστον σαράντα οκτώ (48) µήνες, η µηνιαία σύ-
νταξη προσαυξάνεται, αν συµπληρώθηκε ένα (1) έως είκοσι επτά
(27) εξάµηνα πτητικής ενέργειας σε περίοδο ειρήνης, κατά µηδέν
κόµµα εξακόσια εξήντα πέντε τοις εκατό (0,665%) του µηνιαίου
µισθού ενέργειας του βαθµού του λοχαγού του τριακοστού πρώ-
του (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν.
4472/2017, που ισχύει κάθε φορά, για κάθε εξάµηνο από το
πρώτο (1ο) µέχρι το εικοστό έβδοµο (27ο). Για όσους συµπλή-
ρωσαν περισσότερα από είκοσι οχτώ (28) εξάµηνα πτητικής ενέρ-
γειας σε περίοδο ειρήνης κατά µηδέν κόµµα εξακόσια εξήντα
πέντε τοις εκατό (0,665%) του παραπάνω µισθού για κάθε εξά-
µηνο από το πρώτο (1ο) µέχρι και το εικοστό έβδοµο (27ο) και
κατά ένα κόµµα τριακόσια τριάντα ένα τοις εκατό (1,331%) για
κάθε εξάµηνο πέρα από το εικοστό έβδοµο (27ο). Ο ελάχιστος
χρόνος των ως άνω σαράντα οκτώ (48) µηνών δεν ισχύει για τους
χειριστές αεροσκαφών που σκοτώθηκαν σε αεροπορικό δυστύ-
χηµα.

2. Η µηνιαία σύνταξη κάθε δηµόσιου λειτουργού που αποµα-
κρύνεται από την υπηρεσία και ο οποίος διατέλεσε ως στρατιω-
τικός σε κατάσταση ενέργειας αλεξιπτωτιστή ή υποβρύχιου
καταστροφέα προσαυξάνεται για όσους συµπλήρωσαν από ένα
(1) έως δέκα (10) εξάµηνα ενέργειας αλεξιπτωτιστή ή υποβρύ-
χιου καταστροφέα σε περίοδο ειρήνης, κατά µηδέν κόµµα τετρα-
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κόσια σαράντα τρία τοις εκατό (0,443%) του µηνιαίου βασικού µι-
σθού ενέργειας του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου) κλι-
µακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017,
όπως αυτός ισχύει κάθε φορά, για κάθε εξάµηνο ενέργειας από
το πρώτο (1ο) µέχρι και το δέκατο (10ο), και για όσους συµπλή-
ρωσαν περισσότερα από έντεκα (11) εξάµηνα ενέργειας αλεξι-
πτωτιστή ή υποβρύχιου καταστροφέα σε περίοδο ειρήνης, κατά
µηδέν κόµµα τετρακόσια σαράντα τρία τοις εκατό (0,443%) του
παραπάνω µισθού για κάθε εξάµηνο από το πρώτο (1ο) µέχρι και
το δέκατο (10ο) και κατά µηδέν κόµµα οχτακόσια ογδόντα επτά
τοις εκατό (0,887%) για κάθε εξάµηνο πέρα από το δέκατο (10ο). 

3. Για κάθε εξάµηνο ενέργειας των στρατιωτικών των παρ. 1
και 2, που διανύεται ανεξάρτητα από τον αριθµό τους σε περίοδο
πολέµου, η προσαύξηση συνίσταται σε ένα κόµµα εκατόν εννέα
τοις εκατό (1,109%) του µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού
του τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του
άρθρου 125 του ν. 4472/2017, που ισχύει κάθε φορά.

4. Για τον καθορισµό των εξαµήνων ενέργειας των στρατιωτι-
κών των παρ. 1 και 2 λαµβάνονται υπόψη οι προϋποθέσεις συ-
µπλήρωσης εξαµήνων για κάθε κατηγορία τους, οι οποίες
καθορίζονται στα άρθρα 41 και 71. 

5. Το εξάµηνο κατά το οποίο ο στρατιωτικός των παρ. 1 και 2
σκοτώθηκε ή τραυµατίσθηκε εξαιτίας πτήσης, πτώσης, υποβρύ-
χιας κολύµβησης ή υποβρύχιας καταστροφής, καθώς και κατά-
δυσης, ενώ τελούσε σε κατάσταση ενέργειας, λογίζεται ως
πλήρες εξάµηνο ενέργειας, ανεξάρτητα από τον χρόνο ή τη συ-
µπλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 41 για τον λογισµό
των εξαµήνων ως τέτοιων ενέργειας.

6. Τα εξάµηνα ενέργειας που συµπληρώθηκαν κατά τη διάρ-
κεια της εκπαίδευσης στις αντίστοιχες Σχολές από τους στρα-
τιωτικούς των παρ. 1 και 2 µε την ιδιότητα των µαθητών ή
εκπαιδευοµένων γενικά, δεν συνυπολογίζονται για την προσαύ-
ξηση της σύνταξης.

7. Τα εξάµηνα αρχίζουν την 1η Ιανουαρίου και την 1η Ιουλίου
κάθε έτους και λήγουν την 30ή Ιουνίου και 31η Δεκεµβρίου αντί-
στοιχα. Τα δεκαοκτάµηνα για κάθε τριετία αρχίζουν την 1η Ια-
νουαρίου του πρώτου έτους και την 1η Ιουλίου του δεύτερου
έτους και λήγουν την 30ή Ιουνίου του δεύτερου έτους και την 31η
Δεκεµβρίου του τρίτου έτους, αντίστοιχα.

8. Σε περίπτωση που διαστήµατα όχι πλήρων εξαµήνων λογί-
ζονται ως τέτοια ενέργειας, προστίθενται αυτά και εξάγεται ο
αριθµός των εξαµήνων και το υπόλοιπο λογίζεται ως πλήρες εξά-
µηνο, αν αποτελείται από τρεις (3) µήνες.

9. Οι προσαυξήσεις του παρόντος παρέχονται µόνο στην πε-
ρίπτωση κανονισµού σύνταξης, σύµφωνα µε τον παρόντα Κώ-
δικα.

10. Οι παραπάνω προσαυξήσεις κανονίζονται και απονέµονται
µαζί µε τη σύνταξη και λαµβάνονται υπόψη για τον κανονισµό της
σύνταξης της οικογένειας του στρατιωτικού, σύµφωνα µε τα
άρθρα 31, 32, 46 και 47 του παρόντος Κώδικα.

11. Η παρ. 8 του άρθρου 41 εφαρµόζονται και στο παρόν. 
12. Οι παρ. 2 έως 10, κατά το µέρος που αφορούν στους υπο-

βρύχιους καταστροφείς του Πολεµικού Ναυτικού, εφαρµόζονται
ανάλογα και στα πρόσωπα των παρ. 10 και 12 του άρθρου 41.
Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και οι παρ. 3 έως 10 του παρόντος,
εφαρµόζονται αναλόγως και στα πρόσωπα των παρ. 8 και 9 του
άρθρου 15, καθώς και στα πρόσωπα των παρ. 9 και 11 του άρ-
θρου 41.»  

Άρθρο 7
Επίδοµα νόσου και ανικανότητας - 

Προσθήκη άρθρου 54Α στο π.δ. 169/2007

Στο π.δ. 169/2007 (Α’ 210) προστίθεται άρθρο 54Α ως εξής:

«Άρθρο 54Α
Επιδόµατα νόσου και ανικανότητας υπαγόµενων

στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016

Ειδικά για τους υπαγόµενους στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.
4387/2016 (Α’ 85) δικαιούχους επιδοµάτων νόσου και ανικανότη-

τας ισχύουν τα εξής:
1. Στους πολιτικούς υπαλλήλους - λειτουργούς και στρατιωτι-

κούς γενικά που δικαιούνται σύνταξη από πάθηµα το οποίο προ-
ήλθε πρόδηλα και αναµφισβήτητα λόγω της υπηρεσίας,
παρέχεται µαζί µε τη σύνταξη µηνιαίο προσωπικό και αµεταβίβα-
στο επίδοµα, ανάλογα µε τον από το πάθηµα βαθµό µείωσης της
ικανότητας για εργασία, το οποίο υπολογίζεται στον µηνιαίο βα-
σικό µισθό του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου
της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017   (Α’ 74),
όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά,
σύµφωνα µε τα παρακάτω:

Το παραπάνω επίδοµα προσαυξάνεται κατά πενήντα τοις
εκατό (50%), εφόσον πρόκειται για αυτόν που συνταξιοδοτείται
από φυµατίωση ή νόσο φυµατιώδους φύσης ή για όποιον έχει
υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία, τουλάχιστον κατά
ογδόντα τοις εκατό (80%), ο οποίος συγχρόνως δεν µπορεί, σύµ-
φωνα µε τη γνωµάτευση της οικείας Ανώτατης Υγειονοµικής Επι-
τροπής, να εκτελέσει της στοιχειώδεις ανάγκες του χωρίς τη
βοήθεια τρίτου προσώπου.

2. Με τις προϋποθέσεις της παρ. 1 παρέχονται τα ίδια επιδό-
µατα και όταν η σύνταξη του παθόντος κανονίζεται µε βάση τα
έτη της συντάξιµης υπηρεσίας του και καταβάλλεται ως µεγαλύ-
τερη.

3. Σε αυτούς που συνταξιοδοτούνται γιατί έπαθαν, εξαιτίας της
υπηρεσίας, απώλεια της όρασης και των δύο µατιών ή ακρωτη-
ριασµό στα δύο χέρια ή στα δύο πόδια από το ύψος της κνήµης,
παρέχεται και επίδοµα, το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό τριά-
ντα οχτώ κόµµα εξακόσια τριάντα ένα τοις εκατό (38, 631%) στον
µηνιαίο βασικό µισθό του λοχαγού του τριακοστού πρώτου
(31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν.
4472/2017, όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που ισχύουν
κάθε φορά.

4. Σε αυτούς που συνταξιοδοτούνται γιατί έπαθαν εξαιτίας της
υπηρεσίας: α) σπαστική ή υστερική παραπληγία, β) αχρηστία των
δύο χεριών, γ) τραύµα του κρανίου που συνεπάγεται ανικανότητα
εκατό τοις εκατό (100%) και δ) πολλαπλή αναπηρία από τις
οποίες η µια, σε ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%) και οι υπόλοι-
πες τουλάχιστον σε ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%), καθώς και
σε όσους έχουν δύο ή περισσότερες παθήσεις, καθεµία από τις
οποίες συνεπάγεται αναπηρία εκατό τοις εκατό (100%), παρέχε-
ται και επίδοµα που υπολογίζεται σε ποσοστό τριάντα κόµµα εν-
νιακόσια πέντε τοις εκατό (30,905%) στον µηνιαίο βασικό µισθό
του λοχαγού του τριακοστού πρώτου κλιµακίου της Α’ Κατηγο-
ρίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017, όπως αυτός ορίζεται από
τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά.

5. Στους αξιωµατικούς και οπλίτες που συνταξιοδοτούνται γιατί
έπαθαν παραπληγία µε ορθοκυστικές διαταραχές παρέχεται και
ειδικό επίδοµα το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό σαράντα έξι
κόµµα τριακόσια πενήντα οχτώ τοις εκατό (46,358%) στον µηνι-
αίο βασικό µισθό του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου)
κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017,
όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά.

6. Τα επιδόµατα των προηγούµενων παραγράφων καταβάλλο-
νται στους δικαιούχους, εφόσον δεν συντρέχει περίπτωση εφαρ-
µογής της παρ. 5 του άρθρου 45 του παρόντος Κώδικα.

7. Τα επιδόµατα ανικανότητας που παρέχονται σύµφωνα µε τις
παρ. 3, 4 και 5 δεν µπορούν, µε συνυπολογισµό και των επιδοµά-
των της παρ. 1, να είναι µικρότερα, ούτε µεγαλύτερα συνολικά
από το ποσό των αντίστοιχων επιδοµάτων που καταβάλλονται
κάθε φορά σε στρατιωτικό, ο οποίος έχει υποστεί την ίδια πά-
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θηση και φέρει την ίδια ανικανότητα εξαιτίας της υπηρεσίας του
σε πόλεµο.»

Άρθρο 8
Υπολογισµός της σύνταξης αναπήρων οπλιτών - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 88  π.δ. 168/2007

Η παρ. 1 του άρθρου 88 του π.δ. 168/2007 (Α’ 209) τροποποι-
είται ως προς τον υπολογισµό της βασικής µηνιαίας πολεµικής
σύνταξης ανικανότητας και διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η βασική µηνιαία πολεµική σύνταξη ανικανότητας που ανα-
γνωρίζεται στους αναπήρους πολέµου οπλίτες, των οποίων η σύ-
νταξη δεν κανονίζεται µε βάση το µισθό ενέργειας, είναι ίση µε
1,0215% του µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού του τριακο-
στού πρώτου (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου
125 του  ν. 4472/2017 (Α’ 74), όπως αυτός ισχύει κάθε φορά, ανά
εκατοστό ανικανότητας.»

Άρθρο 9
Αξιωµατικοί, ανθυπασπιστές, πολιτικοί υπάλληλοι, 
δηµοτικοί και κοινοτικοί άρχοντες, εκκλησιαστικοί 

λειτουργοί, υπάλληλοι νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
και οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης και 

σιδηροδροµικοί υπάλληλοι - Τροποποίηση άρθρου 92 π.δ.
168/2007

Στον υπολογισµό σύνταξης της περ. α) της παρ. 1, καθώς και
στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 92 του π.δ.
168/2007 (Α’ 209), προστίθεται ως παράµετρος το µισθολογικό
κλιµάκιο, καταργείται το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1, περί υπο-
λογισµού της προσαύξησης και διορθώνεται η αναφορά στους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.), στο τέλος του ει-
σαγωγικού εδαφίου της ίδιας παραγράφου προστίθεται παρ. 1Α,
και οι παρ. 1, 1Α και 2 του άρθρου 92 διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Ο συντάξιµος µισθός µε βάση τον οποίο υπολογίζεται η σύ-
νταξη των αξιωµατικών και ανθυπασπιστών γενικά που δεν έχουν
υπαχθεί στις ειδικές πολεµικές καταστάσεις, των τακτικών δηµό-
σιων υπαλλήλων και του βοηθητικού προσωπικού, των δηµοτικών
και κοινοτικών αρχόντων και των εκκλησιαστικών λειτουργών και
όσων εξοµοιώνονται µε αυτούς, των τακτικών σιδηροδροµικών
υπαλλήλων, των τακτικών υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. ορίζεται
ως εξής: 

α) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία
µέχρι 45%, στα 80% του κάθε φορά µηνιαίου βασικού µισθού
ενεργείας του µισθολογικού κλιµακίου ή του βαθµού, του οποίου
τη σύνταξη δικαιώθηκαν, 

β) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία
50% - 65%, στα 90% του παραπάνω βασικού µισθού,

γ) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία
70% - 80% στο 100% του παραπάνω βασικού µισθού,

δ) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία
85% - 90%, στα 110% του παραπάνω βασικού µισθού,

ε) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργασία
95%, στα 120% του παραπάνω βασικού µισθού,

στ) για όσους έχουν υποστεί µείωση της ικανότητας για εργα-
σία 100% στα 150% του παραπάνω βασικού µισθού µε εφαρµογή
και των διατάξεων του άρθρου 129, όποτε συντρέχει περίπτωση. 

1Α. Για την εφαρµογή της παρ. 1 ως συντάξιµος µισθός νοείται
ο µισθός των άρθρων 9Α και 34Α του π.δ. 169/2007 (Α’ 210). 

2. Η σύνταξη των αξιωµατικών και των ανθυπασπιστών ορίζε-
ται: α) για όσους είναι ανίκανοι για τη στρατιωτική υπηρεσία, στο
σύνολο του συντάξιµου µισθού τους, β) για όσους έχουν αναπη-
ρία 25% και άνω, στα 2/3 του συντάξιµου µισθού τους, γ) για τους
υπόλοιπους στο 1/2 του συντάξιµου µισθού τους.

Βοηθητικοί υπολοχαγοί του ν. 2588/21, όπως αυτός τροποποι-
ήθηκε αργότερα, που έχουν αποµακρυνθεί ή αποµακρύνονται
οπωσδήποτε από την υπηρεσία, λαµβάνουν ως σύνταξη ολό-
κληρο το συντάξιµο µισθό του βαθµού τους.

Ως συντάξιµος µισθός, µε βάση τον οποίο κανονίζεται η σύ-
νταξη των παραπάνω, λαµβάνεται υπόψη αυτός που ανήκει στο
µισθολογικό κλιµάκιο ή στον βαθµό τον οποίο αυτοί έφεραν κατά

τον χρόνο του παθήµατος.»

Άρθρο 10
Υπολογισµός της πολεµικής σύνταξης των 

οικογενειών των αξιωµατικών που δεν υπάγονται στο άρθρο
75 του Α.Ν. 1854/1951 - Τροποποίηση άρθρου 95 π.δ.

168/2007

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και στην παρ. 2 του άρθρου 95
του π.δ. 168/2007 (Α’ 209), περί υπολογισµού της βασικής µηνι-
αίας πολεµικής σύνταξη, εξειδικεύεται ως παράµετρος υπολογι-
σµού του βασικού µισθού του λοχαγού, το τριακοστό πρώτο
(31ο) κλιµάκιο της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις στους πί-
νακες των ως άνω παραγράφων, επικαιροποιείται η παραποµπή
στο προεδρικό διάταγµα της παρ. 1, και το άρθρο 95 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 95
Οικογένειες έγγαµων ή άγαµων αξιωµατικών 

που δεν υπάγονται στις διατάξεις του άρθρου 75 
του Α.Ν. 1854/1951

1. Η βασική µηνιαία πολεµική σύνταξη που αναγνωρίζεται στις
οικογένειες όσων αξιωµατικών και ανθυπασπιστών και εξοµοι-
ούµενων µε αυτούς σκοτώθηκαν, εξαφανίστηκαν ή πέθαναν, των
οποίων οι συντάξεις δεν έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του άρ-
θρου 75 παρ. 7 του        Α.Ν. 1854/1951, όπως αντικαταστάθηκε
µε τις διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 14 του Ν.Δ.
3768/1957 (άρθρο 70 παρ. 6 του π.δ. 169/2007, Α’ 210), είναι ίση
µε το ακόλουθο κατά βαθµό ποσοστό επί του µηνιαίου βασικού
µισθού του βαθµού του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου)
κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017
(Α’ 74), όπως αυτός ισχύει κάθε φορά.

2. Η παραπάνω σύνταξη προσαυξάνεται για κάθε παιδί που δι-
καιούται σύνταξη µε ποσό ίσο µε το ακόλουθο κατά βαθµό πο-
σοστό επί του µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού του
τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρ-
θρου 125 του ν. 4472/2017, όπως αυτός ισχύει κάθε φορά.
»

Άρθρο 11
Επιδόµατα ανικανότητας - 

Τροποποίηση 
άρθρου 100 π.δ. 168/2007

To άρθρο 100 του π.δ. 168/2007 (Α’ 209), περί υπολογισµού
επιδόµατος ανικανότητας σε ανάπηρους πολέµου, τροποποιείται
ως προς τον υπολογισµό του επιδόµατος ανικανότητας και δια-
µορφώνεται ως εξής:    

«Άρθρο 100
Επιδόµατα ανικανότητας

1. Στους ανάπηρους πολέµου αξιωµατικούς και ανθυπασπι-
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στές και σε όσους εξοµοιώνονται ή αντιστοιχούν µε αυτούς, πα-
ρέχεται µαζί µε τη σύνταξη προσωπικό και αµεταβίβαστο επίδοµα
ανάλογα µε τον βαθµό µείωσης της ικανότητας για εργασία εξαι-
τίας του παθήµατος, το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό επί του
µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού του τριακοστού πρώτου
(31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του
ν. 4472/2017 (Α’ 74), όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που
ισχύουν κάθε φορά, ως εξής:

2. Αν αυτοί που αναφέρονται στις διατάξεις της προηγούµενης
παραγράφου έχουν ανικανότητα 100% ή πολλαπλές αναπηρίες,
από τις οποίες η µία 100% και οι λοιπές 10 - 95% ή δύο ή περισ-
σότερες παθήσεις, καθεµία από τις οποίες επάγεται αναπηρία
100%, παρέχεται µαζί µε τη σύνταξη προσωπικό και αµεταβίβα-
στο επίδοµα, το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό επί του µηνιαίου
βασικού µισθού του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου) κλι-
µακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017,
όπως αυτός ισχύει κάθε φορά κατά βαθµό ως εξής:»

Άρθρο 12
Ειδικά πρόσθετα επιδόµατα ανικανότητας βαριά 
ανάπηρων πολέµου - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 

άρθρου 101 π.δ. 168/2007 

Στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 101 του π.δ. 168/2007  (Α’ 209),
περί υπολογισµού πρόσθετου επιδόµατος ανικανότητας, τροπο-
ποιούνται τα ποσοστά υπολογισµού και εξειδικεύεται ως παρά-
µετρος υπολογισµού του βασικού µισθού του λοχαγού το
τριακοστό πρώτο (31ο)       κλιµάκιο της Α’ Κατηγορίας του άρ-
θρου 125 του                ν. 4472/2017 (Α’ 74), και οι παρ. 1 και 2
διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Όσοι συνταξιοδοτούνται επειδή πάσχουν από παραπληγία
µε ορθοκυστικές διαταραχές δικαιούνται πέρα από το επίδοµα
ανικανότητας που αναφέρεται στο προηγούµενο άρθρο και πρό-
σθετο επίδοµα το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό 46,358% επί
του µηνιαίου βασικού του λοχαγού του τριακοστού πρώτου
(31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που
ισχύουν κάθε φορά. 

2. Όσοι συνταξιοδοτούνται λόγω παντελούς απώλειας της
όρασης και των δύο οφθαλµών (εντελώς τυφλοί) ή λόγω ακρω-
τηριασµού των δύο άνω άκρων ή λόγω ακρωτηριασµού των δύο
κάτω άκρων από του ύψους της κνήµης, λαµβάνουν πέρα από το
επίδοµα ανικανότητας που αναφέρεται στο προηγούµενο άρθρο
και πρόσθετο επίδοµα, το οποίο υπολογίζεται σε ποσοστό
38,631% επί του µηνιαίου βασικού µισθού του λοχαγού του τρια-
κοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου της Α’ Κατηγορίας του άρθρου
125 του ν. 4472/2017, όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που
ισχύουν κάθε φορά.»

Άρθρο 13
Επιδόµατα φυµατικού ή νόσου - 

Τροποποίηση  άρθρου 102 π.δ. 168/2007 

Στο άρθρο 102 του π.δ. 168/2007 (Α’ 209), περί υπολογισµού
επιδοµάτων φυµατικού ή νόσου, τροποποιείται το ποσοστό υπο-
λογισµού και εξειδικεύεται ως παράµετρος υπολογισµού του βα-
σικού µισθού του λοχαγού, το τριακοστό πρώτο (31ο) κλιµάκιο
της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), και
το άρθρο 102 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 102
Επιδόµατα φυµατικού ή νόσου

Τα επιδόµατα φυµατικού ή νόσου εξακολουθούν να καταβάλ-
λονται στους δικαιούχους τους µε βάση τις ισχύουσες διατάξεις,
εφόσον δε δικαιούνται το επίδοµα ανικανότητας του άρθρου 101
ή το καταβαλλόµενο είναι µικρότερο από το επίδοµα του ίδιου
άρθρου και υπολογίζονται σε ποσοστό 4,250% επί του βασικού
µισθού του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου
της Α’ Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017 (Α’ 74),
όπως αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά.»

Άρθρο 14
Επίδοµα τυφλότητας η οποία δεν οφείλεται στην 

υπηρεσία - Τροποποίηση άρθρου 103 π.δ. 168/2007

Στο άρθρο 103 του π.δ. 168/2007 (Α’ 209), περί υπολογισµού
επιδόµατος τυφλότητας, τροποποιείται το ποσοστό υπολογι-
σµού, εξειδικεύεται ως παράµετρος υπολογισµού του βασικού
µισθού του λοχαγού, το τριακοστό πρώτο (31ο) κλιµάκιο της Α’
Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), και το
άρθρο 103 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 103
Επίδοµα τυφλότητας 

η οποία δεν οφείλεται στην υπηρεσία

Σε όσους συνταξιοδοτούνται λόγω πολεµικού τραύµατος ή
νόσου που προήλθε από τις κακουχίες του πολέµου και υπέστη-
σαν οποτεδήποτε µείωση της ικανότητας για εργασία σε ποσο-
στό 100% λόγω απώλειας της όρασης και των δύο οφθαλµών και
δε λαµβάνουν προσαύξηση του επιδόµατος ανικανότητας, λόγω
της κατάστασης τους αυτής, παρέχεται επίδοµα, το οποίο υπο-
λογίζεται σε ποσοστό 19,316% επί του µηνιαίου βασικού µισθού
του λοχαγού του τριακοστού πρώτου (31ου) κλιµακίου της   Α’
Κατηγορίας του άρθρου 125 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), όπως
αυτός ορίζεται από τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά.»

Άρθρο 15
Αποδοχές υπαξιωµατικών πολεµικής αποστρατείας - Τροπο-

ποίηση άρθρου 166 π.δ. 168/2007

Στην παρ. 1 του άρθρου 166 του π.δ. 168/2007  (Α’ 209), περί
αποδοχών των υπαξιωµατικών πολεµικής αποστρατείας, αφαι-
ρείται η αναφορά σε επίδοµα χρόνου υπηρεσίας, προστίθεται
παρ. 3, και το άρθρο 166 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 166
Αποδοχές

1. Οι υπαξιωµατικοί πολεµικής αποστρατείας λαµβάνουν ισό-
βια όλο τον συντάξιµο µισθό του βαθµού στον οποίο προάγονται. 

2. Οι πιο πάνω αποδοχές αρχίζουν από τη χρονολογία δηµοσί-
ευσης του προεδρικού διατάγµατος για τη θέση σε κατάσταση
πολεµικής αποστρατείας.

3. Για την εφαρµογή του παρόντος, ως συντάξιµος µισθός νο-
είται ο µισθός του άρθρου 34Α του π.δ. 169/2007 (Α’ 210).» 

Άρθρο 16
Μηνιαία σύνταξη λογοτεχνών και καλλιτεχνών - 

Τροποποίηση άρθρου 1 ν. 3075/2002 

Στο άρθρο 1 του ν. 3075/2002 (Α’ 297), περί σύνταξης λογοτε-
χνών και καλλιτεχνών: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 αυξά-
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νεται ο αριθµός των προτεινόµενων δικαιούχων και καταργείται
το τελευταίο εδάφιο της ίδιας παραγράφου για τους δικαιούχους
του έτους 2008, β) η εξουσιοδότηση του τελευταίου εδαφίου της
παρ. 3 εξειδικεύεται και διευρύνεται ως προς το αντικείµενό της,
γ) στην παρ. 4 το ποσό της περ. β’ αυξάνεται, οι αναφορές της
περ. γ’ τρέπονται από «οικονοµικά» έτη σε «φορολογικά», το
πρώτο εδάφιο της ίδια περίπτωσης τροποποιείται ως προς την
αντιστοιχία της µηνιαίας κύριας σύνταξης και µειώνονται τα απαι-
τούµενα έτη δηµόσιας υπηρεσίας, στο δεύτερο εδάφιο της ίδιας
περίπτωσης επικαιροποιείται το αρµόδιο όργανο για τη δήλωση
εισοδήµατος, δ) το ποσό της σύνταξης του πρώτου εδαφίου της
περ. α’ και της περ. β’ της παρ. 5 αυξάνεται και το τελευταίο εδά-
φιο της περ. α’ καταργείται, ε) τα έτη της παρ. 6 επικαιροποι-
ούνται, στ) η Διεύθυνση της παρ. 8 επικαιροποιείται, ζ) το
ποσοστό κράτησης της παρ. 9 τροποποιείται, η) η περ. α’ της
παρ. 10 αντικαθίσταται και η περ. β’ της ίδιας παραγράφου κα-
ταργείται, θ) οι παραποµπές των παρ. 11 και 12 επικαιροποι-
ούνται, ι) η παρ. 14 καταργείται, και το άρθρο 1 διαµορφώνεται
ως εξής:        

«Άρθρο 1
Συνταξιοδότηση λογοτεχνών - καλλιτεχνών

1. Δικαίωµα ισόβιας σύνταξης από το Δηµόσιο Ταµείο απο-
κτούν και οι Ελληνικής υπηκοότητας ή Έλληνες το γένος λογο-
τέχνες και καλλιτέχνες, γενικά, που έχουν προσφέρει διακεκ-
ριµένες υπηρεσίες στην ανάπτυξη των γραµµάτων ή των τεχνών.
Η σύνταξη αυτή είναι µηνιαία, απονέµεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού, ο δε αριθµός των προ-
τεινόµενων δικαιούχων δεν µπορεί να υπερβαίνει τους τριάντα
(30) ετησίως.

2. Στην έννοια των λογοτεχνών και καλλιτεχνών της προηγού-
µενης παραγράφου περιλαµβάνονται:

α. Λογοτέχνες, µεταφραστές λογοτεχνίας, δοκιµιογράφοι φι-
λοσοφικού και φιλολογικού δοκιµίου, ιστορικοί συγγραφείς -
ιστοριογράφοι και σεναριογράφοι.

β. Μεταφραστές θεατρικών έργων και θεατρικοί συγγραφείς.
γ. Εικαστικοί καλλιτέχνες, σκηνογράφοι, φωτογράφοι, σκιτσο-

γράφοι και γελοιογράφοι.
δ. Μουσουργοί, αρχιµουσικοί, ερµηνευτές και λυρικοί καλλιτέ-

χνες.
ε. Συνθέτες, στιχουργοί, ερµηνευτές ελληνικής µουσικής.
στ. Σκηνοθέτες και ηθοποιοί.
ζ. Χορογράφοι και χορευτές και
η. Λαϊκοί καλλιτέχνες, ιδίως καραγκιοζοπαίχτες, ξυλογλύπτες

και καλλιτέχνες του κουκλοθέατρου, των µαριονέτων και της πα-
ντοµίµας.

3. Για την προσφορά η όχι διακεκριµένων υπηρεσιών αποφαί-
νεται, µε πλήρως αιτιολογηµένη γνώµη, εννεαµελής Επιτροπή η
οποία συγκροτείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού αποτελούµενη από έναν (1) Πρόεδρο προ-
ερχόµενο από τον πανεπιστηµιακό χώρο, µε τον αναπληρωτή
του, τέσσερις (4) προσωπικότητες των γραµµάτων, των τεχνών
και των επιστηµών, έναν (1) υπάλληλο της Υπηρεσίας Συντάξεων
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, τον Προϊστάµενο της καθ’
ύλην αρµόδιας Διεύθυνσης του Υπουργείου Πολιτισµού, ο οποίος
µπορεί να αναπληρώνεται από τον Προϊστάµενο του οικείου Τµή-
µατος και δύο (2) προσωπικότητες, αναλόγως των οκτώ (8) κα-
τηγοριών λογοτεχνών και καλλιτεχνών της προηγούµενης
παραγράφου, µετά από πρόταση των συλλογικών τους φορέων,
σε όσες περιπτώσεις υπάρχει συλλογική εκπροσώπηση. Σε περί-
πτωση κατά την οποία οι ανωτέρω φορείς παραλείπουν εντός
µηνός από τη σχετική ειδοποίηση να υποδείξουν εκπροσώπους
για διορισµό, ο Υπουργός Πολιτισµού προβαίνει κατά την κρίση
του στη συµπλήρωση της σύνθεσης της Επιτροπής. Καθήκοντα
εισηγητή στην Επιτροπή ασκεί το οριζόµενο εκάστοτε από τον
Πρόεδρο, µέλος της Επιτροπής. Καθήκοντα Γραµµατέων ασκούν
υπάλληλοι του Υπουργείου Πολιτισµού ή εποπτευόµενων από
αυτό Δηµοσίων Υπηρεσιών και Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δι-
καίου.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού

ρυθµίζεται το θέµα της αποζηµίωσης του Προέδρου, των Μελών,
του Εισηγητή και των Γραµµατέων της Επιτροπής, η οποία κατα-
βάλλεται κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, η διάρκεια
της θητείας της Επιτροπής, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια
αναφορικά µε τη συγκρότηση και λειτουργία της.

4. Για τη χορήγηση της σύνταξης της παραγράφου 1 του άρ-
θρου αυτού πρέπει στα πρόσωπα των δικαιούχων να συντρέχουν
σωρευτικά και οι εξής προϋποθέσεις:

α. Να έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό έβδοµο (67ο) έτος της
ηλικίας τους ή το πεντηκοστό (50ό) έτος εφόσον έχουν καταστεί
ανίκανοι για την άσκηση κάθε βιοποριστικού επαγγέλµατος κατά
ποσοστό ανικανότητας 67% και άνω. Η ανικανότητα κρίνεται µε
γνωµάτευση της Ανωτάτης του Στρατού Υγειονοµικής Επιτρο-
πής, στην οποία παραπέµπεται ο αιτών από την αρµόδια Διεύ-
θυνση του Υπουργείου Πολιτισµού.

β. Να µη λαµβάνουν άλλη σύνταξη ίση ή µεγαλύτερη των επτα-
κοσίων εβδοµήντα έξι (776) ευρώ από οποιονδήποτε δηµόσιο ή
ιδιωτικό φορέα κύριας ή επικουρικής ασφάλισης.

γ. Ο µέσος όρος του εισοδήµατος που έχει δηλωθεί συνολικά
κατά τα τρία προηγούµενα φορολογικά έτη από εκείνο που υπο-
βάλλεται η αίτηση για συνταξιοδότηση, στο οποίο συµπεριλαµ-
βάνεται και αυτό που προκύπτει µε βάση τα τεκµήρια, να µην
υπερβαίνει το δωδεκαπλάσιο της µηνιαίας κύριας ακαθάριστης
σύνταξης που αντιστοιχεί σε θανόντα εξαιτίας της Υπηρεσίας και
ένεκα ταύτης δηµόσιο υπάλληλο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
µε είκοσι επτά (27) έτη δηµόσιας υπηρεσίας. Επίσης, να υπάρχει
δηλωθέν εισόδηµα στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
από την άσκηση της δραστηριότητας λογοτέχνη ή καλλιτέχνη,
κατά ένα οποιοδήποτε φορολογικό έτος πριν τη συµπλήρωση
του 60ού έτους της ηλικίας ή του πεντηκοστού (50ού) για όσους
έχουν καταστεί ανίκανοι.

5. α. Η µηνιαία σύνταξη της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού
ανέρχεται στο ποσό των επτακοσίων εβδοµήντα έξι (776) ευρώ.
Σε περίπτωση θανάτου του δικαιούχου η σύνταξη αυτή µεταβι-
βάζεται στον επιζώντα σύζυγο και στα ανήλικα ή ανίκανα µε πο-
σοστό αναπηρίας εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω τέκνα,
εφόσον τα ανωτέρω πρόσωπα δεν λαµβάνουν άλλη σύνταξη ή
δεν έχουν εισόδηµα µεγαλύτερο του κατωτάτου ορίου σύνταξης
του Δηµοσίου, όπως αυτό ισχύει κάθε φορά. 

β. Σε περίπτωση που ο δικαιούχος λαµβάνει και άλλη σύνταξη
µικρότερη των επτακοσίων εβδοµήντα έξι (776) ευρώ, η σύνταξη
της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού περιορίζεται τόσο όσο το
άθροισµα των δύο (2) συντάξεων να µην υπερβαίνει το ανωτέρω
ποσό.

6. Ενδιαφερόµενοι λογοτέχνες και καλλιτέχνες µετά τη συ-
µπλήρωση του εξηκοστού εβδόµου (67ου) έτους της ηλικίας
τους ή του πεντηκοστού (50ού), κατά περίπτωση, δύνανται να
υποβάλλουν στο Υπουργείο Πολιτισµού αίτηση για απονοµή σύ-
νταξης, µαζί µε τα στοιχεία εκείνα που θα αξιολογηθούν από την
Επιτροπή της παραγράφου 3 του άρθρου αυτού, αναφορικά µε
την προσφορά των υπηρεσιών τους.

Η ανωτέρω Επιτροπή συνεδριάζει εντός του πρώτου (1ου) τρι-
µήνου κάθε έτους και αποφαίνεται κατά το µέρος της αρµοδιό-
τητάς της επί των αιτήσεων που έχουν υποβληθεί µέχρι την
τριακοστή πρώτη (31η) Δεκεµβρίου του προηγούµενου έτους.

7. Για εκείνες από τις ανωτέρω αιτήσεις που θα κριθούν θετικά
από την Επιτροπή σχηµατίζεται φάκελος, στον οποίο περιλαµβά-
νεται η αιτιολογηµένη γνώµη της Επιτροπής και γραπτή η εισή-
γηση του εισηγητή που έχει ορισθεί για την υπόθεση, ο οποίος
συµπληρώνεται από τους ενδιαφερόµενους µε τα κατωτέρω δι-
καιολογητικά:

α. Πιστοποιητικό οικογενειακής κατάστασης.
β. Εκκαθαριστικά σηµειώµατα του φόρου εισοδήµατος των

τριών προηγούµενων φορολογικών ετών εκείνου που υποβάλλε-
ται η αίτηση. Υποχρέωση υποβολής εκκαθαριστικού σηµει-
ώµατος φόρου εισοδήµατος έχουν και οι διαµένοντες στην
αλλοδαπή, υποβάλλοντας το αντίστοιχο έγγραφο της χώρας δια-
µονής τους.

γ. Γνωµάτευση της Α.Σ.Υ.Ε., όπου απαιτείται, µε βάση τις δια-
τάξεις του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων, όπως
αυτές ισχύουν. 
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8. Ο ανωτέρω φάκελος διαβιβάζεται στη Διεύθυνση Εισοδηµα-
τικής Πολιτικής του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, για τη δια-
πίστωση της συνδροµής των προϋποθέσεων. Η εν λόγω Διεύ-
θυνση συντάσσει σχέδιο κοινής απόφασης µε την οποία κρίνεται
το συνταξιοδοτικό δικαίωµα των προσώπων του άρθρου αυτού
και η οποία αποστέλλεται για υπογραφή στους συναρµόδιους
Υπουργούς και κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο.

9. Η καταβολή της σύνταξης αρχίζει από την πρώτη του επό-
µενου µήνα εκείνου που υποβάλλεται η αίτηση στο Υπουργείο
Πολιτισµού και υπόκειται σε κράτηση 6% για υγειονοµική περί-
θαλψη και στις λοιπές κρατήσεις στις οποίες υποβάλλονται οι συ-
ντάξεις του Δηµοσίου.

10. α. Στους δικαιούχους της σύνταξης του παρόντος άρθρου
δεν καταβάλλεται η οικογενειακή παροχή, γάµου και τέκνων.

β. Καταργείται
γ. Στην οικογένεια του θανόντος καταβάλλονται έξοδα κηδείας

σύµφωνα µε όσα ισχύουν για τους πολιτικούς συνταξιούχους του
Δηµοσίου.

11. Όλες οι µέχρι την έναρξη ισχύος του ν. 3620/2007 κανονι-
σθείσες συντάξεις µε βάση τις διατάξεις του ν.δ. 214/1973, του
ν. 2435/1996 και της περ. δ’ της παρ. 9 του άρθρου 1 του ν.
3234/2004 συνεχίζουν να καταβάλλονται σύµφωνα µε όσα ορίζο-
νται σε αυτές.

12. Για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις του
άρθρου αυτού, εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις του Κώδικα Πο-
λιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων, όπως κάθε φορά ισχύουν,
µε εξαίρεση τις διατάξεις του άρθρου 54Α του Κώδικα αυτού.

13.α. Εφόσον οι αιτήσεις για χορήγηση σύνταξης απορρίπτο-
νται από την Επιτροπή της παρ. 3 του παρόντος, λόγω µη προ-
σφοράς διακεκριµένων υπηρεσιών, οι ενδιαφερόµενοι δύνανται
µετά πάροδο τριετίας από την έκδοση της σχετικής απορριπτικής
απόφασης, επικαλούµενοι το κατά την περίοδο αυτήν παραχθέν
νέο έργο τους, να επανέρχονται µε νέα αίτησή τους προς το
Υπουργείο Πολιτισµού, για τη χορήγηση σύνταξης.

Το δικαίωµα αυτό µπορεί να ασκηθεί για µία µόνο φορά.
β. Τυχόν µη προταθέντες από την Επιτροπή της παρ. 3, λόγω

κάλυψης του αριθµού της παρ. 1, µπορούν να επανακριθούν για
µία ακόµη φορά, εντός της εποµένης τριετίας και, κατόπιν παρέ-
λευσης της τριετίας, για µία ακόµη φορά.

14. Καταργείται
15. Κάθε άλλη διάταξη, που προβλέπει τη χορήγηση σύνταξης

σε λογοτέχνες - καλλιτέχνες, από το Δηµόσιο, καταργείται.»

Άρθρο 17
Αύξηση συντάξεων νέων ασφαλισµένων

Η σύνταξη των προσώπων της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.
4387/2016 (Α’ 85) που υπάγονται στα άρθρα 5, 6, 9 και 10 του ν.
2084/1992 (Α’ 165) και έχουν αποχωρήσει από την υπηρεσία
µέχρι την τριακοστή  πρώτη (31η) Δεκεµβρίου 2022, αυξάνεται
από την 1η Ιανουαρίου 2023 κατά επτά κόµµα εβδοµήντα πέντε
τοις εκατό (7,75%).

Άρθρο 18
Απλοποίηση εξουσιοδοτήσεων για τους Φορείς 
Κοινωνικής Ασφάλισης - Τροποποίηση παρ. 8 

υποπαρ. ΙΑ.6. παρ. ΙΑ άρθρου πρώτου ν. 4093/2012

Η εξουσιοδότηση του όγδοου εδαφίου της παρ. 8 της υποπαρ.
ΙΑ.6. της παρ. ΙΑ του άρθρου πρώτου του  ν. 4093/2012 (A’ 222),
περί ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στην κοινωνική ασφάλιση,
τροποποιείται ως προς τη διαδικασία έκδοσης της σχετικής από-
φασης, η εξουσιοδότηση του ένατου (9ου) εδαφίου τροποποι-
είται ως προς το αντικείµενό της, και στις δύο (2) ως άνω
εξουσιοδοτήσεις προστίθεται ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο σύνολο της πα-
ραγράφου, και τα εννέα (9) πρώτα εδάφια της παρ. 8 διαµορ-
φώνονται ως εξής:

«8. Από 1.7.2013 η Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής
Ασφάλισης Α.Ε. (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.) του ν. 3607/2007 (Α’ 245) καθί-
σταται ενιαίος φορέας ελέγχου και πληρωµών συντάξεων των δι-

καιούχων των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης (Φ.Κ.Α.) και του Δη-
µοσίου. Από 1.1.2013 µέχρι την 30ή.6.2013 οι πληρωµές των συ-
ντάξεων διενεργούνται από τους Φ.Κ.Α. µετά την ολοκλήρωση
της διαδικασίας των επόµενων παραγράφων. 

Από 1.12.2012 η Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. συγκεντρώνει, ελέγχει και δια-
σταυρώνει τα στοιχεία των συντάξεων των δικαιούχων των Φ.Κ.Α.
και υπολογίζει το ποσό της µείωσης για τους συνταξιούχους,
καθώς και για όσους λαµβάνουν συντάξεις από περισσότερους
του ενός φορέα.

Οι Φ.Κ.Α. αποστέλλουν έως τη δέκατη (10η) ηµέρα κάθε µήνα
στην Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., σε ηλεκτρονική µορφή µηνιαίο αρχείο πλη-
ρωµών συντάξεων, στο οποίο περιέχονται αναλυτικά και ανά συ-
νταξιούχο τα ποσά των συντάξεων που καταβάλλει ο κάθε
φορέας.

Τα Αρχεία Πληρωµών Συντάξεων περιέχουν όλα τα αναγκαία
στοιχεία ταυτοποίησης (A.M.Κ.Α., Α.Φ.Μ. κ.λπ.). Σε περίπτωση ελ-
λιπών στοιχείων, η επεξεργασία υλοποιείται στα διαθέσιµα στοι-
χεία και στους ταυτοποιηµένους συνταξιούχους.

Οι Φ.Κ.Α. πραγµατοποιούν τις µεταβολές των ποσών συντά-
ξεων για τις οποίες έχουν ενηµερωθεί από την Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε..

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από γνώµη του
Δ.Σ. της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., του Συµβουλίου Κοινωνικής Ασφάλισης
και της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.), ρυθµίζονται θέµατα
σχετικά µε τις υποχρεώσεις των Φ.Κ.Α., τις υποχρεώσεις της
Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., θέµατα διασταυρώσεων και ταυτοποίησης στοι-
χείων προσώπων και αλληλοενηµερώσεων µεταξύ Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.
και Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ., καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την υλο-
ποίηση του παρόντος.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ρυθµίζο-
νται τα θέµατα των συντάξεων των προσώπων της παρ. 3 του άρ-
θρου 4 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), αναφορικά µε τις υποχρεώσεις
της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. και του Υπουργείου Οικονοµικών, θέµατα δια-
σταυρώσεων και ταυτοποίησης στοιχείων προσώπων και     αλ-
ληλοενηµερώσεων µεταξύ Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. και ΔΙΑΣ
Α.Ε., καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τον καθορισµό και
την εφαρµογή της διαδικασίας πληρωµής των συντάξεων της
παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016.»

Άρθρο 19
Τελικές - συµπληρωµατικές διατάξεις 

1. Για τα πρόσωπα της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016
(Α’ 85), η παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 4151/2013 (Α’ 103) παύει να
ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2023. 

2. α. Τα άρθρα 9Α, 34Α, 43Α και 54Α του π.δ. 169/2007 (Α’ 210)
εφαρµόζονται µόνο στα πρόσωπα της παρ. 3 του άρθρου 4 του
ν. 4387/2016. 

β. Διατάξεις που αφορούν τα πρόσωπα της περ. α και παρα-
πέµπουν στα άρθρα 9, 34, 43 και 54 του                       π.δ.
169/2007, από την 1η Ιανουαρίου 2017 παραπέµπουν στα άρθρα
9Α, 34Α, 43Α και 54Α του π.δ. 169/2007, αντίστοιχα. 

3. Για τα άρθρα 3 έως 17 του παρόντος, δεν εφαρµόζεται το
δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4387/2016, κατά
το µέρος που ορίζεται ότι οι συντάξεις των προσώπων της παρα-
γράφου αυτής, κανονίζονται µε βάση τις ισχύουσες, κατά την
έναρξη ισχύος του ως άνω νόµου, συνταξιοδοτικές διατάξεις του
Δηµοσίου.

4. Τα άρθρα 3 έως 17 και το παρόν εφαρµόζονται και για τα
πρόσωπα στα οποία έχουν συντρέξει οι προϋποθέσεις αυτών και
έχουν εξέλθει της υπηρεσίας, πριν από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθώς και για τις οικογένειες όσων από αυτούς έχουν
πεθάνει.

5. Οφειλές στο Δηµόσιο από σύνταξη που εισπράχθηκε, χωρίς
να οφείλεται, από συνταξιούχο που πέθανε και η σύνταξή του δεν
µεταβιβάσθηκε στα µέλη της οικογένειάς του, συµψηφίζονται µε
τυχόν αναδροµικά συντάξεων που καταβάλλονται στους κληρο-
νόµους αυτού.

6. Η σύνταξη των προσώπων του άρθρου 22 του  ν. 1813/1988
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(Α’ 243) αυξάνεται από την 1η Ιανουαρίου 2023 κατά ποσοστό
επτά κόµµα εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (7,75%).

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΥΞΗΣΗ ΜΙΣΘΩΝ ΚΑΙ 

ΤΩΝ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥΣ ΕΠΙΔΟΜΑΤΩΝ 
ΠΡΟΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 

Άρθρο 20 
Αναπροσαρµογή βασικών µισθών 

1. Οι βασικοί µισθοί των µισθολογικών κλιµακίων, όπως αυτοί
έχουν διαµορφωθεί την 31η.12.2023, βάσει των άρθρων 9 και 14
του Κεφαλαίου Β’ του ν. 4354/2015,    (Α’ 176) προσαυξάνονται
µε ποσό το οποίο αντιστοιχεί στο γινόµενο του εισαγωγικού µι-
σθού της κατηγορίας Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (Υ.Ε.), πολλα-
πλασιαζόµενο µε συντελεστή 0,0897, στρογγυλοποιούµενο στην
πλησιέστερη µονάδα ευρώ. Η εν λόγω προσαύξηση καταβάλλε-
ται και στους βασικούς µισθούς του προσωπικού ειδικών κατη-
γοριών των παρ. 1, 2, 4, 6 και 7 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015.

2. Το ως άνω ποσό προσαυξάνει τους βασικούς µισθούς όπως
αυτοί έχουν διαµορφωθεί την 31η.12.2023 για τις ακόλουθες κα-
τηγορίες προσωπικού:  

α) στο προσωπικό που υπάγεται στο άρθρο 30 του Κεφαλαίου
Β’ του ν. 4354/2015, 

β) στο προσωπικό που υπάγεται στα άρθρα 104 έως 107 του
ν. 4622/2019 (Α’133),  

γ) στο προσωπικό που υπάγεται στην παρ. 3α του άρθρου 31
του ν. 4256/2014 (Α’ 92), 

δ) στο προσωπικό που υπάγεται στις παρ. 5 και 6 του άρθρου
28 του ν. 4780/2021 (Α’ 30), 

ε) στο προσωπικό που υπάγεται στα άρθρα 29 και 32 του Κε-
φαλαίου Α’ του Μέρους Β’ του ν. 3205/2003      (Α’ 297),

στ) σε όσους υπάγονται στα Κεφάλαια Β’, Δ’, ΣΤ’, Ζ’, Η’ του
Μέρους ΣΤ’ του ν. 4472/2017 (Α’ 74), 

ζ) σε όσους υπάγονται στα Κεφάλαια Β’ και Γ’, καθώς και στο
άρθρο 39 του Κεφαλαίου Δ’ του Μέρους Γ’ του παρόντος,  

η) στους µονίµους και δοκίµους πολιτικούς δηµοσίους υπαλ-
λήλους, καθώς και στους υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου και ορισµένου χρόνου, που υπάγονται
στην παρ. 1 του άρθρου 1 του Κεφαλαίου Α’ του ν. 4778/2021 (Α’
26), 

θ) στο πάσης φύσεως προσωπικό αορίστου και ορισµένου χρό-
νου, των εταιρειών που υπάγονται:

θα) στο πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Β’ του. ν. 4972/2022
(Α’ 181), εκτός των Γενικών Διευθυντών, 

θβ) στο πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Δ’ του ν. 4972/2022,
πλην των Ελληνικών Ταχυδροµείων (ΕΛ.ΤΑ.) Α.Ε. και της ΔΕΘ
HELEXPO, 

θγ) στο Α’ Μέρος του ν. 3429/2005 (Α’ 314), συµπεριλαµβανο-
µένης της Μονάδας Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών
Προγραµµάτων Α.Ε.,

ι) στο προσωπικό που υπάγεται στα Κεφαλαία Α’ και Β’ του Μέ-
ρους ΙΔ’ του ν. 4999/2022 (Α’ 225). 

3. Η ανωτέρω προσαύξηση δεν συµψηφίζεται µε τυχόν κατα-
βαλλόµενη προσωπική διαφορά.

4. Η παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4354/2015  εφαρµόζεται και
για τους δικηγόρους που υπάγονται στην παρ. 10 του ίδιου άρ-
θρου. Για τη συνδροµή ή µη της προϋπόθεσης του πρώτου εδα-
φίου της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4354/2015
αποφαίνονται τα όργανα που είναι αρµόδια για την αναγνώριση
των τίτλων αυτών, για τους υπαλλήλους που υπηρετούν µε σχέση
ιδιωτικού δικαίου στον φορέα και, εάν δεν υφίστανται τέτοιοι, για
τους υπαλλήλους του φορέα.

Άρθρο 21  

Επανακαθορισµός οικογενειακής παροχής - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 15 ν. 4354/2015

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4354/2015  (Α’ 176), περί
της οικογενειακής παροχής, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
α) στο δεύτερο εδάφιο τo ύψος της οικογενειακής παροχής ανα-
διαµορφώνεται, β) το τρίτο και το τέταρτο εδάφιο καταργούνται,
γ) στο νέο τρίτο εδάφιο οι λέξεις «προερχόµενα από γάµο» δια-
γράφονται και η φράση «στη Μέση Εκπαίδευση» αντικαθίσταται
από τη φράση «στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση», και το άρθρο
15 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 15
Οικογενειακή παροχή

1. Για την ενίσχυση της οικογένειας των υπαλλήλων, που εµπί-
πτουν στις διατάξεις του παρόντος νόµου, χορηγείται µηνιαία οι-
κογενειακή παροχή, ανάλογα µε την οικογενειακή κατάσταση των
υπαλλήλων, ως εξής: Για υπάλληλο µε τέκνα ανήλικα ή ανίκανα
σωµατικά ή πνευµατικά για άσκηση βιοποριστικού επαγγέλµατος
µε ποσοστό αναπηρίας πενήντα τοις εκατό (50%) τουλάχιστον, η
παροχή ορίζεται σε εβδοµήντα (70) ευρώ για ένα (1) τέκνο, σε
εκατόν είκοσι (120) ευρώ συνολικά για δύο (2) τέκνα, σε εκατόν
εβδοµήντα (170) ευρώ συνολικά για τρία (3) τέκνα, σε διακόσια
είκοσι (220) ευρώ συνολικά για τέσσερα (4) τέκνα και προσαυξά-
νεται κατά εβδοµήντα (70) ευρώ για κάθε επιπλέον τέκνο. Η κατά
τα ανωτέρω παροχή χορηγείται για τέκνα φυσικά, θετά ή ανα-
γνωρισθέντα, εφόσον είναι άγαµα και δεν υπερβαίνουν το 18ο
έτος της ηλικίας τους ή το 19ο έτος, εφόσον φοιτούν στη Δευτε-
ροβάθµια Εκπαίδευση.

2. Ειδικά για τέκνα που φοιτούν σε οποιονδήποτε φορέα µετα-
λυκειακής εκπαίδευσης, δηµόσιας ή ιδιωτικής, η παροχή δίδεται
µόνο κατά τη διάρκεια του ελάχιστου αριθµού των αναγκαίων για
την απονοµή των τίτλων σπουδών εξαµήνων, που προβλέπεται
από τον οργανισµό κάθε φορέα εκπαίδευσης και σε καµία περί-
πτωση πέρα από τη συµπλήρωση του εικοστού τέταρτου (24ου)
έτους της ηλικίας τους.

3. Για τη διακοπή της παροχής, λόγω συµπλήρωσης των ανω-
τέρω, κατά περίπτωση, ορίων, ως ηµέρα γέννησης των παιδιών
θεωρείται η 31η Δεκεµβρίου του έτους γέννησής τους και, προ-
κειµένου περί φοιτητών ή σπουδαστών, η λήξη του ακαδηµαϊκού
ή σπουδαστικού έτους.

4. Η παροχή του παρόντος άρθρου δεν καταβάλλεται στους
Γενικούς Γραµµατείς Υπουργείων.»

2. Από 1ης.1.2024 καταργούνται το τρίτο και τέταρτο εδάφιο
της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4354/2015, όπως ισχύουν έως
τη δηµοσίευση του παρόντος.  

Άρθρο 22  
Αναπροσαρµογή επιδόµατος θέσης ευθύνης

1. Το επίδοµα θέσης ευθύνης αυξάνεται σε ποσοστό τριάντα
τοις εκατό (30%) για τις ακόλουθες περιπτώσεις: 

α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί
του επιδόµατος θέσης ευθύνης των προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων,

β) της παρ. Γ’ του άρθρου 127, περί των επιδοµάτων, του Κε-
φαλαίου Β’ και της περ. Δ’ της παρ. 1 του άρθρου 135, περί των
επιδοµάτων, του Κεφαλαίου Δ’ του Μέρους ΣΤ’ του ν. 4472/2017
(Α’ 74), 

γ) της Ενότητας Η’ της παρ. 11 του άρθρου 54, περί του επι-
δόµατος θέσης ευθύνης στους προϊσταµένους οργανικών µονά-
δων, και της Ενότητας Δ’ της παρ. 9 του άρθρου 55, περί του
επιδόµατος θέσης ευθύνης στους προϊσταµένους οργανικών µο-
νάδων, του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους ΙΔ’ του ν. 4999/2022 (Α’
225).

2.    Η ειδική αµοιβή του άρθρου 11 του ν. 4778/2021 (Α’ 26),
που καταβάλλεται στους προϊσταµένους των οργανικών µονάδων
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, προσαυξάνεται ισό-
ποσα και ανάλογα µε τη θέση ευθύνης, µε το ποσό της αύξησης
της περ. α) της παρ. 1.
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3. Τα επιδόµατα των παρ. 1 και 2 στρογγυλοποιούνται στην
πλησιέστερη µονάδα ευρώ.

Άρθρο 23 
Ειδικό Επίδοµα Βιβλιοθήκης σε Ερευνητές και 

Ειδικούς Λειτουργικούς Επιστήµονες - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 135 ν. 4472/2017

Στην παρ. 1 του άρθρου 135 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), περί επι-
δοµάτων, προστίθεται υποπαρ. Ε’ ως εξής:

«Ε. Ειδικό επίδοµα βιβλιοθήκης στους Ερευνητές και τους Ει-
δικούς Λειτουργικούς Επιστήµονες του Κεφαλαίου Δ’ του Μέ-
ρους ΣΤ’ από 1ης.1.2024 ως εξής:

α) Γενικός Διευθυντής ή Διευθυντής Ερευνητικού Κέντρου, Ιν-
στιτούτου και αυτοτελούς Ερευνητικού Ινστιτούτου, Πρόεδρος
της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµικής Ενέργειας (Ε.Ε.Α.Ε.) εκατόν
πενήντα (150) ευρώ,

β) Ερευνητής Α’ εκατόν πενήντα (150) ευρώ,
γ) Ερευνητής Β’ εκατόν πενήντα (150) ευρώ,
δ) Ερευνητής Γ’ εκατόν είκοσι (120) ευρώ,
ε) Ερευνητής Δ’ εκατόν είκοσι (120) ευρώ,
στ) Ε.Λ.Ε. εκατό (100) ευρώ.
Το ανωτέρω επίδοµα συγκαταλέγεται στις τακτικές µηνιαίες

αποδοχές του ως άνω προσωπικού.»

Άρθρο 24
Αναπροσαρµογή επιδόµατος ιδιαιτέρων συνθηκών 

εργασίας - Τροποποίηση περ. Β’ άρθρου 127 
ν. 4472/2017

Στην περ. Β’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), περί των
επιδοµάτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο
εδάφιο αα) αναπροσαρµόζονται οι προσαυξήσεις του επιδόµα-
τος ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας που καταβάλλεται στα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, αβ)
µετά τη φράση «για τα στελέχη που είναι έγγαµα» προστίθεται η
φράση «ή έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης», β) στο τρίτο εδά-
φιο αναπροσαρµόζονται οι προσαυξήσεις του ως άνω επιδόµα-
τος για τα στελέχη που έχουν τέκνα, τα οποία πληρούν τις
προϋποθέσεις χορήγησης της οικογενειακής παροχής του άρ-
θρου 15 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), γ) προστίθεται νέο τέταρτο
εδάφιο, δ) διαγράφεται το όγδοο εδάφιο, και η περ. Β’ διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Β. Επίδοµα ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας, λόγω της ιδιαίτε-
ρης φύσης των καθηκόντων των εν λόγω στελεχών καθώς και της
απασχόλησης χωρίς ωράριο εργασίας ή πέραν του ωραρίου ερ-
γασίας, οριζόµενο ως εξής:
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Το εν λόγω επίδοµα προσαυξάνεται κατά εβδοµήντα (70) ευρώ
για τα στελέχη που είναι έγγαµα ή έχουν συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης χωρίς τέκνα. Για τα στελέχη που έχουν τέκνα, τα οποία
πληρούν τις προϋποθέσεις χορήγησης της οικογενειακής παρο-
χής του άρθρου 15 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), το εν λόγω επίδοµα
προσαυξάνεται κατά εκατόν τριάντα (130) ευρώ. Σε περίπτωση
συζύγων ή συµβιούντων που αµείβονται και οι δύο (2) µε τις δια-
τάξεις της παρούσας, η ως άνω προσαύξηση καταβάλλεται και
στους δύο (2). 

Από 1.1.2023 το επίδοµα της παρούσας προσαυξάνεται για τα
πληρώµατα των πολεµικών πλοίων που βρίσκονται σε αποστολή,
καθώς και για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων που εκτελεί
ειδική αποστολή. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυ-
νας και Οικονοµικών καθορίζονται το ύψος, οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης της προσαύξησης του ως άνω
επιδόµατος. Η δαπάνη δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των εί-
κοσι πέντε εκατοµµυρίων (25.000.000) ευρώ ετησίως.

Το ως άνω επίδοµα καταβάλλεται µε την απαραίτητη προϋπό-
θεση ότι οι δικαιούχοι του προσφέρουν υπηρεσία µε πλήρη και
αποκλειστική απασχόληση στα καθήκοντα και τις συνθήκες που
δικαιολογούν την καταβολή του.

Σε περίπτωση αποµάκρυνσης των στελεχών µε απόσπαση, µε-
τακίνηση, διάθεση ή εκπαιδευτική άδεια µεγαλύτερη των δύο (2)
µηνών, από τα εν γένει καθήκοντα, τις θέσεις και τις συνθήκες,
οι οποίες δικαιολογούν τη χορήγηση του επιδόµατος αυτού, δια-
κόπτεται ισοχρόνως και η καταβολή του µε βεβαίωση του οικείου
προϊσταµένου.»

Άρθρο 25
Αναπροσαρµογή επιδόµατος των στελεχών των 
Ενόπλων Δυνάµεων και του Λιµενικού Σώµατος - 

Ελληνικής Ακτοφυλακής, καθώς και της Ελληνικής 
Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος - 
Τροποποίηση περ. Ε’ άρθρου 127 ν. 4472/2017

Το ποσό του επιδόµατος του πρώτου εδαφίου της περ. Ε’ του
άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), περί των επιδοµάτων των
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και του Λιµενικού Σώµατος -
Ελληνικής Ακτοφυλακής, καθώς και της Ελληνικής Αστυνοµίας
και του Πυροσβεστικού Σώµατος που υπηρετούν εντός των γεω-
γραφικών ορίων της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Έβρου, της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου (µόνο
πρώην Ν. Δωδεκανήσου), των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων
που υπηρετούν στις Μονάδες Προκαλύψεως της ηπειρωτικής µε-
θορίου (Ηπείρου, Μακεδονίας και Θράκης), στη νήσο Σκύρο και
τις τοπικές κοινότητες Ζίρου και Παλαιοκάστρου του Δήµου Ση-
τείας, αναπροσαρµόζεται, και η περ. Ε’ διαµορφώνεται ως εξής:

«Ε. Στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και του Λιµενικού Σώ-
µατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, καθώς και της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος που υπηρετούν εντός
των γεωγραφικών ορίων της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, της
Περιφερειακής Ενότητας Έβρου, της Περιφέρειας Νοτίου Αι-
γαίου (µόνο πρώην ν. Δωδεκανήσου), καθώς και στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων που υπηρετούν στις Μονάδες Προκαλύψεως
της ηπειρωτικής µεθορίου (Ηπείρου, Μακεδονίας και Θράκης),
στη νήσο Σκύρο και τις τοπικές κοινότητες Ζίρου και Παλαι-
οκάστρου του Δήµου Σητείας, χορηγείται µηνιαίο επίδοµα ύψους
εκατόν τριάντα (130) ευρώ.

Το ανωτέρω επίδοµα ύψους εκατόν τριάντα (130) ευρώ χορη-
γείται και στα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτο-
φυλακής που υπηρετούν στις Λιµενικές Αρχές Οθωνών, Σαγιάδας
και Σκύρου.

Το επίδοµα αυτό καταβάλλεται µε την απαραίτητη προϋπό-
θεση ότι οι δικαιούχοι προσφέρουν υπηρεσία µε πλήρη και απο-
κλειστική απασχόληση στην Υπηρεσία της περιοχής που
δικαιολογεί την καταβολή του. Επίσης καταβάλλεται και για όσο
διάστηµα οι υπάλληλοι τελούν σε θεσµοθετηµένες άδειες.

Σε περίπτωση αποµάκρυνσης των υπαλλήλων, για οποιονδή-
ποτε λόγο, όπως µετακίνηση, απόσπαση, µετάθεση, διάθεση, από
την περιοχή η οποία δικαιολογεί τη χορήγησή του, διακόπτεται ισο-
χρόνως η καταβολή του µε βεβαίωση του οικείου Προϊσταµένου.

Τα επιδόµατα των παρ. Β’ έως Ε’ δεν καταβάλλονται στους
οπλίτες βραχείας ανακατάταξης, στους µαθητές των σχολών αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των σχολών των
Σωµάτων Ασφαλείας, µε την επιφύλαξη της περ. δ’ της παρ. Δ’,
στους τελούντες σε κατάσταση πολεµικής ή µόνιµης διαθεσιµό-
τητας, καθώς και στους έφεδρους και δόκιµους έφεδρους αξιω-
µατικούς.

Στο στρατιωτικό προσωπικό, που υπηρετεί στην Κεντρική Υπη-
ρεσία της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, καθώς και στο
στρατιωτικό προσωπικό ειδικότητας µετεωρολόγου που υπηρετεί
σε µετεωρολογικά κλιµάκια της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπη-
ρεσίας ή σε µετεωρολογικά κλιµάκια, που εδρεύουν σε µονάδες
της Πολεµικής Αεροπορίας καταβάλλεται αποζηµίωση, το ύψος
της οποίας, ο τρόπος καταβολής και κάθε άλλη λεπτοµέρεια κα-
θορίζεται µε την υπουργική απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 65
του ν. 4427/2016 (Α’ 188).»

Άρθρο 26 
Χιλιοµετρική αποζηµίωση - Τροποποίηση άρθρου 8 

υποπαρ. Δ9 παρ. Δ’ άρθρου 2 ν. 4336/2015 

Στο άρθρο 8 της υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ 94), περί της χιλιοµετρικής αποζηµίωσης, επέρχο-
νται οι εξής τροποποιήσεις: α) η φράση «καθορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών» αντικαθίσταται από τη φράση
«όπως αυτό καταβάλλεται σύµφωνα µε την υποπαρ. Δ9 της παρ.
Δ’ του άρθρου 2, ορίζεται στο ποσό των είκοσι λεπτών (0,20 �)
για κάθε χιλιόµετρο», β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και το
άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Το ύψος της χιλιοµετρικής αποζηµίωσης για τις µετακινή-
σεις εντός ή εκτός έδρας, όταν επιτρέπεται η χρησιµοποίηση
ιδιωτικής χρήσης µεταφορικού µέσου, όπως αυτό καταβάλλεται
σύµφωνα µε την υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2, ορίζεται
στο ποσό των είκοσι λεπτών (0,20 �) για κάθε χιλιόµετρο. Με από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών το ανωτέρω ποσό δύναται να
αναπροσαρµόζεται. Με όµοια απόφαση µπορεί να καθορίζεται
και το ανώτατο όριο των κατά µήνα χιλιοµέτρων, που επιτρέπεται
να πραγµατοποιούν οι µετακινούµενοι µε ιδιωτικής χρήσης µετα-
φορικά µέσα εκτός έδρας. Μετά την εξάντληση του ανωτέρω
ορίου καταβάλλεται µόνο το αντίτιµο των εισιτηρίων των φθηνό-
τερων µέσων µαζικής µεταφοράς.»

Άρθρο 27 
Έξοδα διανυκτέρευσης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 10 και

παρ. 1 άρθρου 19 υποπαρ. Δ9 παρ. Δ’ άρθρου 2 
ν. 4336/2015 

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 10 της υποπαρ. Δ9 της παρ. Δ’ του
άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), περί των εξόδων διανυκτέ-
ρευσης, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
αναπροσαρµόζεται το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης, β) στο
δεύτερο εδάφιο διαγράφεται η φράση «έως τις 31.12.2022 κατά
είκοσι τοις εκατό (20 %) και από 1ης.1.2023», γ) προστίθεται νέο
τέταρτο εδάφιο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης αναγνωρίζεται ανά-
λογα µε την κατηγορία, στην οποία εντάσσονται οι δικαιούχοι
βάσει των διατάξεων του άρθρου 5 του παρόντος και βάσει του
καταβληθέντος ποσού, και ορίζεται ως εξής:

α. Κατηγορία Ι, µέχρι εκατό (100) ευρώ ανά διανυκτέρευση 
β. Κατηγορία ΙΙ, µέχρι ογδόντα (80) ευρώ ανά διανυκτέρευση.
Τα ανωτέρω ποσά προσαυξάνονται κατά τριάντα τοις εκατό

(30%) για διαµονή εντός των ορίων των δήµων Αθηνών και Θεσ-
σαλονίκης. Η ως άνω προσαύξηση ισχύει και για διαµονή στη νη-
σιωτική χώρα από την 1η Μαΐου έως και την 30ή Σεπτεµβρίου
εκάστου έτους. Ειδικά για τη διενέργεια φορολογικών, τελωνει-
ακών ελέγχων, ελέγχων της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου
Αγοράς, ελέγχων του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος
και ελέγχων της Επιθεώρησης Εργασίας στη νησιωτική χώρα,
από την 1η Μαΐου έως και την 30ή Σεπτεµβρίου εκάστου έτους,
καταβάλλεται σε υπαλλήλους ανεξαρτήτως κατηγορίας για τη
µετακίνησή τους το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης της περ.
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α’, µε την προσαύξηση τριάντα τοις εκατό (30%) του τρίτου εδα-
φίου της παρούσας. Σε περίπτωση διανυκτέρευσης σε κατάλυµα
κόστους υψηλότερου του οριζόµενου, ανά κατηγορία στην πα-
ρούσα παράγραφο, η δαπάνη αναγνωρίζεται µέχρι του οριζόµε-
νου αυτού ποσού. Νόµοι και υπουργικές αποφάσεις που εκδό-
θηκαν κατ’ εξουσιοδότησή τους µετά την 1η.1.2016 και καθορί-
ζουν ποσά εξόδων διανυκτέρευσης διαφορετικά από αυτά της
παρούσας, εξακολουθούν να ισχύουν.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 19 της υποπαρ.
Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015, περί των εξόδων
διανυκτέρευσης εξωτερικού, αναπροσαρµόζονται τα έξοδα δια-
νυκτέρευσης, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης που αναγνωρίζεται,
ανάλογα µε την κατηγορία στην οποία εντάσσεται ο µετακινού-
µενος βάσει του άρθρου 5, ορίζεται ως εξής:

α. Κατηγορία Ι, µέχρι διακόσια σαράντα δύο (242) ευρώ ανά
διανυκτέρευση.

β. Κατηγορία ΙΙ, µέχρι εκατόν εβδοµήντα έξι (176) ευρώ ανά
διανυκτέρευση.

Σε περίπτωση διανυκτέρευσης στη Νέα Υόρκη και στην Ουά-
σιγκτον τα ανωτέρω ποσά προσαυξάνονται κατά εκατό (100)
ευρώ.

Σε περίπτωση διανυκτέρευσης σε κατάλυµα κόστους υψηλό-
τερου του οριζοµένου, ανά κατηγορία, στην παρούσα παρά-
γραφο, η δαπάνη αναγνωρίζεται µέχρι του οριζόµενου αυτού
ποσού.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΜΕΛΗ 

ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ, ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΚΠΑΙ-
ΔΕΥΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑ-
ΤΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΕΝΤΕΤΑΛΜΕΝΟYΣ ΔΙΔΑΣΚΟΝΤΕΣ ΤΗΣ ΠΑΡ.

1 ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 3 
ΤΟΥ Ν. 4957/2022 ΚΑΙ ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 173 

ΤΟΥ Ν. 4957/2022

Άρθρο 28
Πεδίο εφαρµογής

Στο παρόν Κεφάλαιο υπάγονται: 
α) τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των

Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του ν. 4957/2022           (Α’ 141), 

β) τα µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ερ-
γαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των ανωτέρω φο-
ρέων,

γ) οι Εντεταλµένοι Διδάσκοντες του άρθρου 173 του ν. 4957/
2022.

Άρθρο 29
Μισθολογική κατάταξη

Για τη µισθολογική κατάταξη των λειτουργών και υπαλλήλων
του παρόντος Κεφαλαίου ορίζονται δεκαέξι (16) µισθολογικά κλι-
µάκια (Μ.Κ.) για κάθε βαθµίδα µε εισαγωγικό το Μ.Κ. 1 και κατα-
ληκτικό το Μ.Κ. 16.

Άρθρο 30
Χρόνος και τρόπος µισθολογικής εξέλιξης

1. Για τη µισθολογική εξέλιξη απαιτείται υπηρεσία ενός (1)
έτους στο πρώτο µισθολογικό κλιµάκιο (Μ.Κ. 1) και δύο (2) έτη
για κάθε επόµενο.

2. Για τη µισθολογική εξέλιξη των λειτουργών ή υπαλλήλων
από το κατώτερο µισθολογικό κλιµάκιο στο αµέσως ανώτερο,
απαιτείται να έχει συµπληρωθεί ο καθορισµένος χρόνος υπηρε-
σίας στο κατώτερο µισθολογικό κλιµάκιο.

3. Η κατά την παρ. 2 εξέλιξη του λειτουργού ή υπαλλήλου γί-
νεται µε πράξη του αρµόδιου για τον διορισµό οργάνου. 

4. Ως υπηρεσία για τη µισθολογική κατάταξη και εξέλιξη υπο-

λογίζεται η αναφερόµενη στην παρ. 4 του άρθρου 11 του ν.
4354/2015 (Α’ 176). Ειδικώς για τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.), Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.Π.) και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των
Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), ανα-
γνωρίζεται ως προϋπηρεσία το διδακτικό ή ερευνητικό έργο που
έχει προσφερθεί σε δηµόσια ή ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτε-
ρικού, εφόσον οι τίτλοι σπουδών που αυτά παρέχουν αναγνωρί-
ζονται, από το αρµόδιο για τον σκοπό αυτόν όργανο, ως ακα-
δηµαϊκά ισότιµοι µε αυτούς των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων της ηµεδαπής. Επίσης, αναγνωρίζεται ως προϋπηρεσία το
διδακτικό ή ερευνητικό έργο που έχει προσφερθεί σε Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα ή ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς
του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), ανεξαρτήτως της συµ-
βατικής σχέσης µε αυτά. Η αναγνώριση των ανωτέρω υπηρεσιών
πραγµατοποιείται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου και τα οι-
κονοµικά αποτελέσµατα ισχύουν από την ηµεροµηνία υποβολής
της σχετικής αίτησης και όλων των απαραίτητων δικαιολογητι-
κών. 

Άρθρο 31
Βασικός µισθός

1. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Μ.Κ. 1 της βαθµίδας του Κα-
θηγητή των Πανεπιστηµίων, Πολυτεχνείων και της Ανώτατης Σχο-
λής Καλών Τεχνών (Α.Σ.Κ.Τ.) ορίζεται στο ποσό των δύο χιλιάδων
διακοσίων είκοσι οκτώ (2.228) ευρώ. Ο βασικός µισθός των επό-
µενων µισθολογικών κλιµακίων διαµορφώνεται µε πρόσθεση στο
αµέσως προηγούµενο Μ.Κ. του ποσού των εξήντα τριών (63)
ευρώ.

2. α. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των λοιπών βαθµίδων των
µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Πανε-
πιστηµίων, Πολυτεχνείων και της Ανώτατης Σχολής Καλών Τε-
χνών (Α.Σ.Κ.Τ.) διαµορφώνεται σε ποσοστό επί του αντίστοιχου
Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή, ως εξής:

αα. Αναπληρωτής Καθηγητής: ογδόντα πέντε τοις εκατό
(85%).

αβ. Επίκουρος Καθηγητής: εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%).
αγ. Επίκουρος Καθηγητής επί θητεία: εβδοµήντα πέντε τοις

εκατό (75%).
αδ. Λέκτορας: εβδοµήντα τοις εκατό (70%).
β. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των µελών Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της

παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), που προέρχονται
από τα πρώην Ανώτατα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
(Α.Τ.Ε.Ι.) και εντάχθηκαν σε προσωποπαγείς θέσεις, διατηρώντας
το µισθολογικό καθεστώς της θέσης που κατείχαν, διαµορφώνε-
ται σε ποσοστό επί του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας του Κα-
θηγητή των Πανεπιστηµίων, Πολυτεχνείων και της Ανώτατης
Σχολής Καλών Τεχνών (Α.Σ.Κ.Τ.), ως εξής:

βα. Καθηγητής: ενενήντα τοις εκατό (90%).
ββ. Αναπληρωτής Καθηγητής: εβδοµήντα επτά τοις εκατό

(77%).
βγ. Επίκουρος Καθηγητής: εξήντα οκτώ τοις εκατό (68%).
βδ. Λέκτορας Εφαρµογών/πρώην Καθηγητής Εφαρµογών: πε-

νήντα οκτώ τοις εκατό (58%).
3. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προ-

σωπικού (Ε.Ε.Π.) και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) των Πανεπιστηµίων, Πολυτεχνείων και της Ανώτατης
Σχολής Καλών Τεχνών (Α.Σ.Κ.Τ.) διαµορφώνεται σε ποσοστό επί
του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή των Πανεπι-
στηµίων, Πολυτεχνείων και της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών
(Α.Σ.Κ.Τ.), ως εξής:

α. ΒΑΘΜΙΔΑ A’ ΠΕ Ε.Ε.Π., ΠΕ Ε.ΔΙ.Π. και ΤΕ Ε.ΔΙ.Π.: εξήντα
δύο τοις εκατό (62%).

β. ΒΑΘΜΙΔΑ Β’ ΠΕ Ε.Ε.Π., ΠΕ Ε.ΔΙ.Π. και ΤΕ Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα
εννέα τοις εκατό (59%).

γ. ΒΑΘΜΙΔΑ Γ’ ΠΕ Ε.Ε.Π., ΠΕ Ε.ΔΙ.Π. και ΤΕ Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα
έξι τοις εκατό (56%).

δ. ΒΑΘΜΙΔΑ Δ’ ΠΕ Ε.Ε.Π., ΠΕ Ε.ΔΙ.Π. και ΤΕ Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα
πέντε τοις εκατό (55%). 

4. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των µελών Δ.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. της
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Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης
(Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.) διαµορφώνεται σε ποσοστό επί του αντίστοιχου
Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή των Πανεπιστηµίων, Πολυτε-
χνείων και της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών (Α.Σ.Κ.Τ.), ως
εξής:

α. Καθηγητής: ενενήντα τοις εκατό (90%).
β. Αναπληρωτής Καθηγητής: εβδοµήντα επτά τοις εκατό

(77%).
γ. Επίκουρος Καθηγητής: εξήντα οκτώ τοις εκατό (68%).
δ. Λέκτορας/Καθηγητής Εφαρµογών: πενήντα οκτώ τοις εκατό

(58%).
ε. Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα πέντε τοις εκατό (55%).
5. Όλοι οι ως άνω βασικοί µισθοί στρογγυλοποιούνται στην

πλησιέστερη µονάδα ευρώ.

Άρθρο 32
Επιδόµατα

Πέρα από τον βασικό µισθό του άρθρου 31 χορηγούνται και
τα εξής επιδόµατα, παροχές και αποζηµιώσεις κατά µήνα:

1. Ειδικό επίδοµα διδασκαλίας και έρευνας, οριζόµενο ως
εξής:

α. Μέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4957/2022      (Α’ 141), συ-
µπεριλαµβανοµένου και του προσωπικού που προέρχεται από τα
πρώην Ανώτατα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Τ.Ε.Ι.) και
εντάχθηκε σε προσωποπαγείς θέσεις:

αα. Καθηγητής: πεντακόσια (500) ευρώ.
αβ. Αναπληρωτής Καθηγητής: τετρακόσια πενήντα (450) ευρώ.
αγ. Επίκουρος Καθηγητής: τετρακόσια (400) ευρώ. 
αδ. Eπίκουρος Καθηγητής επί θητεία: τετρακόσια (400) ευρώ.
αε. Λέκτορας/Καθηγητής Εφαρµογών: διακόσια πενήντα (250)

ευρώ. 
β. Mέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ερ-

γαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Πανεπιστη-
µίων, Πολυτεχνείων και της Ανωτάτης Σχολής Καλών Τεχνών
(Α.Σ.Κ.Τ.), τριακόσια (300) ευρώ. Όσοι εξ αυτών δεν κατέχουν δι-
δακτορικό δίπλωµα σπουδών, αλλά κατέχουν µεταπτυχιακό δί-
πλωµα, διακόσια πενήντα (250) ευρώ και όσοι δεν κατέχουν
διδακτορικό ή µεταπτυχιακό δίπλωµα σπουδών, εκατόν πενήντα
(150) ευρώ.

γ. Μέλη Ε.ΔΙ.Π. της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε., εκατό (100) ευρώ.
2. Ειδικό επίδοµα βιβλιοθήκης, οριζόµενο ως εξής:
α. Μέλη Δ.Ε.Π. των Πανεπιστηµίων, Πολυτεχνείων και της

Α.Σ.Κ.Τ. :
αα. Καθηγητής: διακόσια (200) ευρώ.
αβ. Αναπληρωτής Καθηγητής: εκατόν εβδοµήντα (170) ευρώ.
αγ. Επίκουρος Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ. 
αδ. Eπίκουρος Καθηγητής επί θητεία: εκατόν πενήντα (150)

ευρώ.
αε. Λέκτορας: εκατόν είκοσι (120) ευρώ. β. Μέλη Δ.Ε.Π. των

Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3 του                    ν. 4957/2022, που
προέρχονται από τα πρώην Ανώτατα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα (Α.Τ.Ε.Ι.) και εντάχθηκαν σε προσωποπαγείς θέσεις:

βα. Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ.
ββ. Αναπληρωτής Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ.
βγ. Επίκουρος Καθηγητής: εκατόν είκοσι (120) ευρώ. 
βδ. Λέκτορας Εφαρµογών/πρώην Καθηγητής Εφαρµογών:

εκατόν είκοσι (120) ευρώ.
γ. Μέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. των Πανεπιστηµίων, Πολυτεχνείων

και Α.Σ.Κ.Τ.: εκατό (100) ευρώ.  
δ. Μέλη Δ.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. της Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής

και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.):
δα. Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ. 
δβ. Αναπληρωτής Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ. 
δγ. Επίκουρος Καθηγητής: εκατόν είκοσι (120) ευρώ.  
δδ. Λέκτορας/ Καθηγητής Εφαρµογών: εκατόν είκοσι (120)

ευρώ.  
δε. E.ΔΙ.Π.: εκατό (100) ευρώ.
3. Οικογενειακή παροχή, σύµφωνα µε το άρθρο 15 του ν.

4354/2015 (Α’ 176). 

4. Έξοδα παράστασης στους Πρυτάνεις, στους Αντιπρυτάνεις,
στους Προέδρους και Αντιπροέδρους Διοικουσών Επιτροπών του
Ελληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου, της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. και του Διε-
θνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδος, στους Κοσµήτορες Σχολών
και στους Προέδρους Τµηµάτων, οριζόµενα ως εξής:

«α. Πρύτανης, Πρόεδρος Διοικούσας Επιτροπής του Ελληνι-
κού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου, της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.  και του Διεθνούς
Πανεπιστηµίου της Ελλάδος : πεντακόσια (500) ευρώ.

β. Αντιπρύτανης, Αντιπρόεδρος Διοικούσας Επιτροπής του Ελ-
ληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου, της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. και του Διε-
θνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδος : τριακόσια πενήντα (350)
ευρώ.

γ. Κοσµήτορας Σχολής: διακόσια δέκα (210) ευρώ.
δ. Πρόεδρος Τµήµατος: διακόσια δέκα (210) ευρώ.
5. Στους ιατρούς, φυσικούς ιατρικής - ακτινοφυσικούς, ψυχο-

λόγους, φαρµακοποιούς και νοσηλευτές, καθώς και στους χηµι-
κούς, κλινικούς χηµικούς, βιοχηµικούς και βιολόγους, οι οποίοι
είναι µέλη Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. που τοποθετούνται σε πανε-
πιστηµιακές κλινικές, πανεπιστηµιακά εργαστήρια ή ειδικές µο-
νάδες κλινικών ή εργαστηρίων, που εγκαθίστανται σε νοσοκοµεία
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.) ή σε πανεπιστηµιακά νο-
σοκοµεία που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, καταβάλλεται, από τις
πιστώσεις του προϋπολογισµού του οικείου νοσοκοµείου, ειδική
αµοιβή για το κλινικό και εργαστηριακό έργο που παρέχουν, το
ύψος της οποίας ορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Υγείας. Μέχρι την έκδοση της σχετικής απόφασης,
η εν λόγω ειδική αµοιβή καταβάλλεται στο ύψος που έχει διαµορ-
φωθεί µε την υπό στοιχεία Γ4α/Γ.Π.76467/2018/24.4.2019 κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας (Β’ 1786). Η ως
άνω ειδική αµοιβή δεν υπάγεται στα προβλεπόµενα από τις κεί-
µενες διατάξεις ανώτατα όρια αποδοχών. Για την καταβολή της
ειδικής αµοιβής απαιτείται η υποβολή στη Διοίκηση του νοσοκο-
µείου της µηνιαίας καταγραφής του παρεχόµενου κλινικού - ερ-
γαστηριακού έργου που βεβαιώνεται από τον διευθυντή της
κλινικής, του εργαστηρίου ή της ειδικής µονάδας, και η έγκρισή
της από αυτό ύστερα από θετική εισήγηση του επιστηµονικού
συµβουλίου και του διευθυντή της Ιατρικής Υπηρεσίας του νοσο-
κοµείου.

Άρθρο 33
Επιµέρους µισθολογικές ρυθµίσεις

1. Το ύψος των µηνιαίων αποδοχών των εντεταλµένων διδα-
σκόντων του άρθρου 173 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) καθορίζεται
στο ογδόντα τοις εκατό (80%) του βασικού µισθού του Μ.Κ. 1 της
βαθµίδας του Επίκουρου Καθηγητή των µελών Διδακτικού Ερευ-
νητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3
του ν. 4957/2022, καθώς και στο ογδόντα τοις εκατό (80%) του
ειδικού επιδόµατος διδασκαλίας και έρευνας της βαθµίδας του
Επίκουρου Καθηγητή για πλήρη απασχόληση. Στους ανωτέρω
καταβάλλεται και οικογενειακή παροχή σύµφωνα µε το άρθρο 15
του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Σε περίπτωση επιλογής τους µε καθε-
στώς µερικής απασχόλησης εφαρµόζεται η παρ. 7 του άρθρου
153 του ν. 4472/2017 (Α’ 74). 

2. Το ύψος της αµοιβής ανά κατηγορία διδακτικού προσωπικού
του Ξενόγλωσσου Προγράµµατος Σπουδών του άρθρου 103 του
ν. 4957/2022, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησής
της καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών
και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Μέχρι την έκδοση
της ανωτέρω απόφασης, διατηρείται σε ισχύ το δεύτερο εδάφιο
της παρ. 3 του άρθρου 103 του ν. 4957/2022. 

3. Ειδικά για τα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου
3 του ν. 4957/2022 που λαµβάνουν επιστηµονική άδεια του άρ-
θρου 157 του ν. 4957/2022 µε σκοπό τη συνεργασία χωρίς αµοιβή
µε ιδρύµατα ή ερευνητικούς οργανισµούς της αλλοδαπής, η προ-
σαύξηση υπολογίζεται επί του συνόλου των αποδοχών αυτών. Ει-
δικά, για όσους τελούν σε επιστηµονική άδεια κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος, δυνάµει της παρ. 5 του άρθρου 157
του ν. 4957/2022, και µέχρι τη λήξη της, συνεχίζει να καταβάλλε-
ται η προβλεπόµενη προσαύξηση.
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4. Τα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
4957/2022 που εντάσσονται σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις
στην κατηγορία µερικής απασχόλησης, λαµβάνουν το τριάντα
πέντε τοις εκατό (35%) των τακτικών αποδοχών της αντίστοιχης
βαθµίδας πλήρους απασχόλησης µε τα ίδια έτη υπηρεσίας.

5. Για τα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
4957/2022, το ανώτατο όριο αποδοχών, όπως ορίζεται από τις
κείµενες διατάξεις, αναπροσαρµόζεται και καθορίζεται στο ποσό
που αντιστοιχεί στο καταληκτικό κλιµάκιο (Μ.Κ. 16) της βαθµίδας
του καθηγητή πολλαπλασιαζόµενο µε τον συντελεστή ένα κόµµα
εξακόσια είκοσι πέντε (1,625). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΜΕΛΗ 

ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ 
ΕΙΔΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ 

ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΩΝ 
ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ, ΤΑ ΜΕΛΗ 

ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-
ΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΕΚΚΛΗΣΙΑΣΤΙΚΩΝ 

ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ 
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ ΔΙΔΑΚΤΙΚΟΥ 

ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΑΚΑΔΗΜΙΩΝ ΕΜΠΟΡΙΚΟΥ 
ΝΑΥΤΙΚΟΥ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΤΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΟΥ
ΠΡΩΗΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ 

Άρθρο 34
Πεδίο εφαρµογής

Στο παρόν κεφάλαιο υπάγονται:
α) τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) και

Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.Ε.ΔΙ.Π.)
των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), 

β) τα µέλη Διδακτικού Προσωπικού και Ειδικού Διδακτικού
Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π) των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών
(Α.Ε.Α.),

γ) τα µέλη Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Π.) και Ειδικού Διδα-
κτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π) των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού
(Α.Ε.Ν.),

δ) τα µέλη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και
το προσωπικό της παρ. 2 του άρθρου 20 του   ν. 3966/2011 (Α’
118).

Άρθρο 35
Μισθολογική κατάταξη

Για τη µισθολογική κατάταξη των λειτουργών και υπαλλήλων
του παρόντος Κεφαλαίου ορίζονται δεκαέξι (16) µισθολογικά κλι-
µάκια (Μ.Κ.) για κάθε βαθµίδα µε εισαγωγικό το Μ.Κ. 1 και κατα-
ληκτικό το Μ.Κ. 16.

Άρθρο 36
Χρόνος και τρόπος µισθολογικής εξέλιξης

1. Για τη µισθολογική εξέλιξη απαιτείται υπηρεσία ενός (1)
έτους στο πρώτο µισθολογικό κλιµάκιο  (Μ.Κ. 1) και δύο (2) έτη
για κάθε επόµενο.

2. Για τη µισθολογική εξέλιξη των λειτουργών ή υπαλλήλων
από το κατώτερο µισθολογικό κλιµάκιο στο αµέσως ανώτερο,
απαιτείται να έχει συµπληρωθεί ο καθορισµένος χρόνος υπηρε-
σίας στο κατώτερο µισθολογικό κλιµάκιο.

3. Η κατά την παρ. 2 εξέλιξη του λειτουργού ή υπαλλήλου γί-
νεται µε πράξη του αρµόδιου για τον διορισµό οργάνου.

4. α) Ως υπηρεσία για τη µισθολογική κατάταξη και εξέλιξη
υπολογίζεται η αναφερόµενη στην παρ. 4 του άρθρου 11 του ν.
4354/2015 (Α’ 176). 

β) Ειδικώς για τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) και Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.ΔΙ.Π.) των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των (Α.Σ.Ε.Ι.), αναγνωρίζεται ως προϋπηρεσία και το διδακτικό ή

ερευνητικό έργο που έχει προσφερθεί σε δηµόσια ή ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού, εφόσον οι τίτλοι σπουδών που αυτά
παρέχουν αναγνωρίζονται, από το αρµόδιο για τον σκοπό αυτόν
όργανο, ως ακαδηµαϊκά ισότιµοι µε αυτούς των Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων της ηµεδαπής. Επίσης, αναγνωρίζεται ως
προϋπηρεσία και το διδακτικό ή ερευνητικό έργο που έχει προ-
σφερθεί σε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα ή ερευνητικούς και
τεχνολογικούς φορείς του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258),
ανεξαρτήτως της συµβατικής σχέσης µε αυτά. 

γ) Ειδικά για τα µέλη εκπαιδευτικού προσωπικού (Ε.Π.) ναυτι-
κών µαθηµάτων των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού (Α.Ε.Ν.)
αναγνωρίζεται ως προϋπηρεσία και χρόνος µέχρι δώδεκα (12)
ετών πραγµατικής θαλάσσιας υπηρεσίας, συµπεριλαµβανοµένου
και του χρόνου που απαιτήθηκε ως προσόν διορισµού. Ειδικά για
τους κατόχους διπλώµατος Πλοιάρχου Α’ και Β’ ή Μηχανικού Α’
και Β’ τάξης Εµπορικού Ναυτικού προσµετράται η πραγµατική
θαλάσσια υπηρεσία µετά από την απόκτηση του διπλώµατος Γ’
τάξης. Για τους κατόχους διπλώµατος Ραδιοτηλεγραφητού Α’
τάξης προσµετράται η πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µετά από
την απόκτηση του αντίστοιχου διπλώµατος Β’ τάξης. Για την κα-
τηγορία ΒΙΙ/8 (Δάσκαλοι πρακτικών εφαρµογών) βάσει της υπ’
αρ. 152091/7891/12.12.1975 κοινής απόφασης των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Εµπορικής Ναυτιλίας (Β’ 1482) προσµετράται η
πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µετά από την απόκτηση του βα-
σικού τίτλου σπουδών, εφόσον δεν συµπίπτει µε προϋπηρεσία
της περ. (α).

δ) Για τα λοιπά µέλη Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Π.) των
Α.Ε.Ν. γενικών και τεχνικών µαθηµάτων, αναγνωρίζεται ως προ-
ϋπηρεσία και η συναφής µε την ειδικότητα της κατεχόµενης
θέσης επαγγελµατική εµπειρία ιδιωτικού τοµέα που απαιτήθηκε
ως προσόν διορισµού, εφαρµοζόµενων αναλόγως του άρθρου
26 του ν. 4369/2016 (Α’ 33) και του π.δ. 69/2016 (Α’ 127).

Προϋπόθεση για την αναγνώριση των προϋπηρεσιών που ανα-
φέρονται στις περ. α’ έως δ’, είναι να µην έχουν ήδη χρησιµοποι-
ηθεί για τη χορήγηση άλλης οικονοµικής παροχής ή συνταξιο-
δοτικού δικαιώµατος. Η αναγνώριση των ανωτέρω υπηρεσιών
πραγµατοποιείται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου και τα οι-
κονοµικά αποτελέσµατα ισχύουν από την ηµεροµηνία υποβολής
της σχετικής αίτησης και όλων των απαραίτητων δικαιολογητι-
κών. 

Άρθρο 37
Βασικός µισθός

1. α. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Μ.Κ. 1 της βαθµίδας του
Καθηγητή των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.) ορίζεται στο ποσό των χιλίων εννιακοσίων ογδόντα έξι
(1.986) ευρώ. Ο βασικός µισθός των επόµενων µισθολογικών κλι-
µακίων διαµορφώνεται µε πρόσθεση στο αµέσως προηγούµενο
Μ.Κ. του ποσού των πενήντα τεσσάρων (54) ευρώ.

β. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των λοιπών βαθµίδων των µελών
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Α.Σ.Ε.Ι. δια-
µορφώνεται σε ποσοστό επί του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας
του Καθηγητή των Α.Σ.Ε.Ι., ως εξής:

βα. Αναπληρωτής Καθηγητής: ογδόντα πέντε τοις εκατό (85
%).

ββ. Επίκουρος Καθηγητής: εβδοµήντα πέντε κόµµα πενήντα
πέντε τοις εκατό (75,55%).

βγ. Λέκτορας: εξήντα τρία τοις εκατό (63%).
γ. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των Ειδικού και Εργαστηριακού

Διδακτικού Προσωπικού (Ε.Ε.ΔΙ.Π.) των Α.Σ.Ε.Ι. διαµορφώνεται
σε ποσοστό επί του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή
των Α.Σ.Ε.Ι., ως εξής:

γα. Βαθµίδα Α’ Κλάδος I ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π., Κλάδος II ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.
και Κλάδος II ΤΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα εννέα τοις εκατό (59 %).

γβ. Βαθµίδα Β’ Κλάδος I ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π., Κλάδος II ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.
και Κλάδος II ΤΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα επτά τοις εκατό (57 %).

γγ. Βαθµίδα Γ’ Κλάδος I ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π., Κλάδος II ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.
και Κλάδος II ΤΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα έξι τοις εκατό  (56 %).

γδ. Βαθµίδα Δ’ Κλάδος I ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π., Κλάδος II ΠΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.
και Κλάδος II ΤΕ Ε.Ε.ΔΙ.Π.: πενήντα πέντε τοις εκατό  (55 %).
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2. α. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Μ.Κ. 1 της βαθµίδας του
Καθηγητή των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών (Α.Ε.Α.) ορί-
ζεται στο ποσό των χιλίων εννιακοσίων ογδόντα έξι (1.986) ευρώ.
Ο βασικός µισθός των επόµενων µισθολογικών κλιµακίων διαµορ-
φώνεται µε πρόσθεση στο αµέσως προηγούµενο Μ.Κ. του ποσού
των πενήντα τεσσάρων (54) ευρώ.

β. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των λοιπών βαθµίδων του διδα-
κτικού προσωπικού των Α.Ε.Α. διαµορφώνεται σε ποσοστό επί
του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή των Α.Ε.Α., ως
εξής:

βα. Αναπληρωτής Καθηγητής: ογδόντα πέντε τοις εκατό (85
%).

ββ. Επίκουρος Καθηγητής: εβδοµήντα πέντε κόµµα πενήντα
πέντε τοις εκατό (75,55%).

βγ. Λέκτορας: εξήντα τρία τοις εκατό (63 %). 
γ. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Α. διαµορ-

φώνεται σε ποσοστό εξήντα τοις εκατό (60 %) επί του αντίστοι-
χου Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή των Α.Ε.Α..

3. α. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Μ.Κ. 1 της βαθµίδας του
Καθηγητή των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού (Α.Ε.Ν.) ορίζεται
στο ποσό των χιλίων εννιακοσίων ογδόντα έξι (1.986) ευρώ. Ο βα-
σικός µισθός των επόµενων µισθολογικών κλιµακίων διαµορφώ-
νεται µε πρόσθεση στο αµέσως προηγούµενο Μ.Κ. του ποσού
των πενήντα τεσσάρων (54) ευρώ.

β. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των λοιπών βαθµίδων του Εκπαι-
δευτικού Προσωπικού των Α.Ε.Ν. διαµορφώνεται σε ποσοστό επί
του αντίστοιχου Μ.Κ. της βαθµίδας του Καθηγητή των Α.Ε.Ν., ως
εξής:

βα. Αναπληρωτής Καθηγητής: ογδόντα πέντε τοις εκατό (85
%).

ββ. Επίκουρος Καθηγητής: εβδοµήντα πέντε κόµµα πενήντα
πέντε τοις εκατό (75,55 %).

βγ. Καθηγητής Εφαρµογών: εξήντα τρία τοις εκατό (63 %).
γ. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Ειδικού Διδακτικού Προσω-

πικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Α.Ε.Ν. διαµορφώνεται σε ποσοστό 60 % επί
του αντίστοιχου Μ.Κ. του Καθηγητή των Α.Ε.Ν.. 

δ. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Εκπαιδευτικού Προσωπικού
των Α.Ε.Ν. που διατηρεί προσωποπαγείς θέσεις, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 15 του                 ν. 3450/2006 (Α’64), διαµορ-
φώνεται σε ποσοστό επί του αντίστοιχου Μ.Κ. του Καθηγητή των
Α.Ε.Ν., ως εξής:

δα. Καθηγητής: εβδοµήντα επτά τοις εκατό (77 %).
δβ. Επίκουρος Καθηγητής: εξήντα οκτώ τοις εκατό (68 %).
δγ. Επιµελητής: εξήντα ένα τοις εκατό (61 %).
δδ. Καθηγητής Ειδικών Μαθηµάτων: πενήντα οκτώ κόµµα

πέντε τοις εκατό (58,5 %).
4. α. Ο µηνιαίος βασικός µισθός του Μ.Κ. 1 της βαθµίδας του

Σύµβουλου Α’ του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.)
της παρ. 2 του άρθρου 20 του                   ν. 3966/2011 (Α’ 118)
ορίζεται στο ποσό των χιλίων οχτακοσίων δέκα (1.810) ευρώ. Ο
βασικός µισθός των επόµενων µισθολογικών κλιµακίων διαµορ-
φώνεται µε πρόσθεση στο αµέσως προηγούµενο Μ.Κ. του ποσού
των πενήντα (50) ευρώ.

β. Ο µηνιαίος βασικός µισθός των λοιπών µελών του Ινστιτού-
του Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), καθώς και του προσωπικού
της παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 3966/2011 διαµορφώνεται σε
ποσοστό επί του αντίστοιχου Μ.Κ. του Σύµβουλου Α’, ως εξής:

βα. Σύµβουλος Β’: ογδόντα εννέα τοις εκατό (89%).
ββ. Σύµβουλος Γ’: εβδοµήντα έξι κόµµα ογδόντα πέντε τοις

εκατό (76,85%).
βγ. Εισηγητής: εξήντα οκτώ κόµµα τρία τοις εκατό (68,3%).
5. Όλοι οι ως άνω βασικοί µισθοί στρογγυλοποιούνται στην

πλησιέστερη µονάδα ευρώ.

Άρθρο 38
Επιδόµατα

Πέρα από τον βασικό µισθό του άρθρου 37 χορηγούνται και
τα εξής επιδόµατα, παροχές και αποζηµιώσεις κατά µήνα:

1. Ειδικό επίδοµα διδασκαλίας και έρευνας, οριζόµενο ως
εξής:

α. Μέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), Δι-
δακτικό Προσωπικό των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών
(Α.Ε.Α.) και Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Π.) των Ακαδηµιών
Εµπορικού Ναυτικού (Α.Ε.Ν.):

αα. Καθηγητής: πεντακόσια (500) ευρώ.
αβ. Αναπληρωτής Καθηγητής: τετρακόσια πενήντα (450) ευρώ.
αγ. Επίκουρος Καθηγητής: τετρακόσια (400) ευρώ. 
αδ. Λέκτορας/Καθηγητής Εφαρµογών: διακόσια πενήντα (250)

ευρώ. 
β. Ειδικό Διδακτικό Προσωπικό (Ε.Ε.ΔΙ.Π.) των Α.Σ.Ε.Ι.: τριακό-

σια (300) ευρώ. Όσοι εξ αυτών δεν κατέχουν διδακτορικό δί-
πλωµα σπουδών, αλλά κατέχουν µεταπτυχιακό δίπλωµα,
διακόσια πενήντα (250) ευρώ και όσοι δεν κατέχουν διδακτορικό
ή µεταπτυχιακό δίπλωµα σπουδών, εκατόν πενήντα (150) ευρώ.

γ. Στα µέλη Ε.ΔΙ.Π. της Α.Ε.Ν. και της Α.Ε.Α. εκατό (100) ευρώ.
δ. Εκπαιδευτικό προσωπικό των Α.Ε.Ν. που διατηρεί προσω-

ποπαγείς θέσεις, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 15 του ν.
3450/2006 (Α’ 64), εκατό (100) ευρώ.

ε. Μέλη Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), καθώς
και το προσωπικό της παρ. 2 του άρθρου 20 του     ν. 3966/2011
(Α’ 118):

εα. Σύµβουλος Α’: διακόσια τριάντα (230) ευρώ.
εβ. Σύµβουλος Β’: διακόσια είκοσι πέντε (225) ευρώ.
εγ. Σύµβουλος Γ’: διακόσια δέκα (210) ευρώ.
εδ. Εισηγητής: εκατόν ενενήντα πέντε (195) ευρώ.
2. Χορηγείται ειδικό επίδοµα βιβλιοθήκης, οριζόµενο ως εξής:
α. Μέλη Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι., Διδακτικό προσωπικό των Α.Ε.Α.

και Ε.Π. των Α.Ε.Ν.:
αα. Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ.
αβ. Αναπληρωτής Καθηγητής: εκατόν πενήντα (150) ευρώ.
αγ. Επίκουρος Καθηγητής: εκατόν είκοσι (120) ευρώ. 
αδ. Λέκτορας/Καθηγητής Εφαρµογών: εκατόν είκοσι (120)

ευρώ.
β. Μέλη Ε.Ε.ΔΙ.Π. των Α.Σ.Ε.Ι.: εκατό (100) ευρώ.
γ. Μέλη Ε.ΔΙ.Π. της Α.Ε.Ν. και της Α.Ε.Α., καθώς και εκπαιδευ-

τικό προσωπικό των Α.Ε.Ν. που διατηρεί προσωποπαγείς θέσεις,
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 3450/2006 (Α’ 64),
εκατό (100) ευρώ.

3. Οικογενειακή παροχή, σύµφωνα µε το άρθρο 15 του ν.
4354/2015 (Α’ 176).

4. Έξοδα παράστασης στους Κοσµήτορες και στους Διευθυ-
ντές Τοµέων των Α.Σ.Ε.Ι., στους Διευθυντές Σχολών των Α.Ε.Ν.,
στους Προέδρους του Ακαδηµαϊκού Συµβουλίου και στους Διευ-
θυντές Σπουδών των Α.Ε.Α., οριζόµενα ως εξής:

α. Πρόεδρος Ακαδηµαϊκού Συµβουλίου Α.Ε.Α.: διακόσια πενή-
ντα (250) ευρώ.

β. Διευθυντής Σπουδών Α.Ε.Α.: διακόσια (200) ευρώ.
γ. Κοσµήτορας Α.Σ.Ε.Ι.: διακόσια δέκα (210) ευρώ.
δ. Διευθυντής Τοµέα Α.Σ.Ε.Ι.: εκατό σαράντα (140) ευρώ.
ε. Διευθυντές Σχολών Α.Ε.Ν.: διακόσια δέκα (210) ευρώ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΝΩΤΕΡΕΣ 
ΣΧΟΛΕΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΟΥ Π.Δ. 407/1980 
ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΠΟΔΟΧΩΝ

Άρθρο 39
Μισθολογικές ρυθµίσεις για τις Ανώτερες Σχολές 

Τουριστικής Εκπαίδευσης και το επιστηµονικό
προσωπικό του π.δ. 407/1980     

1. Οι αποδοχές του µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού των
Ανώτερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης ισούνται ανά εκπαι-
δευτική βαθµίδα µε το ενενήντα τοις εκατό (90%) των πάσης φύ-
σεως τακτικών αποδοχών των αντίστοιχων βαθµίδων διδακτικού
ερευνητικού προσωπικού της Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής
και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης. Για την εφαρµογή του παρόντος
η βαθµίδα του Καθηγητή Τεχνικών Μαθηµάτων αντιστοιχεί στη
βαθµίδα του Λέκτορα/Καθηγητή Εφαρµογών. 
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2. Στο επιστηµονικό προσωπικό του π.δ. 407/1980        (Α’ 112)
που υπηρετεί στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) της
παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος κεφαλαίου καταβάλλεται µηνιαία αποζη-
µίωση, ανάλογα µε τη βαθµίδα στην οποία έχει προσληφθεί, η
οποία αποτελείται από το ογδόντα τοις εκατό (80%) του βασικού
µισθού του Μισθολογικού Κλιµακίου (Μ.Κ.) 1 της αντίστοιχης
βαθµίδας των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) Α.Ε.Ι., καθώς και το ογδόντα τοις εκατό (80%) του ειδικού
επιδόµατος διδασκαλίας και έρευνας της αντίστοιχης βαθµίδας
και για πλήρη απασχόληση. Στους ανωτέρω καταβάλλεται και η
οικογενειακή παροχή, του άρθρου 15 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

Άρθρο 40
Λοιπά θέµατα αποδοχών

1. Προσωπική διαφορά των µελών του Εργαστηριακού Διδα-
κτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) που προήλθαν από τα πρώην Ανώ-
τατα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Τ.Ε.Ι.), καθώς και
των επιµελητών και επιστηµονικών συνεργατών της Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Υγείας (Ε.Σ.Δ.Υ.) που εντάχθηκαν σε προσωποπα-
γείς θέσεις Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.Δ.Ι.Π.)
του Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής, διατηρείται και µειώνεται
από οποιαδήποτε αύξηση των τακτικών µηναίων αποδοχών, πλην
της οικογενειακής παροχής, προκύπτει από την εφαρµογή του
παρόντος και από οποιαδήποτε µελλοντική αύξηση αποδοχών. 

2. Για την εφαρµογή των Κεφαλαίων Β’, Γ’ και Δ’ του Μέρους
Γ’, οι τακτικές µηνιαίες αποδοχές του προσωπικού που υπάγονται
σε αυτά, αποτελούνται από τον βασικό µισθό, τα επιδόµατα και
τις παροχές που καθορίζονται στις διατάξεις του παρόντος.

Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται παραποµπή στο Κεφά-
λαιο Γ’ του Μέρους ΣΤ’ του ν. 4472/2017    (Α’ 74), αναφορικά µε
τον καθορισµό αποδοχών και πάσης φύσεως απολαβών, νοείται
παραποµπή στα Κεφάλαια Β’, Γ’ και Δ’ του Μέρους Γ’ του παρό-
ντος, κατά περίπτωση. Στις περιπτώσεις αυτές, οι προβλεπόµε-
νες από τις διατάξεις του παρόντος αποδοχές καταβάλλονται
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, χωρίς να είναι δυνατή η
αναδροµική αναπροσαρµογή τους από τις 7 Οκτωβρίου 2022.

4. Κατά την πρώτη εφαρµογή των Κεφαλαίων Β’, Γ’ και Δ’ του
Μέρους Γ’ του παρόντος, η µισθολογική κατάταξη των λειτουρ-
γών και υπαλλήλων στα µισθολογικά κλιµάκια των άρθρων 29 και
35 πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τον χρόνο υπηρεσίας στον
φορέα όπου υπηρετούν, καθώς και τον χρόνο υπηρεσίας, που
έχει αναγνωριστεί για µισθολογική εξέλιξη από τον φορέα αυτόν
µέχρι την 6η.10.2022.

Άρθρο 41
Διατηρούµενες διατάξεις

Για όσους υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής των Κεφαλαίων Β’,
Γ’ και Δ’ του Μέρους Γ’ του παρόντος εξακολουθούν να εφαρµό-
ζονται, κατά περίπτωση:

α) Tα άρθρα 150, 151, 152, 153, 156, 157 και 158 του ν. 4472/
2017 (Α’ 74), περί αποδοχών των αποσπασµένων ή µετακινούµε-
νων λειτουργών, υπαλλήλων και στελεχών, επιστροφής αχρεω-
στήτως καταβληθεισών αποδοχών, αµοιβών συλλογικών
οργάνων, γενικών ρυθµίσεων για θέµατα αποδοχών, ανωτάτου
ορίου αποδοχών, ελέγχου µισθοδοσίας και αποδοχών εκπαιδευ-
τικής άδειας, αντίστοιχα.

β) Η περ. 6 της παρ. Γ’ του άρθρου 15 του  ν. 2638/1998 (Α’
204), περί απασχόλησης του εκπαιδευτικού προσωπικού στις
ακαδηµίες εµπορικού ναυτικού. 

γ) Η υποπαρ. Γ’ της παρ. 11 του άρθρου 54, περί του µηνιαίου
οικονοµικού κινήτρου άγονης ειδικότητας που χορηγείται στους
ιατρούς που κατέχουν ή ειδικεύονται στην ειδικότητα της αναι-
σθησιολογίας και υπηρετούν σε αναισθησιολογικά τµήµατα νο-
σοκοµείων του Ε.Σ.Υ. και η παρ. 2 του άρθρου 60, περί της
επέκτασης εφαρµογής του µηνιαίου οικονοµικού κινήτρου άγο-
νης ειδικότητας και στους ιατρούς µέλη Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού ειδικότητας αναισθησιολογίας που υπηρετούν σε
αναισθησιολογικές κλινικές ή αναισθησιολογικά τµήµατα νοσο-

κοµείων αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας και του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού του Μέρους ΙΔ’
του ν. 4999/2022 (Α’ 225).

δ) Τα άρθρα 126, περί του Κανονισµού αποδοχών για την πα-
ροχή διδακτικού έργου, 167, περί της δυνατότητας σύστασης
θέσης µέλους Δ.Ε.Π./Ερευνητή για επιστήµονες που χρηµατοδο-
τούνται από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Έρευνας, και 171, περί των
επισκεπτών καθηγητών και των επισκεπτών ερευνητών, του ν.
4957/2022 (Α’ 141).

ε) Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 19 του ν. 1404/1983       (Α’ 173),
περί συνεργατών, εκπαιδευτικών ειδικών µαθηµάτων και επισκε-
πτών καθηγητών και η παρ. 8 του άρθρου 7 του ν. 3075/2002 (Α’
297), περί των αποδοχών των υπηρετούντων στα πανεπιστήµια
βοηθών, επιστηµονικών συνεργατών και επιµελητών.

στ) Το άρθρο 6 του π.δ. 147/2009 (Α’ 189), περί χορήγησης εκ-
παιδευτικών αδειών.

ζ) Το άρθρο 13 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της απασχόλη-
σης µελών Δ.Ε.Π., καθώς και το άρθρο 296 του ν. 5020/2023 (Α’
29), περί της υπερωριακής απασχόλησης εκπαιδευτικού προσω-
πικού σε περίπτωση µη πλήρωσης του συνόλου των οργανικών
θέσεων επιστηµονικού προσωπικού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 42
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Γ’ κα-
ταργείται η υπό στοιχεία 2/56533/0022ΕΞ/10.10.2006 κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Μεταφορών και Επικοινωνιών, περί καθορισµού της χιλιοµετρικής
αποζηµίωσης των µετακινουµένων υπαλλήλων µε ιδιόκτητα µε-
ταφορικά µέσα (Β’ 1772). 

2. Από την έναρξη ισχύος των Κεφαλαίων Β’, Γ’ και Δ’ του Μέ-
ρους Γ’, καταργούνται:

α) Τα άρθρα 128, 129, 130 και 131 του ν. 4472/2017  (Α’ 74),
περί της µισθολογικής κατάταξης, του χρόνου και τρόπου µισθο-
λογικής εξέλιξης, του βασικού µισθού, των επιδοµάτων, αντί-
στοιχα, και

β) κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη κατά το µέρος που αντί-
κειται στα ως άνω Κεφάλαια.

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργείται η
παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 3105/2003 (Α’ 29), περί καθορισµού
των αποδοχών του εκπαιδευτικού προσωπικού των Ανώτατων
Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ 
ΠΟΛΙΤΩΝ ΚΑΙ ΤΗ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΩΝ ΠΟΛΙΤΩΝ

Άρθρο 43
Μείωση φόρου εισοδήµατος για φορολογουµένους µε εξαρ-
τώµενα τέκνα - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 Κώδικα Φο-

ρολογίας Εισοδήµατος

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 16 του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) τροποποιείται,
ώστε να αυξηθούν τα ποσά µείωσης φόρου σε φορολογουµέ-
νους µε εξαρτώµενα τέκνα και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ο φόρος που προκύπτει κατά την εφαρµογή του άρθρου
15 µειώνεται κατά το ποσό των επτακοσίων εβδοµήντα επτά (777)
ευρώ για τον φορολογούµενο χωρίς εξαρτώµενα τέκνα, όπως
αυτά ορίζονται στο άρθρο 11. Η µείωση του φόρου ανέρχεται σε
εννιακόσια (900) ευρώ για τον φορολογούµενο µε ένα (1) εξαρ-
τώµενο τέκνο, σε χίλια εκατόν είκοσι (1.120) ευρώ για δύο (2)
εξαρτώµενα τέκνα, σε χίλια τριακόσια σαράντα (1.340) ευρώ για
τρία (3) εξαρτώµενα τέκνα, σε χίλια πεντακόσια ογδόντα (1.580)
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ευρώ για τέσσερα (4) εξαρτώµενα τέκνα και σε χίλια επτακόσια
ογδόντα (1.780) ευρώ για πέντε (5) εξαρτώµενα τέκνα. Για κάθε
επιπλέον εξαρτώµενο τέκνο µετά το πέµπτο, η µείωση του φόρου
αυξάνεται κατά διακόσια είκοσι (220) ευρώ για κάθε επόµενο
τέκνο. Εάν το ποσό του φόρου είναι µικρότερο των ποσών αυτών,
η µείωση του φόρου περιορίζεται στο ποσό του αναλογούντος
φόρου.»

Άρθρο 44
Μείωση Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων επί 
ασφαλισµένων οικοδοµών - Προσθήκη παρ. 7Ζ 

στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013

Στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), περί απαλλαγών από
τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), προστίθεται
παρ. 7Ζ ως εξής: 

«7Ζ. Για τα έτη 2024 και επόµενα, ο ΕΝ.Φ.Ι.Α. µειώνεται κατά
δέκα τοις εκατό (10%) για κατοικίες φυσικών προσώπων που
ασφαλίζονται σε ασφαλιστική επιχείρηση εγγεγραµµένη στο Μη-
τρώο Ασφαλιστικών Επιχειρήσεων, που τηρείται στη Διεύθυνση
Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης της Τράπεζας της Ελλάδος, για
σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρα, εφόσον η ασφάλιση καλύπτει
το σύνολο της αξίας του ακινήτου. Ως αξία του ακινήτου, για τις
ανάγκες εφαρµογής του πρώτου εδαφίου, λαµβάνεται η αξία
ανακατασκευής του κτίσµατος ή των κτισµάτων, µη υπολογιζό-
µενης της αξίας του οικοπέδου, η οποία δεν µπορεί να υπολείπε-
ται των χιλίων (1000) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο. Προϋπόθεση
για την εφαρµογή του παρόντος είναι η ασφάλιση να αφορά το
προηγούµενο έτος µε διάρκεια τουλάχιστον τριών (3) µηνών. Αν
η διάρκεια της ασφάλισης του πρώτου εδαφίου είναι µικρότερη
του ενός (1) έτους, η µείωση του ΕΝ.Φ.Ι.Α. προσαρµόζεται ανα-
λογικά.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Διοι-
κητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων καθορίζεται το
κόστος της αξίας ανακατασκευής του ακινήτου, µπορεί να ανα-
προσαρµόζεται το ποσό του δευτέρου εδαφίου, καθώς και να
ρυθµίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.»

Άρθρο 45
Απαλλαγή από συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη όσων

έχουν στερηθεί το Επίδοµα Κοινωνικής
Αλληλεγγύης Συνταξιούχων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου δεύτερου ν. 4655/2020

Η παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του ν. 4655/2020        (Α’ 16),
περί εφαρµογής αντισταθµιστικού µέτρου, για όσους στερήθη-
καν το Επίδοµα Κοινωνικής Αλληλεγγύης Συνταξιούχων
(Ε.Κ.Α.Σ.), καθίσταται πάγια, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Σε όσους, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 92 του            ν.
4387/2016 (Α’ 85), στερήθηκαν σταδιακά την παροχή του Ε.Κ.Α.Σ.
µε ηµεροµηνία οριστικής κατάργησής του την 31η.12.2019,
εφαρµόζεται ως αντισταθµιστικό µέτρο, από 1.1.2020 και εφεξής,
η πλήρης απαλλαγή τους από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική
δαπάνη.»

Άρθρο 46
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον Κρατικό Προϋπο-

λογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του 
αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών λόγω της 

σηµαντικής αύξησης του δείκτη τιµών καταναλωτή

1. Για τους µήνες Αύγουστο 2023 έως και Οκτώβριο 2023, πα-
ρέχεται οικονοµική ενίσχυση από τον κρατικό προϋπολογισµό,
σε νοικοκυριά που πληρούν τα κριτήρια της παρ. 2, µε σκοπό την
κάλυψη µέρους του αυξηµένου κόστους αγορών, ιδίως των ειδών
διατροφής, λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη τιµών κα-
ταναλωτή.

2. Δικαιούχοι της ενίσχυσης είναι φυσικά πρόσωπα, άγαµα ή
έγγαµα ή σε κατάσταση χηρείας ή πρόσωπα που έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης ή εν διαστάσει ή διαζευγµένα. Ειδικά για

τους έγγαµους ή τα πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης, δικαιούχος είναι ο υπόχρεος σε υποβολή της δήλωσης
φορολογίας εισοδήµατος, κατά το άρθρο 67 του Κώδικα Φορο-
λογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) ή ο ένας εκ των δύο
σε περίπτωση υποβολής χωριστής δήλωσης.

Τα φυσικά πρόσωπα δικαιούνται της ενίσχυσης, εφόσον πλη-
ρούν τα ακόλουθα κριτήρια:

α) Το ετήσιο συνολικό οικογενειακό εισόδηµά τους κατά το φο-
ρολογικό έτος 2022, ανεξάρτητα από την πηγή προέλευσής του,
πραγµατικό και τεκµαρτό, ανέρχεται έως δεκαέξι χιλιάδες
(16.000) ευρώ για άγαµο υπόχρεο ή υπόχρεο σε κατάσταση χη-
ρείας ή εν διαστάσει και έως είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000)
ευρώ για έγγαµο υπόχρεο ή τους έγγαµους ή τα µέρη του συµ-
φώνου συµβίωσης που υποβάλλουν χωριστή φορολογική δή-
λωση βάσει της υποπερ. ββ) της περ. στ) της παρ. 4 του άρθρου
67 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ή τους έγγαµους που
υποβάλλουν φορολογική δήλωση βάσει της περ. β) της παρ. 4
του άρθρου 67 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ή τα φυ-
σικά πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και
έχουν υποβάλει κοινή φορολογική δήλωση χωρίς τέκνα, το οποίο
προσαυξάνεται κατά πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ για κάθε εξαρ-
τώµενο τέκνο, άλλο εξαρτώµενο µέλος και φιλοξενούµενο µέλος
του νοικοκυριού. Για τη µονογονεϊκή οικογένεια το εισόδηµα του
πρώτου εδαφίου ανέρχεται έως είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000)
ευρώ, το οποίο προσαυξάνεται κατά πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ
για κάθε εξαρτώµενο τέκνο, άλλο εξαρτώµενο µέλος και φιλοξε-
νούµενο µέλος, µετά το πρώτο. Στο ετήσιο συνολικό οικογενει-
ακό εισόδηµα δεν περιλαµβάνεται εκείνο το οποίο αθροιστικά
απαλλάσσεται από τον φόρο εισοδήµατος.

Για τον προσδιορισµό της οικογενειακής κατάστασης, του
αριθµού των εξαρτώµενων τέκνων, άλλων εξαρτώµενων µελών
και φιλοξενούµενων µελών, καθώς και των εισοδηµατικών κριτη-
ρίων, χρησιµοποιούνται τα δεδοµένα της Δήλωσης Φορολογίας
Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων του φορολογικού έτους 2022,
όπως αυτή έχει διαµορφωθεί κατά την ηµεροµηνία εµπρόθεσµης
υποβολής δηλώσεων φορολογικού έτους 2022. Αν οι σύζυγοι ή
τα µέρη συµφώνου συµβίωσης υποβάλλουν χωριστή δήλωση,
λαµβάνεται ο µεγαλύτερος εκ του αριθµού τέκνων που έχει δη-
λωθεί σε µια εκ των δύο (2) δηλώσεων. 

β) Η συνολική αξία της ακίνητης περιουσίας, όπως αυτή προ-
κύπτει από την πράξη διοικητικού προσδιορισµού Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) του έτους 2023, υπόχρεου, συ-
ζύγου ή µέρους συµφώνου συµβίωσης και εξαρτώµενων, κατά
τον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, τέκνων, που αναγράφο-
νται στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος του φορολογικού
έτους 2022, να µην υπερβαίνει το ποσό των διακοσίων πενήντα
χιλιάδων (250.000) ευρώ για τους άγαµους, τους υπόχρεους σε
κατάσταση χηρείας ή εν διαστάσει και το ποσό των τετρακοσίων
χιλιάδων (400.000) ευρώ για τους έγγαµους ή µέρη συµφώνου
συµβίωσης και τις µονογονεϊκές οικογένειες.

Εξαιρούνται από τη χορήγηση της ενίσχυσης:
α) Τα φυσικά πρόσωπα, τα οποία δηλώνονται στη Δήλωση Φο-

ρολογίας Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων φορολογικού έτους
2022 ως εξαρτώµενα µέλη του υπόχρεου κατά το άρθρο 11 του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος.

β) Τα φυσικά πρόσωπα, τα οποία δηλώνουν στη Δήλωση Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων φορολογικού έτους
2022 ότι φιλοξενούνται.

γ) Τα φυσικά πρόσωπα που εµπίπτουν στον φόρο πολυτελούς
διαβίωσης για το φορολογικό έτος 2022.

δ) Οι φορολογικοί κάτοικοι αλλοδαπής.
ε) Τα φυσικά πρόσωπα που δεν έχουν υποβάλλει τη δήλωση

φορολογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους 2022 έως και την
ηµεροµηνία εµπρόθεσµης υποβολής δηλώσεων φορολογικού
έτους 2022.

3. Η ενίσχυση χορηγείται σε επίπεδο νοικοκυριού. Ως µέλη του
νοικοκυριού θεωρούνται οι σύζυγοι ή µέλη µε σύµφωνο συµβίω-
σης, τα εξαρτώµενα τέκνα αυτών, τα λοιπά εξαρτώµενα µέλη και
τα φιλοξενούµενα µέλη.

4. Το ύψος της ενίσχυσης ανά νοικοκυριό ανέρχεται σε δέκα
τοις εκατό (10%) επί του µηνιαίου ύψους αγορών που καθορίζε-
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ται στο δεύτερο εδάφιο. Το µηνιαίο ύψος των αγορών, επί του
οποίου χορηγείται ενίσχυση δέκα τοις εκατό (10%), ανέρχεται σε
διακόσια είκοσι (220) ευρώ για το µονοµελές νοικοκυριό, αυξα-
νόµενο κατά εκατό (100) ευρώ για κάθε επιπλέον µέλος του νοι-
κοκυριού και έως χίλια (1000) ευρώ αγορών. Το ανωτέρω όριο
αγορών δεν ισχύει για δικαιούχους µε περισσότερα από έξι (6)
εξαρτώµενα τέκνα.

5. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 4 πιστώνεται υπέρ του δι-
καιούχου από την ανώνυµη εταιρεία του ελληνικού Δηµοσίου,
«Κοινωνία της Πληροφορίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.),
κατόπιν αίτησής του που υποβάλλεται κατά την παρ. 8 σε ειδική
εφαρµογή της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr ΕΨΠ). Η πίστωση διενεργείται µε έναν από τους ακόλου-
θους τρόπους:

α) σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ειδικά για τον
σκοπό αυτόν από πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανι-
σµό, κατά την έννοια των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3 του ν.
4557/2018 (Α’ 139), αντίστοιχα, ή

β) σε τραπεζικό λογαριασµό επιλογής του.
6. Εάν ο δικαιούχος επιλέξει την πίστωση του ποσού της ενί-

σχυσης στην ψηφιακή χρεωστική κάρτα, η ενίσχυση πιστώνεται
µηνιαίως σε αυτήν και µπορεί να χρησιµοποιηθεί για αγορά αγα-
θών κάθε είδους σε καταστήµατα ή λαϊκές αγορές που δραστη-
ριοποιούνται στο λιανικό εµπόριο τροφίµων, όπως αυτά
εξειδικεύονται µε την απόφαση της παρ. 15. Εάν ο δικαιούχος
επιλέξει την πίστωση σε τραπεζικό λογαριασµό, τα ποσά που κα-
ταβάλλονται ανέρχονται στο ογδόντα τοις εκατό (80%) επί του
αρχικά προσδιοριζόµενου ποσού της ενίσχυσης, το οποίο υπο-
λογίζεται σύµφωνα µε την παρ. 4, καταβάλλονται ανά τρίµηνο και
µπορούν να χρησιµοποιηθούν χωρίς περιορισµούς.

7. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε
πηγή, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραι-
ότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµέ-
νων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία της
εφαρµογής, τηρώντας τις διατάξεις της νοµοθεσίας για την προ-
στασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Τα δεδοµένα
προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην εφαρµογή της
παρούσας, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν περαιτέρω
επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ. 1. Τα ανω-
τέρω δεδοµένα τηρούνται για τους σκοπούς της παρούσας, για
περίοδο δύο (2) ετών, και στη συνέχεια διαγράφονται.

8. Ο δικαιούχος της παρ. 2, αφού αυθεντικοποιηθεί µε τους
προσωπικούς κωδικούς του - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet),
σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται
στην εφαρµογή και αιτείται είτε την έκδοση της ψηφιακής χρεω-
στικής κάρτας και την πίστωση του ανωτέρω χρηµατικού ποσού
σε αυτήν είτε την πίστωση στον τραπεζικό του λογαριασµό. Ο
αιτών συµπληρώνει και ενηµερώνει τα στοιχεία επικοινωνίας του
και, ειδικότερα, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, τον
αριθµό του κινητού τηλεφώνου και τον αριθµό του προσωπικού
τραπεζικού λογαριασµού του σε περίπτωση επιλογής της πίστω-
σης της οικονοµικής ενίσχυσης σε τραπεζικό λογαριασµό. Η επι-
βεβαίωση ότι ο αιτών είναι δικαιούχος του τραπεζικού λογα-
ριασµού που δηλώνεται, πραγµατοποιείται µέσω του Κέντρου
Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών
Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Για τον σκοπό της
επαλήθευσης των προϋποθέσεων των παρ. 2 και 3, το πληροφο-
ριακό σύστηµα της εφαρµογής διαλειτουργεί µε τα απαραίτητα
µητρώα µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης και ιδίως µε το Φορολογικό Μητρώο. Ο δικαιούχος
µπορεί να υποβάλλει αίτηση είτε για την έκδοση της ψηφιακής
χρεωστικής κάρτας είτε για την πίστωση στον τραπεζικό του λο-
γαριασµό και στα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.). Ειδικά
ως προς τους δικαιούχους που έχουν λάβει την οικονοµική ενί-
σχυση του άρθρου 115 του ν. 5007/2023 (Α’ 241) γίνεται αυτε-
πάγγελτη εξέταση της πλήρωσης των κριτηρίων της παρ. 2 και

δεν απαιτείται η υποβολή της αίτησης της παρούσας παραγρά-
φου.

9. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται η
ΚτΠ Μ.Α.Ε., η οποία, ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει την
προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής
και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενω-
σιακό και εθνικό δίκαιο και ιδίως, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119) (Γενικός Κανονισµός για την Προ-
στασία Δεδοµένων [Γ.Κ.Π.Δ.]) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

10. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 4 είναι αφορολόγητη, ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν
συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση
και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφα-
λιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα
εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοι-
νωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

11. Μετά την ολοκλήρωση της αίτησης του δικαιούχου της
παρ. 2 και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις των παρ. 3 έως
και 8, διαβιβάζονται αποκλειστικά και µόνο για τον σκοπό της
παρ. 1 στο πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό τα
στοιχεία του δικαιούχου και, ιδίως, ο Αριθµός Φορολογικού Μη-
τρώου, το όνοµα, το επώνυµο, η διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυ-
δροµείου, ο αριθµός κινητού τηλεφώνου, τα οποία είναι απα-
ραίτητα για την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής κάρτας, καθώς
και ο αριθµός του τραπεζικού του λογαριασµού.

12. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα του δικαιούχου της παρ. 2 πα-
ραµένει ενεργοποιηµένη έως την 31η Δεκεµβρίου 2023, µετά την
πάροδο της οποίας το πιστωτικό ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστωτικός
οργανισµός υποχρεούται άµεσα να την απενεργοποιήσει. Ενα-
ποµείναν υπόλοιπο του χρηµατικού ποσού της οικονοµικής ενί-
σχυσης επιστρέφεται στο ελληνικό δηµόσιο και αποκλείεται η
περαιτέρω αναζήτησή του από τον δικαιούχο. Ειδικά ως προς
τους δικαιούχους του άρθρου 115 του ν. 5007/2023 (Α’ 241), οι
οποίοι έχουν λάβει την οικονοµική ενίσχυση µέσω ψηφιακής χρε-
ωστικής κάρτας, το ποσό της νέας οικονοµικής ενίσχυσης δύνα-
ται να καταβάλλεται στην ήδη εκδοθείσα ψηφιακή χρεωστική
κάρτα, η οποία παραµένει ενεργοποιηµένη έως την 31η Δεκεµ-
βρίου 2023.

13. Δεν είναι δυνατή: α) οποιαδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρό-
σωπο του χρηµατικού ποσού που πιστώνεται στη χρεωστική
κάρτα, ή β) η ανάληψή του.

14. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού της παρ. 1 και την εφαρ-
µογή του παρόντος, η ΚτΠ Μ.Α.Ε. επιχορηγείται από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κα-
τόπιν ενίσχυσης των σχετικών πιστώσεων του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης από τις πιστώσεις του Ειδικού Φορέα
1023711-0000000 (Γενικές Κρατικές Δαπάνες) του Υπουργείου
Οικονοµικών. 

15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται ο χρόνος της παρα-
γωγικής λειτουργίας της ειδικής εφαρµογής της παρ. 5, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία της, οι απα-
ραίτητες διαλειτουργικότητες, τις λεπτοµέρειες σχετικά µε την
έκδοση βεβαιώσεων δικαιούχων, τα καταστήµατα και οι λαϊκές
αγορές όπου χρησιµοποιείται η ψηφιακή κάρτα και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 47
Υποστηρικτικά µέτρα των νέων ηλικίας 
δεκαοκτώ (18) και δεκαεννέα (19) ετών

1. Προκειµένου να επιτευχθούν η ενθάρρυνση και εισαγωγή
των νέων στις πολιτιστικές και τουριστικές δραστηριότητες, η ενί-
σχυση του εγχώριου πολιτιστικού και τουριστικού κλάδου, καθώς
και η εξοικείωση των νέων µε την χρήση ηλεκτρονικών συναλλα-
γών, παρέχεται οικονοµική διευκόλυνση, από το έτος 2023 και
επόµενα, από τον κρατικό προϋπολογισµό, ύψους εκατόν πενή-
ντα (150) ευρώ, κατ’ έτος, σε νέους δεκαοκτώ (18) και δεκαεννέα
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(19) ετών, µε τη µορφή ψηφιακής χρεωστικής κάρτας, για την
πραγµατοποίηση αγορών ή τη λήψη υπηρεσιών από επιχειρήσεις
που δραστηριοποιούνται στους τοµείς του πολιτισµού, του του-
ρισµού και των µεταφορών. 

2. Δικαιούχοι είναι φυσικά πρόσωπα, φορολογικοί κάτοικοι Ελ-
λάδας, που κατά την 31η Δεκεµβρίου του προηγούµενου έτους
έχουν συµπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) και δέκατο ένατο
(19ο) έτος της ηλικίας τους και δεν έχουν συµπληρώσει κατά την
31η Δεκεµβρίου του προηγούµενου έτους το εικοστό (20ο) έτος.

3. Η οικονοµική διευκόλυνση της παρ. 1 πιστώνεται από την
ανώνυµη εταιρεία του ελληνικού δηµοσίου, «Κοινωνία της Πλη-
ροφορίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.), υπέρ του δικαιού-
χου σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ειδικά για τον
σκοπό αυτόν από     πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό ορ-
γανισµό, κατά την έννοια των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3 του
ν. 4557/2018 (Α’ 139), αντίστοιχα, ύστερα από αίτησή του κατά
την παρ. 5 που υποβάλλεται σε ειδική εφαρµογή προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr ΕΨΠ) υπέρ του δικαιούχου.

4. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε
πηγή, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραι-
ότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµέ-
νων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία της
εφαρµογής, τηρουµένων των διατάξεων της νοµοθεσίας για την
προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Τα δεδο-
µένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην εφαρ-
µογή της παρούσας, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν
περαιτέρω επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ.
1. Τα ανωτέρω δεδοµένα τηρούνται για τους σκοπούς της πα-
ρούσας, για περίοδο δύο (2) ετών, και στη συνέχεια διαγράφο-
νται.

5. Ο δικαιούχος της παρ. 2, αφού αυθεντικοποιηθεί µε τους
προσωπικούς κωδικούς του - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet),
σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται
στην εφαρµογή και αιτείται την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής
κάρτας και την πίστωση του ανωτέρω χρηµατικού ποσού σε
αυτήν. Ο αιτών συµπληρώνει και ενηµερώνει τα στοιχεία επικοι-
νωνίας του και, ειδικότερα, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου και τον αριθµό του κινητού τηλεφώνου. Για τον σκοπό της
επαλήθευσης των προϋποθέσεων της παρ. 2, το πληροφοριακό
σύστηµα της εφαρµογής διαλειτουργεί µε τα απαραίτητα µη-
τρώα µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και ιδίως µε το Φορολογικό Μητρώο. Ο δικαιού-
χος µπορεί να υποβάλλει αίτηση και στα Κέντρα Εξυπηρέτησης
Πολιτών.

6. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται η
ΚτΠ Μ.Α.Ε., η οποία, ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει την
προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής
και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενω-
σιακό και εθνικό δίκαιο, ιδίως, µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης
Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119) (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία
Δεδοµένων (Γ.Κ.Π.Δ.) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

7. Η ως άνω οικονοµική διευκόλυνση είναι αφορολόγητη, ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν
συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση
και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφα-
λιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα
εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοι-
νωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

8. Μετά την ολοκλήρωση της αίτησης του δικαιούχου της παρ.
2 και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις των παρ. 2 έως και 5,
διαβιβάζονται αποκλειστικά και µόνο για τον σκοπό της παρ. 1
στο πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό τα στοιχεία

του δικαιούχου και, ιδίως, ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου, το
όνοµα, το επώνυµο, η διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και
ο αριθµός κινητού τηλεφώνου, τα οποία είναι απαραίτητα για την
έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής κάρτας.

9. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα του δικαιούχου της παρ. 2 πα-
ραµένει ενεργοποιηµένη για δύο (2) έτη από τον επόµενο µήνα
της έκδοσής της, µετά την πάροδο των οποίων το πιστωτικό
ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστωτικός οργανισµός υποχρεούται άµεσα
να την απενεργοποιήσει. Εναποµείναν υπόλοιπο του χρηµατικού
ποσού της οικονοµικής ενίσχυσης επιστρέφεται στο Ελληνικό Δη-
µόσιο και αποκλείεται η περαιτέρω αναζήτησή του από τον δι-
καιούχο.

10. Το χρηµατικό ποσό δύναται να χρησιµοποιηθεί αποκλει-
στικά από τον δικαιούχο για την πραγµατοποίηση αγορών ή τη
λήψη υπηρεσιών από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στους τοµείς του πολιτισµού, του τουρισµού και των µεταφορών.
Δεν είναι δυνατή: α) οποιαδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρόσωπο
του χρηµατικού ποσού που πιστώνεται στη χρεωστική κάρτα, ή
β) η ανάληψή του.

11. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού της παρ. 1 και την εφαρ-
µογή του παρόντος, η ΚτΠ Μ.Α.Ε. επιχορηγείται από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κα-
τόπιν ενίσχυσης των σχετικών πιστώσεων του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης από τις πιστώσεις του Ειδικού Φορέα
1023711-0000000 (Γενικές Κρατικές Δαπάνες) του Υπουργείου
Οικονοµικών. 

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, καθορίζονται οι ειδικότερες κατηγορίες των
επιχειρήσεων της παρ. 10, ο χρόνος έναρξης της παραγωγικής
λειτουργίας της ειδικής εφαρµογής της παρ. 3, τα τεχνικά και ορ-
γανωτικά µέτρα για τη λειτουργία της, οι απαραίτητες διαλει-
τουργικότητες και ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα
εκκαθάρισης του χρηµατικού ποσού και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΗ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ 

Άρθρο 48
Αρµοδιότητα δηµοσιονοµικού συµβουλίου για έλεγχο οικονο-
µικών συνεπειών προγραµµάτων κοµµάτων - Τροποποίηση

παρ. 5 άρθρου 2 ν. 4270/2014

Στην παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί των
αρµοδιοτήτων του Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου, προστίθεται
περ. εα’, και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Μετά το δεύτερο έτος από τη σύστασή του, επιπρόσθετα
προς τις αρµοδιότητες που αναφέρονται στην παρ. 4 το Δηµο-
σιονοµικό Συµβούλιο προβαίνει σε:

α. Αξιολογήσεις των µακροοικονοµικών προβλέψεων επί των
οποίων βασίζονται το Μ.Π.Δ.Σ., το προσχέδιο και το σχέδιο του
ετήσιου Κρατικού Προϋπολογισµού, κατόπιν σύγκρισης των προ-
βλέψεων αυτών µε τις πλέον πρόσφατες προβλέψεις της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και, αν απαιτείται, και άλλων ανεξάρτητων
φορέων, καθώς και σε αξιολογήσεις των µεθοδολογιών και των
υποθέσεων που χρησιµοποιήθηκαν για την εκπόνηση των προ-
βλέψεων και σε συστάσεις για τη διόρθωση τυχόν σηµαντικών
µεροληψιών, κατά την έννοια της παραγράφου 6 του άρθρου 4
της Οδηγίας 2011/85/ΕΕ.

β. Αξιολογήσεις των δηµοσιονοµικών προβλέψεων σε σχέση
µε το Μ.Π.Δ.Σ. και τον ετήσιο Κρατικό Προϋπολογισµό και ειδι-
κότερα µέσω:

αα. της σύγκρισης των δηµοσιονοµικών προβλέψεων µε τις
πλέον επικαιροποιηµένες προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής και, αν κρίνεται σκόπιµο, και άλλων ανεξαρτήτων φορέων,

ββ. των αξιολογήσεων των µεθοδολογιών και των παραδοχών
που χρησιµοποιήθηκαν για τις δηµοσιονοµικές προβλέψεις, και

γγ. των συστάσεων για τη διόρθωση συστηµικών µεροληψιών
κατά την έννοια της παραγράφου 6 του άρθρου 4 της Οδηγίας
2011/85/ΕΕ στις δηµοσιονοµικές προβλέψεις.
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γ. Αξιολογήσεις των µακροοικονοµικών και δηµοσιονοµικών
προβλέψεων επί των οποίων βασίζεται ο συµπληρωµατικός Κρα-
τικός Προϋπολογισµός, ειδικότερα µέσω συγκρίσεων µε εκείνες
που περιλήφθηκαν στον Ετήσιο Κρατικό Προϋπολογισµό για το
οικείο έτος.

δ. Αξιολογήσεις των δηµοσιονοµικών στόχων του οικείου έτους
ή των ετών που καλύπτει το Μ.Π.Δ.Σ. και ο Κρατικός Προϋπολο-
γισµός, και της εφαρµογής της σχετικής πολιτικής, περιλαµβα-
νοµένης και της ανάλυσης της βιωσιµότητας του χρέους.

ε. Αξιολογήσεις των δηµοσιονοµικών αποτελεσµάτων ειδικό-
τερα µέσω της σύγκρισης µε τους δηµοσιονοµικούς στόχους που
περιλαµβάνονται στο Μ.Π.Δ.Σ. και τον ετήσιο Κρατικό Προϋπο-
λογισµό.

εα. Αξιολογήσεις και ποσοτικοποιήσεις του δηµοσιονοµικού
αντικτύπου που αναµένεται να έχουν οι προτάσεις που περιλαµ-
βάνονται στα προγράµµατα των πολιτικών κοµµάτων και των συ-
νασπισµών κοµµάτων, κατόπιν αιτήµατός τους. Οι αξιολογήσεις
και ποσοτικοποιήσεις εξετάζονται σύµφωνα µε το υπόδειγµα, τη
διαδικασία και τη µεθοδολογία που ορίζονται από το Ελληνικό
Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο. Η υποβολή του αιτήµατος του δευτέ-
ρου εδαφίου γίνεται κατόπιν απόφασης του αρµόδιου οργάνου
του κάθε πολιτικού κόµµατος.

στ. Αναλύσεις των µακροοικονοµικών και δηµοσιονοµικών εξε-
λίξεων που επηρεάζουν την οικονοµική ανάπτυξη και την απα-
σχόληση και τα αποτελέσµατα του Κοινωνικού Προϋπολογισµού,
σύµφωνα µε την περίπτωση ιδ’ του άρθρου 53, σε σχέση µε δη-
µογραφικούς παράγοντες, µε δική του πρωτοβουλία ή κατόπιν
αιτήµατος του Υπουργικού Συµβουλίου ή της Βουλής.

ζ. Οποιαδήποτε άλλη ενέργεια είναι απαραίτητη για την υλο-
ποίηση των αρµοδιοτήτων του, σύµφωνα µε τις παραγράφους 4
και 5, καθώς και τους Κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
αφορούν τη δηµοσιονοµική διαχείριση.»

Άρθρο 49
Εκτέλεση Κρατικού Προϋπολογισµού 

οικονοµικού έτους 2023 

Κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης, για τον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό οικονοµικού έτους 2023:

α. Οι δαπάνες των υπηρεσιών που µεταφέρονται σύµφωνα µε
το π.δ. 77/2023 (Α’ 130) βαρύνουν τους προϋπολογισµούς των
φορέων από τους οποίους µεταφέρονται. 

β. Οι διατάκτες εκτελούν τον Κρατικό Προϋπολογισµό σύµ-
φωνα µε τη διοικητική ταξινόµηση, η οποία αποτυπώνεται στο
Παράρτηµα Β της υπό στοιχεία 2/58493/ΔΠΓΚ/ 31.7.2018 από-
φασης του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 3240), κατά
το µέρος που αφορά σε δαπάνες των υπηρεσιών που µεταφέρο-
νται ή υπάγονται σε άλλα όργανα. Διατάκτες των πιστώσεων του
προϋπολογισµού των συνιστώµενων και µεταφερόµενων, κατά
το π.δ. 77/2023, υπηρεσιών των φορέων λογίζονται οι υπηρεσια-
κοί γραµµατείς των φορέων από τους οποίους µεταφέρθηκαν οι
εν λόγω υπηρεσίες.

γ. Δαπάνες των υπηρεσιών της περ. β) που δεν εξοφλούνται
µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2023 αναλαµβάνονται από την 1η Ια-
νουαρίου 2024 εκ νέου, εκκαθαρίζονται και ενταλµατοποιούνται
από τον φορέα στον οποίο έχουν µεταφερθεί ή υπαχθεί, ανεξάρ-
τητα από τον χρόνο που έχει δηµιουργηθεί η υποχρέωση για την
πληρωµή τους.

δ. Δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν για την κάλυψη αναγκών
των µεταφερόµενων κατά το π.δ. 77/2023 υπηρεσιών, µετά την
έναρξη ισχύος αυτού και έως τη δηµοσίευση του παρόντος, θε-
ωρούνται ότι έχουν διενεργηθεί από νόµιµο όργανο.

Άρθρο 50
Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός 

οικονοµικού έτους 2023

Οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2023 αυξάνονται κατά το ποσό των επτακοσίων εκατοµµυρίων
(700.000.000) ευρώ. Ειδικότερα:

1. Οι πιστώσεις του Υπουργείου Οικονοµικών του ειδικού

φορέα 1023-711-0000000 «Γενικές Κρατικές Δαπάνες», αυξάνο-
νται κατά εξακόσια εκατοµµύρια (600.000.000) ευρώ. Οι εν λόγω
πιστώσεις εγγράφονται υπό τον Αναλυτικό Λογαριασµό Εξόδου
2910601001 «Πιστώσεις για δαπάνες εφαρµογής δράσεων προ-
γραµµάτων» του ως άνω φορέα και ειδικού φορέα.

2. Οι πιστώσεις του Υπουργείου Εσωτερικών του ειδικού
φορέα 1007-206-0000000 «Γενική Γραµµατεία Εσωτερικών και
Οργάνωσης», αυξάνονται κατά εκατό εκατοµµύρια (100.000.000)
ευρώ ως εξής: 

α) κατά δέκα εκατοµµύρια (10.000.000) ευρώ υπό τον Αναλυ-
τικό Λογαριασµό Εξόδου 2910601002 «Πιστώσεις για δαπάνες
εκλογών πλην οδοιπορικών και εκλογικής αποζηµίωσης», και

β) κατά ενενήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ υπό τον Ανα-
λυτικό Λογαριασµό Εξόδου 2910601056 «Πιστώσεις για οδοιπο-
ρικά και αποζηµίωση για τη διενέργεια εκλογών».

Άρθρο 51
Καθορισµός ανώτατου ορίου αναπροσαρµογής 

µισθώµατος για µισθώσεις ακινήτων για τη στέγαση δηµο-
σίων υπηρεσιών για το έτος 2023

1. Η αναπροσαρµογή του µισθώµατος στις µισθώσεις ακινήτων
που έχουν µισθωθεί από το ελληνικό δηµόσιο και τους φορείς
του δηµόσιου τοµέα, όπως προσδιορίζεται στην περ. α) της παρ.
1 του άρθρου 14 του                    ν. 4270/2014 (Α’ 143), για τη στέ-
γαση των υπηρεσιών τους, από την 1η Ιανουαρίου 2023 έως την
31η Δεκεµβρίου 2023, δεν υπερβαίνει το τρία τοις εκατό (3%) σε
σχέση µε το µίσθωµα που ήταν καταβλητέο τον Δεκέµβριο 2022.

2. Καταβολές µισθωµάτων που έχουν γίνει εντός του έτους
2023 καθ’ υπέρβαση του ανώτατου ποσοστού αναπροσαρµογής
της παρ. 1 συµψηφίζονται µε το πρώτο µίσθωµα που καταβάλλε-
ται µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος ή, εάν απαιτείται, και
µε επόµενα µισθώµατα.

Άρθρο 52
Επέκταση της απαλλαγής των τόκων των κρατικών 
οµολόγων και εντόκων γραµµατίων του Ελληνικού 

Δηµοσίου από τη φορολογία εισοδήµατος - 
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 47 και παρ. 9 άρθρου 64 Κώ-

δικα Φορολογίας Εισοδήµατος

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 47 του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), περί φορολόγησης
των κερδών από επιχειρηµατική δραστηριότητα, τροποποιείται,
προκειµένου η απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος των τόκων
οµολογιακών δανείων και εντόκων γραµµατίων του ελληνικού δη-
µοσίου που ισχύει για τα φυσικά πρόσωπα να επεκταθεί σε όλα
τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες που είναι υποκεί-
µενα φόρου εισοδήµατος, και διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Οι διατάξεις των παρ. 2 και 3 του άρθρου 37 και της παρ. 6
του άρθρου 42 εφαρµόζονται και στα νοµικά πρόσωπα και νοµι-
κές οντότητες του άρθρου 45. Οι διατάξεις της παρ. 5 του άρ-
θρου 37 εφαρµόζονται και στα νοµικά πρόσωπα που είναι
φορολογικοί κάτοικοι αλλοδαπής και δεν διατηρούν στην Ελλάδα
µόνιµη εγκατάσταση.»

2. Η παρ. 9 του άρθρου 64 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµα-
τος, περί συντελεστών παρακράτησης φόρου, τροποποιείται,
προκειµένου να προσαρµοσθεί στην παρ. 5 του άρθρου 47, όπως
αυτή διαµορφώνεται µε τον παρόντα, και να απαλειφθεί η ανα-
φορά σε παρακράτηση εισοδήµατος από τόκους κρατικών οµο-
λόγων και εντόκων γραµµατίων του ελληνικού δηµοσίου, και
διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Ειδικά το εισόδηµα από τόκους εταιρικών οµολογιών της
παρ. 5 του άρθρου 37 που αποκτούν νοµικά πρόσωπα ή νοµικές
οντότητες, που είναι φορολογικοί κάτοικοι αλλοδαπής και δεν
έχουν µόνιµη εγκατάσταση στην Ελλάδα, καθώς και φυσικά πρό-
σωπα φορολογικοί κάτοικοι αλλοδαπής, δεν υπόκειται σε παρα-
κράτηση φόρου σύµφωνα µε την παράγραφο 1.»

3. Η έκδοση και η διάθεση οµολογιακών δανείων και εντόκων

1966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γραµµατίων του ελληνικού δηµοσίου, καθώς και κάθε σχετική ή
παρεπόµενη σύµβαση ή πράξη, οι προσωρινοί και οριστικοί τίτλοι
οµολόγων ή εντόκων γραµµατίων του ελληνικού δηµοσίου, η κυ-
κλοφορία αυτών, η εξόφληση του κεφαλαίου και τόκων από οµό-
λογα και έντοκα γραµµάτια του ελληνικού δηµοσίου και εν γένει
η άσκηση δικαιωµάτων που απορρέουν από αυτά, η µεταβίβαση
οµολόγων ή εντόκων γραµµατίων του ελληνικού δηµοσίου εντός
ή εκτός οργανωµένης αγοράς η χρηµατιστηρίου ή άλλου τόπου
διαπραγµάτευσης απαλλάσσονται από κάθε φόρο, τέλος, αντα-
ποδοτικό ή µη, τέλος χαρτοσήµου ή οποιοδήποτε άλλο τέλος
υπέρ του Δηµοσίου, εισφορά, περιλαµβανοµένης και της εισφο-
ράς του ν. 128/1975 (Α’ 178), προµήθεια, δικαίωµα ή άλλη επιβά-
ρυνση υπέρ του Δηµοσίου ή τρίτων, µε την επιφύλαξη των
διατάξεων που αφορούν Κεντρικά Αποθετήρια Τίτλων, εφαρµο-
ζοµένων του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (ν. 2859/2000,
Α’ 248) και του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013,
Α’ 167).

4. Το παρόν δεν εφαρµόζεται για τα πιστωτικά ιδρύµατα της
περ. 1 της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4261/2014 (Α’ 107).

Άρθρο 53
Χρήση ψηφιακής υπογραφής κατά τους ελέγχους της Ανε-

ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων - 
Προσθήκη περ. ι) στο άρθρο 3, τροποποίηση άρθρου 5 και

προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 6 του ν. 4987/2022

1. Στο άρθρο 3 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν.
4987/2022, Α’ 206), περί ορισµών, προστίθεται περ. ι) ως εξής:

«ι) ως «ψηφιοποιηµένη ιδιόχειρη υπογραφή» νοείται η ιδιόχειρη
υπογραφή που τίθεται µε φυσική παρουσία του υπογράφοντος
σε επιφάνεια καταγραφής (tablet) µε χρήση γραφίδας, η οποία
έχει την ίδια νοµική και αποδεικτική ισχύ µε την ιδιόχειρη υπο-
γραφή φυσικού προσώπου επί χάρτου.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 5 του Κώδικα Φορολογικής Διαδι-
κασίας, περί κοινοποίησης πράξεων και λοιπών εγγράφων, προ-
στίθενται νέα εδάφια, δεύτερο και τρίτο, και η παρ. 6 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«6. Στις περιπτώσεις της ηλεκτρονικής κοινοποίησης στον λο-
γαριασµό φυσικού, νοµικού προσώπου ή νοµικής οντότητας,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περ. α) των παρ. 2 και 3, η πράξη
ή το έγγραφο θεωρείται ότι έχει νοµίµως κοινοποιηθεί µετά την
παρέλευση δέκα (10) ηµερών από την ανάρτησή τους στον λο-
γαριασµό του προσώπου το οποίο αφορά η κοινοποίηση και την
ηλεκτρονική ειδοποίησή του στη δηλωθείσα διεύθυνση ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου του, εφόσον δεν προκύπτει προγενέστερος
χρόνος παραλαβής της. Στην περίπτωση µερικού επιτόπιου ελέγ-
χου πρόληψης, η κοινοποίηση των εγγράφων βεβαιώνεται µε την
ψηφιοποιηµένη ιδιόχειρη υπογραφή επί αυτών από το πρόσωπο
στο οποίο αφορά η κοινοποίηση, ή σε περίπτωση απουσίας του,
από τα πρόσωπα που αναφέρονται στην παρ. 4 του άρθρου 24
του Κώδικα. Αν τα πρόσωπα του προηγούµενου εδαφίου λείπουν
ή αρνούνται να υπογράψουν, η κοινοποίηση συντελείται µε την
ανάρτηση των εγγράφων στον λογαριασµό του προσώπου στο
οποίο αφορά η κοινοποίηση και την ηλεκτρονική ειδοποίησή του
στη δηλωθείσα διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου του. Με
απόφαση του Διοικητή καθορίζονται όλες οι αναγκαίες προϋπο-
θέσεις για την εφαρµογή της ηλεκτρονικής κοινοποίησης και
ιδίως τα σχετικά µε την επικαιροποίηση των στοιχείων ηλεκτρο-
νικής επικοινωνίας των φορολογουµένων, το σηµείο ανάρτησης
στον λογαριασµό της κοινοποιούµενης πράξης ή του εγγράφου,
ο τρόπος πιστοποίησης των ηλεκτρονικών ιχνών παραλαβής, η
δηµιουργία πιστοποιητικού παραλαβής και τα στοιχεία της ηλε-
κτρονικής ειδοποίησης.»

3. Στο άρθρο 6 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας προστί-
θεται παρ. 3 ως εξής:

«3. Ως έγγραφα νοούνται και τα έγγραφα της Φορολογικής Δι-
οίκησης που παράγονται µέσω ηλεκτρονικής εφαρµογής ή µέσω
ειδικού πληροφοριακού συστήµατος που συνθέτει αυτοµατοποι-
ηµένα τα σχετικά δεδοµένα. Τα έγγραφα αυτά δύναται να υπο-
γράφονται από τον φορολογούµενο ή άλλο πρόσωπο µε χρήση
ψηφιοποιηµένης ιδιόχειρης υπογραφής. Σε περίπτωση εκτύπω-

σης εγγράφων µε ψηφιοποιηµένη ιδιόχειρη υπογραφή ισχύουν
τα προβλεπόµενα στο άρθρο 11 του Κώδικα Διοικητικής Διαδι-
κασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ, ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΤΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 54
Περιστολή φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και έως την 31η Δε-
κεµβρίου 2023, απαγορεύεται η αποκόµιση µικτού κέρδους από
την πώληση οποιουδήποτε προϊόντος ή την παροχή οποιασδή-
ποτε υπηρεσίας που είναι απαραίτητη για την υγεία, τη διατροφή,
τη διαβίωση, τη µετακίνηση, τη θέρµανση, την παραγωγή ζεστού
νερού χρήσεως και την ασφάλεια του καταναλωτή, καθώς και
από την πώληση σχολικών ειδών και γεωργικών προϊόντων και
τροφίµων, ιδίως πρώτων υλών για την παραγωγή λιπασµάτων,
ζωοτροφών, ωµών δηµητριακών παντός είδους, αλεύρων, ηλίαν-
θου φυτικών ελαίων, όταν το περιθώριο µικτού κέρδους ανά µο-
νάδα υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα προ της 31ης Δεκεµβρίου 2021.

2. Για το χρονικό διάστηµα από την έναρξη έως την ολοκλή-
ρωση του προγράµµατος «Αλλάζω Συσκευή», που προκηρύχθηκε
µε την υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΕΣΠΑΕΝ/61929/864/15.6.2022 από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’ 3099),
απαγορεύεται η αποκόµιση µικτού κέρδους από την πώληση
οποιουδήποτε προϊόντος που:

α) πωλείται από προµηθευτή που έχει συµπεριληφθεί στο Μη-
τρώο Εγκεκριµένων Προµηθευτών ή από έµπορο λιανικής, που
συµµετέχει στο πρόγραµµα «Αλλάζω Συσκευή», ή

β) έχει ενταχθεί στο Ενιαίο Μητρώο Εγκεκριµένου Εξοπλισµού
της ως άνω απόφασης, όταν το περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα προ της 31ης Δεκεµβρίου 2021.

3. Αρµόδιες αρχές για τη λήψη καταγγελιών και τη διαπίστωση
παράβασης των παρ. 1 και 2 ορίζονται:

α) η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
β) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.),

και
γ) οι αρµόδιες υπηρεσίες ελέγχου των Περιφερειών.
4. Οι αρχές της παρ. 3 δύνανται να: 
α) έχουν πρόσβαση σε κάθε πληροφορία, δεδοµένο και έγ-

γραφο από οιαδήποτε πηγή που διευκολύνει τον έλεγχο οιασδή-
ποτε πιθανολογούµενης παράβασης,

β) διενεργούν έλεγχο, ο οποίος συµπεριλαµβάνει την πρό-
σβαση σε κάθε χώρο ή µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιεί ο προ-
µηθευτής, τον οποίον αφορά ο έλεγχος, ή να παραγγέλλουν
ελέγχους που διενεργούνται από άλλες δηµόσιες αρχές, προκει-
µένου να λαµβάνονται, να εξετάζονται και να κατάσχονται στοι-
χεία, δεδοµένα ή έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διάρκεια του
ελέγχου, ανεξαρτήτως του µέσου αποθήκευσής τους,

γ) διατηρούν στην κατοχή τους τα στοιχεία, τα δεδοµένα και
τα έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διεξαγωγή του ελέγχου για
όσο χρόνο και στον βαθµό που απαιτείται για την οµαλή διεκπε-
ραίωση του ελέγχου,

δ) αναζητούν την παροχή πληροφοριών όσον αφορά στα πρα-
γµατικά περιστατικά από κάθε εκπρόσωπο ή µέλος του προσω-
πικού του προµηθευτή που ελέγχεται, ο οποίος έχει την
υποχρέωση να παρέχει πληροφορίες και εξηγήσεις όσον αφορά
στα πραγµατικά περιστατικά, τα δεδοµένα ή τα έγγραφα που
σχετίζονται µε το αντικείµενο του ελέγχου.

5. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου της
παρ. 3, επιβάλλονται εις βάρος οποιουδήποτε παραβαίνει τις
απαγορεύσεις των παρ. 1 και 2 ανάλογα µε τη βαρύτητα της πα-
ράβασης, σωρευτικά ή διαζευκτικά, κυρώσεις ως εξής:
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α) σύσταση µε σκοπό την παύση της παράνοµης πρακτικής και
τη συµµόρφωση εντός οριζόµενης µε την απόφαση αποκλειστι-
κής προθεσµίας, καθώς και την παράλειψή της στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ και ανακοίνωση της επωνυµίας του παραβάτη
και του επιβληθέντος προστίµου µε τις προϋποθέσεις και τη δια-
δικασία που προβλέπονται στην παρ. 5 του άρθρου 13α του ν.
2251/1994 (Α’ 191). 

6. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου της
παρ. 3, επιβάλλονται εις βάρος του ελεγχόµενου προσώπου πρό-
στιµο έως πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ, εάν αυτό αποκρύψει,
παραποιήσει ή δεν προσκοµίσει τα στοιχεία που ζητούνται από
τις αρµόδιες αρχές ή παρεµποδίσει µε οποιονδήποτε τρόπο την
άσκηση των ελεγκτικών αρµοδιοτήτων των παρ. 3 και 4.

7. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να εξειδι-
κεύονται οι κατηγορίες των αγαθών και των υπηρεσιών που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος και ο ακριβής τρόπος
υπολογισµού του περιθωρίου κέρδους της παρ. 1, και ιδίως το
χρονικό διάστηµα προ της 31ης Δεκεµβρίου 2021 που λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν γι’ αυτόν, να καθορίζονται η διαδικασία του ελέγχου
και της επιβολής των κυρώσεων των παρ. 5 και 6, η κλιµάκωση
των προστίµων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία για την εφαρµογή
του παρόντος λεπτοµέρεια.

8. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύναται να καθορί-
ζεται ανώτατη τιµή πώλησης στους καταναλωτές για τα αγαθά
και τις υπηρεσίες της παρ. 1. 

Άρθρο 55
Παρατηρητήριο τιµών προϊόντων που είναι απαραίτητα για

την αξιοπρεπή διαβίωση των νοικοκυριών 
«Καλάθι του νοικοκυριού»

1. Oι επιχειρήσεις υπεραγορών τροφίµων και άλλων προϊόντων
που ασκούν δραστηριότητες λιανικής πώλησης («super mar-
kets»), των οποίων ο συνολικός ετήσιος κύκλος εργασιών υπερ-
βαίνει τα ενενήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ ετησίως,
βάσει των οικονοµικών καταστάσεων της αµέσως προηγούµενης,
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, διαχειριστικής περιόδου,
αποστέλλουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης, ανά τακτά χρονικά δια-
στήµατα, κατάλογο καταναλωτικών προϊόντων («καλάθι του νοι-
κοκυριού») που είναι απαραίτητα για την αξιοπρεπή διαβίωση.

2. Ειδικότερα, οι υπόχρεοι της παρ. 1 εντάσσουν ένα (1) του-
λάχιστον προϊόν από κάθε κατηγορία προϊόντων που περιλαµβά-
νεται στο «καλάθι του νοικοκυριού» και το διαθέτουν σε προσιτή
τιµή, ιδίως συγκριτικά µε τα υπόλοιπα προϊόντα της ίδιας κατη-
γορίας, ενηµερώνοντας τους καταναλωτές, που προσέρχονται
στα φυσικά ή ψηφιακά καταστήµατά τους, ως προς τη σύνθεση
του «καλαθιού του νοικοκυριού» που προτείνουν. Η ενηµέρωση
αυτή γίνεται µε κάθε πρόσφορό µέσο, ιδίως µε λίστες, φυλλάδια
και ειδική σήµανση επί των προϊόντων ή του χώρου πώλησής
τους.

3. Οι υπόχρεοι της παρ. 1 τοποθετούν ευκρινές ειδικό σήµα
στον χώρο πώλησης (ράφι) των προϊόντων που συµµετέχουν στο
«καλάθι του νοικοκυριού», καθώς και ευκρινή κατάλογο των προ-
ϊόντων που συνθέτουν το «καλάθι του νοικοκυριού» σε εµφανές
σηµείο στην είσοδο του καταστήµατος, που συµπεριλαµβάνει τις
τιµές στις οποίες προσφέρονται τα προϊόντα. Επιπροσθέτως, οι
υπόχρεοι της παρ. 1 διασφαλίζουν ότι τα προϊόντα που συµµετέ-
χουν στο «καλάθι του νοικοκυριού» βρίσκονται στα καταστήµατά
τους σε επάρκεια και διατίθενται απρόσκοπτα στο καταναλωτικό
κοινό. Για κάθε παράβαση της παρούσας επιβάλλεται διοικητικό
πρόστιµο ύψους από χίλια (1.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000)
ευρώ σύµφωνα µε την απόφαση της παρ. 7.

4. Ο κατάλογος των προϊόντων που συµµετέχουν στο «καλάθι
του νοικοκυριού» και οι τιµές τους διαµορφώνονται ελεύθερα
από τις επιχειρήσεις, τηρουµένου του άρθρου 55, περί αθέµιτης
κερδοφορίας. Τα προϊόντα που εντάσσονται στο «καλάθι του νοι-
κοκυριού» ελέγχονται, κατά προτεραιότητα, από τις αρµόδιες
ελεγκτικές αρχές ως προς τη συµµόρφωση µε την ανωτέρω διά-
ταξη. Τα προϊόντα του καταλόγου µπορούν να διαφοροποιούνται
κάθε φορά που αποστέλλεται από τους υπόχρεους νέος κατάλο-

γος προς το Υπουργείο Ανάπτυξης.
5. Κατάλογο προϊόντων που εντάσσονται στο «καλάθι του νοι-

κοκυριού» µπορούν να αποστέλλουν και επιχειρήσεις που δεν
εντάσσονται στους υπόχρεους της παρ. 1. Οι ως άνω επιχειρή-
σεις, εφόσον αποστείλουν κατάλογο προϊόντων, καθίστανται
υπόχρεοι τήρησης του παρόντος µέχρι τη λήξη της ισχύος του.

6. Η µη αποστολή καταλόγου προϊόντων ή η ελλιπής αποστολή
καταλόγου προϊόντων από τους υπόχρεους τιµωρείται µε διοικη-
τικό πρόστιµο ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ για κάθε ηµέρα
καθυστέρησης αποστολής πλήρους καταλόγου.

7. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται οι κα-
τηγορίες των προϊόντων που εντάσσονται στο «καλάθι του νοι-
κοκυριού», η συχνότητα αποστολής του καταλόγου προϊόντων
από τους υπόχρεους, οι αρµόδιες για την επιβολή των κυρώσεων
της παρ. 5 αρχές, η διαδικασία ελέγχων και είσπραξης των προ-
στίµων, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στην
εφαρµογή του παρόντος.

8. Το παρόν ισχύει µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2023. 

Άρθρο 56
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του τουρι-

σµού της βόρειας Εύβοιας

1. Παρέχεται οικονοµική διευκόλυνση για το έτος 2023 από το
εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σε κάθε ενήλικο φυσικό
πρόσωπο προς τον σκοπό της ενίσχυσης του τουρισµού στη βό-
ρεια Εύβοια, που επλήγη από τις πυρκαγιές του Αυγούστου 2021.

2. Δικαιούχοι είναι όλα τα ενήλικα φυσικά πρόσωπα, που είναι
φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδας βάσει της δήλωσης φορολογίας
εισοδήµατος για το φορολογικό έτος 2022. Ειδικά για τους έγ-
γαµους ή τα πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης,
δικαιούχος είναι ο υπόχρεος σε υποβολή της δήλωσης φορολο-
γίας εισοδήµατος σύµφωνα µε την περ. α) της παρ. 4 του άρθρου
67 του Kώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167)
ή ένας εκ των δύο, σε περίπτωση χωριστής δήλωσης, σύµφωνα
µε την περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 67 του Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος.

3. Ωφελούµενοι των δικαιούχων ορίζονται:
α) τα ενήλικα τέκνα του δικαιούχου που δηλώνονται ως εξαρ-

τώµενα µέλη στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος φυσικών
προσώπων για το φορολογικό έτος 2022 και

β) ο/η σύζυγος του δικαιούχου ή το πρόσωπο που έχει συνά-
ψει σύµφωνο συµβίωσης µε αυτόν.

Σε περιπτώσεις συζύγων ή τέκνων που αµφότεροι είναι δι-
καιούχοι κατά την έννοια της παρ. 2, ο ένας εκλαµβάνεται ως
ωφελούµενος του άλλου, εφόσον δηλωθεί στην αίτηση της παρ.
8.

4. Δεν καθίστανται δικαιούχοι - ωφελούµενοι:
α) οι επιλεγέντες ως δικαιούχοι - ωφελούµενοι στο πλαίσιο του

προγράµµατος κοινωνικού τουρισµού της περιόδου 2022-2023
της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, ή όσοι επιλεγούν ως δι-
καιούχοι του προγράµµατος κοινωνικού τουρισµού της Δηµόσιας
Υπηρεσίας Απασχόλησης της περιόδου 2023-2024, ανεξαρτήτως
από το αν γίνει, τελικώς, χρήση των ανωτέρω παροχών ή όχι,
καθώς και

β) οι επιλεγέντες ως δικαιούχοι - ωφελούµενοι συναφούς πα-
ροχής από οποιονδήποτε άλλο φορέα για την ίδια χρονική πε-
ρίοδο.

5. Η οικονοµική ενίσχυση ανέρχεται σε εκατό (100) ευρώ για
τον Δήµο Ιστιαίας - Αιδηψού και σε εκατόν πενήντα (150) ευρώ
για τον Δήµο Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας.

6. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 5 πιστώνεται από την εται-
ρεία του ελληνικού Δηµοσίου µε τίτλο «Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών
Τεχνολογίας και Έρευνας Α.Ε. - ΕΔΥΤΕ Α.Ε.» (ΕΔΥΤΕ Α.Ε.) µέσω
ειδικής εφαρµογής της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας
Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ) που δηµιουργείται από την ΕΔΥΤΕ Α.Ε.,
στον δικαιούχο σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ει-
δικά για τον σκοπό αυτό από πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστω-
τικό οργανισµό, κατά την έννοια των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3
του ν. 4557/2018 (Α’ 139).
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7. Η ΕΔΥΤΕ Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε
πηγή, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραι-
ότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµέ-
νων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία της
εφαρµογής σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία
Δεδοµένων, L 119 [ΓΚΠΔ]) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137). Τα δε-
δοµένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην ανω-
τέρω εφαρµογή, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν
περαιτέρω επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ.
1. Τα δεδοµένα τηρούνται για τους ως άνω σκοπούς για περίοδο
δύο (2) ετών και στη συνέχεια διαγράφονται.

8. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται η
ΕΔΥΤΕ Α.Ε., η οποία διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων
των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής και των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο και
ιδίως, σύµφωνα µε τον ΓΚΠΔ και τον  ν. 4624/2019. 

9. Ο δικαιούχος, αφότου αυθεντικοποιηθεί µε τους προσωπι-
κούς κωδικούς του - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet), σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται στην εφαρµογή,
αιτείται την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής κάρτας για έναν
από τους προορισµούς της παρ. 5 και την πίστωση του αντίστοι-
χου χρηµατικού ποσού σε αυτή. Ο αιτών συµπληρώνει και πιστο-
ποιεί τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και τον αριθµό
του κινητού τηλεφώνου. Για τον σκοπό της επαλήθευσης των
προϋποθέσεων των παρ. 2 και 3, το πληροφοριακό σύστηµα της
εφαρµογής διαλειτουργεί µε τα απαραίτητα µητρώα, και ιδίως
µε το Φορολογικό Μητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων. Ο δικαιούχος µπορεί να υποβάλλει αίτηση και στα Κέ-
ντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών. Υποβολή δεύτερης αίτησης δεν
επιτρέπεται.

10. Η οικονοµική ενίσχυση του παρόντος είναι αφορολόγητη,
ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκει-
ται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται
και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη φορολογική διοί-
κηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους και τα νοµικά τους
πρόσωπα, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά
ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την κα-
ταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρα-
κτήρα. 

11. Οι τελικοί δικαιούχοι προκύπτουν µετά από κλήρωση
ύστερα από την ολοκλήρωση της διαδικασίας υποβολής των αι-
τήσεων των προσώπων που πληρούν τις ως άνω προϋποθέσεις.
Εν συνεχεία, διαβιβάζονται, αποκλειστικά και µόνο για τον σκοπό
της παρ. 1, στο πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό
το όνοµα, το επώνυµο, η διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου
και ο αριθµός κινητού τηλεφώνου, τα οποία είναι απαραίτητα για
την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής κάρτας.

12. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα παραµένει ενεργοποιηµένη
µέχρι την ηµεροµηνία λήξης της, µετά την πάροδο της οποίας το
πιστωτικό ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστωτικός οργανισµός υποχρεού-
ται άµεσα να την απενεργοποιήσει. Εναποµείναν υπόλοιπο του
ποσού της οικονοµικής ενίσχυσης επιστρέφεται στο ελληνικό Δη-
µόσιο και αποκλείεται η περαιτέρω αναζήτησή του από τον δι-
καιούχο.

13. Το χρηµατικό ποσό που πιστώνεται στη χρεωστική κάρτα
δύναται να χρησιµοποιείται αποκλειστικά από τον δικαιούχο για
την κάλυψη δαπανών µεταφοράς, εστίασης και διαµονής του
ιδίου και των ωφελούµενων της παρ. 3 και δεν είναι εφικτή οποι-
αδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρόσωπο ή η ανάληψή του.

14. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού της παρ. 1, η ΕΔΥΤΕ Α.Ε.
επιχορηγείται από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµο-

σίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και Τουρισµού, εξειδικεύονται οι συναφείς παροχές
κατά την έννοια της περ. β’ της παρ. 4, καθορίζονται οι κατηγο-
ρίες των συνεργαζόµενων επιχειρήσεων, η χρονική περίοδος της
δράσης, η οποία δύναται να µεταβάλλεται, οι Κωδικοί Αριθµοί
Δραστηριότητας των συνεργαζόµενων επιχειρήσεων, ο επιµερι-
σµός της οικονοµικής ενίσχυσης ανά κατηγορία δαπανών, ο χρό-
νος έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της ειδικής εφαρ-
µογής, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία αυτής,
οι απαραίτητες διαλειτουργικότητες και ρυθµίζεται κάθε τεχνική
ή άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.
Με την ίδια ή όµοια απόφαση δύνανται να αναπροσαρµόζονται
τα ποσά της παρ. 5.

Άρθρο 57
Ρύθµιση για την ολοκλήρωση εργασιών σε υποβρύχια (Υ/Β)

του Πολεµικού Ναυτικού - Τροποποίηση παρ. 8 και 9 άρθρου
26 ν. 4258/2014

1. Στο άρθρο 26 του ν. 4258/2014 (Α’ 94) επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 8 παρατείνεται το χρονικό
διάστηµα αξιοποίησης των αναγκαίων πιστώσεων, β) στην περ.
α’ της παρ. 9 παρατείνεται το χρονικό διάστηµα εκτέλεσης των
εργασιών συντήρησης και υποστήριξης, γ) στο δεύτερο εδάφιο
της περ. β’ της παρ. 9, παρατείνεται η ηµεροµηνία έως την οποία
εκτείνονται οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου και οι παρ. 8 και 9
διαµορφώνονται ως εξής: 

«8. Για τα Υ/Β «ΠΙΠΙΝΟΣ», «ΜΑΤΡΩΖΟΣ», «ΚΑΤΣΩΝΗΣ» και
«ΩΚΕΑΝΟΣ», τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα στο ελληνικό δη-
µόσιο και τα οποία παραλαµβάνονται αυτοδίκαια, σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στην παρ. 5A, καθώς και για τα πλοία του Αρχη-
γείου Στόλου, το ελληνικό δηµόσιο, στο πλαίσιο του δικαιώµατός
του, νοµής και κατοχής σε αυτά, προκειµένου να συνεχιστεί η
αδιάλειπτη συντήρηση και υποστήριξη αυτών και για την κάλυψη
των τεχνικών αναγκών των Υ/Β, και µε σκοπό τη διατήρηση της
επιχειρησιακής ετοιµότητάς τους, αναθέτει στο Πολεµικό Ναυ-
τικό την αξιοποίηση των αναγκαίων πιστώσεων, που διατίθενται
από πιστώσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, για το χρονικό
διάστηµα από 1ης Φεβρουαρίου 2023 έως την 30ή Σεπτεµβρίου
2023.

9. Οι υπηρεσίες συντήρησης και υποστήριξης των πολεµικών
πλοίων της παρ. 8, παρέχονται ως εξής:

α. Οι εργασίες συντήρησης και υποστήριξης εκτελούνται από
στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού, πρώην εργαζοµένους της
ΕΝΑΕ, τρίτους εργαζόµενους και τους αναγκαίους υπεργολά-
βους, σε εγκαταστάσεις του Πολεµικού Ναυτικού, καθώς και σε
εγκαταστάσεις και µε κινητό εξοπλισµό της ΕΝΑΕ, ή του οικονο-
µικού φορέα, στον οποίο µεταβιβάζεται το ενεργητικό της ΕΝΑΕ,
στο πλαίσιο της ειδικής διαχείρισης, που δύναται να χρησιµοποιεί
το Πολεµικό Ναυτικό, έως την 30ή Σεπτεµβρίου 2023.

β. Το Πολεµικό Ναυτικό συµβάλλεται από 1η Φεβρουαρίου
2023, µε πρώην εργαζοµένους της ΕΝΑΕ και µε τρίτους εργαζό-
µενους, εκτός της ΕΝΑΕ, µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, προ-
κειµένου να παράσχουν τις απαιτούµενες υπηρεσίες, για τη
συντήρηση και την υποστήριξη των Υ/Β και των πολεµικών πλοίων
του Αρχηγείου Στόλου. Οι συµβάσεις αυτές έχουν µηνιαία ή δι-
µηνιαία διάρκεια και δεν εκτείνονται πέραν της 30ής Σεπτεµβρίου
2023. Οι συµβαλλόµενοι στις ως άνω συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου δύναται να είναι και συνταξιούχοι ή να έχουν υποβάλει αίτηση
συνταξιοδότησης την 1η Φεβρουαρίου 2023, εφόσον κριθούν
απαραίτητοι για την εκτέλεση των απαιτούµενων εργασιών συ-
ντήρησης και υποστήριξης. Το Πολεµικό Ναυτικό καταβάλλει τις
µηνιαίες αµοιβές που συµφωνούνται για κάθε εργαζόµενο, πλέον
της αναλογούσας στην αµοιβή ασφαλιστικής εισφοράς ως απο-
δοχές για την παρεχόµενη εργασία. Οι συµβάσεις µε πρώην ερ-
γαζοµένους της ΕΝΑΕ και τρίτους εργαζόµενους δεν
δηµιουργούν οποιαδήποτε διαδοχή του Πολεµικού Ναυτικού στις
απαιτήσεις αυτών έναντι της ΕΝΑΕ. Κατά την αυτοδίκαιη ολοκλή-
ρωση και λύση των συµβάσεων, εφαρµόζεται η παρ. 5A.
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γ. Για τη σύναψη των τυχόν αναγκαίων συµβάσεων της περ. α’
και για την εκτέλεση των εργασιών συντήρησης και υποστήριξης
των Υ/Β και πλοίων του Αρχηγείου Στόλου, µε τρίτους προµηθευ-
τές και υπεργολάβους για κάθε επί µέρους αντικείµενο, παραµέ-
νει σε ισχύ η εξουσιοδότηση της παρ. 4.»

2. Οι συµβάσεις που συνάπτονται µετά τη θέση σε ισχύ του πα-
ρόντος, σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014,
όπως τροποποιείται µε την παρ. 1 του παρόντος, ισχύουν από
1ης.7.2023.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Άρθρο 58
Δικαιούχοι του προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου» - Τροπο-

ποίηση παρ. 2 άρθρου 3 ν. 5006/2022

Η περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 5006/2022    (Α’ 239),
περί των δικαιούχων του προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου»,
τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται σε συνολικό ετήσιο εισόδηµα
ανεξάρτητα από την πηγή προέλευσής του, πραγµατικό και τε-
κµαρτό, και διαµορφώνεται ως εξής: 

«α) διαθέτουν συνολικό ετήσιο εισόδηµα, ανεξάρτητα από την
πηγή προέλευσής του, πραγµατικό ή τεκµαρτό, από δέκα χιλιά-
δες (10.000) ευρώ έως το ποσό που αντιστοιχεί, ανάλογα µε την
οικογενειακή τους κατάσταση, στο εισοδηµατικό κριτήριο που
ορίζεται για τη λήψη επιδόµατος θέρµανσης µε την απόφαση που
εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 1 του άρθρου 79 του
ν. 4756/2020 (Α’ 235), και».

Άρθρο 59
Βασικοί όροι του δανείου που χορηγείται στο πλαίσιο του

προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου» - Τροποποίηση παρ. 2, 4
και 5 άρθρου 4 ν. 5006/2022

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 5006/2022 (Α’ 239), περί
των βασικών όρων του δανείου που χορηγείται στο πλαίσιο του
προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου», επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: 

α) η περ. β) αντικαθίσταται ως εξής:
«β) Το ακίνητο που αποκτάται αποτελεί ενιαία αυτοτελή οριζό-

ντια ιδιοκτησία ή µονοκατοικία, και η έκτασή του δεν µπορεί να
υπερβαίνει τα εκατόν πενήντα (150) τετραγωνικά µέτρα (τ.µ.).
Στα τετραγωνικά µέτρα (τ.µ.) του προηγούµενου εδαφίου δεν
προσµετρώνται αυτά που αποτυπώνονται στο συµβόλαιο αγοράς
ως παραρτήµατα - παρακολουθήµατα. Το ακίνητο που αποκτάται
βρίσκεται εντός οικιστικής περιοχής, επί οικοδοµής, η οποία κατά
τον χρόνο της αγοράς, όπως αναγράφεται στο σχετικό συµβό-
λαιο, έχει παλαιότητα τουλάχιστον δεκαπέντε (15) έτη από τον
χρόνο έκδοσης της οικοδοµικής άδειας.»,

β) η περ. γ) τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται στη συµµετοχή
στη δανειακή σύµβαση, και όχι στην οικονοµική συµβολή στο χο-
ρηγούµενο δάνειο, και διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) Το ακίνητο αποκτάται κατά πλήρη κυριότητα από τον αγο-
ραστή ή τους αγοραστές, αν πρόκειται για συζύγους ή για µέρη
συµφώνου συµβίωσης, µε κατανοµή του ποσοστού κυριότητας
µεταξύ τους ανάλογη µε τη συµµετοχή καθενός από αυτούς στη
δανειακή σύµβαση.»,

γ) στην περ. ζ) επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: γα)
το τρίτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται στην αρχική
χρηµατοδότηση της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(Δ.ΥΠ.Α.) και να προσδιορίζεται ότι αυτή ανέρχεται στα τριακόσια
εβδοµήντα πέντε εκατοµµύρια (375.000.000) ευρώ, γβ) προστί-
θεται τέταρτο εδάφιο, και η περ. ζ) διαµορφώνεται ως εξής:

«ζ) Το δάνειο χρηµατοδοτείται κατά εβδοµήντα πέντε τοις
εκατό (75%) από τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.).
Για το ποσοστό του δανείου που χρηµατοδοτείται από τη Δ.ΥΠ.Α.
δεν οφείλεται τόκος. Το ύψος της αρχικής χρηµατοδότησης της
Δ.ΥΠ.Α. για τα δάνεια του παρόντος ανέρχεται στα τριακόσια
εβδοµήντα πέντε εκατοµµύρια (375.000.000) ευρώ. Με τη δέ-

σµευση του ποσού του προηγούµενου εδαφίου, το ύψος της χρη-
µατοδότησης της Δ.ΥΠ.Α. για τα δάνεια του παρόντος διπλασιά-
ζεται.»

2. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 5006/2022, προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Κατά τη διάρκεια του δανείου απαγορεύεται και είναι αυ-
τοδικαίως άκυρη οποιαδήποτε εµπράγµατη σύµβαση που έχει ως
αντικείµενο τη µεταβίβαση ή την επιβάρυνση του αποκτώµενου
ακινήτου, πλην αυτής που απαιτείται για παροχή εξασφάλισης
για το δάνειο, εκτός αν συναινούν η Δ.ΥΠ.Α. και το πιστωτικό
ίδρυµα που χορηγεί το δάνειο. Επιπλέον, κατά τη διάρκεια του
δανείου απαγορεύεται και είναι αυτοδικαίως άκυρη η εκµίσθωση
του αποκτώµενου ακινήτου, εκτός αν συναινεί η αρµόδια Επι-
τροπή που συγκροτείται για τον συντονισµό της υλοποίησης και
την επίτευξη των στόχων του προγράµµατος.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 5006/2022 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Η Δ.ΥΠ.Α. δύναται να αναθέτει τη διαχείριση του συνόλου
ή µέρους του προγράµµατος «Σπίτι µου» στην Ελληνική Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα Α.Ε. (Ε.Α.Τ. Α.Ε.). Στην περίπτωση αυτή, σύµφωνα
µε την πορεία υλοποίησης του προγράµµατος, η Δ.ΥΠ.Α. µετα-
φέρει τα ποσά της δηµόσιας συνεισφοράς των δανείων σε τρα-
πεζικούς λογαριασµούς στην Τράπεζα της Ελλάδος υπό τη
διαχείριση της Ε.Α.Τ. Α.Ε. για το πρόγραµµα «Σπίτι µου», τα οποία
µεταφέρονται στη συνέχεια σε αντίστοιχους λογαριασµούς στα
πιστωτικά ιδρύµατα και λογίζονται µέχρι την πληρωµή των δι-
καιούχων ως ταµειακά διαθέσιµα της Δ.ΥΠ.Α.. Για την πληρωµή
στους δικαιούχους των ποσών της δηµόσιας συνεισφοράς και
των επιδοτούµενων τόκων του προγράµµατος εκδίδονται από τη
Δ.ΥΠ.Α. χρηµατικά εντάλµατα πληρωµής και εκταµιεύονται τα
αντίστοιχα ποσά από τους λογαριασµούς του προγράµµατος που
τηρούνται στα πιστωτικά ιδρύµατα, προς τους λογαριασµούς των
δικαιούχων των δανείων. Τίτλος είσπραξης εκδίδεται από τη
Δ.Υ.Π.Α. κατά την απόδοση από τα πιστωτικά ιδρύµατα στους
λογαριασµούς επιστροφών που τηρούνται σε αυτά, των ποσών
που αφορούν στη δηµόσια συνεισφορά του προγράµµατος.»

4. Συναλλαγές που τυχόν έχουν πραγµατοποιηθεί, µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος, για τη µεταφορά κεφαλαίων στο
πλαίσιο υλοποίησης του προγράµµατος, θεωρούνται νόµιµες και
ισχυρές.

Άρθρο 60
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη λειτουργία του 

προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου» - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 45 ν. 5006/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 45 του ν. 5006/2022 (Α’ 239), περί της
νοµοθετικής εξουσιοδότησης για τη ρύθµιση κάθε θέµατος σχε-
τικού µε τη λειτουργία του προγράµµατος δανείων «Σπίτι µου»,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το εισαγωγικό εδά-
φιο τροποποιείται, ως προς τα εξουσιοδοτούµενα όργανα και ως
προς το αντικείµενο της εξουσιοδότησης, β) στην περ. β) προ-
στίθεται αναφορά στους ειδικότερους όρους ως προς την πλή-
ρωση των εισοδηµατικών κριτηρίων, καθώς και σε ζητήµατα
σχετικά µε την επιδότηση επιτοκίου, και η παρ. 1 του άρθρου 45,
µετά από λεκτικές προσαρµογές, διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, Οικονοµικών και Ανάπτυξης ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια και ειδικότερο θέµα σχετικά µε τη λειτουργία
και υλοποίηση του προγράµµατος «Σπίτι µου» του Κεφαλαίου Α’
του Μέρους Β’ και, ιδίως:

α) η διαδικασία υποβολής και έγκρισης αιτήσεων των δικαιού-
χων για συµµετοχή στο πρόγραµµα, η διαδικασία παροχής πλη-
ροφοριών και συνδροµής από τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχό-
λησης (Δ.ΥΠ.Α.) προς τους αιτούντες, και οι δέουσες απαιτήσεις
πληροφόρησης, οι οποίες περιλαµβάνουν, τουλάχιστον, έγκαιρη
ενηµέρωση για τα κύρια χαρακτηριστικά, τους κινδύνους και το
κόστος τέτοιων συµβάσεων πίστωσης στο προσυµβατικό στάδιο,
όπως και το θεσµικό πλαίσιο για τη διαφήµιση τέτοιων συµβά-
σεων πίστωσης, ώστε να διασφαλίζεται ότι η διαφήµιση είναι
ακριβής, σαφής και µη παραπλανητική,
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β) οι ειδικότεροι όροι αναφορικά µε την πλήρωση των εισοδη-
µατικών κριτηρίων, ζητήµατα σχετικά µε την επιδότηση επιτοκίου,
τα δικαιολογητικά που υποβάλλονται από τους αιτούντες, ιδίως,
για την απόδειξη συνδροµής του εισοδηµατικού κριτηρίου και
την έλλειψη άλλης κατοικίας κατάλληλης για τη στέγασή τους,
καθώς και η διαδικασία ελέγχου και επαλήθευσης των δικαιολο-
γητικών,

γ) η διαδικασία νοµικού ελέγχου και έγκρισης του φακέλου
από το πιστωτικό ίδρυµα που χορηγεί το δάνειο, το κόστος της
διαδικασίας και η κάλυψη αυτού,

δ) η διαδικασία κάλυψης της συµµετοχής της Δ.ΥΠ.Α. στο δάνειο,
ε) οι συνέπειες και η διαχείριση του δανείου σε περίπτωση υπε-

ρηµερίας ως προς την αποπληρωµή του,
στ) οι όροι και οι προϋποθέσεις για συνεργασία της Δ.ΥΠ.Α. µε

την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα Α.Ε. για την υλοποίηση όλου
ή µέρους του προγράµµατος, και

ζ) η διαδικασία διάθεσης των αναγκαίων κεφαλαίων στα πιστω-
τικά ιδρύµατα, το άνοιγµα και η τήρηση ειδικών τραπεζικών λο-
γαριασµών για τη διακίνηση των εν λόγω κεφαλαίων και η παροχή
κάθε αναγκαίας εντολής, εξουσιοδότησης και πληρεξουσιότητας
για τη διενέργεια αναλήψεων, καταθέσεων, χρεώσεων, πιστώ-
σεων και µεταφορών από και προς τους λογαριασµούς αυτούς.»

Άρθρο 61
Προγράµµατα απασχόλησης ανέργων ηλικίας πενήντα πέντε

(55) ετών και άνω - Τροποποίηση παρ. 6 
άρθρου 74 ν. 3863/2010

Στην παρ. 6 του άρθρου 74 του ν. 3863/2010 (Α’ 115), περί της
ένταξης σε προγράµµατα απασχόλησης της Δηµόσιας Υπηρε-
σίας Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.) των µακροχρόνια ανέργων ηλικίας
πενήντα πέντε (55) ως εξήντα επτά (67) ετών, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε:
αα) να προστεθεί ο Υπουργός Εσωτερικών στα εξουσιοδοτού-
µενα όργανα, αβ) να καταργηθεί η προϋπόθεση της µακροχρό-
νιας ανεργίας, αγ) να γίνεται αναφορά στο Ψηφιακό Μητρώο της
Δ.ΥΠ.Α., και όχι στα µητρώα του Οργανισµού Απασχόλησης Ερ-
γατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.), και αδ) να γίνεται παραποµπή στην
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και
στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 2 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), β) το δεύ-
τερο εδάφιο τροποποιείται, ώστε να προβλεφθεί η δυνατότητα
να καθορίζονται οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες είναι δυνατή η
εφαρµογή της παρ. 6 του άρθρου 74 του ν. 3863/2010 σε ανέρ-
γους ηλικίας άνω των εξήντα επτά (67) και έως εβδοµήντα τεσ-
σάρων (74) ετών, που δεν έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο
συντάξιµο χρόνο για θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος,
και η      παρ. 6 του άρθρου 74, µετά από λεκτικές προσαρµογές,
διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Οικονοµικών και Εσωτερικών, µετά από γνώµη του
Διοικητικού Συµβουλίου της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(Δ.ΥΠ.Α.), είναι δυνατή η ένταξη ανέργων, εγγεγραµµένων στο
Ψηφιακό Μητρώο της Δ.ΥΠ.Α., ηλικίας πενήντα πέντε (55) έως
εξήντα επτά (67) ετών, σε προγράµµατα που καταρτίζονται από
τη Δ.ΥΠ.Α., για την απασχόλησή τους στον δηµόσιο τοµέα, όπως
αυτός ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), κατά παρέκκλιση των παρ. 1 και 2 του άρθρου
2 του ν. 4765/2021 (Α’ 6). Με την ίδια απόφαση δύνανται να κα-
θορίζονται οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες είναι δυνατή η εφαρ-
µογή του παρόντος σε ανέργους ηλικίας άνω των εξήντα επτά
(67) και έως εβδοµήντα τεσσάρων (74) ετών, που δεν έχουν συ-
µπληρώσει τον απαιτούµενο συντάξιµο χρόνο για θεµελίωση συ-
νταξιοδοτικού δικαιώµατος, και να ορίζονται οι όροι, οι προϋπο-
θέσεις, η χρηµατοδότηση και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
υλοποίηση του προγράµµατος.»

Άρθρο 62
Παράταση της σύµβασης παροχής υπηρεσιών φύλαξης στα

κτίρια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής 
Ασφάλισης, της Επιθεώρησης Εργασίας και του 

Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

Η ισχύς του άρθρου 144 του ν. 5039/2023 (Α’ 83), περί παρά-
τασης της ισχύος συµβάσεων παροχής υπηρεσιών φύλαξης στα
κτίρια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και
της Επιθεώρησης Εργασίας, παρατείνεται από τη λήξη της έως
την ολοκλήρωση της υπ’ αρ. 67397/12.7.2022 και ΑΔΑΜ:
22PROC010954025 22-07-18 εν εξελίξει διαγωνιστικής διαδικα-
σίας και την υπογραφή των νέων συµβάσεων, και πάντως όχι
πέραν της 31ης.10.2023.

Άρθρο 63
Ρύθµιση για το µεταφερόµενο στο Υπουργείο 

Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας προσωπικό

1. Οι παρ. 2 και 3 του άρθρου 125 του ν. 4808/2021     (Α’ 101),
περί της υποστήριξης των εργασιών της Επιθεώρησης Εργασίας
και περί της κατά προτεραιότητα κάλυψης κενών οργανικών θέ-
σεων της Επιθεώρησης Εργασίας από υπαλλήλους του πρώην
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, εξακολουθούν
να          εφαρµόζονται µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις
για τους υπαλλήλους οι οποίοι κατ’ εφαρµογή του         π.δ.
77/2023 (Α’ 130) µεταφέρθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας.

2. Υπάλληλοι οι οποίοι κατ’ εφαρµογή του άρθρου 2 του π.δ.
77/2023 µεταφέρθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας και συµµετέχουν στις Διοικητικές Επιτροπές του Ηλεκτ-
ρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ), σύµ-
φωνα µε την  υπ’ αρ. 11641/8.2.2022 απόφαση του Υφυπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων «Σύσταση, σύνθεση και λει-
τουργία Διοικητικών Επιτροπών του e-ΕΦΚΑ»                (Α’ 102),
εξακολουθούν να συµµετέχουν στις επιτροπές αυτές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 64
Μεταβίβαση µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως και 

Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και της Εταιρείας 
Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης από την Ελληνική

Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας 
στο Ελληνικό Δηµόσιο 

1. Το σύνολο των µετοχών κυριότητας της Ελληνικής Εταιρείας
Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π. Α.Ε.) στην Εταιρεία
Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης (Ε.Υ.Δ.Α.Π. Α.Ε.)
και στην Εταιρεία Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης
(Ε.Υ.Α.Θ. Α.Ε.) µεταβιβάζεται στο Ελληνικό Δηµόσιο. Η µεταβί-
βαση αυτή απαλλάσσεται από κάθε φόρο, τέλος ή δικαίωµα υπέρ
τρίτων. Μετά τη µεταβίβαση τα δικαιώµατα του Ελληνικού Δηµο-
σίου ως µετόχου ασκούνται: α) στην Ε.Υ.Δ.Α.Π. Α.Ε. από κοινού
από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, β) στην Ε.Υ.Α.Θ. Α.Ε. από κοινού από τους Υπουργούς Οι-
κονοµικών, Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδονίας Θράκης)  και
Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Με µέριµνα του Υπουργού Οικο-
νοµικών η µεταβίβαση αυτή καταχωρίζεται στο Σύστηµα του Κε-
ντρικού Αποθετηρίου Τίτλων του Μέρους Πρώτου του ν.
4569/2018 (Α’ 179) και γίνονται οι απαιτούµενες ενηµερώσεις του
Κεφαλαίου Γ’ του ν. 3556/2007 (Α’ 91). 

2. Η εποπτεία επί της Ε.Υ.Α.Θ. Α.Ε. και της Ε.Υ.Α.Θ. ΠΑΓΙΩΝ
ασκείται από τα Υπουργεία Εσωτερικών (Τοµέας Μακεδονίας
Θράκης) και Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Η εποπτεία επί της
Ε.Υ.Δ.Α.Π. Α.Ε. και της ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΠΑΓΙΩΝ Ε.Υ.Δ.Α.Π. που µετα-
φέρθηκε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε το
άρθρο 27 του             ν. 5037/2023 (Α’ 87) εξακολουθεί να ασκείται
από αυτό.

3. Από τη δηµοσίευση του παρόντος καταργείται κάθε αντίθετη
διάταξη.

Άρθρο 65

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1971



Ρυθµίσεις σχετικά µε την εισαγωγή της εταιρείας 
Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε. στην Κύρια Αγορά του

Χρηµατιστηρίου Αθηνών και τη διαγωνιστική 
διαδικασία για την ανάθεση της διαχείρισης και 

εκµετάλλευσης του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών

1. Προς εκπλήρωση του σκοπού της, σύµφωνα µε την παρ. 4
του άρθρου 185 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), η Ελληνική Εταιρεία
Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε. δύναται:

α) να συνάπτει µνηµόνια συνεννόησης και συµφωνίες µετόχων
µε τους λοιπούς µετόχους της εταιρείας µε την επωνυµία Διε-
θνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε. (Δ.Α.Α.), προκειµένου να εισα-
χθούν οι µετοχές της Δ.Α.Α. στην Κύρια Αγορά του Χρηµατι-
στηρίου Αθηνών,

β) να ασκεί τα δικαιώµατά της ως µετόχου της Δ.Α.Α. σε συνε-
λεύσεις µετόχων και κάθε άλλο δικαίωµα προς τον ίδιο σκοπό,

γ) µετά την εισαγωγή των µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια
Αγορά του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, να ασκεί όλα τα δικαιώµατά
της ως µετόχου της Δ.Α.Α., συµπεριλαµβανοµένων και των σχε-
τικών µε τον ορισµό ή την εκλογή µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου (Δ.Σ.) της Δ.Α.Α.. 

2. Επιτρέπεται να λαµβάνονται υπό την αναβλητική αίρεση της
έναρξης διαπραγµάτευσης των µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια
Αγορά του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, να καταχωρίζονται και να
δηµοσιεύονται από την ηµεροµηνία λήψης τους µε τη ειδική µνεία
στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο ως προς την έναρξη ισχύος τους
υπό την ανωτέρω αναβλητική αίρεση οι παρακάτω αποφάσεις ορ-
γάνων της Δ.Α.Α., οι οποίες απαιτούνται για την εισαγωγή των
µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια Αγορά του Χρηµατιστηρίου Αθη-
νών:

α) αποφάσεις Γενικής Συνέλευσης των µετόχων µε αντικείµενο
την τροποποίηση του καταστατικού της Δ.Α.Α. και την εκλογή Δ.Σ.
για την εναρµόνιση του πλαισίου εταιρικής διακυβέρνησης της
Δ.Α.Α. µε αυτό των ανώνυµων εταιρειών που είναι εισηγµένες σε
ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα, σύµφωνα µε το Μέρος Α’ του
ν. 4706/2020 (Α’ 136), περί διακυβέρνησης των ανώνυµων εται-
ρειών που είναι εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα,

β) αποφάσεις του νέου Δ.Σ. για τη συγκρότησή του σε σώµα
και τη χορήγηση εξουσιών εκπροσώπησης, καθώς και τη σύ-
σταση και στελέχωση επιτροπής ελέγχου του άρθρου 44 του ν.
4449/2017 (Α’ 7), περί επιτροπής ελέγχου, και επιτροπής αποδο-
χών και υποψηφιοτήτων των άρθρων 10 έως και 12 του ν.
4706/2020, περί επιτροπών του Δ.Σ., καθώς και των λοιπών επι-
τροπών που είναι απαραίτητες για τη συµµόρφωση µε τις απαι-
τήσεις της νοµοθεσίας για ανώνυµες εταιρείες που είναι
εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα.

3. Το Χρηµατιστήριο Αθηνών εισάγει προς διαπραγµάτευση τις
µετοχές της Δ.Α.Α., εφόσον η Δ.Α.Α. πληροί τις προϋποθέσεις
συµµόρφωσης ως προς την εταιρική διακυβέρνηση βάσει των
αποφάσεων της παρ. 2. Κατά την ηµεροµηνία έναρξης διαπρα-
γµάτευσης των µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια Αγορά του Χρη-
µατιστηρίου Αθηνών, το Χρηµατιστήριο Αθηνών εκδίδει και
κοινοποιεί αµελλητί προς το Γενικό Εµπορικό Μητρώο σχετική
βεβαίωση έναρξης διαπραγµάτευσης, η οποία καταχωρίζεται και
δηµοσιεύεται αυτεπαγγέλτως. Με τη λήψη επικυρωµένου αντι-
γράφου της ως άνω βεβαίωσης του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, η
αρµόδια υπηρεσία Γενικού Εµπορικού Μητρώου (Γ.Ε.ΜΗ.) του
Υπουργείου Ανάπτυξης προβαίνει σε αυτόµατη και αυτεπάγγελτη
καταχώριση και δηµοσίευση στο Γ.Ε.ΜΗ.: (α) διαπιστωτικής πρά-
ξης, που εκδίδεται από την ως άνω υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ., περί πλή-
ρωσης της ανωτέρω αναβλητικής αίρεσης της έναρξης
διαπραγµάτευσης των µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια Αγορά του
Χρηµατιστηρίου Αθηνών για την έναρξη ισχύος των αποφάσεων
της γενικής συνέλευσης των µετόχων και του νέου Δ.Σ. της Δ.Α.Α.
οι οποίες αναφέρονται στην παρ. 2, καθώς και, κατά συνέπεια
της έναρξης ισχύος των αποφάσεων αυτών, (β) των τροποποι-
ήσεων του καταστατικού της Δ.Α.Α. σύµφωνα µε την παρ. 2,
καθώς και του πλήρους κωδικοποιηµένου καταστατικού της
Δ.Α.Α. όπως τροποποιηθέν θα ισχύει, (γ) της εκλογής του νέου
Δ.Σ. της Δ.Α.Α., (δ) της συγκρότησης του νέου Δ.Σ. της Δ.Α.Α. σε
σώµα και της χορήγησης εξουσιών     εκπροσώπησης της Δ.Α.Α.

και (ε) της σύστασης και στελέχωσης επιτροπής ελέγχου του άρ-
θρου 44 του   ν. 4449/2017, επιτροπής αποδοχών και υποψηφιο-
τήτων των άρθρων 10 έως και 12 του ν. 4706/2020, καθώς και
τυχόν λοιπών επιτροπών.

4. Κατ’ ελάχιστον έξι (6) έτη προ της λήξης της Συµβατικής Πε-
ριόδου της σύµβασης ανάπτυξης αεροδροµίου, η οποία υπογρά-
φηκε στην Αθήνα στις 31 Ιουλίου 1995 και κυρώθηκε µε τον ν.
2338/1995 (η «Σύµβαση Ανάπτυξης Αεροδροµίου»), η χρονική
διάρκεια της οποίας παρατάθηκε σύµφωνα µε τον ν. 4594/2019
(Α’ 29), το Ελληνικό Δηµόσιο προκηρύσσει διαγωνιστική διαδικα-
σία µε αντικείµενο τη νέα ανάθεση της διαχείρισης και εκµετάλ-
λευσης του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών, ελάχιστης διάρκειας
τριάντα (30) ετών (η «Νέα Διαγωνιστική Διαδικασία»), η οποία
ολοκληρώνεται το αργότερο τέσσερα (4) έτη προ της λήξης της
Συµβατικής Περιόδου της Σύµβασης Ανάπτυξης Αεροδροµίου. Η
προκήρυξη της Νέας Διαγωνιστικής Διαδικασίας δύναται να ανα-
βληθεί, εφόσον τούτο είναι ευλόγως δικαιολογηµένο σύµφωνα
µε τις συνθήκες της αγοράς. Κατά παρέκκλιση του   ν. 3986/2011
(Α’ 152) όσον αφορά την πρόβλεψη µεταβίβασης περιουσιακών
στοιχείων του Ελληνικού Δηµοσίου στο Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιω-
τικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε. (ΤΑΙΠΕΔ), δύναται να ανα-
τεθεί, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Υποδοµών και Μεταφορών, στο ΤΑΙΠΕΔ, ή τυχόν διάδοχο αυτού,
η διεξαγωγή για λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου της Νέας
Διαγωνιστικής Διαδικασίας. Στην ίδια απόφαση προσδιορίζονται
οι βασικοί όροι της συνεργασίας µεταξύ του ΤΑΙΠΕΔ, ή του τυχόν
διαδόχου αυτού, και του Ελληνικού Δηµοσίου, προκειµένου να
οριστούν οι όροι της Νέας Διαγωνιστικής Διαδικασίας, περιλαµ-
βανοµένων και των όρων της νέας σύµβασης παραχώρησης, η
οποία υπογράφεται για τη νέα ανάθεση της διαχείρισης και εκµε-
τάλλευσης του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών σε συνέχεια της
Νέας Διαγωνιστικής Διαδικασίας (η «Νέα Σύµβαση Παραχώρη-
σης»), προσδιορίζονται τα λειτουργικά έξοδα και οι διοικητικές
δαπάνες του ΤΑΙΠΕΔ, ή του τυχόν διαδόχου αυτού, για τη Νέα
Διαγωνιστική Διαδικασία που βαρύνουν το Ελληνικό Δηµόσιο,
καθώς και ο τρόπος κάλυψής τους και ρυθµίζεται κάθε άλλο ζή-
τηµα για την εφαρµογή του παρόντος. Η διαµόρφωση των όρων
της Νέας Διαγωνιστικής Διαδικασίας και της Νέας Σύµβασης Πα-
ραχώρησης, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο και την προαναφερ-
θείσα κοινή υπουργική απόφαση, γίνεται από το Ελληνικό
Δηµόσιο και το ΤΑΙΠΕΔ, ή τυχόν διάδοχο αυτού, σύµφωνα µε το
νοµοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο που ισχύει κατά τη διεξαγωγή
του διαγωνισµού, καθώς και τις επικρατούσες συνθήκες και την
πρακτική της αγοράς, και υπόκειται στην εκάστοτε ισχύουσα νο-
µοθεσία περί δηµοσίων συµβάσεων παραχώρησης. Η Δ.Α.Α. δι-
καιούται να συµµετέχει στη Νέα Διαγωνιστική Διαδικασία και, στο
µέτρο που τούτο είναι σύµφωνο µε το νοµοθετικό και κανονιστικό
πλαίσιο, που ισχύει κατά τη διεξαγωγή της, συµπεριλαµβάνεται
στους όρους αυτής δικαίωµα υπέρ της Δ.Α.Α. υποβολής, υπό
προϋποθέσεις, όµοιας προσφοράς µε την υψηλότερη προσφορά
που θα έχει υποβληθεί στη Νέα Διαγωνιστική Διαδικασία και προ-
τιµητέας σε σχέση µε την τελευταία (matching right). Στον προ-
βλεπόµενο στην παρούσα διαγωνισµό ακολουθείται αναλογικά η
διαδικασία του ν. 3986/2011, κατά το µέρος που δεν αντιτίθεται
στην παρούσα παράγραφο, µε την εξαίρεση της παρ. 2 του άρ-
θρου 1 και των παρ. 14 και 15 του άρθρου 2 του ιδίου νόµου. Η
παρούσα παράγραφος τελεί υπό την προϋπόθεση της επιτυχούς
εισαγωγής των µετοχών της Δ.Α.Α. στην Κύρια Αγορά του Χρη-
µατιστηρίου Αθηνών.

Άρθρο 66
Παράταση απόσπασης για κάλυψη θέσεων στη Μόνιµη Ελλη-
νική Αντιπροσωπεία στον Οργανισµό Οικονοµικής Συνεργα-

σίας και Ανάπτυξης - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 211 ν. 4920/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 211 του ν. 4920/2022 (Α’ 74), περί κά-
λυψης θέσεων στη Μόνιµη Ελληνική Αντιπροσωπεία στον Οργα-
νισµό Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Μ.Ε.Α. Ο.Ο.Σ.Α.),
προστίθεται έβδοµο εδάφιο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

1972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«2. Τέσσερις (4) θέσεις της περ. γ) και η θέση της      περ. δ)
του άρθρου 209 καλύπτονται µε αποσπάσεις µονίµων ή µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων του
Υπουργείου Οικονοµικών και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.). Τρεις (3) θέσεις της περ. γ) του άρθρου 209
καλύπτονται από υπαλλήλους του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός
ορίζεται στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014.
Οι ως άνω αποσπάσεις πραγµατοποιούνται έπειτα από σχετική
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, κατά παρέκκλιση του ν.
4440/2016 (Α’ 224), µε µόνη απόφαση του αρµόδιου οργάνου του
Υπουργείου Οικονοµικών, εάν πρόκειται για απόσπαση υπαλλή-
λου του Υπουργείου Οικονοµικών και µε κοινή απόφαση του ορ-
γάνου αυτού και του αρµοδίου οργάνου του υπουργείου
προέλευσης του υπαλλήλου σε κάθε άλλη περίπτωση. Σε περί-
πτωση υπαλλήλου που προέρχεται από εποπτευόµενο φορέα, η
απόσπαση πραγµατοποιείται µε κοινή απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Οικονοµικών και του αρµοδίου οργά-
νου που εποπτεύει τον φορέα προέλευσης του υπαλλήλου. Επί
απόσπασης υπαλλήλου της Α.Α.Δ.Ε. εφαρµόζεται το άρθρο 25
του ν. 4389/2016   (Α’ 94). Η απόσπαση πραγµατοποιείται για χρο-
νικό διάστηµα έως τρία (3) έτη από την ανάληψη της υπηρεσίας
και µπορεί να παραταθεί για τρία (3) επιπλέον έτη, για µία µόνο
φορά. Αν συντρέχουν ειδικοί υπηρεσιακοί λόγοι επιτρέπεται,
µετά από πρόταση του Μονίµου Αντιπροσώπου ή, αν αυτός κω-
λύεται, του Αναπληρωτή Μονίµου Αντιπροσώπου και απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών, η περαιτέρω παράταση της απόσπα-
σης για χρονικό διάστηµα που δεν υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες.
Η ανάληψη υπηρεσίας πραγµατοποιείται εντός προθεσµίας τριά-
ντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση της απόφασης απόσπασης.
Μετά τη λήξη της απόσπασής τους, οι υπάλληλοι επιστρέφουν
στις οργανικές τους θέσεις. Ο χρόνος υπηρεσίας στις ανωτέρω
θέσεις λογίζεται ως χρόνος δηµόσιας υπηρεσίας.»

Άρθρο 67
Απαλλαγή ταχυδροµικών υπηρεσιών από Φόρο 

Προστιθέµενης Αξίας - Αντικατάσταση περ. α) παρ. 1 άρθρου
22 Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας

Η περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 22 του Κώδικα Φόρου Προ-
στιθέµενης Αξίας (ν. 2859/2000, Α’ 248), περί απαλλαγών, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«α) η παροχή ταχυδροµικών υπηρεσιών από τον Φορέα Παρο-
χής Καθολικής Υπηρεσίας, οι οποίες περιλαµβάνονται στην κα-
θολική υπηρεσία σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία για τις
ταχυδροµικές υπηρεσίες, καθώς και οι παρεπόµενες των υπηρε-
σιών αυτών παραδόσεις αγαθών. Στην απαλλαγή δεν συµπερι-
λαµβάνονται οι υπηρεσίες, των οποίων οι τιµές και οι όροι µε
τους οποίους προσφέρονται, έχουν αποτελέσει αντικείµενο µε-
µονωµένης διαπραγµάτευσης ή εµπορικής συµφωνίας ή ειδικής
προσφοράς στο πλαίσιο διαγωνιστικών διαδικασιών ή άλλου εί-
δους αναθέσεων στον φορέα παροχής καθολικής υπηρεσίας,
καθώς και οι παρεπόµενες αυτών παραδόσεις αγαθών.»

Άρθρο 68
Παράταση της προθεσµίας υποβολής των δηλώσεων φορο-

λογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους 2022 
φυσικών προσώπων και νοµικών προσώπων και 

νοµικών οντοτήτων - Τροποποίηση παρ. 85 και 86 
άρθρου 72 Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

1. Η παρ. 85 του άρθρου 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), περί δηλώσεων φορολογίας εισο-
δήµατος, αντικαθίσταται ως εξής:

«85. Η προθεσµία υποβολής των δηλώσεων φορολογι�ας ει-
σοδη� µατος φορολογικου�  ε�τους 2022 των νοµικω� ν προσω� πων η�
νοµικω� ν οντοτη� των του α� ρθρου 45, των οποι�ων το φορολογικο�
ε�τος λη� γει την 31η Δεκεµβρίου 2022, παρατείνεται µέχρι και την
31η Αυγούστου 2023 και ώρα 15:00. Η καταβολή�  του φόρου για
τις δηλώσεις του πρώτου εδαφίου, µε εξαίρεση τα νοµικά πρό-
σωπα και τις νοµικές οντότητες που έχουν λυθεί ή έχουν τεθεί
υπό εκκαθάριση, πραγµατοποιείται σε οκτώ (8) ισόποσες µηνι-

αίες δόσεις από�  τις οποίες οι δύο (2) πρώτες δόσεις καταβάλλο-
νται µέχρι και την 31η Αυγούστου 2023 και η καθεµι�α απο�  τις
επο� µενες µε�χρι την τελευται�α εργάσιµη ηµέρα των έξι (6) επό-
µενων µηνών.» 

2. Στην παρ. 86 του άρθρου 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος, περί δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος, προστίθε-
νται νέα εδάφια πρώτο και δεύτερο, στο προτελευταίο εδάφιο
διαγράφεται η φράση «µε βάση την εµπρόθεσµη δήλωση», και η
παρ. 86 διαµορφώνεται ως εξής:

«86. Η προθεσµία υποβολής των δηλώσεων φορολογι�ας ει-
σοδη� µατος φορολογικου�  ε�τους 2022 των φυσικών προσω� πων
του α� ρθρου 3 παρατείνεται µέχρι και την 31η Αυγούστου 2023
και ώρα 15:00. Η καταβολή�  του φόρου για τις δηλώσεις του πρώ-
του εδαφίου, πραγµατοποιείται σε οκτώ (8) ισόποσες µηνιαίες
δόσεις από�  τις οποίες οι δύο (2) πρώτες δόσεις καταβάλλονται
µέχρι και την 31η Αυγούστου 2023 και η καθεµι�α απο�  τις
επο� µενες µε�χρι την τελευται�α εργάσιµη ηµέρα των έξι (6) επό-
µενων µηνών. Η καταβολή του φόρου, που προσδιορίζεται από
δηλώσεις φορολογουµένων που συµµετέχουν σε νοµικά πρό-
σωπα και νοµικές οντότητες που τηρούν απλογραφικά βιβλία, γί-
νεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, από τις οποίες η πρώτη
καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Σε-
πτεµβρίου 2023 και η καθεµία από τις επόµενες µέχρι την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα των πέντε (5) επόµενων µηνών. Όταν ο
φόρος που οφείλεται καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την 31η Ιου-
λίου 2023, παρέχεται στο συνολικό ποσό του φόρου και των συµ-
βεβαιούµενων µε αυτόν οφειλών, έκπτωση τρία τοις εκατό (3%).
Η παρούσα δεν καταλαµβάνει τα φυσικά πρόσωπα που έχουν
υπαχθεί στην εναλλακτική φορολόγηση εισοδήµατος του άρθρου
5Β.»

Άρθρο 69
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων 2023,

2024 και 2025 για τα κτίσµατα µετά του 
αναλογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται σε 

πληγείσες περιοχές από τις πυρκαγιές Ιουλίου 2023 - Προ-
σθήκη παρ. 7Η στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013

Στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), περί των απαλλαγών
από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), προστίθε-
ται παρ. 7Η, προκειµένου να απαλλαγούν από την υποχρέωση
καταβολής ΕΝ.Φ.Ι.Α. για τα έτη 2023, 2024 και 2025 τα κτίσµατα
µετά του αναλογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται σε πληγείσες
περιοχές από τις πυρκαγιές του Ιουλίου 2023, ως εξής:

«7Η. Ειδικά για τα έτη 2023, 2024 και 2025 απαλλάσσονται τα
κτίσµατα µετά του αναλογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται σε
περιοχές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν
τον µήνα Ιούλιο του 2023 έως και την 25η Ιουλίου 2023 και για
τις οποίες εκδίδονται αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Πολιτι-
κής Προστασίας για την κήρυξή τους σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης, εφόσον οι ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επα-
νελέγχου ή Έκθεσης Αυτοψίας, σύµφωνα µε τα οποία το κτήριο
έχει χαρακτηριστεί επικίνδυνο ή ακατάλληλο για χρήση, ή Πρω-
τοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοιµόρροπου Κτηρίου της Γε-
νικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και
Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, που εκδίδονται έως την 31η.1.2024, και κατά
τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώ-
µατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη
αυτά. Για τη χορήγηση της απαλλαγής υποβάλλεται αίτηση για
τα έτη 2023 και 2024 στη Φορολογική Διοίκηση από τον δικαιούχο
αυτής, η οποία ισχύει και για το επόµενο έτος.»

Άρθρο 70
Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των θέσεων

εργασίας σε περιοχές που πλήττονται από πυρκαγιές ή
άλλες φυσικές καταστροφές - Προσθήκη άρθρου 6Α στον ν.

4797/2021

1. Στον ν. 4797/2021 (Α’ 66) προστίθεται άρθρο 6Α ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1973



«Άρθρο 6Α
Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των θέσεων

εργασίας σε περιοχές που πλήττονται από 
πυρκαγιές ή άλλες φυσικές καταστροφές

1. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανεξαρτή-
τως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας, σε περιοχές
που πλήττονται από πυρκαγιές ή άλλες φυσικές καταστροφές,
των οποίων οι εγκαταστάσεις υφίστανται ολοσχερή καταστροφή
ή σοβαρές υλικές ζηµιές σε βαθµό που δεν είναι ασφαλής η πα-
ροχή εργασίας εντός του εργασιακού χώρου, και πιστοποιούνται
ως τέτοιες από την οικεία υπηρεσία, µπορούν να θέτουν σε ανα-
στολή τις συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων τους, οι οποίοι
είχαν προσληφθεί µέχρι και την προηγούµενη ηµέρα από την
πυρκαγιά ή άλλη φυσική καταστροφή, µέχρι την αποκατάσταση
των ζηµιών που έχουν προκληθεί εξαιτίας της πυρκαγιάς ή άλλης
φυσικής καταστροφής και πάντως όχι πέραν των τριών (3) µηνών.

2. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να µην
προβούν σε µειώσεις προσωπικού µε καταγγελία των συµβάσεων
εργασίας, για το χρονικό διάστηµα για το οποίο θέτουν τις συµ-
βάσεις εργασίας των εργαζοµένων τους σε αναστολή, σύµφωνα
µε την παρ. 1. Σε περίπτωση πραγµατοποίησής τους, οι καταγ-
γελίες αυτές είναι άκυρες.

3. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 που κάνουν χρήση
της ανωτέρω ρύθµισης υποχρεούνται µετά από τη λήξη του χρό-
νου της αναστολής των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού
τους, να διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό θέσεων εργασίας και µε το
ίδιο είδος σύµβασης για χρονικό διάστηµα ίσο µε εκείνο της ανα-
στολής.

4. Οι εργαζόµενοι, των οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε
αναστολή, σύµφωνα µε την παρ. 1, είναι δικαιούχοι έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού του δέ-
κατου τρίτου άρθρου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), ποσού πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων ευρώ
(534,00 �), που αντιστοιχεί σε τριάντα (30) ηµέρες, κατ’ αναλογία
των ηµερών διάρκειας της αναστολής των συµβάσεων εργασίας
τους, καθώς και αναλογίας επιδοµάτων εορτών. Στους εργαζό-
µενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή,
παρέχεται πλήρης ασφαλιστική κάλυψη, υπολογιζόµενη επί του
ονοµαστικού τους µισθού, για το χρονικό διάστηµα αναστολής
της σύµβασης εργασίας, καθώς και για τα επιδόµατα εορτών που
αντιστοιχούν στο χρονικό διάστηµα αυτό. Οι Αναλυτικές Περιο-
δικές Δηλώσεις των εργαζοµένων, των οποίων οι συµβάσεις ερ-
γασίας τελούν σε αναστολή, υποβάλλονται από τον εργοδότη. 

5. Εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις - εργοδότες της           παρ. 1,
των οποίων η σύµβαση εργασίας έχει λυθεί µε καταγγελία κατά
το χρονικό διάστηµα από την 17η Ιουλίου 2023, µέχρι και τη δη-
µοσίευση του παρόντος, καθίστανται δικαιούχοι της έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού του ως
άνω δέκατου τρίτου άρθρου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου, από την ηµεροµηνία λύσης της εργασιακής
σχέσης τους και για χρονικό διάστηµα όχι πέραν των τριών (3)
µηνών. Η αποζηµίωση ειδικού σκοπού ανέρχεται σε ποσό ύψους
πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων ευρώ (534,00 �) ανά µήνα, ποσό
που αντιστοιχεί σε τριάντα (30) ηµέρες, εφόσον δεν έχουν σύµ-
βαση εξαρτηµένης εργασίας µε άλλον εργοδότη ή δεν λαµβά-
νουν τακτική επιδότηση ανεργίας από τη Δηµόσια Υπηρεσία
Απασχόλησης. Στους εργαζόµενους παρέχεται πλήρης ασφαλι-
στική κάλυψη επί του ποσού των πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων
ευρώ (534,00 �). Η Αναλυτική Περιοδική Δήλωση παράγεται από
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

6. Η αποζηµίωση των παρ. 4 και 5 είναι αφορολόγητη, ανεκχώ-
ρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν
συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση
και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφα-
λιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.

7. Η δαπάνη για την αποζηµίωση ειδικού σκοπού και την ασφα-
λιστική κάλυψη των εργαζοµένων των παρ. 4 και 5, καθώς και των

επιδοµάτων εορτών της παρ. 4 καλύπτεται από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό.

8. Για τη λήψη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού από τους ερ-
γαζόµενους, η επιχείρηση - εργοδότης υποχρεούται να υποβάλει
υπεύθυνη δήλωση στο Πληροφοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε την οποία
δηλώνει τους εργαζόµενους, των οποίων οι συµβάσεις εργασίας
τελούν σε αναστολή. Η επιχείρηση - εργοδότης υποχρεούται να
γνωστοποιήσει την ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση, εγγράφως ή
ηλεκτρονικά, στον εργαζόµενο, δηλώνοντάς του και τον αριθµό
πρωτοκόλλου καταχώρισης της πράξης του στο Πληροφοριακό
Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». 

9. Προκειµένου για τη λήψη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού,
οι δικαιούχοι εργαζόµενοι της παρ. 4   µετά από τη γνωστοποίηση
της παρ. 8, καθώς και οι δικαιούχοι της παρ. 5, υποβάλλουν υπεύ-
θυνη δήλωση η οποία επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης του
ν. 1599/1986 (Α’ 75), στην ηλεκτρονική πλατφόρµα           του ει-
δικού µηχανισµού στήριξης των εργαζοµένων (supporte-
mployees.services.gov.gr), µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης
της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ) του άρθρου 22 του ν.
4727/2020 (Α’ 184), η οποία τηρείται στη Γενική Διεύθυνση Ερ-
γασιακών Σχέσεων, Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία και
Ένταξης στην Εργασία της Γενικής Γραµµατείας Εργασιακών
Σχέσεων, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Οικονοµικών και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, διαπιστώνεται η πλήρωση των προϋποθέσεων της
παρ. 1, οριοθετείται χωρικά το πεδίο εφαρµογής του παρόντος
και ρυθµίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις ένταξης των επιχει-
ρήσεων στο µέτρο της αναστολής των συµβάσεων εργασίας των
εργαζοµένων τους, το ποσοστό των εργαζοµένων των οποίων οι
συµβάσεις εργασίας δύνανται να τίθενται σε αναστολή, τα στοι-
χεία των υπεύθυνων δηλώσεων εργοδοτών και εργαζοµένων, οι
όροι, οι προϋποθέσεις χορήγησης της αποζηµίωσης ειδικού σκο-
πού η διαδικασία καταβολής αυτής, καθώς και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. 

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύνανται να καθορίζο-
νται οι όροι και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια ειδικώς για την εφαρ-
µογή του παρόντος µέσω του Πληροφοριακού Συστήµατος
«ΕΡΓΑΝΗ» και της ηλεκτρονικής πλατφόρµας που τηρείται για
τον σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων,
Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία και Ένταξης στην Εργασία
της Γενικής Γραµµατείας Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.».

2. Η ισχύς της παρ. 1 άρχεται τη 17η Ιουλίου 2023.

Άρθρο  71
Ρυθµίσεις για τις Επιτελικές Δοµές των Υπουργείων Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας

1. α) Η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4914/2022 (Α’
61), περί των ειδικών υπηρεσιών που ασκούν αρµοδιότητες επι-
τελικής δοµής του άρθρου 22 του ίδιου νόµου, αντικαθίσταται ως
εξής:

«γ) Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης.» 

β) Στην παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4914/2022 προστίθεται
περ. ιβ) ως εξής: 

«ιβ) Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας.» 

2. Η παρ. 13 του άρθρου 65 του ν. 4914/2022, περί της διάρ-
θρωσης των ειδικών υπηρεσιών που ασκούν αρµοδιότητες επι-
τελικής δοµής του άρθρου 22 του ίδιου νόµου,  αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. α) Η Ειδική Υπηρεσία µε την επωνυµία Επιτελική Δοµή
ΕΣΠΑ Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µετονο-
µάζεται σε Ειδική Υπηρεσία µε την επωνυµία «Επιτελική Δοµή
ΕΣΠΑ Υπουργείου Εργασίας  και Κοινωνικής Ασφάλισης». Στη
νέα Ειδική Υπηρεσία «Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Υπουργείου Εργα-

1974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης» παραµένει το σύνολο των αρµο-
διοτήτων, οργανικών µονάδων και θέσεων προσωπικού της
Υποδιεύθυνσης Ι του άρθρου 2 της υπ’ αρ. 103119/26.10.2022
κοινής απόφασης των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων (Β’ 5597) κατά το µέρος
των αρµοδιοτήτων των τοµέων πολιτικής του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. 

β) Στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας συστή-
νεται νέα Ειδική Υπηρεσία µε την επωνυµία «Επιτελική Δοµή
ΕΣΠΑ Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας», στην
οποία µεταφέρεται το σύνολο των αρµοδιοτήτων, οργανικών µο-
νάδων και θέσεων προσωπικού των Υποδιευθύνσεων ΙΙ και ΙΙΙ του
άρθρου 2 της υπ’ αρ. 103119/26.10.2022 κοινής απόφασης των
Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, καθώς και ο τοµέας πολιτικής που αφορά στην
Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία.» 

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο 72
Έναρξη ισχύος

1. α) Τα άρθρα 9Α, 34Α, 43Α, και 54Α που προστίθενται στο π.δ.
169/2007 (Α’ 210) διά των άρθρων 4, 5, 6 και 7 του παρόντος, τα
άρθρα 92, 95, 100, και 166 του  π.δ. 168/2007 (Α’ 209), όπως τρο-
ποποιούνται µε τα άρθρα 9, 10, 11 και 15 του παρόντος, καθώς
και τα άρθρα 101, 102 και 103 του π.δ. 168/2007 (Α’ 209), όπως
τροποποιούνται µε τα άρθρα 12, 13 και 14 του παρόντος, αντί-
στοιχα, ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2017. 

β) Η παρ. 1 του άρθρου 88 του π.δ. 168/2007, όπως τροποποι-
είται µε το άρθρο 8 του παρόντος, καθώς και το άρθρο 1 του ν.
3075/2002 (Α’ 297), όπως τροποποιείται µε το άρθρο 16 του πα-
ρόντος, ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2023.

2. Το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Γ’ ισχύει από την 1η Ιανουαρίου
2024, µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 27, η οποία ισχύει
από τη δηµοσίευση του παρόντος. Ειδικά για  φορολογικούς και
τελωνειακούς ελέγχους, ελέγχους της Διυπηρεσιακής Μονάδας
Ελέγχου Αγοράς, ελέγχους του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος και ελέγχους της Επιθεώρησης Εργασίας στη νη-
σιωτική χώρα, η αποζηµίωση διανυκτέρευσης υπολογίζεται στο
ποσό που διαµορφώνεται µε την παρ. 1 του άρθρου 27 από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

3. Με την επιφύλαξη της παρ. 4, τα Κεφάλαια Β’, Γ’ και Δ’ του
Μέρους Γ’ ισχύουν από την 7η Οκτωβρίου 2022.

4. Η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 32, η περ. γ) της παρ. 1 και
η παρ. 2 του άρθρου 38 ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2024. 

5. Η ισχύς του άρθρου 43 αρχίζει από το φορολογικό έτος 2024.
6. Η ισχύς των άρθρων 59 και 60 αρχίζει από την  22α Δεκεµ-

βρίου 2022, ήτοι από την έναρξη ισχύος του ν. 5006/2022 (Α’
239), όπως αυτή καθορίζεται στην  παρ. 1 του άρθρου 46 του ν.
5006/2022. Ειδικώς, η παρ. 4 του άρθρου 60 αρχίζει από τη δη-
µοσίευση του παρόντος.

7. Υπό την επιφύλαξη των παρ. 1 έως 6 και αν δεν ορίζεται ει-
δικότερα, η έναρξη ισχύος του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                                      2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ 4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ 6. ΥΓΕΙΑΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

11. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 12. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

13. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 14. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

15. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 16. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 18. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

19. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ 20. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

23. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 2.30’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
27 Ιουλίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων, και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση: α) της από 12.6.2023 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατε-
πειγουσών αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και
διασφάλισης της συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνι-
κού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της
από 5.7.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στε-
λέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνι-
κού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των
Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορει-
νών περιοχών της χώρας» (Α’ 132) και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1975

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


